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ΚΑΘΟΡΙΣΤΙΚΟ ΤΕΤΡΑΜΗΝΟ

Εκποιήσεις και οίκοι αξιολόγησης
Τον δρόμο για αναβάθμιση της κυπριακής
οικονομίας από τους οίκους αξιολόγησης πι-
θανό να ανοίξει μια θετική εξέλιξη στο θέμα

του πλαισίου των εκποιήσεων. Το θρίλερ των
εκποιήσεων θα συνεχισθεί και αυτή την εβδο-
μάδα στη Βουλή. Οικονομική, σελ. 3

ΠΡΟΣΩΠΑ

Ο Πλάσιντο
Ντομίνγκο στην «Κ»

Ο Πλάσιντο Ντομίνγκο, λίγες ημέρες προτού
εμφανιστεί στην Κρήτη, μιλάει στην «Κ».
«Ολοι μας έχουμε και θεό και διάβολο μέσα
μας. Αλλά πρέπει να μάθεις να διαπραγμα-
τεύεσαι μ’ αυτόν τον διάβολο», λέει ο σπου-
δαίος τενόρος. Τέχνες, σελ. 4

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

Η νέα ταινία του
Κρίστοφερ Νόλαν

Στις 21 Ιουλίου αναμένεται με μεγάλο εν-
διαφέρον η προβολή της ταινίας «Οπενχάι-
μερ», με σκηνοθέτη και σεναριογράφο τον
Κρίστοφερ Νόλαν και πρωταγωνιστή τον
Κίλιαν Μέρφι, γνωστό από τη δημοφιλή
σειρά «Peaky Blinders». Τέχνες, σελ. 1

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

Eμεινε
χωρίς

πολιτικό 
απόθεμα

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος εκλέγεται για
τρίτη φορά πρόεδρος του ΔΗΚΟ. Είναι
η δεύτερη φορά που δεν αμφισβητείται,
ωστόσο εγείρεται το ερώτημα αν με
τις τελευταίες του επιλογές έχει φτάσει
το πολιτικό του ταβάνι και έχει εξαντ-
λήσει τις προοπτικές του στην προεδρία
του κόμματός του. Σελ. 6

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Η φυσική 
προίκα μας

Η διαφύλαξη των περιβαλλον-
τικών θησαυρών της χώρας
είναι πράξη ύψιστης πολιτικής
αξίας. Οι αρμόδιες υπηρεσίες
της Πολιτείας οφείλουν να κά-
νουν τα πάντα προκειμένου
όσα απλόχερα χάρισε η φύση
να μη γίνουν βορά σε αδηφάγα
οικονομικά συμφέροντα. Η
Δημοκρατία διαθέτει μοναδι-
κής αξίας περιβαλλοντικό από-
θεμα, που, αν αξιοποιηθεί σω-
στά, μπορεί να συμβάλει στην
ανάπτυξη των περιοχών που
περικλείει, αποφέροντας πολ-
λαπλά οφέλη στις τοπικές κοι-
νωνίες. Καμία ανοχή σε παρα-
νομίες δεν πρέπει να γίνει ανε-
κτή, και για κανέναν λόγο οι
αρχές να μην αποστρέψουν
το βλέμμα από τις περιβαλλον-
τικά ευαίσθητες περιοχές της
χώρας, θυσιάζοντάς τες στον
βωμό αλλότριων συμφερόντων
των ολίγων. Είναι ευθύνη όλων
μας, μα πρωτίστως της Πολι-
τείας να προστατεύσει τη φυ-
σική κληρονομιά της χώρας.

ΤΟ ΠΟΛΙΤΙΚΟ ΣΚΗΝΙΚΟ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

Η διαδοχή στον ΣΥΡΙΖΑ και 
τι κρίνει την ηγεμονία Μητσοτάκη

ΣΟΒΑΡΕΣ ΠΑΡΑΒΑΣΕΙΣ ΣΤΟΝ ΑΚΑΜΑ

Tουλάχιστον
30 παράνομα 
υποστατικά 
Ελεγχος του υπουργείου Εσωτερικών

στην προστατευμένη ζώνη Natura

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΜΠΟΡΙΔΗΣ 

Προχωρούμε
σε δημιουργία 

πλατφόρμας
«Προχωρούμε με κάποιους φίλους στη
δημιουργία μιας πολιτικής πλατφόρμας,
ενός διαδραστικού εργαστηρίου πολι-
τικής μεταρρύθμισης» λέει ο Γιώργος
Παμπορίδης, σημειώνοντας πως το φθι-
νόπωρο θα λειτουργήσει επίσημα και
δεν θα έχει συγκεκριμένο ιδεολογικό
στίγμα. Κεντρικός στόχος είναι η δη-
μιουργία νέου συντάγματος. Σελ. 7

ΑΝΔΡΕΑΣ ΧΑΤΖΗΚΥΡΙΑΚΟΣ:
Eνα κόμμα δεν αλλάζει απ’ τη μία
μέρα στην άλλη. Σελ. 3

ΤΑΚΗΣ ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: Οικουμενι-
κότητα στις αποφάσεις. Σελ. 5 

Οι οκτώ περιπτώσεις που εντόπισε η
«Κ» είναι «λίγες» αναφορικά με τον
πρώτο έλεγχο που πραγματοποίησαν
οι υπηρεσίες του υπ. Εσωτερικών. Με
εντολές του υπουργού Κωνσταντίνου
Ιωάννου οι υπηρεσίες πραγματοποί-
ησαν ηλεκτρονικό έλεγχο της περιοχής,
εντοπίζοντας συνολικά τριάντα περι-
πτώσεις που εκ πρώτης όψεως θεω-
ρούνται παράνομες κατασκευαστικές

παρεμβάσεις. Από την ερχόμενη εβδο-
μάδα μεικτά συνεργεία του Τμήματος
Πολεοδομίας, της Επαρχιακής Διοίκη-
σης Πάφου και του Κτηματολογίου θα
εισέλθουν εντός του δάσους του Ακάμα
για να πραγματοποιήσουν επιτόπιους
ελέγχους. Στα χέρια των συναρμόδιων
υπουργών το προσχέδιο της έκθεσης
των τεχνοκρατών για τα αντισταθμι-
στικά μέτρα στον Ακάμα. Σελ. 8, 9

ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΑ 

Καρφώνει την Ε.Ε.
στα Η.E. ο Τατάρ

Αποδόμηση της προσπάθειας Χριστο-
δουλίδη για «ενεργότερη εμπλοκή»
της Ε.Ε. στο Κυπριακό επιχειρεί ο κ.
Τατάρ σε συντονισμό με την Άγκυρα,
χαρακτηρίζοντάς την «μέρος του προ-
βλήματος» της Κύπρου. Σελ. 3

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Η δύσκολη οδός
των συνομιλιών 

Το Κυπριακό φαίνεται να κινείται σε
παράλληλα σύμπαντα. Υπάρχουν ση-
μαντικά ορόσημα, εκ διαμέτρου αντί-
θετες αφετηρίες διαπραγμάτευσης και
δυσκολία επιστροφής στο τραπέζι του
διαλόγου. Σελ. 4

ΥΠΕΞ ΙΣΡΑΗΛ

Η ενέργεια
βασικό συστατικό 

συνεργασίας 
Ο Ελι Κοέν, υπουργός Εξωτερικών του
Ισραήλ σε συνέντευξη του περιγράφει
την πρόσφατη συμφωνία Ισραήλ - Κυ-
πριακής Δημοκρατίας για τη μεταφορά
ισραηλινού αερίου. Σελ. 17

Τα παλιά εσωκομματικά μπλοκ στον ΣΥΡΙΖΑ
έχουν ρευστοποιηθεί μετά την παραίτηση
Τσίπρα. Στη Βαβέλ που έχει προκύψει
προβάλλουν δύο πολύ πιθανές υποψηφιό-
τητες: της Εφης Αχτσιόγλου, που βρίσκει
υποστηρικτές σε όλες τις τάσεις, και του
Νίκου Παππά, που φιλοδοξεί να εκφράσει

τη στρατηγική προς το Κέντρο. Οι επιδόσεις
σε οικονομία, ελληνοτουρκικά και εκσυγ-
χρονισμό του κράτους θα κρίνουν τη στρα-
τηγική για ηγεμονία στο Κέντρο. «Ενα»
συν «τρία» στοιχήματα θα διασφαλίσουν
στον Κυριάκο Μητσοτάκη τη διατήρηση
της πολιτικής ηγεμονίας του. Σελ. 18

Η «Κ» ΣΤΟ CERN

Μια καταβύθιση στην ύλη
Η «Κ» καταδύθηκε στα έγκατα του CERN και μίλησε με τους ερευνητές που κυνηγούν τα
μυστικά του σύμπαντος. «Είμαστε ένας πλανήτης πλάι σε ένα από τα εκατό δισεκατομμύρια
άστρα του γαλαξία, ενός από τα εκατό δισεκατομμύρια γαλαξίες στο σύμπαν. Δεν είναι λίγο να
κατανοείς από τι είναι φτιαγμένο το 5% του σύμπαντος» λέει ο Στίβεν Γκόλντφαρμπ. Σελ. 23 
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

«ΜΙΑ ΝΤΟΛΤΣΕ ΑΜΟΡΕ»: Ηρχισε προ τινών ημερών η εκποίησις της
πολυτίμου βιβλιοθήκης του μακαρίτου κόμητος Ρόσμπερυ, η οποία
περιλαμβάνει, μεταξύ των άλλων, χειρόγραφα εξαιρετικής ιστορι-
κής αξίας. Από τα πλέον ενδιαφέροντα είνε μερικαί ερωτικαί επι-
στολαί του Μεγάλου Ναπολέοντος προς την Ιωσηφίναν Μπωαρναί.

[...] Οταν ευρίσκετο ακόμη
εις τον μήνα του μέλιτος, ο
Ναπολέων έγραφεν: «Εξυ-
πνώ γεμάτος από σας. Η ει-
κών σας και η ανάμνησις της
χθεσινής δηλητηριώδους
βραδυάς δεν αφίνουν ησυ-
χίαν εις τα αισθήματά μου.
Γλυκειά και απαράμιλλος Ιω-
σηφίνα, ποίαν εξαιρετικήν

δύναμιν έχετε επί της καρδίας μου; Είσθε θυμωμένη μαζή μου; Θα
σας ιδώ εξωργισμένην; Η ψυχή μου έχει  συντριβή από τον πόνον
και δεν υπάρχει πλέον γαλήνη διά τον άνθρωπον που σας αγαπά...
Θα φύγετε το μεσημέρι, και μετά τρεις ώρας θα σας ξαναδώ. Εν τω
μεταξύ, “μία ντόλτσε αμόρε”, δεχθήτε ένα εκατομμύριον φιλιά, αλ-
λά μη μου δώσετε σεις κανένα, επειδή μου καίουν το αίμα».

«ΕΘΝΙΚΗ ΜΟΔΑ»: Εις την Γερμανίαν έχει αρχίσει σύντονος προπα-
γάνδα υπέρ της «εθνικής μόδας» και κατά των ξενικών επιρροών εις
το κεφάλαιον της αμφιέσεως των γυναικών και των ανδρών του Τρί-
του Ράιχ. Κατόπιν προτάσεως του υπουργού της Προπαγάνδας ιδρύ-
θη ειδικόν Γραφείον της Γερμανικής Μόδας, το οποίον θα διευθύνε-
ται υπό της συζύγου του υπουργού, κυρίας Μάγδας Γκαίμπελς. Εις το
δημοσιευθέν πρόγραμμα του Γραφείου τονίζεται ότι, όπως και εις
άλλας σφαίρας της καλλιτεχνικής δημιουργίας, πρέπει και εις το κε-
φάλαιον των δημιουργών της μόδας να ευρεθούν εκφράσεις αντα-
ποκρινόμεναι εις τον γερμανικόν χαρακτήρα.

ΤΕΛΕΤΗ: Εις την Αγγλίαν, μας πληροφορεί απογευματινή συνάδελ-
φος, υπάρχει ναός αφιερωμένος εις τον Σωκράτην και κατ’ έτος τελεί-
ται μία τελετή καλουμένη «Τελετή του κωνείου», εις την οποίαν μετέ-
χουν όλοι οι φίλοι της διδασκαλίας του μεγάλου Ελληνος φιλοσόφου.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
9.7.1933
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

«Κάποιος κύριος στο Twitter ρωτά-
ει την ηλικία σου Ιουλία» είπε η
σιεροκουτάλα η Κούταλου τάχαμου
αδιάφορα. «Πριν ή μετά τη θαυμα-
τουργική επίδραση της La Prai-
rie;». «Γενικώς». «Γενικώς να του
πείτε 80 φεύγα. Ειδικώς, ανάλογα
με τη διάθεση της στιγμής» απάν-
τησε η Ιουλία κι ένευσε στο γκαρ-
σόνι να σερβίρει τα gin and tonic.
«Θα τη θυμόμαστε πάντα με θαυ-
μασμό κι αγάπη» είπε σηκώνοντας
το ποτήρι της.

Σε γυναίκες όπως η Γιώτα Γιάννα
δεν ταιριάζουν οι συμβατικοί απο-
χαιρετισμοί. Γι’ αυτό και η Ιουλία
επέλεξε να κρατήσει μια iconic
τσάντα της 94χρονης εικαστικού
Yayoi Kusama... «Για την Ελληνίδα
Τζάνις Τζόπλιν, που έφυγε πλήρης
ημερών στα 95 της χρόνια, δεν
υπάρχει καταλληλότερος άνθρω-
πος να μιλήσει από τη Βίσση που
μοιράστηκε μαζί της ένα υπέροχο
ντουέτο: Τα “αντίο” δεν της άρεσαν
όπως και τίποτα που μαύριζε το το-
πίο της ζωής έτσι όπως εκείνη το
ζωγράφισε στο μυαλό της» είπε.

«Κάποιοι αναρωτιούνται επίσης,
αγαπητή μου, πώς δικαιολογείται
ένα τόσο ακριβό lifestyle...» συνέχι-
σε απτόητη η σιεροκουτάλα η Κού-
ταλου κοιτώντας τη Louis Vuitton
τσάντα της Ιουλίας. Εκείνη χαμογέ-
λασε κι έπειτα ψιθύρισε τους στί-
χους του “ Όσοι αγαπάνε δεν πεθαί-
νουνε”: «… έζησα, έχασα και κέρδι-
σα, γονάτισα, σηκώθηκα και μια και
δυο και τρεις και τέσσερις φορές…
». «Τουτέστιν;». «Τουτέστιν, τα χρή-
ματα είναι ένα μπανάλ θέμα για το
οποίο δεν ρωτάνε ποτέ μια κυρία.
Εγώ άλλωστε, όμοια με την Μπλανς
Ντιμπουά, πάντοτε βασιζόμουνα
στην καλοσύνη των ξένων».  

Ήταν ένα ήσυχο απόγευμα στο Pra-
lina. Έξω κόχλαζε η ζέστη. Τίποτε
δεν φαινόταν ότι μπορούσε να δια-
ταράξει τη νιρβάνα της μικρής μας
πόλης… Μια κυρία ανέφερε την

επίσκεψη του Έλληνα υπουργού
Εξωτερικών Γιώργου Γεραπετρίτη ο
οποίος συνέτρωγε στην Μπέμπα με
τον Κωνσταντίνο Κόμπο και μια κου-
στωδία διπλωματών. «Βαριέμαι
φρικτά» τη διέκοψε η Ιουλία.
« Όταν ακούω δηλώσεις του τύπου
“δεν πρόκειται να δεχτούμε με κα-
νένα τρόπο τετελεσμένα” αισθάνο-
μαι ότι βρικολακιάζουν τα κλισέ κι
απειλούν να κάψουν τα τελευταία
υγιή εγκεφαλικά μας κύτταρα».

Η κατατονική κατάσταση στην
οποία έχουν περιέλθει οι πρωταγω-
νιστές της πολιτικής σκηνής όχι μό-

νο απασχόλησε το καρέ αλλά προ-
κάλεσε και ζωηρή συζήτηση. Ήταν
μια ακόμα ευκαιρία για την Ιουλία
να παρλάρει… « Έχουμε ανέβει σε
άλλο επίπεδο πλήξης. Η ανία, το
ανώτατο στάδιο του υπαρκτού Χρι-
στοδουλιδισμού. Ο Πρόεδρος επέ-
βαλε στους υπουργούς του σιγή
ασυρμάτου, με αποτέλεσμα να μην
κινείται φύλλο. Τα πράγματα είναι
πλέον τόσο σοβαρά, ώστε να θεω-
ρείται είδηση η συνάντηση του Κα-
ρογιάν με τον Γιωργάλλα! Κάπως
έτσι καταλήγουμε πάλι στην Αννίτα
και την επίσκεψή της στο Λονδίνο.
Αλλά τι να σχολιάσω; Βάλε τ’ άσπρα

σου, γίνε κρίνο και βγες από τη γλά-
στρα σου;» μοιράστηκε την απελπι-
σία της με το καρέ η Ιουλία. 

«Από το αριστερό μέτωπο, κάνα
νέο;». «Τα νέα είναι ότι τα γραφεία
του ΑΚΕΛ μετατράπηκαν σε γιαπί
και σύσσωμη η Κεντρική Επιτροπή
μετακόμισε στην ΕΤΚΑ ΠΕΟ. Το κτί-
ριο ανακαινίζεται εκ βάθρων και
στον 4ο όροφο θα φτιαχτεί σύγχρο-
νο studio και αίθουσες συσκέψεων.
Ο Στέφανος μετακόμισε στο γρα-
φείο που χρησιμοποιούσε ο Δημή-
τρης Χριστόφιας, μετά το τέλος της
Προεδρίας του, το οποίο πάντως

πολυτελές δεν το λες…». «Κάποια
άλλη σπαρταριστή είδηση;». « Ότι ο
Άντρος συγγράφει βιβλίο κι ότι ο
Μαυρογιάννης έγινε δις παππούς.
Η κόρη του Αθηνά και η νύφη του
Νοεμί γέννησαν με λίγες ώρες δια-
φορά δύο γλυκύτατα κοριτσάκια»
συμπλήρωσε η ανταποκρίτρια του
καρέ, αριστερή (με την καλή έν-
νοια) Κουλλίτσα Κυριακού.

Σε άλλα νέα, η δεξιά βρίσκεται σε
κοσμοπολίτικη δίνη, με τον γάμο
της κόρης του Νίκου Τορναρίτη αυ-
τή τη φορά να συγκεντρώνει τα
φώτα της δημοσιότητας. Σαν να μην

έφτανε η τόση λάμψη και κοσμικό-
τητα, προστέθηκε στο κάδρο και ο
Ηλίας Ψινάκης, ο οποίος όχι μόνο
συναντήθηκε με τον φίλο του Νίκο
Αναστασιάδη, αλλά ένιωσε την
ανάγκη να μοιραστεί τα αισθήματά
του με τον δοκιμαζόμενο κυπριακό
λαό: «Η απλότητά του, η εξυπνάδα
του, οι γνώσεις του, η ειλικρίνειά
του, η εντιμότητά του και πάνω απ’
όλα η φιλία του και η διάθεσή του
να βοηθάει όποιον του ζητάει βοή-
θεια, είναι λίγα προσόντα από τις
αρετές του που με έχουν σκλαβώ-
σει». « Όλα αυτά ο ΔΙΚΟΣ μας Ανα-
στασιάδης; Ψύχραιμα ρωτάω…»
έθεσε το βαθύ φιλοσοφικό ερώτη-
μα η Ιουλία.

Έπειτα από τόση ώρα, με τις κυρίες
να έχουν πιει ήδη δύο κοκτέιλ,
έπρεπε να παραδεχτούν ότι αυτή η
τόσο βαρετή βδομάδα δεν σωζόταν
με τίποτα. Ώσπου έσωσε την παρτί-
δα, στο παρά πέντε, η Ρενέ Κυπα-
ρίσσι… «Προφανώς δεν ακούσατε
για την Πανσέληνο του Ελαφιού»
είπε με νόημα, εξάπτοντας την πε-
ριέργεια του καρέ.

«Τη Δευτέρα, με αφορμή το ολό-
γιομο φεγγάρι, έγινε πάρτι στο δά-
σος της Κλήρου με Dj, ειδικό φωτι-
σμό στα δέντρα και catering από
γνωστό εστιατόριο της Λευκωσίας.
Αυτοί που έκλεψαν τις εντυπώσεις
ήταν το ζεύγος Παπαδοπούλου. Ο
Νικόλας ήταν ντυμένος στα μαύρα,
πολύ ανεβασμένος, η δε Γιώτα φό-
ραγε μια μπέρτα υπερπαραγωγή
γεμάτη πολύχρωμα λαμπιόνια».
«Εύγε, Ρενέ!» έδωσε τα εύσημα η
Ιουλία κι ύστερα κάλεσε τις κυρίες
να τραγουδήσουν όλες μαζί,
τσουγκρίζοντας τελευταία φορά τα
ποτήρια τους για τη Γιώτα Γιάννα:
«Ζωή μου, κέρνα μια πυρκαγιά κι
ετούτη τη βραδιά άσε με να καώ
και μη φοβάσαι, με φωτιές ξεδι-
ψάνε, όσοι αγαπάνε δεν πεθαί-
νουνε…». 

Έζησα, έχασα και κέρδισα

stavros.christodoulou@gmail.com

«Σε γυναίκες όπως η Γιώτα Γιάννα δεν αξίζει ένας συμβατικός αποχαιρετισμός» σκέφτηκε η Ιουλία κι ακούμπησε την τσάντα της Yayoi Kusama
στο τραπέζι.

Εγώ δεν πάω Μέγαρο
Τα δύο τελευταία κοσμικά events
στα οποία παρευρέθηκε το προ-
εδρικό μας ζεύγος ήταν σε πολυτε-
λή παλάτια: η στέψη του Καρόλου
και ο γάμος ενός πρίγκιπα της Ιορ-
δανίας. Αντιλαμβάνεστε λοιπόν την
κατάθλιψη στη σύγκριση, όταν η Φι-
λίππα μας επέστρεφε στο δικό μας
απαρχαιωμένο Προεδρικό «μέγα-
ρο». Άκου Μέγαρο. Θυμίζει τους
στίχους του γνωστού σουξέ: «Εγώ
δεν πάω μέγαρο θα μείνω με τον
παίδαρο»!   

Η τελευταία ανακαίνιση ήταν τον
περασμένο αιώνα επί Βασιλείου –
όχι του Βουλγαροκτόνου– και οι επι-
λογές ανήκαν στην Ανδρούλα, γνω-
στή από τη θρυλική πια ατάκα «η Αν-
δρούλα και ’γω». Τα χρυσαφένια
αλουμίνια μπορεί τότε να φαινόν-
τουσαν υποφερτά, αλλά σήμερα
αποτελούν την επιτομή του κιτς.
Άστε που η εφαρμογή τους είναι τό-
σο άθλια ώστε εύκολα μπορούν να
μπαινοβγαίνουν στο προεδρικό ζώα
σε μέγεθος γάτας ή αλεπούς –χωρά-
ει μέχρι και την αλεπού της Αργά-
κας– ακόμα και όταν οι πόρτες είναι
κλειστές. 

Παρά λοιπόν την πρόσφατη κριτική
μου επί του θέματος –που αφορού-
σε κυρίως τη διαφάνεια που επιβάλ-
λεται να υπάρξει στη διαδικασία λή-
ψης προσφορών– οφείλω να ομο-
λογήσω ότι η ενεργειακή αναβάθμι-
ση του Προεδρικού είναι επιβαλλό-
μενη. Πρώτον για να μειωθούν δρα-
στικά οι μηνιαίοι λογαριασμοί ηλε-

κτρισμού. Δεύτερον, διότι με τις
πρόσφατες διασυνδέσεις της Φιλίπ-
πα δεν ξέρεις ποτέ ποιος γαλαζοαί-
ματος μπορεί να μας επισκεφθεί για
καφεδάκι. Και φυσικά δεν εννοώ
τον δικό μας, εγχώριο πρίγκιπα.
Αναφέρομαι σε άλλους πρίγκιπες
που –σαν τη Βίσση– κάνουν καριέρα
στο εξωτερικό, π.χ. Χάρρυ. 

Αρχίζοντας από τον Μακάριο έχω
γνωρίσει προσωπικά όλους τους

προέδρους της Κύπρου αλλά κανείς
δεν ήταν σαν αυτόν. Τάδε έφη Ηλίας
Ψινάκης για τον Αναστασιάδη, σχό-
λιο που συνόδευσε με φωτογραφία
των δύο όπου ο Ψινάκης είναι όπως
πάντα ηλιοκαμένος σε χρώμα χαλα-
σμένης κέτσαπ. Οι κακές γλώσσες
λένε πως ο Ψινάκης ήταν ακριβώς
έτσι –με τα ίδια γυαλιά ήλιου– και
στη φωτογραφία που είχε βγάλει με
τον Μακάριο το 1962, όταν ο Νίκα-
ρος ήταν παιδάκι.   

Ο Μιχάλης Χατζηγιάννης παρευρέ-
θηκε σε φεστιβάλ παραδοσιακών
χορών στη Γεροσκήπου, γνωστή για
τα λουκούμια της και γενέτειρα του
Νίκου του Ξεκάθαρου! Μάθαμε πως
έσυρε τους χορούς του δρεπανιού
και της τατσιάς, ενώ έβαλε μέχρι και
ποτήρια στο κεφάλι! Αρνήθηκε
όμως να χορέψει το χορό του Ζα-
λόγγου.

Στο τσακίρ κέφι ακούστηκε να λέει
στο πλήθος που παραληρούσε «Χέ-
ρια ψηλά και όλοι μαζί τραγουδάμε
“Τρεις ελιές τζιαι μιαν τομάταν”»! 

Στο άκουσμα του συγκεκριμένου
τραγουδιού οι εκστασιασμένοι φανς
φώναζαν ρυθμικά «Μιχάλης, Μιχά-
λης» αλλά τελικά εννοούσαν τον Μι-
χάλη Τερλικκά!

Αν πάντως ακούσω τον Χατζηγιάννη
να τραγουδά τη «Γέρημην την Βρά-
καν» τίποτα άλλο δεν θα θέλω απ’
τον μάταιο τούτο κόσμο. 

Δεινοπαθούν και απελπίζονται οι
χαμηλοσυνταξιούχοι, δήλωσε ο γενι-
κός γραμματέας της Ένωσης Συντα-
ξιούχων. Νομίζω είναι αχάριστοι διό-
τι ο πατέρας μου με την αύξηση που
υποσχέθηκε ο Πρόεδρος –ο Θεός να
μας κόβει χρόνια και να τα δίνει σε
αυτόν– παίρνει τώρα σχεδόν τέσσε-
ρα ευρώ το μήνα περισσότερα! 

Δουλεύαμε μια ολόκληρη ζωή οπότε
λογικό είναι τώρα να μας δουλεύουν,
μου είπε φιλοσοφώντας το. 

Η εφαρμογή των αλουμινίων είναι τόσο άθλια που ακόμη και με
την πόρτα κλειστή θα χωρούσε στο Προεδρικό μέχρι και αλεπού –
μεγάλη αλεπού όπως αυτή της Αργάκας.
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Ενα κόμμα δεν αλλάζει απ’ τη μια μέρα στην άλλη

Τ ο εύκολο και πιασάρικο θα
ήταν να ξεμπροστιάσεις, με
την πρώτη, την προσπάθεια

του Στέφανου Στεφάνου να αλλάξει
το ΑΚΕΛ. Στην εποχή των social
media, όπου δεν υπάρχει ούτε χώ-
ρος ούτε χρόνος για δυο κουβέντες
πέραν της κριτικής και της παντο-
γνωσίας, η ροπή στον μηδενισμό
προκύπτει αυτόματα και αβίαστα.
Οι αλλαγές υποβαθμίζονται άμεσα
σαν διακοσμητικές  ότι δεν ακουμ-
πούν την ουσία και η συζήτηση
επικεντρώνεται σ’ ό,τι δεν χρει-
άζεται κόπο  στην επιφάνεια της
εικόνας, στο σύμβολο. Γι’ αυτό και
οι περισσότερες συζητήσεις αφο-
ρούσαν τη μετατροπή του ιδεολο-
γικά φορτισμένου εμβλήματος, σε
ένα ραφιναρισμένο λογότυπο.

Είναι όμως άδικο να εξαντλείται
η αξιολόγηση της προσπάθειας σε
γραμματοσειρές και στην πολιτική
σημασία της μετατροπής του κόκ-
κινου σε πορφυρό. Η ηγεσία του
ΑΚΕΛ έκανε ένα πρώτο, προσεκτικό
βήμα και δείχνει να έχει πλάνο και
για τα επόμενα, με ένα λογικό χρο-
νικό ορίζοντα τις προεδρικές του
2028 και δύο ενδιάμεσα ορόσημα,
τις δημοτικές / ευρωεκλογές του

2024 και τις βουλευτικές του 2026. 
Ο Στέφανος Στεφάνου κρατά

στα χέρια του το πηδάλιο ενός, σχε-
δόν, αιωνόβιου και συντηρητικού
κόμματος, που μόλις πριν από δύο
χρόνια στο «23ο Συνέδριο επανα-
βεβαίωσε την ιδεολογική φυσιο-
γνωμία του ΑΚΕΛ ως ένα σύγχρονο
κομμουνιστικό κόμμα που καθο-
δηγείται από την κοσμοθεωρία του
μαρξισμού – λενινισμού». Όση να-
φθαλίνη κι αν μυρίζουν τα κειμήλια
στα μπαούλα του ΑΚΕΛ, δεν τα πε-

τάς, δεν αψηφάς την ιστορία, τους
υποστηρικτές και τα πιστεύω τους
κυνηγώντας απλώς κάτι άλλο, άγνω-
στο και απροσδιόριστο, που κανένα
αριστερό κόμμα στην Ευρώπη δεν
βρήκε ακόμη. Το ΑΚΕΛ δεν θα πάψει
να είναι μαρξιστικό κόμμα από τη
μια μέρα στην άλλη, επειδή η ηγεσία
του θα πει, «σύντροφοι, από αύριο
το πρωί παύουμε να είμαστε μαρ-
ξιστές». Κανείς δεν θα τους πιστέψει
και – χειρότερα – όσοι ακόμα τους
ψηφίζουν θα αρχίσουν, κι αυτοί,

να φλερτάρουν με την αποχή. Είναι
ο μόνος σίγουρος τρόπος το ΑΚΕΛ
να πάθει αυτό που φοβάται κάθε
κόμμα, να γίνει ΠΑΣΟΚ. Να θυμίσω
την ΕΔΕΚ στο πέρασμα στον 21ο
αιώνα όταν, υπό την ηγεσία μάλιστα
του Βάσου Λυσσαρίδη, έσπευσε να
αλλάξει όνομα. Από ΕΔΕΚ έγινε ΚΙ-
ΣΟΣ και στις επόμενες εκλογές έχα-
σε 20% της δύναμής της. Αστρα-
πιαία ξανάγινε ΕΔΕΚ.

Αν ο Στεφάνου εννοεί ότι θέλει
να αλλάξει ουσιαστικά το κόμμα,

έκανε καλή αρχή. Οι αλλαγές δεν
επιβάλλονται. Καλλιεργείται το έδα-
φος για να γίνουν δεκτές ή έστω
ανεκτές και παρέχεται χρόνος για
να απορροφήσουν τις αντιδράσεις.
Είμαι σίγουρος ότι η αφαίρεση του
σφυροδρέπανου από το νέο λογό-
τυπο προκάλεσε περισσότερα μουρ-
μουρητά παρά χειροκροτήματα.
Γι’ αυτό, εικάζω, στη συνέντευξη
του στην «Καθημερινή» ο Στεφάνου
καθησύχασε τους αντιδρούντες
ότι «το ΑΚΕΛ διατηρεί το έμβλημά
του» και ότι το λογότυπο που είδαμε
«θα συνοδεύσει την προσπάθειά
μας τουλάχιστον μέχρι τις εκλογές». 

Έβαλε παράλληλα στο τραπέζι
για συζήτηση το ενδεχόμενο ο γε-
νικός γραμματέας του κόμματος
να εκλέγεται από το συνέδριο αντί
από την ελεγχόμενη Κεντρική Επι-
τροπή. Κάτι τέτοιο μπορεί να με-
ταμορφώσει το κόμμα, όχι απαραί-
τητα προς το καλύτερο μια και οι
υποψήφιοι θα πρέπει να χαϊδέψουν
πολύ περισσότερα αφτιά για να
κερδίσουν ψήφους. Από την άλλη,
πώς αλλιώς ένα κόμμα θα συντο-
νισθεί με τα θέλω των υποστηρι-
κτών του; Δίκοπο μαχαίρι, ειδικά
για το ΑΚΕΛ που μέχρι πρόσφατα

απαγόρευε στους υποψήφιους του
να διατηρούν λογαριασμούς στα
social media και επέβαλλε ποινές
για παραγοντισμό.

Φανταστείτε αν ένα λογότυπο
προκαλεί αντιδράσεις, τι θα γίνει
αν και όταν αρχίσουν να συζητούν
εάν είναι ή όχι μαρξιστές και αν δεν
είναι, τι τέλος πάντων είναι. Ή το
κεφάλαιο Πλουτής Σέρβας και Αδάμ
Αδάμαντος. Διότι αν αποφασίσουν
να συζητήσουν σοβαρά το κεφάλαιο
Σέρβας, για παράδειγμα, θα πρέπει
να πάρουν θέση αν όντως το κόμμα
«δεν είχε το σθένος να παραμείνει
συνεπές, στις θέσεις, που υπαγόρευε
η εποχή», όπως γράφει ο Σέρβας
για την περίοδο πριν και στη διάρ-
κεια του αγώνα της ΕΟΚΑ και να
διερωτηθούν εάν το ίδιο σφάλμα
συνεχίσθηκε και σε άλλες κορυφαίες
ιστορικές στιγμές, όπως το 1978 με
το αμερικανοβρετανοκαναδικό σχέ-
διο λύσης του Κυπριακού ή με τη
στάση που τήρησε το ΑΚΕΛ στο
δημοψήφισμα του 2004. 

Πολύ καλά λοιπόν κάνει ο Στε-
φάνου να το παίρνει βήμα-βήμα
και ακόμη καλύτερα που η αφετηρία
των αλλαγών δεν είναι σε προεκλο-
γική περίοδο.

<<<<<<<

Είναι αρκετά που
πρέπει να αλλάξουν
στο ΑΚΕΛ και ορθά
ο Στεφάνου το παίρνει
προσεκτικά και με σαφές
πλάνο, βάσει του οποίου
θα πρέπει να κριθεί
το 2028 και όχι σήμερα
για το νέο λογότυπο και
το νυν και αεί έμβλημα.

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Αποδόμηση της προσπάθειας Νίκου
Χριστοδουλίδη για «ενεργότερη
εμπλοκή» της Ε.Ε. στο Κυπριακό,
επιχειρεί ο Τ/κ ηγέτης Ερσίν Τατάρ
σε συντονισμό με την Άγκυρα. Ο
Τουρκοκύπριος ηγέτης «καρφώνει»
την Ευρωπαϊκή Ένωση στον ΟΗΕ,
χαρακτηρίζοντάς την ως «μέρος
του προβλήματος» της Κύπρου, αμ-
φισβητώντας ευθέως την εντιμό-
τητα και την αμεροληψία της. Στο
πλαίσιο υπομνήματος που απέστει-
λε προς τα Ηνωμένα Έθνη –και το
οποίο έχει επισυναφθεί στην έκ-
θεση για τις Καλές Υπηρεσίες του
γενικού γραμματέα– ο κ. Τατάρ ση-
μειώνει χαρακτηριστικά ότι: «Η
τουρκοκυπριακή πλευρά δεν θεωρεί
την Ε.Ε., που έχει γίνει μέρος του
προβλήματος, έντιμο εταίρο ούτε
αμερόληπτο παράγοντα», ώστε να

είναι σε θέση να εμπλακεί στο Κυ-
πριακό, υποστηρίζοντας ότι «το
2004, η Ε.Ε. παραβίασε τα δικά της
κριτήρια ένταξης για να δεχθεί πα-
ράνομα την ελληνοκυπριακή πλευ-
ρά ως μέλος χωρίς τη συγκατάθεση
του συνιδρυτή εταίρου, της τουρ-
κοκυπριακής πλευράς…». 

Στο υπόμνημά του, ο κ. Τατάρ
υπογραμμίζει ακόμη χαρακτηρι-
στικά ότι: «Το Κυπριακό βρίσκεται
στην ατζέντα των Ηνωμένων
Εθνών και οποιαδήποτε ενδεχό-
μενη διαδικασία διευθέτησης θα
διεξαχθεί υπό την αιγίδα του γε-
νικού γραμματέα του ΟΗΕ. Οποι-
αδήποτε προσπάθεια αλλαγής αυ-
τού του καθιερωμένου κανόνα ή
εμπλοκής οποιουδήποτε μέρους
εκτός από τους τρεις εγγυητές (σ.σ.
Ελλάδα, Τουρκία, Βρετανία), υπό-
κειται αυστηρά στην αμοιβαία συ-
ναίνεση των δύο πλευρών».

Πηγή στην έδρα της Ε.Ε. ανέ-
φερε στην «Κ» ότι ανάλογα μηνύ-
ματα στάλθηκαν από την Άγκυρα
και προς Ευρωπαίους επισήμους,
καθιστώντας σαφές σε «ιδιαίτερα
αυστηρούς τόνους» ότι η τουρκο-
κυπριακή πλευρά θα έχει λόγο τόσο
αναφορικά με το οποιοδήποτε εν-
δεχόμενο πρόσωπο προταθεί για
να διοριστεί από την Ε.Ε., όσο και
κυρίως και με τους όρους εντολής
του. Η τουρκική πλευρά φρόντισε

μάλιστα να υπενθυμίσει ότι «η Ε.Ε.
θα έχει καθεστώς παρατηρητή και
μόνο εάν της ζητείται θα παρεμ-
βαίνει σε μια ενδεχόμενη διαδικα-
σία, όπως είχε γίνει και στο πα-
ρελθόν με τον τεχνοκράτη-νομικό
Πίτερ Βαν Νούφελ, ο οποίος βρι-
σκόταν εκτός αιθούσης για μεγάλα
διαστήματα των απευθείας δια-
πραγματεύσεων, καθώς αυτό απαι-
τούσε η τουρκική πλευρά.

Συγκλίνουσες πληροφορίες της
«Κ» αναφέρουν ότι την επιχείρηση
αποδόμησης της πρωτοβουλίας
Χριστοδουλίδη για ενεργότερη εμ-
πλοκή της Ε.Ε. στο Κυπριακό, συν-
δράμει και ο Κόλιν Στιούαρτ. Τόσο
στο πρόσφατο ταξίδι του στις Βρυ-
ξέλλες, όσο και μέσα από τις επαφές
του με ευρωπαίους επισήμους, ο
ειδικός αντιπρόσωπος του γ.γ. χα-
ρακτηρίζει ως «αντιπαραγωγική»

ενδεχόμενη εμπλοκή της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και διαμηνύει ότι
δημιουργεί εντυπώσεις ότι θα έχει
το πάνω χέρι στη διαδικασία επί-
λυσης του Κυπριακού, υποσκελί-
ζοντας τον ΟΗΕ.  

Την εικόνα αυτή αναμένεται να
επιχειρήσει να αναστρέψει στη
συνάντησή του με τον γενικό γραμ-
ματέα του ΟΗΕ, Αντόνιο Γκουτέρες,
ο ΥΠΕΞ Κωνσταντίνος Κόμπος, με-

θαύριο 11 Ιουλίου.
Ο κ. Κόμπος, ο οποίος προγραμ-

ματίζεται να συναντηθεί και με
τους βοηθούς γενικούς γραμματείς
Λακρουά και Ντι Κάρλο, θα επα-
ναλάβει την ετοιμότητα της Λευ-
κωσίας για επανέναρξη των δια-
πραγματεύσεων στη βάση του συμ-
φωνημένου πλαισίου, ενώ θα επι-
χειρήσει παράλληλα να διαπιστώσει
τις προθέσεις των Ηνωμένων

Εθνών. Ο ΥΠΕΞ αναμένεται επίσης
να επαναλάβει διευκρινιστικά, τη
θέση της νέας κυβέρνησης για ανά-
ληψη ενός ενεργότερου ρόλου από
την Ε.Ε. στο Κυπριακό, ο οποίος
όπως έχει λεχθεί επανειλημμένα
τους τελευταίους μήνες, θα είναι
υποστηρικτικός προς τα Ηνωμένα
Έθνη, που θα έχουν, ως είθισται,
το γενικό πρόσταγμα. 

Γίνεται λοιπόν κατανοητό ότι
η Λευκωσία αντιλαμβάνεται ότι το
ζήτημα της «ενεργότερης εμπλο-
κής» της Ε.Ε. στο Κυπριακό, που
έθεσε προεκλογικά και μετεκλογικά
ο Νίκος Χριστοδουλίδης και απο-
τελεί τη «βασική του επένδυση»
για δημιουργία κινητικότητας στο
Κυπριακό, όχι μόνο δεν έχει απο-
δώσει μέχρι στιγμής καρπούς, αλλά
τείνει να διαστρεβλώσει την εικόνα
που θέλει να δημιουργήσει ο πρό-
εδρός της, θέτοντας θέμα ευθυνών
της Λευκωσίας για δήθεν προσπά-
θεια αλλαγής του πλαισίου της δια-
δικασίας. 

Παρά το γεγονός ότι το πλαίσιο
έχει ήδη ανατρέψει η τουρκική
πλευρά με τις προτάσεις της για
δύο κράτη και για εξασφάλιση κυ-
ριαρχικής ισότητας πριν από την
έναρξη μιας νέας ενδεχόμενης δια-
δικασίας διαπραγμάτευσης.

Ευθύνες για τον «κατήφορο»
της προσπάθειας Χριστοδουλίδη
έχει βεβαίως και η ίδια η Λευκωσία.
Καθώς σε κανένα στάδιο της όλης
προσπάθειας δεν υπήρξε διαφά-
νεια, με την κατάθεση και τη γνω-
στοποίηση της πρότασης του προ-
έδρου της Δημοκρατίας, γραπτώς
και με κάθε επισημότητα, ως είθι-
σται σε τέτοιες περιπτώσεις.

Μια πρόταση, η οποία χαρα-
κτηριζόταν και εξακολουθεί να χα-
ρακτηρίζεται από πολιτικά και τε-
χνοκρατικά κενά, τα οποία επιχει-
ρήθηκε να καλυφθούν, αξιοποι-
ώντας την εποικοδομητική ασάφεια
σε συνδυασμό με την απουσία γρα-
πτού κειμένου. Τρανταχτό παρά-
δειγμα αποτελούν οι αρχικές θέσεις
Χριστοδουλίδη, για διορισμό «ισχυ-
ρής πολιτικής προσωπικότητας
από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο», όρ-
γανο το οποίο εκ της «Συνθήκης
Λειτουργίας της Ε.Ε.» δεν έχει καν
αρμοδιότητα να κάνει έναν τέτοιο
διορισμό.

Κάτι που όφειλε να γνωρίζει η
νέα κυβέρνηση, η οποία προφανώς
δεν έκανε την απαραίτητη προερ-
γασία πριν γνωστοποιήσει την
πρότασή της, προφορικώς. Μια
πρόταση που προσέλαβε δυστυχώς
διαφορετικές αποχρώσεις, αναλό-
γως του συνομιλητή που είχε ενώ-
πιόν της η κυπριακή κυβέρνηση,
γεγονός που καθιστά ευκολότερη
την προσπάθεια της Άγκυρας να
την αποδομήσει. 

«Η Ε.Ε. δεν είναι έντιμος εταίρος»
Ο Ερσίν Τατάρ καρφώνει στον ΟΗΕ την Ε.Ε. – Υπόμνημα αποδόμησης της προσπάθειας του προέδρου Χριστοδουλίδη

<<<<<<<

Μέρος του προβλήματος
της Κύπρου χαρακτηρί-
ζει την Ε.Ε. ο Τ/κ ηγέτης
Ερσίν Τατάρ στα Ηνωμέ-
να Eθνη, αμφισβητώντας
την εντιμότητα και
την αμεροληψία της.

Το υπόμνημα του Ερσίν Τατάρ, στο πλαίσιο
της έκθεσης Καλών Υπηρεσιών του γενικού
γραμματέα Αντόνιο Γκουτέρες, εκτείνεται
σε έξι και πλέον σελίδες και είναι δομημένο
στη λογική των δύο κρατών και της κυ-
ριαρχικής ισότητας, στην οποία επενδύει
το μεγαλύτερο μέρος της επιχειρηματολο-
γίας και των θέσεων που αναπτύσσει. Στο
ζήτημα ωστόσο του Βαρωσίου, της περι-
φραγμένης πόλης της Αμμοχώστου, «αφιε-
ρώνει» μόλις μία παράγραφο, η οποία όχι
μόνο δεν απαντά στις υποδείξεις ΟΗΕ και
Ε.Ε. για αναστροφή της διαδικασίας «πι-
λοτικού ανοίγματος», αλλά διατυπώνει τη
θέση ότι η πολιτική που ακολουθεί η τουρ-
κική πλευρά, είναι ορθή. Αναφέρει χαρα-
κτηριστικά ότι «η αύξηση του αριθμού των
αιτήσεων από τους Ελληνοκύπριους πρώην

κατοίκους που έφτασε τις 460 αυτή την
περίοδο, αντανακλά την επικύρωση της
πολιτικής μας για το άνοιγμα του Mara
(σ.σ. περίκλειστης Αμμοχώστου), παρά τις
καταπιεστικές πολιτικές της ελληνοκυ-
πριακής ηγεσίας έναντι των πολιτών της».
Προσθέτει ότι η «Επιτροπή Ακίνητης Πε-
ριουσίας βρίσκεται στη διαδικασία αξιο-
λόγησης αυτών των αιτήσεων, σύμφωνα
με τη διεθνώς εγκεκριμένη νομοθεσία της».

Σε ό,τι αφορά την προσπάθεια για ανα-
γνώριση κυριαρχικής ισότητας του κατο-
χικού ψευδοκράτους, επικαλείται τη συμ-
μετοχή της λεγόμενης «ΤΔΒΚ» στον Ορ-
γανισμό Τουρκικών Κρατών, με καθεστώς
παρατηρητή. Δίνοντας στίγμα προθέσεων,
ο κ. Τατάρ αναφέρει ότι «τέτοια θετικά βή-
ματα προς την αποκατάσταση των ίσων

εγγενών δικαιωμάτων μας θα βοηθήσουν
στην αποκατάσταση της πολιτικής ισορ-
ροπίας μεταξύ των δύο ισότιμων πλευρών
και θα συμβάλουν στην προετοιμασία των
συνθηκών που απαιτούνται για την επίλυση
της εξηνταετούς διαμάχης, στο νησί μας.
Υπογραμμίζω», αναφέρει, «ότι το Κυπριακό
μπορεί να λυθεί μόνο στη βάση της εγγε-
νούς ισότητας των δύο πλευρών», προ-
σθέτοντας ότι «ο τουρκοκυπριακός λαός
είναι τόσο κυρίαρχος όσο και ο ελληνο-
κυπριακός λαός και το καθεστώς του κρά-
τους μας δεν μπορεί να είναι υποδεέστερο
(lower) από αυτό του ελληνοκυπριακού
κράτους. Αναμένουμε σεβασμό των δι-
καιωμάτων μας», καταλήγει στο υπόμνημα
που επισυνάφθηκε στην έκθεση Καλών
Υπηρεσιών του γ.γ. ΟΗΕ.

Δύο κράτη και 460 αιτήσεις στο Βαρώσι

Η Άγκυρα έστειλε μήνυμα προς Ευρωπαίους επισήμους, καθιστώντας σαφές σε «ιδιαίτερα αυστηρούς τόνους» ότι η τουρκοκυπριακή πλευ-
ρά θα έχει λόγο τόσο αναφορικά με το οποιοδήποτε ενδεχόμενο πρόσωπο προταθεί για να διοριστεί από την Ε.Ε., όσο και κυρίως και με τους
όρους εντολής του.

ΚΥ
Π
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΞΕΝΟΦΩΝΤΑ ΧΑΣΑΠΗ

Να καταραστούμε τους Σπαρτιάτες; 
Προβληματισμός μετά την είσοδό τους στην ελληνική Βουλή 

Σ το άρθρο του της Κυριακής
των εκλογών ο Αλέξης Παπα-
χελάς εντόπισε τους κινδύνους

από τον «προσωπικό θρίαμβο» του
Κυριάκου Μητσοτάκη και τη μεγάλη
απόσταση από τα επόμενα κόμματα,
για να επισημάνει πως, με εξασθε-
νημένη την αξιωματική αντιπολί-
τευση, «ο ρόλος για έλεγχο και κα-
λόπιστη κριτική πέφτει στους ώμους
του Τύπου και της κοινωνίας των
πολιτών». 

Και να η πρώτη πρόκληση. Τα
αποτελέσματα φέρνουν στη Βουλή
τρία νέα κόμματα, που οι περισσό-
τεροι λίγο είχαμε προσέξει. Από
αυτά, οι Σπαρτιάτες γιγαντώθηκαν
σε εξαιρετικά σύντομο χρονικό διά-
στημα, για να πετύχουν ποσοστό
4,63 % και να εκλέξουν 12 Βουλευτές.
Οπότε όλοι αισθανόμαστε την ανάγ-
κη να ακτινογραφήσουμε το φαι-
νόμενο. Κι εδώ βρίσκεται η παγίδα

της εύκολης αποκήρυξης,· αφού δεν
κρύβουν τη σύνδεσή τους με τον
φυλακισμένο χρυσαυγίτη Κασιδιάρη.
Να τους δώσουμε, λοιπόν, την ετι-
κέτα του ακροδεξιού. Κι ύστερα,
ακροδεξιός κι ο καθένας που τους
ψήφισε;

Η ανάλυση των exit polls δίνει
μια πιο περίπλοκη εικόνα. Οι Σπαρ-
τιάτες συγκέντρωσαν 7,8 % στους
νέους μέχρι 24 και 8,2% στις ηλικίες
25-34. Προσέλκυσαν 6,8% στους μι-
σθωτούς του ιδιωτικού τομέα και
9,5% στους άνεργους (στοιχεία της
εταιρείας Pulse). Ενδείξεις ότι το
κόμμα δεν αναρριχήθηκε χάρη
στους παλιούς χουντικούς, αλλά κα-
τάφερε να ελκύσει έναν υπολογίσιμο
αριθμό από καλά παιδιά. Νέους, χω-
ρίς σύνδεση με τη Χρυσή Αυγή.
Γιατί, άραγε; Για να ανιχνεύσουμε
εξηγήσεις, ας εξετάσουμε το τοπίο
της απασχόλησης στη σημερινή

Ελλάδα. Όσο κι αν θριαμβολογεί η
κυβέρνηση, οι απολαβές των νέων,
πτυχιούχων, κυμαίνονται λίγο πάνω
από το χιλιάρικο. Όσοι αντέχουν
να ζήσουν μόνοι, φεύγουν για άλλη
χώρα. Το σύστημα υγείας χωλαίνει,
αφού το κράτος ανέχεται να χρη-
ματοδοτεί τις σπουδές των ιατρών
της για 18+ χρόνια, για να τους
ανοίγει μετά την πόρτα της μετα-
νάστευσης, αφού οι ιατροί στην Ελ-
λάδα είναι οι δεύτεροι χαμηλότερα
αμειβόμενοι στην Ε.Ε. Το «σπίτι
μου», ένα πρόγραμμα επιδότησης
πρώτης κατοικίας για νέους, που
ξεκίνησε φέτος, δημιούργησε πολλές
ελπίδες, και κινητοποίησε νέους
που υπέβαλαν αίτηση, για να ακο-
λουθήσει η απογοήτευση, όταν αυ-
ξήθηκαν κατακόρυφα οι τιμές των
προσφερόμενων τεμαχίων. Την ίδια
άνοδο σημειώνουν και τα ενοίκια,
με συνέπεια οι νέοι σε μεγάλο πο-

σοστό να παραμένουν στη γονική
στέγη.

Οι νέοι επίσης παρατηρούν την
ελλιπή αξιοπιστία των κομμάτων
mainstream(εξουσίας). Η οποία φά-
νηκε στις 28 Φεβρουαρίου, με το
σιδηροδρομικό δυστύχημα στα Τέμ-
πη, με τα 57 νέα παιδιά που σκοτώ-
θηκαν. Όπου, χωρίς αμφισβήτηση,
βγήκε στην επιφάνεια η μακροχρό-
νια διαφθορά στη διαχείριση ενός
δημόσιου Οργανισμού, επί κυβερ-
νήσεων και των δύο μεγάλων κομ-
μάτων. Ας προσθέσουμε και τη συ-
νεχιζόμενη, ανεμπόδιστη σε μεγάλο
βαθμό, εξάπλωση των ναρκωτικών
(από τα οποία κάποιοι, ευυπόληπτοι,
πλουτίζουν), και την ανερυθρίαστη
εξάπλωση (στο όνομα της ελευθε-
ρίας) των πορνογραφικών websites,
για να συνθέσουμε ένα σκηνικό στο
οποίο τα mainstream κόμματα δεν
πείθουν ότι θέλουν να δημιουργή-

σουν το επίπεδο ζωής που μπορούν
και τα παιδιά μας ονειρεύονται.

Ζητούν, μήπως πολλά, αυτά τα
παιδιά; Ή, άραγε, τα μεγαλώσαμε
με φασιστική ιδεολογία; Η μέση ελ-
ληνική οικογένεια, αλλά και τα ελ-
ληνικά σχολεία, και ο ελληνικός
στρατός έχουν κάθε λόγο να μη νιώ-
θουν ενοχές, που γαλούχησαν τα
παιδιά με τις συνηθισμένες, διαδε-
δομένες, αξίες της οικογένειας, της
πίστης και της πατρίδας. Πρόκειται,
δυστυχώς, για έννοιες που στις μέρες
μας και στον δημόσιο στίβο, λοιδο-
ρούνται στο πλαίσιο της προσπά-
θειας μετάβασης σε μια κοινωνία
με λιγότερες ανισότητες και μεγα-
λύτερη ανεκτικότητα. Πολύ σωστή
η προσπάθεια για μεγαλύτερη ανε-
κτικότητα, φυσικά. Στην πορεία
όμως, γίνονται λάθη που κάνουν
αρκετούς νέους να διερωτώνται αν,
προκειμένου να στηρίξουμε τους

λίγους, θυσιάζουμε τους πολλούς. 
Θα πείτε ότι τα mainstreamκόμ-

ματα είχαν να διαχειριστούν δυο
έκτακτες καταστάσεις. Την πανδημία
του covid-19, και την εισβολή στην
Ουκρανία. Η κυβέρνηση Μητσοτάκη
αντιμετώπισε επίσης τις ροές με-
ταναστών στον Έβρο και στα νησιά,
ενώ το μέτωπο με την Τουρκία δεν
ησυχάζει. Οι νέοι μας ζητούν πε-
ρισσότερα. Τα παραδείγματα που
αναφέραμε δείχνουν ότι πολλά επεί-
γουν να γίνουν από την Πολιτεία,
για να συγκρατήσει τις διαρροές σε
επικίνδυνους κομματικούς σχημα-
τισμούς. Γιατί η νεολαία δεν είναι
αδιάφορη, σιχαμένη είναι με το σα-
θρό κατεστημένο.

Ο Ξενοφών Χασάπης είναι
σύμβουλος και Εκπαιδευτής
Στελεχών Επιχειρήσεων και Νέων. 
Xenophon.hasapis@gmail.com

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Οταν προ μηνών η προεκλογική
πρόταση του Προέδρου Χριστο-
δουλίδη για ενεργή εμπλοκή της
Ε.Ε. στη διαδικασία άρσης του
αδιεξόδου στο Κυπριακό συνο-
δεύονταν και από την πρώτη συ-
νάντησή του με τον Τουρκοκύπριο
ηγέτη, Ερσίν Τατάρ, ακόμη και οι
πιο αισιόδοξοι έσπευδαν να τονί-
σουν πως «ας δούμε τις εκλογές
στην Τουρκία» και πως η Λευκωσία
μπορεί να αποκομίσει μια σαφή
διατύπωση, εκ μέρους των Βρυ-
ξελλών, για ειδικό απεσταλμένο –
στο πλαίσιο του ΟΗΕ– εκ μέρους
του Συμβουλίου. Έκτοτε, οι Νίκος
Χριστοδουλίδης και Ερσίν Τατάρ
δεν συναντήθηκαν εκ νέου, η (καλή
επί της αρχής) διατύπωση των
συμπερασμάτων του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου δεν κάνει λόγο, ονο-
μαστικά, για μια ευρωπαϊκή προ-
σωπικότητα, περιοριζόμενη σε
ένα γενικό περίγραμμα αρωγής
της Ε.Ε. στο Κυπριακό, ενώ και η
έκθεση του γενικού γραμματέα
του ΟΗΕ για το Κυπριακό, Αντόνιο
Γκουτέρες, εστιάζει σε οδοφράγ-
ματα, τη στιγμή μάλιστα που σε
τηλεοπτικά debates το Τμήμα Τε-
λωνείων προειδοποιεί τους Ελλη-
νοκύπριους για συνέπειες, αν φου-
λάρουν το αυτοκίνητό τους με καύ-
σιμα από τα Κατεχόμενα, σε ένα
μήνυμα που δεν δείχνει, μετά την
έκθεση του ΟΗΕ, προθέσεις επι-
στροφής στον διάλογο. 

Το Κυπριακό, μετά από μια εξα-
ετία απουσίας κάθε διαλόγου, δεί-
χνει να κινείται σε παράλληλα σύμ-
παντα σε σχέση με την προσπάθεια
επανέναρξης των συνομιλιών –με
ευρωπαϊκή εμπλοκή– όσο και «επί
του εδάφους» με τη διαδικασία
ανακίνησής του να περνά μέσα
από την Άγκυρα, αλλά να μην πε-
ριορίζεται μόνο σε αυτή, σε μια
σειρά ακολουθιών που εμπεριέχουν
σημαντικά ορόσημα, εκ διαμέτρου
αντίθετες αφετηρίες διαπραγμά-
τευσης και, αντικειμενικά, δυσκο-
λία ως προς την επίτευξη του στό-
χου επιστροφής στο τραπέζι του
διαλόγου.

Τα ενδιάμεσα βήματα
Μια ακολουθία γεγονότων, χρο-

νικά γραμμική, θα κρίνει τους επό-
μενους μήνες αν ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας Νίκος Χριστοδουλί-
δης και ο Τ/κ ηγέτης Ερσίν Τατάρ
θα καθίσουν, εκ νέου, στο ίδιο τρα-
πέζι με άξονα, αρχικά, την επανά-
ληψη των συνομιλιών –και όχι σε
συνομιλίες per se σε φάση κορύ-
φωσης. Τα ενδιάμεσα βήματα περ-
νάνε μέσα από ένα σύνθετο πλέγμα
διπλωματικών γεγονότων στο
οποίο εμπεριέχεται –στη βάση της
επιχειρούμενης προσέγγισης της
Λευκωσίας– η σχέση Τουρκίας-
Δύσης και Τουρκίας-Ε.Ε. αρχής γε-
νομένης από:

• Tη Σύνοδο του ΝΑΤΟ, αυτή
την εβδομάδα, στο Βίλνιους της

Λιθουανίας όπου ΗΠΑ και Τουρκία
θα επιδοθούν σε ένα σκληρό δια-
πραγματευτικό παίγνιο με φόντο
την ένταξη της Σουηδίας στη Συμ-
μαχία. Η Αθήνα θα επιχειρήσει
να θέσει το Κυπριακό στον Ερν-
τογάν στο πλαίσιο της επαναπρο-
σέγγισης της με την Άγκυρα για
τις ελληνοτουρκικές διαφορές και
σε μεγάλο βαθμό θα κριθεί, σε επί-
πεδο πραγματικό, τι endgame έχει
ο Τούρκος Πρόεδρος για το Κυ-
πριακό. 

• Παράλληλα, ο υπουργός Εξω-
τερικών της Κ.Δ., Κωνσταντίνος
Κόμπος, θα συναντηθεί στη Νέα
Υόρκη με τον γ.γ. του ΟΗΕ, Αντόνιο
Γκουτέρες, προκειμένου να θέσει
το ζήτημα του διορισμού ειδικού
απεσταλμένου, απαραίτητου στοι-

χείου προκειμένου να υπάρξει
πραγματική κινητικότητα προς
την κατεύθυνση των συνομιλιών. 

• Στο περιθώριο της Γενικής Συ-
νέλευσης του ΟΗΕ στη Νέα Υόρκη
τον προσεχή Σεπτέμβριο θα δια-
φανεί αν οι δύο ηγέτες, μετά από
τετράμηνη απουσία κάθε συνάν-
τησης, μπορούν να συναντηθούν
με φόντο –αμέσως μετά– μια πι-
θανή συμφωνία για διορισμό ει-
δικού απεσταλμένου του γενικού
γραμματέα. 

• Τους επόμενους μήνες, με φόν-
το τις ευρωτουρκικές σχέσεις και
εφόσον υπάρχει κινητικότητα και
στο επίπεδο του ΟΗΕ θα διαφανεί
αν η Ευρωπαϊκή Ένωση μπορεί,
όντως, να υποβοηθήσει την δια-
δικασία με τον διορισμό μιας κο-
ρυφαίας πολιτικής προσωπικότη-
τας ή αν απλά θα περιοριστεί στο
να βάλει το Κυπριακό σε ένα νέο
«καλάθι» ευρωτουρκικών με φόντο
μια Σύνοδο για την Ανατολική Με-
σόγειο ή, σε ένα δυσχερέστερο
σενάριο για τη Λευκωσία διαπραγ-
ματευτικά, αν ο διορισμός Ευρω-
παίου ειδικού απεσταλμένου περ-
νάει μέσα από κέρδη για την Άγ-
κυρα (π.χ. μεταναστευτικό, τελω-
νειακή ένωση, κ.λπ.)

Επιμέρους δυσκολίες
Οι τέσσερις ενδιάμεσοι σταθμοί

έχουν επιμέρους δυσκολίες που
αφορούν όχι μόνο τη διαχείριση

του blame-game σε περίπτωση
που δεν υπάρξει, τελικά, κινητι-
κότητα στο Κυπριακό αλλά και
που απορρέουν από τη διαχείριση
των χρόνων και του διακυβεύματος
σε περίπτωση που ο γ.γ. του ΟΗΕ
στείλει όντως έναν απεσταλμένο
στη Λευκωσία.

Συνεπώς μένει να διαφανεί αν
όντως υπάρχει πραγματικό περι-
θώριο συνομιλιών στη λογική του
«να συνεχίσουμε από εκεί που μεί-
ναμε στο Κραν Μοντανά» (άρα
αποδοχή της ε/κ πλευράς του Πλαι-
σίου Γκουτέρες ως έχει και υπο-
χώρηση της τ/κ πλευράς από την
θέση περί κυριαρχικής ισότητας)
ή αν θα υπάρξουν συνομιλίες από
την αρχή (άρα αποδοχή της Ε/κ
πλευράς απώλειας διαπραγματευ-
τικών κερδών, π.χ. στο εδαφικό
και ενίσχυση της τ/κ πλευράς ως
προς την θέση της κυριαρχικής
ισότητας ως προϋπόθεσης επανέ-
ναρξης του διαλόγου).

Όπως η «Κ» επισήμανε πολλάκις
ακόμη κι αν όλα τα πιόνια στηθούν
στη σκακιέρα του Κυπριακού η
αρχή της παρτίδας εμπεριέχει,
πριν από το άνοιγμα, δηλαδή την
επιστροφή στις συνομιλίες, ένα
άλλο παιχνίδι –μια διαπραγμάτευ-
ση εντός της διαπραγμάτευσης–
σε σχέση με το τι συζητάμε. Επι-
πλέον, όπως διαφάνηκε κι από την
Έκθεση του γ.γ. του ΟΗΕ για το
Κυπριακό, μετά από έξι χρόνια

απουσίας διαλόγου, η πτυχή της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που ήταν
παρούσα στο Κρανς Μοντανά, δεν
απασχολεί ιδιαιτέρως τα Ηνωμένα
Έθνη έναντι π.χ. του ζητήματος
των ΜΟΕ, του διανοίγματος πε-
ρισσοτέρων οδοφραγμάτων και
της συνεργασίας στο εμπόριο τη
στιγμή που η προσπάθεια της Λευ-
κωσίας εμμένει στην Ε.Ε. και στην
πρόσκληση (κοινωνικού ενδιαφέ-
ροντος) στον Τ/κ ηγέτη, ο οποίος
κι αυτός από πλευράς του εμμένει
στην κυριαρχική ισότητα ως προ-
ϋπόθεση επανέναρξης κάθε δια-
λόγου. 

Η κάθοδος πάντως Ερντογάν,
εκτός απροόπτου, στις 20 Ιουλίου
στα Κατεχόμενα, στο πλαίσιο των
«εορτασμών» της τουρκικής ει-
σβολής του 1974 στην Κύπρο απο-
τελεί σημαντικό ορόσημο προθέ-
σεων σε σχέση με τα δύο πρώτα
ορόσημα που παρατίθενται ως
άνω. Το τι θα δηλώσει, και σε ποιο
πλαίσιο, θα φανερώσει σε μεγάλο
βαθμό αν η Τουρκία θα δώσει ακό-
μη μια ευκαιρία στον διάλογο ή
θα συνεχίσει σε μια πορεία ανα-
βάθμισης της λεγόμενης «ΤΔΒΚ»
είτε μέσω μιας εκστρατείας μερικής
κανονικοποίησης της/αναγνώρι-
σης, είτε –ακόμη παραπέρα– σε
μια πλήρη απορρόφησή της, οι-
κονομικά και πολιτικά, αρχικά χω-
ρίς κάποια εμφανή «θεσμική πρά-
ξη» προσάρτησής της. 

Το Κυπριακό σε παράλληλα σύμπαντα 
Τα ορόσημα, οι εκ διαμέτρου αντίθετες αφετηρίες διαπραγμάτευσης και ο δύσκολος δρόμος επανέναρξης των συνομιλιών 

<<<<<<

Το Κυπριακό, μετά
από μια εξαετία απου-
σίας κάθε διαλόγου, δεί-
χνει να κινείται σε πα-
ράλληλα σύμπαντα σε
σχέση με την προσπά-
θεια επανέναρξης των
συνομιλιών –με ευρω-
παϊκή εμπλοκή– όσο
και «επί του εδάφους».

Τι να
αναμένουμε 

Ο εν δυνάμει διορισμός ειδικού απε-
σταλμένου του ΟΗΕ στο Κυπριακό
θα δείξει σε μεγάλο βαθμό τις προ-
θέσεις όλων των εμπλεκομένων
μερών δεδομένου ότι η ελληνοκυ-
πριακή πλευρά έχει εμπειρία στο
να διαχειρίζεται το tempo κάθε φο-
ρά που υπάρχει απεσταλμένος εκ
μέρους των Ηνωμένων Εθνών και
η Άγκυρα δεν έχει δείξει, ακόμη,
ότι μπλοφάρει στο θέμα των δύο
κρατών –τουλάχιστον σε επίπεδο
τετελεσμένων επί του εδάφους. Εν-
διαφέρον πάντως έχει η κριτική
του Κουντρέτ Οζερσάϊ στα Κατε-
χόμενα, θιασώτη μιας σκληρής
γραμμής στο Κυπριακό και πρώην
διαπραγματευτή, ο οποίος έκανε
λόγο για εμμονή της ε/κ πλευράς
στην Ε.Ε. έναντι του ΟΗΕ –πτυχή
που αποκρυσταλλώνει σε μεγάλο
βαθμό προσλήψεις εντός της τουρ-
κοκυπριακής Δεξιάς και κύκλων
της Άγκυρας σε σχέση με την πρό-
ταση της Λευκωσίας για ευρωπαϊκή
διαμεσολάβηση– ως εργαλείου άρ-
σης του αδιεξόδου. 

Επιπλέον, στην τρέχουσα διεθνή
συγκυρία υπάρχουν αρκετές δυνα-
μικές που δείχνουν συγκεκριμένες
κατευθύνσεις της ευρωατλαντικής
προσέγγισης σε σχέση με την Τουρ-
κία του Ερντογάν: Ο συνεχιζόμενος
πόλεμος στην Ουκρανία δεν αφήνει
περιθώριο σε ΗΠΑ και συγκεκρι-
μένα κράτη της Ε.Ε. να επιτρέψουν
διαρρήξεις στο νότιο άκρο του ΝΑ-
ΤΟ και δη να αποτελούν τα ελλη-
νοτουρκικά αιτία τριβής εντός της
Συμμαχίας. Το περιφερειακό συγ-
κείμενο δυναμικών στην Ανατολική
Μεσόγειο, με φόντο τα κράτη ΜΕΝΑ
και τις σχέσεις τους με την Τουρκία,
δεν ομοιάζει καθόλου με αυτό του
2011-2017 και, τέλος, Κυπριακό και
ελληνοτουρκικά έχουν αποσυνδεθεί
ως θέματα –πρωτίστως για την
τουρκική διπλωματία– που πλέον
τα βλέπει σε διαφορετικά πλαίσια
ως προς την προοπτική κινητικό-
τητας –ασχέτως αν θα υπάρξουν
εξελίξεις ή ακόμη και κάποιο bre-
akthrough (π.χ. με την Ελλάδα για
οριοθέτηση θαλασσίων ζωνών στο
πλαίσιο μιας προσφυγής στη Χάγη
ή σε διμερές επίπεδο). 

Σε αυτό το πλαίσιο ακόμη κι αν
ο, εξ ορισμού στο σημείο που βρι-
σκόμαστε, δύσκολος δρόμος των
συνομιλιών στο Κυπριακό δεν κα-
ταστεί έτοιμος για να τον διαβούν
οι δύο κοινότητες με πλήρη, μάλι-
στα, υπευθυνότητα της Τουρκίας,
η επίρριψη ευθυνών την επόμενη
ημέρα για τη Λευκωσία δεν αποτελεί
εύκολη υπόθεση. Αυτό αποτελεί
μια ξεχωριστή και λεπτή διαπραγ-
μάτευση με τους εταίρους της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας μακριά από
τη μικροπολιτική διαχείριση –σε
εσωτερικό και εξωτερικό– άλλων
εποχών. 

Ο πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας Νίκος Χριστοδουλίδης και ο Τ/κ ηγέτης Ερσίν Τατάρ έχουν συναντηθεί μόνο μία φορά, μέχρι
στιγμής, πριν από τέσσερις μήνες.  

ΚΥ
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΤΑΚΗ ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ

Οικουμενικότητα στις αποφάσεις

Ο ι πιο απρόσμενες εποχές, τα
πιο αναπάντεχα γεγονότα
έρχονται συνήθως όταν σχε-

δόν κανείς δεν τα περιμένει. Το
γεγονός καταφτάνει, όταν κανείς
δεν μιλάει γι’ αυτό. Δυστυχώς ή
και όχι δεν είναι αυτό που μας συμ-
βαίνει σήμερα στην Κύπρο. Όλοι
αισθανόμαστε πως κάτι δεν πάει
καλά. Η Τουρκία μάς γυροφέρνει
για να πω το ελάχιστο. Και με διά-
φορους τρόπους. Και το ερώτημα
λοιπόν είναι τούτο. Μπορεί να πάει
για πολύ ακόμα η κατάσταση όπως
την ξέρουμε; Είναι το στάτους κβο
κάτι μόνιμο; Η λέξη «στάτους»
δίνει την αίσθηση του μόνιμου.
Είναι όμως έτσι; Και από την άλλη,
μήπως πιθανή λύση θα μας περι-
πλέξει σε απρόβλεπτα προβλήματα;
Κάθε νουνεχής άνθρωπος πρέπει
να έχει μπροστά του αυτά τα ζη-
τήματα. 

Και αναφέρομαι σε μια λύση
χωρίς εγγυητικά δικαιώματα τρί-
των, χωρίς κατοχικό στρατό, με
αίσθημα ασφάλειας για τους κα-
τοίκους. Πιστεύω πως μια τέτοια
λύση θα πάρει καιρό για να παρα-
γάγει τα συνολικά της αποτελέ-
σματα. Το Κυπριακό δεν θα λυθεί
με τη λύση, θα λυθεί διά της λύσης.

Όσα χρόνια πέρασαν για να πα-
ραγάγει η διχοτόμηση όσα παρήγε,
θα χρειαστούν πολλά άλλα για να
μπούμε διά της λύσης σε μια νέα
εποχή ενός πιο βιώσιμου, ασφαλούς
και ειρηνικού μέλλοντος.

Τα ερωτήματα όμως που μου
βάζουν διάφοροι φίλοι περιέχουν
μια ανησυχία για το μέλλον μετά
τη λύση. Για το μέλλον χωρίς λύση
ανησυχούν λιγότερο, γιατί είναι
πιο εύκολο για τον καθένα μας να
θεωρούμε πως είναι η μετακίνηση
που φέρνει τις αλλαγές. Αγνοούμε
έτσι πως συνήθως η ακινησία είναι
εξίσου ή και περισσότερο επικίν-
δυνη από την κίνηση. Η λύση θα
έχει λοιπόν τις δυσκολίες της, αλλά
διά της λύσης μπαίνουμε στο γή-
πεδο. Τα πράγματα έρχονται και
στα δικά μας χέρια. Αλλιώτικα, φο-
βούμαι πολύ τα χειρότερα. Και δεν
χρειάζεται να είσαι προφήτης για
να δεις λίγο πέρα από τη μύτη σου.
Η Αμμόχωστος άνοιξε, ανοίγει υπό
τουρκική διοίκηση. Τα Ηνωμένα
Έθνη ήδη από το 2004 κάλεσαν
τα κράτη-μέλη και άλλους διεθνείς
οργανισμούς να άρουν με λογικό
μέτρο την «οικονομική απομόνωση
των Τουρκοκυπρίων». Η απόφαση
εξακολουθεί να έχει ισχύ. 

Δεν αποκλείω σε βάθος τριετίας
–ίσως βάζω πολλά– να αναγνωρι-
σθεί στα Κατεχόμενα διεθνής αε-
ρολιμένας. Αν γίνει αυτό πόσο θα
τραυματίσει τη βασική μας βιομη-
χανία που είναι ο τουρισμός! Ήδη,
όσοι το αγνοούν, ας το διαβάσουν
εδώ. Πολλοί ξένοι κάνουν τις δια-
κοπές τους απέναντι. Ξένοι μόνο;
Και πολλοί Ελληνοκύπριοι. Πλη-
ρώνουν κάτω από τα μισά, σε ένα
εφτάστερο ξενοδοχείο, απ’ ό,τι θα
πλήρωναν εδώ. Χιλιάδες προμη-
θεύονται τη βενζίνη τους και αρ-
κετοί ήδη νοικιάζουν διαμέρισμα,
πληρώνοντας για ένα δυάρι κάτω
από τα μισά απ’ όσα θα πλήρωναν
εδώ. Ανακόπτεται αυτό; Δεν έχει
σημασία η δική μου στενοχώρια
γι’ αυτές τις εξελίξεις. Ούτε έχει
σημασία όσο έντονη κι αν είναι
διαφωνία όσων διαφωνούμε. Τι
προτείνουν όσοι διαφωνούν; 

Να εξακολουθήσουν να γίνονται
όσα γίνονται χωρίς λύση –λες και
αφορούν ένα άλλο σύμπαν– ή στα
όσα θα γίνονται να έχουμε λόγο
και ρόλο για το τι και πώς γίνονται;
Δεν έχουμε εμπιστοσύνη στους
εαυτούς μας; Πολλοί λένε πως ου-
δέποτε η παρανομία μπορεί να πά-
ρει νόμιμο περίβλημα. Αγνοούν το

παγκοσμίως επιβεβαιωθέν πως όλα
τα σύνορα, όλα τα σύνορα όλου
του κόσμου είναι βασισμένα στην
παρανομία. Αν όχι στην παρανομία,
σίγουρα πάνω στο αίμα. Το ζήτημα
όμως παραμένει. Τι να κάνουμε;
Μερικά πράγματα! Πρώτο, να κα-
τανοήσουμε τη διαφορά μεταξύ
των δυσκολιών της λύσης, μεταξύ
δηλαδή της ανησυχίας που προ-
καλεί η μετάβαση από αυτό που
ξέρουμε προς αυτό που δεν ξέρουμε
και από την άλλη να δούμε καθαρά
πως αυτά που περιέγραψα θα έρ-
θουν. Βαθύς μα ανομολόγητος δι-
χασμός, βαθύ οικονομικό τραύμα
από την όποια απόφαση άρσης
της «οικονομικής απομόνωσης»
των Τουρκοκυπρίων, την αύξηση
του πληθυσμού στα Κατεχόμενα
πέραν του εκατομμυρίου (μάλλον
αυτό έχει ξεπεραστεί ήδη) την αύ-
ξηση της στρατιωτικής παρουσίας
της Τουρκίας, την περικύκλωσή
μας ουσιαστικά, την άπειρη δυ-
σκολία να αντλήσουμε από τα απο-
θέματα υδρογονανθράκων. Να τα
υπολογίσουμε αυτά και ας αποφα-
σίσουμε. Να πάρουμε τα πράγματα
και στα δικά μας χέρια ή ως κά-
νουμε συνήθως να τα αφήσουμε
όλα στον χρόνο;

Όταν συμβούν όσα λέω –και
που όλοι τα ξέρουν μα δεν τα ομο-
λογούν ανοικτά– όλοι και ομού θα
μαραζώσουμε στον τόπο που μας
γέννησε. Όσοι θα απομείνουμε
δηλαδή, διότι πολλοί θα μετανα-
στεύσουν. Όσοι βρουν δουλειά αλ-
λού και όσοι έχουν το χρήμα για
να το κάνουν. Ήδη θα ακούτε πολ-
λούς γύρω σας να λένε πως είναι
καλά να αγοράσουμε και κάτι κά-
που αλλού, και όσοι έχουν παιδί
στο εξωτερικό του λένε να μείνει
εκεί. Αν αυτό ήδη το ακούμε σή-
μερα, ας σκεφτούμε πόσο θα επι-
ταθεί αυτό αύριο;

Αυτό είναι το πρώτο που πρέπει.
Το δεύτερο είναι πιο σοβαρό.
Άποψή μου είναι λοιπόν πως χρει-
αζόμαστε μια οικουμενικότητα
στις αποφάσεις. Μπορεί η πολιτική
ηγεσία να σκεφτεί και πολύ περισ-
σότερο να υλοποιήσει κάτι τέτοιο;
Διερωτώμαι ειλικρινά προβλημα-
τίζονται ποτέ αν έχουν το βάρος
που έχει η καρέκλα στην οποία κά-
θονται; Τι κάνουν; Κοιμούνται τα
βράδια; Ή μήπως ισχύει ο στίχος
«στον ύπνο σταυραετοί, στο ξύπνιο
στρατιωτάκια»; 

Κανείς δεν θα μας σώσει. Ούτε
οι Τριμερείς –που καλά τις κάνα-

με– ούτε κάποιο ξανθό γένος, ούτε
η Ελλάδα, ούτε η Ευρωπαϊκή Ένω-
ση. Μόνοι εμείς να αντιληφθούμε
τους κινδύνους που μας περιβάλ-
λουν και να κινηθούμε με όσους
βλέπουν όσα κατέγραψα. Και αυτή
η κυβέρνηση δεν μπορεί να πράξει
τίποτα προς την κατεύθυνση της
σωτηρίας. Στο ερώτημα, εν κατα-
κλείδι, που έχουν όλοι και έχω κι
εγώ! Πώς και γιατί με αυτή την
Τουρκία; Αυτή η Τουρκία κάνει
όσα ξέρουμε, βλέπουμε ή προβλέ-
πουμε. Πώς να την εμπιστευτούμε;
Η απάντησή μου είναι αυτή. Να
τη δυσκολέψουμε. Τώρα δεν μπο-
ρούμε. Θα ανακτήσουμε δυνάμεις
και δυνατότητες μόνο μέσα από
μια συμφωνία. Μόνο μέσα από μια
συμφωνία θα ανακτήσουμε σφρί-
γος και επιρροή πάνω στο μέλλον
μας. Και αυτό μπορεί να το φέρει
μόνο η οικουμενικότητα στις με-
γάλες αποφάσεις. Γνωρίζω πως
δεν θα γίνει. Έγραψα όμως τι θα
γίνει. 

Τέλος, όσοι διεκδικούν δημόσιο
αξίωμα πρέπει πρώτα να ζυγίζονται
και να είναι σε θέση να κατανοούν
αν φαίνονται λιποβαρείς απέναντι
στην ιστορικότητα της θέσης που
επιζητούν. 

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Η ατμόσφαιρα στη Μαδρίτη κατά
την ανάληψη της Προεδρίας του
Συμβουλίου της Ε.Ε. από την Ισπα-
νία ήταν πανηγυρική, και η Πρό-
εδρος της Κομισιόν Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν και ο Ισπανός πρωθυ-
πουργός Πέδρο Σάντσεθ αντάλ-
λασσαν δημόσιες φιλοφρονήσεις
μετά την πρώτη συνάντηση συν-
τονισμού στην Πινακοθήκη των
Βασιλικών Συλλογών. 

Και για τους δύο ηγέτες, οι επό-
μενοι έξι μήνες είναι κρίσιμοι ενόψει
των ευρωεκλογών του ερχόμενου
Ιούνη σε μια Ευρώπη που σε κάθε
εκλογική αναμέτρηση στρέφεται
προς τα άκρα της δεξιάς. Η προ-
εκλογική δοκιμασία του Ισπανού
πρωθυπουργού μάλιστα ξεκινά αμέ-
σως, καθώς η προεκλογική περίοδος
ξεκίνησε την Παρασκευή, μερικές
μέρες μετά που Ισπανοί κυβερνη-
τικοί αξιωματούχοι διαβεβαίωναν
δημοσιογράφους που ταξίδεψαν
από τις Βρυξέλλες στη Μαδρίτη
(μεταξύ τους και η «Κ») πως η Ισπα-
νία είναι μια σοβαρή και έμπειρη
χώρα και πως η ατζέντα της Ε.Ε.
δεν θα ανατραπεί, αν η διακυβέρ-
νηση περάσει από τους Σοσιαλιστές
στο κεντροδεξιό Λαϊκό Κόμμα, εν-
δεχομένως σε συμμαχία με το ακρο-
δεξιό Vox, με ό,τι αυτό μπορεί να
συνεπάγεται για την πρόοδο των
νομοθεσιών για κοινή διαχείριση
της μετανάστευσης και αυτών για
την κλιματική αλλαγή.

Το αποτέλεσμα των ισπανικών
εκλογών της 23ης Ιουλίου δεν αφο-
ρά όμως μόνο την τύχη της Ισπα-
νικής Προεδρίας, αλλά έχει και ευ-
ρύτερες πολιτικές προεκτάσεις.
Μετά την επικράτηση Μητσοτάκη
στην Ελλάδα, και το φλερτ της Τζόρ-
τζια Μελόνι στην Ιταλία με την ευ-
ρωπαϊκή κεντροδεξιά – ή το φλερτ
της κεντροδεξιάς του Ευρωπαϊκού
Λαϊκού Κόμματος με τους Ευρω-
παίους Συντηρητικούς και Μεταρ-
ρυθμιστές στους οποίους εντάσ-
σεται η κ. Μελόνι, το ΕΛΚ καλο-
βλέπει μια δεξιά κυβέρνηση και
στη Μαδρίτη ακόμα και με ακρο-
δεξιό άρωμα. Μια ελπίδα την οποία
μοιράζονται και ελληνικές κυβερ-
νητικές πηγές που θα ήθελαν πε-
ρεταίρω ισχυροποίηση του ΕΛΚ σε
ευρωπαϊκό επίπεδο, όπως πληρο-
φορείται η «Κ».

Οι ισπανικές εκλογές θα είναι
κρίσιμη παράμετρος και στη συ-
ζήτηση για την επόμενη ηγεσία
της ίδιας της Ε.Ε. Ο κ. Σάντσεθ ανέ-
φερε σε δημοσιογράφους στη Μα-
δρίτη πως σε περίπτωση που ο επό-
μενος πρόεδρος της Κομισιόν πρέ-
πει να προέρχεται από το ΕΛΚ, ο
ίδιος θα στηρίξει την Ούρσουλα

φον ντερ Λάιεν για δεύτερη θητεία,
η οποία προέρχεται από το ΕΛΚ,
αν και της κυβέρνησης στη Γερ-
μανία αυτή τη στιγμή ηγούνται οι
Σοσιαλδημοκράτες, και αν και η
αντιπαράθεση της κ. Φον ντερ Λάι-
εν με τον επίσης Γερμανό ηγέτη
του ΕΛΚ, Μάνφρεντ Βέμπερ, καλά
κρατεί, έχοντας συνεισφέρει και
στις εξελίξεις γύρω από τον ση-
μαντικό για την Κομισιόν νόμο για
την αποκατάσταση της φύσης και
την πιθανότητα απόρριψης του
από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
την ερχόμενη εβδομάδα.

Τι διακυβεύεται
Οι Ισπανοί κυβερνητικοί αξιω-

ματούχοι που μίλησαν στους αν-
ταποκριτές του ευρωπαϊκού Τύπου

με βάση τις Βρυξέλλες που βρέθη-
καν στη Μαδρίτη για την έναρξη
της Προεδρίας ήταν εξαιρετικά
προσεκτικοί στις τοποθετήσεις
τους για την επόμενη ημέρα των
εκλογών, τόσο γιατί ο ρόλος της
Προεδρίας του Συμβουλίου είναι
να είναι ουδέτερη σε θέματα πο-
λιτικής (ασκώντας την επιρροή της
μέσω του ορισμού της ατζέντας
και της διαχείρισης της διαπραγ-
μάτευσης μεταξύ των 27), όσο και
ώστε να μη δοθεί η εντύπωση πως
η ισπανική κυβέρνηση αξιοποιεί
την Προεδρία της Ε.Ε. στην προ-
εκλογική.

Στη δημόσια συζήτηση στην
Ισπανία, όπως τη μετέφεραν και
δημοσιογραφικές πηγές, η αίσθηση
είναι πως η πρόοδος των νομοθε-
σιών για την κλιματική αλλαγή μπο-
ρεί να αντιμετωπίσει δυσκολίες λό-
γω της στάσης του ακροδεξιού Vox,
αν αυτό βρεθεί στην κυβέρνηση.
Την ίδια στιγμή, κυβερνητική αξιω-
ματούχος άφησε να εννοηθεί, μι-
λώντας σε δημοσιογράφους πως
αν και το ΕΛΚ έρχεται σε αντίθεση
με κρίσιμες περιβαλλοντικές νο-
μοθεσίες, εκτιμά πως η ίδια η κ.
Φον ντερ Λάιεν θα ασκήσει την
επιρροή της ακόμα και σε μια δεξιά
κυβέρνηση της Ισπανίας, για να
διασφαλίσει πρόοδο.

Το άλλο θέμα στο οποίο μια αλ-
λαγή διακυβέρνησης στην Ισπανία
θα φέρει ερωτηματικά είναι αυτό
της μετανάστευσης, καθώς η ισπα-
νική κυβέρνηση έχει θέσει ως από-
λυτο στόχο την ολοκλήρωση των
διαπραγματεύσεων για το νέο Πα-
κέτο για τη μετανάστευση και το
άσυλο πριν από το τέλος του χρό-
νου, ούτως ώστε να μπορεί να τεθεί
σε ισχύ πριν από τις ευρωεκλογές
του Ιουνίου του 2024. Ωστόσο, σε
αυτό το θέμα το Συμβούλιο της Ε.Ε.
έχει ήδη συμφωνήσει τη θέση των
27 στις διαπραγματεύσεις με το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, που ση-
μαίνει πως αν και οι εργασίες θα
είναι δύσκολες για όποια κυβέρνηση
εκλεγεί, οι προκλήσεις θα προέλ-
θουν από χώρες όπως η Πολωνία
και η Ουγγαρία που ήδη προκαλούν
προβλήματα στη συζήτηση για την
εξωτερική διάσταση της μετανά-
στευσης (σε σχέση δηλαδή με τη
στήριξη σε τρίτες χώρες) λόγω των
διαφωνιών τους με τους τρόπους
λήψης αποφάσεων στο μετανα-
στευτικό.

Οι προτεραιότητες
Τα θέματα τα οποία δεν προκα-

λούν δημόσιες πολιτικές αναταρά-
ξεις είναι πιθανώς αυτά που θα απο-
δειχθούν δύσκολες ασκήσεις για

την Ισπανική Προεδρία του Συμ-
βουλίου κυρίως αφορούν τεχνικά
ζητήματα με πολιτικές προεκτάσεις
τα οποία θα χρειαστούν πολλή δου-
λειά για να υπάρξει κατάληξη. Εδώ
εντάσσεται η προσπάθεια για εμ-
βάθυνση της οικονομικής ολοκλή-
ρωσης, και ιδιαίτερα το τεράστιο
θέμα της αναθεώρησης του Πολυε-
τούς Δημοσιονομικού Πλαισίου
2021 - 2027. Το ΠΔΠ, ουσιαστικά
ο μακροπρόθεσμος προϋπολογισμός
της Ε.Ε., έχει «στερέψει» μετά τους
πολλούς δημιουργικούς τρόπους
με τους οποίους Κομισιόν και κράτη
μέλη συμφώνησαν να αντλήσουν
και να δημιουργήσουν κονδύλια
στο πλαίσιο της αντιμετώπισης των
πολλαπλών κρίσεων που ξεκίνησαν
πριν καν ολοκληρωθεί η διαπραγ-
μάτευσή του τον Ιούλιο του 2020
– από την πανδημία και τον πόλεμο
στην Ουκρανία και την ενεργειακή
κρίση, μέχρι τις συνεχιζόμενες επι-
πτώσεις της κλιματικής αλλαγής.
Η Κομισιόν έχει ήδη προτείνει επι-
πρόσθετα κονδύλια για την Ουκρα-
νία και την αντιμετώπιση της με-
τανάστευσης, και οι πολιτικές δια-
φορές που έχουν διάφορες χώρες
στη διαχείριση αυτών των θεμάτων
αναμένεται να δυσκολέψουν τη
διαπραγμάτευση.

Η Ισπανική Προεδρία έχει, όπως

συνηθίζεται, παρουσιάσει τις προ-
τεραιότητες σε τέσσερις θεματικές
στις οποίες η λογική της ομαδο-
ποίησης δεν είναι πάντα ξεκάθαρη.
Για παράδειγμα, η μετανάστευση,
ο εξορθολογισμός και η βελτίωση
των μηχανισμών χρηματοδότησης,
η Τραπεζική Ένωση και η στήριξη
της Ουκρανίας καθώς και θέματα
διεύρυνσης βρίσκονται όλες κάτω
από την επικεφαλίδα της ενδυνά-
μωσης της ενότητας της Ε.Ε.

Από τις υπόλοιπες προτεραιότη-
τες ξεχωρίζει η δέσμευση της Ισπα-
νικής Προεδρίας να προωθήσει την
εκπόνηση μιας στρατηγικής για
την οικονομική ασφάλεια και παγ-
κόσμια ηγεσία της Ε.Ε. με ορίζοντα
το 2030 σε θέματα στρατηγικής
αυτονομίας, επιχειρηματικότητας
και τεχνολογίας.

Παράλληλα, ξεχωρίζει η προ-
ώθηση των πολιτικών κατά της
κλιματικής αλλαγής με επίκεντρο
τη μεταρρύθμιση του συστήματος
ενέργειας ώστε να πέσουν οι τιμές
του ηλεκτρισμού, με την Ισπανία
να εστιάζει ιδιαίτερα στη διασυν-
δεσιμότητα όσον αφορά τον ηλε-
κτρισμό και το φυσικό αέριο και
το υδρογόνο, με τα μάτια στραμ-
μένα στην προσπάθεια να σπάσει
η γεωγραφική απομόνωση της Ιβη-
ρικής Χερσονήσου.

<<<<<<<

Ξεχωρίζει η δέσμευση
της Ισπανικής Προ-
εδρίας να προωθήσει 
την εκπόνηση μιας
στρατηγικής για την οι-
κονομική ασφάλεια και
παγκόσμια ηγεσία της
Ε.Ε. με ορίζοντα το 2030.

Δύσκολες εξισώσεις στη Μαδρίτη
Με το βλέμμα στραμμένο στις εκλογές της 23ης Ιουλίου και τις ευρωεκλογές τα στοιχήματα της Ισπανικής Προεδρίας

Μια αλλαγή διακυβέρνησης στην Ισπανία θα φέρει ερωτηματικά και στο ζήτημα της μετανάστευσης, καθώς η ισπανική κυβέρνηση έχει θέσει ως απόλυτο στόχο την ολοκλήρωση των διαπραγματεύ-
σεων για το νέο Πακέτο για τη μετανάστευση και το άσυλο πριν από το τέλος του χρόνου.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Τον Δεκέμβριο του 2014, οι εσω-
κομματικές εκλογές του Δημοκρα-
τικού Κόμματος αποτελούσαν την
είδηση που μονοπωλούσε το πο-
λιτικό ενδιαφέρον. Δεν ήταν μόνο
το γεγονός ότι γύρω από τους δύο
διεκδικητές, Νικόλα Παπαδόπουλο
και Μάριο Καρογιάν, είχαν στηθεί
δύο σκληρά στρατόπεδα από τους
οπαδούς τους και τα στελέχη του
κόμματος, αλλά και το ότι το ενδε-
χόμενο επικράτησης του πρώτου
θα άλλαζε άρδην το πολιτικό σκη-
νικό. Πράγματι η εκλογή τουΝικόλα
Παπαδόπουλου σήμανε αμέσως
την έξοδο από το κυβερνητικό σχή-
μα και τη συνέχιση της εσωστρέ-
φειας εντός του κόμματος, αν λη-
φθεί υπόψη ότι οι Καρογιανικοί
δεν επιθυμούσαν να εγκαταλείψουν
τις θέσεις εξουσίας. Η εκλογή του
όμως στην προεδρία του ΔΗΚΟ ερ-
μηνευόταν και ως η απαρχή για
ένα λαμπρό πολιτικό μέλλον. Όχι
μόνο γιατί κατάφερε να επικρατήσει
του ισχυρού Μάριου Καρογιάν,
αλλά κυρίως γιατί μέσω της προ-
εδρίας του ΔΗΚΟ ξεκινούσε το τα-
ξίδι του με προορισμό τον προεδρι-
κό θώκο.

Δέκα χρόνια μετά από εκείνη
τη σκληρή εσωκομματική μάχη, οι
εσωκομματικές εκλογές του ΔΗΚΟ
δεν θυμίζουν σε τίποτα το παρελ-
θόν. Δεν υπάρχουν ούτε διαφωνίες,
ούτε υγιείς αντιπαραθέσεις, ούτε
πολλά στελέχη που να ενδιαφέ-
ρονται να εμπλακούν ή να στηρί-
ξουν μέχρι τέλους τον αρχηγό τους,
όπως άλλοτε. Ο Νικόλας Παπαδό-
πουλος εκλέγεται πρόεδρος του
ΔΗΚΟ χωρίς ανθυποψήφιο για δεύ-
τερη φορά και διαφαίνεται πως η
όποια φωνή αμφισβήτησης, είτε
έχει παραιτηθεί από την όποια προ-
σπάθεια είτε έχει αποχωρήσει/απο-
βληθεί από το κόμμα. Είναι λοιπόν
ο νικητής αυτής της χωρίς αντίπα-
λους,κούρσας, ωστόσο εδραιώνεται
η εντύπωση πως ο Νικόλας Παπα-
δόπουλος, ο οποίος φιλοδοξούσε
μέχρι πρόσφατα να ανέλθει στο
ανώτατο αξίωμα, έχει φτάσει το
ταβάνι των προσωπικών πολιτικών
του κατακτήσεων λόγω και των δι-
κών του επιλογών.

Εφευρίσκοντας τον Νίκο…
Το κεφάλαιο της εξάντλησης

των πολιτικών του αποθεμάτων
φάνηκε λοιπόν ανοικτά, όταν κατά
τη διάρκεια του καταστατικού συ-
νεδρίου του ΔΗΚΟ, απευθύνθηκε
στον Νίκο Χριστοδουλίδη και του
είπε πως αν ο ίδιος δεν υπήρχε, θα
έπρεπε να τον εφεύρουν. Ήταν
μία δήλωση που προκάλεσε σωρεία
αστεϊσμών στα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης, όμως προκάλεσε και
σωρεία συζητήσεων στα πολιτικά
πηγαδάκια. Πρώτα από όλα, για τη
μετάλλαξη του ΔΗΚΟϊκούπροέδρου
και στη συνέχεια για την ουσία της
τοποθέτησης. Αν ο Νικόλας Παπα-
δόπουλος εκτιμούσε πως ο Νίκος
Χριστοδουλίδης θα έπρεπε να εφευ-
ρεθεί, στην ουσία ακύρωνε τη δική
του πολιτική ύπαρξη και υποθήκευε
το δικό του πολιτικό μέλλον. Ενώ
είχε θέσει αρχικά τον εαυτό του
ως τελεσίγραφο στις συζητήσεις
με το ΑΚΕΛ, όταν είδε πως η υπο-
ψηφιότητά του δεν θα περνούσε,
έβαλε κατά μέρος τις φιλοδοξίες
του και συνέπλευσε με τον Νίκο
Χριστοδουλίδη. Η αίσθηση βεβαίως
ήταν ότι αυτή η κίνηση έγινε στην
προσπάθεια να αποκτήσει το ΔΗΚΟ
μία τουλάχιστον νίκη, καθώς η μα-
κρά απουσία του από το κέντρο
εξουσίας είχε προκαλέσει προστρι-
βές, γκρίνια ακόμα και διαρροές
προς τη Δημοκρατική Παράταξη. 

Ήταν μία κίνηση απελπισίας
σε μία προσπάθεια να σώσει πρώτα
και κύρια το κόμμα του που παρά-
παιε ή μία πράξη πολιτικής ωριμό-

τητας; Και λέμε πολιτικής ωριμό-
τητας, γιατί σε αντίθεση με τον
Αβέρωφ Νεοφύτου, ο οποίος υπε-
ρεκτίμησε τις ικανότητές του και
ρίσκαρε, χάνοντας τελικά όχι μόνο
την προεδρία της Δημοκρατίας
αλλά και την προεδρία του κόμμα-
τός του, ο ίδιος αντιλήφθηκε πως
μία δική του υποψηφιότητα θα κά-
ψει και τον ίδιο πολιτικά αλλά θα
βάλει και την ταφόπλακα στο κόμμα
του. Το κατά πόσο ο Νικόλας Πα-
παδόπουλος αποδέχτηκε πως η
προεδρία της Δημοκρατίας είναι
ένα κεφάλαιο που έχει κλείσει για
τον ίδιο ή αν βάζει απλώς μία άνω
τελεία θα φανεί στη συνέχεια. Τα
πάντα ρει στην πολιτική, όμως τα
πράγματα θα είναι ιδιαίτερα δύ-
σκολα, αν επιχειρήσει κάτι τέτοιο
την επόμενη πενταετία. Σε ένα εν-
δεχόμενο που διεκδικήσει απέναντι
από τον νυν Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας, θεωρείται απίθανη η στή-
ριξή του από τον ΔΗΣΥ –ουδέποτε
στήριξε σε προεδρικές εκλογές άλ-
λον πολιτικό αρχηγό– ενώ απίθανη
θεωρείται και η στήριξη από το

ΑΚΕΛ λόγω των πολύ κακών σχέ-
σεων που έχουν πλέον αλλά και
των διαφορετικών στοχεύσεων που
έχει το κόμμα της Αριστεράς. Αν
εκτιμά πως ο Νίκος Χριστοδουλίδης
ενδεχομένως να μην επαναδιεκδι-
κήσεικαι να τον στηρίξει, θα πρέπει
να διασφαλίσει μεταξύ άλλων πως
το εκλογικό ακροατήριο που ψήφισε
τον Νίκο Χριστοδουλίδη μπορεί να
συστρατευθεί γύρω από το δικό
του όνομα.

ΔΗΚΟ που συρρικνώνεται
Βοήθησε όμως όλο αυτό αυτό-

ματα το ΔΗΚΟ να ανασυσταθεί και
να ξαναβρεί τον ρόλο του στη σκα-
κιέρα; Το μηδενικό ενδιαφέρον γύ-
ρω από την εκλογική διαδικασία
του ΔΗΚΟ θεωρήθηκε από στελέχη
ως ένδειξη πολιτικού πολιτισμού
και βελτίωσης του κόμματος σε
σχέση με τα όσα εκτυλίσσονταν
στο παρελθόν. Η ιστορία, ωστόσο,
δείχνει πως όσες φορές υπήρχαν
αρκετοί διεκδικητές για κομματικά
αξιώματα, πολιτικές αντιπαραθέσεις
–βάσει επιχειρημάτων και όχι προ-
σωπικής ατζέντας– το εκάστοτε
κόμμα επωφελείτο, καθώς το μή-
νυμα ήταν πως είναι ανοικτό, εξω-
στρεφές και κυρίως πως δεν φοβά-
ται τις εκλογές. Αντιθέτως, ο διο-
ρισμός προσώπων σε θέσεις, είτε
γιατί δεν υπάρχει επαρκές ενδια-
φέρον από άλλα στελέχη είτε γιατί
επικρατεί η εντύπωση ότι το απο-
τέλεσμα είναι προκαθορισμένο,
στέλνει το μήνυμα πως το κόμμα
και συρρικνώνεται και οδηγείται
σε εσωστρέφεια. 

To 2014 για παράδειγμα, για τη
θέση του αναπληρωτή προέδρου
υποψηφιότητα υπέβαλε σειρά πρω-
τοκλασάτων στελεχών. Οι Μάρκος
Κυπριανού, Γιαννάκης Ιωάννου,
Κωνσταντίνος Παναγή, Γιώργος
Κωνσταντίνου, Αντιγόνη Παπαδο-
πούλου και Κώστας Μαυρίδης διεκ-
δικούσαν τη θέση του δεύτερου
τη τάξει, ενώ για τη μία θέση του
αντιπροέδρου υποψηφιότητα υπέ-
βαλαν οι Σάββας Βέργας, Κωνσταν-
τίνος Παναγή, Χρίστος Πατσαλίδης
και Γιάννης Αρμεύτης. Για τη θέση
του γενικού γραμματέα υπέβαλαν
υποψηφιότητα οι Θέμης Θεμιστο-
κλέους, Νέστορας Νέστορος, Μα-
ρίνος Μουσιούττας, Αλέκος Τρυ-
φωνίδης και Στέλιος Ιερωνυμίδης.
Σήμερα στο ΔΗΚΟ ουδείς μπήκε
στη διαδικασία να αμφισβητήσει

τον Νικόλα Παπαδόπουλο, κανείς
δεν θέλησε να διεκδικήσει τη θέση
του αναπληρωτή προέδρου απέ-
ναντι στη Χριστιάνα Ερωτοκρίτου,
ενώ στη θέση του γενικού οργα-
νωτικού επανεκλέγεται άνευ αν-
θυποψηφίου ο για χρόνια οργανω-
τικός Φύτος Κωνσταντίνου. Αξίζει
να σημειωθεί πως ο κ. Κωνσταν-
τίνου ήταν έτοιμος να παραδώσει
τη σκυτάλη στον Παναγιώτη Πα-
λατέ, ο οποίος επέλεξε αντί του
κομματικού μηχανισμού να μετα-
κινηθεί ως σύμβουλος στο Προ-
εδρικό. Τις τρεις θέσεις των αντι-
προέδρων διεκδίκησαν μόλις τέσ-
σερα πρόσωπα: οι Χρύσανθος Σαβ-
βίδης, Νεόφυτος Χαραλαμπίδης
Μιχάλης Δαμιανός και ο Ανδρέας
Μιχαηλίδης. Οι μόνες θέσεις οι
οποίες έτυχαν διεκδίκησης είναι

αυτή του γενικού γραμματέα μεταξύ
του για χρόνια στενού συνεργάτη
του Νικόλα Παπαδόπουλου Γιώργου
Σολωμού και του νομικού Ολύμπιου
Χριστοφή, ο οποίος πιστεύει σε μία
πιο κεντροαριστερή προσέγγιση
εντός του ΔΗΚΟ. Οι λόγοι της απου-
σίας ενδιαφέροντος βεβαίως ποι-
κίλουν. Το 2014 ήταν μία μάχη επι-
κράτησης μεταξύ δύο στρατοπέδων
και δύο διαφορετικών πολιτικών
προσεγγίσεων. Αυτά τα δύο στρα-
τόπεδα έχουν εξαφανιστεί μετά τη
μαζική διαγραφή πρωτοκλασάτων
στελεχών το 2018 και τηδημιουργία
της Δημοκρατικής Παράταξης. Πέ-
ραν όμως της καθαρότητας που
επήλθε στο κόμμα, μετά την απο-
χώρηση των Καρογιανικών το ζή-
τημα είναι ότι δεν βγήκαν νέα πρό-
σωπα μπροστά για να καλύψουν
το κενό. Η μόνη περίπτωση είναι
αυτή του Θεόδωρου Μανιταρά, ο
οποίος αν και εκπρόσωπος Τύπου
δεν έχει βρει τα πατήματά του ακό-
μα, δεν θυμίζει δηλαδή σε καμία
περίπτωση είτε τους προκατόχους
του στις πολύ μετρημένες δημόσιες

τοποθετήσεις του ούτε τους συνα-
δέλφους του σε άλλα κόμματα. Ρόλο
παίζει και το γεγονός ότι το ΔΗΚΟ
οικονομικά δεν θυμίζει τις παλαι-
ότερες ένδοξες εποχές του. Ενδει-
κτικό ότι εν καιρώ πανδημίας υπήρ-
ξαν μειώσεις αλλά και απολύσεις.
Κανένα συνεπώς στέλεχος δεν θέλει
να μπει σε μία διαδικασία όπου
εξαιτίας και της ηγετικής του θέσης
θα κληθεί να πάρει επώδυνες απο-
φάσεις και να δυσαρεστήσει εν δυ-
νάμει ψηφοφόρους του. 

Ενα όχι τόσο κλειστό κλαμπ 
Όμως πέραν των στελεχών που

φαίνεται να μειώνονται αισθητά,
τα πράγματα διαφοροποιούνται
και για τον περίγυρο του Νικόλα
Παπαδόπουλου. Γιατί αν κάτι ζή-
λευαν στον προεκλογικό του 2018
οι συνεργάτες του Νίκου Αναστα-
σιάδη, αυτό ήταν ότι ο ΔΗΚΟϊκός
πρόεδρος και τότε υποψήφιος για
την προεδρία είχε μία ομάδα στε-
λεχών που ήταν έτοιμη να μπει
μπροστά, ασχέτως του προσωπικού
κόστους που θα είχαν, για να στη-
ρίξουν τον Νικόλα Παπαδόπουλο.
Ήταν τα στελέχη που είχαν κα-
ταγγελθεί από την καρογιανική τά-
ση ως το «κλειστό κλαμπ» του Νι-
κόλα Παπαδόπουλου που «επικρά-
τησε στο κόμμα» και αφορούσε
τους Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Χρύ-
ση Παντελίδη, Άθω Αντωνιάδη και
Γιώργο Σολωμού. Πλέον η χημεία
και ο δεσμός με τους πλείστους εξ
αυτών δεν είναι ο ίδιος με τότε και
η ομάδα αυτή δεν είναι τόσο συμ-
παγής. Είτε γιατί οι προτεραιότητες

είναι πλέον διαφορετικές είτε γιατί
το διακύβευμα άλλαξε σε σχέση με
το παρελθόν.

Είναι λοιπόν μία διαφοροποι-
ημένη κατάσταση σε σχέση με το
2014, όταν ο ΔΗΚΟϊκός πρόεδρος
αναλάμβανε για πρώτη φορά την
ηγεσία του κόμματος. Η κόπωση
είναι εμφανής αλλά και η απουσία
ζήλου από πλευράς νέων ή παλιών
στελεχών. Αυτό πουθα κρίνει πολλά
σε σχέση με τη δυναμική του Νι-
κόλα Παπαδόπουλου είναι:

• το αποτέλεσμα των ευρωεκλο-
γών- βουλευτικών

• ο ρόλος του εντός της κυβέρ-
νησης

Υπάρχουν ήδη ανησυχίες για
τις ευρωεκλογές ότι το ψηφοδέλτιο
θα είναι αδύναμο –λόγω της δυνα-
μικής που έχει ο Κώστας Μαυρίδης,
η οποία φοβίζει άλλα στελέχη να
διεκδικήσουν– αλλά οι κύριες ανη-
συχίες επικεντρώνονται στο ενδε-
χόμενο να χάσει την τρίτη θέση
από το ΕΛΑΜ, που ολοένα και εν-
δυναμώνεται. Ένα τέτοιο ενδεχό-
μενο σίγουρα θα ενισχύσει την
γκρίνια εντός του κόμματος, όμως
η δυναμική του Νικόλα Παπαδό-
πουλου θα εξαρτηθεί από το απο-
τέλεσμα των βουλευτικών εκλογών.
Εκεί άλλωστε κρίνονται όλοι οι πο-
λιτικοί αρχηγοί και τα κόμματα.

Η δυναμική του ΔΗΚΟ θα εξαρ-
τηθεί βεβαίως στο μεσοδιάστημα
από τον ρόλο που θα έχει εντός
της κυβέρνησης ο Νικόλας Παπα-
δόπουλος. Ο ίδιος διατηρεί μία πολύ
καλή σχέση με τον Νίκο Χριστο-
δουλίδη, έστω κι αν υπήρξαν συγ-
κεκριμένοι διορισμοί που προκά-
λεσαν δυσφορία. Δεν κατάφερε
ωστόσο να αποτελέσει τον επιτε-
λάρχη της κυβέρνησης, ως ο έμ-
πειρος πολιτικός και κυρίως αρχη-
γός του μεγαλύτερου κόμματος που
συγκυβερνά, όπως άλλωστε έκανε
επί διακυβέρνησης Αναστασιάδη
ο Αβέρωφ Νεοφύτου. Ο ρόλος που
είχε ο συναγερμικός πρόεδρος βοη-
θούσε ώστε να περνούν αφενός τα
νομοσχέδια και αφετέρου να διευ-
κολύνει πρόσωπα και σύνολα που
βρίσκονταν στον περίγυρο του ΔΗ-
ΣΥ. Η αδυναμία του να περάσει τα
ονόματα που ήθελε στη σύνθεση
του Υπουργικού Συμβουλίου, αφή-
νοντας επί της ουσίας τον Μάριο
Καρογιάν να ορίζει το παιχνίδι ή
να παρουσιάζεται πως ορίζει το
παιχνίδι, σίγουρα δεν βοήθησε την
προσπάθειά του να φέρει ψήφους
που μετακινήθηκαν στη ΔΗΠΑ πί-
σω. Την ίδια στιγμή βεβαίως και ο
ίδιος δεν φρόντισε να επιβληθεί
της κοινοβουλευτικής του ομάδας,
σε ό,τι αφορά κυβερνητικά νομο-
σχέδια που ήρθαν στη Βουλή και
τελικά καταψηφίστηκαν και από
βουλευτές των συγκυβερνώντων
κομμάτων, περιλαμβανομένου του
ΔΗΚΟ. 

Είναι λοιπόν ο Νικόλας Παπα-
δόπουλος νικητής ή ηττημένος της
απόφασής του να συμπλεύσει με
τον Νίκο Χριστοδουλίδη; Τα πάντα
ρει στην πολιτική και αυτό επιβε-
βαιώθηκε πολλές φορές στο κυ-
πριακό πολιτικό σκηνικό. Βραχυ-
πρόθεσμα ο ΔΗΚΟϊκός πρόεδρος
διαχειρίστηκε την γκρίνια που άρ-
χισε να ενισχύεται εντός του κόμ-
ματος, της διαφωνίες στελεχών
που θα ενισχύονταν στο ενδεχό-
μενο ήττας και σίγουρα ο ίδιος τη
θέση του στο πηδάλιο του ΔΗΚΟ.
Το ερώτημα που ο ίδιος θα πρέπει
να απαντήσει είναι αν στην προ-
σπάθειά του να μεταφέρει το ΔΗΚΟ
σε κόμμα της συγκυβέρνησης, στη-
ρίζοντας τον Νίκο Χριστοδουλίδη
είναι προετοιμασμένος για το πολύ
πιθανό σενάριο να έφτασε το προ-
σωπικό πολιτικό του ταβάνι με την
προεδρία του ΔΗΚΟ και να εξάντ-
λησε έτσι το όποιο πολιτικό από-
θεμα είχε για οποιαδήποτε άλλη
υψηλότερη θέση. 

Το πολιτικό
ταβάνι του Νικόλα

Πώς ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ εξάντλησε, με τις προσωπικές
επιλογές του, το απόθεμά του

<<<<<<

Ο Νικόλας Παπαδό-
πουλος επανεκλέγεται
πρόεδρος του ΔΗΚΟ
χωρίς αμφισβήτηση,
χωρίς όμως και νέο
αίμα να μπαίνει 
στο κόμμα του Κέντρου.

<<<<<<

Οι φόβοι για τις
επικείμενες εκλογές,
οι απείθαρχοι βουλευτές
και ο ρόλος του επιτε-
λάρχη της κυβέρνησης
που επιδιώκει
ο Μάριος Καρογιάν. 

Η κίνηση του Νικόλα να στηρίξει τον Νίκο Χριστοδουλίδη έσωσε
βραχυπρόθεσμα το κόμμα του, ωστόσο, φαίνεται να περιορίζει
τις δικές του προσωπικές φιλοδοξίες για το μέλλον.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     7Σ Υ Ν Ε Ν Τ Ε Υ Ξ ΗΚυριακή 9 Ιουλίου 2023

Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Προχωρούμε με κάποιους φίλους
στη δημιουργία μιας πολιτικής πλατ-
φόρμας, ενός διαδραστικού εργα-
στηρίου πολιτικής μεταρρύθμισης»
δηλώνει σε συνέντευξή του στην
«Κ» ο Γιώργος Παμπορίδης, σημει-
ώνοντας πως Σεπτέμβριο με Οκτώ-
βριο θα λειτουργήσει επίσημα. Στό-
χος, λέει, είναι η πολιτική παρέμβαση
στα δημόσια πράγματα. Αυτή η
πλατφόρμα, αναφέρει, θα αποτελεί
ένα νέο βήμα για ανθρώπους, οι
οποίοι είναι ανενεργοί, να εμπλακούν
στην πολιτική. Δεν θα έχει ιδεολογικό
στίγμα, θα καλύπτει όλους τους χώ-
ρους και θα ενθαρρύνει την έκφραση
πολιτικής άποψης. Διευκρινίζει ότι
η εμπλοκή σε εκλογές δεν είναι αυ-
τοσκοπός. Όπως σημειώνει, η αν-
τικατάσταση του συντάγματος θα
είναι το πιο σοβαρό θέμα με το οποίο
θα ασχοληθεί αυτή η πλατφόρμα.
Σχολιάζει τηδιακυβέρνηση Χριστο-
δουλίδη, τον ΔΗΣΥ και γενικότερα
τον ρόλο της αντιπολίτευσης. Ανα-
φέρει ότι ο κ. Χριστοδουλίδης τού
ζήτησε να τον στηρίξει προεκλογικά
και εξηγεί γιατί αρνήθηκε. 

–Ποια είναι η πολιτική εικόνα που
εκπέμπει ο τόπος σήμερα; 

–Είναι αυτή που ταυτίζεται με
τη σύγχρονη εποχή του ατομικισμού.
Υπάρχει έμφαση στο άτομο και ένας
υποβιβασμός της έννοιας «κοινωνία».
Δίνεται έμφαση στην απόκτηση
πλουτισμού, φήμης και δημοσιότη-

τας, χωρίς να ενδιαφέρεται σχεδόν
κανένας για το κοινωνικό σύνολο. 
–Πρόσφατα επικρίνατε την κυ-
βέρνηση Χριστοδουλίδη. Είχατε
μεγαλύτερες προσδοκίες; 

–Δεν επέκρινα την κυβέρνηση
Χριστοδουλίδη, γιατί θεωρώ τελείως
άδικο να κρίνεις μια κυβέρνηση
στις 100 μέρες. Η ίδια η κυβέρνηση
Χριστοδουλίδη ανήγαγε αυτό το
ορόσημο ως κρίσιμο. Αυτό που έκρι-
να είναι το ύφος της εξουσίας, το
οποίο δεν συνάδει με αυτό που πρό-
βαλλε ο κ. Χριστοδουλίδης ως υπο-
ψήφιος και έκρουσα τον κώδωνα
του κινδύνου ότι η εικόνα που εκ-
πέμπει τις πρώτες 100 μέρες αυτή
η κυβέρνηση δεν προοιωνίζει καλές
εξελίξεις. 
–Είπατε να εστιάσει η κυβέρνηση
στην ουσία και να αφήσει την ει-
κόνα. Δώστε ένα παράδειγμα, τι
εννοείτε. 

–Η επιμονή στην επικοινωνία
του αφηγήματος χωρίς αντίστοιχα
αποτελέσματα. Για παράδειγμα σε
όλες τις επισκέψεις του Προέδρου
στο εξωτερικό, μάς διαβεβαιώνει η
κυβέρνηση ότι οι συνομιλητές του
είναι υποστηρικτικοί της πρωτο-
βουλίας για τον Ευρωπαίο εκπρό-
σωπο στο Κυπριακό, όμως δεν έχου-
με δει δηλώσεις των Ευρωπαίων
που να συνηγορούν προς αυτή την
κατεύθυνση. 
–Μία από τις βασικές πολιτικές
της κυβέρνησης είναι η πρωτο-
βουλία για ενεργότερη εμπλοκή
της Ε.Ε. στο Κυπριακό, με τη μορφή
που έχει πάρει πλέον αυτή η πρό-

ταση. Αυτό είναι το ζητούμενο σή-
μερα στο Κυπριακό; 

–Εμένα με ενδιαφέρει η εμπλοκή
της Ε.Ε. ως ζήτημα ουσίας και όχι
ως ζήτημα εικόνας. Από το 2018
προσπαθώ να πείσω για την ανα-
γκαιότητα εμπλοκής της Ε.Ε. στις
διαδικασίες επίλυσης του Κυπριακού
ως μέσον διευκόλυνσης του απο-
τελέσματος. Ωστόσο, η έμφαση στον
διορισμό ενός απεσταλμένου και
μόνον, παραπέμπει και πάλι σε κάτι
επικοινωνιακό παρά ουσιαστικό.
Αν, αναλογιστεί κάποιος –επειδή
υπάρχουν και αυτές οι φωνές– ότι
το ζήτημα του διορισμού εκπροσώ-
που της Ε.Ε. στο Κυπριακό ίσως να
είναι πρόσχημα για εμπλοκή στη
διαδικασία έναρξης διαπραγματεύ-
σεων, γνωρίζοντας ότι ακόμη κι αν
γίνει αυτός ο διορισμός, δεν θα τύχει
αποδοχής από την τουρκική πλευρά,
τότε τα πράγματα καθίστανται πλέον
επικίνδυνα, ενώ ο ουσιαστικός ρόλος
που μπορεί να παίξει η Ε.Ε. θα χαθεί. 
–Αναφερθήκαμε στην κυβέρνηση.
Η αντιπολίτευση ανταποκρίνεται
στον ρόλο της; 

–Όπως είπα ότι είναι νωρίς να
κρίνουμε την κυβέρνηση, θεωρώ
ότι είναι εξίσου νωρίς να κρίνουμε
την αντιπολίτευση. Οιπροσπάθειες
να πολιτευθούν τα αντιπολιτευόμενα
κόμματα στην παρούσα φάση είναι
διερευνητικές. Πρέπει να δοθεί χρό-
νος και στην κυβέρνηση και στην
αντιπολίτευση. Ένα καλό χρονικό
διάστημα είναι μέχρι τα Χριστού-
γεννα, για να μπορέσουμε να κρί-
νουμε σοβαρά. 

–Με αφορμή τα γενέθλια του ΔΗΣΥ,
τι κόμμα είναι σήμερα ο ΔΗΣΥ;
Ποια είναι η ταυτότητά του; 

–Το 2019 επέλεξα να παραμείνω
αυτοεξόριστος στον χώρο της Κεν-
τροδεξιάς και αποχώρησα από το
κόμμα, καταγγέλλοντας ότι υπάρχει
κρίση ταυτότητας, ότι εργαλειοποι-
είται πλέον ο Συναγερμός ως μοχλός
κατάληψης θέσεων εξουσίας και
εκμετάλλευσης του εξουσιαστικού
συστήματος και ότι περί άλλα τυρ-
βάζει, παρά περί εκείνων που είχε
ταχθεί να διεκδικεί. Δεν θεωρώ ότι
η νέα ηγεσία είχε επαρκή χρόνο για
να δείξει που πατά και ως εκ τούτου
περιμένω ακόμα. 

Ο ΔΗΣΥ και ο εμπαιγμός 
–Είπατε ότι αποχωρήσατε από το
κόμμα, όμως, στις πρόσφατες εκλο-
γές σκεφτήκατε να διεκδικήσετε
την ηγεσία του ΔΗΣΥ. Γιατί τελικά
δεν κάνατε το βήμα; 

–Επειδή θα έχανα. Σκέφτηκα να
διεκδικήσω την προεδρία του Συ-
ναγερμού σε μια προσπάθεια ανά-
ταξης του κόμματος εκεί που θεωρώ
ότι πρέπει να βρίσκεται. Όταν, όμως,
διαπίστωσα ότι ελέγχεται πλήρως
και ότι ποδηγετείται με τις βραχείες
προθεσμίες των εκλογικών διαδι-
κασιών που κάποιοι επέλεξαν να
επιβάλουν με τον φόβο μήπως χά-
σουν το κόμμα, θεώρησα ότι ήταν
εμπαιγμός. 
–Η Αννίτα Δημητρίου εξέφρασε
την πρόθεση δημιουργίας ενός
προεδρικού συμβουλίου με τη συμ-
μετοχή πρώην υπουργών της δια-

κυβέρνησης Αναστασιάδη. Ανκλη-
θείτε να λάβετε μέρος, θα είστε
εκεί; 

–Όχι. Για μένα δεν αποτελεί αυ-
τοσκοπό η συμμετοχή μου σε οποι-
οδήποτε όργανο και δη σε συλλογικά
σχήματα τα οποία μπορεί να πει κά-
ποιος ότι αποτελούν απλώς μια προ-
σπάθεια να μαντρίσουμε τις διάφο-
ρες φωνές. 
–Λαμβάνοντας υπόψη όσα συζη-
τάμε, υπάρχει κάποιος χώρος που
να σας εκφράζει πολιτικά σήμερα; 

–Θεωρώ ότι στη σημερινή κοι-
νωνία και στο διεθνές στερέωμα
έχουν καταστεί πιο ασθενείς οι δια-
χωριστικές γραμμές της παραδο-
σιακής αντίληψης «Δεξιά, Κέντρο,
Αριστερά». Η κατάσταση πλέον
είναι πιο ήπια και επιτρέπει να μπο-
ρεί κάποιος να πολιτεύεται με γνώ-
μονα την κοινή λογική και το δη-
μόσιο συμφέρον. 
–Άρα, πού τοποθετείτε τον εαυτό
σας ιδεολογικά και πολιτικά; 

–Είμαι ταγμένος στον χώρο της
Κεντροδεξιάς και υπηρετώ τις αρχές
και τις αξίες της ελεύθερης οικονο-
μίας, αλλά εξίσου σθεναρά υπηρετώ
τις αρχές και τις αξίες της κοινωνικής
ευαισθησίας, του κράτους πρόνοιας
και του κράτους δικαίου. 
–Βλέποντας τον κομματικό χάρτη,
θεωρείτε ότι υπάρχει χώρος για
νέες κινήσεις;

–Θεωρώ ότι τα κόμματα ασθε-
νούν βαρύτατα. Εάν τα ίδια τα κόμ-
ματα δεν αντιληφθούν ότι αποτελούν
κομμάτι του προβλήματος και δεν
μεριμνήσουν στην εκ των έσω ανα-

δόμησή τους, τότε θα οδηγηθούμε
σε νέα σχήματα, που θα προσπα-
θήσουν να διερμηνεύσουν τα θέλω
της κοινωνίας. Πολύ μεγάλα κομ-
μάτια της κοινωνίας ασφυκτιούν
υπό τους συγκεκριμένους κομμα-
τικούς συσχετισμούς και δεν βρί-
σκουν τρόπο έκφρασης μέσα από
τα συγκεκριμένα κόμματα. 
–Σκέφτεστε να αναλάβετε πρω-
τοβουλία για τη δημιουργία κά-
ποιας πολιτικής κίνησης;

–Προχωρούμε με κάποιους φί-
λους στη δημιουργία μιας πολιτικής
πλατφόρμας, ενός διαδραστικού ερ-
γαστηρίου πολιτικής μεταρρύθμισης.
Στόχος είναι η πολιτική παρέμβαση
στα δημόσια πράγματα. Θέλουμε
να δοθεί ένα νέο βήμα σε ανθρώπους
που δεν μετείχαν μέχρι στιγμής για
διάφορους λόγους στην πολιτική
ζωή, να καταστούν πολιτικά ενεργοί
και να εκφράσουν πολιτικές απόψεις,
οι οποίες, αν βρίσκουν έρεισμα στην
κοινωνία, να μπορούν να ανάγονται
σε προτάσεις πολιτικής. Και αυτό,
γιατί θεωρώ ότι η ενασχόληση με
την πολιτική δεν είναι απλώς να γι-
ουχαΐζεις από την κερκίδα, αλλά
πρέπει να προσφέρει εποικοδομη-
τικές εισηγήσεις και προτάσεις. 
–Ποιο θα είναι το ιδεολογικό υπό-
βαθρο αυτής της πλατφόρμας; 

–Δεν θα έχει ιδεολογικό στίγμα.
Θα είναι μια πλατφόρμα που θα κα-
λύπτει όλους τους χώρους και θα
ενθαρρύνει την έκφραση ελεύθερης
άποψης, την οποία μπορεί να θέλει
κάποιος να την τοποθετήσει Δεξιά
αλλά να απηχεί και σε αριστερό

ακροατήριο ή να την τοποθετεί Αρι-
στερά αλλά να απηχεί και σε δεξιό
ακροατήριο. 
–Άρα σε ποιους απευθύνεται αυτή
η πλατφόρμα;

–Κυρίως απευθύνεται όλα αυτά
τα μέλη της κοινωνίας που όπως εί-
παμε ασφυκτιούν από την αδυναμία
έκφρασης πολιτικού λόγου από το
υφιστάμενο κομματικό σύστημα.
Δηλαδή σε κάθε σκεπτόμενο άν-
θρωπο. Απευθύνεται σεανθρώπους,
που επιθυμούν να αναδείξουν την
ουσία και υγιείς νοοτροπίες, παρά
τις εύκολες και γρήγορες λύσεις που
προβάλλει το star system της Κύπρου
μέσω των διαττόντων αστέρων. 
–Πώς θα λειτουργεί; 

–Ας υποθέσουμε ότι αυτή η πλατ-
φόρμααποφασίζει να ασχοληθεί με
το κυπριακό, την οικονομία, το με-
ταναστευτικό ή τα ενεργειακά, τότε
μπορεί το επόμενο δίμηνο να προ-
σκαλέσει για υποβολή προτάσεων
συγκεκριμένης έκτασης που θα προ-
τείνουν συγκεκριμένες κατευθύνσεις
σε αυτούς τους τομείς. Θα υπάρχει
ένα πάνελ ειδικών που θα κρίνει
αυτές τις προτάσεις και θα καταλήξει
σε ένα short list π.χ. πέντε προτά-
σεων. Ακολούθως, θα διοργανωθεί
μια δημόσια ημερίδα, στην οποία
οι πέντε που έχουν επιλεγεί, θα μπο-
ρούσαν να αναπτύξουν τις θέσεις

τους σε μία ανοιχτή συζήτηση
στρογγυλής τραπέζης και τα απο-
τελέσματα αυτής της διεργασίας θα
μπορούσαν να καταγραφούν από
αυτό το πάνελ και να αναρτηθούν
ως προτάσεις της πλατφόρμας. 
–Θα έχει παρουσία στις εκλογές
τοπικής αυτοδιοίκησης και στις
ευρωεκλογές του 2024; 

–Δεν είναι αυτοσκοπός η κάθοδος
σε εκλογές. 
–Στις βουλευτικές εκλογές του
2026; 

–Η απάντηση είναι ίδια. 
–Αναφερθήκατε σε φίλους που εί-
ναι μαζί σας σε αυτή την προσπά-
θεια. Περιλαμβάνονται και πρώην
συνάδελφοί σας υπουργοί ή και
άλλα πρόσωπα που μπορείτε να
αναφέρετε; 

–Αφήστε να ανακοινωθεί επίση-
μα πρώτα.
–Πότε θα λειτουργήσει επισήμως; 

–Ελπίζω Σεπτέμβριο – Οκτώβριο.
–Γιατί πλατφόρμα και όχι κόμμα; 

–Η ενασχόληση επαγγελματικά
με την πολιτική που προϋποθέτει
η σύσταση ενός κόμματος είναι κάτι
που δεν με ενδιαφέρει προσωπικά.
Πρέπει να δοθεί ικανός χρόνος στα
υφιστάμενα κόμματα να διορθώσουν
τα του οίκου τους και να αντιλη-
φθούν ότι αποτελούν μέρος του
προβλήματος της διαφθοράς και
της διαπλοκής της χώρας μας και
να αλλάξουν αληθινά. Η πλατφόρμα
θα επιχειρήσει να βοηθήσει προς
αυτή την κατεύθυνση. Αν, όμως,
όλα αποτύχουν, τότε δεν πρέπει κα-
νείς να αποκλείει τίποτα. 

–Η κυπριακή κοινωνία είναι έτοι-
μη για ριζοσπαστικές αλλαγές
στον τρόπο που εκφράζεται πο-
λιτικά; 

–Η κυπριακή κοινωνία ασφυκτιεί
και παραπαίει και ο βασικός λόγος
κατά την άποψή μου είναι το πα-
ρωχημένο, δοτό σύνταγμα του 1960.
Η θεσμική διαφθορά που βλέπουμε
σήμερα δεν είναι τυχαία. Πρέπει
να προχωρήσουμε τάχιστα σε νέο
σύνταγμα, διότι, αν δεν το κάνουμε,
τότε η πηγή όλων των κακών, που
είναι το υφιστάμενο πολιτειακό
σύστημα, που εκκολάφθηκε από
το σύνταγμα του 1960, θα διαιω-
νίζεται, ενθαρρύνοντας κι άλλο τη
διαπλοκή και τη διαφθορά. Η αν-
τικατάσταση του συντάγματος θα
είναι το πιο σοβαρό θέμα με το
οποίο θα ασχοληθεί αυτή η πλατ-
φόρμα. 
–Θα θέλατε να γίνετε πιο συγκε-

κριμένος στο θέμα των θεσμών; 
–Να σας δώσω ένα παράδειγμα.

Η δημόσια διελκυστίνδα Εισαγγε-
λίας και Ελεγκτικής Υπηρεσίας στην
οποία δυστυχώς, ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας δήλωσε ότι δεν θα
εμπλακεί καίτοι καθηκόντως όφειλε
να εμπλακεί. Ο ελεγκτής επιλέγει
να υποβάλει δημόσια σοβαρότατες
καταγγελίες εναντίον του βοηθού
γενικού εισαγγελέα. Αν υπάρξει
οποιοδήποτε εύρημα εναντίον του
βοηθού γενικού εισαγγελέα, τότε
αναμφίβολα οφείλει να παραιτηθεί.
Αν όμως δεν προκύψει οτιδήποτε
εις βάρος του, τότε ο γενικός ελεγ-
κτής που επέλεξε να σηκώσει τόσο
ψηλά το θέμα, επίσης οφείλει να
παραιτηθεί. Διότι αυτές οι πρακτικές
και νοοτροπίες με εμμονικές δια-
θέσεις δηλητηριάζουν τον τόπο και
προσομοιάζουν σε καταστάσεις
που υπήρχαν τη δεκαετία του’60,

όταν δρούσαν τσιφλικάδες με ένο-
πλες ομάδες με τη μόνη διαφορά
ότι σήμερα οι ομάδες είναι «θεσμι-

κές». Περάσαμε απλώς σε δολοφο-
νίες χαρακτήρων πλέον, αντί προ-
σώπων όπως έκαναν το ’60. 

–Είχατε εκφράσει ενδιαφέρον για
τις προεδρικές εκλογές αλλά τε-
λικά δεν υποβάλατε υποψηφιό-
τητα. Είχατε εκφράσει ενδιαφέρον
για την ηγεσία του ΔΗΣΥ, αλλά
και πάλι δεν κάνατε το βήμα. Αυτά
δημιούργησαν μια αμφισβήτηση
γύρω από το πρόσωπό σας. 

–Για να ασχοληθώ αποκλειστικά
με την πολιτική πρέπει να υπάρχουν
εκείνα τα στοιχεία που θα οδηγή-
σουν σε ουσιαστική μεταρρύθμιση
του τόπου. Αν δεν συντρέχουν αυτά
τα στοιχεία δεν έχω το ψώνιο της
καρέκλας. Δεν με ενδιαφέρει η ενα-
σχόληση με την πολιτική για χάρη
της δημοσιότητας ή για τα οφίκια.
Εμένα με ενδιαφέρει να είμαι ου-
σιαστικός και αποτελεσματικός για
να αλλάξει ο τόπος. Αν λοιπόν δεν
συντρέχουν εκείνα τα στοιχεία που
θα μου επιτρέψουν να εμπλακώ σε
μια προσπάθεια είτε ως υποψήφιος

εγώ ο ίδιος, είτε ως υποστηρίζων
κάποιον άλλο, τότε δεν θα εμπλακώ.
Γι’ αυτό άλλωστε αρνήθηκα να συν-
δράμω την προσπάθεια του κ. Χρι-
στοδουλίδη. 
–Σας ζητήθηκε κάτι τέτοιο από
τον κ. Χριστοδουλίδη; 

–Ναι, βεβαίως. Ο κ. Χριστοδου-
λίδης μού ζήτησε να τον στηρίξω
ως υποψήφιο. Ο άνθρωπος ήταν
ευγενέστατος αλλά του εξέφρασα
τις επιφυλάξεις μου για την αισιο-
δοξία που τον διέπνεε σε ό,τι αφορά
τα πλάνα του και τη συνεργασία
του με τον συγκεκριμένο πολιτικό
χώρο αλλά και τις προθέσεις του
για αλλαγή και διόρθωση του συ-
στήματος. Θεώρησα ότι δεν μπορείς
με εκείνα τα υλικά να φέρεις κάτι
καινούργιο και σε κάθε περίπτωση,
θεώρησα ότι δεν ήταν η ενδεδειγ-
μένη λύση για τον τόπο και του το
εξέφρασα. 

Ο ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΜΠΟΡΙΔΗΣ ΣΤΗΝ «Κ» 

Προς ολοταχώς για νέα
πολιτική πλατφόρμα 

Πρόκειται για ένα διαδραστικό εργαστήρι πολιτικής μεταρρύθμισης
με κεντρικό στόχο ένα νέο σύνταγμα

Η διελκυστίνδα των θεσμών και οι δολοφονίες χαρακτήρων 

Η ενασχόληση με την πολιτική δεν είναι απλώς να γιουχαΐζεις από την κερκίδα, αλλά πρέπει να προσφέρει εποικοδομητικές εισηγήσεις και
προτάσεις, λέει στην «Κ» ο Γιώργος Παμπορίδης.

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης μού ζήτησε να τον στηρίξω ως υποψήφιο, όμως,
αρνήθηκα γιατί θεώρησα ότι δεν ήταν η ενδεδειγμένη λύση για τον τόπο και
τού το εξέφρασα, λέει ο κ. Παμπορίδης.

<<<<<<

Δεν θα συμμετάσχω σε
συλλογικά σχήματα, τα
οποία μπορεί να πει κά-
ποιος ότι αποτελούν προ-
σπάθεια μαντρίσματος
των διαφόρων φωνών.

<<<<<<

Πρέπει να προχωρήσου-
με τάχιστα σε νέο σύν-
ταγμα, διότι, αν δεν το
κάνουμε, τότε η πηγή
όλων των κακών, που εί-
ναι το υφιστάμενο πολι-
τειακό σύστημα, θα δι-
αιωνίζεται, ενθαρρύνον-
τας κι άλλο τη διαπλοκή
και τη διαφθορά.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Κορυφή του παγόβουνου αποδει-
κνύονται τα στοιχεία που συνέλεξε
και παρουσίασε η «Κ» για τις πα-
ράνομες κατασκευαστικές παρεμ-
βάσεις εντός του δάσους του Ακάμα,
μιας περιοχής που κατ’ άλλα είναι
προστατευόμενη και που με βάση
του σχέδιο από τη δεκαετία του ’80
έχει χαρακτηριστεί λευκή ζώνη. Οι
οκτώ περιπτώσεις που εντόπισε η
«Κ» είναι «λίγες» αναφορικά με τον
πρώτο έλεγχο που πραγματοποί-
ησαν οι αρμόδιες υπηρεσίες του
υπουργείου Εσωτερικών. Μετά το
δημοσίευμα της εφημερίδας και
εφόσον έλαβε μια πρώτη ενημέρω-
ση από το Τμήμα Πολεοδομίας με
εντολές του υπουργού Κωνσταντί-
νου Ιωάννου οι αρμόδιες υπηρεσίες
πραγματοποίησαν ηλεκτρονικό
έλεγχο της περιοχής εντοπίζοντας
συνολικά τριάντα (30) περιπτώσεις

που εκ πρώτης όψεως θεωρούνται
παράνομες κατασκευαστικές πα-
ρεμβάσεις και δικαιολογούν εκτε-
ταμένο έλεγχο. Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες, το 80% των περιπτώσεων
που εντόπισαν από τα κρατικά όρ-
γανα βρίσκονται εντός της προστα-
τευμένης, από κάθε μορφής ανά-
πτυξη, περιοχής του Ακάμα η οποία
έχει χαρακτηριστεί ως Natura. Σύμ-
φωνα με τις ίδιες πληροφορίες πρό-
κειται για κατασκευές που δεν προ-
ϋπήρχαν, δηλαδή δεν ήταν κτηνο-
τροφικά υποστατικά (στιάδια). Η
διαπίστωση ότι πρόκειται για αυ-
θαίρετες υποστατικά τα οποία κα-
τασκευάστηκαν από το μηδέν προ-
κύπτει από ελέγχους που πραγμα-
τοποίησε το Κτηματολόγιο, τα απο-
τελέσματα των οποίων αντιπαρέ-
βαλε με αεροφωτογραφίες από τις
αρχές του περασμένου αιώνα. Τα
στοιχεία που συλλέχθηκαν έθεσαν
σε κινητοποίηση το ΥΠΕΣ και ήδη,
όπως είμαστε σε θέση να γνωρί-
ζουμε, την ερχόμενη εβδομάδα μει-
κτά συνεργεία κρατικών υπηρεσιών
θα μπουν στο δάσος του Ακάμα
προκειμένου να ταυτοποιήσουν τα
στοιχεία που έχουν. Εκεί όπου δια-
πιστωθεί πως υπάρχει ταύτιση θα
ετοιμασθεί σχετικός φάκελος και
ο λόγος θα δοθεί στη δικαιοσύνη.

Ξεκινούν έλεγχοι
Την εβδομάδα που μας πέρασε

οι πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν
πως ολοκληρώθηκε ο πρώτος έλεγ-
χος της περιοχής του Ακάμα ο οποί-
ος πραγματοποιήθηκε με ηλεκτρο-
νικά μέσα. Δηλαδή αρμόδιοι λει-
τουργοί σάρωσαν την περιοχή με

τα ψηφιακά εργαλεία της Google
Earth, εντοπίζοντας τριάντα (30)
παράνομες, εκ πρώτης όψεως, κα-
τασκευές. Τα στοιχεία από τους
δορυφορικούς χάρτες συγκρίθηκαν
με αεροφωτογραφίες του 1930 και
μετά του 1974 όπου διαπιστώθηκε
ότι δεν πρόκειται για πρόχειρα κτη-
νοτροφικά υποστατικά τα οποία
κατά εκατοντάδες υπάρχουν μέσα
στον Ακάμα από το 1800. Δηλαδή
ο έλεγχος έδειξε πως πρόκειται για
κατασκευές που χρονικά προσδιο-
ρίζονται από το 1974 και μετά. Με
οδηγίες του υπουργού Εσωτερικών
την ερχόμενη εβδομάδα θα ξεκι-

νήσουν επίγειοι και εναέριοι έλεγχοι
με επιτόπιες επισκέψεις μεικτών
συνεργείων από το Τμήμα Πολεο-
δομίας, την Επαρχιακή Διοίκηση
Πάφου και το Κτηματολόγιο, drone
του οποίου θα χρησιμοποιηθεί για
απεικόνιση της περιοχής από αέρος
προκειμένου να συλλεχθούν αε-
ροφωτογραφίες οι οποίες όπου
απαιτείται θα χρησιμοποιηθούν
για την ετοιμασία του σχετικού φα-
κέλου. Για το σκοπό αυτό την ερ-
χόμενη Τρίτη θα πραγματοποιηθεί
υπηρεσιακή σύσκεψη στην Επαρ-
χιακή Διοίκηση Πάφου προκειμένου
να κατανεμηθεί εργασία.

Καμουφλαρισμένα
Κατά τον αρχικό έλεγχο της πε-

ριοχής από δορυφορικούς χάρτες
οι λειτουργοί που ανέλαβαν το έργο
διαπίστωσαν πως σε αρκετές από
τις τριάντα (30 περιπτώσεις) οι ιδιο-
κτήτες τους είχαν τοποθετήσει στις
στέγες υλικά, όπως κλαριά ή χόρτα,
προφανώς για να αποφύγουν τον
εντοπισμό των κατασκευών από
δορυφόρο. Μια τέτοια περίπτωση
είχε εντοπίσει και η «Κ», φωτογρα-
φικό υλικό που δημοσιεύθηκε. Όπως
δείχνουν οι σχετικές φωτογραφίες
η σκεπή κατασκευής είχε καμου-
φλαριστεί με ξεραμένα κλαδιά. Το

drone του Κτηματολογίου, το οποίο
όπως μας λέχθηκε έχει μεγάλη διάρ-
κεια πτήσης, θα φωτογραφίσει την
καθεμία από τις κατασκευές που
έχουν εντοπιστεί. Λειτουργοί του
Κτηματολογίου θα προσδιορίσουν
τη θέση της κατασκευής με συν-
τεταγμένες. Με βάση τη διαδικασία
που θα ακολουθηθεί μετά τους επι-
τόπιους ελέγχους θα συντάσσεται
έκθεση προκειμένου να προχωρή-
σουν διώξεις εναντίον όσων διαπι-
στωθεί ότι έχουν προχωρήσει σε
αυθαίρετες κατασκευαστικές πα-
ρανομίες. Όπως υπολογίζεται ο
έλεγχος της περιοχής του Ακάμα
θα είναι διάρκειας 15 ημερών.

Εντός Natura
Οι περισσότερες από τις τριάντα

παρανομίες έχουν εντοπιστεί στις
παρυφές και εντός της περιοχής
Natura ωστόσο όπως έλεγε αρμό-
δια πηγή στην «Κ» πιστεύεται πως
κατά τους ελέγχους που θα πραγ-
ματοποιηθούν ενδεχομένως να
εντοπιστούν και άλλες. Ο έλεγχος
θα ξεκινήσει από την προστατευ-
μένη περιοχή και στη συνέχεια
θα επεκταθεί και στις περιοχές
που γειτνιάζουν. Ο έλεγχος εκτός
Natura θα αφορά γεωργική γη
στην οποία, με βάση τη νομοθεσία,
επιτρεπόταν η κατασκευή υπο-
στατικών αυστηρά για γεωργική
χρήση. Οι οδηγίες που έχουν δοθεί
από το ΥΠΕΣ είναι να ελεγχθούν
μικρές κατασκευές, εάν έχουν υπο-
στεί μετατροπή αναφορικά με την
αρχική τους χρήση. Επίσης οι λει-
τουργοί θα αναζητήσουν και θα
ελέγξουν εάν στιάδια που βρίσκον-
ται εντός της προστατευόμενης
περιοχής του Ακάμα έχουν μετα-
τραπεί σε εξοχικές κατοικίες. Μια
τέτοια περίπτωση ήδη βρίσκεται
ενώπιον της δικαιοσύνης.

Στο μάτι συμφερόντων
Ένα εξίσου σοβαρό ζήτημα που

προκύπτει με τον εντοπισμό ύπο-
πτων κατασκευαστικών παρεμβά-
σεων εντός του Ακάμα είναι και το
ενδεχόμενο μελλοντικών παρεκ-
κλίσεων και παρεμβάσεων με επι-
πτώσεις στο περιβάλλον της περιο-
χής. Ήδη όπως τονίζουν τοπικοί
παράγοντες αλλά και όπως δείχνουν
στοιχεία της «Κ» τα τελευταία χρόνια
παρατηρείται μια αγοραστική δρα-
στηριότητα στην περιοχή που όπως
λέγεται δεν είναι άσχετη με τις προ-
οπτικές της περιοχής ένεκα και της
εφαρμογής του τοπικού σχεδίου
για τον Ακάμα από τον ερχόμενο
Σεπτέμβριο. Οι φόβοι που εκφρά-
ζονται έχουν να κάνουν με το νέο
χάρτη της τοπικής αυτοδιοίκησης
της περιοχής και το ενδεχόμενο
μελλοντικών παρεκκλίσεων, φόβοι
που δεν είναι άσχετοι με τη μορφή
ανάπτυξης περιοχών που γειτνιά-
ζουν με τον Ακάμα από την πλευρά
της Πέγειας. Επίσης γίνεται λόγος
για έντονη δραστηριότητα γνωστού
επιχειρηματία στον τομέα ανάπτυ-
ξης γης για τον οποία λέγεται ότι
βρίσκεται πίσω από κάποιες περι-
πτώσεις πώλησης γης στην περιοχή.
Αγορές που θεωρούνται επωφελείς
επενδύσεις σε βάθος χρόνου.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΜΕΝΕΛΑΟΥ Α. ΜΕΝΕΛΑΟΥ

Ο ι πρόσφατες τελετές αποφοί-
τησης του Πανεπιστημίου
Κύπρου μας δίνουν την ευ-

καιρία για ένα απολογισμό και ένα
(ανα)στοχασμό. Ένα ερώτημα που
οφείλουμε να απαντήσουμε είναι,
«τι προσφέρει πραγματικά ένα Πα-
νεπιστήμιο στη χώρα, πέρα από
στιγμές χαράς και συγκίνησης;». Η
ερώτηση γίνεται ακόμα πιο επίκαιρη
σε καιρούς οικονομικής περισυλ-
λογής, σκωπτικής διάθεσης, αλα-
λάζουσας παράνοιας αλλά και ειλι-
κρινούς απορίας για την αποτελε-
σματικότητα της επένδυσης στα
Πανεπιστήμια. Εν συντομία λοιπόν,
μοιράζομαι ορισμένες αλήθειες που
αφορούν στο Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

Η επένδυση του κράτους στο
Πανεπιστήμιο Κύπρου είναι δια-
χρονικά σημαντική. Γι’ αυτό και το
Πανεπιστήμιο οφείλει να ακολουθεί
διαφανείς και σύννομες διαδικασίες
αξιοποίησης του κρατικού χρήματος
και των εσόδων που παράγει το
ίδιο. Και αυτό πράττει. Αυτός είναι
και συχνά ο λόγος που αναδεικνύον-
ται θέματα συζήτησης στη δημόσια
σφαίρα. Ουδέν κρυπτόν ενώ ανα-
γνωρίζουμε ότι είμαστε υπόλογοι
(accountable) και οφείλουμε σεβα-

σμό στον φορολογούμενο πολίτη.
Λάθη γίνονται και θα γίνονται. Πε-
ριθώρια αυτοκριτικής και βελτίωσης
σαφώς και υπάρχουν. Αυτό δεν ση-
μαίνει ότι οφείλουμε όλοι να ομο-
γνωμούμε για το πώς διαχειρίζεται
ένα Πανεπιστήμιο τους πόρους του.
Άλλωστε κανείς δεν ξέρει καλύτερα
από το ίδιο το Πανεπιστήμιο και
τους ανθρώπους του, πώς διοικείται
και πώς προοδεύει ένα πανεπιστή-
μιο. Και στο Πανεπιστήμιο Κύπρου,
ξέρουμε. Το δείχνουν τα αποτελέ-
σματα και η αναγνώριση που απο-
λαμβάνει τοπικά και διεθνώς και η
οποία αντανακλάται φυσιολογικά
και περήφανα και στην ίδια τη χώρα
μας. Τελευταία εξέλιξη, η συμπερί-
ληψη του Πανεπιστημίου στο 25%
των κορυφαίων Πανεπιστημίων
παγκοσμίως. 

Μια άλλη αλήθεια είναι το πολ-
λαπλασιαστικό αποτέλεσμα της
επένδυσης στο Πανεπιστήμιο. Με-
λέτες διεθνώς δεικνύουν ότι η επέν-
δυση στην τριτοβάθμια εκπαίδευση
αποφέρει σαφώς καλύτερα αποτε-
λέσματα από δημόσιες επενδύσεις
σε άλλους τομείς της οικονομίας,
τόσο βραχυπρόθεσμα όσο και μα-
κροπρόθεσμα. Τα αποτελέσματα

αυτά μετριούνται στη δημιουργία
ποιοτικών θέσεων εργασίας, με ψη-
λές αμοιβές και συνεπώς μεγαλύτερη
φορολογική βάση, ψηλή φορολογική
συνεισφορά αλλά και μικρότερη
ανάγκη κοινωνικών επιδομάτων
και αναστροφή του brain drain. Πέ-
ραν τούτου, υπάρχει και η σημαν-
τικότατη επιστροφή της επένδυσης
υπό μορφή αγορών και κατανάλω-
σης στην αγορά της Κύπρου. 

Αλήθεια είναι επίσης ότι το Πα-
νεπιστήμιο Κύπρου είναι ανάμεσα
στα κορυφαία ευρωπαϊκά πανεπι-
στήμια στην προσέλκυση ερευνη-
τικών προγραμμάτων και έργων
όχι μόνο κατά αναλογία πληθυσμού
αλλά και σε απόλυτους αριθμούς.
Ανταγωνιζόμενο με πανεπιστήμια
μεγαθήρια στα πανεπιστημιακά
δρώμενα. Η έρευνα και τα αποτε-
λέσματα της αποτελούν κύριο ερ-
γαλείο προσέλκυσης πολυεθνικών
εταιρειών τεχνολογίας αιχμής που
πρέπει – κατά γενική ομολογία –
να αποτελέσει τη βάση του νέου
βιώσιμου οικονομικού μοντέλου
ανάπτυξης του τόπου μας. Με την
κατάλληλη τροποποίηση της νο-
μοθεσίας θα δοθεί ακόμα η προ-
οπτική αξιοποίησης της έρευνας

για τη δημιουργία νεοφυών επιχει-
ρήσεων (startupsandspinoffs) αλλά
και κοινωνικών επιχειρήσεων. Φυ-
σικά, πέραν της οικονομικής συ-
νεισφοράς, υπάρχει και η κοινωνική
σημασία και αξία της πανεπιστη-
μιακής έρευνας, αφού μέσα από
την έρευνα παράγεται νέα γνώση,
κατανόηση και πρόοδος που είναι
από μόνη της μια ανθρώπινη και
κοινωνική ανάγκη.  

Μια άλλη μεγάλη αλήθεια είναι
η αναγνωρισμένη ποιότητα των
αποφοίτων του Πανεπιστημίου.
Μέσα από τα προγράμματα σπου-
δών αλλά και συμπληρωματικές
δράσεις ανάπτυξης δεξιοτήτων και
καλλιέργειας τρόπου σκέψης και
νοοτροπίας, οι απόφοιτες/οι του
Πανεπιστημίου διακρίνονται στην
επιχειρηματική, πολιτική και κοι-
νωνική ζωή του τόπου. Μέσα από
συγκεκριμένες δράσεις προωθείται
συστηματικά η κουλτούρα της και-
νοτομίας και της επιχειρηματικό-
τητας, του εθελοντισμού, της ευ-
θυκρισίας και της ηγεσίας, των ίσων
ευκαιριών και της ενσωμάτωσης
ομάδων των πληθυσμού με λιγότε-
ρες ευκαιρίες και περισσότερες προ-
κλήσεις. 

Δεν θα μπορούσαμε να μην ανα-
γνωρίσουμε τη συνεισφορά του
Πανεπιστημίου σε μια σειρά άλλων
θεμάτων, όπως τον πολιτισμό, την
προστασία της δημόσιας υγείας,
την αντιμετώπιση της κλιματικής
κρίσης, της παραπληροφόρησης,
της μισαλλοδοξίας και του σωβινι-
σμού αλλά και της δημιουργίας χώ-
ρων συνάντησης της κοινωνίας με
τη διανόηση και τη γνώση. Το Πα-
νεπιστήμιο προσφέρει με λίγα λόγια
στο ευ ζην όλων μας. Μέρος τούτου
είναι και η Πανεπιστημιούπολη ως
αρχιτεκτονικό επίτευγμα υψηλής
αισθητικής παγκόσμιας εμβέλειας
που «μιλά» από μόνη της και δει-
κνύει σε κάθε επισκέπτη, τη ση-
μασία που αποδίδουμε ως κοινωνία
και κράτος στα θέματα ανώτατης
εκπαίδευσης, έρευνας και προόδου. 

Τέλος, είναι αλήθεια ότι για όλες
τις πιο πάνω αλήθειες, υπάρχει, πέ-
ραν της διαισθητικής πρόσθετης
αξίας του Πανεπιστημίου, η ανάλογη
και απαραίτητη τεχνοκρατική τεκ-
μηρίωση. Τεκμηρίωση η οποία τρο-
φοδοτεί την αυτοπεποίθηση με την
οποία ζητούμε από την πολιτεία
την περαιτέρω επένδυση στο Πα-
νεπιστήμιο Κύπρου. Το Πανεπιστή-

μιο ως το πρώτο και μεγαλύτερο
δημόσιο πανεπιστήμιο της Κύπρου
θα αποτελέσει το θεμέλιο αλλά και
το αέτωμα του οικοδομήματος που
ονομάζεται τριτοβάθμια εκπαίδευση
και σαφώς θα στηρίξει και θα συμ-
βάλλει καθοριστικά στην επίτευξη
του στόχου για μετατροπή της Κύ-
πρου σε «ποιοτικό και αναβαθμι-
σμένο Εκπαιδευτικό και Ερευνητικό
Κέντρο Αναφοράς». Είμαστε έτοιμοι
να συμβάλλουμε μαζί με όλα τα
άλλα τριτοβάθμια ιδρύματα προς
αυτή τη κατεύθυνση. 

Η πολιτεία και η κοινωνία οφεί-
λουν να έχουν μεγάλες προσδοκίες
και υψηλές απαιτήσεις από το Πα-
νεπιστήμιο Κύπρου. Οι άνθρωποι
του Πανεπιστημίου οφείλουμε να
ανταποκριθούμε σε αυτές, προσφέ-
ροντας στιγμές περηφάνειας προς
την κοινωνία αλλά κυρίως λειτουρ-
γώντας ως παράγοντες αλλαγής και
κοινωνικής κινητικότητας. Παρά-
γοντες ελπίδας. Συνεχίζουμε.  

Ο κ. Μενέλαος Α. Μενελάου είναι προ-
ϊστάμενος της Υπηρεσίας Σπουδών και
Φοιτητικής Μέριμνας και αναπληρωτής
διευθυντής Οικονομικών και Διοίκησης
του Πανεπιστημίου Κύπρου.

H προστιθέμενη αξία ενός Πανεπιστημίου στην κοινωνία

Τριάντα 
τα αυθαίρετα 
στον Ακάμα

Oργιο παρανομιών εντόπισε ο προκαταρκτικός έλεγχος
του υπ. Εσωτερικών στην προστατευμένη ζώνη Natura

<<<<<<<

Από την ερχόμενη εβδο-
μάδα μεικτά συνεργεία
του Τμήματος Πολεοδο-
μίας, της Επαρχιακής
Διοίκησης Πάφου και
του Κτηματολογίου 
θα πραγματοποιήσουν
επιτόπιους ελέγχους.

Οι οκτώ
ύποπτες

περιπτώσεις
της «Κ»

Οι εκτεταμένοι έλεγχοι που έδωσε
εντολές να πραγματοποιηθούν
ο υπουργός Εσωτερικών ήταν
αποτέλεσμα των στοιχείων που
παρουσίασε η «Κ». Συγκεκριμένα
η εφημερίδα εντόπισε οκτώ ύπο-
πτες περιπτώσεις οι οποίες με
βάση των φωτογραφικό υλικό
δείχνουν πως πρόκειται για κα-
τασκευές η χρήση των οποίων
μόνο κτηνοτροφική είναι. Σε
μία από αυτές μάλιστα ο ιδιο-
κτήτης έχει προχωρήσει σε πε-
ρίφραξη του χώρου, ενώ έχει
εγκαταστήσει σύστημα αυτό-
ματου ποτίσματος για κήπο με
δένδρα που έχει δημιουργήσει
εξωτερικά της οικίας. Η συγκε-
κριμένη περίπτωση όπως έχουμε
πληροφορηθεί εντοπίσθηκε μέ-
σα στην περίοδο της πανδημίας
και ήδη βρίσκεται ενώπιον της
δικαιοσύνης. Επίσης όπως εί-
μαστε σε θέση να γνωρίζουμε
από στοιχεία που υπάρχουν στις
αρμόδιες υπηρεσίες, ο ιδιοκτή-
της αρχικά είχε ισχυριστεί πως
η κατασκευή αφορούσε στιάδιο.
Ωστόσο, από τους ελέγχους που
πραγματοποιήθηκαν και πάλι
με αεροφωτογραφίες διαπιστώ-
θηκε πως ο εν λόγω ισχυρισμός
δεν ευσταθούσε. Συνολικά ενώ-
πιον της δικαιοσύνης βρίσκον-
ται τρείς περιπτώσεις παράνο-
μων κατασκευαστικών παρεμ-
βάσεων εντός του Ακάμα για
τις οποίες είναι άγνωστος ο χρό-
νος που θα τελεσιδικήσουν.
Ένα ζήτημα που τίθεται επιτα-
κτικά και από τοπικούς παρά-
γοντες της Πάφου οι οποίοι επι-
σημαίνουν πως υπήρχαν ανά-
λογες περιπτώσεις στο παρελ-
θόν οι οποίες χρειάσθηκαν πάνω
από 15 χρόνια για να δώσει από-
φαση η δικαιοσύνη.

Με βάση τα ευρήματα των πρώτων ηλεκτρονικών ελέγχων, αρμόδιες πηγές δεν θεωρούν απίθανο κατά την
διαδικασία επιβεβαίωσης των ευρημάτων να εντοπιστούν και άλλες παρανομίες.
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΛΟΤΤΙΔΗ

Ετσι θα κτιστεί η Λάρα

Η μεταρρύθμιση της τοπικής

αυτοδιοίκησης είναι αναντί-

λεκτα ένα σημαντικό βήμα

για τον εκσυγχρονισμό του κράτους

μας. Είναι δε ένα βασικό εργαλείο

για τη βελτίωση της ποιότητας ζωής

των πολιτών της χώρας αλλά και

ένας φιλόδοξος βραχίονας για την

πορεία της Κύπρου προς τη βιώσιμη

ανάπτυξη και την αστική κινητικό-

τητα. Η προηγούμενη κυβέρνηση

διαβουλεύθηκε με τους δήμους, τις

κοινότητες αλλά και τις ομάδες πίε-

σης που επηρεάζονται από αυτή τη

μεγάλη αλλαγή. Κυρίως όμως η δια-

βούλευση έγινε με τα μεγάλα κόμ-

ματα έτσι ώστε να ψηφιστεί η με-

ταρρύθμιση ως νόμος του κράτους.

Δυστυχώς για ακόμη μία φορά η

διαβούλευση εξελίχθηκε σε κομμα-

τικό αλισβερίσι, με επίκεντρο τα

κομματικά συμφέροντα στον εκλο-

γικό χάρτη.
Για τον κάτοικο της Αγλαντζιάς

η ενσωμάτωση στον Δήμο Λευκω-

σίας είναι μια σημαντική αλλαγή,

αλλά μάλλον δεν θα αλλάξει ούτε

την καθημερινότητά του ούτε θα

επηρεάσει το μέλλον της ζωής του.

Αυτό όμως δεν ισχύει σε απομακρυ-

σμένες κοινότητες όπου το μέλλον

των λίγων οικογενειών που επιμέ-

νουν να δραστηριοποιούνται οικο-

νομικά εκεί θα καθοριστεί από τις

αποφάσεις που θα παρθούν σε κλει-

στές αίθουσες κυβερνητικών γρα-

φείων και βουλευτών. Ειδικά, δε,

αν μιλούμε για τις κοινότητες του

Ακάμα στη περίφημη Λαόνα, όπου

οι άνθρωποι παλεύουν καθημερινά

με τη γη, τα ζώα και τις μικρές τους

επιχειρήσεις, μία λάθος απόφαση

μπορεί να διαμορφώσει τη ζωή των

επόμενων γενεών. Δηλαδή θα είναι

καθοριστικός παράγοντας, αν οι

νέοι άνθρωποι θα παραμείνουν εκεί

και να επενδύσουν τη ζωή τους και

το μέλλον τους. Είναι γι’ αυτό που

όσο και αν το ψάξω, όσο και αν το

σκεφτώ δεν μπορώ να καταλάβω

τη λογική που οδήγησε τη Βουλή

και ειδικά τα κόμματα ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ,

Κίνημα Οικολόγων, να «διασπάσουν»

το συμφωνημένο με τους κατοίκους

σύμπλεγμα κοινοτήτων του Ακάμα.

Δεν μας έχουν εξηγήσει γιατί π.χ.

χώρισαν στη μέση δύο χωριά ενω-

μένα χωροταξικά μεταξύ τους, τη

Δρούσια και την Ινια, για να υπάγεται

το ένα χωριό 16 χιλιόμετρα μακριά

στην Πόλη Χρυσοχούς και το άλλο

17 χιλιόμετρα μακριά στην Πέγεια!

Την ίδια ώρα που όσοι γνωρίζουν

την περιοχή ξέρουν πως οι κάτοικοι

λειτουργούν στα οκτώ αυτά χωριά

ως μία οντότητα. Μπορεί να κατά-

γονται από την Ινια, να μένουν στη

Δρούσια και το αγροτικό τους τε-

μάχιο να βρίσκεται στα Ακουρδάλια.

Άρα θα γεμίζουν χαρτιά για υπηρε-

σίες σε τρεις δήμους ή συμπλέγματα,

κι ενώ η ζωή τους βρίσκεται εντός

ενός τετραγωνικού χιλιομέτρου, αυ-

τοί θα πρέπει να ταξιδεύουν 30 χι-

λιόμετρα για να εξυπηρετηθούν από

δημοτικές υπηρεσίες! 

Η ενδεχόμενη λογική πίσω από

τις αποφάσεις της Βουλής αποκτά

μεγαλύτερο ενδιαφέρον, αν λάβουμε

υπόψιν του δήμους που έχουν εν

τη σοφία τους δημιουργήσει οι βου-

λευτές μας ενάντια στις συμβουλές

των ξένων εμπειρογνωμόνων, ενάν-

τια στις προτάσεις της τότε κυβέρ-

νησης. Ο Δήμος Πέγειας, ο οποίος

έχει εμπλακεί όχι μία φορά σε οι-

κολογικά σκάνδαλα καταπάτησης

του περιβάλλοντος, αλλά και επί της

ουσίας έχει επιτρέψει να κτιστεί και

ο τελευταίος βράχος στο δυτικό

άκρο της Κύπρου, αυτός ο δήμος

με την ενσωμάτωση της Ινιας παίρ-

νει τον έλεγχο των πλέον σημαντι-

κών βιοτόπων της χώρας. Τη Λάρα,

την Τοξεύτρα και το Αμμούδι. Μά-

λιστα, όλα αυτά με πρωτοβουλία

του Κινήματος Οικολόγων, συνεπι-

κουρούμενο από το οικολογικά «ευαί-

σθητο» ΑΚΕΛ και το ΔΗΚΟ. Επί του

εδάφους, η Δήμος Πέγειας ως νέος

«Δήμος Δυτικής Πάφου» θα ελέγχει

πολεοδομικά 25 χιλιόμετρα ακτο-

γραμμή από την Κισσόνεργα μέχρι

το Αμμούδι της Λάρας. Με ό,τι αυτό

συνεπάγεται για τα συμφέροντα

συγκεκριμένων επιχειρηματιών

ανάπτυξης γης, που μαθαίνω παίζουν

«long term game» και έχουν ήδη

αγοράσει τα αγροτικά φιλέτα. Που

δεν μπορώ να φανταστώ πώς επη-

ρέασαν τις αποφάσεις.

Ο κ. Δημήτρης Λοττίδης είναι εκδότης

της «Καθημερινής» Κύπρου. 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Προτού τεθεί σε εφαρμογή του Σχέ-

διο για τον Ακάμα, το οποίο θα θέτει

το πλαίσιο ανάπτυξης μιας από τις

ομορφότερες και περιβαλλοντικά

ευαίσθητες, περιοχές της Κύπρου,

πληθαίνουν τα περιστατικά παρά-

νομης παρέμβασης με την ανέγερση

νέων οικοδομών ή και αλλαγής χρή-

σης κτηνοτροφικών υποστατικών,

τα γνωστά στιάδια. Σύμφωνα με

έρευνα που πραγματοποίησε η «Κ»,

στον Ακάμα έχουν εντοπιστεί του-

λάχιστον οκτώ παράνομες παρεμ-

βάσεις στην καρδιά του Ακάμα με

την ανέγερση ή και μετατροπή πα-

λαιών πρόχειρων κτηνοτροφικών

καταλυμάτων σε εξοχικές κατοικίες.

Οι οκτώ περιπτώσεις που έχει εν-

τοπίσει η «Κ», όπως φαίνεται και

στον χάρτη της περιοχής, είναι ορα-

τές ακόμα και μέσω της δορυφορικής

απεικόνισης, το γνωστό GoogleEar-

th. Για μία περίπτωση η «Κ» παρου-

σιάζει φωτογραφικά στοιχεία που

δείχνουν ξεκάθαρα ότι σε περιοχή

κοντά στην παραλία της Λάρας έχει

ανεγερθεί ισόγειος πετρόκτιστη κα-

τοικία, οίκημα το οποίο σε καμία

περίπτωση δεν παραπέμπει σε πρό-

χειρα κτηνοτροφικά καταλύματα-

στιάδια. Οι φωτογραφίες δείχνουν

πως η κατασκευή παραπέμπει σε

οίκημα που εξυπηρετεί ανάγκες

ιδιοκατοίκησης. Μάλιστα, στη συγ-

κεκριμένη περίπτωση ο ιδιοκτήτης

της κατασκευής έχει προχωρήσει

σε περίφραξη του χώρου τον οποίο

έχει μετατρέψει σε κήπο με δένδρα,

ενώ στην οροφή έχει τοποθετήσει

ξερά κλαδιά προφανώς για να μην

εντοπίζεται από δορυφορικές απει-

κονίσεις, τεχνολογία που χρησιμο-

ποιούν οι κρατικές υπηρεσίες. Κά-

ποιες από τις περιπτώσεις παράνο-

μων παρεμβάσεων μέσα στον Ακάμα

είναι σε γνώση των αρμοδίων αρχών

και για δύο τουλάχιστον περιπτώσεις

έχουν γίνει οι απαραίτητες ενέργειες

και αναμένεται η απόφαση της δι-

καιοσύνης για το τι μέλλει γενέσθαι.

Εδώ θα πρέπει να επισημανθεί πως

στην περιοχή του Ακάμα από τις

αρχές τη δεκαετίας του 1980 μέχρι

και σήμερα δεν επιτρέπεται καμία

παρέμβαση, ενώ το σημερινό στά-

τους όλης της χερσονήσου είναι

αυτό της «Λευκής Ζώνης».

Οι οκτώ παρανομίες
Οπως φαίνεται στον δορυφορικό

χάρτη, οι οκτώ περιπτώσεις παρά-

νομων παρεμβάσεων σε μια κατ’

εξοχήν προστατευόμενη περιοχή

βρίσκονται εντός της καρδιάς του

δάσους του Ακάμα. Στις οκτώ πε-

ριπτώσεις φαίνεται ξεκάθαρα πως

τα κτίρια που υπάρχουν εκεί δεν

παραπέμπουν σε στιάδια. Το συγ-

κεκριμένο και ένα δεύτερο κτίριο

βρίσκονται εντός των διοικητικών

ορίων της κοινότητας Ινιας, σύμ-

φωνα με το τμήμα Πολεοδομίας.

Οπως μας αναφέρθηκε επίσημα από

λειτουργούς της Πολεοδομίας, για

τις δύο περιπτώσεις η υπηρεσία

πραγματοποίησε επιτόπιους ελέγ-

χους μέσα στην περίοδο της παν-

δημίας μετά από καταγγελίες που

έγιναν. Ενας λειτουργός του Τμή-

ματος Πολεοδομίας με τη συνοδεία

μηχανικού και λειτουργού του τμή-

ματος Περιβάλλοντος μετέβησαν

στην περιοχή του Ακάμα όπου δια-

πίστωσαν πως και στις δύο περι-

πτώσεις είχε ολοκληρωθεί η ανέ-

γερση δύο κατοικιών, οι οποίες δεν

είχαν καμία σχέση με στιάδια. Οι

κατασκευές σύμφωνα πάντα με το

τμήμα Πολεοδομίας εντοπίσθηκαν

σε περιοχή όπου δεν επιτρέπεται

καμία ανάπτυξη. Για τις άλλες έξι

περιπτώσεις ανέγερσης κτιρίων δεν

υπάρχουν πληροφορίες αν πρόκειται

για επιδιορθώσεις στιαδίων και με-

τατροπή τους σε κατοικίες.

Στη δικαιοσύνη
Σύμφωνα με επίσημη ενημέρωση

από το τμήμα Πολεοδομία για τις

δύο περιπτώσεις όπου ανεγέρθηκαν

οικίες μετά τους επιτόπιους ελέγχους

που έγιναν, το τμήμα Πολεοδομίας

μέσω του Κτηματολογίου εντόπισε

τους ιδιοκτήτες της γης στην οποία

ανεγέρθηκαν κατοικίες. Στη συνέ-

χεια επιδόθηκε ειδοποίηση επιβολής.

Εάν δεν πραγματοποιηθεί κατεδά-

φιση του υποστατικού ή δεν τερ-

ματιστούν οι εργασίες λαμβάνονται

νομικά μέτρα, κάτι που έγινε στις

δύο συγκεκριμένες περιπτώσεις

που αφορούν υποστατικά εντός των

διοικητικών ορίων της κοινότητας

Ινιας. Μετά από πάροδο 30 ημερών

το τμήμα Πολεοδομίας, όπως υπο-

στηρίζει, απέστειλε επιστολή στη

Νομική Υπηρεσία για λήψη ποινικών

μέτρων. Οι δύο περιπτώσεις βρί-

σκονται στο στάδιο της εκδίκασης,

όπως μας αναφέρθηκε. 

Στιάδια ως δούρειος ίππος
Σύμφωνα με την έρευνα που

πραγματοποίησε το τμήμα Πολεο-

δομίας διαπιστώθηκε πως έγινε προ-

σπάθεια να εξασφαλιστεί άδεια μέσω

της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου.

Από ενημέρωση που έλαβε το τμήμα

Πολεοδομίας προτού αποστείλει ει-

δοποίηση επιβολής, διαπιστώθηκε

πως οι ενδιαφερόμενοι είχαν υπο-

βάλει σχετική αίτηση για βελτίωση

στιαδίων που βρίσκονταν στις δύο

περιοχές του Ακάμα. Οτι ήταν παλιά

κτηνοτροφικά υποστατικά που έχρη-

ζαν βελτίωσης. Μάλιστα, από τις

έρευνες που έγιναν εντοπίσθηκαν

και φωτογραφίες που είχαν προσκο-

μισθεί μαζί με την αίτηση. Ωστόσο,

οι ισχυρισμοί αυτοί δεν επιβεβαι-

ώθηκαν κατά τον έλεγχο που πραγ-

ματοποίησε το τμήμα Πολεοδομίας.

Συγκεκριμένα, από έρευνα που έγινε

στο Κτηματολόγιο και σε κτηματο-

λογικούς χάρτες του 1923 και μετά

το 1974, δεν εντοπίσθηκαν στιάδια

στις προαναφερόμενες περιοχές,

κάτι που οδήγησε τους λειτουργούς

του τμήματος Πολεοδομίας στο συμ-

πέρασμα ότι επρόκειτο για καινούρ-

γιες οικοδομές. Σύμφωνα με πληρο-

φορίες της «Κ» στη μία από τις δύο

περιπτώσεις, η γη έχει αγορασθεί

από τρίτο πρόσωπο το οποίο ωστόσο

δεν εμφανίζεται στους τίτλους ιδιο-

κτησίας προφανώς για λόγους που

έχουν να κάνουν με τις εργασίες

που όπως φαίνεται και στις φωτο-

γραφίες της «Κ» πραγματοποιήθηκαν

εκεί. Με βάση την επιτόπια έρευνα

της «Κ» (Οικοδομή 3) ο ιδιοκτήτης

του συγκεκριμένου τεμαχίου, το

οποίο βρίσκεται σε ειδυλλιακή θέση

πάνω από την παραλία της Λάρας

και έχει πρόσβαση σε καταγεγραμ-

μένο αγροτικό δρόμο, είχε προβεί

σε περίφραξη ασφαλείας επί του τε-

μαχίου με ελεγχομένη είσοδο και

σύρματα, κάτι που αυστηρά απαγο-

ρεύεται στην περιοχή, ενώ η οικία

περίπου εκατό (100) τετραγωνικών

μέτρων, που έχει ανεγερθεί, περι-

λαμβάνει και τζάκι, στοιχείο που

απαγορεύεται επίσης αυστηρά στην

περιοχή. Το συγκεκριμένο κτήμα

με εμβαδόν 7.358 τετραγωνικά μέτρα

σύμφωνα και πάλι από την επιτόπια

έρευνα της «Κ» έχει σύστημα ποτί-

σματος εντός και εκτός του περι-

φραγμένου χώρου, και παρατηρείται

κίνηση βυτιοφόρων που μεταφέρουν

το νερό άρδευσης κάθε βδομάδα.

Εικάζεται πως ανήκει στην πραγ-

ματικότητα σε μεγαλοεπιχειρηματία

της περιοχής με πολιτικές διασυν-

δέσεις. Σύμφωνα πάντως με έρευνα

της «Κ» το εν λόγω κτήμα στο Κτη-

ματολόγιο έχει ως φερόμενο ιδιο-

κτήτη τον Λ.Ν., κάτοικο της περιοχής.

Σε μεγαλύτερο υψόμετρο στην ίδια

περιοχή η έρευνα της «Κ» εντόπισε

ανακαινισμένο στιάδι (Οικοδομή 4)

το οποίο έχει μετατραπεί σε μόνιμη

κατοικία. Πληροφορίες της «Κ» φέ-

ρουν τον ιδιοκτήτη να είναι πρώην

στέλεχος κυβερνητικών υπηρεσιών.

Εντύπωση πάντως προκαλεί και η

υπόθεση οικοδομής (Οικοδομή 1)

που φαίνεται από τις δορυφορικές

φωτογραφίες που έχει στην κατοχή

της η «Κ» να υπάρχει στην περιοχή

«Γερόνησος» η οποία βρίσκεται βαθιά

μέσα στο δασικό πάρκο του Ακάμα

και η οποία δεν φαίνεται να κίνησε

το ενδιαφέρον των κρατικών υπη-

ρεσιών. Πηγές από τις κρατικές υπη-

ρεσίες που μίλησαν στην «Κ» υπό

το καθεστώς ανωνυμίας, ανέφεραν

πως η πρακτική της σιωπηρής ανο-

χής στις ανακαινίσεις των στιαδίων

και μετατροπή τους σε μικρές – έστω

εξοχικές κατοικίες, ενέχει τον σοβαρό

κίνδυνο κατασκευής εκατοντάδων

εξοχικών αγροκτημάτων εντός της

απαγορευμένης ζώνης του Ακάμα.

Μάλιστα, οι ίδιες πηγές ανέφεραν

την ανάγκη νομοθετικής θέσπισης

της διαδικασίας της αυτόφωρης κα-

τεδάφισης των προδήλως παράνο-

μων κτισμάτων, παρακάμπτοντας

έτσι τις σημερινές χρονοβόρες δια-

δικασίες επιβολής του νόμου. 

Ο κοινοτάρχης Ινιας
Για τις δύο περιπτώσεις που βρί-

σκονται ενώπιον της δικαιοσύνης

η «Κ» αποτάθηκε στον κοινοτάρχη

Ινιας κο Γιάγκο Τσίβικο. Ο κοινο-

τάρχης κατηγορηματικά διέψευσε

ότι έχει πραγματοποιηθεί μετατροπή

στιαδίου ή ανέγερση νέας οικοδομής

εντός της περιοχής του Ακάμα, η

οποία βρίσκεται στα διοικητικά όρια

της κοινότητάς του. Ωστόσο σημεί-

ωσε πως «αν κάποιος πήγε και επι-

διόρθωσε ή αναστήλωσε στιάδι, για

μένα δεν έκανε έπαυλη. Απλώς επι-

διόρθωσε το στιάδι του που ήταν

εκεί 200 χρόνια και τα πιο πολλά

είναι πάνω σε κοτσιάνια. Τα στιάδια

εμείς που τα ζήσαμε ήταν και χώροι

ιδιοκατοίκησης και χώροι των ζώων».

Σύμφωνα με τον κοινοτάρχη η Ινια

είχε πέρα των 1.000 στιαδίων.

Ξεφυτρώνουν εξοχικά στον Ακάμα
ΕΡΕΥΝΑ ΤΗΣ «Κ»: Χτίζουν και αναπαλαιώνουν στιάδια κτηνοτρόφων – Δύο περιπτώσεις κατήγγειλε το τμήμα Πολεοδομίας

ΑΚΑΜΑΣ

Στιάδι: Πρόχειρη στεγασμένη κατασκευή φτιαγμένη 

από ξύλα και/ή πέτρες ή ορισμένες φορές από πυκνά 

χόρτα (φτερύκια) που χρησιμοποιούσαν βοσκοί και 

ξυλοκόποι για να φυλάσσουν κάποια αντικείμενά τους.

ΥΠΟ ΕΞΕΤΑΣΗ

Οικοδομή 5

Οικοδομή 2

Οικοδομή 3

Οικοδομή 1

Οικοδομή 4

Τις παρανομίες που φαίνεται να συντελούνται

εντός της περιοχής του Ακάμα έχει εντοπίσει

και έρευνα του γενικού ελεγκτή της Δημο-

κρατίας που δημοσιοποιήθηκε τον Φε-

βρουάριο του 2022. Πέρα από τις περιπτώσεις

που αφορούν παρανομίες σε επαγγελματικά

υποστατικά στη χερσόνησο του Ακάμα, η

έρευνα της Ελεγκτικής Υπηρεσίας εντόπισε

και παρόμοιες περιπτώσεις με αυτές της

«Κ» ενώ σε κάποιες περιπτώσεις γίνεται

αναφορά σε ενέργειες προσώπων με δημόσια

αξιώματα ή τοπικούς παράγοντες, οι οποίοι

έχουν περιουσία εντός του Ακάμα, προφανώς

για ίδιο όφελος. Στην έκθεση δίνεται και ο

ορισμός τι είναι στιάδι: Πρόχειρη στεγασμένη

κατασκευή φτιαγμένη από ξύλα και/ή πέτρες

ή ορισμένες φορές από πυκνά χόρτα (φτε-

ρύκια) που χρησιμοποιούσαν βοσκοί και

ξυλοκόποι για να φυλάσσουν κάποια αντι-

κείμενά τους. Περιγραφή που απέχει πα-

ρασάγγας από τα ευρήματα της «Κ» για τις

οκτώ περιπτώσεις εντός του Ακάμα. Σύμ-

φωνα με το τμήμα Πολεοδομίας αλλαγές

χρήσης σε στιάδια μπορούν να πραγματο-

ποιηθούν με την προϋπόθεση να το επι-

τρέπουν τα σχέδια ανάπτυξης της περιοχής.

Στον Ακάμα, όπως τονίζεται, δεν μπορεί

να πραγματοποιηθεί καμία ανάπτυξη αυτή

τη στιγμή μιας και είναι χαρακτηρισμένη

«Λευκή Ζώνη», η οποία τερματίζεται τον

ερχόμενο Σεπτέμβριο με την ενεργοποίηση

του τοπικού Σχεδίου.

Λευκή Ζώνη η χερσόνησος – Καμία ανάπτυξη

Εχει εγκατασταθεί σύστημα ποτίσματος εντός

και εκτός του περιφραγμένου χώρου, και πα-

ρατηρείται κίνηση βυτιοφόρων που μεταφέ-

ρουν το νερό άρδευσης με πρόδηλη προσπά-

θεια κάλυψης της οικίας με νεόφυτα δένδρα. 

<<<<<<

Σύμφωνα με τους κατοί-
κους της περιοχής στον
Ακάμα υπάρχουν εκα-
τοντάδες νόμιμα καταλύ-
ματα «στιάδια». Η σιω-
πηρή νομιμοποίηση
ανακαίνισης και μετα-
τροπής τους θα μπορού-
σε να εξελιχθεί ως η πί-
σω πόρτα για το κτίσιμο
εκατοντάδων κατοικιών. 

Στην οροφή έχουν
τοποθετηθεί ξερά
κλαδιά προφανώς
για να μην εντοπί-
ζεται από δορυφο-
ρικές απεικονίσεις,
τεχνολογία που
χρησιμοποιούν οι
κρατικές υπηρε-
σίες, ενώ έχει κατα-
σκευαστεί και τζάκι
που αυστηρά απα-
γορεύεται σε ζώνες
Natura 2000.

Ο ιδιοκτήτης
είχε προβεί σε

περίφραξη
ασφαλείας επί

του τεμαχίου
με ελεγχομένη
είσοδο και σύρ-

ματα, κάτι που
απαγορεύεται
αυστηρά στην

περιοχή.

Το δημοσίευμα της «Κ» στις 18
Ιουνίου 2023.
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Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ 

Ο χρόνος κυλάει αντίστροφα για
την ανακοίνωση από πλευράς κυ-
βέρνησης των αντισταθμιστικών
μέτρων προς τις κοινότητες και
ιδιοκτήτες του Ακάμα, που αποδε-
δειγμένα έχουν απωλέσει τα ανα-
πτυξιακά τους δικαιώματα μέσα
από το Τοπικό Σχέδιο του Ακάμα.
Όπως επανειλημμένως έχει λεχθεί
δημόσια, πρόκειται για ένα από τα
θεμελιώδη προαπαιτούμενα επι-
τυχούς εφαρμογής του Τοπικού
Σχεδίου, διότι μέσα από την ικα-
νοποίηση των τοπικών κοινωνιών
αποτρέπεται το γκρέμισμα (στο σε-
νάριο νομικής προσφυγής), όσων
κερδήθηκαν μετά από πολλές προ-
σπάθειες.

Όπως πληροφορείται η «Κ», την
περασμένη Παρασκευή (7 Ιουλίου
2023), έφτασαν στα χέρια των συ-
ναρμόδιων υπουργών, Γεωργίας
και Εσωτερικών, ένα προσχέδιο
της πολυαναμενόμενης έκθεσης
πορισμάτων της τεχνοκρατικής
ομάδας και μία άτυπη ενημέρωση,
για τον βαθμό στον οποίο είναι εφι-
κτά, και επομένως ανακοινώσιμα,
τα αντισταθμιστικά μέτρα, τα οποία
προτάθηκαν από τον τέως υπουργό
Γεωργίας και τα συναρμόδια Τμή-
ματα. Με τη σειρά τους, οι υπουργοί,
Πέτρος Ξενοφώντος και Κωνσταν-
τίνος Ιωάννου, θα πρέπει να ενη-
μερώσουντο Υπουργικό Συμβούλιο,
το οποίο θα λάβει τις τελικές απο-
φάσεις.

Σε δηλώσεις της στην «Κ» η ανώ-
τερη λειτουργός του Τμήματος Πο-
λεοδομίας, Νατάσα Κασπαρή, είπε
ότι η τεχνοκρατική ομάδα εργασίας
έχει διαβαθμίσει τα αντισταθμιστικά
μέτρα, σε δύο κατηγορίες: τα άμεσα
και τα μεσοπρόθεσμα – μακροπρό-
θεσμα. Σε πρώτη φάση θα προχω-
ρήσει η υλοποίηση των άμεσων
μέτρων, ενώ τα μεσοπρόθεσμα -
μακροπρόθεσμα, τα οποία κατά
την άποψη τής τεχνοκρατικής ομά-
δας χρήζουν περαιτέρω ρυθμίσεων,
διότι υπάρχουν ζητήματα, είτε νο-
μικής είτε οικονομικής φύσεως, θα
πρέπει να ανακοινωθούν σε μετα-

γενέστερο στάδιο. Από τη στιγμή,
όμως, που τον τελικό λόγο θα τον
έχει το Υπουργικό Συμβούλιο, η κα
Κασπαρή δεν απέκλεισε, σε περί-
πτωση πολιτικής απόφασης, κάποιο
από τα μέτρα της δεύτερης ομάδας
να μεταφερθεί στην κατηγορία των
άμεσων, αφού αξιολογηθούν το νο-
μικό πλαίσιο και το οικονομικό κό-
στος, που παρουσιάζονται αναλυ-
τικά στην έκθεση πορισμάτων. 

Άμεσα μέτρα
Από πλευράς τεχνοκρατικής ομά-

δας, η οποία συστάθηκε για να εν-
τοπίσει μέτρα ενίσχυσης της ανα-
πτυξιακής δραστηριότητας των κοι-
νοτήτων του Ακάμα, δύο είναι τα
μέτρα, τα οποία, μέσα από έναν κα-
τάλογο αξιολογημένων δράσεων,
κρίθηκαν ότι μπορούν να έχουν
καθαρά άμεση υλοποίηση, χωρίς
κανέναν λόγοεπιφύλαξης. Το πρώτο
άμεσο μέτρο αφορά τη δημιουργία
σχεδίων ρυμοτομίας στις υφιστά-
μενες ζώνες για υποβοήθηση της
διαδικασίας σχεδιασμού εγγραφής
και κατασκευής οδικού δικτύου.
Πρόκειται για ένα μέτρο που ειση-
γήθηκε το Τμήμα Πολεοδομίας και
Οικήσεως και μπορεί να ενεργο-
ποιηθεί αμέσως από τους ήδη εγ-
κεκριμένους προϋπολογισμούς του
Τμήματος. Η κα Κασπαρή ανάφερε

ότι για την ομάδα των τεχνοκρατών
είναι και ένα από τα πολύ βασικά
μέτρα, που θα ενισχύσει οικονομικά
την περιοχή, «διότι η διάνοιξη του
οδικού δικτύου των περίκλειστων
οικιστικών περιοχών είναι και από
τα μεγαλύτερα ζητήματα που αν-
τιμετωπίζουμε γενικότερα στην Κύ-
προ, επομένως θεωρούμε ότι με
αυτό το μέτρο θα μπορούν να απεγ-
κλωβιστούν αρκετές περιοχές που
είναι σήμερα καθορισμένες οικι-
στικές ζώνες, και δεν έχουν ακόμα
ενεργοποιηθεί για αξιοποίηση τε-
μαχίων από τους ιδιοκτήτες τους».
Το δεύτερο άμεσο μέτρο είναι η σύ-
σταση Συντονιστικού Τοπικού Φο-
ρέα, ο οποίος θα έχει διπλό ρόλο.
Όπως εξήγησε η κα Κασπαρή, ο
φορέας αυτός θα είναι εγκατεστη-
μένος στην περιοχή, «για να μπορεί
από τη μία να παρέχει πληροφορίες

στον τοπικό πληθυσμό, για τα διά-
φορα σχέδια κρατικών χορηγιών
και επιδοτήσεων, αλλά και αντί-
στροφά, να προωθεί είτε τα τοπικά
προϊόντα της περιοχής είτε διάφορες
δραστηριότητες που γίνονται εκεί».

Νομικά-οικονομικά εμπόδια
Από εκεί και πέρα, για μια σειρά

άλλων μέτρων, η τεχνοκρατική επι-
τροπή έκρινε ότι υπάρχουν ζητή-
ματα, είτε νομικής είτε οικονομικής
φύσεως, γεγονός που τα κατατάσσει
στην ομάδα των μεσοπρόθεσμων
– μακροπρόθεσμων. Σύμφωνα με
την κα Κασπαρή ως τέτοια μέτρα
έχουν κριθεί τα εξής:

• Η δημιουργία ειδικού Ταμείου.
Πρόκειται για ένα μέτρο, το οποίο
είχε εισηγηθεί το υπουργείο Γε-
ωργίας, όμως, σύμφωνα με συστά-
σεις του υπουργείου Οικονομικών,
πρέπει να γίνει περαιτέρω επεξερ-
γασία, στη βάση μελέτης σχετικά
με τη βιωσιμότητα ενός τέτοιου
ταμείου.

• Η αυξημένη εκταρική επιδό-
τηση. Το μέτρο, που είχε εισηγηθεί
το υπουργείο Γεωργίας με τα συ-
ναρμόδια τμήματα (Κτηματολόγιο
και Υπηρεσία Θήρας), επίσης χρει-
άζεται περαιτέρω επεξεργασία και
διερεύνηση, κυρίως για τη διαθε-
σιμότητα αυτών των κονδυλίων

από τον Οργανισμό Εκταρικών Επι-
δοτήσεων.

• Η τεχνοκρατική στήριξη από
την Παγκόσμια Τράπεζα για του-
ριστική αναβάθμιση των κοινοτή-
των του Ακάμα. Η πρόταση, την
οποία είχε κάνει το υπουργείο Γε-
ωργίας, βρίσκεται ακόμα στο στάδιο
μελέτης, μέσα από συνεργασία του
Υπουργείου με την Παγκόσμια Τρά-
πεζα. Δεν έχει ακόμα εκπονηθεί,
για να καταδείξει τις δράσεις τις
οποίες θα εφαρμόσει το υφυπουρ-
γείο Τουρισμού.

• Η μεταφορά συντελεστή δό-
μησης, με μεγαλύτερο περιοριστικό
παράγοντα την απουσία νομικού
πλαισίου.

• Η σύσταση επιτροπής για αγορά
γης από το κράτος. Το μέτρο αυτό
αντιμετωπίζει τεχνικές δυσκολίες
και θα πρέπει να ρυθμίζεται διά
νόμου.

• Η εφαρμογή συστήματος πλη-
ρωμών, με βάση τις οικοσυστημικές
υπηρεσίες (η συμβολή των δομών
και των λειτουργιών των οικοσυ-
στημάτων στη διατήρηση και βελ-
τίωση της ποιότητας ζωής του αν-
θρώπου) που προσφέρουν τα επη-
ρεαζόμενα ιδιωτικά τεμάχια. Σύμ-
φωνα με την τεχνοκρατική επιτρο-
πή, θα πρέπει να γίνει μελέτη για
το πώς θα ρευστοποιείται αυτή η

αξία, πώς θα αποδίδεται, πού θα
στηρίζεται και πώς θα αξιολογείται.
Αυτό το μέτρο είναι κάτι που δεν
έχει εφαρμοστεί ποτέ προηγουμέ-
νως στην Κύπρο και χρειάζονται
συγκεκριμένες μελέτες και προτά-
σεις, με ερωτήματα, τα οποία θα
πρέπει να απαντηθούν από το
υπουργείο Γεωργίας.

Oι ανησυχίες...
Σε ό,τι αφορά τις αποζημιώσεις

που ζητούν οι ιδιοκτήτες γης που
απώλεσαν τα αναπτυξιακά τους δι-
καιώματα, η κα Κασπαρή εξήγησε
ότι η διαδικασία των αποζημιώσεων
είναι ανοικτή στη βάση πρόνοιας
που υπάρχει στο Τμήμα Πολεοδο-
μίας και ότι θα ενημερωθούν σχετικά
οι ενδιαφερόμενοι. «Ανά πάσα στιγ-
μή μπορούν να προβούν στις απαι-
τούμενες ενέργειες για να διεκδι-
κήσουν κάποια αποζημίωση», είπε.
Για το κρίσιμο ερώτημα, εάν τα μέ-
τρα που θα ανακοινωθούν, θα ικα-
νοποιήσουν τους κατοίκους και θα
διασκεδάσουν τις ανησυχίες, ση-
μείωσε ότι μετά την ολοκλήρωση
του συμβουλευτικού έργου των τε-
χνοκρατών, επαφίεται στις τελικές
αποφάσεις των υπουργών και του
Υπουργικού Συμβουλίου και στον
βαθμό υλοποίησης των εισηγήσεων,
ώστε να βοηθηθεί η περιοχή. Για
την εκπόνηση της έκθεσης εργά-
στηκε μία μεγάλη ομάδα τεχνοκρα-
τών υπό τον συντονισμό του Τμή-
ματος Πολεοδομίας και Οικήσεως.
Συνέδραμαν Τμήματα του υπουρ-
γείου Γεωργίας (Τμήμα Περιβάλ-
λοντος, Τμήμα Δασών) και από πλευ-
ράς του υπουργείου Εσωτερικών,
το ΤμήμαΚτηματολογίου, το Τμήμα
Πολεοδομίας και η Υπηρεσία Θήρας.
Επίσης, εκπρόσωποι των γενικών
διευθυντών των υπουργείων Οικο-
νομικών, Εσωτερικών και Γεωργίας.
Συμμετείχαν ακόμα εκπρόσωποι
από το υπουργείο Εμπορίου και το
υφυπουργείο Τουρισμού. Όπως
ανάφερε η κα Κασπαρή, για κάθε
μέτρο που εξεταζόταν, το υπουργείο
Οικονομικών έθετε το δημοσιονο-
μικό πλαίσιο, που έχει σήμερα το
κράτος για διάφορα θέματα.

Δύο κατηγοριών
τα αντισταθμιστικά
μέτρα του Ακάμα

Στα χέρια των συναρμόδιων υπουργών το προσχέδιο της έκθεσης
των τεχνοκρατών, ώστε να παρθούν οι τελικές αποφάσεις

Αντισταθμιστικά μέτρα για τους κατοίκους του Ακάμα
που προτείνουν οι τεχνοκράτες στην κυβέρνηση

Άμεσα

Η διάνοιξη οδικού δικτύου
σε περίκλειστες οικιστικές περιοχές

Η σύσταση Συντονιστικού Τοπικού
Φορέα, ο οποίος θα έχει διπλό ρόλο

1. Eνημέρωση των κατοίκων για
κρατικές χορηγίες και επιδοτήσεις
2. Προώθηση τοπικών προϊόντων
και δραστηριοτήτων.

Μεσοπρόθεσμα - 
μακροπρόθεσμα

Η δημιουργία ειδικού Ταμείου

Η αυξημένη εκταρική επιδότηση

Η τεχνοκρατική στήριξη από
την Παγκόσμια Τράπεζα για τουριστική
αναβάθμιση των κοινοτήτων

Η μεταφορά συντελεστή δόμησης

Η σύσταση επιτροπής για αγορά γης
από το κράτος

Η δημιουργία συστήματος πληρωμών,
με βάση τις οικοσυστημικές υπηρεσίες
των επηρεαζόμενων ιδιωτικών τεμαχίωνΓια μια σειρά αντισταθμιστικών μέτρων προς τις κοινότητες και 

ιδιοκτήτες, που έχουν απωλέσει τα αναπτυξιακά τους δικαιώματα 
μέσα από το Τοπικό Σχέδιο Ακάμα, υπάρχουν νομικά ή οικονομικά 
εμπόδια, γεγονός που τα καθιστά μεσοπρόθεσμα – μακροπρόθεσμα.

ΑΡΘΡΟ /  Του ΠΕΤΡΟΥ ΚΡΟΝΗ

Το μυστικό του αρχαίου ρωμαϊκού σκυροδέματος

Τ ο αρχαίο ρωμαϊκό σκυρόδεμα
έχει επιβιώσει χιλιετίες, αλλά
οι γνώσεις για τους λόγους

της μακρόχρονης αντοχής του, πα-
ρέμειναν ένα αίνιγμα μέχρι σήμερα.
Μια έρευνα που δημοσιεύτηκε στις
6 Ιανουαρίου 2023 στο Science Ad-
vances, το περιοδικό της Αμερικα-
νικής Ένωσης για την Προώθηση
της Επιστήμης (AAAS), υποστηρίζει
ότι έχουν εντοπιστεί οι λόγοι του
πλεονεκτήματος αυτού.

Το πιο εντυπωσιακό παράδειγμα
ρωμαϊκού σκυροδέματος είναι το
Πάνθεον, το οποίο ο ζωγράφος Μι-
χαήλ Άγγελος περιέγραψε ως «αγ-
γελικό και όχι ανθρώπινο σχέδιο».
Εξακολουθεί να φαίνεται εντυπω-

σιακά μοντέρνο σήμερα και παρα-
μένει ο μεγαλύτερος θόλος από μη
οπλισμένο σκυρόδεμα στον κόσμο,
19 αιώνες μετά την κατασκευή του.

Με μερικές μόνο μεμονωμένες
εξαιρέσεις, πέρασαν περίπου 1.400
χρόνια μετά την πτώση της δυτικής
ρωμαϊκής αυτοκρατορίας έως ότου
το σκυρόδεμα χρησιμοποιηθεί ξανά
σε μεγάλη κλίμακα. Η εφεύρεση
του οπλισμένου σκυροδέματος έδω-
σε στο υλικό μια νέα ζωή. Πρωτο-
παρουσιάστηκε στη Γαλλία στα μέ-
σα του 19ου αιώνα. Οι επιστήμονες
αναρωτιούνταν από καιρό πώς οι
Ρωμαίοι πέτυχαν ένα τόσο τεράστιο
επίτευγμα μηχανικής. Οι ερευνητές
βρήκαν ότι το ρωμαϊκό σκυρόδεμα

έχει τη δυνατότητα να επιδιορθώνει
τις ρωγμές που δημιουργούνται σε
αυτό. Οι ρωγμές αυτές επιτρέπουν
την υγρασία να εισχωρεί, κάτι το
οποίο αποτελεί θανάσιμο εχθρό
του οπλισμένου σκυροδέματος. Η
κατάρρευση της γέφυρας Ponte
Morandi στη Γένοβα της Ιταλίας
και οι καταρρεύσεις μπαλκονιών
στην Κύπρο και αλλού, είναι πα-
ραδείγματα αυτής της αδυναμίας
του σύγχρονου σκυροδέματος.

Για να μελετήσουν το ανθεκτικό
οικοδομικό υλικό, οι ερευνητές πή-
ραν δείγματα κονιάματος από τοί-
χους στην αρχαία πόλη Privernum,
κοντά στη Ρώμη. Το κονίαμα περι-
είχε μικρά λευκά ψήγματα αποθέ-

σεων ασβεστίου. Προηγουμένως,
οι ερευνητές πίστευαν ότι τα ψήγ-
ματα σήμαιναν ότι οι Ρωμαίοι δεν
ανακάτευαν αρκετά καλά το σκυ-
ρόδεμα. Η νέα μελέτη αποκάλυψε
την προέλευση των αποθέσεων. Οι
αρχαίοι μηχανικοί χρησιμοποιούσαν
την ξηρή, πιο δραστική μορφή ασβε-
στόλιθου που ονομάζεται άσβεστος,
αντί, ή με προσθήκη, σβησμένου
ασβέστη, ο οποίος συνδυάζεται
πρώτα με νερό. Η ανάμειξη με άσβε-
στο θα δημιουργούσε χημικές αν-
τιδράσεις, προκαλώντας υψηλές
θερμοκρασίες και δημιουργώντας
εναποθέσεις ασβεστίου. Οι εναπο-
θέσεις εξυπηρέτησαν επίσης τον
σκοπό της αυτοθεραπείαςτων ρωγ-

μών, διαπίστωσαν οι ερευνητές.
Καθώς το νερό εισχωρεί σε ρωγμές
στο σκυρόδεμα, διαλύει τα ψήγματα
του ασβεστίου. Στη συνέχεια, οι
διαλυμένες χημικές ουσίες ανακρυ-
σταλλώνονται ή αντιδρούν με άλλα
υλικά, γεμίζοντας τις ρωγμές και
ενισχύοντας τη δομή. Για να δοκι-
μαστεί αυτό, η ομάδα έφτιαξε σκυ-
ρόδεμα χρησιμοποιώντας μια ρω-
μαϊκή συνταγή και μια σύγχρονη
συνταγή. Στη συνέχεια έσπασαν
το σκυρόδεμα και άφησαν το νερό
να περάσει μέσα από αυτό για 30
ημέρες. Το σύγχρονο σκυρόδεμα
εξακολουθούσε να αφήνει το νερό
να περνά, κάτι που δεν επέτρεπε
το ρωμαϊκό σκυρόδεμα, υποδηλώ-

νοντας ότι οι ρωγμές είχαν γεμίσει.
Τα νέα ευρήματα, ευελπιστούν

οι ερευνητές, θα μπορούσαν να
οδηγήσουν σε πιο ανθεκτικό σύγ-
χρονο σκυρόδεμα. Δεδομένου ότι
περίπου το 8% των παγκόσμιων
εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου
προέρχονται από την παραγωγή
τσιμέντου, το σκυρόδεμα μεγαλύ-
τερης διάρκειας ζωής θα μπορούσε
επίσης να μειώσει τη συμβολή της
βιομηχανίας αυτής στην κλιματική
αλλαγή.

Ο κ. Πέτρος Κρόνης είναι μηχανολόγος
μηχανικός μέλος του ΕΤΕΚ.
petros.kronis@gmail.com,
www.kronis.tech

<<<<<<

Σύμφωνα με την ομάδα
των τεχνοκρατών,
η διάνοιξη οδικού
δικτύου σε περίκλειστες
οικιστικές περιοχές
θα ενισχύσει οικονομικά
τις γύρω κοινότητες.
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Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

«Αυτό το φάρμακο έχει τις δυνα-
τότητες να εξελιχθεί σε εμπορικό...
μπλοκμπάστερ, με την προϋπό-
θεση ότι το CMS (σ.σ. το κρατικό
συμβούλιο που αποφασίζει για
την αποζημίωση φαρμάκων από
το Medicare, το οποίο καλύπτει
τα έξοδα για την ιατρική περίθαλ-
ψη των άνω των 65 ετών ασφαλι-
σμένων στις ΗΠΑ) θα πειστεί να
το πληρώνει», έγραφε στις αρχές
Ιανουαρίου ο Ανταμ Φοϊερστάιν,
ειδικός σε θέματα βιοτεχνολογίας,
στον ιστότοπο STAT.

Το φάρμακο στο οποίο αναφε-
ρόταν ήταν το Leqembi, για την
αντιμετώπιση του Αλτσχάιμερ,
που μόλις είχε εξασφαλίσει επεί-
γουσα έγκριση από τον αμερικα-
νικό Οργανισμό Τροφίμων και
Φαρμάκων (FDA). Αρχικά το γνω-
ρίσαμε ως lecanemab (με την επι-
στημονική ονομασία του) και απο-
τελεί καρπό της συνεργασίας με-
ταξύ της ιαπωνικής εταιρείας Eisai
και της αμερικανικής Biogen. Από
εδώ και στο εξής θα φανεί αν η
πρόβλεψη του Αμερικανού δημο-
σιογράφου θα επαληθευτεί, αφού
το Leqembi μόλις την περασμένη
Πέμπτη έλαβε την τελική αδει-
οδότηση του FDA, όπως και το
πράσινο φως του Medicare, που
το περιλαμβάνει στα σκευάσματα
που πληρώνει (σε ποσοστό 80%)
για τους ασφαλισμένους του.

Η είδηση προκαλεί αισιοδοξία
σε εκατομμύρια ασθενείς και στις
οικογένειές τους. Το Leqembi είναι
ένα αντίσωμα το οποίο στοχεύει
στις κολλώδεις τοξικές πλάκες της
πρωτεΐνης βήτα αμυλοειδούς, που
συσσωρεύονται στον εγκέφαλο
των ατόμων με Αλτσχάιμερ κατα-
στρέφοντας σταδιακά ζωτικά κύτ-
ταρα των νευρώνων τους και κατ’
επέκταση τις μνημονικές και γνω-
στικές λειτουργίες τους. Στην πλει-
ονότητα των ασθενών στους οποί-
ους χορηγήθηκε το φάρμακο, οι
εγκεφαλικές πλάκες «καθάρισαν»
εντελώς και η εξέλιξη της νόσου
επιβραδύνθηκε κατά μέσον όρο
σε όλους τους ασθενείς.

Ταυτόχρονα, η έγκριση και κυ-
κλοφορία του αποτελεί μεγάλη
επιτυχία και για την Biogen και
για τον Ελληνα Στέλιο Παπαδό-
πουλο, μέχρι πρότινος πρόεδρο
του διοικητικού συμβουλίου της.
Εστίασαν στην έρευνα για το Αλ-

τσχάιμερ, επένδυσαν τεράστια
ποσά για την έρευνα και τις κλι-
νικές μελέτες, δεν πτοήθηκαν από
τις δυσκολίες, τις ανατροπές, ακό-
μη και τις αποτυχίες (όπως με το
Aducanumab, που βρήκε μπροστά
του τον «τοίχο» του CMS, το οποίο
αρνήθηκε να καλύψει το κόστος
του), και επέμειναν. Οι στρατηγικές
επιλογές τους δικαιώνονται.

Από τη Χαλκιδική, όπου βρί-
σκεται για τις διακοπές του, ο Θεσ-
σαλονικιός «πατριάρχης της βιο-
τεχνολογίας» (ξέρω πως έχει βα-
ρεθεί να το ακούει, αλλά αυτός ο
τίτλος, δοσμένος από τον ίδιο τον
κλάδο της βιοτεχνολογίας, ανα-
πόφευκτα τον ακολουθεί πια) δεν
κρύβει την ικανοποίησή του. «Ολα
τα δεδομένα της κλινικής μελέτης
σταδίου 3 δείχνουν ότι το Leqembi
έχει πολύ καλύτερα αποτελέσματα
καθώς και λιγότερες και ηπιότερες
παρενέργειες σε σχέση με το δικό
μας Aducanumab και το Donane-
mab της Eli Lilly. Αυτό είναι πι-
θανόν να οφείλεται έως ένα βαθμό
και στον τρόπο χορήγησής του:
μέσω ενδοφλέβιας έγχυσης κάθε
δύο εβδομάδες. Δεν θεραπεύει το
Αλτσχάιμερ, δεν το σταματά, αλλά
το καθυστερεί, βάζει τροχοπέδη
στη φθίνουσα πορεία κι αυτό είναι
εξαιρετικά σημαντικό», τονίζει.
«Ενδείκνυται για άτομα σε πρώιμη
φάση της νόσου με αμυλοειδές
στον εγκέφαλο. Στους δεκαοκτώ
μήνες λήψης του το αμυλοειδές
εξαφανίστηκε σχεδόν από όλους
τους ασθενείς. Σε επίπεδο συμ-
πτωμάτων, υπήρχε επιβράδυνση
κατά 27% στην εξέλιξη του Αλ-
τσχάιμερ».

Τα βαριά περιστατικά
Αυτό σημαίνει ότι δεν θα είχε

αποτέλεσμα σε πιο βαριά περι-
στατικά; «Το πιστεύουμε, όμως
δεν αποκλείεται να κάνουμε λάθος.
Τα πρώτα φάρμακα της συγκεκρι-
μένης κατηγορίας, πριν από
μία και πλέον δεκαετία,
είχαν δοκιμαστεί σε
ασθενείς σε προχω-
ρημένο στάδιο και
απέτυχαν. Αυτό μας
έκανε να αλλάξουμε
προσανατολισμό. Να
κάνουμε κάτι για να
προλάβουμε, να σώ-
σουμε ό,τι μπορεί να
σωθεί, σκεφτήκαμε.
Βέβαια, μέσα στα

χρόνια τα φάρμακα έχουν βελτιω-
θεί κατά πολύ, πιθανότατα θα βοη-
θούν και σε άλλες περιπτώσεις.
Μένει να διαπιστωθεί μέσα από
μελέτες που θα γίνουν στο μέλλον»,
επισημαίνει ο Στέλιος Παπαδό-
πουλος.

Του ζητώ να εστιάσουμε στις
παρενέργειες του Leqembi. «Η βα-
σική είναι αυτό που αποκαλείται
Amyloid-related imaging abnor-
malities (ARIA): αλλαγή στην αρ-
χιτεκτονική του εγκεφάλου, που
διαπιστώνεται μέσω μαγνητικής

τομογραφίας. Ακόμη και σε αυτή
την περίπτωση, όμως, δεν είχαν
όλοι οι ασθενείς συμπτώματα. Επί-
σης παρατηρήθηκαν κάποια αι-
μορραγικά εγκεφαλικά επεισόδια,
γι’ αυτό και η σύσταση προς τους
γιατρούς είναι να παρακολουθούν-
ται στενά οι ασθενείς που το λαμ-
βάνουν».

Το κόστος του νέου φαρμάκου
ανέρχεται σε 26.500 δολάρια ετη-
σίως. «Η τιμή του δεν είναι υψηλή
αν αναλογιστεί κανείς ότι τα και-
νοτόμα φάρμακα έχουν πίσω τους
τεράστιες επενδύσεις για την έρευ-
να και την ανάπτυξή τους», εξηγεί
ο Στέλιος Παπαδόπουλος. Υπάρχει
και μια άλλη παράμετρος: Σύμφω-
να με μελέτη που εκπονήθηκε από
το Πανεπιστήμιο του Σικάγου, το
αμερικανικό σύστημα υγείας θα
μπορούσε να εξοικονομήσει από
300 δισ. έως 1,8 τρισ. δολάρια, συ-
νολικά, εάν περισσότεροι άνθρω-
ποι με Αλτσχάιμερ λάμβαναν εγ-
καίρως θεραπεία με φάρμακα όπως
το Leqembi, που μπορούν να «φρε-
νάρουν» την εξέλιξη της νόσου.

Πότε θα έρθει στην Ευρώπη
Σύμφωνα με πρόσφατη μελέτη

του Πανεπιστημίου Αθηνών σε
συνεργασία με την Εταιρεία Αλ-
τσχάιμερ, στη χώρα μας υπάρχουν
σήμερα 160.000 ασθενείς και
280.000 άτομα σε πρώιμο στάδιο
της ασθένειας. Θα δούμε το φάρ-
μακο να κυκλοφορεί σύντομα και
στην Ευρώπη; «Οι διαδικασίες
αδειοδότησής του και από τον Ευ-
ρωπαϊκό Οργανισμό Φαρμάκων

(EMA) έχουν ξεκινήσει. Πιθανό-
τατα λοιπόν να κυκλοφορήσει μέ-
σα στο 2024».

Κάπως έτσι καταγράφεται μια
κερδισμένη μάχη στον πόλεμο με
το Αλτσχάιμερ, ο οποίος συνεχί-
ζεται με αμείωτη ένταση. Τι κάνει
τόσο δύσκολη την αντιμετώπιση
της συγκεκριμένης ασθένειας;
«Πέρα από το γεγονός ότι εμφα-
νίζεται σε διάφορες ηλικίες, ακόμη
και στα πενήντα ή και νωρίτερα,
δυστυχώς δεν έχουμε στα χέρια
μας επαρκή διαγνωστικά εργαλεία.
Με μια μαγνητική τομογραφία κα-
νείς δεν μπορεί να διαγνωστεί με
σιγουριά. Αρκετοί ασθενείς, όπως
φαίνεται στο pet scan, παρουσιά-
ζουν εναπόθεση βήτα αμυλοειδούς
στον εγκέφαλό τους αλλά δεν
έχουν απολύτως κανένα σύμπτω-
μα. Επίσης, δεν υπάρχουν αξιό-
πιστες βιοχημικές εξετάσεις αί-
ματος που να το εντοπίζουν, όπως
συμβαίνει με τις λοιμώξεις ή με
τους καρκινικούς δείκτες.

Και κάτι ακόμη: όσο οι άνθρω-
ποι μεγαλώνουμε και όσο ταλαι-
πωρούμε το μυαλό μας με τη συ-
νήθη πολυδιάσπαση, λίγο ή πολύ
ξεχνάμε. Το ότι δεν θυμόμαστε
πού έχουμε αφήσει τα κλειδιά του
αυτοκινήτου, για παράδειγμα, δεν
σημαίνει ότι έχουμε Αλτσχάιμερ»,
διευκρινίζει ο κ. Παπαδόπουλος,
που πριν από μερικές εβδομάδες
αποχώρησε από το Δ.Σ. της εται-
ρείας την οποία, όπως βεβαιώνουν
οι συνάδελφοί του στον χώρο,
«ανέστησε».

«Η έγκριση του Leqembi είναι
το αποχαιρετιστήριο δώρο σας
στην Biogen;» τον ρωτώ. Γελάει.
«Ηταν ένας μαραθώνιος και χαί-
ρομαι που ολοκληρώθηκε με επι-
τυχία. Η Biogen ήταν ένα πολύ
μεγάλο κομμάτι στην πορεία μου.
Φέραμε στην αγορά σημαντικά
φάρμακα, όπως το Tecfidera για
τη σκλήρυνση κατά πλάκας, το
Spinraza για τη νωτιαία μυϊκή
ατροφία και το Tofersen για τη
αμυοτροφική πλευρική σκλήρυν-
ση. Κερδίσαμε τον σεβασμό των
άλλων εταιρειών του χώρου για
το γεγονός ότι είχαμε το κουράγιο
και την επιμονή να αντιμετωπί-
σουμε δύσκολα και πολύπλοκα
επιστημονικά προβλήματα για σο-
βαρές ασθένειες – και το ότι βρή-
καμε πρωτοποριακές λύσεις σώ-
ζοντας ζωές. Ας κρατήσουμε αυτόν
τον επίλογο».

Η πρώτη νίκη κατά του Αλτσχάιμερ
Το πολλά υποσχόμενο φάρμακο της αμερικανικής Biogen και της ιαπωνικής Eisai πήρε έγκριση στις ΗΠΑ

Διατροφή,
διάβασμα,

άσκηση
και ύπνος

Η νόσος Αλτσχάιμερ αποτελεί τον
κυριότερο εκπρόσωπο μιας ομάδας
νοσημάτων που προκαλούν την
άνοια – τη σταδιακή μείωση της
μνημονικής ικανότητας, της ικα-
νότητας σκέψης και των κοινωνι-
κών δεξιοτήτων. Δρα προκαλώντας
υπερσυσσώρευση πρωτεϊνών στον
εγκέφαλο, πράγμα που προκαλεί
τη συρρίκνωσή του και τελικά οδη-
γεί τα εγκεφαλικά κύτταρα σε νέ-
κρωση. Συνήθως εμφανίζεται μετά
την ηλικία των 60, σε λίγες περι-
πτώσεις ωστόσο έχει παρατηρηθεί
και νωρίτερα. Στις ΗΠΑ υπολογί-
ζεται πως αυτή τη στιγμή περίπου
6,5 εκατ. άνθρωποι ηλικίας 65 ετών
και άνω ζουν με Αλτσχάιμερ. Από
αυτούς, το 75% είναι 75 ετών και
περισσότερο. Aπό τους περίπου
55 εκατ. ανθρώπους που πάσχουν
παγκοσμίως από άνοια, το 60%-
70% έχει τη νόσο Αλτσχάιμερ. Το
ετήσιο κόστος της άνοιας παγκο-
σμίως το 2010 ανήλθε σε 604 δισ.
δολ., ενώ στην Ευρώπη ξεπέρασε
τα 170 δισ. ευρώ. Στην Ελλάδα το
ετήσιο κόστος της άνοιας πλησιάζει
τα 3 δισ. ευρώ. Το κυριότερο σύμ-
πτωμα της νόσου είναι η απώλεια
της μνήμης. Το Αλτσχάιμερ επι-
δεινώνεται με την πάροδο του χρό-
νου, όμως οι αγωγές που υπάρχουν
μέχρι στιγμής μπορούν να καθυ-
στερήσουν την ανάπτυξή του. Οι
άνθρωποι με Αλτσχάιμερ σε προ-
χωρημένο στάδιο μπορεί να επα-
ναλαμβάνουν φράσεις και ερωτή-
σεις ξανά και ξανά, να ξεχνούν
συμβάντα και συζητήσεις, να αφή-
νουν αντικείμενα σε παράλογα μέ-
ρη, να χάνονται σε χώρους που
γνώριζαν καλά στο παρελθόν, ακό-
μη και να ξεχνούν εντελώς τα ονό-
ματα των οικογενειακών τους προ-
σώπων. Επιπλέον, προκαλεί αλλα-
γές στη συμπεριφορά και είναι πι-
θανό ηλικιωμένοι άνθρωποι που
πάσχουν από τη νόσο να εκδηλώ-
νουν κατάθλιψη, κοινωνική απο-
μάκρυνση, καχυποψία, εκρήξεις
θυμού και εμμονές, όπως να πι-
στεύουν επίμονα ότι τους έχει κλα-
πεί κάποιο αντικείμενο. Αν και οι
διαθέσιμες φαρμακευτικές αγωγές
δεν είναι ακόμη σε θέση να για-
τρέψουν το Αλτσχάιμερ, υπάρχουν
μια σειρά από πράγματα που μπο-
ρούμε να κάνουμε ώστε να προ-
στατεύσουμε τον εγκέφαλό μας
από το ρίσκο. Το 2020 διενεργή-
θηκε μια έρευνα σε 1.845 άτομα
ηλικίας 73 ετών και 920 άτομα ηλι-
κίας 81. Στην αρχή της έρευνας,
κανένας από τους συμμετέχοντες
δεν είχε τη νόσο.

Εξι χρόνια μετά, οι 608 ανέπτυ-
ξαν Αλτσχάιμερ (περίπου το 1/4).
Οι ερευνητές κατέληξαν σε πέντε
βασικούς παράγοντες που βοήθη-
σαν τους υπόλοιπους να μην εμ-
φανίσουν συμπτώματα: αποχή από
το κάπνισμα, συχνή μέτρια ή έν-
τονη φυσική άσκηση, περιορισμέ-
νη κατανάλωση αλκοόλ, υψηλής
ποιότητας μεσογειακή διατροφή
και ενασχόληση με δραστηριότη-
τες που ασκούν τον νου. Ο επικε-
φαλής της έρευνας, δρ Κλοντιάν
Ντάνα, εξήγησε πως οι πέντε αυτοί
παράγοντες σχετίζονται μεταξύ
τους και λειτουργούν καλύτερα
όταν συνδυάζονται. «Η δική μου
συμβουλή θα ήταν να ασχολείται
κανείς με πράγματα που του διε-
γείρουν το μυαλό, όπως να διαβάζει
βιβλία και εφημερίδες ή να παίζει
σκάκι και να λύνει σουντόκου»,
είπε. «Ταυτόχρονα, να ασκείται
καθημερινά».  Επιπλέον, όλο και
περισσότερες έρευνες υπογραμ-
μίζουν τη σημασία του καλού
ύπνου κατά τις βραδινές ώρες. Ενα
κακό πρόγραμμα ύπνου στερεί
από τον εγκέφαλο τον χρόνο που
χρειάζεται για να αποβάλει φυσικά
του απορρίμματα, όπως οι πρω-
τεΐνες «ταυ», γεγονός που μακρο-
πρόθεσμα μπορεί να οδηγήσει
στην άνοια.

<<<<<<

Στην πλειονότητα των
ασθενών στους οποίους
χορηγήθηκε το φάρμα-
κο, οι εγκεφαλικές πλά-
κες «καθάρισαν» εντε-
λώς και η εξέλιξη της
νόσου επιβραδύνθηκε.

<<<<<<

Ο Ελληνας «πατριάρχης
της βιοτεχνολογίας»
Στέλιος Παπαδόπουλος,
μέχρι πρότινος πρό-
εδρος της Biogen, συνέ-
βαλε σε αυτή την μεγά-
λη ιατρική επιτυχία.

«Το ότι δεν θυμόμαστε πού
έχουμε αφήσει τα κλειδιά του
αυτοκινήτου δεν σημαίνει ότι
έχουμε Αλτσχάιμερ», διευκρινί-
ζειο κ. Στέλιος Παπαδόπουλος.
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ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

«I have a dream»
«Ζητούμε από τους εταίρους μας σε όλο
τον κόσμο που μοιράζονται το όραμά
μας, να μας βοηθήσουν να πραγματοποι-
ήσουμε το όνειρό μας για μια επανενω-
μένη, ελεύθερη Κύπρο». Τάδε έφη ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας Νίκος Χρι-
στοδουλίδης. Ο δε υπουργός Εσωτερι-
κών Κωνσταντίνος Ιωάννου ανέφερε ότι
«από την πρώτη μέρα ανάληψης της δια-
κυβέρνησης του τόπου, ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας Νίκος Χριστοδουλίδης, ξε-
κίνησε ένα διπλωματικό μαραθώνιο για
επανέναρξη των διαπραγματεύσεων»
προσθέτοντας: «η προσπάθεια της Τουρ-
κίας για σφετερισμό της περιουσίας των
Ε/Κ κατοίκων δεν αποτελεί παρά μέρος
της προσπάθειας της για δημιουργία δύο
κρατών. Αυτή η προσπάθεια νομιμοποί-
ησης των τετελεσμένων της εισβολής,
θα πέσει και πάλι στο κενό».

Δεν μπορώ να μην παραδεχθώ την αισιο-
δοξία και του κ. Χριστοδουλίδη και του κ.
Ιωάννου. Αλλά αναρωτιέμαι, μήπως αντί
για μαραθώνιο να περνάγαμε σε 200άρι;
Διότι με τους μαραθώνιους και τους μα-
κροχρόνιους φτάσαμε να έχει ανοίξει το
Βαρώσι, να ζητάμε αντιπροσώπους και
να μη βρίσκουμε και σε λίγο, οι άλλοι που
τρέχουν 100άρι –ούτε καν 200άρι– θα
μας προσπεράσουν και εμείς ακόμα θα
είμαστε στα ωραία συνθήματα…

«I have a dream» ΙΙ
Ο κ. Ιωάννου έκανε τις δηλώσεις του σε
έκθεση στο Μουσείο Θάλασσα στην Αγία

Νάπα, αφιερωμένη στην Αμμόχωστο με
τίτλο «Ημέρα Μνήμης Αμμοχώστου». Να
θυμίσω στον κ. Ιωάννου ότι και ο βασιλιάς
Πέτρος Α΄ είχε βγει στην Ευρώπη και
έψαχνε συμμάχους και έλλειπε και πολ-
λά χρόνια και τα πράγματα δεν πήγαν και

πολύ καλά. Το ίδιο και ο γιος του, ο Πέ-
τρος Β΄, ο οποίος μάλιστα αιχμαλωτίστη-
κε από τους Γενουάτες, όταν αυτοί κατέ-
λαβαν την Αμμόχωστο. Τι θέλω να πω… Η
ιστορία, αν τη διαβάσει κανείς με ανοικτό
μυαλό, μπορεί να πει πολλά. Άλλωστε, ο

κ. Χριστοδουλίδης διαθέτει βιβλιοθήκη
6.000 τόμων, οπωσδήποτε μια-δυο έγ-
κριτες ιστορίες της Κύπρου θα τις διαθέ-
τει. Οι εξελίξεις τρέχουν, οι φίλοι και σύμ-
μαχοί μας έχουν ταυτόχρονα και συμφέ-
ροντα… 

Όχι άλλο κάρβουνο!
Καταντάει τραγελαφικό αυτό με τα καύ-
σιμα και τους ελέγχους στα οδοφράγμα-
τα. Και δυστυχώς δεν είναι το μόνο που
δείχνει πως δεν μπορούμε να δούμε πα-
ραπέρα από τη μύτη μας. Όπως δεν μπο-
ρούν οι πολιτικοί μας να καταλάβουν ότι
μία μέρα θα ξυπνήσουμε και δεν θα
υπάρχει η βόρεια κατεχόμενη Κύπρος
όπως την ήξεραν ή την είχαν γνωρίσει. 

Από τη μία η ιλιγγιώδης τουριστική ανά-
πτυξη περιοχών όπως των Λιβερών, του
Καραβά-Λαπήθου, του Αγίου Επίκτητου, η
οικιστική ανάπτυξη όπως στο Τρίκωμο και
στα περίχωρα της Λευκωσίας και της Κυ-
θρέας, και από την άλλη τα τεράστια
στρατόπεδα που καταλαμβάνουν χιλιάδες
σκάλες σε πάρα πολλές περιοχές, δια-
μορφώνουν οσημέραι νέες γεωγραφικές
και χωρογραφικές πραγματικότητες.

Και από εδώ κάποιοι να το παίζουν πα-
τριώτες και ταυτόχρονα να εγγράφουν
εταιρίες που έχουν διεθνή παρουσία…
Πώς το είχε γράψει ο Ανδρέας Παστελ-
λάς στο ποίημά του «Εμπορεία Φοινικι-
κά»: «Στην πατρίδα μου πλήθυναν οι Φοί-
νικες / την πατρίδα μου πουλάν καθημε-
ρινά μεσοτιμής οι Φοίνικες» και στο «Το
αυτοκέφαλον»: «Απ’ τον καιρό που γίνα-
με αυτοκέφαλοι / θρίαμβος της βυζαντι-
νής διπλωματίας μας […] γίναμε ξεροκέ-
φαλοι / κι όλο του κεφαλιού μας κάναμε,
/ αλλά κάθε φορά το κάθε μας μοιραίο
σφάλμα / ανάθεμα φορτώναμε την τύ-
φλα μας / σ’ άλλων ανύποπτων κεφάλια».

Δεν μπορώ να μην παραδεχθώ την αισιοδοξία και του κ. Χριστοδουλίδη και του κ. Ιωάννου. Αλλά αναρωτιέμαι, μήπως αντί για
μαραθώνιο να περνάγαμε σε 200άρι; Διότι με τους μαραθώνιους και τους μακροχρόνιους δεν είδαμε προκοπή! (φωτ. Κατεχό-
μενη Καλοψίδα).

Οι πιο θερμές στη σύγχρονη ιστορία
του πλανήτη ήταν οι τελευταίες τρεις
ημέρες, καθώς πρωτόγνωρο κύμα
καύσωνα συνεχίζει να καταρρίπτει
ρεκόρ θερμοκρασίας από τη Βόρεια
Αμερική μέχρι και την Ανταρκτική.
Η απότομη εκτίναξη της θερμοκρα-
σίας καταγράφεται τη στιγμή που η
επιστημονική κοινότητα προειδοποιεί
για είσοδο της Γης σε πολυετή θερμή
περίοδο, εξαιτίας δύο παραγόντων:
των συνεχιζόμενων εκπομπών καυ-
σαερίων από την καύση πετρελαίου,
βενζίνης και άνθρακα, και της επα-
νόδου του περιοδικού μετεωρολο-
γικού φαινομένου Ελ Νίνιο.   

Ο πλανήτης βίωσε μόλις τον θερ-
μότερο Ιούνιο που έχει ποτέ κατα-
γραφεί, σύμφωνα με επιστήμονες,
με φονικούς καύσωνες να πλήττουν
το Τέξας, το Μεξικό και την Ινδία.
Στα ανοικτά της Ανταρκτικής, το
πάχος του πάγου βρίσκεται φέτος
στα χαμηλότερα επίπεδά του. Στον
Βόρειο Ατλαντικό η επιφανειακή
θερμοκρασία ήταν τον Μάιο 1,6 βαθ-
μό Κελσίου υψηλότερη από τον μέσο
όρο προηγούμενων ετών, καταρρί-
πτοντας το ρεκόρ με μεγάλη διαφορά.   

Η απότομη μεταβολή έχει θορυ-
βήσει επιστήμονες που παρακολου-
θούν την κλιματική αλλαγή. «Είναι

τόσο αποκομμένο από τις παρατη-
ρήσεις μας που δεν μοιάζει αληθινό»,
λέει ο Μπράιαν Μακνόλτι, επικεφαλής
ερευνών στο Πανεπιστήμιο του Μαϊ-
άμι. Την Τρίτη, η μέση θερμοκρασία
της Γης έφθασε τους 17 βαθμούς
Κελσίου, απόλυτο ρεκόρ από το 1940,
όταν άρχισε να τηρείται τέτοιο αρχείο,
σύμφωνα με ανάλυση της ευρωπαϊ-
κής υπηρεσίας «Κοπέρνικος». Καθώς
αυτή η τιμή αφορά μέσο όρο, ορι-
σμένες περιοχές του πλανήτη χτυ-
πήθηκαν πιο σκληρά από καύσωνες.   

«Η υπερθέρμανση του πλανήτη
έχει προβλεφθεί αξιόπιστα από τον
επιστημονικό κόσμο», λέει ο κλιμα-
τολόγος Ζικ Χαουσφάτερ. Η μέση
θερμοκρασία της Γης έχει αυξηθεί
κατά ένα βαθμό Κελσίου από τον
19ο αιώνα μέχρι σήμερα λόγω και
της ανθρώπινης δραστηριότητας.
Την αύξηση της θερμοκρασίας τους
τελευταίους μήνες ευνόησαν όμως
και άλλοι παράγοντες. Το περιοδικό
μετεωρολογικό φαινόμενο Ελ Νίνιο
στον Ειρηνικό Ωκεανό προκαλεί με-
ταβολές στη θερμοκρασία των υδά-
των. Κατά τη διάρκεια των θερμό-
τερων ετών Ελ Νίνιο, η θερμοκρασία
της επιφάνειας του νερού τείνει να
είναι υψηλότερη, ενώ με την εκδή-
λωση του αντίστροφου φαινομένου

Ελ Νίνια, τα θαλάσσια ύδατα ψύχον-
ται. «Ενας από τους λόγους των απα-
νωτών ρεκόρ θερμοκρασίας είναι η
ασυνήθιστα μεγάλη χρονική διάρκεια
της Ελ Νίνια, που κράτησε τρία ολό-
κληρα χρόνια και καταπίεσε τις παγ-
κόσμιες θερμοκρασίες, για να μας
εισαγάγει φέτος στο Ελ Νίνιο», λέει
ο δρ Χαουσφάτερ. Αυτό σημαίνει ότι
ο πλανήτης θα πρέπει να προετοι-
μάζεται για ακόμη περισσότερη ζέ-
στη. Το σημερινό Ελ Νίνιο μόλις ξε-
κινάει και πολλοί επιστήμονες εκτι-
μούν ότι η κορύφωσή του θα σημει-
ωθεί τον Δεκέμβριο ή τον Ιανουάριο,
με τις παγκόσμιες θερμοκρασίες να
καταγράφουν νέα κορύφωση τους
επόμενους μήνες. Οι επιστήμονες
προειδοποιούν ότι το 2024 μπορεί
να είναι ακόμη πιο θερμό.   

Υπάρχουν κι άλλοι παράγοντες
που επιδρούν. Στον Βόρειο Ατλαντικό
τα ρεκόρ θερμοκρασίας άρχισαν να
σπάνε από τις αρχές Μαρτίου, πριν
από την επικράτηση του Ελ Νίνιο.
Αυτό ίσως να οφείλεται σε υποτρο-
πικό υψηλό βαρομετρικό, γνωστό
ως Υψηλό των Αζορών, που οδήγησε
σε εξασθένηση των ανέμων πάνω
από τον ωκεανό και περιόρισε τον
όγκο σκόνης από τη Σαχάρα, γνωστό
παράγοντα μείωσης της θερμοκρα-

σίας του Ατλαντικού. Αυτά τα μετε-
ωρολογικά δεδομένα μπορεί να αλ-
λάξουν στις ερχόμενες εβδομάδες.
«Ακόμη και αν γίνει αυτό, τα ρεκόρ
θερμοκρασίας θα είναι πρωτοφανή»,
λέει ο δρ Μακνόλτι.  

Οι ιστορικά υψηλές θερμοκρασίες
κάνουν πολλούς μετεωρολόγους να
επαυξάνουν τις προειδοποιήσεις
τους για την επερχόμενη εποχή των
τροπικών καταιγίδων. Την Πέμπτη,
μετεωρολόγοι του Πανεπιστημίου
του Κολοράντο αποκάλυψαν ότι ανα-
μένουν εντονότερη του κανονικού
περίοδο τροπικών καταιγίδων, με
περίπου 18 τροπικούς κυκλώνες. Πα-
ρότι οι τροπικές καταιγίδες στον Ατ-
λαντικό είναι συνήθως περιορισμένης
ισχύος κατά τη διάρκεια ετών Ελ Νί-
νιο, η φετινή χρονιά αναμένεται να
αποτελέσει εξαίρεση εξαιτίας της
ασυνήθιστα υψηλής θερμοκρασίας
των επιφανειακών υδάτων, ικανής
να τροφοδοτήσει καταιγίδες. Αλλοι
ερευνητές υποστηρίζουν ότι οι πρό-
σφατες προσπάθειες απαγόρευσης
της χρήσης θειούχων ενώσεων στα
ναυτικά καύσιμα μπορεί να ευνοούν
την αύξηση της θερμοκρασίας, καθώς
το διοξείδιο του θείου τείνει να αν-
τανακλά την ηλιακή ακτινοβολία
ψύχοντας λίγο τον πλανήτη.

Ερχεται ίσως το θερμότερο καλοκαίρι στη Γη 
Απανωτά ρεκόρ θερμοκρασιών και αλλεπάλληλα κύματα καύσωνα προμηνύουν ένα ιδιαίτερα ζεστό καλοκαίρι στον πλανήτη 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΕΛΑΦΡΟΥ   

Ανησυχία προκαλούν και στην
Ελλάδα οι υψηλότατες θερμο-
κρασίες που καταγράφονται διε-
θνώς και στην Ευρώπη, παρά
το γεγονός ότι ο περασμένος
Ιούνιος ήταν αρκετά δροσερός.
«Οταν όλος ο πλανήτης θερμαί-
νεται, αργά ή γρήγορα η κυκλο-
φορία των συστημάτων θα αλ-
λάξει και οι θερμές αέριες μάζες
θα φθάσουν και στην Ελλάδα.
Δεν μπορεί να υπάρχει εφησυ-
χασμός», λέει στην «Κ» ο Κώστας
Λαγουβάρδος, διευθυντής Ερευ-
νών στο Εθνικό Αστεροσκοπείο
Αθηνών και επιστημονικά υπεύ-
θυνος της ιστοσελίδας meteo.gr.   

Για τους Ελληνες και γενικό-
τερα τους Ευρωπαίους μετεω-
ρολόγους η ανακοίνωση από
την αμερικανική Υπηρεσία Πα-
ρατήρησης των Ωκεανών και
της Ατμόσφαιρας πως η 4η Ιου-
λίου ήταν η πιο θερμή ημέρα
στην Ιστορία ήρθε να συνδυα-
στεί με την εκτίμηση ευρωπαϊ-
κού οργανισμού πως ο φετινός
Ιούνιος ήταν ο πιο θερμός παγ-
κοσμίως από το 1979.Η μέση
θερμοκρασία του Ιουνίου 2023
στην Ευρώπη κυμάνθηκε κατά
0,73 βαθμούς Κελσίου (° C) πάνω
από τα επίπεδα της περιόδου
1991-2020. Σε παγκόσμια βάση
η θετική απόκλιση ήταν 0,53°
C. «Μάλιστα, Αγγλία, Ιρλανδία,
Βέλγιο και Ολλανδία κατέγρα-
ψαν τον πιο θερμό Ιούνιο στα
χρονικά», σημειώνει ο κ. Λα-
γουβάρδος.

«Προξενεί ανησυχία το γε-
γονός πως το θερμοκρασιακό
ρεκόρ τείνει να φθάσει ή και να
υπερβεί τον 1,5° C πάνω από τα
προβιομηχανικά επίπεδα του
19ου αιώνα, που έχει τεθεί ως
στόχος-όριο από τη Συνθήκη
του Παρισιού. Εάν κάτι τέτοιο
σταθεροποιηθεί σε ετήσια βάση,
τα πράγματα θα είναι πολύ
άσχημα», συμπληρώνει ο διευ-
θυντής Ερευνών του ΕΕΑ.

Φέτος πάντως αναμένεται,
λόγω του φαινομένου Ελ Νίνιο,
που εμφανίζεται κάθε 5-6 χρόνια
και προκαλεί άνοδο των θερμο-
κρασιών, τα θερμόμετρα να
«κοκκινίσουν». Ας σημειωθεί
πως μέχρι τώρα το θερμότερο
καταγεγραμμένο έτος στην Ιστο-
ρία είναι το 2016, όταν είχε εκ-

δηλωθεί και πάλι το Ελ Νίνιο.
«Εκτιμήσεις της αυστραλιανής
υπηρεσίας είναι πως το Ελ Νίνιο
θα είναι φέτος ένα έντονο φαι-
νόμενο, δίνοντας υψηλές θερ-
μοκρασίες», αναφέρει ο κ. Λα-
γουβάρδος.  

Αν ο Ιούνιος ήταν πολύ ζε-
στός για τη Δυτική και τη Βόρεια
Ευρώπη, η θερμοκρασία ήταν
κάτω του συνηθισμένου στα
Νότια Βαλκάνια, στην Ελλάδα,
την Τουρκία και τη Δυτική Ρω-
σία, συνεχίζοντας τη διαφορε-
τική πορεία αυτών των περιοχών
τον Απρίλιο και τον Μάιο.  

Στην Ελλάδα, ειδικότερα, τον
Ιούνιο η μέση τιμή των μέγιστων
ημερήσιων θερμοκρασιών κυ-
μάνθηκε χαμηλότερα από τον
μέσο όρο της περιόδου 2010-
2019. Στη Θεσσαλία το θερμό-
μετρο κυμάνθηκε 1,6° C κάτω
από τα κανονικά για την εποχή
επίπεδα, ενώ σε Μακεδονία -
Θράκη ήταν 1,2° C κάτω, και σε
όλη τη χώρα (εκτός Δυτικής Ελ-
λάδας) ήταν χαμηλότερο κατά
1,1° C. Οπως αναφέρει το me-
teo.gr, «στη Θεσσαλονίκη και
οι 30 ημέρες του μήνα ήταν ψυ-
χρότερες από τη μέση τιμή της
περιόδου 2010-2019».   

«Τους τελευταίους μήνες
στην Ελλάδα είχαμε ψυχρότερο
από τον κανονικό καιρό. Το ίδιο
είχε συμβεί και πέρυσι το κα-
λοκαίρι, όταν η Δυτική Ευρώπη
αντιμετώπισε ένα πάρα πολύ
ζεστό καλοκαίρι, με πολλούς
καύσωνες και ξηρασία. Αλλά
αυτά έρχονται και παρέρχονται.
Το 2021 είχαμε εμείς καύσωνες
και η Δυτική Ευρώπη πιο κανο-
νικό καιρό. Το συνολικό θέμα
είναι πως η θερμοκρασία τείνει
να ανεβαίνει», υπογραμμίζει ο
κ. Λαγουβάρδος.  

Η δροσερή περίοδος πάντως
βαίνει στο τέλος της και στην
Ελλάδα, καθώς από την Τρίτη
αναμένεται μεγάλη αύξηση της
θερμοκρασίας και διαμόρφωση
συνθηκών καύσωνα, με το θερ-
μόμετρο σε μια πορεία να πλη-
σιάζει ή και να φθάνει τους 40°
C σε αρκετές περιοχές. Μάλιστα,
το πιο ανησυχητικό είναι πως
αναμένεται διάρκεια στο κύμα
καύσωνα – περίπου μία εβδο-
μάδα. Μπαίνουμε πλέον στην
πιο θερμή περίοδο του φετινού
καλοκαιριού. 

Οταν καίγεται το σπίτι
του διπλανού σου...  
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Πόσο καλές είναι οι «Καλές
Υπηρεσίες» του γενικού γραμ-
ματέα των Ηνωμένων Εθνών,
στον οποίο επενδύουμε να
διορίσει «απεσταλμένο», με
στόχο να ενεργοποιηθούν

προσπάθειες για επανέναρξη της διαδικασίας
στο Κυπριακό; Η έκθεση «Καλών Υπηρε-
σιών», την οποία συνέταξε ο ειδικός αντι-
πρόσωπος Κόλιν Στιούαρτ (3 Ιουλίου 2023)
για λογαριασμό του Αντόνιο Γκουτέρες, χα-
ρακτηρίζεται από ένα μεγάλο κενό. Δεν λέει
λέξη για την εμμονή της τουρκικής πλευράς
να αξιώνει αναγνώριση «κυριαρχικής ισό-
τητας», ως προϋπόθεση επανέναρξης συ-
νομιλιών, για επίλυση του Κυπριακού. Κι
αυτό, παρά το γεγονός ότι συνιστά παρα-
βίαση του «συμφωνημένου πλαισίου», ως
επίσης και των όρων εντολής του ίδιου του
γενικού γραμματέα, όπως αυτοί –οι όροι
εντολής– απορρέουν από τα ψηφίσματα
του Συμβουλίου Ασφαλείας, για το Κυπριακό. 

Την ίδια ώρα, ο συντάκτης και κυρίως
ο γενικός γραμματέας που υπογράφει την

έκθεση για τις «Καλές του Υπηρεσίες»,
υποστηρίζουν ότι «[…] το χάσμα μεταξύ
των κοινοτήτων συνεχίζει να διευρύνεται»,
χωρίς όμως να εξηγούν ποιος ευθύνεται
για τη διεύρυνση του χάσματος. Ποιος έχει
απομακρυνθεί τόσο από το «συμφωνημένο
πλαίσιο», ώστε να συντείνει στη διεύρυνση
του χάσματος; Μήπως είναι ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης; Που δηλώνει έτοιμος να συ-
ζητήσει με βάση το πλαίσιο του Γενικού
Γραμματέα Γκουτέρες (διεκδικώντας αλ-
λαγές); Ή μήπως είναι η τουρκική πλευρά
που έχει αλλάξει τα φώτα του πλαισίου
Γκουτέρες, υποβάλλοντας γραπτή πρόταση
για λύση δύο χωριστών κρατών και εμμέ-
νοντας σε αναγνώριση «κυριαρχικής ισό-
τητας», ως προϋπόθεση για να καθίσει σε
συνομιλίες; Η απάντηση είναι τουλάχιστον
προφανής. 

Μήπως όμως ευθύνες έχει και ο ίδιος ο
γενικός γραμματέας, ο οποίος δεν παίρνει
θέση, γύρω από το χάσμα που έχει δημι-
ουργηθεί; Και μήπως αυτή του η πολιτική
συμπεριφορά, δεν συνιστά άσκηση «Καλών

Υπηρεσιών»; Τη στιγμή μάλιστα που πα-
ρακολουθεί αμέτοχος την τουρκική πλευρά
να αποστασιοποιείται από το «συμφωνη-
μένο πλαίσιο» λύσης, βάζοντας στο τραπέζι
θέμα μόνιμης διαίρεσης της Κύπρου, ενώ
τα ψηφίσματα του Σ.Α. είναι κάθετα αντί-
θετα σε κάθε προσπάθεια απόσχισης. 

Το πλέον παράδοξο στοιχείο της έκθεσης
«Καλών Υπηρεσιών» του γ.γ. ΟΗΕ, είναι ο
συνδυασμός της παραγράφου 35, για το
χάσμα που επικρατεί μεταξύ των δύο πλευ-
ρών και της παραγράφου 36 στο πλαίσιο
της οποίας ο κ. Γκουτέρες αναφέρει: «Εν-
θαρρύνω τους δύο ηγέτες να είναι προ-
ορατικοί στην αναζήτηση αμοιβαία απο-
δεκτών τρόπων διαλόγου στο επίπεδό τους,
καθώς πιστεύω ότι αυτό παραμένει ζωτικής
σημασίας για την εξεύρεση μιας αμοιβαία
αποδεκτής οδού προς τα εμπρός». Πώς
όμως οι δύο ηγέτες «θα αναζητήσουν αμοι-
βαία αποδεκτούς τρόπους διαλόγου», όταν
ο ένας κοιτάζει στην ανατολή και ο άλλος
στη δύση; Και όταν ο «έντιμος μεσολαβη-
τής», δηλαδή τα Ηνωμένα Έθνη δεν καλούν

αυτόν που αλληθωρίζει και θέλει λύση
εκτός του συμφωνημένου πλαισίου και
εκτός ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφα-
λείας να τερματίσει κάθε σκέψη για λύση
δύο κρατών; 

Η πραγματικότητα είναι ότι ο κ. Γκου-
τέρες έχει συμβάλει στο «χάσμα» που ο
ίδιος παρατηρεί ότι δημιουργήθηκε, στο
πλαίσιο των «Καλών του Υπηρεσιών». Διότι
ο ίδιος ο γενικός γραμματέας είναι αυτός
που νομιμοποίησε την πρόταση της τουρ-
κικής πλευράς για λύση δύο κρατών. Αντί
να την επιστρέψει ως απαράδεκτη, προ-
τάσσοντας τους όρους εντολής και τα σχε-
τικά ψηφίσματα του Σ.Α. ΟΗΕ, την παρέλαβε,
προσδίδοντάς της επίσημη υπόσταση. Άλ-
λωστε, μια πρόταση δεν προσλαμβάνει επί-
σημη υπόσταση με τη συγγραφή της, παρά
μόνον με την παραλαβή από κάποια επίσημη
αρχή, όπως ο γενικός γραμματέας του Διε-
θνούς Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.

Αν λοιπόν ο γενικός γραμματέας επιθυμεί
να λειτουργεί στη βάση των «Καλών Υπη-
ρεσιών» του, θα πρέπει και να πάρει θέση

και να διασφαλίσει ότι το «συμφωνημένο
πλαίσιο» και οι όροι εντολής του θα απο-
τελούν πυξίδα για όλους, περιλαμβανομένου
του ιδίου και του ειδικού του αντιπροσώπου.
Διαφορετικά, όντως, το χάσμα θα διευρύ-
νεται. Και οι «Καλές του Υπηρεσίες» θα τί-
θενται εν αμφιβόλω. 

Σημείωση: Θα ήταν επίσης μια «καλή υπη-
ρεσία» εκ μέρους των Η.Ε., εάν αναγνώριζαν
λάθος χειρισμό, αν μη τι άλλο, στο ζήτημα
του «γηπέδου Τσετίνκαγια». Ένας χειρισμός
που είχε ως συνέπεια, να εκχωρηθεί καθ’
υπέρβαση εξουσίας, έδαφος της νεκρής ζώ-
νης στο ψευδοκράτος, χωρίς τη σύμφωνη
γνώμη της Κυπριακής Δημοκρατίας. Αντί αυ-
τού, η έκθεση ανανέωσης της θητείας ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ, αναφέρεται σε εντάσεις και αντιδρά-
σεις, που «προκαλούν αρνητική ρητορική
στα ΜΜΕ». Αυτό είναι το πρόβλημα; Ή η εκ-
χώρηση εδάφους της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας στο κατοχικό ψευδοκράτος; 

Οι «Καλές Υπηρεσίες» του Γ.Γ στο Κυπριακό 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Πολύ πρωί, 6:30 έδειχνε το ρολόι, έφυγε ο
Θανάσης από το πατρικό του. Αποβραδίς είχε
ετοιμάσει την τσάντα με τα ρούχα που του
έπλυνε η μάνα του, μαζί με κάποια φαγώσιμα
που αγόρασε, για να πάρει μαζί του στο στρα-
τόπεδο. Αυτό έκανε όποτε είχε διανυκτέρευση.

Αυτό έκανε κι εκείνο το βράδυ του Σεπτεμβρίου του 2005.
Όταν ξύπνησε το πρωί, έκανε ντους, έστρωσε το κρεβάτι
του, έφαγε δημητριακά για πρόγευμα κι ύστερα προγραμμάτισε
το video για να γράψει μια τηλεοπτική εκπομπή ώστε να
τη δει στην επόμενη έξοδό του. Δεν θα υπήρχε όμως άλλη
έξοδος. Η σορός του εντοπίστηκε το απόγευμα της ίδιας
μέρας κάτω από μια γέφυρα, όχι μακριά από το σταθμευμένο
αυτοκίνητό του. 

Η οικογένεια κατάθεσε ότι ο γιος τους υπήρξε θύμα
άγριου bullying, αλλά η καταγγελία δεν αξιολογήθηκε ως
σοβαρή από την αστυνομία, με αποτέλεσμα ν’ αποκλεισθεί
η εγκληματική πράξη και ο θάνατος του Θανάση Νικολάου
να θεωρηθεί αυτοκτονία. Η θεωρία αυτή επικυρώθηκε και
από το Επαρχιακό Δικαστήριο Λεμεσού. Η οικογένεια,
έχοντας στοιχεία που καταδείκνυαν τη διάπραξη ενός ει-
δεχθούς εγκλήματος, άσκησε έφεση. Ο τότε γενικός εισαγ-
γελέας όμως αρνήθηκε ν’ ανοίξει ξανά την υπόθεση, προ-
σθέτοντας έτσι ένα ακόμα κρίκο σε μια αλυσίδα ενεργειών
κραυγαλέας ανεπάρκειας και ασυγχώρητων ευθυνών. Γεγονός
που επιβεβαιώθηκε από την απόφαση του ΕΔΑΔ, το οποίο
καταδίκασε την Κυπριακή Δημοκρατία για παραβίαση του
Άρθρου 2 της Ευρωπαϊκής Σύμβασης Ανθρωπίνων Δικαιω-
μάτων επιδικάζοντας αποζημιώσεις υπέρ της οικογένειας
του Θανάση. Μια απόφαση κόλαφος, όχι μόνο για την Αστυ-
νομία και τους Ιατροδικαστές, αλλά και για την Γενική Ει-
σαγγελία. 

Δεκαοχτώ χρόνια μετά, η απόφαση της Νομικής Υπηρεσίας
να μην ασκήσει ποινικές διώξεις προκαλεί βάναυσα το κοινό
περί δικαίου αίσθημα. Πρόκειται για μια στενή νομικίστικη
λογική, η οποία εστιάζει στην αδυναμία να προσαχθούν οι
ένοχοι ενώπιον της δικαιοσύνης, προσπερνώντας το έγκλημα
της συγκάλυψης και των ερασιτεχνικών χειρισμών στη διε-
ρεύνηση από τους υπευθύνους. Ο γενικός εισαγγελέας έχει
υποχρέωση, εκ της θέσεώς του, να δώσει τη μάχη απόδοσης
της δικαιοσύνης ακόμα κι αν κινδυνεύει να τη χάσει. Έχει
υποχρέωση, με το θεσμικό βάρος που διαθέτει, να στείλει
το μήνυμα ότι σε μια ευνομούμενη πολιτεία η ατιμωρησία
δεν είναι ανεκτή. Αντ’ αυτού, κρύφτηκε πίσω από νομικισμούς,
φουντώνοντας το κύμα της οργής, αλλά συνάμα και της
συμπαράστασης στην οικογένεια του Θανάση. 

Στα Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης έχουν δημιουργηθεί
ομάδες οι οποίες καλούν όσους αισθάνονται απογοητευμένοι
από τους έως τώρα χειρισμούς να συγκεντρωθούν έξω από
τη Νομική Υπηρεσία την Τετάρτη, 12/7, ώρα 6:30 μ.μ. Στο
κείμενο μιας τέτοιας Ομάδας, που υπογράφουν άνθρωποι
του πολιτισμού, έβαλα και τη δική μου υπογραφή επειδή
αισθάνομαι ότι ο κάθε σκεπτόμενος πολίτης οφείλει να είναι
εκεί. Γιατί, όπως γράφει το κείμενο που συνέταξε ο λογοτέχνης
Κώστας Λεοντίου: «Αν ένας πολίτης αδικείται, αδικείται όλο
το έθνος. Η ρήση αυτή του Ρήγα Φεραίου μάς βρίσκει πλήρως
σύμφωνους. Εμείς που υπογράφουμε αυτό το κείμενο, πι-
στεύοντας ότι εκφράζουμε την αγωνία του λαού της Κύπρου,
ζητούμε δικαιοσύνη για τον Θανάση Νικολάου». 

Δικαιοσύνη. Αυτή η λέξη τα εμπεριέχει όλα. Κι αν ο
γενικός εισαγγελέας καμώνεται πως δεν καταλαβαίνει τη
διαφορά ανάμεσα στο γράμμα και το πνεύμα του νόμου,
όπως εύστοχα έγραφε η συνάδελφος Ελένη Ξένου σε αυτή
τη σελίδα την περασμένη Κυριακή, οι ενεργοί πολίτες πρέπει
να του το υπενθυμίσουμε. Αλλά πάλι, αν η δική μας φωνή
δεν είναι αρκετά πειστική για να ευαισθητοποιήσει τον
κύριο Σαββίδη, ας διαβάσει την ετήσια έκθεση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής για το Κράτος Δικαίου και την Κύπρο. Όσα κα-
ταγράφονται είναι σημαντικά όχι μόνο για την ποιότητα
απόδοσης της δικαιοσύνης (π.χ. αναστολή διώξεων - ανέλεγκτο
αποφάσεων Γενικού Εισαγγελέα) αλλά κυρίως για την
ποιότητα της δημοκρατίας μας. 

Αντί επιλόγου, αντιγράφω από το κείμενο διαμαρτυρίας
για την εγκληματική υπόθεση με θύμα τον Θανάση Νικολάου:
«Ζητούμε απονομή δικαιοσύνης γιατί η καλλιέργεια και ο
εθισμός σε μια κουλτούρα ατιμωρησίας με μαθηματική
ακρίβεια οδηγεί σε μια παντοδύναμη διαφθορά, στη σήψη
και την παρακμή».

Έγκλημα
και ατιμωρησία

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Ήμουν τις προάλλες φιλοξενούμενη στην
εκπομπή της συναδέλφου Κάτιας Σάββα
όπου είχα την ευκαιρία να θίξω στον υπουρ-
γό Εργασίας το θέμα των ατόμων της
τρίτης ηλικίας και της παράλογης «απαί-
τησης» του κράτους όπως αυτοί βρίσκουν

τρόπους (βλέπε παιδιά, εγγόνια, γείτονες) για να τα
βγάλουν πέρα με την τεχνολογία ώστε να ανταποκριθούν
στις υποχρεώσεις τους. Είχα γράψει πριν από μερικές
βδομάδες σχετικό άρθρο κάτω από τον τίτλο «Βγες στη
γειτονιά» όπου υπογράμμιζα το πρόβλημα που αντιμε-
τωπίζουν οι ηλικιωμένοι (και όσοι δεν έχουν ψηφιακές
δεξιότητες) καθώς και την επείγουσα ανάγκη εξεύρεσης
μιας λύσης από πλευράς του κράτους ώστε να βοηθιούνται
αυτά τα άτομα δεδομένου ότι στην παρούσα φάση δεν
υπάρχει κανένας υποστηρικτικός κρατικός μηχανισμός
και η προτροπή είναι να ζητούν βοήθεια από συγγενικά
τους πρόσωπα, πράγμα που όχι μόνο πλήττει την αξιο-
πρέπειά τους αλλά συντηρεί και προωθεί τον ηλικιακό
ρατσισμό και τη διάκριση πολιτών. Πρόθυμος ο κ. Πα-
ναγιώτου να ακούσει αλλά και να βρει λύσεις μάς ανα-
κοίνωσε πως παράλληλα με την παροχή δυνατότητας
για υποστήριξη είτε με φυσική παρουσία, είτε τηλεφωνικά
αυτών των ατόμων, το υπουργείο του ετοιμάζει και κάτι
άλλο. Από το φθινόπωρο προγραμματίζεται, όπως μας
ενημέρωσε, φυσική παρουσία κλιμακίου των Υπηρεσιών
Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε διάφορα μέρη της Κύπρου
–ειδικά τις Κυριακές το πρωί– όπου υπάρχει συγκεν-
τρωμένος κόσμος στις κοινότητες και δη ηλικιωμένοι.
Μέσα από αυτή την επί τόπου επίσκεψη, εξήγησε ο κ.
Παναγιώτου, θα υπάρχει η δυνατότητα της πρόσβασης
στο σύστημα των Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το εν
λόγω κλιμάκιο θα απαντά σε ερωτήσεις και θα επεξηγεί
διάφορα προβλήματα. 

Ο υπουργός δήλωσε μάλιστα πως θα συμμετέχει προ-
σωπικά σε κάποιες από αυτές τις επί τόπου «εξορμήσεις»
ώστε να δώσει το μήνυμα ότι πέρα από την υποστήριξη
αυτή καθ’ εαυτή το κράτος βρίσκεται δίπλα από τους
πολίτες και δεν είναι κρυμμένο στα γραφεία αλλά είναι
παρόν εκεί όπου ο κόσμος χρειάζεται την υποστήριξή
του. Αναμφισβήτητα η προσωπική επαφή των αξιωμα-
τούχων του κράτους με τους πολίτες και τα προβλήματα
που αντιμετωπίζουν και δη σε κοινότητες που είναι πιο
«παραγκωνισμένες» βοηθά ώστε να διατηρούν οι υπουργοί
και λοιποί κρατικοί αρμόδιοι επαφή με την πραγματική
πραγματικότητα αλλά από την άλλη αυτή «επωδός» ότι
«βρισκόμαστε κοντά στον λαό» απλώς επειδή πάμε στις
κοινότητες και ακούμε τα προβλήματά τους, δεν μπορεί
να αποτελεί πανάκεια. Αντιθέτως ενέχει τον κίνδυνο
να γλιστρήσει κανείς εύκολα στην παγίδα του λαϊκισμού.
Και δη όταν μιλάμε για συγκεκριμένα προβλήματα που
απαιτούν συγκεκριμένες λύσεις πρακτικής φύσεως για
τις οποίες δεν χρειάζεται καν αυτή η επί τόπου κυριακάτικη
επίσκεψη. Οι άνθρωποι της τρίτης ηλικίας θέλουν να
είναι συνεπείς με τις υποχρεώσεις τους και δεν μπορούν,
γιατί δεν έχουν ψηφιακές δεξιότητες και ούτε είναι υπο-
χρεωμένοι να αποκτήσουν. Το κράτος οφείλει λοιπόν
να αναθέσει σε λειτουργούς του να εξυπηρετούν απο-
κλειστικά αυτούς τους πολίτες που δεν τα βγάζουν πέρα
με την τεχνολογία. Να ξέρει δηλαδή ο χωρίς ψηφιακές
δεξιότητες πολίτης ότι μπορεί να επικοινωνήσει με τον
τάδε αριθμό και να μιλήσει με τον τάδε λειτουργό του
οποίου αποκλειστική αρμοδιότητα είναι να τον βοηθήσει.
Όλα τ’ άλλα περί επί τόπου επισκέψεων και μεταφοράς
μηνυμάτων πως η κυβέρνηση βρίσκεται κοντά στον
λαό είναι μεν ωραία και καλά αλλά τουλάχιστον σε ό,τι
αφορά το εν λόγω θέμα δεν αποτελούν την λύση στο
πρόβλημα. Το να είσαι κοντά στους πολίτες και στα
προβλήματά τους δεν σημαίνει κατ’ ανάγκη ότι πρέπει
να παίρνεις σβάρνα τις κοινότητες και να μαζεύεις τον
κόσμο στις πλατείες. Μπορείς κάλλιστα να είσαι κοντά
στους πολίτες προσφέροντας πρακτικές λύσεις στα προ-
βλήματά τους και μάλιστα σε εκείνα που το ίδιο το
κράτος δημιούργησε, επειδή δεν είχε την «ευαισθησία»
και την «προνοητικότητα» να προχωρήσει στην ψηφιακή
του μεταρρύθμιση, λαμβάνοντας υπόψιν όλους τους
πολίτες και παρέχοντας υποστήριξη σε εκείνους που
βρίσκονται σε μειονεκτική θέση. Τόσο απλά.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Κοντά
στους πολίτες

elenixenou11@gmail.com
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Η Sophia (Δ), το πρώτο ρομπότ Πρέσβειρα Καινοτομίας για το Αναπτυξιακό Πρόγραμμα των Ηνω-
μένων Εθνών με τη Nadine (Α), ένα από τα πιο ρεαλιστικά ανθρωποειδή κοινωνικά ρομπότ, κατά
τη διάρκεια της πρώτης στον κόσμο συνέντευξης τύπου με μια ομάδα ανθρωποειδών κοινωνικών
ρομπότ με δυνατότητα AI. 

Λίγο προτού ο Νίκος Χριστοδου-
λίδης καλέσει «όλους τους εταί-
ρους μας σε όλο τον κόσμο που
μοιράζονται το όραμά μας να
μας βοηθήσουν να υλοποιήσου-
με το όνειρό μας για μία επανε-

νωμένη ελεύθερη Κύπρο», ο Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβου-
λίου της Ευρώπης, Tiny Kox, απαντούσε προ-
καταβολικά στο όραμά του με συγκεκριμένα
βήματα που πρέπει να γίνουν για την επίλυση
του Κυπριακού. Προέτρεπε από το βήμα της
Βουλής τον Πρόεδρο να μην ξεκινήσει από
την αρχή, να συνεχίσει από εκεί που έμεινε
στο Κραν Μοντανά αλλά και να αξιοποιήσει
πλήρως το πλαίσιο Γκουτέρες. Ήταν ομολο-
γουμένως δύο τοποθετήσεις με εμφανείς
διαφορές. Η πρώτη μιλούσε στο θυμικό των
Ελληνοκυπρίων, συντηρούσε το πολιτικό
αφήγημα πενήντα ετών με άλυτο το Κυπριακό
και χρησιμοποιούσε με τα οράματα και τα
όνειρα που ξεσήκωνε στην ομιλία του την
προσφιλή ρητορική του Σπύρου Κυπριανού.
Η δεύτερη ξεκαθάριζε επί της ουσίας πως ο
μόνος τρόπος για επίλυση του Κυπριακού
προέρχεται μέσω των διαπραγματεύσεων
υπό την αιγίδα των Ηνωμένων Εθνών. Όπως
και στα συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου, έτσι και στην τοποθέτηση του Kox,
δεν υπήρξε καμία αναφορά για διορισμό απε-
σταλμένου της Ε.Ε. στο Κυπριακό, μόνο πε-
ριοριζόταν να στηρίξει την έκκληση του
Προέδρου ώστε η Ε.Ε. να κάνει περισσότερα
για να καταστήσει δυνατή μία βιώσιμη λύση. 

Ο διορισμός απεσταλμένου της Ε.Ε. στο
Κυπριακό όμως, ήταν η κύρια θέση και προ-
εκλογική δέσμευσή του Νίκου Χριστοδουλίδη
για άρση του αδιεξόδου στο εθνικό μας θέμα.
Ζήτησε την ψήφο των πολιτών, υποσχόμενος
πως ο διορισμός απεσταλμένου –τον οποίο
περιέργως μέχρι σήμερα δεν σκέφτηκε κανείς
προκάτοχός του– είναι αφενός κάτι εφικτό
και αφετέρου κάτι που θα συμβάλει στην
ανακίνηση των διαπραγματεύσεων. Ήταν
λοιπόν ένα σχέδιο επαρκώς μελετημένο ή
ένας τακτικισμός που θα δημιουργούσε στο
εσωτερικό την αίσθηση της κινητικότητας
και στο εξωτερικό θα έκτιζε επιμελώς το
blame game για τους «εταίρους που τελικά
δεν βοήθησαν, σφυρίζοντας αδιάφορα μπρο-
στά στην αδιαλλαξία της τουρκικής πλευράς»; 

Όλο αυτό το διάστημα, όχι μόνο δεν δό-
θηκε κανένα συγκεκριμένο έγγραφο που να
εξηγεί ποιος θα είναι ο ρόλος του περιβόητου

απεσταλμένου, αλλά όλες οι δηλώσεις και οι
αναφορές διακατέχονταν από εποικοδομητική
ασάφεια. Ουδέποτε εξηγήθηκε με ποιον
τρόπο η εμπλοκή αυτή δεν θα υποκαθιστά
τον ρόλο των Ηνωμένων Εθνών, ούτε πως
η Τουρκία, η οποία απέρριπτε την παρουσία
της Ε.Ε. στο τραπέζι των συνομιλιών το 2016-
2017 θα δεχόταν σήμερα κάτι τέτοιο. 

Η εμπλοκή της Ε.Ε. θα είχε νόημα αν ασχο-
λείτο με την ουσία και όχι με τον διορισμό
ενός απεσταλμένου τη στιγμή που δεν υπάρ-
χουν καν συνομιλίες. Θα είχε ουσία, αν οι
προσπάθειες επικεντρώνονταν στο να απο-
τελέσει ανάχωμα στα τετελεσμένα που δη-
μιουργούνται στο Βαρώσι. Τα αποτελέσματα
της μη λύσης και της διαιώνισης του στάτους
κβο άλλωστε τα βιώνουμε καθημερινά. Και
γι’ αυτά τα τετελεσμένα η νέα κυβέρνηση θα
έπρεπε να είχε συγκεκριμένο πλάνο. Όταν
για παράδειγμα προκαλείται σάλος με τα καύ-
σιμα, η λύση δεν θα έπρεπε να είναι η παρα-
βίαση του Κανονισμού της Πράσινης Γραμμής.
Όταν αποκαλύπτεται από τον «Πολίτη» πως
η Κυπριακή Δημοκρατία είχε δώσει άδεια σε
εταιρείες να χτίζουν στα Κατεχόμενα, η αν-
τίδραση ενός σοβαρού κράτους που δεν πε-
ριορίζεται στη συνθηματολογία θα έπρεπε
να είναι σαφής και στοχευμένη. Ο χρόνος δυ-
στυχώς λειτουργεί εις βάρος και γι’ αυτό ακρι-
βώς τον λόγο απαιτούνται σοβαρές κινήσεις.
Πρώτα προς τα Ηνωμένα Έθνη, τα οποία πε-
ριέργως υποβαθμίστηκαν από την εξίσωση
ανακίνησης των συνομιλιών και στην συνέχεια
με τον κύριο σύμμαχό μας, που δεν είναι άλλος
από την τ/κ κοινότητα. Οι πολιτικοί δεν είναι
προφήτες για να έχουν οράματα. Δεν είναι
ούτε έφηβοι για να μας διηγούνται τα όνειρά
τους. Οι πολιτικοί εκλέγονται, γιατί έχουν
συγκεκριμένους στόχους. Για να μιλούν με
ρεαλισμό και να είναι έτοιμοι να λάβουν οδυ-
νηρές αλλά αναγκαίες αποφάσεις. Αν κάτι
μάθαμε τις τελευταίες μέρες από όλα όσα συ-
νέβησαν είναι πως η εποχή όπου οι πολίτες
έβλεπαν με προσοχή συγκεκριμένους κύκλους
να κρατούν το πατριδόμετρο, να τους διαχω-
ρίζουν σε προδότες και πατριώτες, έχει πα-
ρέλθει. Ίσως γιατί στην πορεία διαφάνηκε
πως κάποιοι εξ αυτών πουλώντας μακροχρόνιο
δημοσίως δεν είχαν κανένα πρόβλημα ιδιωτικά
να πουλούν και εγγραφή εταιρειών που κτίζουν
στα Κατεχόμενα. Προκαλώντας και τη νοη-
μοσύνη τους αλλά και το δημόσιο αίσθημα. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Πουλώντας μακροχρόνιο

economidoum@kathimerini.com.cy
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Τ ο όνομά του ήταν Ντίλαν Λάι-
ονς και εργαζόταν ως τηλε-
οπτικός παρουσιαστής στην

Αμερική. Ο ξαφνικός θάνατός του,
από δυστύχημα, βύθισε τη μνηστή
του σε πένθος. Ηθελαν πολύ να
κάνουν μαζί παιδιά. Ωστόσο, σύμ-
φωνα με το περιοδικό Wired και
την αρθρογράφο-συγγραφέα Κα-
τριόνα Μόρτον, η γυναίκα είχε, μέ-
σα στον θρήνο της, μιαν ιδέα: ήταν
δυνατόν να πάρουν σπέρμα από
το νεκρό αρραβωνιαστικό της και
να αποκτήσει το παιδί του με τε-
χνητή γονιμοποίηση; Απευθύνθηκε
σε ουρολόγο και η απάντηση ήταν
καταφατική. Δεν είναι η μοναδική
γυναίκα που επέλεξε αυτή την
ανορθόδοξη οδό τεκνοποιίας. Η
πρώτη σχετική περίπτωση πάει
πολύ πίσω, μέχρι το 1980, αφού,
σύμφωνα με έρευνες, το σπέρμα
παραμένει ενεργό έως και 106 ώρες
(περισσότερο από τέσσερις ημέρες)
μετά τον θάνατο ενός άνδρα.

Oπως εύκολα γίνεται αντιληπτό,
αμέσως εγείρονται ηθικά ζητήματα.
Στις ΗΠΑ, το πλαίσιο είναι σαφές:
εφόσον ο άνθρωπος που πέθανε

είχε, ενόσω ζούσε, εκφραστεί θετικά
απέναντι σε μια τέτοια διαδικασία,
δεν τίθεται κανένα ζήτημα. Φυσικά,
αυτό είναι και θέμα συγκυρίας: μια
δυνητικά θανατηφόρος νόσος να
ωθήσει ένα ζευγάρι να υπογράψει
εγκαίρως τη συμφωνία τους απέ-
ναντι σε μια τέτοια –μετά θάνατον,
όσον αφορά τον άνδρα– ιατρική
διαδικασία. Αλλά είναι πάντοτε
τόσο ξεκάθαρο ότι μια τέτοια από-
φαση ζωής ήταν όντως συναινε-
τική; Και νηφάλια, μέσα σε μια
τόσο πιεστική, χρονικά και συναι-
σθηματικά, εξοντωτική συνθήκη;
Ας μη σπεύσουμε σε εύκολες και
αφοριστικές απαντήσεις. Το συγ-
κεκριμένο είναι από τα λεπτά ζη-
τήματα τεχνολογίας/ επιστήμης
και ηθικής, όπως, π.χ., η ευθανασία.
Η έννοια του σεβασμού απέναντι
στον νεκρό είναι πανάρχαιη και,
κυρίως, αποτελεί ισχυρή και βαθιά
συλλογική πολιτισμική και ανθρω-
πολογική εγγραφή.

Ακόμα παραπέρα: Η σκύλευση
του νεκρού, από τα μυθικά ομηρικά
έπη έως τη σύγχρονη ιστορία, ή ο
άταφος νεκρός, από την αρχαία

τραγωδία και πάλι, έως τους μαζι-
κούς, ανώνυμους τάφους των θυ-
μάτων των γενοκτονιών και των
εθνοκαθάρσεων, όλα αυτά είναι
λεπτά και δύσκολα ζητήματα μέσω
των οποίων ερχόμαστε όλοι αντι-
μέτωποι με μακραίωνα συλλογικά
σύνδρομα και πιστεύω.

Με την ίδια μας τη θνητότητα,
στην ουσία. Είναι βαθιά ανθρώπινο
και τρυφερό ένα νέο ζευγάρι που
ονειρεύεται μια κοινή, μακρά ζωή
με παιδιά, και πέφτει πάνω σε μια
τόσο μεγάλη κακοτυχία, όπως ο
ξαφνικός θάνατος, να έχει το δι-
καίωμα, εφόσον η επιστήμη και η
τεχνολογία παρέχουν τον τρόπο,
σε μια τέτοια επιλογή; Ή πρόκειται
για τερατωδία;

Οι άνθρωποι κάνουν παιδιά για
πολλούς λόγους, συχνά χωρίς να
το έχουν καλοσκεφτεί. Συχνά χωρίς
να το θέλουν στ’ αλήθεια επίσης.
Ενας, πάντως, από τους λόγους
που επιθυμούν να γίνουν γονείς,
είναι για να εξασφαλίσουν ένα είδος
–ή έστω επίφαση– συνέχειας. Πόσο
μάλλον ένας άνθρωπος που γνω-
ρίζει ότι σύντομα θα φύγει από τη

ζωή. Μπορεί αυτός ο λόγος να είναι
ματαιόδοξος, εγωκεντρικός ακόμη,
αλλά τα ανθρώπινα έχουν άφθονη
ματαιοδοξία και εγωκεντρισμό
μέσα τους. Ας μη βιαστούμε να κρί-
νουμε.

Επειτα είναι και το ζήτημα του
ανθρώπου που μένει πίσω. Της γυ-
ναίκας, εν προκειμένω, που ονει-
ρευόταν με έναν συγκεκριμένο άν-
δρα να κάνει παιδιά. Οχι για να
ξορκίσει το πένθος (το πένθος δεν
ξορκίζεται ό,τι κι αν κάνουμε), αλλά
για να προσδώσει ένα στοιχείο
ροής σε μια κοινή ζωή που διακό-
πηκε βάναυσα και πρόωρα από την
τυφλή φύση.

Οι άνθρωποι θέλουμε να ζήσου-
με. Θέλουμε να μας θυμούνται. Ή,
αλλιώς, δεν θέλουμε να ξεχαστούμε.
Συχνά λέμε ότι ο άνθρωπος παύει
πραγματικά να πεθαίνει όταν κανείς
δεν τον θυμάται. Οπως το είχε πει
σε ένα στίχο του ο Νίκος Καρούζος:
«Αμα πεθαίνεις/ έως πού πεθαί-
νεις;».

• Ο Τάκης Θεοδωρόπουλος 
απουσιάζει σε άδεια.

Μετά θάνατον τεκνοποιία – και όμως συμβαίνει
Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Τ ο 1988, ΝΑΤΟ και Σύμφωνο
της Βαρσοβίας ξεκίνησαν
διαπραγματεύσεις με σκοπό

να ανταλλάσσουν πληροφορίες
για τη δομή των στρατιωτικών
τους δυνάμεων. Η Τουρκία, επειδή
συνόρευε με Συρία, Ιράκ και Ιράν
(που δεν συμμετείχαν στα δύο
αμυντικά σύμφωνα) εξαίρεσε τις
ανατολικές περιοχές της. Η Ελλάδα
αντέδρασε όταν πληροφορήθηκε
ότι στην περιοχή εξαιρέσεως ήταν
και η Μερσίνα στη νότια Τουρκία.
Το λιμάνι της χρησιμοποιήθηκε
κατά την τουρκική εισβολή στην
Κύπρο. Το θέμα είχε κυρίως πολι-
τικό συμβολισμό δεδομένου ότι
σε κοντινή απόσταση βρίσκεται
το λιμάνι της Αλεξανδρέττας, που
ούτως ή άλλως είχε εξαιρεθεί. Τε-
λικώς, η λύση βρέθηκε με την υιο-
θέτηση ενός ασαφούς κειμένου
που δεν προσδιόριζε εάν στην πε-
ριοχή εφαρμογής της συνθήκης
περιλαμβανόταν και η Μερσίνα.
Στον ημιεπίσημο αμερικανικό χάρ-
τη που κυκλοφόρησε, οι ΗΠΑ το-
ποθέτησαν ακριβώς πάνω στην
επίμαχη περιοχή με τη Μερσίνα
ένα ερμηνευτικό σχόλιο που δεν
επέτρεπε να διαπιστωθεί σε ποιο
ακριβώς σημείο κατέληγε το όριο
στη θάλασσα και εάν τελικώς πε-
ριελάμβανε το λιμάνι.

Πρόκειται για μία από τις πολλές
ιστορίες που διαδραματίζονται
εδώ και χρόνια στους διαδρόμους
του ΝΑΤΟ μεταξύ Ελλάδος και
Τουρκίας. Δεν αλλάζουν ριζικά τα
δεδομένα ούτε συνιστούν στρα-

τηγική νίκη αλλά είναι τμήμα του
καθημερινού σιωπηλού πολέμου
μεταξύ των δύο κρατών που διε-
ξάγεται σε κάθε επίπεδο. Το ΝΑΤΟ
και οι ΗΠΑ παρεμβαίνουν συνήθως
πυροσβεστικά. Το τρέχον αντικεί-
μενο διαμάχης Ελλάδας - Τουρκίας
είναι οι νέοι επιχειρησιακοί χάρτες
που ετοιμάζονται από το ΝΑΤΟ
μετά τη ρωσική εισβολή στην Ου-
κρανία. Η Τουρκία –μεταξύ άλ-
λων– επιδιώκει να αλλάξει το όνομα

που χρησιμοποιεί η Συνθήκη του
Μοντρέ (1936) για τα Δαρδανέλλια,
τη Θάλασσα του Μαρμαρά και τον
Βόσπορο και να τα ονομάσει συλ-
λήβδην «τουρκικά στενά» [Turkish
straits]. Παράλληλα, μετονομάζει
τα Δαρδανέλλια σε «στενά του
Τσανάκαλε» και τον Βόσπορο σε
«στενά της Ισταμπούλ». Οι λόγοι
που η Τουρκία επιδιώκει κάτι τέτοιο
μπορεί να είναι συμβολικοί αλλά
και ουσίας.

Κατ’ αρχάς εδώ και καιρό ο Ερν-

τογάν επιχειρεί ένα rebranding.
Επί παραδείγματι, τον Δεκέμβριο
του 2021 ζήτησε από τον ΟΗΕ να
αποκαλεί τη χώρα του «Τουρκιγέ»
[Turkiye]. Πρόκειται για το όνομα
που χρησιμοποιούν οι ίδιοι οι Τούρ-
κοι στη γλώσσα τους. Ο Ερντογάν
ισχυρίστηκε ότι με τον όρο «Τουρ-
κιγέ» εκφράζονται καλύτερα ο πο-
λιτισμός και οι αξίες του τουρκικού
έθνους. Κυρίως όμως φαίνεται ότι
αποφεύγεται η σύγχυση του ονό-
ματος της χώρας του με την ομόηχη,
στα αγγλικά, λέξη για τη γαλοπούλα.
Ενας δεύτερος λόγος για τη μετο-
νομασία των Στενών φαίνεται ότι
είναι η διαρκής προσπάθεια αφελ-
ληνισμού των γεωγραφικών ονο-
μάτων της Τουρκίας. Ο Βόσπορος
(βους-πόρος) είναι ελληνική λέξη
που παραπέμπει στο μυθολογικό
πέρασμα (πόρο) του βοός, της Ιούς
δηλαδή που είχε μεταμορφωθεί σε
αγελάδα και περιπλανιόταν κυνη-
γημένη από την Ηρα. Αντιστοίχως,
τα Δαρδανέλλια (γνωστά και ως Ελ-
λήσποντος) πήραν αυτό το όνομα
από την αρχαία πόλη Δάρδανο που
ήταν χτισμένη εκεί όπου είναι σή-
μερα το Τσανάκαλε.

Ενας τρίτος πιο σοβαρός λόγος,
που ξεπερνά το επίπεδο των συμ-
βολισμών, είναι η διάσπαση του
ενιαίου χαρακτήρα των Στενών.
Στη Συνθήκη του Μοντρέ (1936)
τα Δαρδανέλλια, η Θάλασσα του
Μαρμαρά και ο Βόσπορος αναφέ-
ρονται ως ένα και ενιαίο στενό
που συνδέει δύο ανοιχτές θάλασσες
(Αιγαίο και Εύξεινο Πόντο). Η Τουρ-

κία είναι υποχρεωμένη να σέβεται
απολύτως τον διάπλου των πλοίων
σε όλη την απόσταση των 160 ν.
μιλίων από την είσοδο των Δαρ-
δανελλίων μέχρι την έξοδο του
Βοσπόρου. Η μετονομασία μόνον
του Βοσπόρου (μήκος 19 ν. μίλια)
και των Δαρδανελλίων (μήκος 38
ν. μίλια) και όχι και της Θάλασσας
του Μαρμαρά (γνωστής και ως
Προποντίδας) προκαλεί την εντύ-
πωση δημιουργίας δύο διεθνών
στενών που συνδέουν μία ανοιχτή
θάλασσα με μία εσωτερική θάλασ-
σα, τη Θάλασσα του Μαρμαρά. Σε
μία τέτοια περίπτωση η Τουρκία
θα μπορεί στη Θάλασσα του Μαρ-
μαρά να ασκεί απόλυτο έλεγχο
των πλοίων. Ολα αυτά συνδέονται
με την πάγια τουρκική θέση ότι
πρέπει να ξανασυζητηθεί το κα-
θεστώς του διάπλου των Στενών
και να εφαρμοστούν ειδικοί κανό-
νες ειδικώς για τον Βόσπορο.

Η συμβιβαστική πρόταση των
ΗΠΑ να χρησιμοποιούνται διπλές
ονομασίες θεωρητικώς μπορεί να
δημιουργήσει ανησυχητικό προ-
ηγούμενο. Η Συνθήκη του Μοντρέ
έχει λύσει το θέμα των ονομασιών.
Ως κατευθυντήρια γραμμή πάντως,
η Ελλάδα έχει κάθε λόγο να είναι
υπέρ της μεγαλύτερης δυνατής
ελευθερίας στον διάπλου των Στε-
νών ως ενιαίου συνόλου.

Ο κ. Αγγελος Μ. Συρίγος είναι αν. καθη-
γητής Διεθνούς Δικαίου και Εξωτερικής
Πολιτικής στο Πάντειο Πανεπιστήμιο,
βουλευτής της Ν.Δ. στην Α΄ Αθηνών.

Βόσπορος, Θάλασσα του Μαρμαρά και Δαρδανέλλια
Tου  ΑΓΓΕΛΟΥ Μ. ΣΥΡΙΓΟΥ

Το κοινό δίλημμα
Μακαρίου και Ζελένσκι

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Πώς και πότε θα λή-
ξει ο πόλεμος στην
Ουκρανία; Για το
πώς υπάρχει μια
σχετική ομοφωνία
των δυτικών πολι-

τικών και αναλυτών. Η Ουκρανία
είτε θα ενταχθεί στο ΝΑΤΟ είτε
θα εξασφαλίσει μια ρητή δέσμευσή
του ότι η Συμμαχία θα προστα-
τεύσει από εδώ και πέρα τα σύ-
νορά της. Ταυτόχρονα ενδέχεται
να γίνει δεκτή στην Ε.Ε., ενώ θα
διατεθούν τεράστια κεφάλαια για
την ανοικοδόμησή της, ενδεχο-
μένως και από τη ρευστοποίηση
των «παγωμένων» ρωσικών πε-
ριουσιακών στοιχείων. Σαν αν-
τάλλαγμα το Κίεβο θα πρέπει να
αποδεχθεί την οριστική και τελε-
σίδικη απώλεια κυριαρχίας στην
Κριμαία και σε ορισμένες άλλες
περιοχές.

Η φόρμουλα ακούγεται ρεαλι-
στική, αλλά πολιτικά είναι πολύ
δύσκολο να υλοποιηθεί. Η ηγεσία
της Δύσης θα μπορούσε να ισχυ-
ρισθεί ότι κέρδισε «στα σημεία».
Απέτρεψε την κατάληψη του Κιέ-
βου, ανέδειξε τις τεράστιες αδυ-
ναμίες της ρωσικής στρατιωτικής
μηχανής και έδειξε ότι μπορεί να
συσπειρωθεί στα δύσκολα.

Μπορεί όμως ο Ζελένσκι να
αποδεχθεί μια τέτοια λύση; Πολύ
πολύ δύσκολα. Προφανώς είναι
ο μόνος Ουκρανός που θα μπο-
ρούσε να βάλει την υπογραφή του
σε μια συμβιβαστική συμφωνία.
Απέδειξε ότι είναι ένας ηγέτης
που αντέχει στα δύσκολα και κι-
νητοποίησε την παγκόσμια κοι-
νότητα με έναν μοναδικό τρόπο.
Θα είναι πολύ δύσκολο, αλλά όχι
αδιανόητο, να τον κατηγορήσει
κανείς για προδοσία ή λιποψυχία.

Από την άλλη, δεν είναι εύκολο
για κανέναν ηγέτη, αλλά και απλό
πολίτη, να αποδεχθεί το τετελε-
σμένο της απώλειας κυριαρχίας

σε ένα κομμάτι της πατρίδας του.
Ειδικά έπειτα από σκληρές μάχες,
χιλιάδες θανάτους, ακρωτηρια-
σμούς, καταστροφές. Αυτός ο πό-
λεμος δεν θα τελειώσει όμως με
έναν ουκρανικό θρίαμβο και την
ανακατάληψη όλων των χαμένων
ουκρανικών εδαφών. Κανένας ψύ-
χραιμος αναλυτής δεν προβλέπει
κάτι τέτοιο. Το πιθανότερο είναι
ένα αδιέξοδο, ένα τέλμα που θα
διαρκέσει πολύ καιρό ακόμη.

Κάποια στιγμή, ο Ζελένσκι θα
μπει σε μια θέση που δεν θα ζήλευε
κανείς μας.

Μου φέρνει στο μυαλό έναν
ιστορικό διάλογο που είχε ο Αρ-
χιεπίσκοπος Μακάριος με τον Κί-
σινγκερ μετά την τουρκική εισβο-
λή στην Κύπρο. O Αμερικανός
υπουργός Εξωτερικών τού πρό-
τεινε να δεχθεί μια συμβιβαστική
λύση, σύμφωνα με την οποία οι
Τούρκοι θα μείωναν το έδαφος
που κατείχαν από 36% σε κάτι λι-
γότερο από 28%. Ο Μακάριος αν-
τέστρεψε το ερώτημα: «Πέστε ότι
η Τουρκία συμφωνεί να μειώσει
το ποσοστό της στο 28%. Το ερώ-
τημα, λοιπόν, είναι τι είναι καλύ-
τερο για εμάς. Να νομιμοποιήσου-
με μια de facto κατάσταση ή όχι;».
Ο Κίσινγκερ απέφυγε να απαντή-
σει και ο Αρχιεπίσκοπος απέρριψε
τελικά τον συμβιβασμό με το επι-
χείρημα ότι «υπάρχουν ελπίδες
ότι μια μέρα, έπειτα από πολλά
χρόνια, θα καταλήξουμε σε μια
συμφωνία που θα είναι καλύτερη
για την Κύπρο». Η συζήτηση συ-
νεχίστηκε και ο γκουρού της ρε-
αλπολιτίκ σχολίασε: «Υπάρχουν
πολλοί ήρωες που δεν ξέρουν πώς
να πάρουν πίσω 1% του εδάφους
τους». Τις μέρες αυτές, μπορώ να
φανταστώ τον Ζελένσκι να βρί-
σκεται μπροστά σε ανάλογα δι-
λήμματα. Πιθανώς ακόμη και να
ρωτάει τον Κίσινγκερ τι θα έκανε
στη θέση του...

Η εντυπωσιακήνίκη
στις τελευταίες
εκλογές του κ. Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη
–κεντρώου και φι-
λελεύθερου πολιτι-

κού– έχει αντιμετωπισθεί από πο-
λιτικούς, σχολιαστές και αναλυτές
ως ένδειξη ωριμάνσεως του εκλο-
γικού σώματος της Ελλάδος. Αλλά
και ως σάρωση των παλαιών δια-
χωριστικών γραμμών μεταξύ Δε-
ξιάς, κεντρώων ή σοσιαλδημοκρα-
τών. Ως ένα βήμα αποφασιστικό
πολιτικού μετασχηματισμού της
κοινωνίας προς τα ευρωπαϊ-κώς
ισχύοντα. Ισως πράγματι να συμ-
βαίνει αυτό.

Δεν είναι τυχαίο ασφαλώς πως
κατά την ανάγνωση των προγραμ-
ματικών δηλώσεων, το απόγευμα
της Πέμπτης, ο πρωθυπουργός
Κυριάκος Μητσοτάκης έκρινε σκό-
πιμο να αναφερθεί στους «τρεις
μεγάλους σταθμούς που σφράγι-
σαν την πρόοδο της χώρας μας
τα τελευταία εκατό χρόνια».

Πρώτος σταθμός βεβαίως κατά
τον κ. Μητσοτάκη είναι ο «αστικός
εκσυγχρονισμός του Ελευθερίου
Βενιζέλου». Λησμόνησε, ωστόσο,
ο πρωθυπουργός, ως ήταν φυσικό
και αναμενόμενο, τον Διχασμό
που δημιούργησε ο μακρινότατος
εκείνος συγγενής του, που η εθνι-
κιστική του μεγαλομανία οδήγησε
στη Μικρασιατική Καταστροφή.

Δεύτερος σταθμός ήταν ο ανορ-
θωτικός εκσυγχρονισμός των δε-
καετιών ’50 και ’60 των κυβερνή-
σεων τεχνητής ωσμώσεως –Λαϊ-
κών και Φιλελευθέρων– των πρω-
θυπουργών Αλ. Παπάγου και Κων.
Καραμανλή, που επετεύχθη έπειτα
από επίμονη προσπάθεια των
ΗΠΑ. Λησμόνησε και πάλι ο κ.
Μητσοτάκης ότι η «συγχώνευση»
εκείνη είχε ως συνέπεια την ανά-
δειξη της ΕΔΑ σε αξιωματική αν-
τιπολίτευση το 1958, με ποσοστό
24,42%. Η νεκρανάσταση του φι-
λελεύθερου Κέντρου κατέστη τότε
επιτακτική και το άστρο του Κα-
ραμανλή όδευε πλέον προς τη δύ-

ση του. Τρίτος και τελευταίος σταθ-
μός ήταν μια μόνιμη επωδός. «Ο
πολιτικός εκσυγχρονισμός της
Μεταπολιτεύσεως, εξέλιξη που
χάρη στον ιδρυτή μας Κωνσταν-
τίνο Καραμανλή στερέωσε τη Δη-
μοκρατία», είπε ο κ. Μητσοτάκης.

Και πάλι λησμόνησε ο πρωθυ-
πουργός ότι, έπειτα από σαράντα
χρόνια, το θαυμαστό εκείνο σύ-
στημα πολιτικής διακυβερνήσεως
της χώρας κατέρρευσε, η Ελλάδα
χρεοκόπησε και ανεδείχθη πρω-
θυπουργός το 2015 ο πρόεδρος
του ΣΥΡΙΖΑ Αλέξης Τσίπρας. Ομως
η Αριστερά –μαρξιστικής ή λενι-
νιστικής αφετηρίας– δεν είχε θέση
στον πολιτικό αλγόριθμο που χρη-
σιμοποιεί ο κ. Μητσοτάκης.

Είναι ομολογουμένως ωραίο
και περιεκτικό το σχήμα που πε-
ριέγραψε ο πρωθυπουργός την
Πέμπτη. Το γοητευτικό με τις ιστο-
ρικές αναφορές στο παρελθόν
είναι ότι επιδέχονται ερμηνείες
επιλεκτικές, εάν παραλείψει φυσικά
κανείς κάποια ενοχλητικά στοιχεία.
Αρκεί το όλο σχήμα να δημιουργεί
ανθεκτικό υπόβαθρο που θα στη-
ρίξει τον νέο, «τέταρτο σταθμό»
ή, όπως τον ονόμασε ο κ. Μητσο-
τάκης, τον «ευρωπαϊκό εκσυγχρο-
νισμό της ευρωπαϊκής πατρίδας
μας». Εχει κανείς την αίσθηση ότι
στη λεγομένη πλην όμως άμορφη
ιδεολογικώς ελληνική Κεντροδεξιά
κυριαρχεί κλίμα λαγνείας του Κέν-
τρου και του φιλελευθερισμού εις
βάρος της παραδοσιακής Δεξιάς.

Στην Ιταλία, ωστόσο, η πρω-
θυπουργός Τζόρτζια Μελόνι μιλάει
για την ανάγκη συνάψεως μιας
συμφωνίας της Κεντροδεξιάς με
στόχο να αποκλεισθούν οι σοσια-
λιστές – οι δύο πυλώνες δηλαδή
επί των οποίων διαμορφώθηκε
πολιτικώς η Ενωμένη Ευρώπη.

Υπάρχουν βέβαια και κάποιοι
μάλλον ποιητικής ιδιοσυγκρασίας,
που πίσω από τα ενθαρρυντικά
χαμόγελα των Βρυξελλών «βλέπουν
το ενδεχόμενο, την άβυσσο που
έρχεται». Ομως αυτοί ζουν σε ένα
δικό τους σύμπαν.

Η λαγνεία του Κέντρου
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

Γ Ν Ω Μ Ε ΣΚυριακή 9 Ιουλίου 2023

<<<<<<

Η Ελλάδα έχει κάθε
λόγο να είναι υπέρ της
μεγαλύτερης δυνατής
ελευθερίας στον διά-
πλου των Στενών ως
ενιαίου συνόλου,
όπως αναφέρονται στη
Συνθήκη του Μοντρέ.
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Η μεγάλη είδηση: «Απο-
ζημίωση ύψους 345.000
ευρώ σε Τ/κ αμερικανι-
κής καταγωγής θα κα-
ταβάλει η Κυπριακή Δη-
μοκρατία, ενώ θα του

επιστρέψει και την περιουσία του στη
Λεμεσό, η οποία αξιοποιείτο παράτυπα.
Συγκεκριμένα, ο Τ/κ Orhan Hussein
Dervish κέρδισε την εκδίκαση της
αγωγής εναντίον του γενικού εισαγ-
γελέα και υπουργού Εσωτερικών ως
Κηδεμόνα Τ/Κ Περιουσιών. Η αγωγή
αφορούσε τη διαχείριση της ακίνητης
περιουσίας του Τ/κ από τον Κηδεμόνα
Τ/Κ Περιουσιών».

Το περιουσιακό είναι κατ’ εξοχήν
πολιτικό ζήτημα, αν δεν ληφθεί η ανα-
γκαία απόφαση στο πιο υψηλό επίπεδο,
όλα θα σέρνονται στον χρόνο μέχρι
που θα το (δια)λύσει ο χρόνος και η
κάθε επόμενη ήττα του κ. Κηδεμόνα.
Το περιουσιακό ρυθμίστηκε εν πολλοίς
στο Κραν Μοντάνα, όπως ανέφερε ο
γ.γ. και ενημέρωσε το Σ.Α. του ΟΗΕ
επ’ αυτού στις 28/9/17: «Όσον αφορά
το περιουσιακό, οι πλευρές συμφώνη-
σαν κατ’ αρχήν σε δύο ξεχωριστά κα-
θεστώτα ιδιοκτησίας, ενώ απέμειναν
κάποιες λεπτομέρειες». Κανένας με
ευθύνη στα πράγματα δεν διέψευσε
οτιδήποτε από όσα ανέφερε τότε ο γ.γ.
Αίφνης, έξι χρόνια μετά, ο ΠτΔ ανοίγει
ξανά το θέμα στη δημοσιογραφική
διάσκεψη για τις 100 ημέρες της θητείας
του (20/6) απορρίπτοντας τη θέση
Γκουτέρες. 

Καθώς η ΚΔ θα πληρώνει την από
€345.000 αποζημίωση στον Orhan
Dervish, θα έχουμε ακόμα μια απόδειξη
ανάμεσα στις δεκάδες άλλες, ότι το
άλυτο Κυπριακό περπατά, αλλάζει μορ-
φές (παραλία Βαρωσιού), αλλάζει πε-
ριεχόμενα (Τρίκωμο), παίρνει στα δι-

καστήρια τον Γ.Ε., τον ΥΠΕΣ και τον
Κηδεμόνα Τ/Κ Περιουσιών (Orhan Der-
vish), ταξιδεύει τους επιβάτες κρουα-
ζιέρας σε διπλή κατεύθυνση (Λεμεσό-
Σαλαμίνα). Επίσης, «δεν ξεχνά» πως η
φθηνότερη βενζίνη κινεί την οικονομία! 

Η απόφαση του Δικαστηρίου είναι
ένα ακόμα προειδοποιητικό σήμα ότι
στραβά αρμενίζουμε –γιάλι-άλι έχουμε
ξεπεράσει και αυτό ακόμα το «όραμα»
Ντενκτάς. Καθώς ο φορολογούμενος
πολίτης θα πληρώνει την αποζημίωση,
είναι χρήσιμο ο ίδιος πολίτης να θέσει
ερωτήματα σε όλους εκείνους που του
υποσχέθηκαν τα πολύ καλύτερα –αλλά
μόνο τα χειρότερα έρχονται! Ο πολίτης
πληρώνει κάθε φορά και περισσότερα,
όσο κοροϊδεύουμε εαυτούς και αλλή-
λους, όσο αναβάλλουμε τις λύσεις, παί-
ζοντας παιχνίδια με τον (ανεξέλεγκτο)
χρόνο. 

Μέσα στην συγκυρία της αποζη-
μίωσης, ήρθε και η Έκθεση του γ.γ.
προς τα μέλη του Σ.Α. των Η.Ε. (περίο-
δος από τις 13 Δεκεμβρίου 2022 μέχρι
τις 12 Ιουνίου 2023), ημ. 4/7. Ο γ.γ. των
Η.Ε. απευθύνεται στους δύο ηγέτες
αλλά με ακροατήριο την κοινωνία των
πολιτών. 

Ο γ.γ. αφού διαπιστώνει ότι «η δι-
αίρεση μεταξύ των κοινοτήτων συνε-
χίζει να διευρύνεται» υπογραμμίζει ότι
«ο χρόνος δουλεύει εναντίον μιας αμοι-
βαία αποδεκτής πολιτικής διευθέτησης
στην Κύπρο. Καλώ τους ηγέτες των
δύο κοινοτήτων να αναλάβουν επεί-
γουσα δράση για να δημιουργήσουν
χώρο για ουσιαστικό διάλογο». 

Ύστερα ο γ.γ. ζητάει ουσιαστικές
πρωτοβουλίες, οι 11 «εντολές» του: 

1) «Καλώ τις δύο πλευρές να παρέ-
χουν στις Τεχνικές Επιτροπές την απα-
ραίτητη στήριξη και ευχέρεια προκει-
μένου να διατηρήσουν την ικανότητά

τους να λειτουργούν, να παράγουν
αποτελέσματα.

2) Οι Δικοινοτικές Τεχνικές Επιτρο-
πές θα μπορούσαν να κάνουν περισ-
σότερα. Ειδικότερα τα εμπόδια που
αντιμετωπίζει η Τεχνική Επιτροπή για
την Παιδεία είναι κάτι το ατυχές και
πρέπει να αντιμετωπιστούν. 

3) Η ενίσχυση της συνεργασίας επί
φυσικών και ανθρωπογενών κρίσεων
και η ανάπτυξη συγκεκριμένων προ-
τάσεων που να καλύπτουν μια συντο-
νισμένη πρόληψη και αντιμετώπιση
είναι ύψιστης σημασίας.

4) Χαιρετίζω την επέκταση της χρη-
ματοδότησης της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής προς τις Τεχνικές Επιτροπές- στή-
ριξη της Ε.Ε. σε υπό συζήτηση έργα
όπως η ηλεκτροπαραγωγός μονάδα με
φωτοβολταϊκά που δυνητικά θα δημι-
ουργηθεί στη νεκρή ζώνη. 

5) Ενθαρρύνω τους δύο ηγέτες να
συμφωνήσουν και να εφαρμόσουν
αμοιβαία αποδεκτά Μέτρα Οικοδόμη-
σης Εμπιστοσύνης. 

6) Παροτρύνω τους δύο ηγέτες να
ενθαρρύνουν τις επαφές και τη συ-
νεργασία μεταξύ των δυο κοινοτήτων.

7) Καλώ τους ηγέτες να στοχεύσουν
επίσης σε μια πιο συμπεριληπτική συ-
νεργασία μεταξύ των δύο κοινοτήτων
τώρα και να εμπλέξουν αποτελεσματικά
τις γυναίκες, τις μειονότητες, τη νεολαία
και τα άτομα με αναπηρίες.

8) Οι δύο ηγέτες πρέπει να προωθή-
σουν ενεργά τις επαφές μεταξύ του
κόσμου, τη συνεργασία και το εμπόριο,
περιλαμβανομένου μέσω της βελτίωσης
των υφιστάμενων σημείων διέλευσης
και του ανοίγματος νέων.

9) Η εξέταση υποβοηθητικών μο-
νομερών βημάτων ή χειρονομιών πρέ-
πει επίσης να τύχει σοβαρής προσοχής,
καθώς αυτά μπορεί να αποτελέσουν

σημαντικές επενδύσεις προς μια αμοι-
βαία συμφωνημένη διευθέτηση. 

10) Το γενικό πεδίο των Μέσων Ενη-
μέρωσης στο νησί δεν ήταν βοηθητικό,
με περιστατικά λανθασμένης ενημέ-
ρωσης ή παραπληροφόρησης, τα οποία
συνέχισαν να υποσκάπτουν τις προ-
σπάθειες για οικοδόμηση εμπιστοσύνης
μεταξύ των πλευρών.

11) Ένα σημαντικό βήμα προς τα
μπρος θα ήταν μία συμφωνία με τις
πλευρές για τον διορισμό ενός απε-
σταλμένου των Η.Ε. που θα μπορούσε
να διερευνήσει τρόπους για την εξεύ-
ρεση κοινού εδάφους προς την επα-
νέναρξη των διαπραγματεύσεων για
μια διαρκή διευθέτηση στην Κύπρο». 

Συνολικά, ο γ.γ. ζητάει «επείγουσα
δράση». Μόνο οι επείγουσες δράσεις
κατεβάζουν τα εμπόδια και φέρνουν
και τον απεσταλμένο. 

Αν ζητάς μόνο απεσταλμένο και
παραγνωρίζεις όλα τα άλλα, δεν κερ-
δίζεις πόντους. Λοιπόν, και να έρθει
σήμερα το πρωί απεσταλμένος από τα
Η.Ε. ακριβώς τα πιο πάνω θα ζητήσει,
γιατί μόνο έτσι θα κινηθεί το καράβι,
θαυματοποιοί δεν υπάρχουν. Γι’ αυτό
ο επικεφαλής των Η.Ε. ζητάει αυτά,
για να αξιολογήσει και να αποφασίσει.
Θέτει τους όρους του:

1. Όχι ξανά συνομιλίες χάριν των
συνομιλιών.

2. «Χώρος για ουσιαστικό διάλογο».
3. «Αυτή τη φορά τα πράγματα θα

είναι διαφορετικά».
4. «Ουσιαστικές, προσανατολισμένες

σε αποτελέσματα διαπραγματεύσεις
που να οδηγήσουν σε μια διευθέτη-
ση».

5. «Συμφωνία με τις πλευρές για τον
διορισμό ενός απεσταλμένου των Η.Ε.». 

Έντεκα εντολές με... αποζημιώσεις! 
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Η ατμόσφαιρα στην κοινότητα Λα Γκρέσια της Νικαράγουας είναι καλυμμένη με ηφαιστειακή τέφρα και με έντονη την οσμή θείου, μετά την έκρηξη του ηφαιστείου San
Cristobal, το υψηλότερο στη Νικαράγουα, στις 5 Ιουλίου, στην Chinandega. 

www.larkoslarkou.org.cy

Ηδη από τις αρχές του ’90, ο Γάλλος γε-
ωγράφος και διπλωμάτης Michel Fou-
cher όριζε πως τα σύνορα, σε μια πιο
μοντέρνα εκδοχή του όρου τους, απο-
τελούν «στοιχειώδεις διαρθρώσεις του
χώρου που έχουν ευθύγραμμη μορφή

και λειτουργούν ως σημεία αναφοράς για την γεω-
πολιτική ασυνέχεια και οριοθέτηση σε τρία επίπεδα:
του πραγματικού, του συμβολικού και του φαντασια-
κού». Στην Κύπρο η συζήτηση για το Κυπριακό, του-
λάχιστον σε φαντασιακό επίπεδο, είναι μια συζήτηση
για τα σύνορα. Εξού και το γνωστό, μετά την εθνική
καταστροφή του 1974, «τα σύνορά μας είναι στην
Κερύνεια», που εξ ορισμού δεν ισχύει, μιας και η Κε-
ρύνεια τελεί υπό de facto στρατιωτική κατοχή. Στο
συμβολικό επίπεδο, που μετά το ’63-64 έγινε ρεαλιστικό,
ξανά το 1974, τα σύνορα στην Κύπρο ορίστηκαν από
το μέτωπο, με την αυστηρή έννοια του στρατιωτικού
όρου. Το μέτωπο του ’63-64 χάραξε την «πράσινη
γραμμή» και η έκβαση του πολέμου τον Ιούλιο του
1974 γέννησε έναν αμιγώς γεωστρατηγικό χώρο. Ένα
ανάχωμα. Μια γραμμή κατάπαυσης πυρός (ΓΚΠ). Με
φυλάκια στα οποία όλοι υπηρετήσαμε και θα κληθούμε
ως έφεδροι να κρατήσουμε αν συμβεί κάτι. 

Φυσικά, η Κύπρος που, με βεστφαλικούς όρους,
συνέχισε και συνεχίζει να υφίσταται το 2004 εισήλθε
στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως ισότιμο κράτος-μέλος
με έναν συμπληρωματικό αστερίσκο ωστόσο σε
σχέση με το καθεστώς που διέπει την πράσινη γραμμή.
Τόσο η Γεωγραφία όσο και η κοινωνική επιστήμη
και δη οι Πολιτικές Επιστήμες και οι Διεθνείς Σχέσεις
όταν έχουν να κάνουν με… μέτωπα και σύνορα γεν-
νούν τρεις κυρίαρχες τάσεις ή, ακριβέστερα, φαινόμενα
σε σχέση με τον χώρο: Δημιουργούν εμπόδια, δηλαδή
ορίζουν τον διαχωρισμό. Μια συνθήκη που τη ζούμε
κατά μήκος της (νήσου) Κύπρου από το 1963-1964
και, σε πλήρη ισχύ, μετά το 1974. Δημιουργούν
διεπαφή κι αλληλεπίδραση, γιατί ένα μέτωπο ανοίγει
και κλείνει αναλόγως. Στην Κύπρο μετά το 2004 το
μέτωπο άνοιξε φέρνοντας διαμέσου των οδοφραγ-
μάτων σε επαφή τις δύο κοινότητες αλλά και εκάστη
κοινότητα με το υπόλοιπο της πατρίδας της και,
τέλος, δημιουργούν φαινόμενα αμιγώς εδαφικά. Δη-
λαδή ζώνες που οριοθετούνται με συγκεκριμένες
ταυτότητες. Αυτό που οι Αγγλοσάξονες όρισαν ως
μεθορίους (frontiers), που στην Κύπρο δεν το βιώνουμε
ακριβώς λόγω μεγέθους και νησιωτικού ανάγλυφου
αλλά που μέρος της κάθε κοινότητας το αισθάνεται
ταυτοτικά. Εξού κι αν ταξιδέψει κάποιος σε ένα χωριό
εγγύς της νεκρής ζώνης, ακόμη κι αν αυτό θέλει ένα
δεκάλεπτο με αμάξι από το κέντρο της Λευκωσίας,
θα δει την ταμπέλα «η ακριτική κοινότητα τάδε σας
καλωσορίζει». 

Αυτές οι σύνθετες φιλοσοφικά αλλά απλές ως προς
την κατανόηση έννοιες που εκκινούν από την κα-
τανόηση της Γεωγραφίας, του τερέν (ως πεδίου κι
όχι θεωρητικά) αλλά και από την κοινωνική μηχανική
στην Κύπρο δεν απασχόλησαν ποτέ τη δημόσια συ-
ζήτηση περί βενζίνης στα Κατεχόμενα, ανοικτών
και κλειστών οδοφραγμάτων, ή ακόμη σοβαρότερα
της συνοριοποίησης της νεκρής ζώνης απέναντι σε
μια μεγαλύτερη πληθυσμιακά και σε στρατιωτική
ισχύ Τουρκία ή απέναντι σε μια πρόκληση όπως το
προσφυγικό ή η παράτυπη μετανάστευση. Και δεν
απασχόλησαν και το τεχνοκρατικό συγκείμενο της
ευρωπαϊκής πλέον Κύπρου, εδώ και μια εικοσαετία
όσο κι αν αναζητούμε Ευρωπαίο διαμεσολαβητή επι-
πέδου… Μέρκελ για το Κυπριακό. Κοινώς δεν απα-
σχόλησαν, ποτέ, τη συζήτηση για το Κυπριακό και
τις συνομιλίες. 

Τα επόμενα χρόνια ανεξαρτήτως του τι προτάσσει
η ρομαντική μας προσήλωση στο φαντασιακό, η γε-
ωπολιτική ασυνέχεια θα οριοθετηθεί με ρεαλιστικούς
όρους ως προς τι θα συμβαίνει κατά μήκος της πρά-
σινης γραμμής. Καιρός να αρχίσουμε να το συνει-
δητοποιούμε.

Αιχμάλωτοι του
φαντασιακού μας 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Την Πέμπτη, η μεγα-
λύτερη πολιτική ομά-
δα της Ευρώπης, το
Ευρωπαϊκό Λαϊκό
Κόμμα, ανέβασε στο
Twitter ανάρτηση η

οποία υποστήριζε πως η νομοθεσία
για την αποκατάσταση της φύσης
την οποία προσπαθεί να μπλοκάρει
«έχει καλές προθέσεις αλλά κακό
σχεδιασμό», με αποτέλεσμα, για
παράδειγμα, να μετατρέψει το Ρο-
βανιέμι της Φινλανδίας σε δάσος.
Το εν λόγω tweet ξεκινούσε με έκ-
κληση Φινλαδού ευρωβουλευτή
προς τον αντιπρόεδρο της Κομισιόν
για την Ευρωπαϊκή Πράσινη Συμ-
φωνία: «Μη διώξετε τον Άη Βασίλη
από το σπίτι του».

Την προηγούμενη, σε άλλη ανάρ-
τηση, το ΕΛΚ είχε υποστηρίξει πως
ο νόμος για την αποκατάσταση της
φύσης θα οδηγήσει σε μετατροπή
του... Ελσίνκι σε δάσος (χωρίς να
αναγνωρίζει πως τα κριτήρια δια-

φέρουν από πόλη σε πόλη ανάλογα
με το πόσο πράσινο περιέχει ήδη).
Τα προεόρτια της προεκλογικής πε-
ριόδου για τις ευρωεκλογές έχουν
λοιπόν ξεκινήσει ήδη στις Βρυξέλ-
λες, και το ΕΛΚ ήδη καθησυχάζει
άθελά του τους Κύπριους που έχουν
παράπονο για την έλλειψη σοβα-
ρότητας στην κυπριακή πολιτική,
δείχνοντας πως τα φαιδρά συμβαί-
νουν και στις καλύτερες (πολιτικές)
οικογένειας.

Μετά τις καλοκαιρινές διακοπές
η προεκλογική θα αρχίσει όλο και
περισσότερο να μεταλλάσσεται και
να συνδυάζεται με τα θέματα που
απασχολούν τους ψηφοφόρους στα
κράτη μέλη, οι πολιτικές θέσεις των
κομμάτων θα γίνουν ψηφοδέλτια,
και τα πρόσωπα στα ψηφοδέλτια
αυτά θα κληθούν να ισορροπήσουν
μεταξύ των θεμάτων πάνω στα
οποία θα δουλέψουν αν εκλεγούν
και των θεμάτων που θεωρούν πως
είναι πιο εύκολα αναγνωρίσιμα από

τους ψηφοφόρους. Οπότε θα είμαστε
τυχεροί αν δεν ακούσουμε και χει-
ρότερα. Όσοι ενδιαφερόμαστε για
τις ευρωπαϊκές εκλογές (που ίσως
θα αυξηθούμε, αν οι τοπικές εκλογές
τραβήξουν κόσμο στις κάλπες) καλό
είναι να βλέπουμε τις προεκτάσεις
των επιλογών μας στο επίπεδο της
Ε.Ε., και της πολιτικής στην Ε.Ε.
στα καθ’ ημάς. Το παιχνίδι στις Βρυ-
ξέλλες λοιπόν έχει ξεκινήσει, με το
Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα του Μάν-
φρεντ Βέμπερ, όπου ανήκει ο ΔΗΣΥ,
να επιχειρεί να στείλει πίσω στο

μηδέν τις διεργασίες για τη νομο-
θεσία για την αποκατάσταση της
φύσης, επενδύοντας στις ψήφους
των αγροτών, υποστηρίζοντας πως
θα επηρεαστούν από την απώλεια
καλλιεργήσιμης γης.

Την επόμενη εβδομάδα στην
Ολομέλεια θα κριθεί αν η νομοθεσία
θα προχωρήσει σε κάποια μορφή
ή αν η Κομισιόν θα αναγκαστεί να
επιστρέψει με νέα πρόταση, κάτι
που δεν αναμένεται να γίνει πριν
τις ευρωεκλογές.

Ανεξάρτητα από την ουσία της
διαφωνίας, οι επικριτές του ΕΛΚ
συνδέουν τη στάση του με την εμ-
μονή του κ. Βέμπερ να υποσκάψει
την Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν και
τις (μη επιβεβαιωμένες) φιλοδοξίες
της για δεύτερη θητεία ως Προέδρου
της Κομισιόν. Ακόμα και άτομα που
συνδέονται με το ΕΛΚ και θεωρούν
πως υπάρχουν αδυναμίες στο νο-
μοσχέδιο, αναγνωρίζουν πως παί-
ζουν τον δικό τους ρόλο και οι φι-

λοδοξίες Βέμπερ, ο οποίος είχε επι-
διώξει την εκλογή του στην προ-
εδρία της Κομισιόν το 2019 ως υπο-
ψήφιος της μεγαλύτερης πολιτικής
ομάδας. Η νομοθεσία για την απο-
κατάσταση της φύσης παραμένει
μια περίπλοκη συζήτηση που δύ-
σκολα τραβά πάνω της τα φώτα
των ΜΜΕ. Την ίδια στιγμή ξεκινά
στις Βρυξέλλες η συζήτηση μεταξύ
των θεσμών για μια νέα αρχή ελέγ-
χου και λογοδοσίας για τους πολι-
τικούς αξιωματούχους, ως συνέχεια
του σοκ που προκάλεσε το σκάν-
δαλο Qatargate, που έχει παίξει
πολύ στις τηλεοράσεις μας λόγω
της true crime θεματολογίας και
της γκλάμουρ αισθητικής του.

Και σε αυτή την περίπτωση, οι
πολιτικές ομάδες ξεκίνησαν την
προεκλογική, με τους Renew (Φι-
λελεύθεροι) να διαφωνούν με την
πρόταση της Κομισιόν λόγω της
απουσίας ισχυρών μηχανισμών λο-
γοδοσίας, καθώς πρόκειται περισ-

σότερο για έναν μηχανισμό συν-
τονισμού και λιγότερο για τον αυ-
στηρό θεσμό ελέγχου που πολλοί
θεωρούν πως χρειάζεται. Η έκκληση
των Φιλελευθέρων στην Κομισιόν
να φέρει μια διαφορετική πρόταση
θα ήταν κάτι απλό σε άλλες χρονικές
περιόδου, όμως τώρα έγινε αφορμή
για το ΕΛΚ να απαντήσει με ένα
whataboutismπου θυμίζει κυπριακό
κόμμα, υποστηρίζοντας πως το Re-
new κάνει αυτό για το οποίο κατη-
γορεί την κεντροδεξιά.

Φυσικά θα πρέπει να αναγνω-
ρίσουμε κάτι στον κ. Βέμπερ και
τους εμπνευστές της καμπάνιας
για τη νομοθεσία της αποκατάστα-
σης της φύσης. Δίνουν την ευκαιρία
στους ψηφοφόρους να δουν τις Βρυ-
ξέλλες όχι ως ένα βαρετό και γκρίζο
τοπίο αγέλαστων γραφειοκρατών,
αλλά ως πολιτικής αρένας όπου
υπάρχει χώρος και για χιούμορ.

Ο Άης Βασίλης στην προεκλογική
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<

Η νομοθεσία για την
αποκατάσταση της φύ-
σης παραμένει μια περί-
πλοκη συζήτηση που
δύσκολα τραβά πάνω της
τα φώτα των ΜΜΕ. 
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Μετά τα πολυήμερα
επεισόδια στις πόλεις
της Γαλλίας, τα ερω-
τήματα πληθαίνουν,
χωρίς όμως να σχε-
τίζονται όλα με τα

κοινωνικά προβλήματα ή τις αιτίες
των αναταραχών. Τέτοια ερωτή-
ματα είναι όσα αφορούν τις οικο-
νομικές αλλά και πολιτικές επιπτώ-
σεις των τελευταίων γεγονότων.
Πόσο κοστίζει η προστασία ενός
κράτους όταν απειλείται από τους
ίδιους τους πολίτες του; Ποιος θα
πληρώσει για την αποκατάσταση
των ζημιών και την αποζημίωση
των μικροεπιχειρηματιών που είδαν
τα καταστήματά τους να παραδί-
δονται σε πλιατσικολόγους και εμ-
πρηστές; Ποιος αναλαμβάνει το
κόστος μη λειτουργίας των επιχει-
ρήσεων όλο αυτό το διάστημα, τις
υπερωρίες των αστυνομικών δυ-
νάμεων και τα έξοδα των νοσοκο-
μείων για τους τραυματίες; Αυτά
είναι μερικά από τα ερωτήματα
που εγείρονται και που δεν έχουν
άμεση σχέση με τα κοινωνικά αίτια
της έκρηξης και της οργής των πο-
λιτών. Είναι όντως μια νέα οικονο-
μική καταστροφή τα όσα συνέβη-
σαν ή μήπως με κάποιον παράδοξο

τρόπο όλο αυτό αποτελεί ευκαιρία
ανάπτυξης για τη γαλλική οικονο-
μία; Στο ερώτημα αυτό θα μπορούσε
κάλλιστα να απαντήσει για εμάς
σήμερα ο Γάλλος οικονομολόγος
Frédéric Bastiat, συγγραφέας του
πάντα επίκαιρου άρθρου «Αυτά
που βλέπουμε και αυτά που δεν
βλέπουμε» (1850). 

Ο Bastiat θέτει το εξής ερώτημα:
«Υπήρξατε ποτέ μάρτυρας της ορ-
γής αυτού του ακέραιου πολίτη,
του Κυρίου Ιάκωβου, όταν ο αδιόρ-
θωτος γιος του έτυχε να σπάσει
ένα τζάμι; Αν έχετε παρακολουθήσει
αυτό το θέαμα, σίγουρα θα έχετε
παρατηρήσει ότι οι θεατές, ακόμη
και τριάντα να είναι, μοιάζουν να
είναι όλοι σύμφωνοι με τα παρή-
γορα λόγια που λένε στον άτυχο
ιδιοκτήτη: ουδέν κακό αμιγές καλού.
Τέτοια ατυχήματα κρατούν τη βιο-
μηχανία σε λειτουργία. Τι θα γινό-
ταν με τους κατασκευαστές τζα-
μιών, αν κανείς δεν έσπαγε ποτέ
ένα παράθυρο;’ Με άλλα λόγια, το
ατύχημα είναι ευκαιρία για έναν
ολόκληρο κλάδο της οικονομίας.
Παραγωγοί, προμηθευτές, μετα-
φορείς, εργάτες τοποθέτησης τζα-
μιών, πρώτες ύλες κ.ο.κ., όλοι όσοι
κερδίζουν από την τοποθέτηση

ενός νέου τζαμιού χαίρονται με
κάθε παλιό τζάμι που σπάει. Σύμ-
φωνα με αυτή τη λογική, όλες οι
καταστροφές που συνέβησαν τόσο
στα γαλλικά προάστια όσο και στα
κέντρα των μεγαλουπόλεων έχουν
και τη θετική τους πλευρά. Το κρά-
τος θα αναγκαστεί να βρει τα χρή-
ματα και να επενδύσει στην πραγ-
ματική οικονομία. Επαγγελματίες
και βιοπαλαιστές θα χρηματοδο-
τηθούν από κρατικές επενδύσεις
να επισκευάσουν τα σπασμένα, να
αποκαταστήσουν τα κλεμμένα και
τα κατεστραμμένα, να αποζημιώ-
σουν τον χαμένο τζίρο. Τα πολυή-
μερα επεισόδια θα γίνουν δηλαδή
αφορμή για εφαρμογή φιλολαϊκής

σοσιαλιστικής οικονομικής πολι-
τικής από τη γαλλική κυβέρνηση,
η οποία καλείται τώρα να αντλήσει
τους πόρους για τον σκοπό αυτό.
Δανεισμός, αύξηση της φορολογίας
ή και χρήση κεφαλαίων αρχικά κα-
τανεμηθέντων σε άλλους σκοπούς,
όλοι αυτοί οι μηχανισμοί ή συν-
δυασμοί αυτών θα ενεργοποιηθούν
για να εξασφαλιστούν να αναγκαία
κεφάλαια για τη νέα οικονομική
πολιτική δημόσιων επενδύσεων.  

Θα μπορούσε μάλιστα να ισχυ-
ρισθεί κάποιος ότι οι εξεγερμένοι
πέτυχαν τον σκοπό τους. Η εξέ-
γερσή τους κατά του «κακού» φι-
λελευθερισμού και του επάρατου
νεοφιλελευθερισμού της αγοράς
καρποφόρησε. Πολέμησαν υπέρ
μια νέας οικονομικής πραγματικό-
τητας, την οποία στο τέλος δια-
μόρφωσαν με την πράξη τους. Όσο
αποτρόπαια κι αν φαίνονται τα γε-
γονότα, οδήγησαν τελικά σε ένα
μεγάλο καλό, την αλλαγή πλεύσης
της οικονομίας, που μοιραία από
φιλελεύθερη θα γίνει, εν μέρει του-
λάχιστον, κρατιστική. Διότι φυσικά,
σκοπός των επεισοδίων δεν ήταν
ποτέ να αποδυναμωθεί το κράτος,
αλλά να αναγκασθεί να κοιτάξει
προς τη μεριά των εξεγερμένων,

να διαθέσει τα μέσα του για να βελ-
τιώσει τη ζωή τους, να χρηματο-
δοτήσει το δίκτυο μικροεπαγγελ-
ματιών και μικροεπιχειρήσεων που
δραστηριοποιούνται στη «ζώνη».
Αυτά όμως, έλεγε ο Bastiat, είναι
μόνο «αυτά που βλέπουμε» και που
ίσως θα δούμε. Υπάρχουν όμως και
«αυτά που δεν βλέπουμε» και που
σίγουρα δεν θα δούμε. 

«Τώρα, στη φράση ‘ουδέν κακό
αμιγές καλού’ εμπεριέχεται μια ολό-
κληρη θεωρία, την οποία είναι καλό
να παρατηρήσουμε στην πράξη σε
αυτή την πολύ απλή περίπτωση,
αφού είναι ακριβώς η ίδια με εκείνη
που, δυστυχώς, διέπει τους περισ-
σότερους οικονομικούς μας θε-
σμούς. Ας υποθέσουμε ότι πρέπει
να δαπανηθούν έξι φράγκα για την
αποκατάσταση της ζημιάς. Αν θέ-
λουμε να πούμε ότι το ατύχημα πα-
ράγει έξι φράγκα για τη βιομηχανία
τζαμιών, ότι ενθαρρύνει την προ-
αναφερθείσα βιομηχανία με το πο-
σό των έξι φράγκων, συμφωνώ,
δεν αμφισβητώ σε καμία περίπτωση
ότι συλλογιζόμαστε σωστά. Ο τζα-
μάς θα πάρει τα έξι φράγκα και θα
ευχαριστήσει το enfant terrible.
Αλλά αν καταλήξει κανείς στο συμ-
πέρασμα, όπως γίνεται πολύ συχνά,

ότι είναι καλό να σπάμε τζάμια,
διότι αυτό κάνει το χρήμα να κυ-
κλοφορεί, ενθαρρύνει τη βιομηχα-
νία γενικά, τότε είμαι υποχρεωμένος
να αναφωνήσω: σταματήστε εκεί!
Η θεωρία σας σταματά σε αυτό που
μπορούμε να δούμε, δεν λαμβάνει
υπόψη της αυτό που δεν μπορούμε
να δούμε. Και δεν βλέπουμε ότι,
αφού ο αστός μας ξόδεψε έξι φράγ-
κα για ένα πράγμα, δεν θα μπορέσει
να τα ξοδέψει για κάτι άλλο. Δεν
βλέπουμε ότι αν δεν είχε να αντι-
καταστήσει ένα παράθυρο, θα είχε
αντικαταστήσει, για παράδειγμα,
τα παλιά του παπούτσια ή θα είχε
τοποθετήσει ένα άλλο βιβλίο στη
βιβλιοθήκη του. Εν ολίγοις, θα είχε
χρησιμοποιήσει τα έξι φράγκα του
διαφορετικά». Όσοι λοιπόν σκέ-
φτονται ότι οι καταστροφές κατά
την περίοδο των ταραχών θα μπο-
ρούσαν τελικά να είναι ωφέλιμες
για τους πολίτες, ας συλλογιστούν
ότι τον μόνο που ευνοούν είναι τον
ίδιο αυταρχικό κρατισμό, υπεύθυνο
για την κατάσταση στις πόλεις της
Γαλλίας.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι Av. Kαθη-
γητής Πολιτικής και Κοινωνικής Φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.
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Για μια ισχυρή Ευρώπη των αξιών και του δικαίου
Του ΠΑΝΙΚΟΥ ΛΕΩΝΙΔΟΥ

Ανθρωπος έναντι της
μηχανής, ήταν το με-
γάλο στοίχημα, το οποίο
καθήλωνε πριν από με-
ρικές δεκαετίες, όλο τον
κόσμο. Πρωταγωνιστές

ο σπουδαιότερος ίσως σκακιστής του
κόσμου, ο Γιούρι Κασπάροφ και οι
πανίσχυροι για την εποχή τους ηλε-
κτρονικοί υπολογιστές, οι οποίοι μπο-
ρούσαν να κάνουν υπολογισμούς,
εκατομμύρια φορές πιο γρήγορα από
τους ανθρώπους.

Οι νίκες εναλλάσσονταν, αλλά στο
τέλος της ημέρας, αποδείχθηκε ότι ο
άνθρωπος, με τη δύναμη της φαντα-
σίας, άρα και της μπλόφας, μπορούσε
και νίκησε τελικά το μηχάνημα. Όλα
ξεκινούν από τη φιλοσοφική ρήση,
ότι ο άνθρωπος είναι το ασθενέστερο
ζώο στον κόσμο, αλλά με το ισχυρό-
τερο μυαλό. Ακολουθούν η ομιλία, τα
αισθήματα, η φαντασία και τελικά η
θέωση του ανθρώπου, όπως και αν
αυτή ορίζεται. 

Η «τρέλα» της τεχνολογίας δεν έχει
όρια, όπως και η «τρέλα» του μυαλού.
Ο νέος τρόμος για το τέλος του κόσμου
ακούει στο όνομα της τεχνητής νοη-
μοσύνης. Το νέο «παιχνίδι» στους ηλε-
κτρονικούς υπολογιστές και τα κινητά
τηλέφωνα, το ChatGPT, το θαύμα της
τεχνητής νοημοσύνης, ξέρει τα «πάν-
τα» και λέει τα «πάντα» σε δευτερό-
λεπτα. Μετά την πρώτη έκπληξη, έρ-
χεται μοιραία ο φόβος, ότι τα λεγόμενα
έξυπνα μηχανήματα θα κλέψουν τις
δουλειές των ανθρώπων, θα κατευ-
θύνουν τη ζωή τους και τελικά θα κα-
ταστρέψουν τον άνθρωπο και την αν-
θρωπότητα. Ο φόβος επιτάθηκε το
τελευταίο διάστημα και από την ανοι-
κτή επιστολή εκατοντάδων κορυφαίων
επιστημόνων, από τα καλύτερα πα-
νεπιστήμια του κόσμου, οι οποίοι προ-
ειδοποιούν ότι έρχεται το τέλος του
κόσμου, λόγω τεχνητής νοημοσύνης
και υποδεικνύουν ότι πρέπει να λη-
φθούν μέτρα.

Ο φόβος των μηχανών ξεκίνησε
μερικούς αιώνες πριν, με τη βιομη-
χανική επανάσταση, επιτάθηκε με
την έλευση των ηλεκτρονικών υπο-
λογιστών και σήμερα παίρνει διαστά-
σεις τρόμου, με την έλευση της τε-
χνητής νοημοσύνης. Γράφεται ότι για
πρώτη φορά υπάρχουν μηχανές οι
οποίες «σκέπτονται» και λαμβάνουν
αποφάσεις. Στα Μέσα Κοινωνικής Δι-
κτύωσης γράφεται ήδη ότι ρομπότ
σκότωσαν τους δημιουργούς τους.
Όλα αυτά βεβαίως κινούνται στο εκ-
κρεμές της αλήθειας, του ψέματος.
Ξεκινούν από τον μύθο ή την πραγ-
ματικότητα, ότι μηχανές σκότωσαν
χιλιάδες εργάτες και φθάνουν μέχρι
τη ρήση, ότι για να πλουτίσει κάποιος
πρέπει να πατήσει επί πτωμάτων. 

Στην εξίσωση της τεχνητής νοη-
μοσύνης πάντα παρεμβάλλεται ως
άγνωστος «Χ» ο παράγοντας της ψυ-
χολογίας, της φαντασίας, της μπλόφας

και κυρίως ο παράγοντας των παθών
των ανθρώπων, είτε αυτά ονομάζονται
ζήλια, είτε μίσος, είτε αγάπη, είτε ακό-
μη και παραλογισμός. Όπως τραγουδά
και ο Στέλιος Καζαντζίδης: «Άλλος με-
θάει από χαρά / και άλλος από λύπη /
και εγώ για την αγάπη μου / που από
κοντά μου λείπει…». Τα «έξυπνα» ή
«παλαβά» μηχανήματα, είτε έτσι, είτε
αλλιώς, κινούνται πάντα στη βάση
κανόνων και ανάλογου προγραμμα-
τισμού και σίγουρα δεν έχουν αισθή-
ματα, τα οποία αποτελούν προνόμιο,
μόνο των ανθρώπων. Ίσως θα πρέπει
να καλείται τεχνητή α-νοημοσύνη.
Από το άλφα το στερητικό, το οποίο
ανατρέπει και ακυρώνει, την έννοια
της λέξης η οποία ακολουθεί. 

Στην «τρέλα» των νέων τεχνολο-
γικών επινοήσεων, εντάσσεται και
το όπλο του μέλλοντος, όπως αποκα-
λούνται οι κβαντικές δορυφορικές
επικοινωνίες. Ήδη βρίσκεται σε εξέ-
λιξη, ένας σιωπηλός πόλεμος μεταξύ
Ηνωμένων Πολιτειών και Κίνας, χωρίς
να ξέρει κανείς τι ακριβώς συμβαίνει
στη Ρωσία, την Ινδία, στο Ισραήλ και
άλλες τεχνολογικά εξελιγμένες χώρες.
Σε αυτό το πεδίο, ήδη εργάζεται και
η Hellas Sat, όπως ανακοινώθηκε στο
Φόρουμ των Δελφών από τον διευθύ-
νοντα σύμβουλο της εταιρίας, Χρι-
στόδουλο Πρωτοπαπά. Επεσήμανε
ότι «οι κβαντικές επικοινωνίες και οι
κβαντικοί υπολογιστές είναι το υπε-
ρόπλο του μέλλοντος και του κυβερ-
νοπολέμου, που επέρχεται. Μπορούν
να σπάσουν πρωτόκολλα κρυπτογρά-
φησης σε 10 δευτερόλεπτα». Και γι’
αυτούς οι οποίοι αντιλαμβάνονται
την έννοια της κυβερνοασφάλειας
και του κυβερνοεγκλήματος, αυτό
αποτελεί ένα απίστευτο γεγονός. Αξίζει
να σημειωθεί ότι το 50% του εγκλή-
ματος, υπολογίζεται ότι διενεργείται
διαδικτυακά.

«Ουδέν κακόν, αμιγές καλού…»
και η τεχνητή νοημοσύνη, το τελευταίο
επινόημα του ανθρώπου, εκτός από
φόβο, σίγουρα κουβαλά και πολλές
ελπίδες. Αυτός ο έρμος κόσμος, της
ταλαιπωρίας, της διαφθοράς, των εγ-
κλημάτων και των καταστροφικών
πολέμων, μπορεί να αναγεννηθεί με
τη βοήθεια μηχανών, τις οποίες θα
κατευθύνουν τίμιοι άνθρωποι. Από
τα πιο απλά, τη ρύθμιση των φώτων
τροχαίας, ώστε να αντιμετωπιστεί το
κυκλοφοριακό χάος, μέχρι και τα πολύ
σύνθετα επινοήματα και την αναδη-
μιουργία ανθρώπινων μελών, ώστε
να μειωθεί ο πόνος των ανθρώπων.
Κατά τα άλλα αυτός ο κόσμος, «ο μι-
κρός, ο μέγας» ακολουθεί κυκλική φο-
ρά, γεννιέται και πεθαίνει και κατευ-
θύνεται κάθετα προς τον δημιουργό
του, σε μια άλλη διάσταση. Ευτυχώς
από αυτή την πορεία προς τον θάνατο,
δεν υπάρχουν εξαιρέσεις, ούτε για
ανθρώπους, ούτε για μηχανές. 

Τεχνητή
α-νοημοσύνη

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Το σπασμένο τζάμι
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Π ροέρχομαι από ένα νησί στη νοτιοα-
νατολική άκρη της Μεσογείου, στο
μεταίχμιο κυριολεκτικά τριών ηπεί-

ρων, της Ευρώπης, της Ασίας και της Αφρικής,
του οποίου η πολιτισμική ταυτότητα ήδη
σφραγίστηκε από τα τέλη της δεύτερης χι-
λιετίας π.Χ., με την έλευση των Αχαιών.
Εφεξής εντάχθηκε, χωρίς διακοπή, στον
ευρύτερο ελληνικό πολιτισμικό χώρο, ανε-
ξαρτήτως της κρατικής εξουσίας, που επι-
κρατούσε κατά μεγάλα χρονικά διαστήματα
από διάφορες δυνάμεις. Η ελληνική γλώσσα,
η ελληνική γραμματεία, η ελληνική φιλο-
σοφία ήταν τα στοιχεία που κατέστησαν
την Κύπρο μέρος του ελληνικού και, κατά
συνέπεια, του ευρωπαϊκού κόσμου. Και επ’
αυτού του πολιτισμικού εδάφους σπάρθηκε
ήδη από τον 1ο αιώνα, εποχή που η Κύπρος
ήταν τμήμα της Ρωμαϊκής Aυτοκρατορίας,
ο σπόρος του χριστιανισμού, από τους Απο-
στόλους Παύλο και Βαρνάβα. Έκτοτε, ο χρι-
στιανισμός και ιδιαίτερα η Ορθοδοξία κα-
τέστη αδιάσπαστο στοιχείο των Κυπρίων
στο διάβα δύο χιλιετιών, όπως και όλων των
Ελλήνων. Αυτό ήταν το υπόβαθρο της ιστο-
ρίας μας, της παράδοσής μας, της ταυτότητάς
μας. 

Αυτά τα στοιχεία συγκρότησαν τον Ευ-
ρωπαίο άνθρωπο, την ευρωπαϊκή σκέψη,
την ευρωπαϊκή τέχνη. Αυτά υπήρξαν τα
κοινά θεμέλια επί των οποίων οικοδομήθηκε
η αίσθηση της ενότητας των ευρωπαϊκών
λαών, παρά τις επιμέρους διαφορετικές ιστο-
ρικές τους περιπέτειες. Ασφαλώς, οι καιροί
αλλάζουν. Και μαζί οι ιδέες, που ανανεώ-
νονται, εμπλουτίζονται, συντίθενται. Έτσι,
η ευρωπαϊκή σκέψη ήταν αυτή που δημι-
ούργησε και το θαύμα της Αναγέννησης
και του Ουμανισμού, που άρδευσαν τη
ζωτική τους έμπνευση από τα αρχαία ελ-
ληνορωμαϊκά πρότυπα. Η Ευρώπη ήταν
πάλι αυτή που στη συνέχεια γέννησε και
το κίνημα του διαφωτισμού, που πρόβαλλε
με ένταση τις αρχές της ελευθερίας και της
ισότητας, των αναφαίρετων δικαιωμάτων
του ανθρώπου. Ιδέες που εκδηλώθηκαν από
τη μεγάλη Γαλλική Επανάσταση. 

Χρειάστηκαν βεβαίως, δύο παγκόσμιοι

πόλεμοι αλλά και ο τερματισμός της δρα-
ματικής εμπειρίας του υπαρκτού σοσιαλισμού
αυτές οι αρχές να κατοχυρωθούν στον ευ-
ρωπαϊκό κόσμο. Χωρίς ακόμη να έχουν
εφαρμοστεί πλήρως ούτε εξ ολοκλήρου στον
ευρωπαϊκό χώρο. Απόδειξη εκκωφαντική
αυτού του γεγονότος είναι η συνεχιζόμενη
από το 1974 παράνομη εισβολή και κατοχή
σχεδόν της μισής Κύπρου από τον τουρκικό
στρατό. 

Όλες όμως οι πνευματικές αξίες και κα-
τακτήσεις της Ευρώπης είναι μια ενιαία
κληρονομιά, επί της οποίας εμείς σήμερα
μπορούμε να προσδιοριζόμαστε. Το ζήτημα
ωστόσο που προκύπτει είναι για ποιο λόγο
συγκεκριμένοι κύκλοι στα κέντρα των ευ-
ρωπαϊκών αποφάσεων θέτουν σε αντιδια-
στολή της σύγχρονης Ευρώπη το χριστιανικό
παρελθόν της, τις χριστιανικές της παρα-
δόσεις, αλλά και την αναμφίβολη χριστιανική
της πλειοψηφία. Αναμφίβολα, πρόκειται για
μια εξόφθαλμα ανιστόρητη, αυθαίρετη και
αντιδημοκρατική θεώρηση των πραγμάτων.
Ανιστόρητη, γιατί, όπως αναφέραμε, η ευ-
ρωπαϊκή ιστορία είναι συνυφασμένη με τον
χριστιανισμό. Αυθαίρετη, διότι δεν εφαρ-
μόζεται κατόπιν κάποιων συλλογικών, θε-
σμικών αποφάσεων. Αντιδημοκρατική γιατί
δεν λαμβάνει υπόψη της την πλειοψηφία
των ευρωπαϊκών λαών, που δηλώνουν ότι
είναι χριστιανοί. Ως εκ τούτου, έχουμε να
κάνουμε με μια κοινωνική μηχανική που
προωθείται από κάποιες ομάδες και όπως
χαρακτηριστικά ανέφερε ο Καμύ, «ο ευρω-
παϊκός πολιτισμός είναι αρχικά ένας πλου-
ραλιστικός πολιτισμός. Είναι ο τύπος της
ποικιλομορφίας των σκέψεων, των αντιθέ-
σεων, των αντιτιθέμενων αξιών και της
ατέρμονης διαλεκτικής. Αυτός ο πλουραλι-
σμός υπήρξε το θεμέλιο της έννοιας της ευ-
ρωπαϊκής ελευθερίας».

Δυστυχώς, το φαινόμενο της αυταρχικής
και ιδεοληπτικής επέμβασης στην ιστορική
αλήθεια, δεν περιορίζεται, μόνον, στη χρι-
στιανική διάσταση του ευρωπαϊκού γίγνε-
σθαι. Αντιθέτως, βλέπουμε να ενδυναμώ-
νονται κινήματα καθολικής αμφισβήτησης
των πολιτισμικών επιτευγμάτων της Ευρώ-

πης, όπως είναι το WOKE, όπου στο όνομα
υποτίθεται της απελευθέρωσης από ρατσι-
στικές, πατριαρχικές, εξουσιαστικές αντι-
λήψεις ρίχνονται στην πυρά ο Πλάτων, ο
Αριστοτέλης ή και ο Σαίξπηρ. Όλα τα πα-
ραπάνω δεν μπορεί παρά να δημιουργούν
ερωτηματικά σε κάθε ευαίσθητο πολίτη,
σε κάθε Ευρωπαίο. 

Το κοινό μας οικοδόμημα βασίζεται σε
μια δημιουργική σύνθεση των διαφορετικών
εθνών μας, το καθένα από τα οποία έχει τη
δική του συμβολή στον ενιαίο ευρωπαϊκό
πολιτισμό. Αυτόν τον πλούτο πρέπει να τον
διατηρήσουμε και να τον κληροδοτήσουμε
στις επόμενες γενιές και όχι να δώσουμε
μια Ευρώπη άνευρη, άρριζη, χλωμή, χωρίς
ταυτότητα. Γιατί ποτέ δεν μπόρεσε στην
ιστορία να επιβιώσει μια οντότητα χωρίς
να διατηρεί τον ομφάλιο λώρο της με τα
επιτεύγματα του παρελθόντος της. Αν επι-
χειρήσει να τον κόψει, τότε θα οδηγηθεί
στην παρακμή. Εμείς θέλουμε, λοιπόν, μια
Ευρώπη ζωντανή, ισχυρή, ενωμένη και ηγέ-
τιδα δύναμη στον κόσμο. Υπερασπιστή των
ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των θεμε-
λιωδών ελευθεριών, η οποία θα στηρίζεται
και στις αξίες της Ορθοδοξίας που είναι ταυ-
τισμένες με τις αρχές και αξίες του κράτους
δικαίου, προπύργιο της δημοκρατίας απέ-
ναντι σε κάθε είδους αυταρχισμό και ανα-
θεωρητισμό. Και ταυτόχρονα μια Ευρώπη
υπερήφανη για τις υψηλές στιγμές της ιστο-
ρίας της, κριτική ασφαλώς προς τις σκοτεινές
της πλευρές, αλλά και σε διαρκή διάλογο
με τις πηγές της συγκρότησής της.  

Σημ.: Το άρθρο προέρχεται από την ομιλία
του Πανίκου Λεωνίδου στην Ειδική Θεματική
Συνεδρίαση «Ο ρόλος των χριστιανικών αξιών
στην Ευρώπη και τον Κόσμο: Συγκλίσεις και
Αποκλίσεις», στο πλαίσιο της επετειακής
30ής Συνέλευσης της Διακοινοβουλευτικής
Συνέλευσης Ορθοδοξίας, που πραγματοποι-
ήθηκε στη Χαλκιδική (29 Ιουνίου- 1 Ιουλίου),
με τη συμμετοχή 19 κοινοβουλευτικών αντι-
προσωπειών, εκπροσώπων της Εκκλησίας,
διεθνών οργανισμών και της ακαδημαϊκής
κοινότητας. 

<<<<<<

Παραγωγοί, προμηθευ-
τές, μεταφορείς, εργάτες
τοποθέτησης τζαμιών,
πρώτες ύλες, όλοι όσοι
κερδίζουν από την τοπο-
θέτηση ενός νέου τζαμι-
ού χαίρονται με κάθε
παλιό τζάμι που σπάει. 
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Η μέρα της αλήθειας για τα ελλη-
νοτουρκικά ξημερώνει μεθαύριο 
στο Βίλνιους, οπότε αρχίζουν οι 
πολλές και παράπλευρες εργα-
σίες της συνόδου κορυφής του 
ΝΑΤΟ (11-12 Ιουλίου). Το βασικό 
μενού περιστρέφεται, βεβαίως, 
γύρω από την κατάσταση στην 
Ουκρανία, ωστόσο για την Ελ-
λάδα η προτεραιότητα αφορά 
τη δυνατότητα οι δύο νέες κυ-
βερνήσεις στην Αθήνα και στην 
Αγκυρα να εκμεταλλευθούν την 
περίσταση, η οποία πηγάζει κατά 
κύριο λόγο από την τακτική απο-
χής από τις εντάσεις στο πεδίο 
που ακολουθεί η Τουρκία μετά 
τον καταστροφικό σεισμό της 
6ης Φεβρουαρίου. Στην Αθήνα 
επικρατεί μεν αισιοδοξία για την 
προοπτική θεμελίωσης των διαύ-
λων επικοινωνίας με την Αγκυ-
ρα, δεν τρέφουν δε ψευδαισθή-
σεις για το πόσο μπορεί να έχουν 
αλλάξει οι βλέψεις της Τουρκίας 
στην Ανατολική Μεσόγειο, όπου 
άλλωστε εδράζονται τα πιο σο-
βαρά προβλήματα στις ελληνο-
τουρκικές σχέσεις.

Στο Βίλνιους θα πραγματο-
ποιηθούν τρεις διαφορετικές 
συναντήσεις. Η πρώτη σε επίπε-
δο ηγεσίας ανάμεσα στον πρω-
θυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη 
και στον πρόεδρο της Τουρκίας 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν. Η δεύ-
τερη σε επίπεδο υπουργών Εξω-
τερικών, ανάμεσα στον Γιώργο 
Γεραπετρίτη και στον Χακάν 
Φιντάν. Και η τρίτη σε επίπεδο 
υπουργών Εθνικής Αμυνας, με-
ταξύ του Νίκου ∆ένδια και του 
Γιασάρ Γκιουλέρ, μέχρι πριν από 
ένα μήνα αρχηγού των τουρκι-
κών ενόπλων δυνάμεων (ΤΕ∆). 
Στην πρώτη συνάντηση ανάμε-
σα στους κ. Μητσοτάκη και Ερ-
ντογάν από ελληνικής πλευράς 
θα συμμετάσχουν ακόμη ο κ. Γε-
ραπετρίτης και η διπλωματική 
σύμβουλος του πρωθυπουργού 
Αννα-Μαρία Μπούρα. Βέβαια, η 
ελληνική αντιπροσωπεία στη Λι-
θουανία θα είναι πολύ μεγαλύτε-
ρη, με σκοπό την καλύτερη προ-
ετοιμασία των συναντήσεων.

Ηδη έχει γνωστοποιηθεί, με 
βάση πανομοιότυπες δημόσιες 
αναρτήσεις από τα δύο υπουρ-
γεία Εθνικής Αμυνας Ελλάδας 
και Τουρκίας, ότι υπάρχει συμ-
φωνία για ταχεία προώθηση του 
διαλόγου σε επίπεδο μέτρων 
οικοδόμησης εμπιστοσύνης 
(ΜΟΕ), δηλαδή μεταξύ στρατι-
ωτικών με συμμετοχή κάποιων 
διπλωματών, με το τετ α τετ ∆έν-
δια - Γκιουλέρ να εκκρεμεί προ-
κειμένου να διευκρινιστούν κά-
ποιες λεπτομέρειες. Βέβαια οι 
σημαντικές εξελίξεις αναμένεται 
να προκύψουν από τη συνάντη-
ση Μητσοτάκη - Ερντογάν. Είναι 
απολύτως σαφές ότι στην παρού-

σα φάση το Μέγαρο Μαξίμου θα 
διαδραματίσει πολύ έντονο ρό-
λο, με την παρουσία του κ. Γε-
ραπετρίτη στο υπουργείο Εξωτε-
ρικών, ενός μέχρι πρότινος από 
τους στενότερους συνεργάτες 

του κ. Μητσοτάκη, να διασφαλί-
ζει τον απόλυτο συντονισμό. Επι-
πλέον φαίνεται ότι προκρίνεται 
μια προσπάθεια ώσμωσης ανά-
μεσα στο Μέγαρο Μαξίμου και 
στο υπουργείο Εξωτερικών, γε-
γονός το οποίο το επόμενο χρο-
νικό διάστημα θα αποτυπωθεί 

και μέσα από πυκνές μετακι-
νήσεις έμπειρων διπλωματών, 
που έχουν ήδη ξεκινήσει αλλά 
απομένει να επισημοποιηθούν. 
Οπως μεταδίδει από την Κων-
σταντινούπολη ο ανταποκριτής 
της «Κ» Μανώλης Κωστίδης, από 
τουρκικής πλευράς φαίνεται ότι 
υπάρχει πρόθεση για ταχεία προ-
ώθηση των διαδικασιών διαλό-
γου, μάλιστα κάποιοι αναλυτές 
θεωρούν ότι ρόλο στο γεφύρωμα 
του χάσματος είναι δυνατόν να 
διαδραματίσει και το Κάιρο, σε 
μια φάση που η Αίγυπτος εξο-
μαλύνει τις σχέσεις της με την 
Τουρκία.

Στο επιτελείο του κ. Μητσοτά-
κη υπάρχει πεποίθηση ότι η τρέ-
χουσα συγκυρία είναι ουσιωδώς 
διαφορετική από τη συνάντηση 
που είχε γίνει τον Σεπτέμβριο 
του 2019, λίγο μετά την ανάδειξή 
του για πρώτη φορά ως πρωθυ-
πουργού, με τα γνωστά, διόλου 
ενθαρρυντικά, αποτελέσματα. 
Υπενθυμίζεται ότι εκείνη η συ-
νάντηση είχε ουσιαστικά τορ-
πιλιστεί από την πολύ σκληρή 

στάση Ερντογάν, η οποία επιβε-
βαιώθηκε λίγους μήνες αργότερα 
με την υπογραφή του τουρκολι-
βυκού μνημονίου και –το επόμε-
νο έτος– την κρίση του «Ορούτς 
Ρέις» και του Εβρου. Σημαντι-
κός συνδετικός κρίκος ανάμεσα 
στο 2019 και στο σήμερα είναι η 
υφυπουργός Εξωτερικών Αλεξάν-
δρα Παπαδοπούλου, η οποία έχει 
πλήρη γνώση όλων όσα συνέβη-
σαν τότε, αλλά και έκτοτε, με το 
συμπληρωματικό πλεονέκτημα 
της τριετίας στην Ουάσιγκτον 
που της παρείχε μια πολύ καλή 
αντίληψη του βάθους των αλλα-
γών που συντελέστηκαν στον 
τρόπο διαμόρφωσης εξωτερικής 
πολιτικής στις ΗΠΑ.

Παζάρι για τα Στενά

Σε επίπεδο ΝΑΤΟ, πάντως, πέ-
ρα από το υπερκείμενο ζήτημα 
της ένταξης της Σουηδίας στο 
Βορειοατλαντικό Σύμφωνο, που 
αποτελεί άτυπο κομμάτι της δι-
απραγμάτευσης μεταξύ Ουάσι-
γκτον και Αγκυρας για τα F-16 
και όχι μόνο, υπάρχουν θέματα 

αμιγώς ελληνοτουρκικής φύσε-
ως. Η «Κ» αποκάλυψε τις προ-
ηγούμενες ημέρες ότι οι Αμε-
ρικανοί επιχειρούν να βρουν 
συμβιβαστική φόρμουλα, έπει-
τα από την απαίτηση της τουρ-

κικής αντιπροσωπείας στο ΝΑΤΟ 
τα Στενά του Βοσπόρου και των 
∆αρδανελλίων να ονομαστούν 
«Τουρκικά Στενά» (Ιστανμπούλ 
και Τσανάκαλε, αντιστοίχως) κα-
τά παράβαση της Σύμβασης του 
Μοντρέ του 1936 που καθορίζει 
το καθεστώς τους. Οι Αμερικανοί 

με τη συνδρομή της Στρατιωτι-
κής Επιτροπής (CMC) του ΝΑΤΟ 
και μικρότερων χωρών (όπως η 
Νορβηγία) σε επίπεδο Βορειο-
ατλαντικού Συμβουλίου (North 
Atlantic Council) επιχείρησαν 
να προτείνουν διπλή ονομασία 
προκειμένου να αρθεί το αδιέ-
ξοδο. Ωστόσο, από το ελληνικό 
υπουργείο Εξωτερικών αποφασί-
στηκε ότι κάτι τέτοιο δεν μπορεί 
να γίνει αποδεκτό. Οι διαπραγ-
ματεύσεις συνεχίζονται και σύμ-
φωνα με τις τελευταίες εξελίξεις 
έχει προταθεί να προστεθεί μια 
υποσημείωση η οποία θα ξεκα-
θαρίζει ότι οι περιοχικοί χάρτες 
του ΝΑΤΟ (Regional Plans) δεν 
αλλάζουν την πολιτική, ούτε και 
ερμηνεύουν νομικές θέσεις, πα-
ραπέμποντας προφανώς στην 
υπεροχή της Σύμβασης του Μο-
ντρέ έναντι οποιασδήποτε άλ-
λης ερμηνείας. ∆ιατηρείται, βέ-
βαια, το δικαίωμα της Τουρκίας 
να αποκαλεί μόνο αυτή τα Στενά 
ως «Τουρκικά Στενά».

Αν και το θέμα αυτό δεν 
προσεγγίζει σε σοβαρότητα τα 
οξύτατα προβλήματα των ελ-
ληνοτουρκικών σχέσεων την 
περίοδο μεταξύ 2018 και αρχών 
του 2023, αξιολογείται ως μια 
ακόμη προσπάθεια της Αγκυ-
ρας να αλλοιώσει το νόημα διε-
θνών συνθηκών που καθορίζουν 
σε σημαντικό βαθμό τις ελληνο-
τουρκικές σχέσεις. Υπενθυμίζε-
ται ότι η Σύμβαση του Μοντρέ 
το 1936 ουσιαστικά αποτέλε-
σε μια καθυστερημένη κατά 13 
χρόνια διόρθωση της Συνθήκης 
της Λωζάννης, που επέτρεψε τον 
στρατιωτικό έλεγχο των Στενών 
από την Τουρκία, αλλά και τη δυ-
νατότητα στρατιωτικοποίησης 
των ελληνικών νησιών Λήμνου 
και Σαμοθράκης. Με διπλωματι-
κούς ελιγμούς, όπως αυτός που 
αφορά τα Στενά ή το υποτιθέμε-
να «ασαφές» καθεστώς κυριαρχί-
ας των νησιών του Ανατολικού 
Αιγαίου που δεν κατονομάζο-
νται στη Συνθήκη της Λωζάννης, 
η Αγκυρα ουσιαστικά επιχειρεί 
να αντιστρέψει σαφώς καθορι-
σμένες έννοιες και καταστάσεις.

Τα F-35

Σημειώνεται, τέλος, ότι μετά 
το Βίλνιους αναμένεται –και αν 
θα προωθηθεί όπως αναμενό-
ταν– η επιστολή αποδοχής του 
ελληνικού αιτήματος για προμή-
θεια F-35 από τις ΗΠΑ (Letter of 
Acceptance), γεγονός που θα λει-
τουργήσει ως σημείο έναρξης για 
τις διαπραγματεύσεις μεταξύ των 
δύο πλευρών για το θέμα. Υπεν-
θυμίζεται ότι από την τουρκική 
πλευρά η προμήθεια της Ελλά-
δας με F-35, δίχως παράλληλα 
να έχει λυθεί το ζήτημα αγοράς 
και εκσυγχρονισμού νέων F-16 
για την Τουρκία, αντιμετωπίζε-
ται αρνητικά.

Στην ελληνική πλευρά 
επικρατεί μεν αισιοδοξία 
για θεμελίωση διαύλων 
επικοινωνίας, ωστόσο 
δεν τρέφουν ψευδαισθή-
σεις για τις τουρκικές 
βλέψεις στην Ανατολική 
Μεσόγειο.

Εκτός από τη συνάντη-
ση των δύο ηγετών θα 
πραγματοποιηθεί μία 
μεταξύ των ΥΠΕΞ Γερα-
πετρίτη και Φιντάν και 
μία σε επίπεδο υπουρ-
γών Εθνικής Αμυνας, 
Δένδια και Γκιουλέρ.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Η σύνοδος κορυφής του ΝΑΤΟ στο 
Βίλνιους αποτελεί μια πρώτη ευ-
καιρία για να ξαναπιάσουν το νή-
μα η Ελλάδα με την Τουρκία. Η 
τετραετία που προηγήθηκε ξε-
κίνησε άσχημα, με την απότομη 
αύξηση των προσφυγομετανα-
στευτικών ροών το καλοκαίρι του 
2019, εξελίχθηκε ακόμη χειρότε-
ρα με την υπογραφή του τουρκο-
λιβυκού συμφώνου τον Νοέμβριο 
του ίδιου έτους, η κρίση κορυφώ-
θηκε τον Φεβρουάριο - Μάρτιο 
του 2020 με την προώθηση χιλιά-
δων μεταναστών στον Eβρο και 
μετέπειτα με τις σεισμικές έρευ-
νες που διεξήγαγε το «Ορούτς 
Ρέις» για 82 μέρες. Οι τόνοι έπε-
σαν όταν επιδεινώθηκε η σχέση 
Τουρκίας - Ευρωπαϊκής Ενωσης 
και διαταράχθηκε η αντίστοιχη με 
τις ΗΠΑ μετά την εκλογή Μπάι-
ντεν. Ακολούθησε ύφεση επί του 
πεδίου για ένα μέρος του 2021, 
αλλά διπλωματικά η Aγκυρα κλι-
μάκωσε τις αξιώσεις της, τόσο 
με την εδραίωση του ιδεολογή-
ματος της «Γαλάζιας Πατρίδας», 
όσο και με την πρώτη επιστο-
λή στον ΟΗΕ, όπου συνέδεε την 
αποστρατιωτικοποίηση με την 
κυριαρχία ελληνικών νησιών. Η 
συνάντηση Ερντογάν - Μητσοτά-

κη στην Κωνσταντινούπολη τον 
Μάρτιο του 2022 έγινε σε καλό 
κλίμα, αλλά το μπαράζ παραβι-
άσεων και υπερπτήσεων πάνω 
από ελληνικά νησιά, η ομιλία του 
Eλληνα πρωθυπουργού στο Κο-
γκρέσο και το περιώνυμο «Μη-
τσοτάκης γιοκ», που «πάγωσε» 
τις επαφές σε όλα τα επίπεδα, 
επανέφερε τις σχέσεις σε ένα αρ-
νητικό σπιράλ. Οι λεκτικές επιθέ-
σεις έγιναν πλέον απειλές, απ’ το 
«θα έρθουμε μια νύχτα ξαφνικά» 
στην προειδοποίηση για τον πύ-
ραυλο Typhoon που θα έπληττε 
την Αθήνα. Eπρεπε να συμβεί ο 
καταστροφικός σεισμός για να αλ-
λάξει το κλίμα και να περάσουμε 
σε ένα θετικό ρεκόρ τετραετίας, 
με μηδενική πτητική δραστηρι-

ότητα για σχεδόν πέντε μήνες. 
 
Σε πρόσφατη δήλωσή του ο Ερ-
ντογάν μίλησε για επανεκκίνηση 
και η αλήθεια είναι ότι έκτοτε οι 
περισσότερες τοποθετήσεις, τό-
σο από τον ίδιο όσο και από τους 
νέους υπουργούς εκφράζουν τη 
διάθεση για μια νέα αρχή. Γιατί 
συνέβη αυτό; Προφανώς ο σει-
σμός και τα άμεσα αντανακλαστι-
κά που επέδειξε η ελληνική πλευ-
ρά διευκόλυναν την αναθεώρηση 
της πολιτικής του. Εντούτοις, εί-
ναι σαφές ότι οι λόγοι είναι βαθύ-
τεροι. Ο Ερντογάν άρχισε να συ-
νειδητοποιεί τους περιορισμούς 
της υπερέκτασης (overstretching) 
της Τουρκίας, γι’ αυτό άλλωστε 
επιχείρησε την αναθέρμανση με 
Ισραήλ και Αίγυπτο, η οικονομική 
ανάγκη τον υποχρέωσε να προ-
σεγγίσει –έστω και με τον γνωστό 
αδόκιμο τρόπο του– τη ∆ύση και 
μετά τη ρωσική εισβολή η απο-
δυνάμωση της Μόσχας τού στέ-
ρησε ένα σημαντικό χαρτί, που 
συχνά χρησιμοποιούσε απέναντι 
στη ∆ύση. 
 
Στο Βίλνιους ο Ερντογάν είτε θα 
αναζητήσει καλές ειδήσεις, επί 
παραδείγματι από τη συνάντησή 
του με τον Ελληνα πρωθυπουργό, 
για να μετριάσει τις αντιδράσεις 

που θα έχει προκαλέσει η ανυπο-
χώρητη στάση του στο ζήτημα 
της ένταξης της Σουηδίας είτε 
θα γίνει ο μεγάλος πρωταγωνι-
στής, με μία ανατροπή στο παρά 
ένα, συνηγορώντας στη σουη-
δική υποψηφιότητα, λαμβάνο-
ντας κάποιες επιπλέον εγγυήσεις 
που ίσως διατυπωθούν σε ένα 
νέο συμφωνητικό. Στην πρώτη 
περίπτωση ο Τούρκος πρόεδρος 
–ταυτιζόμενος με το μαύρο πρό-
βατο της ∆ύσης, τον Oρμπαν, ο 
υπουργός Εξωτερικών του οποί-
ου έσπευσε να σημειώσει ότι η 
Ουγγαρία θα ακολουθήσει την 
Τουρκία στην τελική της απόφα-
ση αναφορικά με τη Σουηδία– θα 
πρέπει, προκειμένου να αποτινά-
ξει τη ρετσινιά του δούρειου ίπ-
που της Ρωσίας, ή τελοσπάντων 
να εκτονώσει τον θυμό όσων 
έχουν εδώ και καιρό επενδύσει 
στη συγκεκριμένη σύνοδο για 
τη διευθέτηση του σουηδικού 
ζητήματος, να δείξει πιο διαλλα-
κτικός στην υιοθέτηση του νέου 
action plan του ΝΑΤΟ, που μπλο-
κάρεται κυρίως από τις διαφωνί-
ες ανάμεσα σε Aγκυρα και Ουά-
σιγκτον. Θα πρέπει, ταυτόχρονα, 
να δώσει την αίσθηση για αλλα-
γή σελίδας στα ελληνοτουρκικά, 
που ταλανίζουν τη νοτιοανατολι-
κή πτέρυγα της Βορειοατλαντι-

κής Συμμαχίας. Εδώ που έχουμε 
φτάσει απαιτούνται λεπτοί χειρι-
σμοί από πλευράς Ερντογάν, ώστε 
να μην αναδιπλωθεί χωρίς απτά 
ανταλλάγματα (ήδη την περασμέ-
νη Πέμπτη είχαμε την καταδίκη 
μέλους του PKK από σουηδικό 
δικαστήριο και προηγουμένως 
την πρώτη έκδοση στην Τουρ-
κία), αλλά και να μη φαλκιδεύσει 
την προσέγγιση με τις Ηνωμένες 
Πολιτείες, η οποία περιλαμβάνει, 
μεταξύ άλλων, την ανοικοδόμηση 
της οικονομίας και τον εκσυγχρο-
νισμό και προμήθεια των F-16. 
Στο τελευταίο, παρά τη θέλησή 
του, χάρη και στην πολύ καλή 
δουλειά του ελληνοαμερικανι-
κού λόμπι, εμπλέκεται και η Αθή-
να, με το Κογκρέσο να πρέπει να 
μεταπειστεί με απτές αποδείξεις 
και όχι μόνο υποσχετικές, προκει-
μένου να δώσει το πράσινο φως. 
Εισερχόμενοι δε σε λίγους μήνες 
σε εκλογική χρονιά στις ΗΠΑ, θα 
είναι δύσκολο για τον Μπάιντεν 
να αγνοήσει το νομοθετικό σώμα 
για χάρη της Τουρκίας. 
 
Η πρώτη διά ζώσης συνάντηση 
των δύο ηγετών έπειτα από 15 
μήνες δεν είναι καθοριστική, αλ-
λά ενδέχεται να αποδειχθεί κρί-
σιμη. Κατ’ αρχάς θα πρέπει να 
αποκατασταθεί η προσωπική σχέ-

ση, γνωρίζοντας την καταλυτική 
επίδραση Ερντογάν στην τουρ-
κική εξωτερική πολιτική. Κατά 
δεύτερον, μπορεί να αναζητη-
θεί η επανέναρξη κάποιου τύ-
που επαφών, στη μορφή ΜΟΕ, 
διερευνητικών ή και μιας νέας 
πλατφόρμας. Κατά τρίτον, μπορεί 
να τεθεί ένα χαλαρό ή αυστηρό 
χρονοδιάγραμμα επαναξιολόγη-
σης της κατάστασης από τους δύο 
ηγέτες, που θα δώσει στίγμα των 
προθέσεών τους. Το σημαντικότε-
ρο στην παρούσα φάση είναι να 
εμπεδωθούν οι συνθήκες αποκλι-
μάκωσης, να οικοδομηθεί σχετι-
κά η εμπιστοσύνη μέσα από την 
εντατικοποίηση των επαφών σε 
όλα τα επίπεδα, με έμφαση στις 
(χαμηλής πολιτικής) κοινές προ-
κλήσεις. Ας έχουμε κατά νου πως 
η τουρκική πτητική δραστηριότη-
τα δύσκολα θα παραμείνει μηδε-
νική πέραν του καλοκαιριού, μα 
κυρίως ότι τα περιθώρια ελιγμών 
για τον Ερντογάν είναι συρρικνω-
μένα, από τη στιγμή που έχει πλέ-
ον ταυτιστεί με το βαθύ κράτος, 
το οποίο και τον έχει αφομοιώσει. 

 
Ο κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι 
διευθυντής του Ινστιτούτου Διεθνών 
Υποθέσεων, καθηγητής του 
Αμερικανικού Κολλεγίου Ελλάδος και 
αναλυτής διεθνών θεμάτων στον ΑΝΤ1.

Στη σύνοδο κορυφής, 
ο πρόεδρος της Τουρ-
κίας είτε θα αναζητήσει 
καλές ειδήσεις είτε θα 
γίνει ο μεγάλος πρωτα-
γωνιστής, με μια ανα-
τροπή στο παρά ένα, 
συνηγορώντας στη σου-
ηδική υποψηφιότητα.

Α Π Ο Ψ Η

Η δύσκολη εξίσωση του Ερντογάν στο ΝΑΤΟ
Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Με ατζέντα επανεκκίνησης
στο τετ α τετ του Βίλνιους

Το «μενού» της συνάντησης Μητσοτάκη - Ερντογάν στο περιθώριο

της συνόδου του ΝΑΤΟ και οι προσδοκίες της Αθήνας 

Η τελευταία τους συνάντηση, τον Μάρτιο του 2022 στην Κωνσταντινούπολη, δεν άλλαξε το τεταμένο σκηνικό στις ελληνοτουρκικές σχέσεις. 
Τώρα αμφότεροι έχουν νωπή λαϊκή εντολή και καθαρό πολιτικό ορίζοντα.   
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Οι σχέσεις Ελλάδας - Ισραήλ απο-
γειώνονται και δεν επιβραδύνο-
νται, σημειώνει στην αποκλει-
στική συνέντευξή του στην «Κ» 
της Κυριακής ο υπουργός Εξω-
τερικών της χώρας, Ελι Κοέν, ο 
οποίος πραγματοποίησε την πρώ-
τη επίσημη επίσκεψή του στην 
Αθήνα πριν από λίγες ημέρες. Μι-
λάει, συγκεκριμένα, για τουριστι-
κή έκρηξη, καθώς το Ισραήλ ανέ-
βηκε φέτος στην έκτη θέση των 
χωρών από τις οποίες προέρχο-
νται οι επισκέπτες στην Ελλάδα, 
ενώ κάνει λόγο για επενδύσεις 
άνω του 1 δισ. ευρώ στον τομέα 
του τουρισμού. Μιλάει επίσης 
για τις επενδύσεις στην άμυνα, 
τις εξαγορές αλλά και την προο-
πτική ακόμη και συμπαραγωγής 
οπλικών συστημάτων. Ο κ. Κοέν 
επανέλαβε ότι η βελτίωση της 
σχέσης του Ισραήλ με την Τουρ-
κία δεν θα επηρεάσει τη φιλία με 
την Ελλάδα, ενώ υπογράμμισε 
πως οι παράλληλοι δίαυλοι ανά-
μεσα σε Ιερουσαλήμ - Αγκυρα και 
Αθήνα - Αγκυρα ενισχύουν την 
περιφερειακή σταθερότητα. Ο 
κ. Κοέν σημειώνει ότι ο αγωγός 
EastMed παραμένει στο τραπέ-
ζι, ωστόσο η βιωσιμότητά του 
πρέπει να αξιολογηθεί από την 
επιχειρηματική κοινότητα, ενώ 
περιγράφει και την πρόσφατη 
συμφωνία Ισραήλ - Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για τη μεταφορά 
ισραηλινού αερίου στην Ευρώ-
πη μέσω Κύπρου.      

 
– Ελλάδα και Ισραήλ βρίσκο-
νται στη διαδικασία να πάνε ένα 
βήμα παραπέρα τις πολύ καλές 
σχέσεις τους. Ποια επισημαίνε-
τε ως κορυφαία προτεραιότητα 
αυτή τη στιγμή;   

– Το Ισραήλ και η Ελλάδα 
έχουν μια στρατηγική εταιρική 
σχέση που χαρακτηρίζεται από 
πολυδιάστατη συνεργασία σε μια 
μεγάλη ποικιλία τομέων, όπως η 
άμυνα, η ενέργεια, ο τουρισμός, 
το εμπόριο, η τεχνολογία, η καινο-
τομία και ο πολιτισμός. Θα έλεγα 
ότι στόχος μας θα ήταν η εδραίω-
ση αυτής της εταιρικής σχέσης με 
την εμβάθυνση της συνεργασίας 
σε όλους αυτούς τους τομείς. Θα 
έλεγα ότι πρέπει να δώσουμε ιδι-
αίτερη προσοχή σε τομείς όπως η 
ενέργεια, η καινοτομία και η τε-
χνολογία. Το Ισραήλ και η Ελλά-
δα μοιράζονται επίσης παρόμοιες 
απόψεις σχετικά με τις περιφερει-
ακές προκλήσεις και ευκαιρίες, 
και ως εκ τούτου θα έλεγα ότι ο 
κοινός μας στόχος είναι να προ-
ωθήσουμε την περιφερειακή στα-
θερότητα, ασφάλεια και ευημερία. 
Αυτός είναι επίσης ο στόχος του 
τριμερούς σχήματος συνεργασί-
ας μας με την Κύπρο και των πε-
ριφερειακών πλαισίων μας στη 
Μέση Ανατολή. 

 
– Πολλοί Ισραηλινοί αξιωματού-
χοι έχουν δηλώσει ότι η βελ-
τίωση της τουρκοϊσραηλινής 
σχέσης δεν θα επηρεάσει τη 
δυναμική της ελληνοϊσραηλινής 
σχέσης. Ωστόσο παρατηρήσαμε 
κάποια επιβράδυνση σε ορισμέ-
νες διαδικασίες που συνέδεσαν 
ή/και ενίσχυσαν τις συνέργει-
ες μεταξύ των δύο χωρών μας, 

με αξιοσημείωτη εξαίρεση την 
άμυνα. Βλέπετε ανανέωση της 
διμερούς συνεργασίας και σε 
ποιους τομείς;     

– Η στρατηγική συνεργασία 
Ελλάδας - Ισραήλ και η τριμερής 
συνεργασία μας με την Κύπρο εί-
ναι σταθερή και δεν επηρεάζεται 
από εξωτερικούς παράγοντες. Η 
Τουρκία είναι μια σημαντική χώ-
ρα στην περιοχή με την οποία θα 
θέλαμε να βελτιώσουμε τους δε-
σμούς μας, αλλά αυτό σε καμία 
περίπτωση δεν θα επηρεάσει την 
ισχυρή φιλία μας με την Ελλάδα. 
∆εν συμφωνώ μαζί σας ότι υπήρ-
ξε επιβράδυνση των διαδικασιών 
ή των συνεργειών που συνδέουν 
τις δύο χώρες μας. Ακριβώς το 
αντίθετο. Βλέπουμε μια τεράστια 
βελτίωση των σχέσεών μας σε 
όλους τους τομείς. Και ξεπερνάει 
κατά πολύ την άμυνα. Τα τελευ-
ταία 10 χρόνια είχαμε τεράστιες 
ισραηλινές επενδύσεις, που ξε-

περνούν το 1 δισ. δολάρια, στην 
ελληνική τουριστική βιομηχανία. 
Οι Ισραηλινοί είναι μια από τις με-
γαλύτερες τουριστικές αγορές της 
Ελλάδας. Υπήρξε μεγάλη αύξηση 
σε σύγκριση με τις προγραμματι-
σμένες πτήσεις του περασμένου 
καλοκαιριού από το Ισραήλ φέ-
τος. Αυτή τη σεζόν ανέρχονται 

σε 953.000 θέσεις, από 584.000 
το 2022. Με βάση τη ζήτηση, οι 
Ισραηλινοί τουρίστες κατατάσ-
σονται ως η έκτη σημαντικότε-
ρη ξένη αγορά για τον ελληνικό 
τουρισμό, μετά το Ηνωμένο Βασί-
λειο, τη Γερμανία, την Ιταλία, τη 
Γαλλία και την Ολλανδία. Πραγ-
ματοποιούνται σημαντικές επι-
χειρηματικές συμφωνίες, όπως 
η πρόσφατη μεταξύ της Greek 
Grid Telecom και της ισραηλινής 
Tamares Telecom για την κατα-
σκευή ενός υποθαλάσσιου καλω-
δίου τηλεπικοινωνιών οπτικών 
ινών για τη σύνδεση της Κύπρου 
και του Ισραήλ με την Ελλάδα. Ισ-
ραηλινές εταιρείες έχουν πραγμα-
τοποιήσει επενδύσεις στην Ελλά-
δα, όπως η επένδυση του Tikun 
Olam σε ιατρική κάνναβη στην 
Κόρινθο. Αλλες εταιρείες ενδια-
φέρονται να πραγματοποιήσουν 
μεγάλες επενδύσεις στην ενέρ-
γεια, συμπεριλαμβανομένης της 

ανανεώσιμης ενέργειας στην Ελ-
λάδα. ∆εν υπάρχει επιβράδυνση. 
Οι σχέσεις μας απογειώνονται.    
– Θα μπορούσε το Ισραήλ να 
διευκολύνει μια καλύτερη ελ-
ληνοτουρκική σχέση σε ορισμέ-
νες πτυχές;   

– Τόσο η Ελλάδα όσο και το Ισ-
ραήλ βρίσκονται τώρα σε μια δια-
δικασία προσπάθειας βελτίωσης 
των σχέσεων με την Τουρκία, ενι-
σχύοντας παράλληλα τους δικούς 
τους δεσμούς. Και οι δύο έχουμε 
άμεσους διαύλους επικοινωνίας 
με την Τουρκία, αλλά σίγουρα οι 
προσπάθειές μας να βελτιώσου-
με τις σχέσεις με την Αγκυρα θα 
συμβάλουν στην ενίσχυση της πε-
ριφερειακής σταθερότητας.      

 
– Γίνονται συζητήσεις για έναν 
αγωγό που συνδέει το Ισραήλ 
με την Κυπριακή Δημοκρατία, 
για να βοηθήσει στην εξαγωγή 
ισραηλινού αερίου (LNG) προς 

την Ευρώπη. Ταυτόχρονα υπάρ-
χει ο EuroAsia Interconnector. 
Οι ενεργειακοί δεσμοί μεταξύ 
των τριών χωρών μπορούν να 
γίνουν ακόμη πιο στενοί από 
αυτό; Βλέπετε πιθανότητα για 
αναβίωση του EastMed;    

– Η ενέργεια είναι ένα από τα 
βασικά συστατικά της συνεργα-
σίας μας τόσο με την Κύπρο όσο 
και με την Ελλάδα. Πρόσφατα, 
οι υπουργοί Ενέργειας του Ισρα-
ήλ, Ισραελ Κατς, και της Κύπρου, 
Γιώργος Παπαναστασίου, συμμε-
τείχαν σε συζήτηση για συνεργα-
σία στην ανάπτυξη περιφερεια-
κών υποδομών φυσικού αερίου, 
που στοχεύει στη μεταφορά φυ-
σικού αερίου μέσω Κύπρου στην 
Ευρώπη, συμπεριλαμβανομένων 
των πόρων φυσικού αερίου του 
Ισραήλ. Σε οποιοδήποτε σενά-
ριο, συμπεριλαμβανομένου του 
EastMed, η Ελλάδα θα παίξει ση-
μαντικό ρόλο καθώς είναι πρωτο-
πόρος στις μεταφορές με δεξαμε-
νόπλοια. Υποστηρίζουμε επίσης 
το EuroAsia Interconnector που 
θα συνδέει τα δίκτυα ηλεκτρικής 
ενέργειας Ισραήλ - Ελλάδας - Κύ-
πρου και χαιρόμαστε που βλέπου-
με ότι υλοποιούνται βήματα για 
τις συνδέσεις Κύπρου - Ελλάδας 
και Ισραήλ - Κύπρου. Η υποστή-
ριξη για τον αγωγό EastMed βρί-
σκεται ακόμη στο τραπέζι. Αλλά 
για ένα πρόγραμμα όπως αυτό 
χρειάζεστε επίσης την επιχειρη-
ματική κοινότητα. Θα πρέπει να 
δούμε τη βιωσιμότητα αυτού του 
σχεδίου. Και η βιωσιμότητα είναι 
υπό εξέταση. Ενας περιοριστικός 
παράγοντας είναι το γεγονός ότι 
η Ευρώπη θέλει να απομακρυνθεί 
από τα ορυκτά καύσιμα. Πρέπει 
λοιπόν να περιμένουμε να ολο-
κληρωθεί η αξιολόγηση βιωσιμό-
τητας του σχεδίου από την επιχει-
ρηματική κοινότητα.    

 
– Η Ελλάδα έχει αγοράσει από 
το Ισραήλ ορισμένα οπλικά συ-
στήματα ποιοτικής αιχμής. Ταυ-
τόχρονα, οι ισραηλινές εταιρείες 
έχουν αυξήσει το μερίδιό τους 
στο τοπικό αμυντικό οικοσύ-
στημα. Υπάρχει χώρος συνερ-
γασίας ή και συμπαραγωγής συ-
στημάτων Ελλάδας - Ισραήλ επί 
ελληνικού εδάφους;   

– Η άμυνα είναι ένας από τους 
πυλώνες των ελληνοϊσραηλινών 
σχέσεων. Οι αμυντικοί μας δεσμοί 
περιλαμβάνουν πληθώρα κοινών 
ασκήσεων αλλά και προμηθει-
ών. Οι αμυντικές μας ασκήσεις 
συμβάλλουν στην επιχειρησιακή 
μας ετοιμότητα αλλά και δημιουρ-
γούν συνέργειες. Στα ορόσημα 
των δεσμών μας περιλαμβάνε-
ται η συμφωνία για το ∆ιεθνές 
Κέντρο Εκπαίδευσης Πτήσεων 
στην Καλαμάτα που θα λειτουργεί 
υπό την Elbit Systems του Ισρα-
ήλ. Μια άλλη σημαντική συμφω-
νία είναι η πρόσφατη αγορά της 
Intracom Defense (IDE) από την 
Israel Aerospace Industries. Οι 
συμφωνίες και οι ασκήσεις απο-
δεικνύουν ότι υπάρχει μια αυξα-
νόμενη οικειότητα στις αμυντικές 
σχέσεις μας. Σίγουρα πιστεύω ότι 
υπάρχει χώρος για περαιτέρω συ-
νεργασία μεταξύ των αμυντικών 
βιομηχανιών μας, που μπορεί να 
περιλαμβάνει ακόμη και συμπα-
ραγωγές.  
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ  

«Η άμυνα είναι ένας από τους πυλώνες των ελληνοϊσραηλινών σχέσεων», επισημαίνει μιλώντας στην «Κ» ο κ. Ελι Κοέν.   

– Το Ισραήλ έχει μια μακρο-
χρόνια άποψη για τις ισορρο-
πίες στη Μέση Ανατολή. Ωστό-
σο, οι Συμφωνίες του Αβραάμ 
δημιούργησαν χώρο για συνερ-
γασία που δεν υπήρχε πριν. 
Καθώς οι δυνάμεις στην περι-
οχή φαίνεται να αποσπώνται 
από τους παραδοσιακούς δε-
σμούς με παράγοντες όπως οι 
ΗΠΑ (το παράδειγμα της Σαου-
δικής Αραβίας και μέχρις ενός 
σημείου της Τουρκίας), πώς 
μπορεί το Ισραήλ, του οποίου 
η προστασία της ασφάλειας 
εγγυάται από την Ουάσιγκτον, 
να περιηγηθεί σε αυτό το νέο 
περιβάλλον;  

– Οι Συμφωνίες του Αβραάμ 
εγκαινίασαν μια νέα εποχή ει-
ρήνης και ευημερίας με το Ισ-
ραήλ και τα αραβικά έθνη, όπως 
τα ΗΑΕ και το Μπαχρέιν. Εχου-
με επίσης επιτύχει ειρήνη με 
το Μαρόκο και μια αρχική συμ-
φωνία με το Σουδάν. Αυτές οι 
σχέσεις αποτελούν σημαντικό 

συμπλήρωμα των ειρηνικών 
σχέσεων που έχουμε με τους 
γείτονές μας στην Αίγυπτο και 
την Ιορδανία. Αυτές οι συμφω-
νίες μεταφράστηκαν σε αυξη-
μένο εμπόριο, τουρισμό, αμυ-
ντική συνεργασία και επαφές 
ανθρώπων με ανθρώπους που 
φέρνουν αναμφίβολα σταθερό-
τητα στην περιοχή. Είμαι πολύ 
αισιόδοξος ότι θα μπορέσουμε 
να επεκτείνουμε τις σχέσεις μας 
με περισσότερες αραβικές και 
μουσουλμανικές χώρες. Ωστό-
σο πρέπει να μιλήσουμε και για 
τον ελέφαντα στο δωμάτιο, που 
δεν είναι άλλος από το Ιράν. Η 
αναζήτηση του Ιράν για πυρη-
νικά όπλα, η υποστήριξή του 
στον ριζοσπαστισμό και στην 
τρομοκρατία στη Μέση Ανατο-
λή το έχουν καταστήσει σημα-
ντική δύναμη αστάθειας στην 
περιοχή και παγκοσμίως. Παρεί-
χε ακόμη και drones που χρησι-
μοποιούνται στον πόλεμο στην 
Ουκρανία. Ο μόνος τρόπος για 

να αντιμετωπιστεί αυτός ο κίν-
δυνος είναι να συγκεντρωθεί η 
διεθνής κοινότητα για να ασκή-
σει πίεση στο Ιράν. Το Ισραήλ 
έχει δεσμευθεί να εμποδίσει το 
Ιράν να αποκτήσει στρατιωτι-
κές πυρηνικές δυνατότητες με 
οποιοδήποτε μέσο. Οι πρόσφα-
τες προγραμματισμένες τρομο-
κρατικές επιθέσεις που ενορχη-
στρώθηκαν από το Ιράν στην 
Ελλάδα και την Κύπρο, και ευτυ-

χώς απετράπησαν, δείχνουν τις 
εκτεταμένες μοχθηρές δραστη-
ριότητες του ιρανικού καθεστώ-
τος. Το Ισραήλ δεν θα διστάσει 
να κάνει ό,τι χρειάζεται για να 
υπερασπιστεί και να προστα-
τεύσει τον εαυτό του.    

 
– Η άνοδος της Ακροδεξιάς 
στην Ευρώπη ανησυχεί την 
κυβέρνησή σας, ιδιαίτερα κα-
θώς ταυτόχρονα παρατηρείται 
άνοδος του αντισημιτισμού;   

– Η αναζωπύρωση του αντι-
σημιτισμού στην Ευρώπη είναι 
σίγουρα μια αιτία ανησυχίας για 
οποιαδήποτε ισραηλινή κυβέρ-
νηση. Ως το έθνος-κράτος του 
εβραϊκού λαού, το Ισραήλ θα 
βρίσκεται πάντα στην πρώτη 
γραμμή της καταπολέμησης του 
αντισημιτισμού παγκοσμίως. Πι-
στεύουμε ότι είναι υποχρέωσή 
μας. Αλλά δεν είναι ζήτημα Ισ-
ραήλ. Οι χώρες στην Ευρώπη 
θα πρέπει να πολεμήσουν τον 
αντισημιτισμό και τον φασισμό 

επειδή αποτελούν απειλή για 
τις δημοκρατίες τους. Χαίρο-
μαι που η Ελλάδα έχει υιοθετή-
σει τον ορισμό του αντισημιτι-
σμού από τη ∆ιεθνή Συμμαχία 
για τη Μνήμη του Ολοκαυτώ-
ματος και διοργανώνει μια σει-
ρά από εκδηλώσεις μνήμης του 
Ολοκαυτώματος κάθε χρόνο. Πι-
στεύω επίσης ότι η κατασκευή 
του Μουσείου Ολοκαυτώματος 
στη Θεσσαλονίκη θα συμβάλει 
στην προώθηση της μνήμης και 
των κοινών δημοκρατικών αξι-
ών μας.   

 
– Τα τελευταία χρόνια, το Ισ-
ραήλ έχει ζήσει ένα πολύ τα-
ραχώδες εσωτερικό πολιτικό 
περιβάλλον (πέντε εκλογές σε 
τρία χρόνια και μια πολύ πολω-
μένη ατμόσφαιρα). Εχει επηρε-
άσει την εξωτερική πολιτική; 

– Το Ισραήλ έχει επί του πα-
ρόντος μια πολύ σταθερή κυβέρ-
νηση με επικεφαλής τον πρωθυ-
πουργό Μπέντζαμιν Νετανιάχου 

έπειτα από πολλές εκλογικές 
αναμετρήσεις. Ο πρωθυπουρ-
γός Νετανιάχου είναι ένας πολι-
τικός άνδρας με τεράστια εμπει-
ρία. Οπως γνωρίζετε, το Ισραήλ 
είναι μια ζωντανή δημοκρατία. 
Παρά τις διαφωνίες που μπορεί 
να υπάρχουν στο Ισραήλ σχετι-
κά με τις πολιτικές, πιστεύω ότι 
η δημοκρατία μας θα αναδει-
χθεί ισχυρότερη. Η εξωτερική 
μας πολιτική παραμένει συνεπής 
και πολύ σαφής. Θα συνεχίσου-
με να αποτρέπουμε αρνητικούς 
παίκτες όπως το Ιράν, που επι-
διώκει την καταστροφή μας και 
αποσταθεροποιεί την περιοχή 
μας. Θα επιδιώξουμε να συνεχί-
σουμε να επεκτείνουμε τον κύ-
κλο της ειρήνης με τους γείτονές 
μας ακολουθώντας τις Συμφωνί-
ες του Αβραάμ και ενισχύοντας 
τις σχέσεις μας με τους συμμά-
χους μας, όπως οι Ηνωμένες Πο-
λιτείες, και τους στρατηγικούς 
εταίρους μας, όπως η Ελλάδα 
και η Κύπρος.    

Είμαι αισιόδοξος ότι 
θα επεκτείνουμε τις σχέ-
σεις μας με περισσότε-
ρες αραβικές και μου-
σουλμανικές χώρες. 
Πρέπει να μιλήσουμε 
ωστόσο και για το Ιράν, 
που είναι ο ελέφαντας 
στο δωμάτιο.   

H Ελλάδα και 
το Ισραήλ βρίσκονται 
σε μια διαδικασία 
προσπάθειας βελτίωσης 
των σχέσεων με την 
Τουρκία, ενισχύοντας 
παράλληλα τους δικούς 
τους δεσμούς.   

Οι σχέσεις μας 
έχουν απογειωθεί   

Η συνεργασία στον τουρισμό, στην τεχνολογία, στις επιχειρήσεις 
και η πιθανότητα συμπαραγωγής οπλικών συστημάτων   

Ελι Κοέν, υπουργός Εξωτερικών του Ισραήλ   

Μας ανησυχεί η άνοδος της Ακροδεξιάς στην Ευρώπη   
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Τρεις ασκήσεις τριγωνομετρίας

«Ενα» συν «τρία» στοιχήματα, που 
εάν κερδηθούν θα διασφαλίσουν 
στον πρωθυπουργό Κυριάκο Μη-
τσοτάκη τη διατήρηση της πολιτι-
κής ηγεμονίας που προέκυψε από 
την αναμέτρηση της 25ης Ιουνίου, 
έχει μπροστά της η νέα κυβέρνη-
ση, η οποία έλαβε χθες την εμπι-
στοσύνη της Βουλής.

Πρώτο εξ αυτών είναι, όπως το 
τοποθέτησε ο ίδιος κατά την πα-
ρουσίαση των προγραμματικών 
δηλώσεων, η μετάβαση της χώρας 
από τη μετά την κρίση περίοδο σε 
μια πλήρη ευρωπαϊκή κανονικό-
τητα με βάση τις προτεραιότητες 
των «μπλε φακέλων» που προετοί-
μασαν οι κ. Σταύρος Παπασταύρου 
και Ακης Σκέρτσος για κάθε τομέα 
κυβερνητικής ευθύνης. Εάν αυτό 
το έργο υλοποιηθεί, θα επιτευχθεί 
η βασική επιδίωξη του κ. Μητσο-
τάκη, να συνεχιστεί με επιτυχία 
η στρατηγική της «τριγωνοποίη-
σης» που του επιτρέπει να αντλεί 
στήριξη από ένα ευρύτατο φάσμα 
ψηφοφόρων, το οποίο εκκινεί από 
τη «σκεπτόμενη» και συστημική 
∆εξιά και φθάνει μέχρι την Κε-
ντροαριστερά. Βασικούς πυλώ-
νες αυτής της στρατηγικής, που 
μένει να υλοποιηθεί με επάρκεια 
κατά τη νέα τετραετία και απευ-
θύνεται σε επιμέρους ακροατήρια, 
αποτελούν:
– Ο «υπεύθυνος πατριωτισμός» με 
προσανατολισμό στα δεξιόστρο-
φα κοινά. Ο κ. Μητσοτάκης ενδει-
κτικά αναφέρθηκε ενόψει της νέ-
ας τετραετίας στη συνέχιση των 
εξοπλιστικών προγραμμάτων της 
χώρας, στην αυστηρή φύλαξη των 
συνόρων και στην ολοκλήρωση 
του φράχτη στον Εβρο.

– Ο συνδυασμός φιλελεύθερων 
πολιτικών στο πεδίο της οικονο-
μίας και αποτελεσματικότητας 
στη μάχη για εκσυγχρονισμό του 
κράτους, με την παράλληλη στή-
ριξη των πιο ευάλωτων, ακόμη 
και με τη χρήση επιδοματικών 
εργαλείων. ∆εν είναι τυχαίο ότι 
μέτρα όπως το market pass κατά 
της ακρίβειας συνεχίζονται παρότι 
από τα κόμματα της αντιπολίτευ-
σης είχαν χαρακτηριστεί προεκλο-
γικού χαρακτήρα με ημερομηνία 
λήξης τις πρόσφατες κάλπες.
– Η υιοθέτηση μιας σύγχρονης - 
προοδευτικής ατζέντας που μέχρι 

πριν από μερικά χρόνια αποτελού-
σε «προνομιακό» γήπεδο της Κε-
ντροαριστεράς και της Αριστεράς, 
με σημεία αιχμής, μεταξύ άλλων, 
τη νομοθέτηση του γάμου για τα 
ομόφυλα ζευγάρια, το άνοιγμα της 
συζήτησης για την τεχνητή νοη-
μοσύνη, την πράσινη ενέργεια και 
την κλιματική αλλαγή. 

Οπως αναφέρουν στενοί συ-
νεργάτες του κ. Μητσοτάκη, η 
ανωτέρω «τριγωνική» προσέγγι-
ση, παρότι δεν οδηγεί σε «πλήρη 
ταύτιση» του κάθε ψηφοφόρου με 
τη Ν.∆., επιτρέπει στον πρωθυ-
πουργό να απευθύνεται σε σαφώς 
ευρύτερα πολιτικά ακροατήρια 
από την παραδοσιακή εκλογική 

βάση του κυβερνώντος κόμματος.
Είναι βεβαίως προφανές πως 

αυτό το θεωρητικό σχήμα, στη δι-
άρκεια της νέας κυβερνητικής θη-
τείας που μόλις ξεκίνησε, πρέπει 
να «υπηρετηθεί» από απτά αποτε-
λέσματα σε κρίσιμους τομείς του 
κυβερνητικού έργου που αποτε-
λούν και τα τρία πρόσθετα μεγά-
λα στοιχήματα της επόμενης πε-
ριόδου: τις θετικές επιδόσεις στο 
πεδίο της οικονομίας, την επαρ-
κή διαχείριση των πάντα «δύσκο-
λων» ελληνοτουρκικών σχέσεων 
και την αντιμετώπιση μεγάλων 
υστερήσεων στο κράτος με αιχ-
μή τους τομείς της Υγείας και της 
∆ικαιοσύνης. 

Είναι σαφές πως η υλοποίηση 
των κυβερνητικών εξαγγελιών για 
αυξήσεις μισθών και μειώσεις φό-
ρων, αλλά και η συνέχιση των επι-
δοματικών πολιτικών για τους ευ-
άλωτους ή για την αντιμετώπιση 
έκτακτων προβλημάτων όπως η 
ενεργειακή κρίση περνά μέσα από 
την «υπεραπόδοση» της οικονομί-
ας και τη δημιουργία πρόσθετου 
δημοσιονομικού χώρου, πέραν δη-
λαδή των στόχων για την επίτευ-
ξη πρωτογενών πλεονασμάτων. 
Στο οικονομικό επιτελείο, σύμ-
φωνα με πληροφορίες, επικρατεί 
βεβαιότητα ότι επαρκής δημοσι-
ονομικός χώρος έχει «κλειδώσει» 
για το τρέχον έτος, για το οποίο 

γίνεται λόγος για ένα ποσό που 
μπορεί να προσεγγίσει τα 2 δισ. 
ευρώ. Ανάλογη είναι, δε, η εκτί-
μηση και για το 2024, στην περί-
πτωση κατά την οποία επιτευχθεί 
ο στόχος για ανάπτυξη της τάξεως 
του 2,5%-3% του ΑΕΠ. Μάλιστα 
στο Μέγαρο Μαξίμου εκτιμούν 
πως ο δημοσιονομικός χώρος τα 
επόμενα χρόνια θα διευρυνθεί πε-
ραιτέρω, καθώς θα τροφοδοτείται 
πέραν της ανάπτυξης και από την 
πάταξη της φοροδιαφυγής μέσω 
της εξάπλωσης των ηλεκτρονικών 
συναλλαγών και των εργαλείων 
διασταύρωσης στοιχείων. 

Τα ελληνοτουρκικά, με πρώτο 
κρίσιμο σταθμό την επικείμενη 

συνάντηση των κ. Μητσοτάκη και 
Ερντογάν στο Βίλνιους, είναι ένα 
ακόμη μέτωπο από το οποίο θα 
κριθεί η νέα κυβέρνηση. Ο πρω-
θυπουργός απέδειξε την προηγού-
μενη τετραετία ότι είναι σε θέση 
να διαχειριστεί με επάρκεια κρί-
σεις με την Αγκυρα. Ομως, μετά τα 
«ήρεμα νερά» των τελευταίων μη-
νών, με αφετηρία τον καταστροφι-
κό σεισμό στην Τουρκία, φέρεται 
αποφασισμένος να μην αρνηθεί 
την αναζήτηση «πρόσθετων βη-
μάτων» προκειμένου οι διμερείς 
σχέσεις να αλλάξουν σελίδα. Οπως 
αναφέρει στενός συνεργάτης του, 
οι συνθήκες είναι πλέον καλύτε-
ρες, το διεθνές περιβάλλον ενδε-
χομένως ευνοϊκότερο και η Αθή-
να είναι έτοιμη να διερευνήσει τις 
προοπτικές που υπάρχουν, αλλά 
χωρίς «εκπτώσεις» από τις εθνι-
κές κόκκινες γραμμές και «κατα-
ναγκασμούς».

Τελευταίο αλλά κρίσιμο στοίχη-
μα για την κυβέρνηση αποτελεί η 
αλλαγή της υφιστάμενης εικόνας 
στην Υγεία και στη ∆ικαιοσύνη με 
βασικό ζητούμενο τη βελτίωση 
του χρόνου απόκρισης των δύο 
συστημάτων που, ενώ άπτονται 
πλήρως της καθημερινότητας του 
πολίτη, είναι πλήρως παρωχημέ-
να. Η αποτελεσματική μεταρρύθ-
μιση στους τομείς της Υγείας και 
της ∆ικαιοσύνης έχει εξάλλου και 
πολιτική βαρύτητα, καθώς ο κ. 
Μητσοτάκης επέλεξε για τα συ-
γκεκριμένα χαρτοφυλάκια τους 
προερχόμενους από το ΠΑΣΟΚ 
Μιχάλη Χρυσοχοΐδη και Γιώργο 
Φλωρίδη αντιστοίχως, οι οποίοι 
δεν έχουν την «ασυλία» που εν-
δεχομένως θα διέθεταν στελέχη 
προερχόμενα από τον σκληρό πυ-
ρήνα της Ν.∆.

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

O Κυριάκος Μητσοτάκης χειροκροτείται από τους υπουργούς και τους βουλευτές της Ν.∆. μετά την ομιλία του την 
Πέμπτη. Η υλοποίηση των κυβερνητικών εξαγγελιών για αυξήσεις μισθών και μειώσεις φόρων, αλλά και η συνέχιση 
της επιδοματικής πολιτικής για τους ευάλωτους, περνάει μέσα από την «υπεραπόδοση» της οικονομίας.
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Οι επιδόσεις σε οικονομία, ελληνοτουρκικά και εκσυγχρονισμό του κράτους θα κρίνουν τη στρατηγική για ηγεμονία στο Κέντρο

Η «τριγωνική» προ-
σέγγιση επιτρέπει στον 
πρωθυπουργό να απευ-
θύνεται σε ακροατήρια 
πέραν της εκλογικής 
βάσης της Ν.Δ. 

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Το δίλημμα «Αριστερά ή Κέντρο», 
οι αποκλίνουσες στρατηγικές, το 
χρονοδιάγραμμα για την εκλογή 
του νέου προέδρου και η ονομα-
τολογία για τη διαδοχή του Αλέξη 
Τσίπρα αποτελούν το «εκρηκτι-
κό κοκτέιλ» που στην Κουμουν-
δούρου έχει φέρει τα πάνω κάτω. 
Οι τάσεις βρίσκονται στα χαρα-
κώματα, προσπαθούν να συνέλ-
θουν από το σοκ και σε μεγάλο 
βαθμό δεν αναγνωρίζονται. Πα-
ρά τη συντριπτική ήττα, στον 
ΣΥΡΙΖΑ ψάχνουν το πρόσωπο 
που «θα μπορέσει να κερδί-
σει τον Μητσοτάκη». Ενα 
στέλεχος που πρώτα θα 
γοητεύσει, όπως ο Αλέ-
ξης Τσίπρας το 2008, 
και μετά θα προκαλέ-
σει «σεισμό» ακολου-
θώντας το πρότυπο του 
2012. Εγχείρημα ιδιαι-
τέρως δύσκολο μετά τις 
23 μονάδες διαφορά με τις 
οποίες κέρδισε η Νέα ∆ημοκρα-
τία. Στις τάξεις της πλειοψηφίας 
δύσκολα μπορεί κανείς να ανα-
γνωρίσει το 75% υπεροχής που 
της έδωσε το προηγούμενο συνέ-
δριο. Η «Κίνηση Μελών» σπαράσ-
σεται, με τον Χρήστο Σπίρτζη να 
έχει αυτονομηθεί επιχειρώντας 
να συσπειρώσει ένα κομμάτι των 
πασοκογενών, φέροντας κοντά 
του τη «ΡΕΝΕ» των Αντώνη Κο-
τσακά, Πάνου Ρήγα, Νίκου Σκο-
ρίνη και Χάρη Τσιόκα. Ποια είναι 
η επιχειρηματολογία τους; Πως η 
πολιτική πρέπει να προσδιορίσει 
τα πρόσωπα και όχι τα πρόσωπα 
την πολιτική. Το ερχόμενο Σάβ-
βατο ο Χρήστος Σπίρτζης θα επα-
ναφέρει στο τραπέζι της Κεντρι-
κής Επιτροπής την πρότασή του 
η εκλογή του προέδρου να γίνει 
μετά τον Νοέμβριο, ταυτόχρονα 
με το έκτακτο συνέδριο. Με αυ-
τή τη γραμμή δεν συμφώνησαν 
στην τελευταία Πολιτική Γραμ-
ματεία άλλα στελέχη των «προε-
δρικών», μεταξύ αυτών ο Κώστας 

Ζαχαριάδης, ο Αλέκος Φλαμπου-
ράρης, η Μαριλίζα Ξενογιαννα-
κοπούλου, ο Γιάννης Ραγκούσης. 
∆εν είπαν «ναι» ούτε στη γραμμή 
της «Ομπρέλας» που βιαζόταν για 
εκλογές μέσα στον Ιούλιο, αλλά 
ούτε στην πρόταση για «καλό 
∆εκέμβρη και βλέπουμε», όπως 
τόνιζαν χαρακτηριστικά.

Αλληλοκαρφώματα

Το ερώτημα είναι ποια στάση 
θα κρατήσει ο Νίκος Παππάς για 
το συγκεκριμένο θέμα στις 15 του 
μηνός. Από τις συσκέψεις που 

έχουν κάνει στην 
«Κίνηση  Με-
λών», ο πρώ-
ην υπουργός 
φέρεται να 
προκρίνει 
τη συνεν-
νόηση προ-
κε ιμένου 
να βρεθεί η 
λύση που να 

ικανοποιεί τους 
πάντες. Θα είναι δύ-

σκολο οι ισορροπίες να αλλάξουν 
και οι ημερομηνίες που έχουν 
αποφασισθεί για διαρκές συνέ-
δριο στα τέλη Αυγούστου και 
εκλογή προέδρου στις αρχές Σε-
πτεμβρίου να μετατεθούν. Ωστό-
σο, τίποτα δεν είναι απίθανο. Οσο 
οι μέρες περνούν τόσο η υποψη-
φιότητα του Νίκου Παππά «κλει-
δώνει». Την Παρασκευή η «Κίνη-
ση Μελών» είχε νέα σύσκεψη και 
όλα οδηγούν σε αυτό το συμπέρα-
σμα. Επιθυμεί να εκπροσωπεί τη 
διεύρυνση που αποφάσισε το συ-
νέδριο του Απριλίου του 2022. 
Οσοι τον στηρίζουν λέ-
νε «όχι» στην αναδί-
πλωση που θέλει 
τον ΣΥΡΙΖΑ να 
υποχωρεί στη 
«ριζοσπαστική 
του γωνία», η 
οποία συνεπάγε-
ται ραγδαία μείω-
ση των ποσοστών 
του. «Καρφώνοντας» 

το οικονομικό επι-
τελείο που βρί-
σκεται απέναντί 
του στην κούρ-
σα της διαδοχής, 
μέλη της «Κίνη-
σης Μελών» το-
νίζουν πως «το 
μαξιλάρι των 37 
δισ. ευρώ είναι η άλ-
λη όψη της υπερφορο-
λόγησης».

Είναι φανερό πως στην πλει-
οψηφία αιφνιδιάστηκαν. ∆εν 
περίμεναν την παραίτηση του 
Αλέξη Τσίπρα και είχαν επανα-
παυθεί. Κάποιοι μέσα στους «προ-
εδρικούς» αισθάνονται αμήχανα 
από την υποψηφιότητα του Νί-
κου Παππά γνωρίζοντας πως η 
Ν.∆. θα εκμεταλλευθεί πολιτικά 
την ταραχώδη τετραετία που πέ-
ρασε, στοχοποιώντας τόσο τον 
ίδιο όσο και τη Ρένα ∆ούρου. Η 
τέως περιφερειάρχης Αττικής πο-
λύ σύντομα θα καταλήξει στις 
αποφάσεις της. Για κάποιους η 
πλειοψηφία θα είχε «λυμένα τα 
χέρια» αν ο Κώστας Ζαχαριάδης 
είχε καταφέρει να πάρει το εισι-
τήριο για τη Βουλή. Ανεξάρτητα 
από τις τελικές αποφάσεις των Ν. 
Παππά και Ρ. ∆ούρου, δεν μπορεί 
να αποκλειστεί η κάθοδος του 
Παύλου Πολάκη ως «ημιαυτόνο-
μη» κίνηση που θα επιχειρήσει 
να καταγράψει τη δύναμή του 
στο κόμμα.

Ο Τσακαλώτος

Για την «Ομπρέλα» των Ν. Βού-
τση, Ν. Φίλη, Π. Σκουρλέτη, ∆. 
Βίτσα κ.ά., που συνεδρίασε δι-

αδικτυακά για τρεις ημέ-
ρες με τη συμμετοχή 
περίπου 1.000 στε-
λεχών, ο Ευκλεί-
δης Τσακαλώτος 
είναι το πρόσωπο 
με το διεθνές κύ-
ρος, δοκιμασμένο 
πολιτικά και κυβερ-
νητικά, που μπορεί 

σίγουρα να κάνει τη 

διαφορά. Ο πρώην 
υπουργός Οικονο-
μικών μίλησε την 
πρώτη ημέρα σε 
ένα από τα ιντερ-
νετικά γκρουπ που 
σχηματίστηκαν, 
ωστόσο δεν έχει πει 

το τελικό «ναι». ∆ευτέ-
ρα ή Τρίτη θα έχει λά-

βει την τελική του απόφα-
ση. «Αν κατέβει, θα το κάνει για 
να κερδίσει την προεδρία», τόνι-
ζε στέλεχος της εσωκομματικής 
αντιπολίτευσης στην «Κ», καθώς 
θα απευθυνθεί και σε ανθρώπους 
που βρίσκονται εκτός της τάσης. 
Στην «Ομπρέλα» το κλίμα είναι 
πολύ καλό και ετοιμάζουν ένα 
ιδεολογικοπολιτικό κείμενο θέ-
σεων. Κάνοντας έναν απολογι-
σμό αναδεικνύουν την προγραμ-
ματική σαφήνεια που έλειπε την 
προηγούμενη τετραετία, τις απο-
σπασματικές πρωτοβουλίες που 
πάρθηκαν και την κακή διαχείρι-
ση της απλής αναλογικής. 

Στη νέα τάξη πραγμάτων που 
έχει διαμορφωθεί στο επίπεδο 
των τάσεων, η κίνηση των «6+6» 
των Νάσου Ηλιόπουλου και ∆η-
μήτρη Τζανακόπουλου είναι σα-
φές πως βρίσκεται πιο κοντά στην 
«Ομπρέλα», υποστηρίζοντας όμως 
το δίδυμο Αχτσιόγλου - Χαρίτση.

Το δίδυμο και η πλατφόρμα

Η «Κ» εδώ και μέρες είχε ανα-
φερθεί στον κοινό βηματισμό της 
Εφης Αχτσιόγλου με τον Αλέξη 
Χαρίτση, αλλά και στην «Πλατ-
φόρμα θέσεων» που ετοιμάζουν 
τα δύο στελέχη. Τα σημάδια και 
η κινητικότητα που υπάρ-
χει οδηγούν στο συμπέ-
ρασμα πως η υποψη-
φιότητα της πρώην 
υπουργού Εργασίας 
«κλειδώνει». Ασφα-
λείς πληροφορίες της 
«Κ» μιλούν για τηλε-
φωνήματα που έχει 
κάνει η κ. Αχτσιόγλου 
σε στελέχη από όλο το 

πολιτικό φάσμα του ΣΥΡΙΖΑ προ-
κειμένου να ανταλλάξει απόψεις, 
αλλά και να σφυγμομετρήσει την 
κάθοδό της στις εσωκομματικές 
εκλογές. Ο Γιάννης ∆ραγασάκης 
είναι η πιο χαρακτηριστική περί-
πτωση, ενώ από τους πασοκογε-
νείς φέρεται να έχει ήδη συνομι-
λήσει με τον Γιάννη Ραγκούση. Η 
Εφη Αχτσιόγλου έχει συμπάθειες 
σε πολλές πτέρυγες του κόμματος 
και αυτή την περίοδο βρίσκεται 
στο επίκεντρο των δι-
αβουλεύσεων για 
την επόμενη 
ημέρα στην 
ηγεσία της 
αξιωματικής 
αντιπολίτευ-
σης. Στελέχη 
εκτιμούν πως 
μια τέτοια εξέ-
λιξη μπορεί να 
δώσει προοπτική 
σε κοινωνικές δυνά-
μεις, όπως οι νέοι και οι εργα-
ζόμενοι, καθώς και να συμβάλει 
στη συσπείρωση δημοκρατικών 
και προοδευτικών πολιτών. Τι 
βλέπουν από τη διαφαινόμενη 
υποψηφιότητά της; Τη διάθεση 
για άσκηση συγκροτημένης προ-
γραμματικής αντιπολίτευσης με 
τεχνοκρατικά χαρακτηριστικά 
και σύγχρονο λόγο. «Περιμένου-
με τις πρωτοβουλίες που θα πά-
ρει η Εφη με την ανακοίνωση 
της υποψηφιότητάς της», ανέ-
φερε στέλεχος της «Ομπρέλας» 
στην «Κ», εκτιμώντας πως στις 
αρχές της εβδομάδας θα διαλυ-
θούν τα σύννεφα που υπάρχουν. 

Είναι σαφές πως η απόφαση 
που θα λάβει ο πρώην 

υπουργός Οικονο-
μικών εξαρτάται 
έως ένα βαθμό 
από τον τρόπο 
που θα τοπο-
θετηθεί η Εφη 
Αχτσιόγλου. 
Το «πόκερ» 

αναμένεται να 
είναι σκληρό. 

Η πλειοψηφία επικεντρώνεται 
στην επαναπροσέγγιση του με-
τριοπαθούς Κέντρου που είναι 
απαραίτητο για την επαναφορά 
του ΣΥΡΙΖΑ σε τροχιά εξουσί-
ας. Η «Ομπρέλα» θα στοχεύσει 
στην επικράτηση μιας αριστε-
ρής κυβερνώσας πλειοψηφίας 
χτυπώντας «καμπανάκι» για τα 
δύο κόμματα της άκρας ∆εξιάς 
που μπήκαν στη Βουλή. Για τους 
υποστηρικτές της Εφης Αχτσιό-

γλου, τυχόν αναμέτρησή της 
στην εκλογική κούρσα με 
τον Ευκλείδη Τσακαλώ-
το θα βγάλει από πάνω 
της την «ταμπέλα» της 
εκπροσώπου της αρι-
στερής πτέρυγας.

Το αουτσάιντερ

Επιτελικά στελέ-
χη της Κουμουνδούρου 

υποστηρίζουν πως τρεις με 
τέσσερις δυνατές υποψηφιότη-

τες θα δώσουν ένα μήνυμα σύν-
θεσης, ενότητας και δημοκρατι-
κών διαδικασιών, που ήταν το 
ζητούμενο τα προηγούμενα χρό-
νια. Οσοι φοβούνται πως «αν ο 
νέος πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ δεν 
είναι στη Βουλή, τότε αξιωματι-
κή αντιπολίτευση θα είναι ο Νί-
κος Ανδρουλάκης» δεν είχαν δει 
από την αρχή με καλό μάτι μια 
πιθανή υποψηφιότητα του ∆ιο-
νύση Τεμπονέρα.

Το νεαρό στέλεχος, πάντως, 
είναι γεγονός ότι με τις παρεμ-
βάσεις του έχει αφήσει το απο-
τύπωμά του κάνοντας μια καλή 
εγγραφή για το μέλλον. Αναμέ-
νεται άλλωστε με ενδιαφέρον η 
νέα τοποθέτησή του στην Κε-
ντρική Επιτροπή. Υπάρχει κάποια 
άλλη υποψηφιότητα-έκπληξη; Ο 
Νίκος Φαραντούρης φέρεται να 
δέχθηκε κάποιες κρούσεις με το 
βλέμμα στραμμένο στο ισχυρό 
βιογραφικό του ως πανεπιστη-
μιακού και στο κεντρώο προφίλ 
του, χωρίς όμως να καταγραφεί 
κάποιο ρεύμα που να τον βάζει 
στην κούρσα διαδοχής.
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Το βραχυκύκλωμα των τάσεων
Οι εσωκομματικές ομάδες ρευστοποιούνται, ενώ «κλειδώνουν» οι υποψηφιότητες του Νίκου Παππά και της Εφης Αχτσιόγλου
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Είναι η πιο πολυσυζητημένη γυναί-
κα του ΣΥΡΙΖΑ, όχι πάντα για πο-
λιτικούς λόγους. Το 2016 ήταν η 
νεότερη υπουργός (μόλις 31 ετών). 
Επικροτήθηκε για την πολιτική 
και τεχνοκρατική της συγκρότη-
ση στις διαπραγματεύσεις με τους 
θεσμούς, αλλά και για τις ενδυμα-
τολογικές επιλογές της. Ενα γυναι-
κείο περιοδικό έγραψε το 2017 ότι 
«ντύνεται τόσο κομψά που μοιά-
ζει σαν να βρέθηκε κατά λάθος 
σε αυτή την κυβέρνηση». Μετά 
το 2019 ανέλαβε κομματικά αξιώ-
ματα (έως τις πρόσφατες εκλογές 
ήταν συντονίστρια Οικονομικών), 
κυρίως όμως συζητήθηκε (και συ-
ζητιέται) για τη σχέση της με τον 
πρώην κυβερνητικό εκπρόσωπο 
και βουλευτή ∆ημήτρη Τζανακό-
πουλο, με τον οποίο έχουν απο-
κτήσει ένα αγοράκι, τον Αρη, που 
σήμερα είναι δύο ετών.       

Αυτές τις ημέρες συζητείται 
(επιπλέον) ότι η Αχτσιόγλου θα 
είναι μία από τις επικρατέστερες 
υποψηφιότητες για τη διαδοχή 
του Αλέξη Τσίπρα. Θα είναι πράγ-
ματι υποψήφια η δικηγόρος από 
την Πέλλα και πρώτη σε σταυρούς 
(28.491) βουλευτής του Β2 ∆υτικού 
Τομέα Αθηνών, ακριβώς 100 χρό-
νια μετά τον ερχομό στην Ελλά-
δα των προσφύγων Μικρασιατών 
προγόνων της;            

Οι πρόγονοι της Εφης (Ευτυχί-
ας) Αχτσιόγλου ήταν πρόσφυγες 
που εγκαταστάθηκαν στα Γιαννι-
τσά το 1923 μετά την ανταλλαγή 
πληθυσμών από το Τσανάκκαλε, 
τα ∆αρδανέλλια, τη δεύτερη πιο 
σημαντική πόλη των Στενών με-
τά την Πόλη και την πιο κοντινή 
στην αρχαία Τροία. Το Κάστρο των 
∆αρδανελλίων ήταν κύριο τμήμα 
της οχύρωσης των Στενών από 
τους Οθωμανούς και η ελληνική 
κοινότητα χρονολογούνταν στην 
πόλη από τα τέλη του 17ου αιώ-
να. Στα Γιαννιτσά, ο παππούς της 
από την πλευρά του πατέρα της 
έχτισε μαζί με τα αδέλφια του ένα 
φούρνο στην περιοχή του Αγίου 
Γεωργίου στο κέντρο της πόλης, 
απέναντι από το πάρκο. Ανθρω-
πος θρησκευόμενος, εργατικός και 
ηθικός, λένε στην «Κ» άνθρωποι 
που τον γνώρισαν.         

Ο φούρνος βρισκόταν στο ισό-
γειο της οικογενειακής πολυκα-
τοικίας όπου μεγάλωσαν η Εφη 
και ο μεγαλύτερος αδελφός της, 
ο Πάνος. Η οικογένεια Αχτσιό-
γλου είναι γνωστή στην ευρύτε-
ρη περιοχή. Ο πατέρας της, Θέμης 
Αχτσιόγλου, είναι δικηγόρος και η 
μητέρα της, Ρόδη-Αντιγόνη Ντι-
ούδη, είναι παιδίατρος. Εχουν ένα 
εξοχικό στο Πήλιο. Ο αδελφός της, 
Πάνος Αχτσιόγλου, είναι κριτικός 
κινηματογράφου. Πρόσφατα, τον 
Απρίλιο, τα δύο αδέλφια μίλησαν 
στη Θεσσαλονίκη σε προβολή για 
τον «Θάνατο του εμποράκου», την 
ταινία που βασίζεται στο ομώνυ-
μο θεατρικό αριστούργημα του 
Αρθουρ Μίλερ. «∆είχνει τα όρια 
του αμερικανικού ονείρου», είπε 
η πρώην υπουργός.     

Αρτος και διδάγματα    

Προέρχεται από αριστερή με-
σοαστική οικογένεια. Ο πατέρας 
της είχε συμμετοχή στον Ρήγα, 
στο ΚΚΕ Εσωτερικού, στον Συ-
νασπισμό, στον ΣΥΡΙΖΑ. Συμμε-
τέχει στα κοινά των Γιαννιτσών. 
Η μητέρα της δεν έχει πολιτική 
δράση, είναι αφοσιωμένη στην 
παιδιατρική. Είναι δεμένη οικο-
γένεια. Και οι δύο γονείς της βρί-
σκονται κοντά στην μοναχοκόρη 
τους, η οποία γεννήθηκε το 1985 
και πήγε σχολείο στα Γιαννιτσά. 
Οταν ήταν μικρή κατέβαινε συ-
χνά στον φούρνο του παππού 
της. Εκεί απέκτησε τις πρώτες 
παραστάσεις για το τι σημαίνει 
μόχθος. Εμαθε να σέβεται τους 
ανθρώπους της εργασίας. Εμαθε 
ακόμη ότι θέλει δουλειά το αλεύ-
ρι για να γίνει ψωμί, ότι τα έργα 
δεν γίνονται με λόγια – έστω κι 
αν στο μέλλον θα έμπαινε σε ένα 
κόμμα που υποσχέθηκε πολλα-
πλασιασμό των άρτων χωρίς πόνο 
και μόχθο. ∆ιάβαζε πολύ και ήταν 
σημαιοφόρος στο γυμνάσιο και 
το λύκειο. Στα Γιαννιτσά έζησε 
έως τα 18 της, όταν έφυγε για τη 
Θεσσαλονίκη για να σπουδάσει 
στη Νομική του Αριστοτελείου.      

Στα τέσσερα χρόνια του πα-
νεπιστημίου δεν είχε ιδιαίτερη 
πολιτική δράση. Το πολιτικό της 
ένστικτο ενεργοποιήθηκε χάρη 
στις προσπάθειες της Μαριέττας 
Γιαννάκου να καταργήσει το άρ-

θρο 16. Λίγο πριν πάρει το πτυχίο 
της το 2006 (με άριστα) συμμετεί-
χε στο Κίνημα κατά της αναθεώ-
ρησης του Αρθρου 16. Συμμετεί-
χε επίσης στο ∆ίκτυο Αυτόνομων 
Ριζοσπαστικών Αριστερών Σχη-
μάτων. ∆εν ήταν όμως ιδιαίτερα 
φλογερή. Πάνω απ’ όλα ήταν αφο-

σιωμένη στο διάβασμα.      
Το 2008 εργάστηκε στο Κέντρο 

∆ιεθνούς και Ευρωπαϊκού Οικονο-
μικού ∆ικαίου στη Θεσσαλονίκη. 
Από το 2006 έως το 2009 εκπό-
νησε το πρώτο μεταπτυχιακό της 
με τον Αντώνη Μανιτάκη στο ∆η-
μόσιο Συνταγματικό ∆ίκαιο. Βαθ-
μολογήθηκε με άριστα. Ο γνω-
στός καθηγητής Συνταγματικού 
∆ικαίου μιλάει μέχρι σήμερα για 
μια «δυναμική προσωπικότητα». 
Με δική του συστατική επιστολή 
η Αχτσιόγλου έλαβε υποτροφία 
του ΙΚΥ. Αρχικά σκεφτόταν να 

συνεχίσει κάνοντας διδακτορικό 
στο Συνταγματικό ∆ίκαιο, αλλά 
επέλεξε το Εργατικό ∆ίκαιο υπό 
την επίβλεψη του καθηγητή Αρι 
Καζάκου. Ενδεχομένως επηρεά-
στηκε και από τον πατέρα της, 
ο οποίος είναι ειδικευμένος στα 
εργατικά ζητήματα.     

Το 2012 συμμετείχε μαζί με άλ-
λους επιστήμονες στον συλλογικό 
τόμο «Ξαναπιάνοντας το νήμα». 
Η δική της συμβολή είχε τίτλο 
«Η σοσιαλιστική πραγματικότη-
τα στη σκιά της νεοφιλελεύθερης 
ορθολογικότητας». Ηταν ήδη μέ-
λος της Νομαρχιακής Επιτροπής 
του ΣΥΡΙΖΑ στη Θεσσαλονίκη 
και το όνομά της έπεσε στο τρα-
πέζι ως υποψήφιας για τον ∆ή-
μο Θεσσαλονίκης το 2014, ως το 
θηλυκό αντίστοιχο του Γαβριήλ 
Σακελλαρίδη. Θυμίζουμε ότι ο Γα-
βριήλ τάραξε τα νερά στις εκλο-
γές για τον ∆ήμο Αθηναίων (και 
παραλίγο να κερδίσει τον Γιώργο 
Καμίνη, αποσπώντας 48,6% στον 
δεύτερο γύρο).    

Τελικώς η Αχτσιόγλου βοήθη-
σε στις εκλογές τη ∆έσποινα Χα-
ραλαμπίδου, υποψήφια για την 
Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδο-
νίας (η Χαραλαμπίδου αποχώρη-
σε από τον ΣΥΡΙΖΑ το καλοκαί-
ρι του 2015). Τον Ιανουάριο του 
2015 η Αχτσιόγλου τοποθετήθηκε 
στην τιμητική 11η θέση του ψη-
φοδελτίου Επικρατείας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Ολοκλήρωσε το διδακτο-
ρικό της στα μέσα του 2014, ενώ 
παράλληλα ασκούσε δικηγορία 
στο νομικό γραφείο του Καζά-

κου. Ο στόχος της ήταν να ακο-
λουθήσει ακαδημαϊκή καριέρα. 
«∆εν ξέρω πώς έφτασα έως εδώ, 
αν σκεφτείτε ότι ήθελα να γίνω 
ακαδημαϊκός», λέει γελώντας σε 
όσους τη ρωτούν.      

Βρυξέλλες - Αθήνα     

«Εφτασε έως εδώ» γιατί γνώ-
ρισε τον Γιώργο Κατρούγκαλο 
σε ένα επιστημονικό συνέδριο. 
Εγραψαν μαζί ένα επιστημονικό 
άρθρο («“Μνημονιακές” Πολιτι-
κές και Εργατικό ∆ίκαιο») που δη-
μοσιεύτηκε στην «Επιθεώρηση 
∆ικαίου». Ο Κατρούγκαλος εκλέ-
γεται ευρωβουλευτής το 2014. 
«Θέλω να έρθεις στις Βρυξέλλες 
και πρέπει να μου απαντήσεις σε 
δώδεκα ώρες». Σκέφτηκε ότι εί-
ναι μια ευκαιρία να δει πώς λει-
τουργούν τα ευρωπαϊκά όργανα 
«από μέσα» και πήγε. Το φθινό-
πωρο του 2014 ετοιμαζόταν να 
ξεκινήσει μια μεταδιδακτορική 
έρευνα στην Ιρλανδία, αλλά ο 
ΣΥΡΙΖΑ κερδίζει τις εκλογές του 
2015 και ο Κατρούγκαλος ορίζε-
ται υπουργός ∆ιοικητικής Μεταρ-
ρύθμισης. «Θα έρθεις στην Αθή-
να για να γίνεις διευθύντρια του 
γραφείου μου».         

Μέχρι τότε με τον Τσίπρα είχε 
μόνο μια καλημέρα. Η πραγματι-
κή γνωριμία έγινε το φθινόπωρο 
του 2015 όταν ο Κατρούγκαλος 
μετακινήθηκε στο υπουργείο Ερ-
γασίας και η Αχτσιόγλου ανέλαβε 
επικεφαλής της διαπραγμάτευσης 
με τους θεσμούς για τις συντά-
ξεις και τα εργασιακά. Κάποιοι 

είπαν ότι ήταν αμίλητη, ψυχρή 
και απόμακρη. Κάποιοι άλλοι μι-
λούσαν για τη σοβαρότητα και 
τις γνώσεις της, αλλά και για την 
επάρκεια που επέδειξε στη δια-
πραγμάτευση.      

Ανήκει στα ελάχιστα στελέχη 
του ΣΥΡΙΖΑ που το πέρασμα από 

την εξουσία δεν άφησε επάνω 
τους τη ρετσινιά της ασχετοσύ-
νης και του δογματισμού. «Σήκω-
σε το βάρος των διαπραγματεύσε-
ων, ήξερε το αντικείμενό της και 
μιλούσε πολύ καλά αγγλικά», λέει 
υπουργός προηγούμενης κυβέρ-
νησης που την παρακολουθούσε. 
Τα τρολ του ΣΥΡΙΖΑ αποκαλού-
σαν «∆ρακουλέσκου» την (εμβρό-
ντητη) επικεφαλής της ομάδας 
του ∆ΝΤ, Ντέλια Βελκουλέσκου. 
Οι βαρώνοι του κόμματος επικρο-
τούσαν τα τρικάκια στο Χίλτον 
που ένα μεσημέρι σκόρπισε ο 

«Ρουβίκωνας» και δεν δίστασαν 
να χρησιμοποιήσουν ως πολιτικό 
όπλο συνομιλίες του Τόμσεν που 
είχαν υποκλαπεί στην Αθήνα. Την 
ίδια ώρα ανέθεσαν τη διαπραγ-
μάτευση σε μια επιστήμονα που 
δεν ήταν τρολ και δεν έλεγε ανο-
ησίες. Αυτός ήταν ο διπολισμός 
της Αριστεράς.      

«∆ουλεύαμε για να διασώσου-
με τις συλλογικές συμβάσεις με 
τεκμηριωμένα επιχειρήματα», φέ-
ρεται να έχει πει σε ιδιωτική της 
συζήτηση. «Θέλαμε να αποδείξου-
με ότι αυτό που θέλαμε εμείς ήταν 
ένα ευρωπαϊκό μοντέλο και ότι 
αυτό που ήθελαν οι θεσμοί ήταν 
κατάσταση εξαίρεσης. Και ότι δεν 
θα έπρεπε η Ελλάδα να βρεθεί σε 
κατάσταση εξαίρεσης». Στις 5 Νο-
εμβρίου 2016 ορκίζεται υπουργός 
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. 
Μεταξύ άλλων έβαλε στόχο την 
προστασία των επισφαλών μορ-
φών εργασίας και την αιτιολόγη-
ση του λόγου απόλυσης. Εκείνο 
όμως που συζητήθηκε περισσό-
τερο ήταν το στυλ της.     

Στυλιστική κανονικότητα    

Προσέρχεται στην ορκωμοσία 
στο Προεδρικό Μέγαρο φορώ-
ντας ένα μαύρο κιπούρ φόρεμα 
και έχοντας δίπλα της τον Αλέξη 
Χαρίτση, με τον οποίο συγκρο-
τούν «πολιτικό δίδυμο» μέχρι σή-
μερα. Τι να πρωτοπούμε για τις 
ενδυματολογικές επιλογές της 
στις δημόσιες εμφανίσεις της; Η 
μία καλύτερη από την άλλη. Μί-
νιμαλ μαύρο φόρεμα με έντονο 
V. Ιβουάρ τοπ και διακριτικό σετ 
κοσμημάτων από πέρλες. Μαύρο 
skinny jean με μαύρα ankle boots 
και κόκκινο πουκάμισο. Αλλά το 
μεγάλο «στυλιστικό πραξικόπη-
μα» έγινε σε εκπομπή της Ράνιας 
Τζίμα, όπου η υπουργός προσήλ-
θε με φόρεμα Zeus+Dione στο 
χρώμα της άμμου. Πρόκειται για 
το brand που ίδρυσε η Μαρέβα 
Μητσοτάκη. Εκτός από στυλ, η 
«σκληρή τεχνοκράτισσα» μάλλον 
έχει και χιούμορ.      

Στην αντιπολίτευση δεν έχα-
σε το στυλ της, αλλά ορισμένοι 
της καταλογίζουν ότι ίσως έχασε 
ένα ποσοστό από την τεχνοκρα-
τική της αυστηρότητα. Αναφέ-
ρονται κυρίως στο «ακοστολόγη-
το» οικονομικό πρόγραμμα του 
ΣΥΡΙΖΑ του 2023. Οι φίλοι της 
την υπερασπίζονται επιμένοντας 
ότι το πρόγραμμα υπέστη «προ-
κρούστεια μεταχείριση» από άλλα 
στελέχη. Ευρέως έχει συζητηθεί 
μια φράση της από το 2021, ότι 
«η κανονικότητα δεν είναι ποτέ 
ευκαιρία για την Αριστερά». Οι 
επικριτές της θεωρούν ότι αυτή 
ήταν μια κυνική ομολογία ότι η 
Αριστερά πρέπει να επιδιώκει την 
ανωμαλία και το χάος, έτσι ώστε 
να βρίσκει «ευκαιρίες».     

Η ίδια εξηγεί στις ιδιωτικές συ-
ζητήσεις της πως αναφερόταν 
στο γεγονός ότι η (λόγω κορωνοϊ-
ού) «στροφή του νεοφιλελευθερι-
σμού σε μια κεϋνσιανή πολιτική 
υποστήριξης της οικονομίας, η 
μερική αναστολή του Συμφώνου 
Σταθερότητας και η προτροπή 
της [επικεφαλής του ∆ΝΤ] Κριστίν 
Λαγκάρντ στις κυβερνήσεις “να 
ξοδέψουν” διαμορφώνει μια κα-
νονικότητα, η οποία ενσωματώ-
νει στον νεοφιλελευθερισμό αρ-
χές και πολιτικές της Αριστεράς». 
Αυτή η μεταβολή αποδυναμώνει 
πρόσκαιρα την πειστικότητα της 
αριστερής κριτικής και πρότασης.      

Προ ετών η Αχτσιόγλου και ο 
σύντροφός της ∆ημήτρης Τζα-
νακόπουλος ίδρυσαν δικηγορι-
κή εταιρεία, αλλά την έκλεισαν 
στο τέλος του 2022. Ο Τζανακό-
πουλος απασχόλησε την επικαι-
ρότητα εσχάτως με αφορμή την 
έφεση που έχει στη ζωηρή ανταλ-
λαγή απόψεων, αλλά ο ίδιος και η 
Αχτσιόγλου φροντίζουν να αφή-
νουν έξω από τις μετεκλογικές 
διεργασίες το «συνδυαστικό κου-
τσομπολιό» που ανθεί στον ΣΥΡΙ-
ΖΑ για την πολιτική και προσω-
πική σχέση τους.    

Η Αχτσιόγλου διατηρεί κοινό 
πολιτικό βηματισμό με τον Αλέ-
ξη Χαρίτση και παρά το γεγονός 
ότι δεν έχει αποφασίσει οριστικά 
αν θα είναι υποψήφια, διότι σκέ-
φτεται τις γονεϊκές υποχρεώσεις 
της, όλοι προεξοφλούν ότι τελι-
κά θα είναι υποψήφια – και ότι 
ο Χαρίτσης θα την υποστηρίξει. 
Ομως η νέα ηγεσία δεν είναι μό-
νο μια εσωκομματική υπόθεση. 
Τον καθοριστικό λόγο θα έχουν 
τα μέλη του κόμματος.     

Το μεγάλο «στυλιστι-
κό πραξικόπημα» έγινε 
σε εκπομπή της Ράνιας 
Τζίμα, όπου η υπουργός 
προσήλθε με φόρεμα 
Zeus+Dione – πρόκειται 
για το brand που ίδρυσε 
η Μαρέβα Μητσοτάκη. 
Η «σκληρή τεχνοκράτισ-
σα» έχει και χιούμορ.           

Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ         

Το χειρουργικό στυλ
της αριστερής αριστείας          

Από το 2006 έως 
το 2009, εκπόνησε 
το πρώτο μεταπτυχιακό 
της με τον Αντώνη 
Μανιτάκη στο Δημόσιο 
Συνταγματικό Δίκαιο – 
Ο γνωστός καθηγητής 
μιλάει μέχρι σήμερα 
για μια «δυναμική 
προσωπικότητα».          

Η καλή μαθήτρια από τα Γιαννιτσά, που «μαθήτευσε» και στον φούρνο 
του παππού της, ήθελε να κάνει ακαδημαϊκή καριέρα. Πώς βρέθηκε 

να προαλείφεται για τον θρόνο του ΣΥΡΙΖΑ;
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Στο τέλος της ταινίας «Athena» 
του Ρομέν Γαβρά υπάρχει μια 
απρόσμενη, κάπως διδακτική, 
σκηνή που υπονοεί ότι η άκρα 
∆εξιά είναι εκείνη που υποκι-
νεί τα επεισόδια στα παρισινά 
προάστια. Αν και κατά την προ-
βολή της η συγκεκριμένη αιχμή 
ενόχλησε ορισμένους θεατές ως 
απλουστευτική ανάγνωση των 
προβλημάτων στα μπανλιέ, η 
αλήθεια είναι ότι η Ακροδεξιά 
και δη η Μαρίν Λεπέν είναι αυ-
τή που ευνοείται περισσότερα 
από τις πρόσφατες ταραχές μετά 
τη δολοφονία του 17χρονου Να-
έλ, από αστυνομικό στη Ναντέρ. 

Les Beurs (αναγραμματισμός 
του Arabes) είναι η λέξη που πε-
ριγράφει τα παιδιά ή και εγγόνια 
μεταναστών από το Μαγκρέμπ. Η 
μετέωρη γενιά τους είναι εκείνη 
που δεν ταυτίζεται ούτε με τους 
γονείς τους ούτε με τους λευκούς 
Γάλλους συνομηλίκους τους. Οσο 
η Γαλλία τους επισημαίνει το με-
ταναστευτικό τους υπόβαθρο, 
τόσο εκείνοι ενδύονται με τρό-
πο ταυτοτικό, ως παράσημο, την 
ιδιότητα του μετανάστη. Η εξέ-
γερσή τους δεν είναι ισλαμική 
όπως πάνε να την παρουσιάσουν 
οι Γάλλοι ακροδεξιοί. Είναι κυ-
ρίως αντιγαλλική, μια βίαιη δι-
αμαρτυρία για τις συνεχιζόμε-
νες κοινωνικές ανισότητες, τον 
αποκλεισμό, τη ματαίωση των 
ονείρων τους, που διαψεύδουν 
τις βασικές αρχές της γαλλικής 
δημοκρατίας λίγες μέρες πριν 
από την Ημέρα της Βαστίλλης. 
Καμία ελευθερία, ισότητα ούτε 
αδελφοσύνη για τους Beurs. Οι 
εκτεταμένες ζημιές στις αστικές 
συγκοινωνίες, σε κυβερνητικά 
κτίρια, στις δημόσιες υπηρεσίες 
που άφησαν πίσω τους, δείχνουν 
πόσο ξένοι νιώθουν απέναντι σε 
μια χώρα που δεν φρόντισε να 
τους ενσωματώσει. Το κοινωνι-
κό κράτος δεν τους αφορά, δεν 
τους περιλαμβάνει.

Ναντέρ και Ντεφάνς

∆ίπλα στη Ναντέρ το επίκε-
ντρο των επεισοδίων, ορθώνε-
ται η Ντεφάνς, στους 72 ουρα-
νοξύστες της οποίας στεγάζονται 
οι μεγάλες επιχειρήσεις της χώ-
ρας, από την Total και την ΑΧΑ 
ώς τη Societe General. Εκατόν 
ογδόντα χιλιάδες εργαζόμενοι 
μπαινοβγαίνουν στο παρισινό 
Σίτι κάθε μέρα. Εκεί έχουν με-
τακομίσει πολλές πολυεθνικές 
μετά το Brexit. Το τζαζ φεστι-
βάλ που είχε προγραμματιστεί 
τις μέρες των ταραχών ανακοί-
νωσε με λύπη ότι αναβάλλεται 
για λίγες μέρες. H αντίφαση με 
την ατμόσφαιρα στη διπλανή 
γειτονιά, όπου οι πιτσιρικάδες 
έσπαγαν και λεηλατούσαν ό,τι 
έβρισκαν μπροστά τους μόλις 

έπεφτε η νύχτα, είναι έκδηλη. 
Εξίσου βίαια ήταν τα επεισό-

δια στη Μασσαλία. Πριν από δύο 
χρόνια ο πρόεδρος Εμανουέλ Μα-
κρόν είχε μεταβεί εκεί εξαγγέλλο-
ντας ένα σχέδιο ύψους 5 δισ. ευ-
ρώ με στόχο την καταπολέμηση 
της φτώχειας και της εγκλημα-
τικότητας στην πόλη. Λίγο προ-
τού ξεσπάσουν τα επεισόδια στη 
χώρα ο Μακρόν επέστρεψε στο 
λιμάνι. «Πρέπει να κινηθούμε 
γρηγορότερα», αναγνώρισε επι-
θεωρώντας τα έργα που βρίσκο-
νται σε εξέλιξη. «Οταν έρχεται ο 

Μακρόν, έρχεται να κάνει ανα-
κοινώσεις, όχι να μας ακούσει», 
σχολίασαν κάτοικοι της πόλης. 

Κατά τη διάρκεια των επει-
σοδίων συνελήφθησαν σχεδόν 
4.000 άνθρωποι, το 60% εκ των 
οποίων δεν έχει ποινικό παρελ-
θόν, ενώ σχεδόν ο ένας στους 
τέσσερις είναι ανήλικος. Τώρα 
δικάζονται μαζικά με fast track 
διαδικασίες και πολύμηνες ποι-
νές φυλάκισης, ακόμη και για την 
κλοπή ενός αναψυκτικού από 
λεηλατημένο κατάστημα ή την 
πυρπόληση ενός κάδου, σε μια 
σύγχρονη εκδοχή των «Αθλίων». 

Πολιτική εκμετάλλευση 

Η τυφλή οργή των νεαρών δι-
αδηλωτών στο μεταξύ τρόμαξε 
ακόμη και όσους ενοχλήθηκαν 
από την εν ψυχρώ εκτέλεση του 
αλγερινής και μαροκινής κατα-
γωγής Ναέλ. H δημόσια συζήτη-
ση από την υπέρμετρη αστυνομι-
κή βία μεταφέρθηκε στο ζήτημα 
του νόμου και της τάξης. Toν 

φόβο και τον θυμό για τις ζη-
μιές ύψους 1,1 δισ. στις επιχει-
ρήσεις και 20 εκατ. ευρώ στα πα-
ρισινά μέσα μαζικής μεταφοράς 
έσπευσαν να καρπωθούν πολιτι-
κά τα συντηρητικά κόμματα κα-
τά μήκος του δεξιού φάσματος. 
Οι γκωλικοί «Ρεπουμπλικανοί» 
κάλεσαν τους πολίτες να περι-
μένουν πρώτα το πόρισμα της 
έρευνας προτού καταδικάσουν 
τον αστυνομικό. Παρά το βίντεο 
που κυκλοφόρησε και επιβεβαίω-
νε την εκδοχή της εκτέλεσης του 
θύματος, αλλά και τη σύλληψη 
του δράστη, το κόμμα όχι μόνο 
εξέφρασε την εμπιστοσύνη του 
στην αστυνομία αλλά ζήτησε την 
κήρυξη κατάστασης εκτάκτου 
ανάγκης, που θα έδινε στις Αρ-
χές τη δυνατότητα να περιορί-
σουν το δικαίωμα συνάθροισης 
και να πραγματοποιούν επιδρο-
μές σε σπίτια πολιτών. Σημειω-
τέον, η ίδια η ακροδεξιά ηγέτης 
Μαρίν Λεπέν απέφυγε να ζητή-
σει τη λήψη του συγκεκριμένου, 

σκληρού μέτρου, λέγοντας ότι 
θα πρέπει να αποτελέσει ύστατο 
καταφύγιο του κράτους σε περί-
πτωση περαιτέρω κλιμάκωσης 
των επεισοδίων. Η κυβέρνηση 
«εγκαταλείπει όλες τις συνταγ-
ματικές αρχές της από τον φόβο 
επεισοδίων, γεγονός που συμ-
βάλλει τελικά στην υποκίνησή 
τους. Η χώρα μας γίνεται όλο και 
χειρότερη καθώς οι Γάλλοι πλη-
ρώνουν το τίμημα της δειλίας και 
των συμβιβασμών», αρκέστηκε 
να πει για τις εξελίξεις. 

Ο Εθνικός Συναγερμός όμως, 

το κόμμα της, άδραξε την ευκαι-
ρία για να επαναφέρει στο προ-
σκήνιο το ζήτημα της παράτυπης 
μετανάστευσης και της άμεσης 
απέλασης όσων βρίσκονται πα-
ράνομα στη χώρα. Για το ακρο-
δεξιό κόμμα οι μετανάστες και 
δη οι μουσουλμάνοι είναι πάντα 
εγκληματίες και δαιμονοποιού-
νται για όλα τα δεινά της χώρας: 
από τις τρομοκρατικές επιθέσεις 
έως τα πρόσφατα επεισόδια. 

Ο Ζεμούρ

Υπερθεματίζοντας ο τηλεο-
πτικός αστέρας και ακροδεξι-
ός προεδρικός υποψήφιος το 
2022, Ερίκ Ζεμούρ, έκανε λόγο 
για την έναρξη ενός εμφυλίου και 
εγκαινίασε μέσω στενού συνερ-
γάτη του εκστρατεία για τη συ-
γκέντρωση χρημάτων υπέρ του 
αστυνομικού (σχεδόν 1,5 εκατ. 
ευρώ!). Αν η Λεπέν έκανε κα-
τά την περυσινή προεκλογική 
της εκστρατεία σαφή αναφορά 
στην ακρίβεια και στο αυξημέ-
νο κόστος ζωής ως αιτία για τη 
διάχυτη κοινωνική δυσαρέσκεια 
στη Γαλλία, ο Ζεμούρ στοχοποί-
ησε αποκλειστικά το Ισλάμ και 
τη μετανάστευση. «Τα τελευταία 
20 ώς 30 χρόνια συνεχίσαμε να 
δεχόμαστε εκατοντάδες χιλιάδες 
ανθρώπους από τη Βόρεια Αφρι-
κή και την υποσαχάρια Αφρική», 
επισήμανε και υποσχέθηκε ότι 
η άμεση προτεραιότητά του αν 
εκλεγεί θα είναι η ανακοπή του 
μεταναστευτικού κύματος. Mετά 
τη δολοφονία του Ναέλ και την 
ένταση αισθάνεται δικαιωμένος. 
Πολλοί αναλυτές προβλέπουν μια 
δυναμική επιστροφή του στον 
πολιτικό στίβο, αφότου πέρυσι 
τερμάτισε τέταρτος στον πρώτο 
γύρο των προεδρικών εκλογών.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, με-
ταξύ του «μαλθακού» Μακρόν, 
που άφησε τη Γαλλία να καεί, 
του λαϊκιστή ηγέτη των Ρεπου-
μπλικανών, Ερίκ Σιοτί, και του 
σκληρού Ζεμούρ, η Λεπέν κερ-
δίζει έδαφος ως «ήρεμη δύνα-
μη», που αντιμετωπίζει την κρί-
ση με πυγμή αλλά και ψυχραιμία. 
«Ακόμη όμως και αν δεν το λέει 
ανοιχτά η Λεπέν, όλοι ξέρουν 
ότι σύμφωνα με το κόμμα της, 
η μετανάστευση φταίει για την 
εγκληματικότητα στη Γαλλία. 
Οταν άλλοι πολιτικοί όπως ο Σι-
οτί λένε παρόμοια πράγματα, τό-
τε αυτό βοηθάει τον Εθνικό Συ-
ναγερμό, επειδή οι ψηφοφόροι 
προτιμούν το πρωτότυπο από 
το αντίγραφο», εξήγησε στην 
Deutsche Welle ο κοινωνιολόγος 
Σιλβέν Κρεπόν, απόφοιτος της 
Ναντέρ, ο οποίος διδάσκει στο 
Πανεπιστήμιο Francois Rabelais 
de Tours. Στις τελευταίες δημο-
σκοπήσεις η Λεπέν εμφανίζεται 
να επικρατεί άνετα του Μακρόν 
σε περίπτωση που γίνονταν σή-
μερα εκλογές.

Οι φωτιές που επωάζουν τη Λεπέν
Προβάλλει ως «ήρεμη δύναμη» που αντιμετωπίζει με πυγμή την έκρηξη της βίας στα παρισινά προάστια

Από τους σχεδόν 
4.000 ανθρώπους 
που έχουν συλληφθεί, 
το 60% δεν έχει ποινικό 
παρελθόν, ενώ σχεδόν 
ο ένας στους τέσσερις 
είναι ανήλικος.

Στις δημοσκοπήσεις 
η επικεφαλής του 
Εθνικού Συναγερμού 
εμφανίζεται να επικρατεί 
άνετα του Μακρόν σε 
περίπτωση που γίνονταν 
σήμερα εκλογές. 

Τα επεισόδια και οι λεηλασίες στο Παρίσι μετά τον φόνο του 17χρονου Ναέλ από αστυνομικό έδωσαν την ευκαιρία στη λαϊκιστική ∆εξιά και στην Ακροδεξιά 
να βάλουν εναντίον των μεταναστών και να ζητήσουν ακόμη πιο αυστηρή αντιμετώπιση των διαδηλωτών από τις δυνάμεις επιβολής της τάξης.
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Η Γαλλία φλέγεται. Οργή, βία, κα-
ταστροφικότητα. Οργισμένα πλή-
θη βιαιοπραγούν, καίνε και κατα-
στρέφουν ό,τι συναντήσουν στο 
διάβα τους. Η αποκλειστική όμως 
επικέντρωση στην ίδια τη βία και 
στην ανατριχίλα που αυτή προκα-
λεί δεν σημαίνει τίποτα. Απειλεί 
να συσκοτίσει μιαν άλλη πλευρά, 
δυσκολότερα αντιμετωπίσιμη και 
ιστορικά πρωτόγνωρη. Εχει να 
κάνει με το γεγονός ότι οι πρωτα-
γωνιστές των βίαιων επεισοδίων 
είναι έφηβοι ακόμα και προέφη-
βοι. Οι περισσότεροι από αυτούς 
κατοικούν στα υποβαθμισμένα 
περίχωρα των μεγάλων πόλεων. 
Είναι Γάλλοι υπήκοοι, μετανάστες 
τρίτης γενιάς, Αραβες, Αφρικανοί 
ή Ασιάτες, οι οποίοι  καταστρέ-
φουν ένα περιβάλλον που είναι 
το μόνο που γνωρίζουν. 
 
Ηδη λοιπόν στο σημείο αυτό, οι ση-

μερινές εκρήξεις διαφέρουν διαμε-
τρικά από όλες τις άλλες «εξεγέρ-
σεις» που ταλάνισαν τη γαλλική 
κοινωνία τα τελευταία 50 χρόνια. 
Ο Μάης του ’68 π.χ. ήταν ένα κί-
νημα «νεολαιίστικο», μια έκφραση 
νέων ανθρώπων που εισέρχονταν 
στη ζωή διαφοροποιούμενοι, και 
αυτονομούμενοι από το οικογε-
νειακό και κοινωνικό τους περι-

βάλλον. Ως ελεύθερα άτομα, κα-
λούνταν να επινοήσουν εξαρχής 
τη ζωή τους. Το σύνθημα «Ζωή 
δίχως νεκρές στιγμές, απόλαυση 
δίχως εμπόδια», του Ραούλ Βάνε-
γκεν, όριζε ένα αίτημα ζωής. Οι 
ενορμήσεις της ζωής μαζί με την 
πίστη σε μια άλλη εκδοχή ύπαρξης 
και συνύπαρξης είχαν το προβάδι-
σμα. Ακόμα και στα οδοφράγματα 
οι νέοι συσκέπτονταν, μιλούσαν, 
εξηγούσαν, απαιτούσαν, προσέ-
βλεπαν σε έναν καλύτερο κόσμο 
για όλους.
 
Τώρα συμβαίνει το ακριβώς αντί-
θετο. Τι ακριβώς θέλουν οι σημε-
ρινοί οργισμένοι νέοι; ∆εν εκφρά-
ζουν αιτήματα. ∆εν προβάλλουν 
ουτοπικές ιδέες. Σε ποια γλώσ-
σα, με ποιες λέξεις αρθρώνουν τα 
«θέλω» τους; Υπάρχουν οι λέξεις; 
Yπάρχει η δυνατότητα άρθρωσης 
ενός, έστω αμυδρά συγκροτημέ-
νου, αιτήματος; Αν θα επιθυμού-
σαν να ζουν σε έναν άλλο κόσμο 

αυτό συμβαίνει επειδή ο μόνος 
κόσμος που γνωρίζουν έχουν την 
αίσθηση ότι τους ευνουχίζει, τους 
καταπνίγει και τους αποστερεί 
από κάθε ελπίδα. Και γι’ αυτόν 
τον λόγο «απλώς βιαιοπραγούν». 
Ακόμα και η «δικαιοσύνη» που ζη-
τούν για τον θάνατο του Ναχέλ 
Μ. μοιάζει να αναφέρεται στον 
δικό τους θάνατο, στα δικά τους 
προσωπικά αδιέξοδα, στη δική 
τους ζωή που εμφανίζεται προ-
καθορισμένη από τη φυλετική 
θρησκευτική ή πολιτιστική τους 
διαφοροποίηση. Ο καθένας χωρι-
στά από τους άλλους, καταστρέ-
φοντας και καίγοντας ό,τι βρει 
μπροστά του, έχει μπροστά του 
τον δικό τους φαντασιακό θάνα-
το. Αμυνόμενοι μέσα στην απο-
γύμνωσή τους, συναντιούνται 
επί του πεδίου, όπου από κοινού 
εκλύουν την ανεξέλεγκτη βία. Σε 
πλήρη αδυναμία έκφρασης ενός 
συγκροτημένου, συλλογικού πο-
λιτικού λόγου. 

Και όμως, οι πολιτικές προεκτά-
σεις είναι απροσμέτρητες. Η πρώ-
τη προφανής συνέπεια είναι η 
ενίσχυση και ενδυνάμωση της 
εθνοκεντρικής Ακροδεξιάς. Από 
τη στιγμή που οι νέοι δεν εντάσ-
σονται σε μια πολυπολιτισμική, 
κοινωνική κανονικότητα, προ-
καλούν ασύστολα απέχθεια και 
φόβο. Απειλούμενη από τη βία, η 
πλειοψηφία του λαού επιστρέφει 
στο αίτημα «Νόμος και Τάξη». Η 
πολιτική ταυτότητα του αιώνιου 
έθνους οφείλει πριν από όλα να 
διαφυλάξει τις παραδόσεις του και 
την ιστορική ιδιαιτερότητά του. 
Να περιφρουρήσει πάση θυσία 
την πολιτιστική του ταυτότητα. 
Τα συνδηλούμενα είναι καταλυτι-
κά. Σε μια εποχή που η παραδοσι-
ακή Αριστερά μοιάζει ανίκανη και 
ανήμπορη να συνδιαλλαγεί με τις 
προεκτάσεις και τις αγκυλώσεις 
της αγοραίας παγκοσμιοποίησης, 
το φαντασιακό οπλοστάσιο του 
εθνοκεντρικού απομονωτισμού 

ενισχύεται. Με αυτή την έννοια, 
τα θλιβερά επεισόδια δεν αφο-
ρούν μόνο τη χώρα όπου διαδρα-
ματίζονται. Και προφανώς ξεπερ-
νούν κατά πολύ τους κάθε λογής 
λόγους που αναπτύσσονται γύρω 
από τη διάκριση μεταξύ Αριστε-
ράς και ∆εξιάς.  
 
Εντέλει, δεν πλήττεται μόνο η Γαλ-
λία ως ενσάρκωση των μεγάλων 
ιδεών του ∆ιαφωτισμού, της Ελευ-
θερίας, της Ισότητας και της Αδελ-
φοσύνης. ∆εν πλήττεται μόνο η 
Ευρώπη, που ακόμα και σήμερα 
αποτελεί τη σοβαρότερη προσπά-
θεια εμβάθυνσης της δημοκρατίας 
και υπέρβασης φυλετικών, εθνι-
κών και πολιτιστικών διακρίσεων 
στο πλαίσιο μιας  ενιαίας «ισοπο-
λιτιστικής» πολιτείας. Πλήττεται 
και η πρόσληψη της ίδιας της έν-
νοιας της «Πολιτικής».

 
O κ. Κωνσταντίνος Τσουκαλάς είναι 
ομότιμος καθηγητής Κοινωνιολογίας.

Η παραδοσιακή Αριστε-
ρά μοιάζει ανίκανη και 
ανήμπορη να συνδιαλ-
λαγεί με τις προεκτάσεις 
και τις αγκυλώσεις της 
αγοραίας παγκοσμιοποί-
ησης, ενώ το φαντασιακό 
οπλοστάσιο του εθνοκε-
ντρικού απομονωτισμού 
ενισχύεται.

Α Π Ο Ψ Η

Φλεγόμενη η Γαλλία, αλλά όχι μόνον
Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΣΟΥΚΑΛΑ
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Λίγο να ανησυχεί κανείς για θέμα-
τα όπως η παραπληροφόρηση ή 
η αλγοριθμική χειραγώγηση της 
κοινής γνώμης, και έχει αρκετές 
απορίες να θέσει στον Φίλιπ Ν. 
Χάουαρντ, καθηγητή Σπουδών 
∆ιαδικτύου του Πανεπιστημίου 
της Οξφόρδης, που ερευνά τον 
αντίκτυπο των πληροφοριακών 
τεχνολογιών στην εκλογική συ-
μπεριφορά των πολιτών.

Μπορεί, για παράδειγμα, να 
τον ρωτήσει πόσο επηρέασε η 
Ρωσία τις αμερικανικές εκλογές 
του 2016, με τον Καναδό καθηγη-
τή να αποκρίνεται ότι υπήρχε μεν 
κάποιος αντίκτυπος σε ορισμένες 
κρίσιμες εκλογικές περιφέρειες 
των ΗΠΑ, ωστόσο, «μια “πληρο-
φοριακή επιχείρηση” στα σόσιαλ 
μίντια μπορεί να αλλάξει το εκλο-
γικό αποτέλεσμα κατά λίγες μόνο 
ποσοστιαίες μονάδες και είναι δύ-
σκολο να δώσουμε στους Ρώσους 
όλα τα “εύσημα” για το 2016».

Ο Χάουαρντ συμμετείχε πρό-
σφατα στους «∆ελφικούς διαλό-

γους» του Ευρωπαϊκού Πολιτι-
στικού Κέντρου ∆ελφών, που 
πραγματοποιήθηκαν υπό την 
αιγίδα της Προέδρου της ∆ημο-
κρατίας Κατερίνας Σακελλαρο-
πούλου και είχαν θέμα «Τεχνο-
λογία και ∆ημοκρατία». Στην 
ομιλία του με τίτλο «Επιστημο-
νική συνεργασία και χρηστή δι-
ακυβέρνηση», παρουσίασε τη 
νεοσύστατη ∆ιεθνή Επιτροπή 
για το Περιβάλλον της Πληρο-
φορίας (International Panel on 
the Information Environment 
- IPIE), της οποίας προεδρεύ-
ει. Το πρόβλημα που καλείται 
να αντιμετωπίσει η Επιτροπή 
περιγράφεται στο βιβλίο του 
Καναδού, «Pax Technica: How 
the Internet of Things May Set 
Us Free or Lock Us Up» (2015, 
εκδ. Yale) και έχει ως εξής: η 
τεράστια ροή δεδομένων που 
αναμένεται από το «∆ιαδίκτυο 
των Πραγμάτων» (το οποίο θα 
«ενώνει» συσκευές, αυτοκίνη-
τα και κάθε είδους αντικείμε-
να με δυνατότητα σύνδεσης 
σε δίκτυο επικοινωνίας), μπο-

ρεί να ενισχύσει την πληροφο-
ριακή χειραγώγηση. 

«Το επόμενο βήμα στην πο-
λιτική επικοινωνία», εξηγεί ο 
Χάουαρντ, «είναι να γίνει κα-
τανοητό το πώς μπορούν να 
αξιοποιηθούν τα δεδομένα της 
πιστωτικής μας κάρτας, τα συ-
μπεριφορικά δεδομένα μας, που 
προέρχονται από το ∆ιαδίκτυο 
των Πραγμάτων, ώστε με τη βο-
ήθεια της τεχνητής νοημοσύνης, 
τα μηνύματα που δεχόμαστε να 
διαμορφωθούν ειδικά για τον κα-
θένα μας. Αυτό μπορεί να σημαί-
νει ότι θα βλέπουμε μηνύματα 
που δεν είναι απλώς προσαρμο-
σμένα σε έναν άνδρα 45 ετών, 
δημοσιογράφο ή ακαδημαϊκό 
κ.λπ., αλλά που έχουν σχεδιαστεί 
χρησιμοποιώντας πρόσωπα και 
φωνές με τις οποίες έχουμε πιθα-
νότητες να συνδεθούμε και που 
θα μας μιλούν για ζητήματα που 
ενδιαφέρουν μόνο εμάς. Τέτοιου 
είδους εξατομίκευση μπορεί να 
αποδειχθεί εξαιρετικά ευρημα-
τική, αν οι ελεγκτικές αρχές δεν 
ασκούν κάποια εποπτεία».

Στο βιβλίο του «Lie Machines: 
How to Save Democracy from 
Troll Armies, Deceitful Robots, 
Junk News Operations, and Po-
litical Operatives» (2020, εκδ. 
Yale), ο Χάουαρντ υποστηρίζει 
ότι χώρες όπως η Ρωσία και η 
Κίνα έχουν στα χέρια τους μια 
ειδική ψηφιακή «εργαλειοθή-
κη», που τις βοηθάει να ασκή-
σουν αυτό που αποκαλεί «υπο-
λογιστική προπαγάνδα». ∆εν 
είναι μάλιστα οι μόνες. «Χρη-
σιμοποιείται πλέον από πολλές 
αυταρχικές κυβερνήσεις», λέει 
ο καθηγητής. «Χρησιμοποιείται 
επίσης από στρατούς σε περι-
όδους κρίσεων. Και, δυστυχώς, 
σε αρκετές δημοκρατίες ανά τον 
κόσμο χρησιμοποιείται πλέον 
από κανονικούς πολιτικούς, που 
μισθώνουν εταιρείες επικοινω-
νίας οι οποίες αναπτύσσουν πα-
ρόμοιες δραστηριότητες. Είναι 
εταιρείες δημοσίων σχέσεων με 
έδρες στις πρωτεύουσες του κό-
σμου. Στις δημοκρατίες αποτε-
λούν σήμερα μέρος του χαρτο-
φυλακίου των επικοινωνιών».

Μια λύση, συνεχίζει ο Χάου-
αρντ, είναι να ενισχυθεί η συ-
νεργασία των ανεξάρτητων ερευ-
νητών. Κάπως έτσι περιέγραφε 
στους «∆ελφικούς διαλόγους» 
τον κύριο στόχο της επιτροπής 
IPIE. Η οποία έχει έδρα στη Ζυ-
ρίχη, μετράει στις τάξεις της 200 
ερευνητές από δεκάδες χώρες 
και βασική δουλειά της θα είναι 
«να παρουσιάζουμε σε φορείς, 
όπως η Ευρωπαϊκή Ενωση και οι 
εθνικές κυβερνήσεις, απλά επι-
στημονικά ευρήματα που έχουν 
προκύψει συναινετικά. Οταν π.χ. 
μια εταιρεία τεχνολογίας θα λέει 
“κάναμε αυτό”, εμείς θα μπορού-
με να απαντάμε “όχι, δεν το έκα-
ναν” ή “ναι, έτσι είναι”. Μέχρι 
στιγμής, οι ερευνητές και οι πα-
νεπιστημιακοί δραστηριοποιού-
νται ατομικά και έπειτα μπαίνουν 
στο παιχνίδι οι λομπίστες και οι 
δικηγόροι των εταιρειών, που δι-
ατυπώνουν επιχειρήματα με πιο 
ισχυρό τρόπο. Νομίζω όμως ότι 
έχουμε περάσει το σημείο που 
η αυτορρύθμιση της τεχνολογι-
κής αγοράς μπορεί να βοηθήσει».

Συνέντευξη στον

ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

Τριάντα χρόνια απολογείται για 
το «τέλος της Ιστορίας». Από το 
1992, ο Φράνσις Φουκουγιάμα κα-
λείται συχνά να εξηγήσει γιατί 
η πρόβλεψή του περί οριστικής 
επικράτησης του μοντέλου της 
φιλελεύθερης δημοκρατίας, με-
τά την πτώση του κομμουνισμού, 
δοκιμάζεται από τα γεγονότα – 
από τους εσωτερικούς κλυδωνι-
σμούς των δυτικών δημοκρατιών 
αλλά και από τη διαφαινόμενη 
επιτυχία αυταρχικών καθεστώ-
των, όπως η Κίνα. Η θεωρία του 
όμως δεν έχασε ποτέ τη σαγήνη 
της. ∆εν έπαψε ποτέ να αποτελεί 
πεδίο αντιπαράθεσης για τη σύγ-
χρονη πολιτική σκέψη.

Η «Κ» συζήτησε με τον Φου-
κουγιάμα για τις προκλήσεις 
που αντιμετωπίζουν τα αυταρ-
χικά κράτη και τη «νομιμοποίη-
σή» τους στον σύγχρονο κόσμο, 
τον πιθανό αντίκτυπο των νέων 
τεχνολογιών, όπως η τεχνητή νο-
ημοσύνη, στις φιλελεύθερες δη-
μοκρατίες, αλλά και την πιθανή 
επίδρασή τους στην ισχύ των ανε-
λεύθερων καθεστώτων.

Σύμφωνα με τον Φουκουγιάμα, 
«υπάρχει μεγάλη ποικιλία αυταρ-
χικών κρατών και τα προβλήματα 
που αντιμετωπίζουν διαφέρουν 
το ένα από το άλλο. Αν κοιτάξε-
τε τα δύο μεγάλα αυταρχικά κρά-
τη, την Κίνα και τη Ρωσία, έχουν 
μερικά παρόμοια προβλήματα τα 
οποία αφορούν, μεταξύ άλλων, 
τη λήψη των αποφάσεων. Σε ένα 
αυταρχικό κράτος υπάρχει συ-
γκέντρωση της εξουσίας σε ένα 
μόνο άτομο, π.χ. στον Βλαντιμίρ 
Πούτιν στην περίπτωση της Ρω-
σίας ή στον Σι Τζινπίνγκ στην 
Κίνα. Σε αυτά τα κράτη έχουν 
εξουδετερωθεί πολλά από τα θε-
σμικά αντίβαρα που υπάρχουν σε 

μια φιλελεύθερη δημοκρατία, τα 
οποία περιορίζουν την εξουσία 
του ηγεμόνα. Κατά συνέπεια, ο 
ηγέτης είναι σε θέση να λαμβάνει 
μόνος του αποφάσεις, οι οποίες 
δεν έχουν ελεγχθεί από άλλους 
ανθρώπους και δεν έχουν ευρεία 
υποστήριξη.

»Τον τελευταίο χρόνο είδαμε 
μερικά τέτοια παραδείγματα. Ενα 
χαρακτηριστικό παράδειγμα εί-
ναι η απόφαση του Πούτιν να ει-
σβάλει στην Ουκρανία, ενώ ένα 
δεύτερο ήταν η πολιτική μηδε-
νικής COVID της Κίνας. Οπότε, 
υπάρχει λόγος για τον οποίο θέ-
λουμε να περιορίσουμε την εξου-
σία οποιουδήποτε ατόμου σε ένα 
δημοκρατικό πολιτικό σύστημα, 
μέσα στο οποίο λαμβάνονται κα-
λύτερες αποφάσεις.

»Ενα άλλο πρόβλημα έχει να 
κάνει με τη νομιμοποίηση των κα-
θεστώτων. Πολλά αυταρχικά κρά-
τη φαίνεται να είναι πολύ ισχυρά 
μέχρι τη στιγμή που καταρρέουν. 
Το Ιράν, για παράδειγμα, μετά τη 
δολοφονία της Μαχσά Αμινί (δο-
λοφονήθηκε επειδή δεν φορούσε 
τη μαντίλα), είδε ένα μεγάλο μέ-
ρος του πληθυσμού του να απορ-
ρίπτει τη νομιμότητα της Ισλαμι-
κής ∆ημοκρατίας στο σύνολό της. 
∆εν απορρίπτουν μια συγκεκριμέ-
νη πολιτική, αλλά θέλουν να φύ-
γει το καθεστώς. Και παρόλο που 
κατάφεραν να κρατηθούν στην 
εξουσία, νομίζω ότι έχουν αποδυ-
ναμωθεί δραματικά από το γεγο-
νός ότι οι γυναίκες δεν πιστεύουν 
σε αυτήν τη μορφή πατριαρχικής 
διακυβέρνησης. 

»Αλλο ένα πρόβλημα που εντο-
πίζεται στα αυταρχικά καθεστώτα 
έχει να κάνει με τη διαδοχή. Σε 
πολλά εξ αυτών δεν υπάρχει σα-
φής μηχανισμός διαδοχής. Αυτό 
προκύπτει τώρα και με τον Πού-
τιν, διότι αν ο Πούτιν εκθρονι-
στεί, ή πεθάνει στη διάρκεια της 

θητείας του, ή χάσει με κάποιο 
τρόπο την εξουσία, δεν έχουμε 
ιδέα ποιος θα κυβερνήσει τη Ρω-
σία έπειτα από αυτόν. Και νομί-
ζω ότι και οι ίδιοι οι Ρώσοι δεν 
έχουν ιδέα».

Μεταξύ των κυρίαρχων απόψε-
ων στα έργα του καθηγητή Φου-
κουγιάμα είναι η θέση πως η φι-
λελεύθερη δημοκρατία είναι η 
απόλυτη μορφή διακυβέρνησης. 
Πώς εξηγεί όμως ο ίδιος την αστά-
θεια που ταλανίζει τα τελευταία 
χρόνια τις ισχυρότερες δημοκρα-
τίες, όπως οι ΗΠΑ και το Ηνωμένο 
Βασίλειο, που μοιάζουν εγκλωβι-
σμένες σε ένα σπιράλ διαδοχικών 
κρίσεων; 

Οπως λέει, «βρισκόμαστε στη 
μέση μιας δημοκρατικής ύφεσης 
εδώ και σχεδόν 20 χρόνια. Ο ορ-
γανισμός Freedom House, που αξι-
ολογεί κάθε χρόνο την ελευθερία 
στον κόσμο, έχει καταστήσει σα-
φές ότι τις τελευταίες δύο δεκαετί-

ες η δημοκρατία έχει οπισθοχωρή-
σει. Επίσης, πρέπει να αξιολογήσει 
κανείς αυτά τα δεδομένα και ποι-
οτικά, καθώς οι δύο μεγαλύτερες 
δημοκρατίες του κόσμου, η Ινδία 
και οι Ηνωμένες Πολιτείες, έχουν 
επίσης ζήσει την άνοδο λαϊκιστών 
πολιτικών που έχουν υπονομεύσει 
το κράτος δικαίου. Οπότε διανύου-
με μια περίοδο οπισθοδρόμησης 
αυτή τη στιγμή, η οποία είναι αρ-
κετά διαφορετική από την κατά-
σταση που είδαμε όταν ο αριθμός 
των δημοκρατιών διευρυνόταν 
στα τέλη της δεκαετίας του 1980 
και του 1990».

Η επιρροή της ΑΙ

«Θα ενισχύσουν τα νέα εργα-
λεία, όπως η τεχνητή νοημοσύ-
νη, τα αυταρχικά καθεστώτα ή θα 
βοηθήσουν στον έλεγχό τους;» 
ρωτάμε τον καθηγητή Φουκου-
γιάμα. «Είναι αδύνατον να γνωρί-
ζουμε», λέει. «Οταν το ∆ιαδίκτυο 
έγινε για πρώτη φορά ευρέως δι-
αθέσιμο τη δεκαετία του 1990, 
πιστεύαμε ότι η τεχνολογία θα 
ήταν πολύ ευεργετική για τη δη-
μοκρατία, επειδή η πληροφορία 
είναι δύναμη. Το δεδομένο αυτό 
εξακολουθεί να ισχύει, καθώς το 
∆ιαδίκτυο ως εργαλείο κινητοποί-
ησης είναι πολύ χρήσιμο. Από την 
άλλη πλευρά, υπάρχουν προβλή-
ματα επειδή οι αυταρχικοί παρά-
γοντες έχουν καταλάβει πώς να 
χρησιμοποιούν το ∆ιαδίκτυο. Η 
Κίνα χρησιμοποιεί το ∆ιαδίκτυο 

για να παρακολουθεί τη συμπε-
ριφορά των πολιτών της.

»Το μεγάλο ερώτημα που όλοι 
θέτουν αυτή τη στιγμή είναι ποια 
θα είναι η επίδραση της τεχνητής 
νοημοσύνης. Νομίζω ότι έχουμε 
ήδη δει κάποιες αρνητικές πλευ-
ρές της, επειδή επιτρέπει τη στο-
χευμένη διαφήμιση και τη χρήση 
δεδομένων για να προσεγγίσουμε 
τα άτομα και να χειραγωγήσουμε 
τη συμπεριφορά τους. Από την 
άλλη πλευρά, όμως, θα μπορούσε 
να οδηγήσει σε μεγάλη αποτελε-
σματικότητα, δηλαδή θα μπορού-
σε να λειτουργήσει συμπληρωμα-
τικά στις δεξιότητες που έχουν οι 
εργαζόμενοι και, επομένως, να 
αυξήσει την απασχόληση.

»Κινούμαστε προς μια περίοδο 
όπου μπορείτε να κάνετε πλαστο-
γραφίες προσώπων (deepfakes) 
και στις οποίες μπορείτε να προ-
σομοιώσετε βίντεο και φωτογρα-
φίες ανθρώπων που μιλούν. Με 
αυτόν τον τρόπο μπορείτε να 
φτιάξετε βίντεο με πολιτικούς να 
λένε πράγματα που στην πραγμα-
τικότητα δεν είπαν ποτέ, ενώ τα 
επόμενα χρόνια αυτό θα γίνει όλο 
και πιο συνηθισμένο. Αυτό προ-
φανώς θα υπονομεύσει σε μεγά-
λο βαθμό την εμπιστοσύνη των 
ανθρώπων σε οτιδήποτε βλέπουν 
ψηφιακά. Εχουμε ήδη δει μια δι-
άβρωση της εμπιστοσύνης λόγω 
της ανόδου των κοινωνικών δι-
κτύων και αυτό σαφώς είναι μει-
ονέκτημα».

Τα αυταρχικά
καθεστώτα

είναι ευάλωτα
στα λάθη

Οι αρχαίοι
Ελληνες
μας έμαθαν να
αμφισβητούμε
τα πάντα

Πώς η τεχνητή νοημοσύνη 

επηρεάζει τη δημοκρατία

Η πολιτική επικοινωνία θα χρησιμοποιεί τα προσωπικά μας δεδομένα για να διαμορφώνει το μήνυμα ανάλογα με τον χρήστη

Φράνσις Φουκουγιάμα. «Βρισκόμαστε στη μέση μιας δημοκρατικής ύφεσης εδώ και σχεδόν 20 χρόνια», λέει στην «Κ» 
και επισημαίνει ότι η τεχνητή νοημοσύνη μπορεί να ροκανίσει σε ανησυχητικό βαθμό την εμπιστοσύνη των πολιτών.
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Συνέντευξη στον ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

Ακόμη και εταιρείες επι-
κοινωνίας που συνερ-
γάζονται με πολιτικούς 
διαθέτουν εργαλεία χει-
ραγώγησης των πολιτών.

Κινούμαστε προς 
μια περίοδο που 
θα μπορείτε να κάνετε 
πλαστογραφίες προσώ-
πων και να φτιάξετε 
βίντεο με πολιτικούς 
να λένε πράγματα 
που δεν είπαν ποτέ.

Η εποχή της εξατομικευμένης προπαγάνδας

Φράνσις Φουκουγιάμα, 
καθηγητής του Πανεπιστημίου Στάνφορντ

Φίλιπ Ν. Χάουαρντ, καθηγητής Σπουδών Διαδικτύου του Πανεπιστημίου της Οξφόρδης

Γνωρίζοντας πως ο καταξιωμέ-
νος Αμερικανός φιλόσοφος είναι 
θιασώτης της αρχαίας ελληνικής 
διανόησης, στρέψαμε τη συζή-
τησή μας στις διδαχές των αρχαί-
ων Ελλήνων περί των θεμελίων 
των κρατών και του αντικτύπου 
της ελληνικής σκέψης στην πο-
λιτική επιστήμη.
«Νομίζω ότι οι αρχαίοι Ελλη-
νες μας δίδαξαν κάτι κατά τρό-
πο ευρύτερο από τη δημοκρα-
τία. Καθιέρωσαν μια φιλοσοφική 
μέθοδο στην οποία είχατε ορ-
θολογική αμφισβήτηση των πιο 
θεμελιωδών ζητημάτων που 
αντιμετωπίζουν τα ανθρώπινα 
όντα. Οπως, ποιος είναι ο κα-
λύτερος τρόπος να ζει κανείς; 
Ποια είναι η πιο δίκαιη μορφή 
διακυβέρνησης; Και, ξέρετε, η 
αρχαία Αθήνα είχε μια δημοκρα-
τία πολύ νωρίς, και αυτό αποτέ-
λεσε έμπνευση για τις μετέπει-
τα δημοκρατίες. Υπάρχει ένας 
πολύ ευρύτερος αντίκτυπος που 
είχαν οι αρχαίοι στην ίδια τη δυ-
νατότητα του ορθολογικού διαλό-
γου που έθεσε τις βάσεις για τον 
σύγχρονο ∆ιαφωτισμό, ο οποίος 
προέκυψε μετά την Αναγέννη-
ση, στον οποίο συμπεριλήφθηκε 
η χρήση της φιλοσοφίας και της 
λογικής για την κατανόηση του 
κόσμου. Οπότε όλες αυτές είναι 
κρίσιμες συνεισφορές που έγι-
ναν από τους αρχαίους Ελληνες». 
Στο τέλος ο Φουκουγιάμα μάς 
αποχαιρέτησε με μια συμβου-
λή για τους νέους επιστήμονες 
που θα ήθελαν να ακολουθήσουν 
τα χνάρια του. Σύμφωνα με τον 
ίδιο, «τα πανεπιστήμια δεν δημι-
ουργούν τα κατάλληλα κίνητρα 
για να σκεφτεί κανείς ευρέως 
για τα πράγματα. Αν θέλετε να 
γίνετε ακαδημαϊκός, πρέπει να 
επικεντρωθείτε στα πολύ στε-
νά θέματα και να είστε πολύ με-
θοδολογικός. Βέβαια, δεν είναι 
αυτός ο δρόμος που επέλεξα. 
Αλλά ήμουν τυχερός που μπόρε-
σα να κάνω αυτά που έκανα, εν 
μέρει λόγω της ιστορικής περιό-
δου στην οποία ζούσα και λόγω 
απλών ζητημάτων συγχρονισμού. 
Νομίζω όμως ότι είναι σημαντι-
κό για τους νέους ανθρώπους να 
κατανοήσουν ότι πρέπει να σκέ-
φτονται τόσο τα μεγάλα ζητήματα 
όσο και τις συγκεκριμένες δεξι-
ότητες που θα χρησιμοποιήσουν 
καθώς θα ακολουθούν τη στα-
διοδρομία τους, ενώ να μην ξε-
χάσουν πως η φιλελεύθερη εκ-
παίδευση παραμένει ο πυρήνας 
της βασικής εκπαίδευσης στις αν-
θρωπιστικές επιστήμες».

Φίλιπ Χάουαρντ. «Η τεράστια ροή 
δεδομένων από το ∆ιαδίκτυο των 
Πραγμάτων (το οποίο θα “ενώνει” 
συσκευές) μπορεί να ενισχύσει την 
πληροφοριακή χειραγώγηση», σύμ-
φωνα με τον Καναδό ακαδημαϊκό.
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Οταν δεν μετράει υποατομικά σω-
ματίδια στο CERN, ο Στίβεν Γκόλ-
ντφαρμπ παίζει στην κιθάρα του 
τα αγαπημένα του μπλουζ. Εμφα-
νίζεται με το ποδήλατό του και 
μπορείς να τον φανταστείς να αυ-
τοσχεδιάζει στην πεντατονική κλί-
μακα και τις υφέσεις της στον τρί-
το και τον έβδομο φθόγγο. 

Ομως, τα πάντα στους χώρους 
του CERN παραπέμπουν σε συμβα-
τική βιομηχανία, ακόμα και όταν 
κατεβαίνεις εκατοντάδες μέτρα 
κάτω από την επιφάνεια για να 
δεις από κοντά τους ανιχνευτές, 
το Atlas ή το Alice: τερατώδεις με-
ταλλικές δομές με άπειρα καλώδια 
και σύρματα που μπερδεύονται 
μεταξύ τους. 

Με το που αρχίζει όμως να μι-
λάει ο Στίβεν, όρθιος πλάι σε ένα 
μοντέλο του Atlas από Lego (9.500 
κομμάτια...), την πεζή αίσθηση του 
εργοστασίου αντικαθιστά το δέος. 
«Εχουμε ανακαλύψει πολλά γύρω 
από τον υποατομικό κόσμο, αλλά 
έχουμε ακόμα να μάθουμε. Το Κα-
θιερωμένο Πρότυπο της Φυσικής 
περιγράφει τη συνηθισμένη ύλη 
στο σύμπαν. Αλλά αυτή καλύπτει 
μονάχα το 5% του γνωστού σύ-
μπαντος. Oλο το υπόλοιπο αποτε-
λείται από αυτό που έχουμε ονο-
μάσει “σκοτεινή ύλη” (27% του 
περιεχομένου του σύμπαντος) και 
“σκοτεινή ενέργεια” (68%). Οταν 
οι φυσικοί του μέλλοντος θα πέ-
φτουν πάνω σε αυτούς τους όρους, 
θα πιστεύουν πως ζούσαμε σε Με-
σαίωνα. Oμως, είμαστε ένας πλα-
νήτης πλάι σε ένα από τα εκατό 
δισεκατομμύρια άστρα του γαλα-
ξία, ενός από τα εκατό δισεκατομ-
μύρια γαλαξίες στο σύμπαν. ∆εν 
είναι λίγο να κατανοείς από τι είναι 
φτιαγμένο το 5% του σύμπαντος». 

Oταν η Θεσσαλονικιά φυσικός 
∆έσποινα Χατζηφωτιάδη μάς ξε-
ναγεί στον «δικό της» ανιχνευτή, 
τον Alice, που βρίσκεται κάτω από 
το έδαφος της Γαλλίας, λέει για 
τη σκοτεινή ύλη: «∆εν ξέρουμε 
τι είναι και γι’ αυτό δεν ξέρουμε 
και πώς να την αναζητήσουμε. 
Είναι και λίγο κατασκεύασμα στο 
μυαλό μας, το βέβαιο πάντως είναι 
πως πρόκειται και για μια αόρατη 
“κόλλα” που κρατάει τους γαλαξί-
ες μαζί. Παρατηρούμε, δηλαδή, μια 
μάζα που είναι πολύ περισσότερη 
από αυτή που ήδη γνωρίζουμε και 
προκαλεί βαρυτικά αποτελέσμα-
τα. Ετσι, δημιουργούμε τεράστι-
ες ενέργειες με επιταχύνσεις για 
να προκαλέσουμε τη σύγκρουση 
υποταομικών σωματιδίων και από 
αυτά που θα προκύψουν βλέπου-
με αν έχουμε στα χέρια μας κάτι 
νέο που ίσως ρίξει φως. Oμως στο 
CERN, αντί για επιταχύνσεις, κά-
νουμε και επιβραδύνσεις, για να 
μελετήσουμε την αντιύλη».

«Αγγελος» και «Δαίμονας»

Στην ταινία «Αγγελοι και δαί-
μονες» (2009), κάποιοι κλέβουν 
ένα φιαλίδιο με αντιύλη μέσα από 
το CERN. Στο τέλος της ταινίας, 
το φιαλίδιο σπάει στον ουρανό 
πάνω απ’ το Βατικανό, η αντιύ-
λη μπερδεύεται με την ύλη και 
η έκρηξη που ακολουθεί θυμίζει 
τη βιβλική Γένεση – ή τη Μεγάλη 
Εκρηξη, ό,τι προτιμάτε. Τις πρώ-
τες στιγμές της Μεγάλης Εκρηξης 
φαίνεται πως πραγματοποιήθηκε 
μια μοιραία σύγκρουση ανάμεσα 
στην ύλη και στην αντιύλη. Αν 
υπερίσχυε η αντιύλη, δεν θα υπήρ-
χε τίποτα έτσι όπως το γνωρίζου-
με σήμερα. Η ασυμμετρία ύλης 
- αντιύλης παραμένει ένα από τα 
μεγάλα μυστήρια της φυσικής. Και 
απασχολεί πάρα πολύ τους φυσι-
κούς στο CERN.

Ο φυσικός Μιχάλης Κορατζί-
νος μάς ξεναγεί στο «Εργοστάσιο 
Αντιύλης», μέσα από τα δρομάκια 
με ονομασίες όπως «Οδός Αϊνστά-
ιν», «Οδός Νιλς Μπορ», «Οδός Βέρ-
νερ Χάιζενμπεργκ». Φωτογραφίζω 
την ταμπέλα: Antimatter Factory. 

Η ίδια αίσθηση ξανά: παρά την 
εξωτική του ονομασία, το κτίσμα 
δείχνει να είναι απλώς ένα βαρε-
τό εργοστασιακό σύμπλεγμα, τό-
σο απ’ έξω όσο κι από μέσα, όπου 
βρίσκεται ο ταπεινός επιβραδυ-
ντής Elena. «Είναι ένα από τα πιο 
φθηνά πρότζεκτ στο CERN», λέει 
ο κ. Κορατζίνος. «Το Elena έχει δι-
άμετρο μόλις δέκα μέτρα. Εδώ δεν 
επιταχύνουμε αλλά επιβραδύνου-
με για να φτάσουμε στην αντιύλη. 
Είναι μεγάλο “μανίκι” να φτιάξεις 
ένα άτομο αντιύλης». 

Εντάξει, αλλά τι σημαίνει «αντι-
ύλη»; «Κάθε συστατικό της ύλης 

έχει το αντίστοιχό του στην αντι-
ύλη. Αντίθετα με ό,τι πιστεύεται, 
όμως, η ύλη και η αντιύλη δεν 
έχουν καμία απολύτως διαφορά. 
∆ιαφέρουν σε ορισμένα τεχνικά 
θέματα όπως είναι τα φορτία τους. 
Θετικό, αρνητικό. Τι σημαίνει αυ-
τό; Οτι αν εγώ ήμουν φτιαγμένος 
από αντιύλη, θα είχα το ίδιο βάρος, 
το ίδιο ύψος κτλ. που έχω και τώ-
ρα. Βλέποντας κάποιον που είναι 
φτιαγμένος από αντιύλη δεν κα-
ταλαβαίνεις τίποτα, δεν βλέπεις 
καμία διαφορά. Ωστόσο, αν ύλη 
και αντιύλη έρθουν σε επαφή αλ-
ληλοεξουδετερώνονται, γίνονται 
ενέργεια. Ερώτηση: πετάμε, π.χ., 
προς τα πάνω την αντιύλη: θα έχει 
αντίθετες ιδιότητες ως προς την 

ύλη; Η ύλη θα γυρίσει πίσω στη 
Γη· η αντιύλη; Θα συμπεριφερθεί 
σαν να υπάρχει αντιβαρύτητα; Η 
θεωρία λέει πως θα γυρίσει στη 
Γη. Αλλά δεν το ξέρουμε, πρέπει 
να γίνουν πειράματα και μετρή-
σεις. Αυτό κάνουμε εδώ. Είναι μια 
καταβύθιση στην ύλη».

Κυνήγι 70 ετών

Πώς καταδύεσαι στην ύλη; Ολα 
ξεκινούν το 1954, με την ίδρυση 
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου για 
την Ατομική Ερευνα (αυτό σημαί-
νει CERN). Η πρόταση είχε πέσει 
από τον κορυφαίο φυσικό Λουίς 
ντε Μπρολί. Μίλησε για τη λει-
τουργία ευρωπαϊκού εργαστηρίου 
για αμιγώς ερευνητικούς και πο-
τέ για στρατιωτικούς σκοπούς. Ως 
τοποθεσία επιλέγονται τα περίχω-
ρα της Γενεύης, στα σύνορα με τη 
Γαλλία, στην καρδιά της Ευρώπης. 

Από το 1957 ξεκινά η παροχή 
επιταχυντών σωματιδίων για την 
πειραματική έρευνα στο πεδίο της 
φυσικής υψηλών ενεργειών. Ο πιο 

μεγάλος επιταχυντής, που ανα-
πτύσσεται σε κυκλική σήραγγα 
περιφέρειας 27 χλμ., είναι ο LHC 
(Μέγας Επιταχυντής Αδρονίων), με 
«προσδεμένους» επάνω του εννέα 
σήμερα ανιχνευτές (Atlas, Alice, 
CMS κ.ά.). Κατά τον Γκόλντφαρμπ, 
«εάν θες να κοιτάξεις στην πιο μι-
κρή δυνατή ύλη, χρειάζεσαι υψη-
λές ενέργειες. Οι υψηλές ενέργειες 
απαιτούν μεγάλο επιταχυντή για 
να κάνει τα φορτισμένα σωματίδια 
να καμπυλώσουν σε έναν κύκλο 
και χρειάζεσαι μεγάλο ανιχνευτή, ο 
οποίος να “αδράξει” τα σωματίδια 
και να τα μετρήσεις. Αυτή είναι η 
δουλειά μου. Μετράω σωματίδια».

Σαν να ψάχνεις ψύλλους στ’ 
άχυρα. «Μιλάμε για χώρους απέ-

ραντους ακόμα και στην κλίμακα 
του απειροελάχιστου», σημειώνει 
ο Γκόλντφαρμπ. «Τα σωματίδια 
συχνά δεν πέφτουν το ένα πάνω 
στο άλλο, αλλά περνούν ανάμεσα, 
σκορπίζοντας ηλεκτρομαγνητικά 
πεδία. Θέλει μεγάλη υπομονή για 
να συγκρουστούν μεταξύ τους. Και 
τύχη για να εντοπίσεις από αυτές 
τις συγκρούσεις κάτι νέο». 

Το τι ακριβώς συμβαίνει στην 
καρδιά του ανιχνευτή, οι φυσικοί 
δεν το βλέπουν ποτέ. Απλώς κα-
ταμετρούν και αναλύουν τα απο-
τελέσματα αυτού που συμβαίνει 
εκεί μέσα. Πώς το είχε πει χιλιά-
δες χρόνια πριν ο Ηράκλειτος; «Η 
φύσις αγαπά να κρύβεται». 

Η ανακάλυψη

Στις 4 Ιουλίου του 2012, τα Atlas 
και CMS ανακοίνωσαν την ανακά-
λυψη του σωματιδίου Χιγκς, την 
ύπαρξη του οποίου είχαν προβλέ-
ψει θεωρητικά οι Πίτερ Χιγκς, Ρό-
μπερτ Μπρουτ και Φρανσουά Αν-
γκλέρ το 1964 (τους απονεμήθηκε 

το Νομπέλ Φυσικής το 2013). Το 
μποζόνιο Χιγκς είναι ένα εξαιρε-
τικά ασταθές σωματίδιο, που επι-
βιώνει μόλις ένα δέκατο του χιλι-
οστού του δισεκατομμυρίου ενός 
δισεκατομμυρίου του δευτερολέ-
πτου, καθώς διασπάται αμέσως 
παράγοντας άλλα σωματίδια. Γιατί 
είναι σημαντικό; ∆ιότι είναι υπεύ-
θυνο για το πώς τα υπόλοιπα θεμε-
λιώδη σωματίδια αποκτούν μάζα 
χωρίς την οποία δεν θα υπήρχε 
βαρύτητα στο σύμπαν. Θεωρείται, 
δηλαδή, το κλειδί της θεμελιώδους 
δομής της ύλης. 

Ο κόσμος το γνωρίζει ως «σω-
ματίδιο του Θεού», ονομασία που 
προήλθε από έναν εκδότη που 
δεν ήθελε το βιβλίο του φυσικού 
Λέον Λέντερμαν για το Χιγκς να 
ονομαστεί «Αναθεματισμένο σω-
ματίδιο», όπως ήθελε ο συγγρα-
φέας. «Το όνομα “σωματίδιο του 
Θεού” δεν σημαίνει απολύτως τί-
ποτα και έχει φτάσει η ώρα να το 
ξεπεράσουμε», γράφει στο βιβλίο 
της «Ποιος κυνηγάει το Χιγκς. Μια 
οδύσσεια του μικρόκοσμου», η 
φυσικός Πολίν Γκάνιον (εκδ. Ρο-
πή), προσθέτοντας: «Οντως πρό-
κειται για το τελευταίο σωματίδιο 
που χρειαζόταν για να συμπλη-
ρωθεί το Καθιερωμένο Πρότυπο, 
ένα απαραίτητο και πολύ ιδιαίτε-
ρο σωματίδιο, αλλά δεν υπάρχει 
λόγος να υπερβάλλουμε». 

Μετά το μποζόνιο

Μισό λεπτό όμως: με την ανα-
κάλυψη του Χιγκς, αυτό ήταν; 
Εχουμε πλέον μια πλήρη εικόνα 
του υλικού κόσμου; Από το 2012 
έχει φουντώσει η συζήτηση πως 
«η φυσική τελείωσε». Αρα και το 
CERN; Κι όμως. Μπορεί το Χιγκς να 
επιβεβαιώνει τις βασικές αρχές του 
Καθιερωμένου Προτύπου (ακρι-
βές θεωρητικό μοντέλο που περι-
γράφει επιστημονικά τα βασικά 
συστατικά της ύλης και τις δυνά-
μεις που δρουν σε αυτά), την ίδια 
στιγμή όμως επιβεβαιώνει και τις 
ελλείψεις του. Oπως, π.χ., η σκο-
τεινή ύλη και η σκοτεινή ενέρ-
γεια, η αντιύλη ή το μυστήριο της 
βαρύτητας: «Ενα από τα μεγάλα 
ερωτήματα είναι πόσο αδύναμη 
είναι η βαρύτητα στο σύμπαν», 
τονίζει ο Γκόλντφαρμπ. «Απαιτού-
νται αστρονομικές ποσότητες ύλης 
για να γίνει αισθητή η δράση της, 
εκτός απ’ το ότι είναι η μόνη δύ-
ναμη χωρίς γνωστό φορέα δύνα-
μης. Μήπως η πηγή της είναι κά-
ποια άλλη, κρυμμένη διάσταση;». 
Απάντηση ακόμη δεν υπάρχει...

Κατά τον φυσικό και εκδότη 
Πάνο Χαρίτο και τον Σπύρο Αρ-
γυρόπουλο, επίσης φυσικό στο 
CERN έως πριν από λίγα χρόνια, 
εκκρεμεί ακόμα η έρευνα πάνω 
στην ακριβή μάζα του μποζονίου 
του Χιγκς αλλά και των υπόλοιπων 
μποζονίων. «Οποιαδήποτε απόκλι-
ση της μάζας που προβλέπει το Κα-
θιερωμένο Πρότυπο και της μάζας 
που μετράμε θα μπορούσε να είναι 
ίχνος νέα φυσικής. Εχουμε επίσης 
τα πρώτα αποτελέσματα μιας νέας 
γενιάς πειραμάτων που ερευνούν 
τα λεγόμενα Long Lived Particles, 
σωματίδια που ζουν αρκετά ώστε 
να διαφεύγουν από τους υπάρχο-
ντες ανιχνευτές. Τέλος, μόλις ξε-
κίνησαν οι πρόδρομες εργασίες 
για τη μελέτη κατασκευής ενός 
νέου κυκλικού επιταχυντή (FCC) 
για τη μετά LHC εποχή – δηλαδη 
για μετά το 2040». 

Το CERN είναι το αέναο κυνη-
γητό της γνώσης. Αλλά όχι μόνον. 
Το πώς εξελίσσει την τεχνολογία 
και τις εφαρμογές της έχει (και) 
πρακτικό αντίκτυπο στις ζωές μας. 
∆ύο πράγματα: πρώτον, η ιατρική. 
Αυτή τη στιγμή στον πλανήτη λει-
τουργούν κάπου 10.000 επιταχυ-
ντές σωματιδίων (ειδικά αυτοί των 
αδρονίων) με στόχο τη θεραπεία 
του καρκίνου: συγκεντρώνουν τε-
ράστιες ποσότητες ενέργειας σε 
ένα μικρό σημείο του χώρου, με 
αποτέλεσμα να διαλύουν καρκινι-
κά κύτταρα αλλά όχι υγιείς ιστούς. 

∆εύτερον, στις τηλεπικοινω-
νίες. Στο Data Center του CERN, 
η υπεύθυνη επικοινωνίας Μελί-
σα Γκεϊλάρ μάς δείχνει τον χώ-
ρο όπου καθόταν ο Αγγλος Τιμ 
Μπέρνερς-Λι, ο οποίος το 1989 
εφηύρε το World Wide Web, ενώ 
εργαζόταν στο CERN. «Εως τότε, 
τα μηνύματα μεταξύ των φυσι-
κών παραδίδονταν με... ποδήλα-
τα», εξηγεί η Μελίσα. «Ο Λι είχε 
απογοητευτεί. Το τρομερό είναι 
πως όταν πρότεινε την ιδέα του, 
το σύστημα εδώ μέσα αδιαφόρη-
σε αρχικά. ∆εν του έδωσε σημα-
σία». Τα υπόλοιπα είναι Ιστορία... 

Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Η ύλη καλύπτει μονάχα 
το 5% του γνωστού 
σύμπαντος· όλο το υπό-
λοιπο αποτελείται 
από «σκοτεινή ύλη» 
(27%) και «σκοτεινή 
ενέργεια» (68%).

Το μποζόνιο Χιγκς είναι 
υπεύθυνο για το πώς 
τα υπόλοιπα θεμελιώδη 
σωματίδια αποκτούν 
μάζα χωρίς την οποία 
δεν θα υπήρχε βαρύτητα 
στο σύμπαν.

Τα μπλουζ της αντιύλης
Η «Κ» καταδύθηκε στα έγκατα του CERN και μίλησε με

τους ερευνητές που κυνηγούν τα μυστικά του σύμπαντος

Βαθιά μέσα στη Γη, κοιτώντας το Atlas, που έχει περίπου τον μισό όγκο 
της Νοτρ Νταμ, ρωτώ τον Γκόλντφαρμπ αν απλώς «μετράει σωματίδια», 
όπως λέει, ή αν έχει χώρο μέσα του για υπαρξιακές αναζητήσεις. Εδώ, 
τώρα, ο φυσικός «τραγουδάει τα μπλουζ»: «Γιατί ξοδεύουμε όλα αυτά 
τα χρήματα εδώ; Εάν δεν μπορείς να απαντήσεις σε αυτό το ερώτη-
μα, δεν θα έπρεπε να είσαι εδώ. Με βασάνισε χρόνια αυτό. Μπορούμε 
να κατανοήσουμε τους βαθύτερους μηχανισμούς του σύμπαντος; Γιατί 
γνωρίζουμε μονάχα το 5% της ύλης που μας περιβάλλει και που περι-
έχουμε; Υπάρχει όντως συμμετρία ανάμεσα στην ύλη και στην αντιύλη; 
Μήπως ζούμε σε ένα πολυ-σύμπαν και στο δικό μας σύμπαν η ζυγαριά 
έγειρε προς το μέρος της ύλης; Ως φυσικές οντότητες είμαστε πολύ πε-
ριορισμένοι και αυτό μάς τρελαίνει. ∆εν μπορούμε να διανοηθούμε τι 
σημαίνει να τρέχεις με την ταχύτητα του φωτός. Και όμως, ο Αϊνστάιν 
φαντάστηκε ότι καθώς πλησιάζουμε την ταχύτητα του φωτός, ο χρόνος 
δεν είναι αυτός που ξέρουμε από την καθημερινή μας εμπειρία. Αυτή 
είναι η πρόκληση για κάθε έναν από εμάς που δουλεύουμε εδώ μέσα». 

Ισως σε κάποιο άλλο σύμπαν η ύλη έχασε

Ο Στίβεν Γκόλντφαρμπ εξηγεί τις βασικές αρχές λειτουργίας του Atlas. 
Παραδέχεται ότι γνωρίζουμε μονάχα το 5% του σύμπαντος, ό,τι αφορά την 
ύλη δηλαδή, αλλά προτιμά να βλέπει το ποτήρι μισογεμάτο: «Είμαστε ένας 
πλανήτης πλάι σε ένα από τα εκατό δισεκατομμύρια άστρα του γαλαξία, 
ενός από τα εκατό δισεκατομμύρια γαλαξίες στο σύμπαν. ∆εν είναι λίγο να 
κατανοείς από τι είναι φτιαγμένο το 5% του σύμπαντος».

Το εσωτερικό του ανιχνευτή Atlas, μιας γιγάντιας μεταλλικής δομής με άπειρα καλώδια και σύρματα, που μετράει τις ενέργειες των σωματιδί-
ων. «Εχουμε ανακαλύψει πολλά γύρω από τον υποατομικό κόσμο, αλλά έχουμε ακόμα να μάθουμε», λέει στην «Κ» ο Στίβεν Γκόλντφαρμπ.
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Σκλαβωμένοι,
επαναστάτες

Τουμπεκί. Τσιμουδιά. Σιωπή. Σι-
γαλιά. Παύση. Ωσάν και μαρμάρωσαν.
Τίποτα και κανείς, δεν βρήκε δύο
κουβέντες να πει στους οπαδούς-
πελάτες του. Κανένας δεν βγήκε στα
ίσα να εξηγήσει, γιατί το σωματείο
πήρε την απόφαση να στηρίξει τον
Κούμα. Τι και αν Ομοσπονδία διά
της ηγεσίας της κλήθηκε να πάει
στη Βουλή για να λογοδοτήσει για

τυχόν παρανομίες, δεν βρέθηκε ένα σωματείο να
πει ούτε και ένα καλησπέρα στην κοινή γνώμη. 

Καλά, καλά πέρασαν κάποιες εβδομάδες προ-
εκλογικής –λέμε τώρα– περιόδου για τη ανάδειξη
του νέου προέδρου και δεν μερίμνησε κανείς να
μας πει, γιατί είναι καλό να συνεχίσει ο Κούμας ή
και το αντίθετο. Γενικώς η στάση των σωματείων
ενώπιον των εξελίξεων, παρέμεινε παθητική, απο-
στασιοποιημένη, σχεδόν τρομαγμένη. Όπως οι σκλά-
βοι ένα πράγμα έναντι του εξουσιαστή τους. 

Λίγο καιρό πριν ή και λίγο καιρό μετά, τότε δηλαδή
που ο Κούμας στρογγυλοκάθεται στον θρόνο του,
όλα τα σωματεία μεταμορφώνονται σε κάτι άλλο.
Και από σκλάβοι ή δούλοι γίνονται επαναστάτες.
Κραυγές, παράπονα, καταγγελίες, αντιδράσεις, επι-
στολές, τίποτα μα τίποτα δεν θυμίζει τη φιλήσυχη
μάλλον υπόδουλη στάση που κρατούσαν λίγο πριν
από τις εκλογές της Ομοσπονδίας. 

Δεν χρειάζεται να είσαι ο Κάλχας, μήτε ο Τειρεσίας
για να μαντέψεις ότι κατά τη διάρκεια του πρωτα-
θλήματος που ξεκινά θα ξεκινήσουν ξανά μανά τις
κραυγές, επιζητώντας τάχατες το καλό του ποδο-
σφαίρου, την αξιοκρατία και τη διαφάνεια. Όλο αυτό
τον καιρό που είχαν την ευκαιρία να βάλουν τα
πράγματα επί τάπητος να συζητήσουν και να κα-
ταθέσουν απόψεις για το πώς θα πρέπει να πορευτεί
η Ομοσπονδία, λαμβάνοντας συλλογικές αποφάσεις
για την εξέλιξη του αθλήματος, παρέμειναν άφαντοι,
αδρανείς και σχεδόν φοβισμένοι.

Τέτοια μεταμόρφωση, ψυχιατρικά θα έλεγε κανείς
ότι βρίσκεται στο φάσμα της κυκλοθυμίας. Ή και
της διπολικής προσωπικότητας. Μόνοι που οι «σκλα-
βωμένοι-επαναστάτες» δεν υποφέρουν από κάποια
ψυχική πάθηση. Για το συμφέρον και την επιβίωσή
τους είναι έτοιμοι να φορέσουν και χειροπέδες ή να
χορέψουν ενώπιον του Βασιλιά. Φτάνει να τους στη-
ρίζει.
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Καλή τύχη
κύριε Μεσσίνα

Κανείς, λογικά, δεν είχε αμφισβητήσει
την ικανότητα της ΚΟΠ, να βρει αν-
τικαταστάτη ανάλογου εκτοπίσματος
του Μίλοραντ Μάζιτς, για τη θέση
του προέδρου της Επιτροπής Διαι-
τησίας. Και δύσκολα μπορεί να αμ-
φισβητήσει κάποιος τις ικανότητες,
την εμπειρία και γενικότερα την προ-
σωπικότητα του Ντομένικο Μεσσίνα,
αξιολογώντας την πορεία του στον

χώρο της διαιτησίας.
Προκειμένου να είναι σε θέση κάποιος να αξιο-

λογήσει σε κατοπινό στάδιο, τον κύριο Μεσσίνα,
θα πρέπει να γνωρίζει την αποστολή η οποία του
έχει ανατεθεί. Πιο απλά, τι ζητάμε από τον κύριο
Μεσσίνα; Ανέκαθεν ο χώρος της κυπριακής διαιτησίας
είχε σοβαρά προβλήματα, με αποκορύφωμα τα τε-
λευταία χρόνια, την εξ ανάγκης τακτική της καθόδου
ξένων διαιτητών σε σημαντικά μεγάλο αριθμό αγώ-
νων. Πάντα οι Κύπριοι διαιτητές, στη συντριπτική
τους πλειοψηφία τελούσαν υπό αμφισβήτηση, κάποιες
φορές τόσο η προκατάληψη όσο και η κριτική ξε-
περνούσαν τα όρια της υπερβολής, η παραδοχή,
ωστόσο, από πλευράς ηγεσίας της ΚΟΠ για αλλοίωση
βαθμολογίας από σοβαρά διαιτητικά λάθη, δικαιο-
λογούσε απόλυτα τη… λύση των ξένων διαιτητών.
Η δε εφαρμογή του VAR, σε αρκετές περιπτώσεις,
περισσότερο εκτεθειμένους άφησε κάποιους διαιτητές,
παρά τους βοήθησε.   

Είναι ξεκάθαρο πως για κάποιους διαιτητές πε-
ριθώρια βελτίωσης υπάρχουν, για μερικούς, ωστόσο,
τα περιθώρια ανοχής και υπομονής έχουν εκλείψει
προ πολλού και παρά την επιμονή και το πείσμα
του κυρίου Μάζιτς που τους θεωρούσε επιπέδου
ελίτ! Φωνάζει και η ανάγκη ανάδειξης νέων… άφθαρ-
των αλλά και ικανών διαιτητών. Σε αυτά ουσιαστικά
θα πρέπει να κριθεί ο Ντομένικο Μεσσίνα. Στην
ικανότητα αντίληψης και στο αξιοκρατικό κριτήριο
επιλογής των διαιτητών πρώτης και πιο κάτω διαλογής
ή και του ξεκαθαρίσματος των… ανεπίδεκτων μα-
θήσεως διαιτητών! Εδώ θα πρέπει να στηριχθεί αλλά
και να βοηθηθεί από πλευράς ΚΟΠ ο κύριος Μεσσίνα,
στις όποιες σημαντικές του αποφάσεις… Διαφορετικά,
ύστερα από δύο ή περισσότερα χρόνια, τα ίδια θα
λέμε. 

Κάποιοι θεωρούν τη θητεία του κυρίου Μάζιτς
πετυχημένη. Δεν θα έπρεπε, από τη στιγμή που η
ανάγκη συμμετοχής ξένων διαιτητών αυξήθηκε αντί
να μειωθεί. Η ικανότητα του κυρίου Μάζιτς να φέρνει
στην Κύπρο καλά ονόματα ξένων διαιτητών κατα-
γράφεται στα θετικά. Το θέμα είναι, όταν ο κύριος
Μεσσίνα, αργά ή γρήγορα θα ολοκληρώσει την πα-
ρουσία και εμπλοκή του στο κυπριακό ποδόσφαιρο,
να μην είναι αυτό το πιο σημαντικό που θα μένει
για να τον θυμόμαστε…
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Συνέντευξη στον ΠΑΝΙΚΟ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ 

Εβαλε σκοπό να ξεπεράσει κάθε δυ-
σκολία σωματική και πνευματική. Χρό-
νο με τον χρόνο, μήνα με τον μήνα,
μέρα με τη μέρα βλέπει με ικανοποίηση
πως το σώμα και το πνεύμα της αντα-
ποκρίνονται και πως αξίζουν όλες οι
θυσίες στις οποίες έχει υποβάλει τον
εαυτό της για να πετύχει όλα όσα ονει-
ρεύεται. Η σπρίντερ μας Ολίβια Φω-
τοπούλου με τις εξαιρετικές επιδόσεις
της στο πρόσφατο πρωτάθλημα ομάδων
στο Σλάσκι στην Πολωνία και την κα-
τάκτηση του αργυρού μεταλλίου έχει
κλειδώσει τον επόμενο στόχο. Ποιος
είναι; Μα φυσικά οι Ολυμπιακοί Αγώνες
στο Παρίσι. Η νεαρή αθλήτρια μίλησε
στην «Κ» για τις πρόσφατες επιτυχίες
της αλλά και τα σχέδιά της το επόμενο
διάστημα.

–Αποτελεί όνειρο η πρόκριση στο
παγκόσμιο πρωτάθλημα στη Βου-
δαπέστη, τον προσεχή Αύγουστο;

–Όχι. Όνειρό μου είναι οι Ολυμπια-
κοί Αγώνες. Σε παγκόσμιο πρωτάθλημα
συμμετείχα και πέρσι. Σε αυτό το παγ-
κόσμιο πρωτάθλημα που έρχεται τον
προσεχή Αύγουστο, ο στόχος μου είναι
να περάσω στους ημιτελικούς, διότι
στο προηγούμενο στις ΗΠΑ έχασα την
πρόκριση για 0,03 εκατοστά του δευ-
τερολέπτου. 

–Στην Πολωνία, στο Ευρωπαϊκό
Πρωτάθλημα Ομάδων, έτρεξες τα
200 μ. σε 22,71, είσαι 11 εκατοστά
μακριά από την απευθείας πρόκριση
(22,60) σε αγχώνει; 

–Όχι καθόλου. Αντιθέτως ενθου-
σιάζομαι και έχω παραπάνω κίνητρο
για να συνεχίσω να αγωνίζομαι δυνα-
μικά. Μ’ αρέσει η ιδέα και πιστεύω
μάλλον θα με βοηθήσει παρά να με αγ-
χώσει. 

–Πόσο απολαυστικό είναι το 22.71
που είναι η 6η καλύτερη φετινή επί-
δοση στην Ευρώπη;

–Η αλήθεια είμαι χαρούμενη στα
όρια του ενθουσιασμού και ο λόγος
είναι επειδή αισθάνομαι σε πολύ καλή
φυσική κατάσταση. Δούλεψα σκληρά
να φτάσω σε αυτό το επίπεδο, δηλαδή
να βρίσκομαι ανάμεσα στις κορυφαίες
αθλήτριες στην Ευρώπη. Το 22,71 είναι
μία μεγάλη επίδοση, είναι επίδοση
που θα μου ανοίξει πολλές πόρτες στο
μέλλον. 

–Τι εννοείς; 
–Ευελπιστώ να πάρω μια αθλητική

χορηγία επιτέλους! Δεν έχω ούτε για
τον αθλητικό μου εξοπλισμό. Με αυτή
την επίδοση μπορώ να πάω σε αγώνες
«diamond league» στο πιο ψηλό επίπεδο
δηλαδή που μπορεί να φτάσει ένας
αθλητής στίβου. 

–Έχεις στοχεύσει να καταρρίψεις
το Παγκύπριο ρεκόρ (22,61) που
σήμερα κατέχει η Ελένη Αρτυματά; 

–Η αλήθεια δεν έχω βάλει σκοπό

να σπάσω το συγκεκριμένο ρεκόρ.
Όταν υπάρχει ένα ρεκόρ πάντα κάποιος
θέλει να το καταρρίψει. Για μένα όμως
ο στόχος είναι οι Ολυμπιακοί Αγώνες
στο Παρίσι. Αν το πετύχω θα είναι
διπλή χαρά, διότι θα πρέπει να κάνω
χρόνο κάτω από 22,61. Στόχος είναι
να εξελιχθώ ως αθλήτρια και ως άν-
θρωπος. Να φτάσω στο ταβάνι μου,
αυτός είναι ο στόχος μου. 

–Αυτή η συγκίνηση που βγήκε από
μέσα σου στο Σλάσκι τι περιείχε πί-
σω της; 

–Αυτή την ερώτηση μού την έχουν
κάνει όλοι (γέλια!). Να σας πω, συγκι-
νήθηκα. Την ώρα που τερμάτισαήρθαν
αναλαμπές από το παρελθόν που ξυ-
πνούσα στις 5:00 το πρωί για να δια-
βάσω για το μάστερ… που πήγαινα
αγώνες και έπρεπε να έχω και το μάστερ
στο μυαλό μου… που δεν κοιμόμουν
μέχρι τις δύο το πρωί για να τελειώσω
τα γραπτά μου… που κατάφερα στις
προπονήσεις μου να τελειώσω μια δύ-
σκολη περίοδο της ζωής μου. Ήταν
όλες οι δυσκολίες που πέρασα μέχρι
να φτάσω σε αυτό το σημείο. 

–Έχεις τελειώσει με τις σπουδές
σου; 

–Τελείωσα ναι, ευτυχώς! Τελείωσα
το μάστερ στη θεωρία για το «Lab te-
chnical in IVF Reproduction and Em-
bryology». Το Σεπτέμβριο θα επιδιώξω
να ξεκινήσω την πρακτική μου για πε-
ρίπου ένα μήνα στη Βαλένθια.

Στόχος το Παρίσι
–Έχετε βάλει στόχο τους Ολυμπια-
κούς Αγώνες στο Παρίσι με τον προ-
πονητή σου τον Κώστα Βογιατζάκη; 

–Ο στόχος είναι αυτός, ναι! Είναι
πιστεύω το όνειρο κάθε αθλητή που
βρίσκεται σε ψηλό επίπεδο, διότι έχουν
ιστορική αξία και μόνο οι συμμετοχές
σε τέτοιες μεγάλες διοργανώσεις. Με
τον προπονητή μου ξεκινήσαμε μαζί
πριν από περίπου ένα χρόνο. Θεωρώ

έβαλα τις βάσεις. Η επόμενη χρονιά
θα είναι ακόμη καλύτερη και είμαι πε-
πεισμένη γι’ αυτό, διότι βλέπω το σώμα
μου να αντιδρά καλά και έμαθε να προ-
πονείται σε αυτού του είδους την προ-
πόνηση.

Αυτή την περίοδο περιμένω τον μά-
νατζέρ μου να συζητήσουμε σε ποιους
αγώνες θα ήταν καλό να συμμετάσχω
για να προετοιμαστώ αρτιότερα. Προς
το παρόν δεν έχουμε κάτι προγραμ-
ματισμένο ακόμη. Η φετινή χρονιά
ολοκληρώνεται τον Ιούλιο με τους Παγ-
κύπριους και Βαλκανικούς αγώνες και
τον Αύγουστο θα έχουμε το Παγκόσμιο
πρωτάθλημα στίβου.

–Ποιο ήταν το παιδικό σου όνειρο; 
–Να συμμετάσχω σε Ολυμπιακούς

αγώνες. Μέχρι κάποια χρόνια ήταν
ένα όνειρο άπιαστο. Αλλά προσπάθησα
πολύ. Ρίσκαρα και πιστεύω πως θα τα
καταφέρω. 

–Ποια αθλήτρια θαύμαζες από μικρή
ηλικία; 

–Την Αμερικανίδα Άλισον Φίλιξ. Τε-
ράστια αθλήτρια με 11 ολυμπιακά με-
τάλλια εκ των οποίων τα 7 ήταν χρυσά
αλλά και ως άνθρωπος, αφού έδωσε
πολλές μάχες για τα δικαιώματα των
γυναικών. 

–Γιατί ασχολήθηκες με τον στίβο; 
–Η μοίρα το διάλεξε (γέλια!). Στην

ηλικία των 10 χρονών ήμουν τενίστρια.
Μέχρι και τα 14 μου έπαιζα τένις, διότι
το αγαπώ. Είναι ένα άθλημα που και
σήμερα μου αρέσει πάρα πολύ. Ωστόσο,
με τράβηξε ο στίβος, διότι, κέρδιζα με
αθλητικό παπούτσι και όχι με spikes.
Οι νίκες έρχονταν πολύ εύκολα ακόμη
και στους Πανελλήνιους. Μου άρεσαν
οι νίκες. Νίκησα και σε Πανελλήνιους
και είπα να το δοκιμάσω. Ουσιαστικά
ξεκίνησα στίβο στα 15 μου χρόνια και
στα 17 μου πήρα υποτροφία για ΗΠΑ.
Σπούδασα τέσσερα χρόνια Βιολογία
και μετά πήρα το πτυχίο μου. Ακολού-

θως πήγα για άλλα τρία χρόνια στην
Ισπανία, στη Βαλένθια. 

–Πόσο σε βοήθησε το γεγονός ότι
οι γονείς σου ασχολούνταν με τον
αθλητισμό; 

–Πάρα πολύ. Καταλάβαιναν τι ση-
μαίνει να είσαι στον πρωταθλητισμό
και καταλάβαιναν τι θέλω να κάνω.
Όχι μόνο στα θέματα διατροφής και
προπόνησης. Ήταν και τα υπόλοιπα
θέματα όπως είναι η ψυχολογία. Πί-
στευαν σε μένα και στα καλά και στα
άσχημα. Η μητέρα μου (Μαρία Δράκου)
ήταν πρωταθλήτρια μήκους. Η μαμά
καταλαβαίνει τι χρειάζεται ένας πρω-
ταθλητής. Ο πατέρας μου (Στέργιος
Φωτόπουλος) με βοήθησε επίσης ση-
μαντικά στην ψυχολογία, με καταλα-
βαίνει απόλυτα. 

–Γιατί δεν ασχολήθηκες με το άλμα
εις μήκος όπως η δίδυμη αδελφή
σου η Φιλίππα ή το ανάποδο εκείνη
με τις ταχύτητες; 

–Τυχαία. Εντελώς. Επειδή στο Γυ-
μνάσιο έκαναν ενδοσχολικούς αγώνες
και εγώ έτρεξα στα 80 μ. και νίκησα.
Χρειαζόμασταν και μια αθλήτρια στο
μήκος και πήγε η αδελφή μου. Νας σας
πω, και μένα μου αρέσει το μήκος αλλά
συνεχίσαμε με ταχύτητες. 

–Ποια κούρσα απολαμβάνεις παρα-
πάνω, τα 100 μ., τα 200 μ., ή τη σκυ-
ταλοδρομία 4Χ100 μ.; 

–Τα 200 μ. παρ’ ότι είναι μόλις τέσ-
σερα χρόνια τώρα που τρέχω τη συγ-
κεκριμένη απόσταση. Πριν δεν ήθελα
καν να τη βλέπω τη συγκεκριμένη
απόσταση. Ένιωθα πως το αγώνισμά
μου ήταν τα 100 μ. Όταν έτρεχα το
200άρι δεν ήθελα, δεν μου άρεσε, διότι
στα τελευταία 50 μέτρα κουραζόμουν.
Μου πήρε τρία χρόνια να τερματίσω
σε ένα 200άρι με ταχύτητα. Όταν προ-
σαρμόστηκα και έμαθα να τρέχω το
200άρι εκεί άρχισα να χτίζω. Γι’ αυτό
σήμερα το 200άρι είναι το αγώνισμά
μου. Μου αρέσει επίσης και η σκυτα-
λοδρομία επειδή τη θεωρώ αρκετά
διασκεδαστική. 

–Όταν λέμε προετοιμασία για παγ-
κόσμια πρωταθλήματα πόσες ώρες
την ημέρα προπονείσαι; 

–Οι προπονήσεις είναι από Σεπτέμ-
βριο μέχρι Δεκέμβριο. Η χειμερινή προ-
ετοιμασία είναι από τρεις μέχρι έξι
ώρες, έξι φορές την εβδομάδα. Οι ώρες
ποικίλουν ανάλογα, διότι δύο με τρεις
φορές την εβδομάδα είναι διπλές. Α,
έχω ρεπό τις Κυριακές (γέλια). Το κα-
λοκαίρι είναι διαφορετική προπόνηση
λόγω των αγώνων στους οποίες συμ-
μετέχω. 

–Πριναπότους αγώνες έχεις κάποιο
γούρι; 

–Όχι δεν έχω κάτι ιδιαίτερο. Απλώς
συνήθισα να χτυπώ τα πόδια μου πριν
σταθώ στο βατήρα. Είναι συγκεκριμένες
κινήσεις αλλά δεν θεωρώ πως είναι
γούρι. Μάλλον θα το έλεγα συνήθεια.

Δεν αγχώνομαι για τα ρεκόρ 
Η Κύπρια σπρίντερ Ολίβια Φωτοπούλου ενθουσιάζεται με την ιδέα ότι θα καταρρίψει

το παγκύπριο ρεκόρ στα 200 μ. και θα προκριθεί στους Ολυμπιακούς Αγώνες στο Παρίσι

Είναι το όνειρο κάθε αθλητή που βρίσκεται σε ψηλό επίπεδο οι συμμετοχές σε μεγάλες διοργανώσεις, όπως οι Ολυμπιακοί Αγώνες, λέει στην «Κ» η Ολίβια Φωτοπούλου.

«Δούλεψα σκληρά να φτάσω σε αυτό το επίπεδο, δηλαδή να βρίσκομαι ανάμεσα
στις κορυφαίες αθλήτριες στην Ευρώπη. Το 22,71 είναι μία μεγάλη επίδοση, είναι
επίδοση που θα μου ανοίξει πολλές πόρτες στο μέλλον». 
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ΤΟ ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ

Η «χρυσή βίζα» έδωσε
ένα δισ. σε πέντε μήνες
Κατοικίες αξίας 975 εκατ. ευρώ πωλήθη-
καν το πρώτο πεντάμηνο του έτους στην
Ελλάδα στο πλαίσιο του προγράμματος
«χρυσή βίζα», που εξασφαλίζει άδεια πα-
ραμονής σε πολίτες τρίτων χωρών που
επενδύουν σε ακίνητα 250.000 ευρώ. Η
αύξηση σε σύγκριση με πέρυσι ανέρχε-
ται στο 170%. Σελ. 12

ΕΛΛΑΔΑ

Αυξήσεις στα τιμολόγια
για κινητά και Ιντερνετ 
Ανατιμήσεις στα τιμολόγια των τηλεπι-
κοινωνιακών παρόχων αναμένονται σύν-
τομα στην Ελλάδα. Αιτία είναι το αυξημέ-
νο κόστος σε συνδυασμό με τον ενισχυ-
μένο πληθωρισμό, που έχουν ήδη πυρο-
δοτήσει αυξήσεις στα τιμολόγια εταιρει-
ών παροχής τηλεπικοινωνιακών υπηρε-
σιών στην Ευρώπη. Σελ. 8

ΕΞΕΛΙΓΜΕΝΕΣ ΑΠΟΜΙΜΗΣΕΙΣ

Πλήμμυρα πλαστών
ρολογιών πολυτελείας
Σχεδόν ένα στα 10 ρολόγια πολυτελείας
είναι πλαστό, σύμφωνα με την εταιρεία
Watchfinder & Cο., που εμπορεύεται με-
ταχειρισμένα ρολόγια, ενώ οι απομιμή-
σεις γίνονται όλο και πιο εξελιγμένες,
με αποτέλεσμα να εντοπίζονται δύσκο-
λα, ακόμη και από ειδήμονες. Σελ. 11

ΔΙΕΘΝΗ

Υπερκέρδη
1 τρισ. δολ. για
722 μεγάλες
εταιρείες

Σελ. 10

Εκποιήσεις και στο βάθος αναβάθμιση
Οι διεθνείς οίκοι αναμένεται να αξιολογήσουν θετικά τα βήματα που κάνει η κυπριακή οικονομία 

Κύπρος 3,88% 0,16%

Γερμανία 2,63% 0,22%

Γαλλία 3,18% 0,23%

Ιταλία 4,35% 0,26%

Ισπανία 3,68% 0,28%

Ιρλανδία 3,05% 0,26%

Ελλάδα 3,94% 0,28%

Ην. Βασίλειο 4,68% 0,31%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Ba1 Θετική
S&P BBΒ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Θα δίνει «προίκα» 20.000 ευρώ στους 18άρηδες η Ισπανία

Καθοριστική χαρακτηρίζεται η
επόμενη εβδομάδα αναφορικά
με τα νομοσχέδια των εκποιήσε-
ων, τα οποία θα οδηγηθούν στην
επόμενη ολομέλεια της Βουλής,
με τις ισορροπίες να παραμένουν

εύθραυστες. Εάν όλα κυλήσουν
ομαλώς και μέχρι και το τέλος
Οκτώβρη βρεθούν όλες οι χρυσές
τομές σε σχέση με τις αδυναμίες
του πλαισίου των εκποιήσεων,
η κυπριακή οικονομία στην ολό-

τητά της θα βγει κερδισμένη. Κι
αυτό γιατί πιθανώς οι Οίκοι Αξιο-
λόγησης να προσμετρήσουν τις
αλλαγές που θα έχουν γίνει προς
την ορθή κατεύθυνση και να ανα-
βαθμίσουν την κυπριακή οικο-

νομία. Η Κύπρος παρά την ακρί-
βεια, τον πληθωρισμό, τον πό-
λεμο, την πανδημία, κράτησε
τους οικονομικούς της δείκτες
σε πολύ καλά επίπεδα. Ένα από
τα αγκάθια που υπάρχουν στην

κυπριακή οικονομία είναι τα μη
εξυπηρετούμενα δάνεια των 25
δισ. ευρώ. Μπορεί να τα έχουν
«ξεφορτωθεί» σε μεγάλο βαθμό
οι τράπεζες, ωστόσο παραμένουν
στο «σύστημα». Σελ. 3

Μια «καθολική κληρονομιά», στο πλαίσιο της οποίας όλοι οι νέοι που ζουν στην Ισπανία θα παίρνουν 20.000 ευρώ αφότου κλείσουν τα 18,
προτείνει η υπουργός Εργασίας της χώρας, Γιολάντα Ντίαζ, προκειμένου να αντιμετωπιστούν οι κοινωνικές ανισότητες. Στόχος του προτεινόμενου
σχεδίου είναι να εγγυηθεί την «ισότητα των ευκαιριών», ανεξάρτητα από το οικονομικό και οικογενειακό υπόβαθρο του κάθε νέου. Η Ντίαζ και το
κόμμα της, Sumar, ανακοίνωσαν την πρόταση ενόψει των εκλογών της 23ης Ιουλίου. Οπως υπολογίζουν, το σχέδιο θα κοστίσει 10 δισ. ευρώ, τα
οποία προβλέπεται να αντληθούν από τη φορολόγηση των υψηλών εισοδημάτων. Σελ. 9

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Πρόσφατα, η Ζάμπια κατέληξε σε
συμφωνία ελάφρυνσης του χρέους
της, τρία περίπου χρόνια μετά
την αθέτηση αποπληρωμών. Tο
τέλος του αδιεξόδου αναφορικά
με τη χρεοκοπία του αφρικανικού
έθνους, προβλέπει την αναδιάρ-
θρωση δανείων ύψους $6,3 δισ.
με τους διμερείς δανειστές, ξε-
κλειδώνοντας έτσι $188 εκατ.
από το ΔΝΤ, εφόσον η Ζάμπια
αναδιαρθρώσει το ύψους $6,8
δισ. χρέος της με τον ιδιωτικό το-
μέα. Η συμφωνία θεωρείται ορό-
σημο και επιτεύχθηκε με τη βοή-
θεια της Κίνας, ως επικεφαλής
δανειστής, ενώ επισφραγίστηκε
με τη συμβολή του Γάλλου Προ-
έδρου.

Η Ζάμπια δεν είναι η μόνη ανα-
πτυσσόμενη οικονομία, η οποία
αντιμετωπίζει πρόβλημα διαχεί-
ρισης συσσωρευμένου χρέους.

Σε μια άλλη γωνιά του πλανήτη,
η Σρι Λάνκα μαστίζεται από εξω-
τερικό χρέος που ξεπερνά τα $52
δισ. το οποίο πηγάζει, πρωτίστως,
από την κακοδιαχείριση και τη
διαφθορά της πολύχρονης εξου-
σίας των αδελφών Rajapaksa. Αν
και το Κολόμπο κατέληξε σε αρ-
χική συμφωνία με τους δανειστές
του, αθέτησε την αποπληρωμή
χρέους και διαπραγματεύτηκε
διάσωση $2,9 δισ. με το ΔΝΤ.

Σε μια πρωτόγνωρη κίνηση,
αριθμός οικονομολόγων, υπό το
κίνημα «Debt Justice», ζήτησε τη
διαγραφή του εξωτερικού χρέους
της Σρι Λάνκα, τονίζοντας ότι
επενδυτές που δάνεισαν διεφθαρ-
μένους πολιτικούς πρέπει να αν-
τιμετωπίσουν τις συνέπειες. Η
στάση αυτή έχει επικριθεί ότι
συμβάλει στην κατάρρευση του
παγκόσμιου χρηματοπιστωτικού

συστήματος. Πολλά θα εξαρτη-
θούν από τους δανειστές, και ιδι-
αίτερα την Κίνα, στην οποία ανή-
κει πέραν του 50% του χρέους δι-
μερών πιστωτών.

Με δεδομένα τα πιο πάνω, μπο-
ρούν να γίνουν οι πιο κάτω επι-
σημάνσεις.

Πρώτο, μετά από δεκαετίες
παρατεταμένων λανθασμένων
χειρισμών, τα προβλήματα των
αναπτυσσόμενων οικονομιών
αναδύονται. Αν και η προσοχή
του πλανήτη εστιάζεται σε άλλες
κρίσεις (πόλεμος στην Ουκρανία),
τα ζητήματα των αναπτυσσόμε-
νων εθνών αναμένεται να εντα-
θούν και να επηρεάσουν την παγ-
κόσμια οικονομία, εν μέρει μέσω
αυξημένων μεταναστευτικών ρο-
ών. Ενδεικτικά, ο ΟΗΕ έχει προ-
ειδοποιήσει ότι 1,7 δισ. άνθρωποι
παγκοσμίως διατρέχουν σοβαρό

κίνδυνο διατροφής και οικονο-
μικής ανασφάλειας.

Δεύτερο, τα αίτια των προβλη-
μάτων των αναπτυσσόμενων
εθνών εστιάζονται σχεδόν πάν-
τοτε στην κακοδιαχείριση και
εξυπηρέτηση συγκεκριμένων
συμφερόντων, που δεν προωθούν
την ανάπτυξη των κοινωνικο-οι-
κονομικών υποδομών. Η εύκολη
οδός εξαγωγής πρώτων υλών πολ-
λών αφρικανικών χωρών περιο-
ρίζει την ανάπτυξη και την εισροή
ξένων επενδύσεων, δημιουργεί
σοβαρά περιβαλλοντικά θέματα,
ενώ δεν συμβάλλει στην εύρυθμη
λειτουργία της κρατικής μηχανής,
περιλαμβανομένης και της φο-
ροεισπρακτικής ικανότητας.

Τρίτο, το θέμα έχει σοβαρές
πολιτικές διαστάσεις. Την τελευ-
ταία δεκαετία, το Πεκίνο έχει ανα-
δειχθεί στονμεγαλύτερο δανειστή

του αναπτυσσόμενου κόσμου.
Καμία συμφωνία με εξωτερικούς
δανειστές δεν μπορεί να επιτευχ-
θεί χωρίς τη δέσμευση της Κίνας,
η οποία αυξάνει την επιρροή της
παγκοσμίως. Παράλληλα, τα
πρώην αποικιοκρατικά έθνη εξα-
κολουθούν να έχουν συμφέροντα.
Ως παράδειγμα, η συμφωνία χρέ-
ους της Ζάμπια θεωρήθηκε δι-
πλωματική νίκη για τον Γάλλο
Πρόεδρο Εμανουέλ Μακρόν.

Τέταρτο, η συμφωνία αναδιάρ-
θρωσης χρέους της Ζάμπιας πε-
ριλαμβάνει μια καινοτόμο παρά-
μετρο, στη βάση της οποίας προ-
βλέπεται αυτόματη περιορισμένη
ελάφρυνση του χρέους σε περί-
πτωση που η οικονομία σημείωσει
πρόοδο. 

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Όμηρος
Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι.

Αναπτυσσόμενες οικονομίες και διαχείριση χρέους

Η αποτίμηση
μιας εικοσαετίας
στον τουρισμό
Συνέντευξη Χ. Λοϊζίδη
Βρισκόταν επί μία εικοσαετία στο
πηδάλιο του ΠΑΣΥΞΕ ο Χάρης
Λοϊζίδης. Μια εικοσαετία κατά
την οποία η ξενοδοχειακή βιο-
μηχανία πέρασε σοβαρές κρίσεις.
Σε συνέντευξη στην «Κ» ο κ. Λοϊ-
ζίδης ανατρέχει στα σημαντικό-
τερα γεγονότα της εικοσαετίας,
αναλύει τις προκλήσεις σε του-
ρισμό και ξενοδοχειακή βιομη-
χανία και μιλά για τα επαγγελ-
ματικά του σχέδια. Σελ. 4

Οι δήμοι δεν
επενδύουν αρκετά
στο περιβάλλον
Ερευνα της ΕΤΕπ
Ανεπαρκείς θεωρούν οι πλείστοι
δήμοι τις επενδύσεις τους σε
έργα υποδομής, που συμβάλλουν
στον μετριασμό της κλιματικής
αλλαγής. Σύμφωνα με ευρήματα
της έρευνας της Ευρωπαϊκής
Τράπεζας Επενδύσεων για την
Τοπική Αυτοδιοίκηση βασικοί
λόγοι είναι η έλλειψη δεξιοτή-
των, η ελλιπής χρηματοδότηση
και οι διαφορές μεταξύ των πε-
ριφερειών. Σελ. 5
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Το 2013 ερευνητές του Oxford
University δημοσίευσαν ένα ανη-
συχητικό νούμερο σχετικά με το
μέλλον της εργασίας: εκτιμούσαν
πως το 47% των θέσεων εργασίας
στις ΗΠΑ κινδύνευε να αυτομα-
τοποιηθεί «κατά τη διάρκεια ενός
απροσδιόριστου αριθμού ετών,
ίσως μέσα στην επόμενη δεκαετία
ή στις επόμενες δύο δεκαετίες».
Ωστόσο, μία δεκαετία μετά, το
ποσοστό ανεργίας στη χώρα κι-
νείται σε ιστορικά χαμηλά επίπε-
δα. Τα δυσάρεστα πρωτοσέλιδα
τότε –όπως για παράδειγμα «οι
πλούσιοι και τα ρομπότ θα οδη-
γήσουν στην κατάργηση των μι-
σών θέσεων εργασίας»– τελικά
αποδείχθηκαν σε μεγάλο βαθμό
ανακριβή. Ωστόσο, οι συντάκτες
της έρευνας δεν εννοούσαν πως
η ημέρα της κρίσεως για την αγο-
ρά εργασίας είναι κοντά. Αντίθετα,
προσπαθούσαν να περιγράψουν
τι ήταν ικανή να κάνει η τεχνο-
λογία. Ηταν η πρώτη εντύπωση
σε κάτι που αποδείχθηκε ένα διαρ-

κές πείραμα, με τα think tanks,
τους οικονομολόγους και τις εται-
ρείες ερευνών να δημοσιεύουν
τη μία έρευνα μετά την άλλη προ-
κειμένου να αναλύσουν πόσο θα
επηρεαστεί το μέλλον της εργα-
σίας ή πόσο εκτεθειμένες είναι
οι θέσεις εργασίας στην τεχνο-
λογία.

Τον Μάρτιο η Goldman Sachs
εξέφρασε την εκτίμηση πως το
ChatGPT θα μπορούσε να αυτο-
ματοποιήσει περίπου 300 εκα-
τομμύρια θέσεις εργασίας πλήρους
απασχόλησης. Οι ερευνητές της
Open AΙ, του δημιουργού του συγ-
κεκριμένου εργαλείου, καθώς και
το Πανεπιστήμιο της Πενσυλβάνια
κατέληξαν στο συμπέρασμα πως
το 80% των εργαζομένων στην
Αμερική διαπιστώνει πως η συγ-
κεκριμένη τεχνολογία θα μπο-
ρούσε να επηρεάσει τουλάχιστον
το 10% των εργασιών του. «Υπάρ-
χει τεράστια αβεβαιότητα», λέει
ο Ντέιβιντ Οτορ, καθηγητής Οι-
κονομικών στο MIT, ο οποίος

ερευνά τις αλλαγές της τεχνολο-
γίας, καθώς και της αγοράς εργα-
σίας εδώ και πάνω από 20 χρόνια.
«Και οι άνθρωποι θέλουν απαν-
τήσεις». Αλλά τι σημαίνει ακριβώς
όταν λέμε πως περίπου 300 εκα-
τομμύρια θέσεις εργασίας πλήρους
απασχόλησης θα επηρεαστούν
λόγω της τεχνητής νοημοσύνης;
«Εξαρτάται», απαντάει ο ίδιος.
«Λέγοντας πως θα επηρεαστούν,
μπορεί να εννοείται πως αυτές
θα βελτιωθούν, θα χειροτερέψουν,
θα εξαφανιστούν ή ακόμη θα δι-
πλασιαστούν».

Αλλος ένας παράγοντας που
περιπλέκει τα πράγματα είναι ότι
η τεχνολογία τείνει να αυτομα-
τοποιήσει εργασίες, όχι ολόκληρα
επαγγέλματα. Για παράδειγμα,
το 2016, ο πρωτοπόρος της τε-
χνητής νοημοσύνης Τζόφρι Χίν-
τον θεώρησε τη νέα «βαθιά τε-
χνολογία» ικανή να διαβάσει ια-
τρικές εικόνες. Εδωσε περίπου 5
χρόνια περιθώριο, ίσως και δέκα,
μέχρι οι αλγόριθμοι να φθάσουν
να αποδίδουν καλύτερα από τους
ανθρώπους. Ωστόσο, αυτό που
ίσως παράβλεψε είναι πως το διά-
βασμα των εικόνων αποτελεί μία
από τις πολλές εργασίες που κάνει
ένας ραδιολόγος. Εκτός από αυ-
τήν, «συζητούν με επαγγελματίες
του κλάδου» και «δίνουν συμβου-
λές». 

Μάλιστα, μερικοί σήμερα ανη-
συχούν για μία επικείμενη έλλει-
ψη σε αυτή την ειδικότητα. Σε
κάποιες περιπτώσεις η τεχνητή
νοημοσύνη έχει δημιουργήσει
εργαλείο, δεν έχει οδηγήσει στην
αντικατάσταση θέσεων εργασίας.
«Είσαι εργάτης εκσκαφέα, θα
χρησιμοποιήσεις τώρα το μηχά-
νημα αντί για το φτυάρι. Ή μία
νοσοκόμα που κάνει την πρακτι-
κή της θα έχει πρόσβαση σε κα-
λύτερη πληροφόρηση για τη διά-
γνωση ενός ασθενούς. Σε άλλες
περιπτώσεις η τεχνολογία αντι-
καθιστά τις θέσεις εργασίας αντί
να τις συμπληρώνει. Ή μετατρέ-
πει τη δουλειά σου από ένα επάγ-
γελμα που απαιτεί δεξιότητες σε
ένα άλλο που δεν τις απαιτεί.
Αυτό δεν θα είναι καλό για σένα».
Σε κάθε περίπτωση, ο κ. Οτορ
λέει πως οι εξελίξεις στον κλάδο
της τεχνολογίας, όπως αποδει-
κνύει η Ιστορία, έχουν την τάση
να επηρεάζουν περισσότερο τους
μισθούς και τη διανομή πλούτου,
όχι το πόσο διαθέσιμες είναι οι
θέσεις εργασίας.

Ανεπαρκής στα δύσκολα 
Δέκα χρόνια μετά την εμφάνιση του προβλήμα-
τος με τα ΜΕΧ συζητούμε για ολιστική λύση του
προβλήματος που αφορά στα κόκκινα δάνεια
και στις εκποιήσεις των υποθηκών. Η προσπά-
θεια που εκ νέου αναλαμβάνεται έχει ως προ-
ϋπόθεση την αναστολή των εκποιήσεων πρώ-
των κατοικιών μέχρι ενός ποσού. Αυτή είναι
δεύτερη φορά που επιλέγεται η αναστολή εκ-
ποιήσεων εντός του 2023 γεγονός που αποδει-
κνύει πως έφτασε η ώρα των αποφάσεων που
όμως κανένας δεν είναι προετοιμασμένος να
λάβει, αφού θα περιλαμβάνει και μη δημοφιλή
μέτρα. Η αξιοπιστία της κυπριακής οικονομίας
στην κατανόηση και επίλυση σύνθετων προβλη-
μάτων για ακόμη μια φορά κρίνεται από τους
εκτός Κύπρου παρατηρητές που με απογοήτευ-
ση βλέπουν ξανά μια από τα ίδια. 

••••
Αποκλειστικοί φορείς 
Η παγκόσμια οικονομία ταλαντεύεται αυτή την
περίοδο μεταξύ τριών αντικρουόμενων στόχων.
Αφενός η προσπάθεια γίνεται για να ελεγχθεί ο
πληθωρισμός, αφετέρου η δυναμική της ανά-
πτυξης θα πρέπει να διατηρηθεί πάση θυσία.
Και καθώς συμβαίνουν όλα αυτά η χρηματοοικο-
νομική σταθερότητα, δηλαδή η αποφυγή κρίσε-
ων που σε ορισμένες περιπτώσεις εξελίσσονται
σε ανεξέλεγκτες καταστάσεις, πρέπει να διαφυ-
λαχθεί. Σε αυτό τον δύσκολο αγώνα το βάρος
της προσπάθειας βρίσκεται στις Κεντρικές Τρά-
πεζες, οι οποίες έχουν μετατραπεί σε αποκλει-
στικούς φορείς οικονομικής πολιτικής. Αυτό
πρέπει να αλλάξει και αμέσως οι κυβερνήσεις
να επιτελέσουν τον ρόλο τους και όχι να εξαντ-
λούνται στην παραχώρηση επιδομάτων. 

••••
Μας αφορά 
Η κατάσταση στη γερμανική οικονομία μας
αφορά, καθώς η χώρα εκτός από τη μεγαλύτερη
οικονομία της ευρωζώνης είναι και η ατμομηχα-
νή της ανάπτυξης του ευρώ. Η Γερμανία βρίσκε-
ται ήδη σε τεχνικής μορφής ύφεση και δεν ανα-
μένεται να ανακάμψει εντός του 2023. Στο μέ-
τωπο του πληθωρισμού οι οικονομολόγοι προ-
βλέπουν υποχώρηση, όμως ο στόχος του 2%
βρίσκεται μακριά και δεν αναμένεται να προ-
σεγγιστεί πριν από το 2025. Οι δυναμικές που
αναπτύσσονται στη γερμανική οικονομία καθο-
ρίζουν σε μεγάλο βαθμό και το πλαίσιο των απο-
φάσεων της ΕΚΤ για τα επιτόκια, μιας και η γερ-
μανική προσέγγιση κινείται προς την κατεύθυν-
ση πιο επιθετικών και άμεσων κινήσεων. 

••••
Ευρωπαϊκό ρίσκο 
Το ευρωπαϊκό ταμείο χρηματοοικονομικής στα-
θερότητας προϋπήρχε του ευρωπαϊκού μηχανι-
σμού στήριξης και ιδρύθηκε για να αντιμετωπί-
σει την κρίση χρέους των χωρών του ευρωπαϊ-
κού νότου. Το ταμείο εκδίδει ομόλογα για να
χρηματοδοτήσει τις υφιστάμενες ανάγκες του
και η σημασία αυτών των εκδόσεων έχει να κά-
νει με το ότι τα συγκεκριμένα ομόλογα έχουν
την υψηλότερη πιστοληπτική διαβάθμιση στην
Ευρώπη απολαμβάνοντας Aaa (Moody’s, sta-

ble). Η προχθεσινή έκδοση 7ετούς ομολόγου
ολοκληρώθηκε με απόδοση 3,112% και είναι
σημαντικό να προσεχθεί, αφού δίνει το αποτύ-
πωμα των αποτιμήσεων του ευρωπαϊκού ρίσκου
και αποτελεί σημείο αναφοράς για τις εκδόσεις
που θα πραγματοποιήσουν το επόμενο διάστη-
μα κράτη και οργανισμοί στην ζώνη του ευρώ. 

Σκληρές αλήθειες 
Το αφεντικό της Shell εκτιμά –και όχι άδικα– ότι
ο πλανήτης χρειάζεται απελπισμένα πετρέλαιο
και φυσικό αέριο και ως εκ τούτου δεν υπάρ-
χουν σκέψεις για να μειωθεί η παραγωγή. Η δή-
λωση έρχεται για να υπενθυμίσει σε όλους ότι η
αντικατάσταση των παραδοσιακών καυσίμων με
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας είναι μια πολύ
αργή διαδικασία. Η Shell σύμφωνα με τα πλάνα
της σκοπεύει να διατηρήσει την υφιστάμενη πα-
ραγωγή σταθερή μέχρι το 2030, δηλώνοντας
την επιθυμία της να συμβάλει στη σταθεροποί-
ηση του κόστους διαβίωσης, εξηγώντας πως
οποιαδήποτε άλλη απόφαση θα έθετε τους οι-
κονομικά ασθενέστερους στο ενεργειακό περι-
θώριο. 

••••
Εναλλακτική 
Οι αλλαγές στην πλατφόρμα κοινωνικής δικτύω-
σης Twitter μετά την ανάληψη της ιδιοκτησίας
από τον Elon Musk δημιούργησε αρκετούς δυσα-
ρεστημένους χρήστες. Αυτήν την εξέλιξη σκο-
πεύει να εκμεταλλευτεί η Meta με το λανσάρι-
σμα της ανταγωνιστικής πλατφόρμας threads.
Σύμφωνα με τις πρώτες ανακοινώσεις η νέα
πλατφόρμα έλκυσε 10 εκατομμύρια χρήστες στις
πρώτες επτά ώρες λειτουργίας της. Η εφαρμογή
Thread θεωρείται πιο φιλική στον χρήστη σε
σχέση με το Twitter και προσφέρει αναρτήσεις
με μέγιστη έκταση τους 500 χαρακτήρες. 

Οι συζητήσεις των ημέρων για τις εκποιήσεις και το νομοθετικό έργο που βρίσκεται σε εξέλιξη απο-
δεικνύει ότι στην Κύπρο ακόμη και δεκαετίες μετά από ένα συμβάν αποτυγχάνουμε να συμφωνή-
σουμε στα αυτονόητα.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Τιμή Διάθεσης και Τιμή
Εξαγοράς Αμοιβαίων Κε-
φαλαίων: Τιμή Διάθεσης
Αμοιβαίων Κεφαλαίων
καλείται η τιμή στην οποία
ο επενδυτής αγοράζει τα
μερίδια Αμοιβαίων Κεφα-

λαίων, και υπολογίζεται από το άθροισμα
της καθαρής τιμής των μεριδίων και της
προμήθειας αγοράς των Αμοιβαίων Κε-
φαλαίων. Τιμή Εξαγοράς Αμοιβαίων Κε-
φαλαίων καλείται η τιμή στην οποία ο
επενδυτής ρευστοποιεί τα μερίδια Αμοι-
βαίων Κεφαλαίων, και υπολογίζεται εάν
αφαιρέσουμε πιθανή προμήθεια εξαγο-
ράς των Αμοιβαίων Κεφαλαίων από την
καθαρή τιμή των μεριδίων.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 

Ο αντίκτυπος 
της τεχνητής νοημοσύνης

στην εργασία

Μικρά, πρότυπα χωριά
για άτομα με άνοια 
Της ΤΖΟΑΝ ΠΛΟΚΟΒΑ

Ενα πρωινό σε ένα χωριό έξω από
το Αμστερνταμ, μια ηλικιωμένη
γυναίκα γέμιζε τα ράφια του το-
πικού σούπερ μάρκετ. Στην πλα-
τεία ακριβώς έξω από το κατάστη-
μα, άνδρες κάθονταν γύρω από
ένα τραπέζι και συζητούσαν. Μοι-
άζει με μια τυπική ολλανδική πόλη,
υπάρχει ένα εστιατόριο, ένα θέα-
τρο, μια παμπ και μερικά γραφικά
διώροφα αρχοντικά. Πολλοί από
τους κατοίκους δεν αντιλαμβά-
νονται όμως ότι ζουν στο πρώτο
«χωριό άνοιας» στον κόσμο. Οι δε
επισκέπτες είναι δύσκολο να ξε-
χωρίσουν τους ασθενείς από το
προσωπικό που φοράει κανονικά
ρούχα. 

Από το 2009 το Χόγκεβικ, το
οποίο βρίσκεται σε ένα προάστιο
του Αμστερνταμ, έχει στόχο να
«χειραφετήσει τα άτομα με άνοια
και να τα εντάξει στην κοινωνία»,
σύμφωνα με την ιστοσελίδα του.
Η κοινότητα, η οποία χρηματοδο-
τείται από την ολλανδική κυβέρ-
νηση και εξυπηρετεί σήμερα 188
κατοίκους σε 27 σπίτια, σηματο-
δότησε την εξέλιξη των παραδο-
σιακών γηροκομείων. Οι κάτοικοι
του Χόγκεβικ, οι οποίοι πάσχουν
όλοι από άνοια, κινούνται ελεύθερα

στο χωριό και αλληλεπιδρούν με
άλλους ασθενείς καθώς και με το
εκπαιδευμένο προσωπικό – νοση-
λευτές, γιατρούς, ψυχολόγους και
φυσιοθεραπευτές. Στο σούπερ
μάρκετ, για παράδειγμα, οι κάτοικοι
μπορούν να αγοράσουν τρόφιμα,
σαμπουάν ή μια καρτ ποστάλ, αλλά
δεν υπάρχουν πραγματικά χρή-
ματα. Τα σπίτια, τα οποία φιλοξε-
νούν έξι ή επτά κατοίκους, διαθέ-
τουν σαλόνι, κουζίνα, ιδιωτικά
υπνοδωμάτια, πλυντήριο και εξω-
τερικό χώρο, ενώ το υποστηρικτικό
προσωπικό είναι διαθέσιμο μέρα
και νύχτα. 

Οταν το Χόγκεβικ άνοιξε για
πρώτη φορά τις πύλες του υπήρχαν
περίπου 35 εκατ. άνθρωποι που
ζούσαν με άνοια σε όλο τον κόσμο,
σύμφωνα με τη Διεθνή Οργάνωση
Νόσου Αλτσχάιμερ. Σήμερα αυτός
ο αριθμός ξεπερνάει τα 55 εκατ.
και ο ΠΟΥ αναμένει ότι θα φθάσει
τα 78 εκατ. μέχρι το 2030. 

«Οι αριθμοί αυξάνονται καθώς
ο πληθυσμός γερνάει», δήλωσε η
δρ Ταρούν Ντούα, επικεφαλής της
μονάδας Brain Health στο Τμήμα
Ψυχικής Υγείας και Χρήσης Ου-
σιών του ΠΟΥ. Η ίδια προειδοποί-
ησε ότι η ιατρική κοινότητα βρί-
σκεται «πολύ πίσω στην εξεύρεση
μιας θεραπείας για την άνοια έως

το 2025». Την τελευταία δεκαετία,
καθώς οι περιπτώσεις άνοιας έχουν
αυξηθεί παγκοσμίως, δημιουρ-

γούνται όλο και περισσότερα τέ-
τοια χωριά ή μικροπόλεις για τους
ηλικιωμένους. 

Στο Μπάρουμ της Νορβηγίας,
ένα δήμο στα προάστια του Οσλο,
το χωριό άνοιας Carpe Diem άνοιξε
το 2020. Το Carpe Diem έχει μια
πλατεία, διαμορφωμένους χώρους,
ένα ελικοειδές μονοπάτι και ένα
«δρόμο» με μια παμπ, ένα κομμω-
τήριο και μια μπουτίκ. Το συγκρό-
τημα, που σχεδιάστηκε από το
Nordic Office of Architecture, πε-
ριλαμβάνει 136 κοινόχρηστες κα-
τοικίες και 22 μονάδες υψηλής
φροντίδας για άνοια. 

Στην άλλη άκρη του κόσμου,
στην πόλη Μπελμέρ της Αυστρα-

λίας, στη NewDirection Care at
Bellmere, οι κάτοικοι ζουν σε τυ-
πικά μονώροφα σπίτια. Το κέντρο
της πόλης διαθέτει σούπερ μάρκετ,
καφετέριες, κομμωτήριο και κι-
νηματογράφο. Σε αυτή τη «μικρό-
πολη» ζουν ασθενείς με άνοια μαζί
με ηλικιωμένους κατοίκους που
δεν έχουν διαγνωστεί με κάποια
νευροεκφυλιστική ασθένεια. 

Μέχρι στιγμής δεν υπάρχουν
αντίστοιχα χωριά στις ΗΠΑ, εκτός
από ένα κέντρο ημέρας στο South
Bend της Ιντιάνα, εμπνευσμένο
από το Χόγκεβικ. Παράλληλα βρί-
σκεται υπό ανάπτυξη ένα χωριό
στο Χόλμντελ στο Νιου Τζέρσεϊ,
με στόχο να ανοίξει τις πόρτες του

μέσα στα επόμενα δύο - τρία χρόνια.
Σχεδιασμένο από το αρχιτεκτονικό
γραφείο Perkins Eastman, που
εδρεύει στη Νέα Υόρκη, το Avandell
θα περιλαμβάνει 15 κατοικίες με
παντοπωλείο, μπιστρό και κοινοτικό
κέντρο. Μαζί με τα σπίτια για 105
κατοίκους, υπάρχει μια νευρογνω-
στική κλινική. Στα μέλη της οικο-
γένειας θα προσφέρεται εκπαίδευση
για την καλύτερη φροντίδα των
αγαπημένων προσώπων τους στο
σπίτι. Ο Λάρι Κάρλσον, ιδρυτής
της Avandell, προειδοποίησε ότι
η προσπάθεια μπορεί να είναι πιο
δύσκολη στις ΗΠΑ από ό,τι στην
Ευρώπη, όπου το κόστος θα βαρύνει
κυρίως τους ασθενείς. 

<<<<<<<

Η τεχνολογία τείνει 
να αυτοματοποιήσει
εργασίες, 
όχι ολόκληρα 
επαγγέλματα.

Στη NewDirection Care οι κάτοικοι –κυρίως πάσχοντες με άνοια– ζουν σε μονοκατοικίες, έχουν σούπερ μάρκετ, καφετέριες, κομμωτήριο και κινηματογράφο. 

<<<<<<<

Την Ολλανδία ακολού-
θησαν Αυστραλία 
και Νορβηγία, ενώ 
εξετάζεται το 
εγχείρημα και στις ΗΠΑ,
καθώς το 2030 θα
υπάρχουν 78 εκατ.
ασθενείς παγκοσμίως. 
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Εκποιήσεις και 
στον ορίζοντα 
η αναβάθμιση
Eνα από τα αγκάθια που υπάρχουν 
τη δεδομένη στιγμή στην κυπριακή 
οικονομία είναι τα 25 δισ. ΜΕΔ

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ 

Εύθραυστες παραμένουν οι ισορ-
ροπίες στη Βουλή των Αντιπρο-
σώπων αναφορικά με τα νομο-
σχέδια των εκποιήσεων και τα
οποία θα οδηγηθούν στην επό-
μενη Ολομέλεια, την εβδομάδα
που μπαίνει και που δικαίως μπο-
ρεί να χαρακτηριστεί «θρίλερ»,
αναλόγως της έκβασης που θα
λάβει. Εάν όμως όλα προχωρή-
σουν καλώς και εν συνεχεία μέχρι
και το τέλος Οκτώβρη βρεθούν
όλες οι χρυσές τομές σε σχέση
με τις αδυναμίες του πλαισίου
των εκποιήσεων, η κυπριακή οι-
κονομία στην ολότητά της θα βγει
κερδισμένη. Και όταν λέμε «κερ-
δισμένη» πιθανώς οι Οίκοι Αξιο-
λόγησης να προσμετρήσουν όλες
τις ορθές αλλαγές που θα έχουν
γίνει και να αναβαθμίσουν την
κυπριακή οικονομία.

Ένα από τα αγκάθια που υπάρ-
χουν τη δεδομένη στιγμή στην
κυπριακή οικονομία είναι σίγουρα
τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια.
Μπορεί να τα έχουν «ξεφορτωθεί»
σε μεγάλο βαθμό οι τράπεζες,
ωστόσο παραμένουν στο «σύστη-
μα». Χαρακτηριστικά, το συνολικό
ύψος μη εξυπηρετούμενων δα-
νείων των εταιρειών εξαγοράς πι-
στώσεων τον Μάρτιο του 2023

ανέρχονταν στα 22,5 δισ. ευρώ,
εκ των οποίων τα 21 δισ. ευρώ,
ή ποσοστό 93% του συνόλου των
δανείων, έχουν καθυστέρηση πέ-
ραν των πέντε χρόνων. Την ίδια
ώρα, οι τράπεζες έχουν 2,2 δισ.
ευρώ μη εξυπηρετούμενων δα-
νείων, δημιουργώντας έτσι στο
σύστημα ένα «κακό απόθεμα» 25
δισ. ευρώ προβληματικών δανεί-
ων. Για τις τράπεζες δε, το 28%
ή δάνεια αξίας 624 εκατ. ευρώ
έχουν καθυστέρηση λιγότερο από
ένα χρόνο, ενώ ποσοστό 9% ή
αλλιώς 191 εκατ. ευρώ δεν εξυ-
πηρετούνται 1 - 2 χρόνια. Δάνεια
573 εκατ. ευρώ, ή αλλιώς 26% δεν
εξυπηρετούνται πέρα από μία
7ετία.

Η Κύπρος προχώρησε –και πο-
λύ σωστά– σε αναστολή καταβο-
λής δόσεων δανείων με την έλευ-
ση της πανδημίας για 9 μήνες,
υπήρξε αναστολή εκποιήσεων με
αποφάσεις της Βουλής των Αν-
τιπροσώπων και γενικότερα το
πλαίσιο των εκποιήσεων εν πολ-
λοίς από το 2020 είναι περισσό-
τερο ανενεργό, παρά ενεργό. Αφή-
νοντας στην άκρη τα του πλαισίου
εκποιήσεων, η Κύπρος παρά την
ακρίβεια, τον πληθωρισμό, τον
πόλεμο, την πανδημία, κράτησε
τους οικονομικούς της δείκτες σε
πολύ καλά επίπεδα. Η ανεργία

κρατήθηκε χαμηλά, ο τουρισμός
κατέγραψε καλές επιδόσεις, οι
καταθέσεις κρατήθηκαν ψηλά,
υπήρξε ισχυρός νέος δανεισμός
και ο ρυθμός ανάπτυξης ήταν
ένας από τους θετικούς ανάμεσα
στα κράτη μέλη της Ευρωζώνης.
Για πρώτη φορά λοιπόν, έχουν
δρομολογηθεί μία σειρά από μέτρα
τα οποία έχουν ως στόχο να βελ-

τιώσουν το πλαίσιο των εκποι-
ήσεων μέχρι και τον Οκτώβριο
του 2023. Απάντηση σε όλα τα
ζητούμενα θα είναι ιδανικό να
δοθεί, αλλά με τη διαδικασία που
έχει δρομολογηθεί θα δοθεί στα
πλείστα. Από τη μία υπάρχει το
ενοίκιο έναντι δόσης που η Κύ-
προς έχει πάρει ήδη το πράσινο
φως για την εφαρμογή του. Από
την άλλη, συζητείται η διεύρυνση
του Σχεδίου ΕΣΤΙΑ για να ενταχ-
θούν ακόμα περισσότεροι δανει-
ολήπτες που αντιμετωπίζουν προ-
βλήματα. Συγχρόνως, έχει μπει
στις ράγες η δημιουργία του ει-
δικού δικαστηρίου για τη διακρί-
βωση του ποσού που χρωστά ένας
δανειολήπτης και η απόφαση που
θα λαμβάνεται θα είναι δεσμευ-
τική. Παράλληλα, ενδεχομένως

μέχρι τον Οκτώβριο να δοθούν
περαιτέρω δικαιοδοσίες στον Χρη-
ματοοικονομικό Επίτροπο Παύλο
Ιωάννου. Μαζί με τις δύο προτά-
σεις νόμου που πέρασαν την πε-
ρασμένη Πέμπτη από τη Βουλή
των Αντιπροσώπων, τις επτά προ-
τάσεις του υπουργείου Οικονο-
μικών για ενδυνάμωση του πλαι-
σίου, αλλά και τον μηχανισμό της
Κεντρικής Τράπεζας που έχει
στην ουσία η πέμπτη πρόταση
νόμου που κατατέθηκε στο τρα-
πέζι από ΔΗΚΟ, ΔΗΠΑ, ΕΔΕΚ, δη-
μιουργούν ένα «καλό κοκτέιλ»
για το πλαίσιο. Μέσα στο 2024
δηλαδή, όλα τα παραπάνω μπορεί
να δημιουργήσουν τις προϋπο-
θέσεις για μία αναβάθμιση της
κυπριακής οικονομίας από τους
Οίκους Αξιολόγησης.

Εβδομάδα 
με αποφάσεις
Υπό τον «φόβο» να περάσει η προβλη-
ματική πρόταση νόμου για τη διακρί-
βωση του οφειλόμενου ποσού και να
σταματά αυτομάτως η εκποίηση μέχρι
να υπάρχει αποτέλεσμα (ακόμα υπάρχει
το παράθυρο να περάσει στην προσεχή
Ολομέλεια), έγιναν αρκετές αλλαγές
στο πλαίσιο των εκποιήσεων και αυτή
την εβδομάδα. Από τη μία οι τράπεζες
και οι εταιρείες εξαγοράς πιστώσεων
αποφάσισαν να σταματήσουν τις δια-
δικασίες εκποίησης για δάνεια που
αφορούν πρώτη κατοικία έως 350 χι-
λιάδων ευρώ, ενώ το υπουργείο προ-
χώρησε σε επτά κυβερνητικές προτά-
σεις για την αντιμετώπιση ζητημάτων
που αφορούν τα προβληματικά δάνεια.
Πέρασαν δύο προτάσεις νόμου, με τις
οποίες θα αποστέλλεται και τυποποι-
ημένη πληροφόρηση αναφορικά με
την πιστωτική διευκόλυνση, με την
επιστολή Τύπου Θ, δηλαδή θα υπάρχει
καλύτερη πληροφόρηση, και θα προ-
νοείται ότι σε περίπτωση που ενυπό-
θηκος οφειλέτης επιλέξει να προχω-
ρήσει στην ανταλλαγή ενυπόθηκου
ακινήτου έναντι εξόφλησης χρέους
προς ενυπόθηκο δανειστή και το ακί-
νητο συνιστά κύρια κατοικία ή επαγ-
γελματική στέγη, ως αξία ανταλλαγής
να ορίζεται η αγοραία αξία που προ-
κύπτει από την υφιστάμενη διαδικασία
εκτίμησης ακινήτου, αντί η καταναγ-
καστική αξία. Μεγάλο ενδιαφέρον είχε
και η καινούργια πρόταση που ανα-
μένεται να συζητηθεί, αυτή των ΔΗΚΟ,
ΕΔΕΚ και ΔΗΠΑ. Έχει αρκετά γνωρί-
σματα του «πολυδιαφημισμένου» μη-
χανισμού που έχει δημιουργήσει η
Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου. Μέσω
της πρότασης νόμου, θα επιτρέπεται
στον δανειολήπτη η προσφυγή στο
Δικαστήριο για εξασφάλιση διατάγ-
ματος αναστολής της εκποίησης, αλλά
αυτή τη φορά για πρώτη κατοικία και
αξίας μέχρι 250 χιλιάδων ευρώ. Η αμ-
φισβήτηση ωστόσο του ποσού που
απαιτείται θα πρέπει να γίνεται στη
βάση βεβαίωσης υπογεγραμμένης από
Ελεγκτή, ή Ελεγκτικό Γραφείο, ή από
Σύμβουλο Αφερεγγυότητας.

<<<<<<<

Το πλαίσιο 
των εκποιήσεων 
εν πολλοίς από το 2020
είναι περισσότερο 
ανενεργό, 
παρά ενεργό

Υπό τον «φόβο» να περάσει η προβληματική πρόταση νόμου για τη διακρίβωση του οφειλόμενου ποσού και να
σταματά αυτομάτως η εκποίηση μέχρι να υπάρχει αποτέλεσμα, έγιναν αρκετές αλλαγές στο πλαίσιο των εκποι-
ήσεων και αυτή την εβδομάδα.
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Η συνεργασία με την κυβέρνηση την τελευταία δεκαετία
–Τι ξεχωρίζετε σε αυτή την ει-
κοσαετία; Και θέλω να σταθούμε
λίγο στις κυβερνήσεις. Ποιος
πρόεδρος ήταν πιο κοντά στον
τουριστικό κόσμο και βοήθησε
περισσότερο τον κλάδο;

–Σε αυτά τα 20 χρόνια από τις
προηγούμενες κυβερνήσεις, θέλω
να σημειώσω την τεράστια συ-
νεργασία που είχαμε με την κυ-
βέρνηση Αναστασιάδη, την οποία
δεν είχαμε με τις προηγούμενες
κυβερνήσεις στον ίδιο βαθμό. Σί-
γουρα ήταν μια περίοδος η οποία
χαρακτηρίστηκε από πάρα πολλές
κρίσεις. Όχι μόνο η κρίση του
2013, του covid και η ρωσική ει-
σβολή, αλλά είχαμε χρεωκοπίες

τουριστικών κολοσσών, αεροπο-
ρικών εταιρειών κτλ. Όλες αυτές
οι μαζεμένες κρίσεις μπορεί να
μην είχαν το εύρος των υπολοίπων
αλλά έπρεπε να τύχουν διαχείρι-
σης. Αυτή τη δεκαετία, λοιπόν,
χρειάστηκε απίστευτη συνεργασία
μεταξύ μας και των κυβερνητικών
τμημάτων, είτε ήταν υπουργείο
Υγείας, είτε υπουργείο Μεταφορών
και υφυπουργείο Τουρισμού,
υπουργείο Εργασίας αλλά κυρίως
το υπουργείο Οικονομικών και
νιώθω ότι με την τελευταία δια-
κυβέρνηση είχαμε την απαιτού-
μενη σχέση. Και όλες τις ιδέες που
είχαμε διαχρονικά, υλοποιήθηκαν
μέσα στη δεκαετία- υφυπουργείο

Τουρισμού, καζίνο, μαρίνες- και
όλα αυτά βοηθούν πολύ την του-
ριστική Κύπρο. Ουσιαστικά έχω
πει πολλές φορές, ότι η συνεργασία
δημόσιου και ιδιωτικού τομέα είναι
πάρα πολύ σημαντική για να πη-
γαίνει μπροστά ο τόπος. Εκεί όπου
έγινε αυτό, είχαμε θαύματα.
–Γιατί αποφασίσατε να παρα-
δώσετε τη σκυτάλη. Πότε νιώ-
σατε ότι κλείσατε τον κύκλο
σας;

–Το 2011-2012 το είχα πει, αλλά
τότε άρχισε να δείχνει τα δόντια
της η οικονομική κρίση, πηγαίναμε
σε εκλογές και το 2013 είπα να
μείνω ακόμα μια θητεία να δούμε.
Τελικά μας πήραν ώς το 2018-19,

προγραμματίζαμε εκλογική συνέ-
λευση το 2020 αλλά ήρθε η παν-
δημία του covid και η προσπάθεια
να λύσουμε τα προβλήματα της
βιομηχανίας και δεν ήθελα να
φύγω και να εγκαταλείψω τον σύν-
δεσμο σε μια φάση που είχε να
διαχειριστεί σοβαρές κρίσεις. Το
καλοκαίρι του 2022 είχα ενημε-
ρώσει ότι το 2023 θα είχαμε τη Γε-
νική Συνέλευση διά ζώσης, μετά
από τρία χρόνια, ώστε να γίνουν
οι διαδικασίες για το νέο πρόεδρο.
Και πλέον δεν άφηνα αυτό το πράγ-
μα να ξεφύγει παρόλες τις παρο-
τρύνσεις που δεχόμουν αλλά δεν
μπορούσα να προχωρήσω άλλο.
Ο καθένας πρέπει να αναγνωρίζει

ότι κλείνει τον κύκλο του. Δεν σας
κρύβω ότι ξέμεινα από ιδέες. Πλέ-
ον, ήρθε η ώρα να ξεκουραστώ,
να ασχοληθώ περισσότερο με τα
επαγγελματικά και τις δουλειές
μου, είναι η εποχή που ευελπιστώ
ότι θα εντάξω και τα παιδιά μου
στις δουλειές να δείξουν ενδιαφέ-
ρον γιατί φτάνουμε και εμείς σιγά
σιγά στο σημείο που θέλουμε να
ξεκουραστούμε για τα καλά. Οπότε,
δεν έχω καμία πρόθεση αυτή τη
στιγμή να ασχοληθώ και να κάνω
κάτι άλλο όσο αφορά τα κοινά. Θε-
ωρώ ότι η θέση στον ΠΑΣΥΞΕ, αν
και δεν ήταν πολιτικό πόστο, είχε
πολιτική χροιά και θέλω μια πε-
ρίοδο αποτοξίνωσης.

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Στην πρώτη του συνέντευξη μετά
την παράδοση σκυτάλης του ΠΑ-
ΣΥΞΕ, ο Χάρης Λοϊζίδης, ανατρέχει
στα σημαντικότερα γεγονότα της
εικοσαετίας, αναφέρει ποια κυ-
βέρνηση ήταν πιο κοντά στον ξε-
νοδοχειακό κλάδο, αναλύει τις
προκλήσεις και την επόμενη ημέρα
της βιομηχανίας και του Συνδέ-
σμου, ενώ παράλληλα δίνει και
την εικόνα του «σήμερα» στα ξε-
νοδοχεία. Στη συνέντευξή του
στην «Κ» ο κ. Λοϊζίδης επισημαίνει
την ανάγκη «απογαλακτισμού»
από τη ρωσική αγορά και τη στρο-
φή και αναζήτηση σε νέα προϊόντα
– αγορές.
–Μέχρι στιγμής η τουριστική
σεζόν κινείται σε ικανοποιητικά
επίπεδα. Πού θα βρισκόμαστε
τέλος της χρονιάς κατά την εκτί-
μηση σας;

–Αρχές του ’14 ή τέλη του ’13
είχα πει σε συνέντευξη στην «Κα-
θημερινή», ότι αν το παίξουμε σω-
στά, πολύ σύντομα θα φτάσουμε
τα τρία εκατ. τουρίστες. Το σχόλιο
χλευάστηκε. Τότε είχαμε λίγο κάτω
από τα δυόμισι εκατ. και ξεπερά-
σαμε τα τρία εκατ. το 2016 και το
2017, ενώ το 2018 και 2019 πλη-
σιάσαμε τα τέσσερα εκατ. Για το
2023, η εκτίμηση του συνδέσμου
είναι ότι θα είμαστε καλύτερα από
το 2022. Νομίζω δε, ότι ήρθε η
ώρα να σταματήσουμε να συγκρί-
νουμε με το 2019. Μπορεί να ήταν
η καλύτερη χρονιά της δεκαετίας
αλλά έκτοτε μεσολάβησε η παν-
δημία του covid, η κρίση της ρω-
σικής εισβολής, μετά ήρθε η κρίση
του πληθωρισμού, και πλέον πρέ-
πει να μιλούμε με τους αριθμούς
του σήμερα ή και του 2022. Φαί-
νεται λοιπόν ότι το 2023 θα είναι
καλύτερο από το 2022. Στον τομέα
των εσόδων, το 2022 έφτασε τα
€2,4 δισ. και ήταν μια καλή χρονιά.
Και ο λόγος ήταν επειδή μπήκαν
μέσα άλλου τύπου πελάτες, οι πλεί-
στοι με online κρατήσεις και όχι
μέσω tour operators και αυτό σή-
μαινε ότι έδωσαν πιο ψηλές τιμές
σε σχέση με τους Ρώσους που έκα-
ναν τις κρατήσεις τους με tour
operators. Και φέτος σε μεγάλο
βαθμό υπάρχουν οι κρατήσεις δια-
δικτυακά, και οι εκτιμήσεις μας
είναι ότι υπερβαίνουν το 50% του
συνόλου των αφίξεων και δημι-
ουργούν μια απεξάρτηση από τους
tour operators. 
–Το γεγονός ότι πρόκειται για
μεμονωμένους τουρίστες είναι
πιο δύσκολο το να προβλεφθεί
η συμπεριφορά τους;

–Ακριβώς. Εξού και παρατη-
ρείται το φαινόμενο, να μπαίνει
ο μήνας και οι κρατήσεις ενός ξε-
νοδοχείου να είναι στο 60% και
μέχρι το τέλος του μήνα να ανε-
βαίνει το ποσοστό πληρότητας
στο 80-85%. Αυτό είναι ενδεικτικό
για το ότι δεν μπορείς να προβλέ-
ψεις το βάθος της σεζόν πώς θα
εξελιχθεί γι’ αυτό και δεν λέμε
οτιδήποτε μεγαλόστομο και λέμε
συγκρατημένα ότι θα ξεπεράσουμε
το 2022.
–Μπορείτε ωστόσο να μας δώ-
σετε μια εικόνα για τις πληρό-
τητες στα ξενοδοχεία;

–Δεν μπορώ να πω με ακρίβεια
αλλά η σεζόν ξεκίνησε με μια δυ-
ναμική, ιδιαίτερα οι πρώτοι τέσ-

σερις μήνες μέχρι τον Απρίλιο,
πήγαν πάρα πολύ καλά. Μετά τον
Μάιο ήρθε ένα ελαφρύ μούδιασμα
στη ροή των κρατήσεων που συ-
νεχίστηκε και μέσα στον Ιούνιο,
κυρίως λόγω της απουσίας των
Ρώσων που πάντα τέτοια εποχή
οι αφίξεις τους ήταν αυξημένες.
Για τον Ιούνιο οι πληρότητες κι-
νήθηκαν κατά μέσο όρο γύρω στο
60-70% (η καλύτερη στο 70-80%).
Τον Ιούλιο θα κινηθούμε μεταξύ
80-90% για να φτάσουμε μια κο-
ρύφωση Αύγουστο και Σεπτέμβριο.
Αυτά, λαμβάνοντας πάντα υπόψη
ότι δεν μπορούμε να κάνουμε σα-
φείς προβλέψεις λόγω του ότι υπάρ-
χει περιορισμένη η συνεισφορά
των tour operators. 
–Διαφέρει το ποσοστό πληρό-
τητας ανά επαρχία;

–Φαίνεται ότι αυτή την στιγμή
η Πάφος βγαίνει πιο κερδισμένη
από ότι οι άλλες επαρχίες, διότι
σε αντίθεση με τη Λεμεσό και την
ελεύθερη Αμμόχωστο, είχε πολύ
μικρότερη εξάρτηση από τη ρω-
σική αγορά, και μεγαλύτερο εύρος
αγορών, ευρωπαϊκές και Ισραήλ.
Παρατηρείται λοιπόν το φαινόμενο
η επαρχία της Πάφου να είναι σε
καλύτερη κατάσταση από ό,τι οι
άλλες επαρχίες. 
–Δεν θα έπρεπε να έχει τελει-
ώσει το επιχείρημα της εξάρ-

τησης από τη ρωσική αγορά και
να έχει μειωθεί η ψαλίδα σε
σχέση με τις άλλες αγορές;

–Από το 2022 είχαμε μείωση.
Για παράδειγμα, προ του covid το
25% των αφίξεων στο σύνολο προ-
ερχόταν από την Ε.Ε., μετά το
covid είναι στο 40%. Άρα αυξήθηκε
σημαντικά η συνεισφορά της Ε.Ε.
και ειδικά οι καινούργιες αγορές
που ευτυχώς προέβλεψε έγκαιρα
ο τέως υφυπουργός Τουρισμού,
μαζί με τον υπουργό Μεταφορών
και τη Hermes Airports και έκαναν
την εκστρατεία για προσέλκυση
νέων αγορών όπως η Γαλλία και
η Ιταλία και βελτίωσαν τις υφι-
στάμενες-Ελβετία, Πολωνία, Αυ-
στρία, Ολλανδία και μαζί με το Ισ-
ραήλ άρχισε να δημιουργείται μια
προοπτική να καλυφθεί το κενό
που μας άφησαν οι Ρώσοι. Δηλαδή
θα έλεγα ότι αν κάποια στιγμή στο
μη προβλεπτό μέλλον επανέλθουν
οι Ρώσοι, νομίζω η Κύπρος θα χρει-
αστεί έξτρα κλίνες να καλύψει τη
ζήτηση. 
–Τι γίνεται με τους ξενοδόχους
των περιοχών που μέχρι πρότι-
νος απευθύνονταν ξεκάθαρα και
οι συνεργασίες τους ήταν με τη
ρωσική αγορά; Μετατοπίζουν

εμπράκτως το ενδιαφέρον τους
σε άλλες αγορές ή απλώς περι-
μένουν;

–Δεν έχουν σηκώσει τα χέρια
πάνω οι ξενοδόχοι της ελεύθερης
Αμμοχώστου, τουναντίον, δου-
λεύουν νυχθημερόν προσπαθούν
να κτίσουν νέες αγορές και συμ-
φωνίες και σε μεγάλο βαθμό, το
πρόβλημα ξεπερνιέται. Απλώς δεν
είναι τόσο εύκολο να ξεπεραστεί
από τον ένα χρόνο στον επόμενο.
Θεωρώ ότι σε δύο, μάξιμουμ τρία
χρόνια, θα είμαστε μια χαρά. Αυτή
τη στιγμή φαίνεται να κυριαρχεί

σε μεγάλο βαθμό η αγορά της η
Μ. Βρετανίας και οι σκανδιναβικές
αγορές, και μετά Γαλλία, Ιταλία
κτλ., που ακόμα είναι σε νηπιακή
ηλικία, αλλά υπάρχει και η αγορά
του Ισραήλ που αυξάνεται ραγδαί-
ως, όπως και η Πολωνία. Μία από
τις πιο ποιοτικές αγορές που ήταν
παραδοσιακά στην ελεύθερη Αμ-
μόχωστο είναι η Ελβετία. Σταθερή
αξία είναι η βρετανική αγορά, σί-
γουρα υπάρχει μια υπερεξάρτηση
που δεν πρέπει να αφήσουμε να
αυξηθεί κι άλλο, αλλά είναι αγορά
που πρέπει να διατηρήσουμε. Είναι

από τις μεγαλύτερες εξαγωγικές
αγορές στον τουρισμό και δεν πρέ-
πει να την αφήσουμε ποτέ ή να
την υποτιμήσουμε. 
–Φτάσαμε όμως στο απόγειο
του αριθμού που μπορούσαμε
να φτάσουμε στη βρετανική
αγορά και πρέπει να στοχεύ-
σουμε σε άλλες αγορές... 

–Σίγουρα ο στόχος πρέπει να
είναι να διευρύνουμε τις μικρότε-
ρες αγορές, να ανοίγουμε νέες αγο-
ρές και να μην ξεχνάμε και τον
μεγάλο γείτονα της Μ. Ανατολής
και του Αραβικού κόλπου. Ήδη

το Ισραήλ αυξάνεται με ραγδαία
νούμερα. Είναι μια αγορά που επι-
λέγει διακοπές τριημέρου στην
Κύπρο και είναι πολύ καλό στοιχείο
για τον τουρισμό. Με την ίδια λο-
γική πρέπει να καλλιεργήσουμε
κι άλλο τις χώρες του Αραβικού
Κόλπου και τη Σαουδική Αραβία
και τα ΗΑΕ και δεν πρέπει με τί-
ποτα να εγκαταλείψουμε την εθνι-
κή στρατηγική τουρισμού. Πρέπει
να συνεχίσουμε σε αυτή την κα-
τεύθυνση, ώστε να διευρύνουμε
τις αγορές, και να επιμηκύνουμε
τη διάρκεια της σεζόν, στην οποία
τα τελευταία χρόνια έχει γίνει με-
γάλη πρόοδος. Πλέον φτάνουμε
μέχρι και τον Νοέμβριο. 

Οι υποδομές και οι παραλίες
–Είχατε αναφερθεί στην πρό-
σφατη ομιλία σας για στόχους
που έχουν επιτευχθεί. Υφυπουρ-
γείο, αεροδρόμια, μαρίνες κτλ.,
έγιναν. Ποιος πρέπει να είναι
ο επόμενος στόχος;

–Οι υποδομές είναι ένα κομμάτι
που πάντα θα χρήζουν αναβάθ-
μισης και βελτίωσης. Βλέπω κά-
ποιες κινήσεις για συμπλήρωση
του οδικού δικτύου και όλα αυτά
πρέπει να συνεχίσουν να γίνονται.
Από εκεί και πέρα θα πρέπει να
μπουν οι σωστές ρυθμίσεις για
όλες αυτές τις υποδομές, να δια-

τηρείται η ποιότητα. Πολλές από
τις παραλίες τις χειρίζονται οι δή-
μοι με το περιβόητο 2,5 ευρώ την
ξαπλώστρα, με βάση τον νόμο,
κάτι που επίσης κάποια στιγμή
πρέπει να αλλάξει για να μπορέ-
σουν να διοχετευτούν περισσό-
τερα λεφτά στις παραλίες, για κα-
θαριότητα, οργάνωση, προσφορά
υπηρεσιών κ.λπ. Σίγουρα δεν συ-
ζητούμε για τα ελληνικά επίπεδα
που έχουν φτάσει σε βαθμό που
είναι στόχος κριτικής. Αλλά δεν
νομίζω είναι το τέλος του κόσμου
να γίνει η ξαπλώστρα από 2,5 στα
4 ευρώ. Αυτά θα βοηθήσουν πολύ
τους δήμους, για να βελτιώσουν
τις συνθήκες διαβίωσης των λουό-
μενων πάνω στις παραλίες. Και
οι παρεμφερείς δραστηριότητες
όπως οι δημόσιες μεταφορές, δια-
σύνδεση της ενδοχώρας με δη-
μόσιες μεταφορές, τα μουσεία μας
να είναι σε καλή κατάσταση και
να λειτουργούν και Σαββατοκύ-
ριακα. Υπάρχουν πολλά που μπο-
ρεί να γίνουν και η βελτίωση πρέ-
πει να είναι συνεχής και για τα
ξενοδοχεία. Είπαμε ότι ο τουρισμός
είναι μια δυναμική διαδικασία
που χρειάζεται συνεχώς βελτίωση
και διόρθωση.

Η παρακαταθήκη μιας 20ετίας στον τουρισμό
Ο καθένας πρέπει να αναγνωρίζει ότι κλείνει τον κύκλο του, λέει στην «Κ» ο τέως πρόεδρος του ΠΑΣΥΞΕ, Χάρης Λοϊζίδης

Δεν έχουν σηκώσει 
τα χέρια πάνω οι ξενο-
δόχοι της ελεύθερης
Αμμοχώστου, τουναν-
τίον, δουλεύουν νυχθη-
μερόν προσπαθούν 
να κτίσουν νέες αγορές
και συμφωνίες.

Σταθερή αξία είναι 
η βρετανική αγορά, 
σίγουρα υπάρχει μια
υπερεξάρτηση που δεν
πρέπει να αφήσουμε να
αυξηθεί κι άλλο, αλλά
είναι αγορά που πρέπει
να διατηρήσουμε. 

Πλέον, ήρθε η ώρα 
να ξεκουραστώ, να
ασχοληθώ περισσότερο
με τα επαγγελματικά
μου, είναι η εποχή 
που ευελπιστώ ότι 
θα εντάξω και τα παιδιά
μου στις δουλειές.

Σε αυτά τα 20 χρόνια από τις προηγούμενες κυβερνήσεις, θέλω να σημειώσω την τεράστια συνεργασία που είχαμε
με την κυβέρνηση Αναστασιάδη, αναφέρει ο Χάρης Λοϊζίδης.

–Τι σημαίνει για τις προτεραιότητες
του ΠΑΣΥΞΕ το γεγονός ότι ο νέος
πρόεδρος δραστηριοποιείται στην
επαρχία Πάφου;
–Θεωρώ ότι παρά το ότι οι επιχει-
ρήσεις τις οποίες διαχειρίζεται
βρίσκονται στην επαρχία Πάφου,
εντούτοις, μετά από μια επιτυχη-
μένη θητεία στην προεδρία του
επαρχιακού ΠΑΣΥΞΕ Πάφου, ο
Θάνος Μιχαηλίδης έχει πάρει την

έξωθεν καλή μαρτυρία για να λει-
τουργήσει ανεξάρτητα για όλη την
Κύπρο. Δεν είμαι της άποψης ότι
θα προωθεί με οποιοδήποτε τρό-
πο τα αυστηρά συμφέροντα της
περιοχής της Πάφου. Έτσι κι αλ-
λιώς, αν πηγαίνει καλά η Πάφος,
θα πηγαίνει καλά και η Λεμεσός
και η ελεύθερη Αμμόχωστος και η
Λάρνακα. Συγκοινωνούντα δο-
χεία. Η Κύπρος τουριστικά είναι

μια περιοχή. Σκεφτείτε με πόσες
άλλες περιοχές έχουμε να αντα-
γωνιστούμε ως χώρα. Από εκεί
και πέρα, πιστεύω ότι ο κ. Θάνος
Μιχαηλίδης, με την προσωπικότη-
τα και την εμπειρία του, δεν θα
έχει κανένα θέμα να αποτελέσει
μια πετυχημένη προεδρία και εγώ
είμαι απόλυτα σίγουρος για αυτό,
εξού και η υποστήριξη του προήλ-
θε από όλες τις επαρχίες.

Είμαι σίγουρος για την επιτυχία του Θάνου Μιχαηλίδη
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η έλλειψη δεξιοτήτων καθυστερεί
την πράσινη μετάβαση σύμφωνα
με έρευνα της Ευρωπαϊκής Τράπε-
ζας Επενδύσεων (ΕΤΕπ) για την Το-
πική Αυτοδιοίκηση. Όπως προκύ-
πτει από την έρευνα, το 60% των
δήμων θεωρεί ανεπαρκείς τις επεν-
δύσεις του την τελευταία τριετία
σε έργα υποδομής, που συμβάλλουν
στον μετριασμό της κλιματικής αλ-
λαγής και στην προσαρμογή σε αυ-
τήν. Παράλληλα, το 69% των δήμων
δεν διαθέτει εμπειρογνώμονες με
δεξιότητες στην περιβαλλοντική
και κλιματική αξιολόγηση, γεγονός
που αποτελεί σοβαρό πρόβλημα
για την υλοποίηση των τοπικών
επενδυτικών προγραμμάτων. Ταυ-
τόχρονα, περίπου το 80% των δή-
μων υποστηρίζουν ότι η ελλιπής
χρηματοδότηση, οι χρονοβόρες
ρυθμιστικές διαδικασίες και η ρυθ-
μιστική αβεβαιότητα εμποδίζουν
τις επενδύσεις.

Η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων (ΕΤΕπ) δημοσίευσε τα ευρή-
ματα της Έρευνας για την Τοπική
Αυτοδιοίκηση του 2022. Σύμφωνα
με τα στοιχεία, η έρευνα καλύπτει
744 δήμους από το σύνολο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης (στην Κύπρο 6)
και περιλαμβάνει πληροφορίες για
τις επενδύσεις που υλοποιήθηκαν
και που σχεδιάζεται να υλοποι-

ηθούν, καθώς και για τις προκλήσεις
και την πρόοδο που παρουσιάζουν
οι δήμοι στους τομείς της ψηφιακής
και της πράσινης μετάβασης. Ση-
μειώνεται πως, στους δήμους ανα-
λογούν περίπου οι μισές δημόσιες
επενδύσεις στην Ε.Ε.

Tα βασικά ευρήματα
Σύμφωνα με την έρευνα, τέσσερα

είναι τα βασικά ευρήματα για την
Τοπική Αυτοδιοίκηση του 2022. Το
πρώτο εύρημα αφορά τα επενδυτικά
κενά και προκλήσεις. Όπως ανα-
φέρεται, η ελλιπής χρηματοδότηση
και οι αβέβαιες και χρονοβόρες ρυθ-
μιστικές διαδικασίες συνεχίζουν
να θέτουν εμπόδια στον σχεδιασμό
κρίσιμων δημοτικών επενδύσεων.
Επιπλέον, όσον αφορά την υλοποί-
ηση, η έλλειψη καταρτισμένου ερ-
γατικού δυναμικού και τα προβλή-
ματα στην εφοδιαστική αλυσίδα
αποτελούν σημαντικούς περιορι-
σμούς, σύμφωνα με την έρευνα.

Το δεύτερο εύρημα αφορά την
έλλειψη δεξιοτήτων. Στην έρευνα
επισημαίνεται ότι είναι πολύ ση-
μαντικό να παρέχεται η αναγκαία
κατάρτιση τόσο στο υφιστάμενο
όσο και στο μελλοντικό εργατικό
δυναμικό. Οι δήμοι αναφέρουν ότι
δυσκολεύονται να προσελκύσουν
εμπειρογνώμονες με δεξιότητες
στους τομείς του περιβάλλοντος
και του κλίματος και με τεχνική

και μηχανολογική ειδίκευση. Η
αντιμετώπιση αυτών των προκλή-
σεων έχει καίρια σημασία για την
επιτυχή εκτέλεση των επενδυτικών
σχεδίων.

Το τρίτο εύρημα αφορά την πρά-
σινη μετάβαση και την ψηφιακή
μετάβαση. Όπως σημειώνεται, ο
μετριασμός της κλιματικής αλλαγής,
η προσαρμογή σε αυτήν και οι ψη-
φιακές υποδομές διαδραματίζουν
κεντρικό ρόλο στα επενδυτικά σχέ-
δια των δήμων την επόμενη τριετία.
Ωστόσο, περισσότεροι από έξι στους
δέκα δήμους εκφράζουν δυσαρέ-

σκεια για τις επενδύσεις που υλο-
ποίησαν σχετικά με τον μετριασμό
της κλιματικής αλλαγής και την
προσαρμογή σε αυτήν, ενώ το 40%
δηλώνουν δυσαρεστημένοι με τις
επενδύσεις τους στις ψηφιακές
υποδομές.

Το τέταρτο εύρημα αφορά τις
διαφορές μεταξύ των περιφερειών.
Οι ευρωπαϊκοί δήμοι παρουσιάζουν
μεγαλύτερη πρόοδο στον τομέα
του ψηφιακού μετασχηματισμού
από ό,τι στον τομέα της πράσινης
μετάβασης. Στις περιφέρειες υψη-
λότερου εισοδήματος το ποσοστό
των δήμων που επενδύουν ενεργά
και για τις δύο μεταβάσεις είναι
υψηλότερο σε σύγκριση με τις λι-
γότερο ανεπτυγμένες περιφέρειες,
οι οποίες δυσκολεύονται να σημει-
ώσουν ανάλογη πρόοδο.

Με ρόλο το Ταμείο
Στρέφοντας το μικροσκόπιο στα

κυπριακά δεδομένα, να αναφέρουμε
ότι η χώρα έχει θέσει τους δικούς
της στόχους μέσα στο πλάνο του
Ταμείου Ανάκαμψης σχετικά με
την Τοπική Αυτοδιοίκηση και τη

μεταρρύθμισή της. Συγκεκριμένα,
για τον εκσυγχρονισμό της δημόσιας
υπηρεσίας και τοπικής αυτοδιοί-
κησης, μεταρρύθμιση δικαστικού
συστήματος και καταπολέμηση της
διαφθοράς που βρίσκονται σε ένα
«πακέτο», που αν τα καταφέρει η
Κύπρος θα λάβει 96 εκατ. ευρώ από
το Ταμείο Ανάκαμψης. Αυτό το ποσό
αντιστοιχεί στο 7,8% του συνολικού
προϋπολογισμού του Ταμείου Ανά-
καμψης και Ανθεκτικότητας για
την Κύπρο. Μόνο για τη μεταρρύθ-
μιση της τοπικής αυτοδιοίκησης
και του χωροταξικού σχεδιασμού
υπάρχει πλάνο για νέο νομοθετικό
πλαίσιο για τις τοπικές αρχές και
σχετικά μέτρα στήριξης, από τα
οποία η Κύπρος θα «ξεκλειδώσει»
0,8 εκατ. ευρώ από το Ταμείο. Για
τον αστικό αναδασμό (urban land
consolidation) - πολεοδομικός ανα-
σχεδιασμός για την ορθολογική
διαχείριση και αξιοποίηση της γης,
η Κύπρος θα έχει τη δυνατότητα
να «ξεκλειδώσει» 0,5 εκατ. ευρώ.

Τα παραπάνω αφορούν μόνο
στις μεταρρυθμίσεις. Ωστόσο, για
την τοπική αυτοδιοίκηση μέσω του

Ταμείου Ανάκαμψης έχουν «συμ-
φωνηθεί» να γίνουν και επενδύσεις.
Αναλυτικότερα, αναμένεται σχετική
επένδυση για βελτίωση του ηλε-
κτρονικού συστήματος για την έκ-
δοση οικοδομικών αδειών με 1,1
εκατ. ευρώ. Επίσης, αναμένεται
επένδυση 35 εκατ. ευρώ για τη δη-
μιουργία εθνικής στρατηγικής για
«Έξυπνες Πόλεις» μέσω ενός ολο-
κληρωμένου πλάνου και πρωτο-
βουλιών για τη βελτίωση της ζωής
των κατοίκων, τη βελτιστοποίηση
της χρήσης των αστικών πόρων
και υπηρεσιών και τη μείωση του
αντίκτυπου στο περιβάλλον. Τέλος,
υπάρχει στα πλάνα επένδυση 28,8
εκατ. ευρώ που αφορά ολοκληρω-
μένο σχεδιασμό για την αναγέν-
νηση και αναζωογόνηση της εντός
των τειχών Λευκωσίας –μεταφορά
της Αρχιτεκτονικής Σχολής του ΠΚ
στο σχολείο της Φανερωμένης, δη-
μιουργία φοιτητικών εστιών (ανα-
καίνιση υφιστάμενων υποδομών),
αναβάθμιση γειτονιών και ιστορι-
κών οδών και παροχή κινήτρων
για προσέλκυση επιχειρηματικών
δραστηριοτήτων στην περιοχή.

Οι πλείστοι 
δήμοι θεωρούν
ανεπαρκείς 
τις επενδύσεις
Τα ευρήματα της έρευνας της ΕΤΕπ
για την Τοπική Αυτοδιοίκηση

Α Ν Α ΛΥ Σ Η  / Των ΑΧΜΑΝΤ ΤΣΑΝΤΑΡ, ΑΛΕΞ ΛΟΛΕΡ και ΣΑΝΤΙΑ ΝΑΣΡΑΛΑ / REUTERS

Η συμμαχία Μόσχας - Ριάντ δεν ενισχύει την τιμή του πετρελαίου
Η συνεργασία Ρωσίας και Σαουδικής
Αραβίας στο θέμα του πετρελαίου
παραμένει ισχυρή στο πλαίσιο της
συμμαχίας ΟΠΕΚ+ που θα κάνει
«ό,τι κριθεί αναγκαίο» για να στη-
ρίξει την αγορά. Αυτό δήλωσε ο
Σαουδάραβας υπουργός Ενέργειας
Αμπντουλαζίζ μπιν Σαλμάν ανα-
φερόμενος στη συμμαχία του ΟΠΕΚ
με τη Ρωσία. Μια συμμαχία που
αντλεί περίπου το 40% του παγκό-
σμιου πετρελαίου και η οποία μει-
ώνει την παραγωγή της από τον
Νοέμβριο ως αντίδραση στην πτώ-
ση των τιμών του. Σαουδική Αραβία
και Ρωσία, οι δύο πρώτες στον κό-

σμο δυνάμεις σε εξαγωγές πετρε-
λαίου, προχώρησαν σε ακόμη με-
γαλύτερες μειώσεις παραγωγής τη
Δευτέρα, σε μια προσπάθεια να
δώσουν ώθηση στις τιμές.

Η κίνησή τους προκάλεσε πολύ
μικρή αντίδραση της αγοράς και
μόνον για λίγο εξώθησε ανοδικά
τις τιμές του πετρελαίου, που πα-
ραμένουν σαφώς κάτω από τα 80
έως 100 δολάρια το βαρέλι. Δηλαδή
σαφώς κάτω από τα επίπεδα τιμών
που χρειάζονται οι περισσότερες
χώρες-μέλη του ΟΠΕΚ για να ισο-
σκελίσουν τους προϋπολογισμούς
τους. Επανειλημμένως ο ΟΠΕΚ έχει

δηλώσει ότι δεν έχει θέσει ως στόχο
κάποιο συγκεκριμένο ύψος τιμής
και ότι επιδιώκει απλώς μια ισορ-
ροπία στην αγορά «μαύρου χρυσού»
που να εξυπηρετεί τα συμφέροντα
τόσο των καταναλωτών όσο και
των παραγωγών. Οι ΗΠΑ, η μεγα-
λύτερη παραγωγός πετρελαίου
εκτός ΟΠΕΚ+, έχει απευθύνει έκ-
κληση στο καρτέλ πετρελαίου να
αυξήσει την παραγωγή του για να
στηρίξει την παγκόσμια οικονομία.
Εχει επίσης επικρίνει τη συνεργασία
των Σαούδ με τη Ρωσία μετά τη
ρωσική εισβολή στην Ουκρανία.
Το Ριάντ, όμως, επιμένει να κωφεύει

στις εκκλήσεις της Ουάσιγκτον και
ο Σαουδάραβας πρίγκιπας απαντά
απλώς πως η νέα μείωση της πα-

ραγωγής που συμφώνησαν Ρωσία
και Σαουδική Αραβία «έχει διαψεύ-
σει όσα κυνικά λέγονται για το τι
συμβαίνει ανάμεσα στις δύο χώρες
για το συγκεκριμένο θέμα».

Στο μεταξύ, ο ΟΠΕΚ απαγόρευσε
την είσοδο στη συνάντησή του σε
όσους δημοσιογράφους ήταν από
τα ειδησεογραφικά πρακτορεία Re-
uters και Bloomberg και από την
εφημερίδα Wall Street Journal. Η
Διεθνής Υπηρεσία Ενέργειας έχει
προβλέψει πως θα υπάρξει στενό-
τητα στην παγκόσμια αγορά πε-
τρελαίου μέσα στο δεύτερο ήμισυ
του 2023, εν μέρει και εξαιτίας της

μείωσης παραγωγής από πλευράς
ΟΠΕΚ. Ο Αμίν Νάσερ, επικεφαλής
του ενεργειακού κολοσσού Aramco,
δηλώνει αισιόδοξος ότι επίκειται
μεσοπρόθεσμα αύξηση της ζήτησης,
καθώς ανακάμπτει ήδη η κινεζική
οικονομία, όπως και η παγκόσμια
κατανάλωση καυσίμων αεροσκα-
φών. Αναλυτές της Morgan Stanley,
όμως, αναθεώρησαν χθες προς τα
κάτω τις προβλέψεις τους για τις
τιμές του πετρελαίου, κι ενώ είχαν
αρχικά εκτιμήσει ότι θα μειώνονταν
τα αποθέματα μέσα στο 2023, τώρα
προβλέπουν πως θα υπάρξει πλε-
όνασμα το πρώτο ήμισυ του 2024.

Κατάρτιση του υφιστάμενου προσωπικού λόγω αδυναμίας εύρεσης νέου
Λύσεις εκ των έσω αναζητούν οι
εργοδότες στην Ελλάδα, κυρίως
στον τομέα της τεχνολογίας, καθώς
η αδυναμία εύρεσης εξειδικευμένου
προσωπικού τους οδηγεί σε ποσο-
στό άνω του 80% σε διεξόδους
όπως η επανειδίκευση και κατάρ-
τιση του προσωπικού που ήδη απα-
σχολούν, για να καλύψουν θέσεις
με αυξημένη ζήτηση, όπως είναι
η τεχνική υποστήριξη, η εξυπη-
ρέτηση πελατών, η ανάπτυξη εφαρ-
μογών αλλά και η κυβερνοασφά-
λεια. Σε μια περίοδο μάλιστα που
ο τομέας της τεχνολογίας είναι
από αυτούς που οι μισθοί και οι
παροχές εμφανίζουν, χρόνο με τον
χρόνο, ανοδικές τάσεις, με το μέσο
ετήσιο εισόδημα να φθάνει περίπου
τα 30.000 ευρώ, η αδυναμία κάλυ-
ψης των αναγκών στρέφει τους
Ελληνες εργοδότες στην αναζή-
τηση λύσεων όπως η επανειδίκευ-
ση εργαζομένων. Βέβαια, σύμφωνα
με σχεδόν έναν στους τρεις εργο-
δότες, και αυτή η λύση δεν είναι
εύκολη, καθώς οι εργαζόμενοι δεν
βρίσκουν χρόνο για να δεχθούν
κάτι τέτοιο.     

Ερευνα της ManpowerGroup

για τις προοπτικές απασχόλησης
κατά το τρίτο τρίμηνο στην Ελλάδα
καταδεικνύει ότι 8 στους 10 εργο-
δότες δεν βρίσκουν κατάλληλο,
εξειδικευμένο προσωπικό. Προτί-
θενται, βέβαια, να προχωρήσουν
σε προσλήψεις. Ειδικά, δε, στον
κλάδο της πληροφορικής το 48%
των εργοδοτών σχεδιάζει να προ-
χωρήσει σε προσλήψεις, μόλις το
9% προβλέπει μείωση και το 42%
δεν αναμένει κάποια αλλαγή (ένα
ανεπαίσθητο ποσοστό της τάξης
του 1% δεν γνωρίζει τι θα κάνει). 

Το τρίτο τρίμηνο του 2023 πα-

ρατηρείται στην Ελλάδα αύξηση
προθέσεων στις προσλήψεις στον
κλάδο της πληροφορικής (39%)
συγκριτικά με το αμέσως προηγού-
μενο τρίμηνο, όπου οι προθέσεις
προσλήψεων ανέρχονταν στο +6%,
ενώ το διάστημα Ιανουάριος - Μάρ-
τιος του 2023 στο +27%. Βέβαια,
παρά την ανάπτυξη ζήτησης στον
τομέα, οι επιχειρήσεις εξακολου-
θούν να αντιμετωπίζουν την ισχυρή

πρόκληση της έλλειψης ειδικευμέ-
νου προσωπικού.    

Πρώτη προτεραιότητα στελέ-
χωσης των εργοδοτών αποτελεί η
τεχνική υποστήριξη (39%), ενώ
ακολουθούν η εμπειρία πελάτη
(36%), η ανάπτυξη εφαρμογών
(31%) και η κυβερνοασφάλεια (28%).
Την πεντάδα «κλείνει» η αυτομα-
τοποίηση διαδικασιών στον χώρο
εργασίας (27%).  

Αναφορικά με τις πέντε top «λύ-
σεις» για την αντιμετώπιση των
προκλήσεων στον κλάδο της τε-
χνολογίας, το 53% των εργοδοτών
επιλέγει την επανειδίκευση εργα-
ζομένων, και ακολουθεί η κατάρτιση
και αναβάθμιση του τρέχοντος αν-
θρώπινου δυναμικού (51%). Επονται
η πρόσληψη προσωπικού βραχείας
απασχόλησης (freelancers, contract
workers) για την κάλυψη κενών δε-
ξιοτήτων (49%), η πρόσληψη νέων
εργαζομένων με τις απαιτούμενες
δεξιότητες (45%) και η μεγαλύτερη
επένδυση στον αυτοματισμό (43%).   

Τα προβλήματα όμως για τις επι-
χειρήσεις δεν σταματούν στην προ-
σέγγιση ταλέντων, καθώς σύμφωνα
με τα στοιχεία των προθέσεων προσ-
λήψεων αναζήτησης ταλέντων πλη-
ροφορικής η μεγαλύτερη πρόκληση
των Ελλήνων εργοδοτών (27%) ανα-
φορικά με τα προγράμματα επα-
νεκπαίδευσης/αναβάθμισης δεξιο-
τήτων είναι το γεγονός ότι οι ερ-
γαζόμενοι δεν διαθέτουν αρκετό
χρόνο για να μπορέσουν να προ-
χωρήσουν σε επανεκπαίδευση.  

Είναι προφανές ότι οι εργαζό-
μενοι στον κλάδο της πληροφορι-

κής χρειάζονται αναβάθμιση δε-
ξιοτήτων: Το 28% των Ελλήνων
εργοδοτών θα προχωρούσε σε ανα-
βάθμιση των τεχνικών δεξιοτήτων,
το 32% σε αναβάθμιση της εται-
ρικής κουλτούρας και το 29% σε
soft skills (επικοινωνία, ηγεσία,
περιέργεια, συνεργασία, δημιουρ-
γικότητα).  

Παρατηρώντας τα δεδομένα των
προθέσεων προσλήψεων αναζή-
τησης ταλέντων πληροφορικής, η
ManpowerGroup Ελλάδας διέγνωσε
τα προβλήματα και αποφάσισε,
σύμφωνα με τον διευθύνοντα σύμ-
βουλο της εταιρείας Χαρ. Καζαν-
τζίδη, τη στροφή στο χτίσιμο τα-
λέντων πληροφορικής. Ετσι δημι-
ούργησε στη ManpowerGroup Ελ-
λάδας τις Tech Academies, μια σειρά
από προγράμματα μετεκπαιδεύσε-
ων που έχουν σχεδιαστεί για να
παρέχουν ακριβώς τις γνώσεις και
δεξιότητες που απαιτεί σήμερα η
αγορά εργασίας σε αποφοίτους
STEM, έτσι ώστε να είναι έτοιμοι
για να ενσωματωθούν παραγωγικά
σε ομάδες έργου από την πρώτη
ημέρα της ένταξής τους.  

ΡΟΥΛΑ ΣΑΛΟΥΡΟΥ 

<<<<<<<

Παρά τη νέα 
μείωση παραγωγής 
την περασμένη 
Δευτέρα, η τιμή 
του βαρελιού 
παρέμεινε κάτω
από τα 80 δολάρια.

<<<<<<<

Το 80% των εργοδοτών
στον κλάδο της 
πληροφορικής στην 
Ελλάδα καταφεύγει
στην επανεκπαίδευση,
καθώς αδυνατεί 
να βρει ειδικευμένους
εργαζομένους.  

Στον κλάδο της πληροφορικής, το 48% των εργοδοτών σχεδιάζει να προχω-
ρήσει σε προσλήψεις, μόλις το 9% προβλέπει μείωση και το 42% δεν αναμέ-
νει κάποια αλλαγή.

<<<<<<<

Ο μετριασμός της κλιμα-
τικής αλλαγής, η προ-
σαρμογή σε αυτήν και 
οι ψηφιακές υποδομές
διαδραματίζουν κεντρι-
κό ρόλο στα επενδυτικά
σχέδια των δήμων 
την επόμενη τριετία.

Το δείγμα περιλαμβάνει 744 δήμους από το σύνολο της Ε.E. (στην Κύπρο 6) και πληροφορίες για τις επενδύσεις που υλοποιήθηκαν και σχεδιάζονται.
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Πόσο αυξάνονται οι μισθοί στο Δημόσιο
Αύξηση αφορολογήτου για οικογένειες με παιδιά, market pass μέχρι τέλος του έτους, νέα μείωση εισφορών, στο πρώτο ν/σ

Τα μέτρα που θα περιλαμβάνει 
το πρώτο νομοσχέδιο, το οποίο 
θα έχει ψηφισθεί μέχρι το τέλος 
του μήνα από τη Βουλή, ανα-
κοίνωσε ο πρωθυπουργός Κυρ. 
Μητσοτάκης στο πλαίσιο των 
προγραμματικών δηλώσεων της 
κυβέρνησης αλλά και των δρά-
σεων που θα ακολουθήσουν για 
τον περιορισμό της φοροδιαφυ-
γής, με ταυτόχρονη αλλά στα-
διακή κατάργηση του τέλους 
επιτηδεύματος και μείωση των 
τεκμηρίων.

Ετσι λοιπόν την ερχόμενη 
εβδομάδα αναμένεται να δοθεί 
σε δημόσια διαβούλευση το πρώ-
το σχέδιο νόμου το οποίο θα προ-
βλέπει τις αυξήσεις μισθών και 
επιδομάτων στο ∆ημόσιο που 
θα ισχύσουν από την 1η Ιανου-
αρίου 2024, την επέκταση του 
market pass μέχρι το τέλος του 
έτους και την ενεργοποίηση από 
τον Σεπτέμβριο του youth pass 
για τους νέους. 

Παράλληλα, το σχέδιο νόμου 
θα περιλαμβάνει την αύξηση του 
αφορολόγητου ορίου για τις οικο-
γένειες με παιδιά και τη μείωση 
του ΕΝΦΙΑ κατά 10% για όσους 
ασφαλίζουν τα ακίνητά τους για 
φυσικές καταστροφές.

Σύμφωνα με τον σχεδιασμό 
της κυβέρνησης και όσα ανα-
κοίνωσε ο πρωθυπουργός, το 
πρώτο νομοσχέδιο που θα δο-
θεί την ερχόμενη εβδομάδα σε 
δημόσια διαβούλευση θα περι-
λαμβάνει:
1. Αυξήσεις μισθών και επιδομά-
των στο ∆ημόσιο που θα ισχύ-
σουν από την 1η Ιανουαρίου 
2024 προβλέπει το σχέδιο νόμου 
για 660.000 δημοσίους υπαλλή-
λους. Σύμφωνα με πληροφορίες, 
ο εισαγωγικός μισθός δημοσίου 
υπαλλήλου υποχρεωτικής εκπαί-
δευσης θα φθάσει στα 840 ευρώ 
από τα 780 ευρώ σήμερα και θα 
εξισωθεί –σε συνδυασμό με την 
αύξηση των επιδομάτων– με τον 
κατώτατο μισθό στον ιδιωτικό 
τομέα. Συγκεκριμένα, η αύξη-
ση των αποδοχών στα 840 ευ-
ρώ και η προσθήκη επιδόματος 
τέκνων για εργαζόμενο με ένα 
παιδί οδηγεί τις μηνιαίες αποδο-
χές στα 910 ευρώ, όσα δηλαδή 
θα έπαιρνε και ένας εργαζόμε-
νος στον ιδιωτικό τομέα.

Σήμερα σε ετήσια βάση, οι 
αποδοχές στον δημόσιο τομέα 
για νεοεισερχόμενο υποχρεωτι-
κής εκπαίδευσης ανέρχονται σε 
9.360 ευρώ, στον ιδιωτικό τομέα 
οι 14 μισθοί των 780 ευρώ οδη-
γούν σε ετήσιες αποδοχές 10.920 

ευρώ και από την 1η Ιανουαρί-
ου 2024, οι ετήσιες αποδοχές για 
νεοεισερχόμενο υποχρεωτικής 
εκπαίδευσης με ένα παιδί θα εί-
ναι επίσης κοντά στις 10.920 ευ-
ρώ. Στα οικογενειακά επιδόματα, 
δημόσιοι υπάλληλοι με ένα παι-
δί από τις αρχές του έτους θα 
λαμβάνουν 70 ευρώ (από 50), με 
δύο παιδιά 120 ευρώ (από 70), με 
τρία παιδιά 170 ευρώ (από 120) 
και με τέσσερα παιδιά 220 ευρώ 
(από 170).

Οπως αναφέρουν από το οι-
κονομικό επιτελείο, με την ορι-
ζόντια αύξηση και με τον συνυ-
πολογισμό των επιδομάτων με 
ιδιαίτερη έμφαση στα οικογε-
νειακά και τα επιδόματα θέσης 
ευθύνης, οι αυξήσεις στο ∆ημό-
σιο αγγίζουν ακόμα και το 30% 
με 40%.

Σημειώνεται ότι με βάση τον 
εισαγωγικό μισθό των 840 ευ-

ρώ θα προσδιορίζονται και οι ει-
σαγωγικοί μισθοί του πρώτου 
μισθολογικού κλιμακίου των 
κατηγοριών δευτεροβάθμιας 
εκπαίδευσης, τεχνολογικής και 
πανεπιστημιακής εκπαίδευσης 
με την εφαρμογή κλιμακωτών 
συντελεστών. 
2. Eπέκταση του market pass μέ-
χρι το τέλος του έτους με τους 
δικαιούχους να ανέρχονται σε 
2,84 εκατ.
3. Ενεργοποίηση του προγράμμα-
τος youth pass τον Σεπτέμβριο 
για τους νέους. Το ποσό ανέρχε-
ται στα 150 ευρώ για τον καθένα.
4. Νέα μείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 
10% για κάθε σπίτι που είναι 
ασφαλισμένο από φυσικές κατα-
στροφές. Η μείωση του ΕΝΦΙΑ 
κατά 10% έχει κόστος περί τα 
40 εκατ. ευρώ ετησίως και έτος 
πρώτης εφαρμογής το 2024 με 
βάση τα ασφαλιστήρια του 2023.
5. Αύξηση αφορολογήτου για οι-
κογένειες με παιδιά από την 1η 
Ιανουαρίου 2024. Εχει εξαγγελ-
θεί η αύξησή του κατά 1.000 ευ-
ρώ με συνολικό δημοσιονομικό 
κόστος 77 εκατ. ευρώ. Τόση θα 
είναι και η αντίστοιχη ετήσια 
ωφέλεια για τους φορολογούμε-
νους. Με βάση τις αλλαγές που 

θα επέλθουν, το αφορολόγητο 
θα διαμορφωθεί σε:
• 10.000 ευρώ από 9.000 ευρώ 
σήμερα για έγγαμους με 1 εξαρ-
τώμενο τέκνο.
• 11.000 ευρώ από 10.000 ευρώ 
για τους έγγαμους με 2 εξαρτώ-
μενα τέκνα.
• 12.000 ευρώ από 11.000 ευρώ 
για όσους έχουν 3 εξαρτώμενα 
τέκνα.
• 13.000 ευρώ από 12.000 ευρώ 
για τους έγγαμους με 4 εξαρτώ-
μενα τέκνα.

Το ετήσιο φορολογικό όφελος 
που προκύπτει με την αύξηση 
του αφορολόγητου ορίου ανέρ-
χεται σε 90 ευρώ για μισθωτούς, 
συνταξιούχους και αγρότες με 
ένα παιδί και ανεβαίνει στα 220 
ευρώ για τους φορολογούμενους 
με δύο ή περισσότερα εξαρτώ-
μενα τέκνα.
6. Νέα μείωση των ασφαλιστικών 
εισφορών κατά μία ποσοστιαία 
μονάδα τα επόμενα χρόνια. Το 
κόστος, όπως έχει αποτιμηθεί 
από την προηγούμενη κυβέρ-
νηση, ανέρχεται σε 230 εκατ. 
ευρώ το 2025, πρώτο έτος νέας 
μείωσης, με ισόποση επιβάρυν-
ση το 2026 και σε 509 εκατ. ευ-
ρώ το 2027.

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Ο εισαγωγικός μισθός 
δημοσίου υπαλλήλου 
υποχρεωτικής 
εκπαίδευσης
θα φθάσει
στα 840 ευρώ από
τα 780 ευρώ σήμερα.

Τέσσερα μέτρα-ανάσα, που δια-
τρέχουν το σύνολο των συνταξι-
ούχων, ήτοι 2,7 εκατ. άτομα, είτε 
έχουν προσωπική διαφορά είτε 
όχι, εξήγγειλε από το βήμα της 
Βουλής ο πρωθυπουργός Κυριά-
κος Μητσοτάκης. Πρόκειται για 
την καταβολή του εφάπαξ επιδό-
ματος «προσωπικής διαφοράς», 
την αύξηση των συντάξεων από 
την 1η Ιανουαρίου 2024 σε ποσο-
στό άνω του 3%, την απαλλαγή 
από κάθε συμμετοχή στις φαρ-
μακευτικές δαπάνες των πρώην 
δικαιούχων του ΕΚΑΣ, καθώς και 
την κατάργηση της μείωσης συ-
ντάξεων κατά 30% σε όσους ερ-
γάζονται, με την επιβολή μικρής 
ειδικής εισφοράς στο εισόδημα.   

Το σύνολο των ευνοϊκών πα-
ρεμβάσεων, κάποιες από τις 
οποίες είναι ήδη θεσμοθετημένες 
(όπως η αύξηση των συντάξεων 
το 2024), αφορούν 2,7 εκατ. συ-
νταξιούχους και θα εφαρμοστούν 
σταδιακά το επόμενο διάστημα.  

Αμεσα, στο νομοσχέδιο του 
υπουργείου Οικονομικών ανα-
μένεται να θεσμοθετηθεί μόνιμα 
πλέον η πλήρης απαλλαγή των 
πρώην δικαιούχων ΕΚΑΣ από τη 
συμμετοχή στα φάρμακα. Αφο-
ρά στην πράξη όλους τους συ-
νταξιούχους που σταδιακά, από 

το 2016 έως και το 2020, έχασαν 
το ΕΚΑΣ. Η απαλλαγή τους από 
τη συμμετοχή στη φαρμακευ-
τική δαπάνη ανανεωνόταν με 
νομοθετικές παρεμβάσεις και η 
τελευταία, που θεσμοθετήθηκε 
τον ∆εκέμβριο του 2022, λήγει 
στο τέλος του 2023. Σε δεύτερο 
χρόνο, το αργότερο όμως έως το 
τέλος Σεπτεμβρίου, αναμένεται 
να κατατεθεί στη Βουλή σχέδιο 
νόμου του υπουργείου Εργασίας 
με το οποίο θα θεσμοθετηθεί εκ 
νέου η εφάπαξ οικονομική ενί-

σχυση των συνταξιούχων που 
δεν θα λάβουν την αύξηση του 
2024 στις συντάξεις, λόγω της 
ύπαρξης προσωπικής διαφοράς. 
Για το τρέχον έτος, οι δικαιούχοι 
της ενίσχυσης «προσωπικής δι-
αφοράς» ήταν περίπου 1 εκατ. 
συνταξιούχοι που δεν έλαβαν ή 
έλαβαν σημαντικά χαμηλή αύ-
ξηση. Βάσει των υπολογισμών, 

κάθε χρόνο και για τα επόμενα 
4 έτη θα σβήνουν την προσωπι-
κή διαφορά 100.000 με 150.000 
συνταξιούχοι. Επομένως: όσοι 
μηδένισαν φέτος την προσωπική 
διαφορά θα δουν μεγαλύτερη κα-
θαρή αύξηση το 2024. Το επίδομα 
θα δοθεί, κατά τα πρότυπα του 
2023, που ήταν 200-300 ευρώ, με 
στόχο να στηριχτούν οι συντα-

ξιούχοι μέχρι να «σβήσει» εντε-
λώς η προσωπική τους διαφορά.

Συνδέεται δε άμεσα με την 
τρίτη παροχή, την αύξηση των 
συντάξεων, από 1ης Ιανουαρίου 
2024, σε ποσοστό άνω του 3%. 
Ο νόμος, που ενεργοποιήθηκε 
και το 2023, προβλέπει αυξήσεις 
των συντάξεων εντός του 2024, 
με βάση τον ρυθμό ανάπτυξης 

και τον πληθωρισμό του 2023. 
Η αύξηση εκτιμάται ότι θα αγγί-
ξει ή και θα ξεπεράσει το 3,4%, 
καθώς στο οικονομικό επιτελείο 
θεωρούν ότι θα υπάρχει υψηλό-
τερη από το αναμενόμενο ανά-
πτυξη. Στο τελικό ποσοστό θα 
πρέπει άλλωστε να προστεθεί 
και ένα 0,5% που έχει απομείνει 
από το 2023. 

Στους... κερδισμένους συγκα-
ταλέγονται και κάποιες δεκάδες 
χιλιάδες συνταξιούχων, που εξα-
κολουθούν να εργάζονται. Η μεί-
ωση της σύνταξης κατά 30%, με 
το σχέδιο νόμου του υπουργεί-
ου Εργασίας, που θα ψηφιστεί 
το φθινόπωρο, θα καταργηθεί. 
Στη θέση της θα θεσμοθετηθεί 
ένα «μικρό ποσοστό», όπως εί-
πε ο κ. Μητσοτάκης χθες από το 
βήμα της Βουλής, στο επιπλέον 
εισόδημα. Στόχος της παρέμβα-
σης είναι να δοθεί πρόσθετο κί-
νητρο στους συνταξιούχους να 
δουλεύουν νόμιμα και να δηλώ-
νουν το εισόδημα που σήμερα 
εκτιμάται ότι αποκρύπτουν.

Με αυτόν τον τρόπο, θεωρεί-
ται ότι δεν θα αυξηθεί η απώλεια 
του ΕΦΚΑ από την κατάργηση 
του «πέναλτι» 30% στη σύντα-
ξη. Το τελικό ποσοστό «ειδικής 
εισφοράς», που πιθανότατα θα 
κρατείται πριν από τη φορολό-
γηση και θα αποδίδεται στον 
ΕΦΚΑ, δεν έχει ακόμη κλειδώ-
σει, καθώς οι αρμόδιες υπηρεσί-
ες της Γενικής Γραμματείας Κοι-
νωνικών Ασφαλίσεων μετρούν 
τα πιθανά σενάρια, ώστε και 
οι συνταξιούχοι να βγουν κερ-
δισμένοι, και να αποτραπεί η 
«μαύρη» ανασφάλιστη εργασία, 
και ο ΕΦΚΑ να μην έχει σημα-
ντικές απώλειες.

Το φθινόπωρο αναμένεται να 
κατατεθεί το δεύτερο οικονο-
μικό νομοσχέδιο το οποίο θα 
περιλαμβάνει τις δράσεις για 
την καταπολέμηση της φοροδι-
αφυγής καθώς και μέτρα όπως: 
μείωση των τεκμηρίων και στα-
διακή κατάργηση του τέλους 
επιτηδεύματος. Σε ό,τι αφορά 
τη φοροδιαφυγή, ο Κυρ. Μητσο-
τάκης έστειλε μήνυμα σε όσους 
φοροδιαφεύγουν, σημειώνο-
ντας ότι υπάρχει η πολιτική νο-
μιμοποίηση και η βούληση για 
τον περιορισμό της με στόχο να 
μπει ένα τέλος στη μακροχρό-
νια στρεβλή πραγματικότητα. 
Συγκεκριμένα, ο πρωθυπουργός 
ανέφερε: «Πρέπει να κερδίσου-
με επιτέλους τον πόλεμο κατά 
της φοροδιαφυγής. Εχουμε κά-
νει βήματα με τις ηλεκτρονικές 
συναλλαγές, αλλά απομένουν 
ακόμα πολλά να κάνουμε. Και 
προειδοποιώ όσους έχουν βο-
λευτεί πίσω από μια μακροχρό-
νια στρεβλή πραγματικότητα, 

που επιμερίζει άδικα τα βάρη 
στις πλάτες όλων όσοι δεν μπο-
ρούν να κρύψουν εισοδήματά 
τους: Η κυβέρνηση έχει και τη 
βούληση και τη νομιμοποίηση 
να σας εντοπίσει και να σας κά-
νει να πληρώσετε τους φόρους 
που σας αναλογούν».

Οπως προαναφέρθηκε, μα-
ζί με τα μέτρα για τον περιορι-
σμό της φοροδιαφυγής όπως η 
υποχρεωτική ηλεκτρονική τι-
μολόγηση, το ηλεκτρονικό δελ-
τίο αποστολής, τα νέα κίνητρα 
στους φορολογούμενους για τις 
αποδείξεις και τη διασύνδεση 
των ταμειακών μηχανών με τα 
POS, έρχεται και η μείωση των 
τεκμηρίων και η σταδιακή κα-
τάργηση του τέλους επιτηδεύ-
ματος. Συγκεκριμένα:
1. Σταδιακή κατάργηση του 
τέλους επιτηδεύματος έως το 
2027. Σύμφωνα με τον σχεδια-
σμό, το τέλος επιτηδεύματος το 
οποίο σήμερα κυμαίνεται από 
400-1.000 ευρώ θα μειωθεί:

• 20% το 2025 και θα διαμορ-
φωθεί από 320-800 ευρώ.
• 30% το 2026 για να περιορι-
σθεί στα 224 έως 560 ευρώ και
• Το 2027 το τέλος επιτηδεύμα-
τος θα σβήσει τελείως έπειτα 
από 15 χρόνια.
2. Μείωση τεκμηρίων διαβίω-
σης κατά 30% μεσοσταθμικά 
από 1/1/2025. Σήμερα, ακόμα 
και εάν κάποιος δεν έχει εισο-
δήματα η εφορία υπολογίζει 
ελάχιστο ποσό διαβίωσης. Για 
κάθε φορολογούμενο ο οποίος 
απέκτησε εισόδημα από οποια-
δήποτε πηγή (π.χ. ακόμη και 
από τόκους καταθέσεων, επι-
δόματα τέκνων κ.λπ.), η ισχύ-
ουσα νομοθεσία προβλέπει ότι 
ισχύει ελάχιστο τεκμήριο δια-
βίωση. Με βάση τις αλλαγές, 
για παράδειγμα, το ελάχιστο 
τεκμήριο διαβίωσης που ισχύει 
σήμερα για τον άγαμο θα περι-
ορισθεί από τον Ιανουάριο του 
2025 κατά 30% και θα διαμορ-
φωθεί στις 2.100 ευρώ.

Τέσσερις παρεμβάσεις για την ενίσχυση 2,7 εκατομμυρίων συνταξιούχων

Κυρ. Μητσοτάκης: Πρέπει να κερδίσουμε
τον πόλεμο κατά της φοροδιαφυγής

Θεσμοθετείται άμεσα 
και μόνιμα η πλήρης 
απαλλαγή των πρώην 
δικαιούχων ΕΚΑΣ
από τη συμμετοχή
στα φάρμακα.

Το αργότερο έως το τέλος Σεπτεμβρίου θα θεσμοθετηθεί εκ νέου η εφάπαξ οικονομική ενίσχυση των συνταξιού-
χων που δεν θα λάβουν αύξηση το 2024 στις συντάξεις λόγω της ύπαρξης προσωπικής διαφοράς. Το επίδομα θα δο-
θεί κατά τα πρότυπα του 2023, που ήταν 200-300 ευρώ.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ
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Οι ξένοι τουρίστες ανήλθαν σε περίπου 2 εκατ. τον Ιούνιο, με τον αριθμό 
τους να είναι ενισχυμένος κατά 21,2% και 9,7%, συγκριτικά με τον ίδιο μήνα 
του 2022 και του 2019 αντίστοιχα.

Ιωάννα Παπαδοπούλου, Μαίρη 
Χατζάκου, Λουκία Σαράντη, 
Αθανασία ∆άκου, Ιουλία Τσέ-
τη, Ντίνα Κωτσιοπούλου. Είναι 
μερικές από τις πλέον επιτυ-
χημένες γυναίκες επιχειρημα-
τίες στην Ελλάδα και μάλιστα 
στον κλάδο της βιομηχανίας, 
ενώ υπάρχουν και αρκετά πα-
ραδείγματα από τον κλάδο 
της ναυτιλίας. Βεβαίως, όλες 
έχουν ένα κοινό χαρακτηρι-
στικό: ανέλαβαν τα ηνία των 
οικογενειακών επιχειρήσεων 
(Μπισκότα Παπαδοπούλου, ΜΕ-
ΒΓΑΛ, Akritas, Ζυμαρικά Ηλιος, 
Unipharma, ION) και δεν χρειά-
στηκε να ανταγωνιστούν άλλα 
στελέχη για να τεθούν επικεφα-
λής των εταιρειών. Οχι φυσικά 
ότι δεν θα μπορούσαν να κλη-
ρονομήσουν επιχειρήσεις και 
να τις «ρίξουν στα βράχια». Τα 
παραδείγματα κληρονόμων του 
λεγόμενου «ισχυρού φύλου» 
που ανέλαβαν κληρονομικώ δι-
καιώματι επιτυχημένες επιχει-
ρήσεις και τις οδήγησαν στην 
κατάρρευση είναι αρκετά στην 
ελληνική επιχειρηματική ιστο-
ρία. Ακόμη και σ’ αυτά τα παρα-
δείγματα, ποτέ δεν ειπώθηκε: 
«άνδρας είναι, τι περίμενες;».

Τι συμβαίνει όμως στην πε-
ρίπτωση των μη οικογενεια-
κών επιχειρήσεων; Πόσο εύ-
κολα βρίσκονται επικεφαλής 
αυτών γυναίκες, εκτός εάν πρό-
κειται για επιχειρήσεις που οι 
ίδιες έχουν δημιουργήσει; Κα-
μιά γυναίκα δεν έχει αναλάβει 
στην Ελλάδα, για παράδειγμα, 
επικεφαλής ενός ενεργειακού 
ομίλου, μιας τράπεζας, μιας 
εταιρείας τηλεπικοινωνιών, ενώ 
είναι ελάχιστα τα παραδείγμα-
τα ακόμη και στις περιπτώσεις 
των θεωρούμενων πιο «γυναι-
κείων» κλάδων, αυτού της μό-
δας και των καλλυντικών. Εκεί 
που φαίνεται ότι τα πράγματα 
είναι λίγο πιο διαφορετικά εί-
ναι στους μεγάλους πολυεθνι-
κούς ομίλους.

Πρόσφατα επικεφαλής της 
Microsoft Ελλάς με αρμοδιό-
τητα και για τις αγορές της Κύ-
πρου και της Μάλτας ανέλα-
βε η Γιάννα Ανδρονοπούλου. 
Πρόκειται άλλωστε για εταιρεία 
όπου για σειρά ετών είχε πάλι 
μια γυναίκα στο τιμόνι της, την 
Πέγκυ Αντωνάκου. Αλλο παρά-
δειγμα είναι επίσης η Coca-Cola 
3E με επικεφαλής στην ελληνι-
κή θυγατρική τη Μαρία Αναρ-
γύρου-Νίκολιτς, ενώ παλιότερα 
και η θυγατρική της The Coca-
Cola Company στην Ελλάδα εί-
χε επικεφαλής πάλι μια γυναί-
κα, τη Λίλιαν Νεκταρίου.

Και μόνον ίσως που είναι 
«δακτυλοδεικτούμενες» (με την 

καλή έννοια) οι γυναίκες που 
έχουν αναρριχηθεί στις υψη-
λότερες διοικητικές θέσεις των 
επιχειρήσεων, φανερώνει ότι η 
ισότητα στην εργασία εν έτει 
2023 παραμένει ακόμη ζητού-
μενο, στόχος προς επίτευξη και 
όχι πραγματικότητα. Την επι-
κρατούσα αντίληψη για τη συμ-
μετοχή των γυναικών στη διοί-
κηση των επιχειρήσεων, αλλά 
και γενικότερα για την ισότητα 
στην εργασία, έρχεται να επιβε-
βαιώσει έρευνα του Συνδέσμου 
Επιχειρήσεων και Βιομηχανιών 
(ΣΕΒ) με τον τίτλο «Επιχείρηση 
ισότητα». Από την έρευνα, η 
οποία έγινε σε δείγμα 618 επι-
χειρήσεων, προκύπτει ότι στο 
53% του δείγματος, η συμμετο-
χή των γυναικών στο ανώτατο 
επίπεδο διοίκησης (π.χ. διοικη-
τικό συμβούλιο) είναι περιορι-

σμένη: το 39% δήλωσε ότι οι 
γυναίκες συμμετέχουν σε πο-
σοστό λιγότερο του 15%, ενώ 
στο 14% δεν υπήρχε καθόλου 
γυναικεία παρουσία. Με άλλα 
λόγια, το «άλλο μισό του ουρα-
νού» σε καμιά περίπτωση δεν 
διοικεί τις μισές επιχειρήσεις. 
Περίπου μια στις τέσσερις επι-
χειρήσεις έχει πάνω από 30% 
παρουσία γυναικών, ενώ στο 
22% η συμμετοχή κυμαίνεται 
μεταξύ 15% και 30%.

Τα πράγματα δεν είναι κα-
λύτερα ούτε στις εισηγμένες 
επιχειρήσεις. Το δεύτερο εξά-
μηνο του 2022 η αναλογία των 
γυναικών στα διοικητικά συμ-
βούλια ήταν 24% έναντι 32,2% 
του αντίστοιχου ποσοστού της 
Ε.Ε.-27, ενώ σύμφωνα με τον 
ν.4706/20 προβλέπεται εκπρο-
σώπηση ανά φύλο σε ποσο-
στό που δεν υπολείπεται του 
25% του συνόλου των μελών 
του ∆.Σ.

Με δυσκολία επίσης ανελίσ-
σονται οι γυναίκες σε θέσεις 
επικεφαλής τμημάτων ή διευ-
θύνσεων σε μια επιχείρηση. 
Στο 39% των επιχειρήσεων, γυ-
ναίκες είναι επικεφαλής σε πε-
ρισσότερο από το 1/3 των διευ-
θύνσεων ή κρίσιμων τμημάτων 
τους. Από την άλλη, το 50% δι-
αθέτει γυναίκες επικεφαλής σε 

λιγότερο από το 1/3 των κρίσι-
μων τμημάτων, ενώ υπάρχει κι 
ένα εντυπωσιακό 11% που δεν 
εμπιστεύεται γυναίκα επικεφα-
λής σε καμιά διεύθυνση ή τμή-
μα της επιχείρησης.

Το πρόβλημα της ανισότη-
τας των δύο φύλων δυστυχώς 
δεν περιορίζεται στις υψηλό-
βαθμες διοικητικές θέσεις. Η 
έρευνα στις επιχειρήσεις έδειξε 
ότι το 43% των γυναικών λαμ-
βάνει μέσο μηνιαίο μεικτό μι-
σθό περίπου στα ίδια επίπεδα 
με τον εθνικό μέσο όρο (1.115 
ευρώ). Το ζήτημα, ωστόσο, εί-
ναι εάν οι γυναίκες και οι άν-
δρες που βρίσκονται στην ίδια 
θέση αμείβονται το ίδιο. Αυτά 
τα 1.115 ευρώ αντιστοιχούν στο 
86,83% του μέσου μισθού πλή-
ρους απασχόλησης των ανδρών 
(1.284 ευρώ), σύμφωνα με τα 
στοιχεία του ΕΦΚΑ (αφορούν 
τον ∆εκέμβριο του 2021). Στο 
28% των επιχειρήσεων ο μέ-
σος μηνιαίος μισθός που λαμ-
βάνουν οι γυναίκες είναι μικρό-
τερος από τον αντίστοιχο των 
ανδρών.

Πού υπερτερούν οι γυναίκες; 
∆υστυχώς στην ανεργία. Αν και 
αποτελούν το 51,7% του πληθυ-
σμού και το 47,7% των εργαζο-
μένων, αποτελούν την ίδια ώρα 
το 64,7% των ανέργων.

Μειωμένη κατά 31% σε σύγκριση 
με τον μέσο όρο της νότιας Ευρώ-
πης και κατά 50% σε σύγκριση με 
τη δυτική Ευρώπη ήταν το 2021 
η δημόσια κατά κεφαλήν χρημα-
τοδότηση του φαρμάκου στην 
Ελλάδα, γεγονός που καταδει-
κνύει πως το ελληνικό σύστημα 
υγείας δαπανά λιγότερα χρήμα-
τα σε σύγκριση με άλλες ευρω-
παϊκές χώρες για φαρμακευτικά 
προϊόντα. Η υποχρηματοδότηση 
του φαρμάκου, απόρροια της οι-
κονομικής κρίσης, καθώς και της 
αλόγιστης δημόσιας φαρμακευ-
τικής δαπάνης την περίοδο πριν 
από την κρίση, έχει φθάσει, όπως 
αναφέρουν και στελέχη της αγο-
ράς, να μην μπορεί να καλύψει 
τις ανάγκες των Ελλήνων ασθε-
νών, αλλά και να μην επαρκεί για 
την εισαγωγή νέων καινοτόμων 
θεραπειών στο σύστημα υγείας. 

Στο μεταξύ, οι κακές συνήθει-
ες των Ελλήνων επιβαρύνουν ση-
μαντικά την υγεία τους, αφού οι 

Ελληνες καπνίζουν –περισσότερο 
από άλλους Ευρωπαίους–, τρώνε 
ανθυγιεινά και δεν γυμνάζονται. 

Ειδικότερα, βάσει των στοιχεί-
ων που παρουσίασε ο σύνδεσμος, 
το 2021 η συνολική δημόσια κα-
τά κεφαλήν χρηματοδότηση του 
φαρμάκου ανήλθε στην Ελλάδα 
στα 245 ευρώ, έναντι 353 ευρώ 
που είναι ο μέσος όρος στη νό-
τια Ευρώπη και 491 ευρώ που 
ανέρχεται ο μέσος όρος στη δυ-
τική Ευρώπη. Εν τω μεταξύ, από 
το 2013 έως το 2021 η Ελλάδα 
ήταν η μόνη χώρα όπου μειώ-
θηκε η συνολική χρηματοδό-
τηση του κράτους για το φάρ-
μακο (-16,4%), σε αντίθεση με 
άλλες χώρες, όπως η Πορτογαλία 
(+40%) ή η Ιταλία (+19,1%) που 

αυξήθηκε. Η υποχρηματοδότηση 
των δαπανών για το φάρμακο και 
η καθήλωση του δημόσιου προ-
ϋπολογισμού, σύμφωνα με τον 
ΣΦΕΕ, έχει οδηγήσει σε αύξη-

ση των επιστροφών (clawback, 
rebate) των φαρμακευτικών επι-
χειρήσεων, ενώ το 2022 ενισχύ-
θηκε κατά 11% στα 689 εκατ. ευ-
ρώ και η συμμετοχή των ασθενών 

στα αποζημιούμενα φάρμακα. Το 
2022 το σύνολο της φαρμακευτι-
κής δαπάνης ανήλθε στα 6,1 δισ. 
ευρώ, εκ των οποίων τα 2,6 δισ. 
ευρώ είναι ο δημόσιος προϋπο-

λογισμός (δαπάνη ΕΟΠΥΥ, νοσο-
κομεία), 2,8 δισ. οι επιστροφές 
(υπερφορολόγηση) που πληρώνει 
η φαρμακοβιομηχανία στο κρά-
τος και 674 εκατ. ευρώ η συμμε-
τοχή των ασθενών. 

«Υπάρχει μια δαπάνη καθη-
λωμένη τα τελευταία χρόνια, η 
οποία δεν ακολουθεί ούτε τις επι-
δημιολογικές τάσεις ούτε και την 
εισαγωγή νέων φαρμάκων στην 
αγορά», επισήμανε ο Ολύμπιος 
Παπαδημητρίου, πρόεδρος του 
ΣΦΕΕ, τονίζοντας πως ο εξορ-
θολογισμός της είναι ένα ζή-
τημα διαχρονικό. Ειδική μνεία 
έγινε στην αύξηση της δαπάνης 
των ανασφάλιστων πολιτών. «Το 
παράδοξο το τελευταίο χρονικό 
διάστημα είναι ότι παρά τη ση-
μαντική μείωση της ανεργίας, η 
δαπάνη για την κάλυψη των ανα-
σφάλιστων αυξάνεται συνεχώς 
και έχει ανέλθει στα 320 εκατ. 
ευρώ το 2022. Το φαινόμενο αυ-
τό, στελέχη του ΣΦΕΕ το απο-
δίδουν στην κατάχρηση ΑΜΚΑ 
ανασφαλίστων.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Σύμφωνα με έρευνα 
του ΣΕΒ, στο 53% 
των επιχειρήσεων 
η συμμετοχή 
των γυναικών σε 
υψηλόβαθμες θέσεις 
είναι περιορισμένη.

Το 2022, το σύνολο 
της φαρμακευτικής 
δαπάνης ανήλθε 
στα 6,1 δισ. ευρώ.

Την ανοδική πορεία των προη-
γούμενων μηνών συνέχισε η 
επιβατική κίνηση στον ∆ιεθνή 
Αερολιμένα Αθηνών (∆ΑΑ) τον 
περασμένο Ιούνιο, έχοντας αυ-
ξηθεί σε σχέση με το ίδιο χρονι-
κό διάστημα τόσο της περασμέ-
νης χρονιάς όσο και του 2019 
οπότε δεν είχε κάνει την εμφά-
νισή της η πανδημία. Ειδικότε-
ρα, κατά τον πρώτο μήνα του 
φετινού καλοκαιριού, ο αριθμός 
επιβατών αυξήθηκε, έναντι του 
Ιουνίου του 2022, κατά 19,8%, 
σε 2,92 εκατ., με την αντίστοι-
χη μεταβολή να είναι 11,7%, 
συγκριτικά με το ίδιο διάστη-
μα του 2019. 

Τα μεγέθη φανερώνουν και 
την επιστροφή στο ταξίδι των 
Ελλήνων. Τον Ιούνιο οι επιβάτες 
εσωτερικού ανήλθαν σε περί-
που 925.000 και ήταν αυξημέ-
νοι κατά 16,9% και κατά 16,3%, 
συγκριτικά με τον αντίστοιχο 
μήνα του 2022 και του 2019. 
Οι ξένοι τουρίστες ανήλθαν σε 
περίπου 2 εκατ., με τον αριθμό 
τους να είναι ενισχυμένος κα-
τά 21,2% και 9,7%, συγκριτικά 
με τον Ιούνιο του 2022 και του 
2019 αντίστοιχα.

Με χρονική βάση σύγκρισης 
το πρώτο εξάμηνο, ο συνολικός 
αριθμός των επιβατών ξεπέρα-
σε τα 12 εκατ., έχοντας αυξηθεί 
κατά 34,5% και κατά 7,2%, συ-
γκριτικά με το ίδιο διάστημα του 
2022 και του 2019 αντίστοιχα. 
Η κίνηση εξωτερικού (8,2 εκατ. 
άτομα) αυξήθηκε κατά 38,5% και 
κατά 6%, σε σχέση με το 2022 
και 2019 αντίστοιχα. Επίσης, 
το διάστημα Ιανουαρίου - Ιου-
νίου, ο αριθμός των ξένων ταξι-
διωτών ανήλθε σε 8,2 εκατ. ευ-
ρώ και ενισχύθηκε, έναντι του 
2022 και του 2019, κατά 21,2% 
και 9,7% αντίστοιχα.

Η άνοδος της επιβατικής κί-
νησης συμβαδίζει και με την αύ-
ξηση του πτητικού έργου. Συνο-
λικά, κατά το πρώτο εξάμηνο 
της φετινής χρονιάς, έναντι του 
αντίστοιχου διαστήματος του 
2022, ο αριθμός των πτήσεων 
στο «Ελ. Βενιζέλος» ανήλθε σε 
105,6 χιλ., έχοντας αυξηθεί κα-
τά 15,5% και κατά 4,6%, ένα-
ντι της συγκρινόμενης περιό-
δου του 2022 και του 2019. Τόσο 
οι πτήσεις εσωτερικού όσο και 
οι διεθνείς πτήσεις σημείωσαν 
άνοδο κατά 9,1% και 21,1% σε 
σχέση με το 2022 και αυξήθηκαν 
και σε σύγκριση με το 2019, κα-
τά 8,2% και 2% αντίστοιχα. Με 
την επιστροφή της αεροπορικής 
κίνησης στα επίπεδα πριν από 

την πανδημία, ο Ευρωπαϊκός Ορ-
γανισμός για την Aσφάλεια της 
Aεροναυτιλίας (Eurocontrol) επι-
σημαίνει ότι o υψηλός αριθμός 
των επιβατών, σε συνδυασμό με 
την έλλειψη προσωπικού, την 
καθυστέρηση στις παραδόσεις 
αεροσκαφών και τις απεργίες 
των εργαζομένων, θα μπορούσε 
να δυσχεράνει την εξυπηρέτηση 
των ταξιδιωτών. Η Αθήνα ανήκει 
στους δημοφιλείς προορισμούς, 
συμπεριλαμβανομένων της Βου-
δαπέστης και της Γαλλίας, όπου 
η κίνηση αναμένεται να είναι 
αυξημένη το επόμενο δίμηνο. 
Πανευρωπαϊκά, μέχρι και τα τέ-
λη Ιουλίου, το Eurocontrol τοπο-
θετεί σε 34.000 τις πτήσεις τις 
Παρασκευές και σε 33.000, κατά 
μέσον όρο, κάθε μέρα.

Η επιβατική κίνηση 
στο «Ελ. Βενιζέλος» 
τον Ιούνιο ξεπέρασε 
τα επίπεδα του 2019

Δύσκολη η ανέλιξη γυναικών
σε ανώτατο επίπεδο διοίκησης

Χαμηλές σε σχέση με την υπόλοιπη Ευρώπη οι φαρμακευτικές δαπάνες

Παραμένει το πρόβλημα της ανισότητας των δύο φύλων στις ελληνικές επιχειρήσεις 

Ανω των 12 εκατ. 
ο συνολικός 
αριθμός επιβατών 
το πρώτο εξάμηνο. 

Η συνολική δημόσια κατά κεφαλήν χρηματοδότηση του φαρμάκου το 2021 ανήλθε στην Ελλάδα στα 245 ευρώ, ένα-
ντι 353 ευρώ που είναι ο μέσος όρος στη νότια Ευρώπη και 491 ευρώ στη δυτική Ευρώπη.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ

Της ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ
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Ανατιμήσεις στα τιμολόγια των 
τηλεπικοινωνιακών παρόχων 
αναμένεται να διαδεχθούν το 
μπαράζ προσφορών και εκπτώ-
σεων που υπήρξε τους τελευ-
ταίους μήνες. Αιτία είναι το αυ-
ξημένο κόστος σε συνδυασμό 
με τον ενισχυμένο πληθωρι-
σμό, που έχουν ήδη πυροδο-
τήσει αυξήσεις στα τιμολόγια 
των εταιρειών παροχής τηλεπι-
κοινωνιακών υπηρεσιών στην 
Ευρώπη. Αν και στις περισσό-
τερες ευρωπαϊκές χώρες οι όροι 
και προϋποθέσεις των λογαρια-
σμών ορίζουν ότι οι χρεώσεις 
αναπροσαρμόζονται βάσει του 
πληθωρισμού, στην Ελλάδα αυ-
τή η πρόβλεψη δεν ισχύει.  

Προς αυτή την κατεύθυν-
ση η Εθνική Επιτροπή Τηλε-
πικοινωνιών και Ταχυδρομεί-
ων (ΕΕΤΤ) έχει θέσει, έως τις 
13 Ιουλίου, σε δημόσια διαβού-
λευση τον νέο κανονισμό γενι-
κών αδειών που προβλέπει τη 
δημιουργία μηχανισμού τιμα-
ριθμικής αναπροσαρμογής στις 
συμβάσεις τηλεπικοινωνιακών 
υπηρεσιών. Το σκεπτικό της 
ανεξάρτητης αρχής στηρίζε-
ται στο γεγονός ότι το 2022, σε 
ετήσια βάση σύγκρισης, ο μέ-
σος όρος του μηνιαίου δείκτη 
τιμών καταναλωτή (∆ΤΚ) της 
ομάδας Επικοινωνίες σημείωσε 
αρνητική μεταβολή -2,44%, δη-
λαδή αποπληθωρισμό. Αντίθε-
τα, το σύνολο των υπηρεσιών 
και αγαθών του δείκτη τιμών 
καταναλωτή εμφάνισε πληθω-
ρισμό της τάξεως του 9,65%. 

Η τροποποίηση του κανονι-
σμού γενικών αδειών θα δώσει 
τη δυνατότητα στους παρό-
χους να μεταβάλλουν τις τιμές 
των συμβολαίων μία φορά τον 
χρόνο, ενώ απαγορεύεται να 
αναπροσαρμόσουν τις χρεώ-
σεις πριν παρέλθουν τρεις μή-
νες από τη σύναψη του συμ-
βολαίου.

«Οι πάροχοι που πραγματο-
ποιούν αυτές τις επενδύσεις 
(σ.σ. για την επέκταση των δι-

κτύων) θα πρέπει να έχουν τη 
δυνατότητα να μην απορρο-
φούν ολόκληρο το κόστος για 
να αντεπεξέλθουν σε ένα ιδιαί-
τερα ανταγωνιστικό περιβάλ-
λον, όπως το ζήσαμε τουλάχι-
στον τα τελευταία δύο χρόνια», 
σημείωσε χθες ο διευθύνων 
σύμβουλος της Vodafone Ελ-
λάδας, Χάρης Μπρουμίδης, 
σχολιάζοντας την εν εξελίξει 
διαβούλευση για τον νέο κα-

νονισμό της ΕΕΤΤ. Αντίστοι-
χος μηχανισμός τιμαριθμικής 
αναπροσαρμογής υφίσταται σε 
Αυστρία, Βέλγιο, Ηνωμένο Βα-
σίλειο, Ιρλανδία, Ιταλία, Ολλαν-
δία, Πολωνία και Πορτογαλία, 
ενώ σχετική πρόβλεψη υπάρχει 
και σε Γαλλία και Ισπανία, σύμ-
φωνα με την ΕΕΤΤ.  Η Αρχή το-
ποθετεί από 21% έως 43% την 
αύξηση του κόστους ρευματο-
δότησης δικτύου, συμπεριλαμ-
βανομένων των σταθμών βάσης 
του δικτύου πρόσβασης κινη-
τής τηλεφωνίας, των κόμβων 
του δικτύου σταθερής, των συ-
νεγκαταστάσεων, των κέντρων 
δεδομένων, καθώς και των κτι-
ρίων γραφείων των παρόχων.   

Επίσης, ανάλυση για την 
επίδραση του πληθωρισμού 
στο περιθώριο λειτουργικής 
κερδοφορίας (EBITDA) των ευ-
ρωπαϊκών τηλεπικοινωνιακών 
εταιρειών φανερώνει ότι αυτό 
έχει συμπιεστεί από το 2020 

από 2% έως 5%, ενώ το μισθο-
λογικό κόστος έχει ενισχυθεί 
έως 8% αντίστοιχα. Από τις 
αρχές της χρονιάς, επί ευρω-
παϊκού εδάφους, οι τηλεπικοι-
νωνιακοί πάροχοι σε έναν ση-
μαντικό αριθμό χωρών, όπως 
η Πορτογαλία, η Τσεχία και η 
Μεγάλη Βρετανία, έχουν προ-
χωρήσει σε ανατιμήσεις λόγω 
του πληθωρισμού.  

Στην Ευρώπη των 27 κρα-
τών-μελών, από τον ∆εκέμβριο 
του 2009 έως τον Φεβρουάριο 
του 2023, ο εναρμονισμένος 
δείκτης τιμών καταναλωτή για 
τις τηλεπικοινωνίες έχει μειω-
θεί κατά 8,8%, με το αντίστοι-
χο ποσοστό για την Ελλάδα να 
είναι -3,5%. Κατά την εν λόγω 
περίοδο τη μεγαλύτερη μείω-
ση του εναρμονισμένου ∆ΤΚ 
στις επικοινωνίες εμφανίζει η 
∆ανία (-29,6%) και ακολουθούν 
οι Κάτω Χώρες (-27,3%) και η 
Γαλλία (-23,6%). 

Το 60% των ελληνικών μικρο-
μεσαίων επιχειρήσεων (ΜμΕ) 
έχει επενδυτικά σχέδια και εξ 
αυτών οι μισές έχουν προσφύ-
γει για χρηματοδότηση στο Τα-
μείο Ανθεκτικότητας και Ανά-
καμψης. Πολλές από αυτές, 
και συγκεκριμένα το 14% του 
συνόλου, είναι η πρώτη φορά 
που αναζητούν πρόσβαση σε 
χρηματοδοτικά εργαλεία αυτού 
του τύπου, δηλαδή του Ταμείου 
Ανάκαμψης ή άλλων παρεμφε-
ρών προγραμμάτων όπως το ΕΣ-
ΠΑ και ο αναπτυξιακός νόμος. 
Το ποσοστό των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων που εμφανίζεται 
ενεργό επενδυτικά έχει αυξηθεί 
κατά 50% περίπου σε σχέση με 
την προηγούμενη τριετία, οπότε 
μόλις οι 4 στις 10 μικρομεσαίες 
είχαν ή υλοποιούσαν επενδυτι-
κά σχέδια. 

Τα μεγέθη αυτά προκύπτουν 
από μελέτη της διεύθυνσης οι-
κονομικής ανάλυσης της Εθνι-
κής Τράπεζας για την αξιοποί-
ηση των πόρων του Ταμείου 
Ανάκαμψης από τις μικρομε-
σαίες επιχειρήσεις. Υπενθυμί-
ζεται ότι η Ελλάδα είναι τρίτη 
στην Ε.Ε. σε απορρόφηση πό-
ρων (36,4%, έναντι ευρωπαϊκού 
μέσου όρου 30,6%) και δημιουρ-
γούνται βάσιμες προσδοκίες 

για ένα αξιόλογο αποτύπωμα 
του Ταμείου Ανάκαμψης στην 
πραγματική οικονομία. Κομβι-
κός αποδεικνύεται ο ρόλος του 
σχεδιασμού των επενδυτικών 
προγραμμάτων, καθώς φαίνεται 
ότι αφενός προσελκύουν «νέ-
ους» χρήστες και αφετέρου κι-
νητοποιούν «παλιούς» χρήστες 
στο επόμενο βήμα ανάπτυξής 
τους, σχολιάζουν οι συντάκτες 
της μελέτης.

Ακόμα πιο σημαντική είναι 
η διαπίστωση ότι, παρά τη σχε-
τικά υψηλή πολυπλοκότητα 
των διαδικασιών του Ταμεί-
ου, δεν φαίνεται να παρατη-
ρείται υστέρηση στην πρόοδο 
υλοποίησης επενδύσεων: το 
6% των ΜμΕ που επιθυμούν 
να επενδύσουν μέσω Ταμείου 
Ανάκαμψης είναι ήδη σε στά-
διο υλοποίησης, ενώ ένα επι-
πλέον 7% έχει προχωρημένα 
σχέδια (με τα αντίστοιχα πο-
σοστά για τους «επενδυτές» 
εκτός Ταμείου να βρίσκονται 
σε παρόμοια επίπεδα, της τά-
ξης του 8%). Στο σημείο αυτό 
αξίζει να σημειωθεί ότι η στή-
ριξη του Ταμείου κατευθύνεται 
προς όλες τις κατηγορίες επεν-
δύσεων (από πράσινες και ψη-
φιακές μέχρι καινοτομίας και 
συνεργασιών), καλύπτοντας 

περί το 50% καθεμιάς, αναδει-
κνύοντας τον ισορροπημένο 
σχεδιασμό του. Πέρα από την 
εμφανή κινητικότητα γύρω 
από το Ταμείο Ανάκαμψης, η 
τρέχουσα συγκυρία χαρακτη-
ρίζεται από μια ευρύτερη προ-
σφορά επενδυτικών εργαλείων, 
με τον ανασχεδιασμό των ΕΣ-
ΠΑ και Αναπτυξιακού να έχει 
ενισχύσει την ελκυστικότητά 
τους για τις ΜμΕ. Παράλληλα, 
η προσέλκυση των πιο δυνα-
μικών επιχειρήσεων ως νέων 

χρηστών αποτελεί επιπλέον 
ένδειξη του αποτελεσματικού 
σχεδιασμού των χρηματοδο-
τικών προγραμμάτων. Ειδικό-
τερα, οι νέοι χρήστες αυτών 
των χρηματοδοτικών εργαλεί-
ων φαίνεται ότι είναι κυρίως 
επιχειρήσεις που είχαν υψηλή 
επενδυτική ορμή την προηγού-
μενη τριετία (με 8% κατά μέσον 
όρο αύξηση παγίων), την οποία 
σχεδιάζουν στην πλειοψηφία 
τους (63%) να την εντείνουν 
περισσότερο κατά την επόμενη 
τριετία. Παράλληλα, το Ταμείο 
Ανάκαμψης, χρηματοδοτώντας 
μεγάλο μέρος των υποδομών 
που σχεδιάζονται στη χώρα, 
υποβοηθά τις ΜμΕ έμμεσα, με 
άνω των 2/3 αυτών να αναμέ-
νουν σημαντικά οφέλη από την 
εν λόγω αναβάθμιση, τονίζει η 
μελέτη της Εθνικής Τράπεζας.

ΗΛΙΑΣ Γ. ΜΠΕΛΛΟΣ

Μηχανισμός τιμαριθμικής αναπροσαρμογής στα τιμολόγια τηλεπικοινωνιών υφίσταται σε Αυστρία, Βέλγιο, Βρε-
τανία, Ιρλανδία, Ιταλία, Ολλανδία, Πολωνία και Πορτογαλία, ενώ πρόβλεψη υπάρχει και σε Γαλλία και Ισπανία. 
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Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ   

To 50% έχει 
προσφύγει για 
χρηματοδότηση 
στο Ταμείο 
Ανάκαμψης.

Μεγάλη πρόοδο στην εγχώρια 
αγορά εργασίας τα τελευταία 
χρόνια διαπιστώνει το Παρατη-
ρητήριο Μεταρρυθμίσεων του 
ΚΕΠΕ, καθώς υλοποιήθηκαν ή 
βρίσκονται σε εξέλιξη κομβι-
κής σημασίας μεταρρυθμίσεις. 
Ωστόσο, αν και υπάρχει πρόο-
δος προς τη σωστή κατεύθυν-
ση, καταγράφει αρκετά ανοικτά 
ζητήματα που, όπως επισημαί-
νει, πρέπει να αντιμετωπιστούν 
άμεσα, όπως είναι η αναντιστοι-
χία προσφοράς και ζήτησης δε-
ξιοτήτων, οι χαμηλοί μισθοί, η 
αδήλωτη εργασία, η εργασια-
κή ανασφάλεια των ευέλικτων 
μορφών απασχόλησης, η φυγή 
ανθρώπινου δυναμικού υψη-
λής εξειδίκευσης στο εξωτερι-
κό κ.ά. Αναλυτικά, σύμφωνα με 
το ΚΕΠΕ, η εικόνα της αγοράς 
εργασίας βελτιώνεται συστημα-
τικά στην Ελλάδα τα τελευταία 
χρόνια, παρά τις πρόσκαιρες 
αναταράξεις που προκάλεσε η 
πανδημία. Ωστόσο, τα ποσοστά 
συμμετοχής στην αγορά εργασί-
ας και απασχόλησης στη χώρα 
μας παραμένουν χαμηλότερα 
από τις περισσότερες χώρες της 
Ε.Ε.-27 και η ανεργία εξακολου-
θεί να κινείται σε υψηλά επίπε-
δα. Μάλιστα, οι αποκλίσεις από 
τον ευρωπαϊκό μέσο όρο είναι 
εντονότερες για συγκεκριμένες 
κοινωνικές ομάδες, όπως οι γυ-
ναίκες, οι νέοι και οι αλλοδαποί. 
Αυτό, επισημαίνει, σημαίνει ότι 
οι παρεμβάσεις στο πεδίο της 
απασχόλησης και οι συνεπα-
γόμενες μεταρρυθμίσεις έχουν 
να διαδραματίσουν ουσιαστικό 
ρόλο στην πορεία σύγκλισης 
προς τα ευρωπαϊκά δεδομένα 
στην αγορά εργασίας.   

Να σημειωθεί ότι το πλαίσιο 

των μεταρρυθμίσεων καθορίζε-
ται από το Ταμείο Ανάκαμψης, 
το Εθνικό Πρόγραμμα Μεταρ-
ρυθμίσεων και το εξειδικευμένο 
σχέδιο δράσης του υπουργείου 
Εργασίας και περιλαμβάνει με-
ταξύ άλλων την ψηφιοποίηση 
των υπηρεσιών στήριξης της 
απασχόλησης και των μηχανι-
σμών ελέγχου της αγοράς, τη 
στήριξη της απασχόλησης και 
την καταπολέμηση της ανερ-
γίας μέσω της μεταρρύθμισης 
των πολιτικών απασχόλησης, 
παθητικών και ενεργητικών, 

την ενθάρρυνση της ένταξης 
στην αγορά εργασίας και την 
προστασία των απασχολουμέ-
νων.   

Το κέντρο καλεί την κυβέρ-
νηση να προσφέρει κίνητρα ερ-
γασίας προς τους οικονομικά 
μη ενεργούς πολίτες, να δημι-
ουργήσει νέες θέσεις απασχό-
λησης (ορισμένοι μένουν εκτός 
αναζήτησης εργασίας λόγω απο-
γοήτευσης και χαμηλής πιθανό-
τητας εύρεσης απασχόλησης), 
να αυξήσει τη συμμετοχή στην 
αγορά εργασίας, κυρίως των γυ-
ναικών, και να στηρίξει το οικο-
νομικά μη ενεργό ανθρώπινο 
δυναμικό, ώστε να αποφευχθεί 
η απαξίωση του ανθρώπινου κε-
φαλαίου.  

ΡΟΥΛΑ ΣΑΛΟΥΡΟΥ  

Με την ψήφιση από τη Βουλή το 
αμέσως επόμενο διάστημα μιας 
κρίσιμης ρύθμισης και την τρο-
ποποίηση της σύμβασης παρα-
χώρησης πιθανότατα αμέσως 
μετά τις καλοκαιρινές διακοπές 
ξεκινάει η αντίστροφη μέτρηση 
για την εισαγωγή του ∆ιεθνούς 
Αερολιμένα Αθηνών (∆ΑΑ) στο 
Χρηματιστήριο Αθηνών. Και οι 
δύο νομοθετικές παρεμβάσεις 
είναι απαραίτητες προκειμένου 
η εταιρεία διαχείρισης του αερο-
δρομίου «Ελευθέριος Βενιζέλος» 
να μπορέσει να συμμορφωθεί 
με την προβλεπόμενη νομοθε-
σία για τις εισηγμένες ανώνυ-
μες εταιρείες. Η πρώτη ρύθμι-
ση που αναμένεται να έρθει 
με το φορολογικό νομοσχέδιο 
στη Βουλή το επόμενο διάστη-
μα αφορά αφενός τη δυνατό-
τητα του Υπερταμείου –που θα 
διατηρήσει ποσοστό 25% μετά 
την εισαγωγή– να προσυπογρά-
φει αποφάσεις που αφορούν το 
μέλλον της εταιρείας και αφετέ-
ρου τη δυνατότητα του ΤΑΙΠΕ∆ 
να προχωρεί στην παραχώρηση 
συμμετοχών του χωρίς την ανά-
γκη έγκρισης από το Ελεγκτικό 
Συνέδριο. Και αυτό διότι η δη-
μόσια εγγραφή δεν έχει συμβα-
τικά κείμενα επί των οποίων θα 
πρέπει να αποφανθεί το κρατι-
κό όργανο. Η τροποποίηση της 
σύμβασης παραχώρησης πρέ-
πει επίσης να ψηφιστεί από τη 
Βουλή προκειμένου να αλλάξει 
θέματα εταιρικής διακυβέρνη-
σης, μεταξύ των οποίων και τον 
ορισμό μελών του διοικητικού 
συμβουλίου, ώστε να είναι και 
αυτή συμβατή με το δίκαιο περί 
εισηγμένων εταιρειών.   

Εφόσον όλα εξελιχθούν ομα-
λά και οι συνθήκες στην αγορά 
παραμείνουν ευνοϊκές, η δημό-
σια εγγραφή αναμένεται να ολο-
κληρωθεί στις αρχές του 2024, 

όπως άλλωστε αποκάλυψε και 
ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης μιλώντας στο διεθνές 
πρακτορείο Bloomberg. Ο προ-
γραμματισμός του ΤΑΙΠΕ∆ έχει 
ως ημερομηνία-πιλότο τον Ια-
νουάριο του 2024. Το ΤΑΙΠΕ∆ 
έχει επιλέξει νωρίτερα φέτος ως 
συμβούλους για τη δημόσια εγ-
γραφή στο Χρηματιστήριο Αθη-
νών ποσοστού 30% του μετο-
χικού κεφαλαίου του ∆ιεθνούς 
Αερολιμένα Αθηνών την Bank 
of America Corp. και τη Morgan 
Stanley, και ως επικεφαλής δι-
αχειριστή του βιβλίου προσφο-
ρών και οικονομικό σύμβουλο 
για τη συμφωνία την Deutsche 
Bank AG. Με δεδομένες τις υψη-
λές επιδόσεις του αεροδρομίου 
της Αθήνας και τα νέα επίπεδα-

ρεκόρ στα οποία αναμένεται να 
αναρριχηθούν φέτος οι αφίξεις 
στην Αθήνα, το επενδυτικό εν-
διαφέρον προβλέπεται να είναι 
ισχυρό.     

Προ μηνός υπεγράφη και το 
απαραίτητο μνημόνιο αλληλο-
κατανόησης μεταξύ των μετό-
χων του ∆ΑΑ για την εισαγωγή.  
Η συμφωνία μεταξύ ∆ημοσί-
ου και PSP Investments (που 
ελέγχει συνολικά το 40% και 
το management) προβλέπει το 
δικαίωμα της δεύτερης να απο-
κτήσει, κατά την εισαγωγή των 
μετοχών του ΤΑΙΠΕ∆ στο Χρη-
ματιστήριο, ένα επιπλέον ποσο-
στό 10%, αλλά με εύλογο υπερ-
τίμημα (premium) της τάξης του 
20% σε σχέση με την τιμή της 
μετοχής που θα διαμορφωθεί 
κατά τη δημόσια εγγραφή.  

Αισθητή βελτίωση
στην αγορά εργασίας
διαπιστώνει το ΚΕΠΕ   

Aντίστροφη μέτρηση
για εισαγωγή στο Χ.Α.
του Αερολιμένα Αθηνών    

Ερχονται αυξήσεις στα τιμολόγια
Ιντερνετ και κινητής τηλεφωνίας   
Υπό διαβούλευση κανονισμός για τιμαριθμική αναπροσαρμογή συμβολαίων  

Οι μεταρρυθμίσεις 
που έγιναν αποδίδουν, 
αν και τα ανοικτά 
ζητήματα 
παραμένουν ανοικτά.   

Κρίσιμες νομοθετικές 
παρεμβάσεις προς 
ψήφιση στη Βουλή 
το επόμενο διάστημα.   

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ   

Η τροποποίηση 
του κανονισμού 
γενικών αδειών θα 
δώσει τη δυνατότητα 
στους παρόχους να 
μεταβάλλουν τις τιμές 
των συμβολαίων 
μία φορά τον χρόνο. 

Εξι στις δέκα 
μικρομεσαίες
δρομολογούν 
επενδυτικά σχέδια



Δ Ι Ε Θ Ν ΗΚυριακή 9 Ιουλίου 2023 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ● 9  

Μια «καθολική κληρονομιά», στο 
πλαίσιο της οποίας όλοι οι νέοι 
που ζουν στην Ισπανία θα παίρ-
νουν 20.000 ευρώ αφότου κλεί-
σουν τα 18, προτείνει η υπουρ-
γός Εργασίας της χώρας, Γιολάντα 
Ντίαζ, προκειμένου να αντιμετω-
πιστούν οι κοινωνικές ανισότητες. 
Στόχος του προτεινόμενου σχεδί-
ου είναι να εγγυηθεί την «ισότητα 
των ευκαιριών», ανεξάρτητα από 
το οικονομικό και οικογενειακό 
υπόβαθρο του κάθε νέου.

Η Ντίαζ και το κόμμα της, 
Sumar, ανακοίνωσαν την πρόταση 
ενόψει των εκλογών της 23ης Ιου-
λίου. Οπως υπολογίζουν, το σχέ-
διο θα κοστίσει 10 δισ. ευρώ, τα 
οποία προβλέπεται να αντληθούν 
από τη φορολόγηση των υψηλών 
εισοδημάτων.

Στο πλαίσιο του σχεδίου, οι νέοι 
θα λαμβάνουν αυτά τα χρήματα, 
τα οποία θα μπορούν να χρησι-
μοποιήσουν για να σπουδάσουν 
ή να ανοίξουν κάποια επιχείρηση, 

από τα 18 έως τα 23 τους χρόνια, 
όπως σημειώνει ο Guardian. «Εχει 
να κάνει με το να αφήνουμε τους 
νέους να έχουν ένα μέλλον και 
να τους δίνουμε την ευκαιρία να 
σπουδάσουν ή να ανοίξουν μια 
επιχείρηση, χωρίς να χρειάζεται 
να στηριχθούν στο επίθετό τους 
ή στην οικογένειά τους», σημεί-
ωσε η Ντίαζ.

Οπως εξήγησε, η «καθολική 
κληρονομιά» θα είναι διαθέσιμη 
σε όλους τους νέους Ισπανούς, 
ανεξάρτητα από την οικονομική 
κατάστασή τους και θα χρηματο-
δοτείται από τη φορολόγηση όσων 
κερδίζουν πάνω από 3 εκατ. ευρώ 
τον χρόνο. Σύμφωνα με τους υπο-
λογισμούς του κόμματος, το μέτρο 
θα έχει κόστος ίσο με το 0,8% του 
ΑΕΠ της Ισπανίας.

Η υπουργός, που μεγάλωσε σε 
μια οικογένεια αριστερών, έχει πει 
ότι δεν μπόρεσε να κάνει πραγμα-
τικότητα το όνειρό της να γίνει 
επιθεωρητής εργασίας γιατί δεν 

είχε τα χρήματα για να περάσει 
πέντε χρόνια σπουδάζοντας. «∆εν 
είμαι επιθεωρητής εργασίας γιατί 
είμαι η κόρη γονιών της εργατικής 
τάξης και δεν μπορούσα ποτέ να 
επιτρέψω στον εαυτό μου να το 
κάνει αυτό. Αυτό είναι ένα αναδι-
ανεμητικό μέτρο που θα επιτρέ-
ψει στους νέους της χώρας μας 
να έχουν ένα μέλλον, ανεξάρτη-
τα από το επίθετό τους», τόνισε.

Πάντως, η πρόταση της Ντίαζ 
έχει προκαλέσει αντιδράσεις, με 

την υπουργό Οικονομίας Νάντια 
Καλβίνο να αμφισβητεί ότι θα δού-
λευε στην πράξη. «Οποιος προτεί-
νει να δίνονται επιδοτήσεις ή επι-
χορηγήσεις χωρίς κάποιου είδους 
περιορισμούς στο επίπεδο των ει-
σοδημάτων ή κάποιους στόχους, 
πρέπει να εξηγήσει πώς θα χρη-
ματοδοτηθούν, γιατί τα επόμενα 
χρόνια θα πρέπει να ακολουθή-
σουμε μια υπεύθυνη δημοσιονο-
μική πολιτική», είπε.

Εκπρόσωπος του συντηρητικού 

Λαϊκού Κόμματος κατηγόρησε το 
Sumar για λανθασμένες προτε-
ραιότητες. Η κυβέρνηση πρέπει 
να εστιάσει στα άλλα προβλήμα-
τα μιας χώρας, όπου «το 27% του 
πληθυσμού αντιμετωπίζει κίνδυνο 
κοινωνικού αποκλεισμού, όπου το 
ποσοστό της ανεργίας είναι ένα 
από τα υψηλότερα στην Ευρώπη, 
όπου οι οικογένειες δεν μπορούν 
να βγάλουν τον μήνα και όπου οι 
αυτοαπασχολούμενοι πασχίζουν 
να τα βγάλουν πέρα», τόνισε.

Η Ισπανίδα υπουργός 
Οικονομίας Νάντια 
Καλβίνο αμφισβητεί 
ότι η πρόταση 
της υπουργού Εργασίας 
Γιολάντα Ντίαζ 
θα μπορούσε 
να χρηματοδοτηθεί.

«Προίκα»
20.000 ευρώ
σε κάθε 18χρονο
εξετάζει η Ισπανία
Θα χρησιμοποιούνται για σπουδές ή για 

να ανοίξουν οι νέοι κάποια επιχείρηση

Στόχος του προτεινόμενου σχεδίου είναι να εγγυηθεί την ισότητα των ευκαιριών. Η υπουργός Εργασίας της χώρας, Γιολάντα Ντίαζ, και το κόμμα της, Sumar, 
ανακοίνωσαν την πρόταση ενόψει των εκλογών της 23ης Ιουλίου. Οπως υπολογίζουν, το σχέδιο θα κοστίσει 10 δισ. ευρώ, τα οποία προβλέπεται να αντληθούν 
από τη φορολόγηση των υψηλών εισοδημάτων.

Επτά μήνες μετά την πολυσυζητη-
μένη διεξαγωγή του Παγκοσμίου 
Κυπέλλου Ποδοσφαίρου στο Κα-
τάρ, το εμιράτο αναζητά τρόπους 
να κεφαλαιοποιήσει την επιτυχία 
του ως το πρώτο αραβικό κράτος 
που φιλοξένησε ένα από τα με-
γαλύτερα αθλητικά γεγονότα του 
πλανήτη. Τα τελευταία 12 χρόνια 
το Μουντιάλ κυριάρχησε στην 
ατζέντα της Ντόχα, το πλούσιο 
σε φυσικό αέριο κράτος του Κόλ-
που όμως αναζητά τον επόμενο 
αναπτυξιακό στόχο. Οι ηγέτες του 
οραματίζονται να δημιουργήσουν 
μια «οικονομία βασισμένη στη 
γνώση» και να διαδραματίσουν 
ρόλο ως κόμβος «διεθνούς επίλυ-
σης προβλημάτων», όπως λένε, 
ενώ εξετάζουν την πιθανότητα 
να θέσουν υποψηφιότητα για τους 
Ολυμπιακούς Αγώνες του 2036.

Το Κατάρ ξόδεψε περισσότε-
ρα από 200 δισ. δολάρια σε υπο-
δομές, απέρριψε τις επικρίσεις 
περί κακομεταχείρισης των ξέ-
νων εργατών και αμφισβήτησε 
τους ισχυρισμούς ότι «αγόρασε» 
το Παγκόσμιο Κύπελλο, ενώ επέ-
ζησε από περιφερειακές κρίσεις. 
Εγινε ένα γιγάντιο εργοτάξιο, σή-
μερα όμως με το υπερσύγχρονο 
μετρό, τους αυτοκινητόδρομους 
και τα ξενοδοχεία να έχουν ολο-
κληρωθεί, η εικόνα είναι διαφο-
ρετική. Γερανοί κρέμονται πά-
νω από μισοτελειωμένα κτίρια, 

η κυκλοφοριακή συμφόρηση έχει 
χαλαρώσει και η Ντόχα φαίνεται 
να «νυστάζει» την ώρα που η γει-
τονική Σαουδική Αραβία και τα 
ΗΑΕ απολαμβάνουν μία άνοδο 
που τροφοδοτείται από τα πετρο-
δολάρια. Οσο για το Κατάρ, δεν 
υπάρχει ακόμη σαφής αίσθηση 
κατεύθυνσης. Η μεγάλη πρόκλη-
ση για το Κατάρ, λένε αναλυτές, 
είναι να πείσει τους ξένους επεν-
δυτές ότι μπορεί και πρέπει να 
γίνει επενδυτικός προορισμός. 
«Αγκάθι» στις φιλοδοξίες του, οι 
έριδες με πολλούς από τους μεγα-
λύτερους γείτονές του που κορυ-
φώθηκαν το 2017, με τη Σαουδική 
Αραβία και τα ΗΑΕ να κατηγο-
ρούν το εμιράτο ότι στηρίζει την 
ισλαμιστική τρομοκρατία και να 
επιβάλλουν περιφερειακό εμπάρ-
γκο, διακόπτοντας τις διπλωματι-
κές και μεταφορικές συνδέσεις με 
την Ντόχα, με το Μπαχρέιν και 

την Αίγυπτο να ακολουθούν. Με-
τά μια περίοδο αποκλιμάκωσης, 
το Κατάρ διαβεβαιώνει ότι βγή-
κε πιο δυνατό. «Το Παγκόσμιο 
Κύπελλο είναι η αρχή, όχι το τέ-
λος», διαβεβαιώνει ο σεΐχης Μο-
χάμεντ μπιν Αμπντουλραχμάν αλ 
Θάνι, πρωθυπουργός και υπουρ-
γός Εξωτερικών, επιφορτισμένος 
με την επόμενη αναπτυξιακή φά-
ση του Κατάρ.

Εκπροσωπεί το νέο «αίμα», εί-
ναι της απολύτου εμπιστοσύνης 

του εμίρη, Ταμίμ μπιν Χαμάντ αλ 
Θάνι, και θα έχει σημαντικούς 
πόρους στη διάθεσή του για να 
υλοποιήσει το όραμά του. Ως ένας 
από τους κορυφαίους εξαγωγείς 
υγροποιημένου φυσικού αερί-
ου (LNG) στον κόσμο και μεταξύ 
των χωρών με το μεγαλύτερο κα-
τά κεφαλήν εισόδημα, η Ντόχα 
έχει τεράστια οικονομικά μέσα. 
Πέρυσι, σημείωσε πλεόνασμα 
προϋπολογισμού 24 δισ. δολα-
ρίων, το υψηλότερο των τελευ-

ταίων ετών, παρά το γεγονός ότι 
ξόδεψε πολλά για το Παγκόσμιο 
Κύπελλο. Το φυσικό αέριο, πα-
ράλληλα, είναι σε αυξανόμενη 
ζήτηση, μετά την ενεργειακή κρί-
ση. H απόφαση του Κατάρ να 
επεκτείνει την παραγωγή από το 
North Field, το μεγαλύτερο πε-
δίο φυσικού αερίου στον κόσμο 
που μοιράζεται με το Ιράν, δι-
καιώθηκε καθώς ο πόλεμος στην 
Ουκρανία κλιμακώθηκε και έφε-
ρε αύξηση της ζήτησης. Το έργο 

θα αυξήσει την ετήσια παραγω-
γική ικανότητα LNG του Κατάρ 
από 77 εκατ. τόνους σε 126 εκατ. 
τόνους έως το 2027, που ισοδυ-
ναμεί με σχεδόν το 1/3 της συνο-
λικής παγκόσμιας ζήτησης LNG 
πέρυσι. Η Κίνα, η Γερμανία και το 
Μπανγκλαντές έχουν υπογράψει 
μακροπρόθεσμες συμφωνίες για 
την εξασφάλιση φορτίων από τη 
νέα παραγωγή.

Το εμιράτο σκοπεύει να κεφα-
λαιοποιήσει κρατικές οντότητες, 
συμπεριλαμβανομένων των ειδι-
κών επενδυτικών ζωνών, όπως το 
Επιστημονικό και Τεχνολογικό 
Πάρκο του Κατάρ, και να προσελ-
κύσει ακόμη περισσότερες ξένες 
εταιρείες για συν-επένδυση, όπως 
η γερμανική Volkswagen, στην 
οποία κατέχει σημαντικό μερί-
διο. Οι αξιωματούχοι ελπίζουν 
επίσης ότι το Παγκόσμιο Κύπελ-
λο θα τονώσει τον τουρισμό. Το 
Κατάρ διατηρεί μία αεροπορική 
εταιρεία παγκόσμιας κλάσης, εί-
ναι κόμβος logistics και μεταφο-
ρών, συμμετέχει σε περιφερεια-
κές προσπάθειες διαμεσολάβησης 
και αποκτά φήμη ειρηνοποιού σε 
μια ταραγμένη περιοχή. Ολα τα 
παραπάνω τροφοδοτούν το αί-
σθημα εμπιστοσύνης. Ο κίνδυ-
νος, ωστόσο, λένε αναλυτές εί-
ναι να πέσει για άλλη μια φορά 
στην παγίδα να επεκταθεί πέρα 
από τις δυνατότητές του.

Με μετρητά τροφοδοτείται η άνο-
δος της αγοράς κατοικίας στο 
Μανχάταν, καθώς οι «χρυσές 
συμφωνίες» ακινήτων που ολο-
κληρώνονται χωρίς χρηματοδό-
τηση καταρρίπτουν ρεκόρ στη 
μετα- πανδημίας εποχή. Περίπου 
το 65% των αγορών ολοκληρώ-
θηκε χωρίς δάνεια τους τρεις μή-
νες έως τον Ιούνιο, από 57% που 
ήταν το πρώτο τρίμηνο, στο με-
γαλύτερο μερίδιο που έχει κατα-
γραφεί από το 2014, όταν η εται-
ρεία συμβούλων ακινήτων Miller 
Samuel και η χρηματιστηριακή  
Douglas Elliman Real Estate άρ-
χισαν να καταγράφουν τις μεθό-
δους πληρωμής.  Με άλλα λόγια, 
το μερίδιο των αγορών με μετρη-
τά εκτινάχθηκε σχεδόν στα 2/3 
όλων των συμφωνιών, υψηλό ρε-
κόρ στα εννέα χρόνια τήρησης 
δεδομένων. 

Οι αγοραστές στρέφονται στα 
μετρητά, καθώς τα επιτόκια των 

στεγαστικών δανείων κυμαίνο-
νται σχεδόν στο διπλάσιο των 
επιπέδων που ήταν στις αρχές 
του 2022. Με τη σειρά τους, οι 
πωλητές που επιθυμούν να κλεί-
σουν γρήγορα συμφωνίες σε μια 
αγορά που είχε «παγώσει» μετά 
την πανδημία του κορωνοϊού, 
φαίνονται περισσότερο διατεθει-
μένοι να αποδεχθούν προσφορές 
από πλειοδότες που δεν χρειάζο-
νται δάνειο.  Ο αριθμός των αγο-
ραστών που πληρώνουν με στε-
γαστικά δάνεια και αισθάνονται 
έτσι το «τσίμπημα» των υψηλό-
τερων επιτοκίων μειώθηκε πε-
ρισσότερο από το μισό σε σχέση 

με ένα χρόνο πριν.  «Αυτός είναι 
ένας επιπλέον λόγος για να εκτι-
μήσουμε την αγορά πολυτελούς 
κατοικίας, η οποία έχει μεγαλύ-
τερο μερίδιο αγορών από αγορα-
στές με μετρητά», είπε ο Μίλερ.  

Παρά την πτώση της τάξεως 
του 40% που καταγράφηκε στις 
συναλλαγές, η αγορά πολυτελών 
ακινήτων του Μανχάταν ήταν 
ισχυρή το δεύτερο τρίμηνο, σύμ-
φωνα με νέα έκθεση. Η μέση τι-
μή ενός σπιτιού στο κορυφαίο 
10% της αγοράς ήταν 6,7 εκατ. 
δολάρια, καταγράφοντας αύξηση 
3,9% σε ετήσια βάση και 18,7% 
σε σύγκριση με τους πρώτους 
τρεις μήνες του έτους, έδειξαν 
τα στοιχεία.  Ο «πόλεμος» προ-
σφορών για πολυτελείς κατοικί-
ες, εν τω μεταξύ, στο Μανχάταν 
ήταν ο τρίτος υψηλότερος που 
έχει καταγραφεί. 

Υπάρχουν λόγοι για αισιοδο-
ξία, καθώς κινούμαστε προς το 

δεύτερο εξάμηνο του έτους, σύμ-
φωνα με την Μπες Φρίντμαν, δι-
ευθύνουσα σύμβουλο της Brown 
Harris Stevens, η οποία δημοσί-
ευσε χθες την έκθεση κατοικιών 
για το δεύτερο τρίμηνο του 2023 
στο Mανχάταν. «Ο μεγαλύτερος 
λόγος αισιοδοξίας είναι η δρα-
στική μείωση του πληθωρισμού 
τον περασμένο χρόνο», είπε στην 
έκθεση, προσθέτοντας ότι η ανά-
καμψη της αγοράς ακινήτων και 
η ηρεμία της τραπεζικής κρίσης 
ήταν επίσης ενθαρρυντικοί πα-
ράγοντες. «Ενώ τα επιτόκια των 
στεγαστικών δανείων δεν έχουν 
μειωθεί όσο αναμενόταν κατά 
τη διάρκεια αυτής της περιόδου, 
πιστεύουμε ότι αυτό θα αλλάξει 
τους επόμενους μήνες. Μην πε-
ριμένετε να δείτε 3% επιτόκια 30 
ετών σύντομα, αλλά και πάλι δεν 
χρειαζόμαστε ιστορικά χαμηλά 
επιτόκια για να έχουμε μια υγιή 
αγορά κατοικίας».

Οι νέοι στόχοι του Κατάρ και η «κληρονομιά» του Παγκοσμίου Κυπέλλου

Ρεκόρ στις αγορές κατοικιών με μετρητά καταγράφεται στο Μανχάταν

Περίπου το 65% 
των συμφωνιών 
ολοκληρώθηκε χωρίς 
δάνεια το β΄ τρίμηνο.

Τα προηγούμενα χρόνια, ενόψει Παγκοσμίου Κυπέλλου, το Κατάρ έγινε ένα γιγάντιο εργοτάξιο, σήμερα όμως με το 
υπερσύγχρονο μετρό, τους αυτοκινητoδρόμους και τα ξενοδοχεία να έχουν ολοκληρωθεί, η εικόνα είναι διαφορετική.

Το μερίδιο αγοράς κατοικίας με μετρητά στο Mανχάταν εκτινάχθηκε σχεδόν 
στα 2/3 των συμφωνιών, υψηλό ρεκόρ στα εννέα χρόνια τήρησης δεδομένων. 
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Για την προετοιμασία 
του Μουντιάλ έφερε 
σύγχρονες υποδομές, 
πλέον, ο στόχος 
του εμιράτου είναι 
να πείσει ότι αποτελεί 
επενδυτικό προορισμό.
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Το ακανθώδες θέμα των ιλιγγι-
ωδών υπερκερδών που έχουν 
συγκεντρώσει οι μεγάλες επι-
χειρήσεις χάρη στην εκτίναξη 
των τιμών της ενέργειας και στις 
αλλεπάλληλες αυξήσεις των επι-
τοκίων επανέρχεται και πάλι 
στο προσκήνιο με σχετική έρευ-
να που εκπόνησαν η οργάνω-
ση κατά της ανισότητας Oxfam 
και η φιλανθρωπική οργάνωση 
ActionAid βάσει στοιχείων του 
περιοδικού Forbes. Μαζί του 
επανέρχεται και το αίτημα για 
φορολόγηση αυτών των υπερ-
κερδών, δεδομένου ότι ο πλη-
θωρισμός και η ακρίβεια έχουν 
φέρει μεγάλο μέρος του πληθυ-
σμού σε δεινή θέση.

Οπως προκύπτει από την 
έρευνά τους, τα υπερκέρδη των 
722 μεγαλύτερων εταιρειών του 
κόσμου υπερβαίνουν το 1 τρισ. 
δολάρια τον χρόνο. Η ανάλυ-
ση των δεδομένων δείχνει ότι 
οι εταιρείες αποκόμισαν κέρδη 
1,08 τρισ. δολαρίων με αυτόν 
τον τρόπο το 2021 και 1,09 τρισ. 
δολαρίων το 2022. Τα συνολι-
κά κέρδη τους ήταν 89% υψη-
λότερα από τον μέσο όρο της 
προηγούμενης τετραετίας, της 
περιόδου 2017-2020, και ως εκ 
τούτου αποτελούν υπερκέρδη.

Ως υπερκέρδη ή απροσδόκη-
τα κέρδη έχουν χαρακτηριστεί 
όσα υπερβαίνουν τουλάχιστον 
κατά 10% τον μέσο όρο κερδών 
των τελευταίων τεσσάρων ετών. 
Οι εταιρείες ενέργειας κατέγρα-
ψαν τα υψηλότερα απροσδόκη-
τα κέρδη, καθώς είναι οι πλέον 
ωφελημένες από την ενεργεια-
κή κρίση και τα ιλιγγιώδη ύψη 
στα οποία έφτασαν οι τιμές της 
ενέργειας μετά τη ρωσική εισβο-
λή στην Ουκρανία. Οι 45 ενερ-
γειακές εταιρείες στη λίστα του 
Forbes με τις 2.000 μεγαλύτερες 
επιχειρήσεις, έβγαλαν κατά μέ-
σον όρο 237 δισ. δολάρια ετησί-
ως σε υπερκέρδη το 2021 και το 
2022, σύμφωνα με την έρευνα.

Η εκτίναξη των κερδών στον 
ενεργειακό κλάδο είχε σαν απο-
τέλεσμα να ενταχθούν στην 
κατηγορία των δισεκατομμυ-
ριούχων άλλοι 96 άνθρωποι, οι 
οποίοι ελέγχουν συνολικό πλού-
το σχεδόν 432 δισ. δολαρίων, 
δηλαδή περίπου 50 δισ. δολά-
ρια περισσότερο σε σχέση με 
τον Απρίλιο του περασμένου 
έτους. Αύξηση των κερδών τους 
εμφάνισαν, κατά τη διάρκεια 

της κρίσης ακρίβειας, και πολ-
λές εταιρείες τροφίμων και πο-
τών, τράπεζες, φαρμακευτικές 
εταιρείες και εταιρείες λιανικών 
πωλήσεων.

Αυτά τα κέρδη έχουν ανοίξει 
τη συζήτηση γύρω από τον λε-
γόμενο «πληθωρισμό της απλη-
στίας», τον πληθωρισμό δηλα-
δή που οφείλεται στο γεγονός 
ότι οι εταιρείες εκμεταλλεύο-
νται την αύξηση του κόστους 
για να ανεβάσουν ακόμα περισ-
σότερο τις τιμές των προϊόντων 
τους. Συχνά, εξουδετερώνοντας 
τις προσπάθειες των κεντρικών 
τραπεζών να τιθασεύσουν τον 
πληθωρισμό υιοθετώντας περι-

οριστική νομισματική πολιτική. 
Η ανάλυση των δύο μη κερδο-
σκοπικών οργανώσεων διαπί-
στωσε ότι 18 εταιρείες τροφί-
μων και ποτών εμφάνισαν κατά 
μέσον όρο περίπου 14 δισ. δο-
λάρια ετησίως σε απροσδόκη-
τα κέρδη το 2021 και το 2022. 
Οι τιμές των τροφίμων αυξή-
θηκαν παγκοσμίως πάνω από 
14% το 2022.

Επιπλέον, 28 φαρμακευτικές 
εταιρείες αποκόμισαν κατά μέ-
σον όρο 47 δισ. δολάρια ετησί-
ως σε απροσδόκητα κέρδη, ενώ 
42 μεγάλες εταιρείες λιανεμπο-
ρίου και σούπερ μάρκετ είχαν 
κατά μέσον όρο υπερκέρδη 28 
δισ. δολαρίων. Εννέα εταιρείες 
αεροδιαστημικής και αμυντι-
κής βιομηχανίας αποκόμισαν 
κατά μέσον όρο 8 δισ. δολάρια 
σε απροσδόκητα κέρδη.

Η Κέιτι Τσακραμπόρτι, στέ-
λεχος της Oxfam, επανέλαβε το 
αίτημα για την επιβολή έκτα-
κτων φόρων στα απροσδόκητα 
κέρδη των επιχειρήσεων. Οπως 
υπογράμμισε, «αυτά τα υπερ-

κέρδη που εντυπωσιάζουν, όχι 
μόνον είναι αδικαιολόγητα από 
ηθικής απόψεως αλλά βλέπουμε 
όλο και περισσότερες ενδείξεις 
πως προέρχονται από την τακτι-
κή των επιχειρήσεων να αυξά-
νουν τις τιμές δίνοντας ώθηση 
στον πληθωρισμό».

Το αποτέλεσμα, πρόσθεσε, εί-
ναι να έχουν περιέλθει σε δεινή 
θέση «εκατομμύρια άνθρωποι 
σε όλον τον κόσμο που αγωνίζο-
νται να αντεπεξέλθουν στα έξο-
δα, να πληρώσουν τους λογαρια-
σμούς τους και να διασφαλίσουν 
τροφή για τις οικογένειές τους».

∆ιευκρίνισε, μάλιστα, πως τα 
υπερκέρδη 18 εταιρειών τρο-
φίμων και ποτών είναι υπερδι-
πλάσια του ποσού που απαιτεί-
ται για να καλυφθεί το έλλειμμα 
στη βοήθεια προς τις χώρες της 
Ανατολικής Αφρικής, δηλαδή 
του ποσού με το οποίο θα μπο-
ρούσαν να βοηθηθούν δεκάδες 
εκατομμύρια άνθρωποι στη μαύ-
ρη ήπειρο που τώρα κινδυνεύ-
ουν από το φάσμα της πείνας. 

Η εκτίναξη των κερδών στον ενεργειακό κλάδο είχε ως αποτέλεσμα να ενταχθούν στην κατηγορία των δισεκα-
τομμυριούχων άλλοι 96 άνθρωποι, οι οποίοι ελέγχουν συνολικό πλούτο σχεδόν 432 δισ. δολαρίων, δηλαδή περί-
που 50 δισ. δολάρια περισσότερο σε σύγκριση με τον Απρίλιο του περασμένου έτους.

Τα συνολικά κέρδη 
τους κατά το 2021 
και 2022 ήταν 89% 
υψηλότερα από
τον μέσο όρο της 
περιόδου 2017-2020.

Υπερκέρδη 1 τρισ. δολ. για τις 722
μεγαλύτερες εταιρείες του κόσμου
Εκτίναξη κερδών σε ομίλους ενέργειας, τροφίμων, φαρμακευτικές και τράπεζες

ΑΝΑΛΥΣΗ
Του ΤΟΥΓΚΤΣΕ ΟΖΣΟΪ / BLOOMBERG

Οι ξένοι επενδυτές επιστρέφουν 
στους τουρκικούς τίτλους με την 
ελπίδα πως η νέα κυβέρνηση και 
το νέο οικονομικό επιτελείο της 
θα στραφούν σε πιο ορθόδοξες 
οικονομικές πολιτικές. Ετσι, στη 
διάρκεια του περασμένου μη-
νός, ξένα κεφάλαια αγόρασαν 
τουρκικές μετοχές με τον ταχύ-
τερο ρυθμό των τελευταίων 31 
μηνών. Οι ξένοι επενδυτές αγό-
ρασαν συγκεκριμένα τουρκικές 
μετοχές αξίας 1,1 δισ. δολ., σύμ-
φωνα με στοιχεία της Τράπεζας 
της Τουρκίας που επεξεργάστη-
κε το Bloomberg. Πρόκειται για 
τις μεγαλύτερες εισροές ξένου 

κεφαλαίου που έχουν καταγρα-
φεί από τον Νοέμβριο του 2020 
μέσα σε διάστημα ενός μηνός.

Οι εισροές αυτές αντανακλούν 
την ελπίδα των επενδυτών πως η 
χώρα θα πραγματοποιήσει στρο-
φή 180 μοιρών στην πολιτική 
της. Μια ελπίδα που έχει ανα-
πτερωθεί από τη στιγμή που ο 
Τούρκος πρόεδρος ανέθεσε την 
ευθύνη για τα οικονομικά της 
χώρας σε δύο πρώην στελέχη 
τραπεζών της Γουόλ Στριτ, τον 
Μεχμέτ Σιμσέκ και τη Χαφιζέ 
Ερκάν. Επικρατεί, όμως, μια αί-
σθηση ότι το σενάριο το έχουμε 
ξαναδεί, μια αίσθηση ενός déjà 
vu. Η τελευταία φορά που οι ξέ-
νοι επενδυτές επέστρεψαν στους 
τουρκικούς τίτλους ήταν στα τέ-
λη του 2020, όταν ο Ερντογάν δι-
όρισε τον Νατσί Αγκμπάλ επικε-
φαλής της κεντρικής τράπεζας, 

έναν οικονομολόγο που έχαιρε 
της εμπιστοσύνης της αγοράς, 
και αιφνιδίασε έτσι με τη στροφή 
του σε πιο ορθόδοξη πολιτική. 
Η εμπιστοσύνη των επενδυτών 
ανακτήθηκε μεν αλλά κράτησε 
λίγο. Ο Ερντογάν απέλυσε τον 
Αγκμπάλ τέσσερις μήνες μετά.

Οι εισροές κεφαλαίων που ση-
μειώθηκαν τον περασμένο μή-
να οδήγησαν τον δείκτη Borsa 
Instanbul 100 του χρηματιστη-
ρίου της Κωνσταντινούπολης σε 
συνολική άνοδο 18%. Με όρους 
δολαρίου, όμως, οι τουρκικές με-
τοχές έχουν υποχωρήσει 6,2%, 
ενώ η λίρα εξακολουθεί να δι-
ολισθαίνει καθώς η κεντρική 
τράπεζα περιόρισε δραστικά 
τις παρεμβάσεις της στην αγορά 
συναλλάγματος. Τόσο ο Σιμσέκ 
όσο και η Ερκάν έχουν ταχθεί 
υπέρ των σταδιακών μεταβολών 
πολιτικής και η πρώτη αύξηση 
επιτοκίων ήταν μικρότερη των 
προσδοκιών. Ωστόσο, οι εισροές 
του Ιουνίου καταδεικνύουν πως 
οι ξένοι επενδυτές είναι έτοιμοι 
να καλωσορίσουν την κίνησή 
τους ως ένα «πρώτο βήμα» στη 
σωστή κατεύθυνση. Η σταδια-
κή στροφή σε μια κανονική νο-
μισματική πολιτική «αντανακλά 
την πρόθεση των αρχών να επι-
στρέψουν σε ένα περιβάλλον πιο 
ορθόδοξων πολιτικών, που τονώ-
νουν και την εμπιστοσύνη των 
επενδυτών», επισημαίνει σχετι-
κά ο Σεμπαστιάν Κάφελντ, δια-
χειριστής επενδύσεων χαρτοφυ-
λακίου στην DWS Investment. 
Και όπως τονίζει ο ίδιος, ακόμη 
και μια κάπως διστακτική αρχή 
«εγκαινιάζει την επιστροφή σε 
πιο συμβατικές οικονομικές πο-
λιτικές». Στο μεταξύ, μέσα στην 
εβδομάδα η HSBC αναβάθμισε τη 
σύστασή της υπέρ της αγοράς 
τουρκικών μετοχών. Παράλλη-
λα εξέφρασε την εκτίμηση πως 
οι σταδιακές αλλαγές πολιτικής 
ενδέχεται να καταστήσουν τους 
τουρκικούς τίτλους πιο ελκυστι-
κούς για τους ξένους επενδυτές, 
καθώς τους διευκολύνουν να επι-
λέξουν τις τοποθετήσεις τους.

Στη διάρκεια
του περασμένου 
μηνός, ξένα κεφάλαια 
αγόρασαν τουρκικές 
μετοχές με τον 
ταχύτερο ρυθμό
των τελευταίων
31 μηνών.

Επενδύουν ξανά 
στην Τουρκία, αλλά 
δεν έχουν πεισθεί...

O δείκτης Borsa Istanbul 100 του χρηματιστηρίου της Κωνσταντινούπολης 
σημείωσε άνοδο 18% τον περασμένο μήνα.

Στελέχη της Σίλικον Βάλεϊ, πα-
ράγοντες της αγοράς και «γκου-
ρού» των νέων τεχνολογιών 
προειδοποιούν εδώ και καιρό 
για τους κινδύνους που εγκυμο-
νεί η τεχνητή νοημοσύνη (ΑΙ) 
για την ανθρωπότητα – από τον 
τρόπο ζωής και εργασίας, μέχρι 
την επικοινωνία. Η μεγαλύτερη 
ανησυχία παραμένει ότι η τε-
χνητή νοημοσύνη θα «εξαφανί-
σει» θέσεις εργασίας. Ηδη έχει 
συνδεθεί με απολύσεις και μάλι-
στα στον κλάδο που τη «γέννη-
σε», έναν κλάδο στον οποίο οι 
εργαζόμενοι έμοιαζαν μέχρι σή-
μερα άτρωτοι, την τεχνολογία.

Ενας μικρός αλλά αυξανόμε-
νος αριθμός εταιρειών τεχνολο-
γίας αποδίδει πλέον στην τε-
χνητή νοημοσύνη απολύσεις 
εργαζομένων. Η Chegg, μια αμε-
ρικανική εταιρεία τεχνολογικής 
εκπαίδευσης, αποκάλυψε πρό-
σφατα ότι περιορίζει το 4% του 
εργατικού δυναμικού της, ή πε-
ρίπου 80 υπαλλήλους, «για να 
μπορέσει να εκτελέσει καλύτερα 
τη στρατηγική της σε σχέση με 
την τεχνητή νοημοσύνη και να 
δημιουργήσει μακροπρόθεσμη, 

βιώσιμη αξία για τους φοιτητές 
και τους επενδυτές της». Ο δι-
ευθύνων σύμβουλος της IBM, 
Aρβίντ Κρίσνα, σε συνέντευ-
ξή του στο Bloomberg δήλωσε 
ότι η εταιρεία θα σταματήσει 
τις προσλήψεις για θέσεις που 
θα μπορούσαν να αντικαταστα-
θούν από τεχνητή νοημοσύνη 
τα επόμενα χρόνια. Και στο τέ-

λος Απριλίου η υπηρεσία αποθή-
κευσης αρχείων Dropbox ανα-
κοίνωσε ότι «ψαλιδίζει» περίπου 
το 16% του εργατικού δυναμι-
κού της, ή περίπου 500 άτομα, 
επικαλούμενη επίσης την τε-
χνητή νοημοσύνη.

Συνολικά η τεχνητή νοημο-
σύνη (AI) κόστισε σε αρκετές 

χιλιάδες ανθρώπους τη δουλειά 
τους μόνο τον μήνα Μάιο. Στη 
μηνιαία έκθεσή της η εταιρεία 
Challenger, Gray & Christmas 
αναφέρει ότι οι εργοδότες των 
ΗΠΑ ανέφεραν την τεχνητή 
νοημοσύνη ως αιτία για 3.900 
απολύσεις, νούμερο που αντι-
στοιχεί περίπου στο 4,9% των 
περικοπών θέσεων εργασίας του 
Μαΐου. Ολες αυτές οι περικοπές 
σημειώθηκαν στον τεχνολογι-
κό τομέα.

Η Σίλικον Βάλεϊ πρωτοστα-
τεί λοιπόν στην ανάπτυξη της 
τεχνητής νοημοσύνης, προσφέ-
ρει όμως παράλληλα μια πρώτη 
ματιά στον τρόπο προσαρμογής 
των επιχειρήσεων στα νέα ερ-
γαλεία. Με άλλα λόγια, η ΑΙ δεν 
«εξαφανίζει» απαρχαιωμένες δε-
ξιότητες από τη μια μέρα στην 
άλλη, όπως φοβούνται πολλοί, 
αλλά αναγκάζει τις εταιρείες να 
αλλάξουν στρατηγική. 

Οι απολύσεις λόγω ΑΙ ση-
μειώνονται εν μέσω ευρύτε-
ρων περικοπών στον κλάδο της 
τεχνολογίας. Πολλές εταιρείες 
προσαρμόζονται εκ νέου σε ένα 
αβέβαιο οικονομικό περιβάλ-

λον και μειώνουν τα επίπεδα 
ζήτησης για ψηφιακές υπηρε-
σίες τρία και πλέον χρόνια μετά 
την πανδημία. Στη μέχρι τώρα 
διάρκεια του 2023, 212.294 ερ-
γαζόμενοι στον κλάδο της τε-
χνολογίας απολύθηκαν, σύμ-
φωνα με στοιχεία του Layoffs.
fyi, ξεπερνώντας τους 164.709 
που καταγράφηκαν το 2022. 
Στη σκιά αυτών των μαζικών 
απολύσεων, η βιομηχανία της 
τεχνολογίας έχει επίσης κατα-
κλυστεί από τον «πυρετό» της 
τεχνητής νοημοσύνης και έχει 
επενδύσει πολλά σε ταλέντα και 
τεχνολογία ΑΙ. Τον Ιανουάριο, 
λίγες ημέρες αφότου η Microsoft 
ανακοίνωσε τα σχέδιά της να 
απολύσει 10.000 υπαλλήλους, 
επιβεβαίωσε επίσης ότι πραγ-
ματοποιεί επένδυση «πολλών δι-
σεκατομμυρίων δολαρίων» στην 
OpenAI, την εταιρεία πίσω από 
το ChatGPT. Και τον Μάρτιο, 
στην ίδια επιστολή προς το προ-
σωπικό, ο Mαρκ Ζούκερμπεργκ 
ανακοίνωσε σχέδια για απολύ-
σεις άλλων 10.000 εργαζομένων, 
αλλά και για μεγάλες επενδύσεις 
στην τεχνητή νοημοσύνη. 

Η τεχνητή νοημοσύνη φέρνει
απολύσεις στον κλάδο τεχνολογίας
Για δραστικές αλλαγές στην εργασία προειδοποιούν στελέχη της Σίλικον Βάλεϊ

Μόνο στη διάρκεια 
του Μαΐου η τεχνητή 
νοημοσύνη (AI) 
κόστισε σε αρκετές 
χιλιάδες ανθρώπους 
τη δουλειά τους.
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Μεγάλες εταιρείες που παρέμει-
ναν στη Ρωσία μετά την έναρξη 
του πολέμου στην Ουκρανία, σε 
πείσμα των δυτικών κυρώσεων, 
κατέγραψαν έσοδα εκατοντάδων 
δισεκατομμυρίων δολαρίων, σύμ-
φωνα με μια νέα έκθεση που είδε 
το φως της δημοσιότητας. Μετά 
την πλήρους κλίμακας εισβολή 
της Μόσχας τον Φεβρουάριο του 
2022, δεκάδες διεθνείς κολοσσοί 
αποχώρησαν από τη Ρωσία για 
να προστατεύσουν τη φήμη τους 
ή να θωρακίσουν τις δραστηριό-
τητές τους, εκείνες ωστόσο που 
παρέμειναν πλήρωσαν δισεκα-
τομμύρια δολάρια στο Κρεμλίνο 
σε φόρους επί των εσόδων τους. 

Το Business of Staying, μια 
έκθεση με την υπογραφή της 
ομάδας-ομπρέλας της κοινωνί-
ας των πολιτών B4Ukraine και 
της Σχολής Οικονομικών του Κι-
έβου, διαπίστωσε ότι οι παγκό-
σμιες εταιρείες άντλησαν έσοδα 
214 δισ. δολαρίων το 2022 μόνο 
μέσω των ρωσικών επιχειρήσε-
ών τους, καταβάλλοντας φόρους 
ύψους 3,5 δισ. δολ. για τα κέρδη 
τους. Αλλά αυτά τα στοιχεία είναι 
«μόνο η κορυφή του παγόβου-
νου και πιθανότατα μια σημα-
ντική υποτίμηση του συνολικού 
λογαριασμού», σύμφωνα με την 
έκθεση. Και αυτό επειδή οι φό-
ροι που καταβάλλονται στους 
μισθούς των εργαζομένων ή με 
τη μορφή ΦΠΑ δεν περιλαμβά-
νονται στα στοιχεία.

Οι εν λόγω εταιρείες θησαύ-
ρισαν εν μέσω πολέμου, παρά 
τις προσπάθειες της Ευρωπα-
ϊκής Ενωσης να περιορίσει τα 
έσοδα του Κρεμλίνου «περνώ-
ντας» 11 πακέτα κυρώσεων από 
την αρχή του πολέμου. Ενώ το 
μεγαλύτερο μέρος των εσόδων 
κατέληξε σε αμερικανικές εται-
ρείες, οι εταιρείες με έδρα την 

Ε.Ε. εξακολουθούσαν να κερδί-
ζουν περίπου 75,2 δισ. δολ. το 
2022, πληρώνοντας στη ρωσική 
κυβέρνηση σχεδόν 600 εκατ. δο-
λάρια σε φόρους, σύμφωνα με 
την έκθεση. Ολα αυτά τα χρή-
ματα, υποστηρίζει η έκθεση, 
χρηματοδοτούν την πολεμική 
μηχανή της Ρωσίας. «Αυτά τα 
νέα δεδομένα αποκαλύπτουν 
ότι η επιχείρηση παραμονής στη 
Ρωσία ήταν εξαιρετικά προσο-
δοφόρα για αρκετές εταιρείες 
που επέλεξαν να μείνουν. Ακό-
μη πιο ανησυχητικό είναι το 
γεγονός ότι αυτές οι εταιρείες 
έχουν πληρώσει δισεκατομμύ-
ρια δολάρια στο Κρεμλίνο, ενώ 
ο Πούτιν διεξάγει έναν φρικτό 
και απρόκλητο πόλεμο». Η έκ-
θεση διαπίστωσε ότι η καπνοβι-
ομηχανία Philip Morris είχε τα 
περισσότερα έσοδα πέρυσι, με 
7,9 δισ. δολ., και πλήρωσε 206 

εκατ. δολ. σε φόρους κερδών 
στη ρωσική κυβέρνηση. Ακο-
λουθεί η ανταγωνίστρια Japan 
Tobacco International (JTI). Ενα 
άλλο γνωστό όνομα είναι ο γίγα-
ντας τροφίμων Danone, ο οποίος 
κατέγραψε έσοδα περίπου 3 δισ. 
δολ., σύμφωνα με τα ευρήματα 
της έκθεσης. Η Danone το αμφι-
σβήτησε, επικαλούμενη την ετή-
σια έκθεσή της που δείχνει ότι 
οι καθαρές πωλήσεις από τη Ρω-
σία το 2022 ανήλθαν συνολικά 
σε 1,39 δισ. ευρώ. Η έκθεση δια-
πίστωσε επίσης ότι η Pepsi κέρ-
δισε περίπου 4,6 δισ. δολάρια.

Στα 214 δισ. δολ. τα έσοδα
εταιρειών της Δύσης
που έμειναν στη Ρωσία

Το 2022 κατέβαλαν 
φόρους ύψους 
3,5 δισ. δολ. 
για τα κέρδη τους.

Ο κλάδος των εταιρειών τεχνολο-
γίας λατρεύει τις ιστορίες με τις 
νεοφυείς που ξεκίνησαν σε ένα 
γκαράζ. Από τη Hewlett-Packard 
έως την Google, ιστορίες εταιρει-
ών που ξεκίνησαν έτσι και εξε-
λίχθηκαν σε κολοσσούς έχουν 
εμπνεύσει γενιές επιχειρηματι-
ών. Ισως όμως αυτές οι ιστορί-
ες που ενέπνευσαν τόσους, να 
ανήκουν πια στο παρελθόν. Και 
ο λόγος είναι ο τεράστιος όγκος 
χρημάτων και υπολογιστικής δύ-
ναμης που χρειάζονται οι νεοφυ-
είς για να προχωρήσουν με την 
καυτή τεχνολογία του σήμερα, 
την τεχνητή νοημοσύνη (ΤΝ) 
που χρησιμοποιείται σε εφαρ-
μογές όπως στο ChatGPT και 
στο Google Bard. 

Το 2019 οι Αϊντάν Γκομέζ 
και Νικ Φροστ έφυγαν από την 
Google για να δημιουργήσουν 
την Cohere, τη δική τους νεο-
φυή Τ.Ν. στο Τορόντο, και να 
ανταγωνιστούν τον πρώην ερ-
γοδότη τους. Αρκετούς μήνες 
αργότερα, όμως, επέστρεψαν 
στην Google και της ζήτησαν 
να τους πουλήσει την τεράστια 
υπολογιστική δύναμη που χρει-
άζονταν για την κατασκευή της 
δικής τους τεχνολογίας Τ.Ν. Και 
όταν ο διευθύνων σύμβουλος 
της Google, Σουντάρ Πιτσάι, 
ενέκρινε προσωπικά το αίτημά 
τους, ο τεχνολογικός κολοσσός 
τους έδωσε αυτό που χρειάζο-
νταν. Οπως επισημαίνει ο Ντέι-
βιντ Κατζ, συνεργάτης της Radi-
cal Ventures που υπήρξε πρώτος 
επενδυτής στην Cohere, «αυτή 
είναι η κατάσταση, οι εταιρείες 
όπως οι Google, Microsoft και 
Amazon ελέγχουν τους μικρο-
επεξεργαστές, έχουν την υπο-
λογιστική δύναμη με την οποία 
ελέγχουν την κατάσταση και εί-
ναι αυτοί που επιλέγουν ποιος θα 
την αποκτήσει». Είναι δύσκολο 
να δημιουργηθεί μια νεοφυής 

Τ.Ν. που θα ανοίξει νέους δρό-
μους χωρίς τη στήριξη των κο-
λοσσών, καθώς αυτοί ελέγχουν 
τα ευρύτατα κέντρα δεδομένων 
που μπορούν να κινήσουν τα 
συστήματα Τ.Ν. Ετσι οι γίγαντες 
της βιομηχανίας βρίσκονται στη 
θέση του οδηγού ξανά σε αυτό 
που για πολλούς ειδικούς είναι η 
σημαντικότερη στροφή του κλά-
δου εδώ και πολλές δεκαετίες. 

Προσφάτως η OpenAI, η νε-
οφυής που βρίσκεται πίσω από 
την εφαρμογή ChatGPT, πήρε 
10 δισ. δολ. από τη Microsoft 
και τα περισσότερα από αυτά τα 
επιστρέφει σε αυτή, δεδομένου 
ότι την πληρώνει για τον χρόνο 
που χρησιμοποιεί τα συστήματά 
της. Οι επίδοξοι ανταγωνιστές 
δεν μπορούν να φτάσουν την 
OpenAI, εκτός κι αν διασφαλί-
σουν ανάλογο όγκο υπολογιστι-
κής δύναμης. Η Cohere άντλησε 
προσφάτως 270 εκατ. δολ., που 
έφτασαν τη συνολική χρημα-
τοδότησή της σε άνω των 440 
εκατ. δολ. Θα τα χρησιμοποιήσει 
για να αγοράσει υπολογιστική 
δύναμη από εταιρείες συναφείς 
με την Google. 

Αλλες νεοφυείς του είδους 
έχουν προχωρήσει σε ανάλογες 
συμφωνίες, όπως η Anthropic, 
εταιρεία της Silicon Valley που 

ιδρύθηκε το 2021 από μια ομά-
δα ερευνητών, πρώην στελε-
χών της OpenAI. Η Character.
AI ιδρύθηκε από δύο κορυφαί-
ους ερευνητές της Google και 
η Inflection AI από ένα πρώην 
στέλεχος της Google. Την περα-
σμένη εβδομάδα, η Inflection AI 
άντλησε 1,3 δισ. δολ., τα οποία 
έφτασαν τη συνολική χρηματο-
δότησή της στο 1,5 δισ. δολ. Στο 
μεταξύ, ο διευθύνων σύμβουλος 
της Microsoft, Σάτια Ναντέλα, 
δήλωσε πως η συμφωνία της 
εταιρείας του με την OpenAI εί-
ναι το είδος της αμοιβαία επωφε-
λούς σχέσης που καλλιεργεί εδώ 
και χρόνια με μικρότερους αντα-
γωνιστές της. Μιλώντας στις αρ-
χές του έτους στους New York 
Times τόνισε πως εξελίχθηκε 
«σε μια εταιρεία που σχημάτιζε 
πάντα τέτοιου είδους συμμαχίες 
με άλλες εταιρείες». 

«Επικίνδυνη και ανεύθυνη» είναι 
η μείωση της παραγωγής πετρε-
λαίου και φυσικού αερίου αυτή 
την περίοδο, δήλωσε ο διευθύ-
νων σύμβουλος της Shell, Ουαέλ 
Σάουαν. Στο πλαίσιο συνέντευ-
ξής του στο BBC υποστήριξε ότι 
ο κόσμος εξακολουθεί να χρειά-
ζεται «απεγνωσμένα» τα ορυκτά 
καύσιμα, καθώς τα βήματα προς 
την πράσινη μετάβαση γίνονται 
με πολύ αργούς ρυθμούς. 

Ο Σάουαν προειδοποίησε πα-
ράλληλα πως η αυξημένη ζήτη-
ση από την Κίνα, μετά την άρση 
των υγειονομικών μέτρων στην 
αρχή του έτους, καθώς και το σε-
νάριο ενός κρύου χειμώνα στην 
Ευρώπη ενδέχεται να ανεβάσουν 
ξανά τις τιμές ενέργειας και τους 
λογαριασμούς ρεύματος.

Η στάση του Σάουαν έχει 
προκαλέσει έντονες αντιδρά-
σεις σε ειδήμονες του κλίματος, 
οι οποίοι υποστήριξαν ότι το 
σχέδιο της Shell για συνέχιση 
της πετρελαιοπαραγωγής στο 
τρέχον επίπεδο μέχρι το 2030 
είναι λάθος επιλογή. 

Ενδεικτικά, η Εμιλι Σούκ-
μπουργκ, καθηγήτρια στο Πα-
νεπιστήμιο του Κέμπριτζ που 
εξειδικεύεται στο κλίμα, σχολί-
ασε ότι εταιρείες όπως η Shell 
θα έπρεπε να εστιάζουν στην 
επιτάχυνση της πράσινης με-
τάβασης «αντί να προσπαθούν 
να πείσουν ότι οι πιο ευάλωτοι 
στην κοινωνία εξυπηρετούνται 
καλύτερα παρατείνοντας την 
κατανάλωση πετρελαίου και φυ-
σικού αερίου». Επίσης, ο επικε-
φαλής του ΟΗΕ, Αντόνιο Γκου-
τέρες, τόνισε πρόσφατα ότι οι 
επενδύσεις σε νέα παραγωγή 
πετρελαίου και φυσικού αερίου 
είναι μια «οικονομική και ηθική 
τρέλα». «Με όλο τον σεβασμό, 

διαφωνώ», είπε ο Σάουαν στο 
BBC. «Αυτό που θα ήταν επι-
κίνδυνο και ανεύθυνο είναι η 
μείωση της παραγωγής, καθώς 
το κόστος ζωής, όπως είδαμε 
πέρυσι, θα αρχίσει να αυξάνε-
ται πάλι», προσέθεσε. Προκει-
μένου να επιτευχθεί ο στόχος 
της Συμφωνίας των Παρισίων, 
η Κομισιόν παρουσίασε πέρυ-

σι το νέο «Green Deal», το σχέ-
διο με το οποίο επιταχύνονται 
η πράσινη μετάβαση και η απε-
ξάρτηση του ευρωπαϊκού μπλοκ 
από τα ρωσικά ορυκτά καύσιμα. 

Εκτός της Ε.Ε., όμως, πολλές 
είναι οι χώρες που δεν έχουν τις 
κατάλληλες υποδομές ώστε να 
προχωρήσουν σε πιο βιώσιμες 
μορφές ενέργειας. Ο Σάουαν ση-
μείωσε ότι ο έντονος ανταγωνι-
σμός για διασφάλιση φυσικού 
αερίου πέρυσι παραγκώνισε τις 
φτωχότερες χώρες, όπως το Πα-
κιστάν και το Μπανγκλαντές, οι 
οποίες δεν κατάφεραν να αγορά-
σουν επαρκή αποθέματα. 

«Πήραν LNG από αυτές τις χώ-
ρες και τα παιδιά έπρεπε να δου-
λεύουν και να διαβάζουν υπό το 
φως των κεριών», δήλωσε. «Εάν 
θέλουμε να κάνουμε τη μετάβα-
ση, δεν πρέπει να λειτουργεί μό-
νο για ένα μέρος του κόσμου», 
συμπλήρωσε. 

Από την πλευρά της η Κλερ 
Φισόν, μία εκ των υπευθύνων 
για το τμήμα κλιματικής πολι-
τικής στην Climate Analytics, 
επισήμανε στο BBC πως «η ιδέα 
ότι πρόκειται για επιλογή μετα-
ξύ του εθισμού μας στα ορυκτά 
καύσιμα και μιας καθημερινό-
τητας υπό το φως των κεριών 
είναι μια τεράστια παρανόηση 
της πραγματικότητας, καθώς 
γνωρίζουμε ότι οι ΑΠΕ είναι κα-
θαρότερες, φθηνότερες και κα-
λύτερες για τη δημόσια υγεία». 

Ο επικεφαλής της ∆ιεθνούς 
Υπηρεσίας Ενέργειας (IEA), Φα-
τίχ Μπιρόλ, δήλωσε πρόσφατα 
ότι «εάν οι κυβερνήσεις παίρ-
νουν στα σοβαρά την κλιμα-
τική κρίση, δεν μπορεί να 
υπάρξουν νέες επενδύσεις σε 
πετρέλαιο, φυσικό αέριο και 
άνθρακα από εδώ και πέρα». 

Η OpenAI, η νεοφυής που βρίσκεται πίσω από την εφαρμογή ChatGPT, πήρε 10 δισ. δολ. από τη Microsoft 
και τα περισσότερα από αυτά τα επιστρέφει σε αυτή, δεδομένου ότι την πληρώνει για τον χρόνο που χρησιμο-
ποιεί τα υπολογιστικά συστήματά της. 

R
EU

TE
R

S
 

Του ΚΕΪΝΤ ΜΕΤΖ
THE NEW YORK TIMES 

Aπαραίτητα 
τα ορυκτά καύσιμα, 
καθώς η πράσινη 
μετάβαση εξελίσσεται 
αργά, λέει ο CEO 
της Shell. 

Σχεδόν ένα στα 10 ρολόγια πολυ-
τελείας είναι πλαστό, σύμφωνα 
με την εταιρεία Watchfinder & 
Cο., που εμπορεύεται μεταχει-
ρισμένα ρολόγια από το 2002, 
ενώ οι απομιμήσεις γίνονται όλο 
και πιο εξελιγμένες, με αποτέ-
λεσμα να εντοπίζονται δύσκο-
λα, ακόμη και από ειδήμονες. 
Περίπου η μισή αγορά κατα-
κλύζεται από Rolex «μαϊμού», 
σύμφωνα με τον διευθύνοντα 
σύμβουλο της εταιρείας, Αριέν 
βαν ντε Βαλ. «Η Rolex είναι η 
πιο δημοφιλής μάρκα ρολογιών 
πολυτελείας και έχει την υψηλό-
τερη ζήτηση, ως εκ τούτου είναι 
εκείνη που αντιγράφεται πιο συ-
χνά», δήλωσε. Προηγουμένως, 
οι εργαζόμενοι στη Watchfinder 
ήταν σε θέση να αναγνωρίσουν 
περίπου το 80% των απομιμή-
σεων μόνο «με το μάτι», λέει ο 
Ντε Βαλ στο Bloomberg. Τώρα 
αυτό το ποσοστό έχει πέσει σε 
μόλις 20%, αφού τα αντίγραφα 
γίνονται διαρκώς πιο πειστικά. 
Πλέον πρέπει να πραγματοποι-
ούν πιο λεπτομερείς ελέγχους, 
όπως το άνοιγμα των καπακιών 
των ρολογιών και τον έλεγχο 
των μηχανισμών για να εντο-
πίσουν τις απομιμήσεις υψη-
λής ποιότητας. ∆εν είναι όμως 
μόνον η Rolex που εμφανίζε-
ται στην αγορά των αντιγρά-
φων. «Υπάρχουν αντίγραφα ή 
κλωνοποιημένα ρολόγια πολύ 
υψηλής ποιότητας, όλων των 
μεγάλων πολυτελών εμπορικών 
σημάτων», εξηγεί ο Ντε Βαλ. Η 
αγορά των πολυτελών ρολογιών 
έχει υποχωρήσει τον τελευταίο 
χρόνο, καθώς η παγκόσμια οι-
κονομία επιβραδύνεται και οι 
πλούσιοι αγοραστές σφίγγουν 
το ζωνάρι. Ο δείκτης Subdial 
Watch του Bloomberg, ο οποίος 
παρακολουθεί τα 50 ρολόγια με 

τις περισσότερες συναλλαγές, 
έχει υποχωρήσει σχεδόν 20% 
από τον περασμένο Ιούνιο. Για 
παράδειγμα, η τιμή ενός μετα-
χειρισμένου Audemars Piguet 
Royal Oak «Jumbo» μειώθηκε 
κατά περισσότερο από 35% τον 
τελευταίο χρόνο και τώρα πω-
λείται κατά μέσον όρο 71.692 
δολάρια. Τα πλαστά ή αντίγρα-
φα ρολόγια πολυτελείας αποτε-
λούν ένα αυξανόμενο πρόβλημα 
στη δευτερογενή αγορά ρολο-
γιών, αξίας 25 δισ. ευρώ ετησί-
ως, με ορισμένες απομιμήσεις 
να ξεγελούν ακόμη και τους πιο 
ειδικούς. Η Omega, μέρος της 
Swatch Group AG, ανακοίνωσε 
τον περασμένο μήνα ότι τρεις 
πρώην υπάλληλοι συμμετείχαν 
σε εγκληματική συνωμοσία για 

την πώληση ενός «Φρανκενστά-
ιν» Omega Speedmaster, από 
αυθεντικά εξαρτήματα vintage 
ρολογιών. Το ρολόι πουλήθηκε 
σε δημοπρασία το 2021 για πε-
ρισσότερα από 3 εκατομμύρια 
δολάρια, την υψηλότερη τιμή 
που έχει καταβληθεί ποτέ για 
ρολόι Omega. Αγοραστής ήταν 
η ίδια η εταιρεία και δήλωσε ότι 
έπεσε θύμα εγκληματικής συ-
νωμοσίας. Πέρυσι, η Rolex ξε-
κίνησε ένα πρόγραμμα που πι-
στοποιεί την αυθεντικότητα των 
μεταχειρισμένων ρολογιών που 
πωλούνται μέσω εξουσιοδοτη-
μένων αντιπροσώπων.

Από πλαστά ρολόγια
πολυτελείας έχει
πλημμυρίσει η αγορά

Οι κολοσσοί τεχνολογίας «ελέγχουν»
τις startups τεχνητής νοημοσύνης 

«Επικίνδυνη η μείωση της πετρελαιοπαραγωγής» 

Μέσω χρηματοδοτήσεων και της τεράστιας υπολογιστικής δύναμης που κατέχουν 

Οι απομιμήσεις γίνονται 
όλο και πιο εξελιγμένες, 
με αποτέλεσμα να εντο-
πίζονται δύσκολα, ακό-
μη και από ειδήμονες.

H αυξημένη ζήτηση από την Κίνα και το ενδεχόμενο ενός κρύου χει-
μώνα στην Ευρώπη μπορούν να αυξήσουν ξανά τις τιμές ενέργειας και 
τους λογαριασμούς ρεύματος, προειδοποίησε ο διευθύνων σύμβουλος 
της Shell, Ουαέλ Σάουαν. 

Οι Google, Microsoft 
και Amazon ελέγχουν 
τα ευρύτατα κέντρα 
δεδομένων που 
μπορούν να κινή-
σουν τα συστήματα 
της νέας τεχνολογίας. 
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Συνωστισμός επενδυτών για «χρυσή βίζα» 
3.900 νέες αιτήσεις το α΄ πεντάμηνο,  1 δισ. ευρώ οι αγοραπωλησίες ακινήτων, καθυστερούν οι εγκρίσεις λόγω όγκου

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Αγοραπωλησίες ακινήτων συνολι-
κής αξίας 975 εκατ. ευρώ έχουν
σημειωθεί κατά το φετινό πρώτο
πεντάμηνο του έτους, από επεν-
δυτές τρίτων χωρών που ενδια-
φέρονται να αποκτήσουν άδεια
παραμονής μέσω του προγράμμα-
τος «χρυσή βίζα». 

Πρόκειται για σχεδόν τριπλάσιο
ποσό σε σχέση με το αντίστοιχο
περυσινό διάστημα, όταν είχαν
επενδυθεί 361 εκατ. ευρώ. Αυτή
η αύξηση της τάξεως του 170%
προκύπτει με βάση τα αιτήματα
που έχουν υποβληθεί στο υπ. Με-
τανάστευσης και Ασύλου για τη
χορήγηση αρχικών αδειών μόνιμου
επενδυτή. Ειδικότερα, ο συνολικός
αριθμός των αιτήσεων ανέρχεται
σε 3.900, έναντι 1.444 κατά το πε-
ρυσινό πρώτο πεντάμηνο του
έτους. 

Εν τω μεταξύ, η κορύφωση του
επενδυτικού «ρεύματος» προς την
ελληνική αγορά έχει αρχίσει να
γεννάει καθυστερήσεις στις εγ-
κρίσεις από τις αρμόδιες υπηρεσίες.
Σήμερα οι εκκρεμείς άδειες μόνι-
μου επενδυτή ανέρχονται σε 5.444.
Αν προστεθούν οι συγγενείς των
επενδυτών αλλά και οι ανανεώσεις
προγενέστερων αδειών, ο συνο-
λικός αριθμός των εκκρεμοτήτων
ανέρχεται σε 17.742 άδειες. Μόνο
κατά τη διάρκεια του τελευταίου
12μήνου (Μάιος 2022 - Μάιος 2023)
έχουν υποβληθεί 8.351 αιτήματα
χορήγησης αρχικών αδειών και
ανανεώσεις, εκ των οποίων έχει
εκδοθεί μόλις το 35%. 

Αυτό το γεγονός επιβεβαιώνουν
και παράγοντες της αγοράς. Οπως
σημειώνει στην «Κ» ο κ. Αλέξαν-
δρος Ρισβάς, επικεφαλής του δι-

κηγορικού γραφείου Ρισβάς & Συ-
νεργάτες, που ειδικεύεται στον
τομέα της επενδυτικής μετανά-
στευσης, «πράγματι έχουν αυξηθεί
οι καθυστερήσεις. Μέχρι πρόσφα-
τα οι εγκρίσεις χορηγούνταν σε
1-2 μήνες. Πλέον απαιτούνται του-
λάχιστον τρεις μήνες, γεγονός που
οφείλεται στον υπερτριπλασιασμό
του όγκου των αιτήσεων». 

Σημειωτέον ότι ήδη έχει αυξηθεί
ο ρυθμός των εγκρίσεων, καθώς
κατά το πρώτο πεντάμηνο οι εκ-
δοθείσες άδειες (για νέους επεν-
δυτές) ανέρχονται σε 1.938, από
777 κατά το αντίστοιχο περυσινό
διάστημα. Πρόκειται για μια αύ-
ξηση της τάξεως του 149%. Μόνο
κατά τον φετινό Μάιο χορηγήθη-
καν συνολικά 412 άδειες, από 220
πέρυσι. Εξ αυτών οι 317 αφορού-
σαν νέους επενδυτές, έναντι 169

αδειών που είχαν εγκριθεί κατά
τον αντίστοιχο μήνα του 2022.
Ωστόσο, όπως φαίνεται από τα
σχετικά στοιχεία, ο ρυθμός των
νέων αιτήσεων είναι τέτοιος που
οι υπηρεσίες αδυνατούν να αντα-
ποκριθούν, σε συνδυασμό και με
το γεγονός ότι εκτός από νέους
επενδυτές προστίθενται και οι
ανανεώσεις της «πρώτης γενιάς»
επενδυτών, των οποίων λήγουν
οι πενταετείς άδειες. 

Η φετινή «έκρηξη» της αγοράς
ακινήτων, στο πλαίσιο του προ-
γράμματος «χρυσή βίζα», οφείλεται
στην αλλαγή των όρων και συγ-
κεκριμένα στον επικείμενο διπλα-
σιασμό του ελάχιστου απαιτού-
μενου επενδυτικού ορίου σε
500.000 ευρώ, από 250.000 ευρώ
σήμερα. Αυτή η αλλαγή αφορά το
κέντρο της Αθήνας, τα βόρεια και
τα νότια προάστια, τη Μύκονο,
τη Σαντορίνη και τον Δήμο Θεσ-

σαλονίκης, και προβλέπεται να
ξεκινήσει να ισχύει από την 1η
Αυγούστου, δηλαδή σε μερικές
εβδομάδες από σήμερα. Μέχρι τό-
τε όσοι επενδυτές προλάβουν να
συνάψουν προσύμφωνα αγοράς
ακινήτων εξασφαλίζουν την άδεια
με το χαμηλό όριο των 250.000
ευρώ. Πάντως θα πρέπει να ση-
μειωθεί ότι τις τελευταίες ημέρες
έχει αναπτυχθεί μια φημολογία
στην αγορά περί χορήγησης επι-

πλέον παράτασης (η πρώτη προ-
θεσμία όριζε την αλλαγή του ορίου
από 250.000 σε 500.000 ευρώ στις
αρχές Μαΐου). 

Εκτός από την επικείμενη αλ-
λαγή των όρων του προγράμματος
που έχει ωθήσει πολλούς επενδυ-
τές στο να επιταχύνουν τη λήψη
αποφάσεων και την πραγματοποί-
ηση επενδύσεων στην αγορά ακι-
νήτων, σημαντικό ρόλο έχει δια-
δραματίσει επίσης το ότι η αύξηση

του ορίου αφορά ακριβώς εκείνες
τις περιοχές υψηλής ζήτησης από
ξένους αγοραστές, ιδίως το κέντρο
της Αθήνας και τα νότια προάστια.
Επίσης, η χαλάρωση των ταξιδιω-
τικών περιορισμών των Κινέζων
πολιτών έχει αναζωπυρώσει τη
ζήτηση από τη μεγαλύτερη αγορά
σε ό,τι αφορά το πρόγραμμα «χρυ-
σή βίζα». 

Ενας επιπρόσθετος λόγος έγ-
κειται στη διακοπή του αντίστοι-
χου προγράμματος της Πορτογα-
λίας. Το συγκεκριμένο πρόγραμμα
ήταν ένα από τα πιο επιτυχημένα
στην Ευρωπαϊκή Ενωση, καθώς
ήταν από τα ελάχιστα που προσέ-
φερε και τη δυνατότητα εξασφά-
λισης ιθαγένειας μακροπρόθεσμα
και εφόσον ο επενδυτής πληρούσε
κάποια συγκεκριμένα κριτήρια. Η
πρόσφατη διακοπή του έχει στρέ-
ψει πολλούς ενδιαφερομένους
στην Ελλάδα, ιδίως από τη στιγμή
που ακόμη και σήμερα είναι εφικτή
η εξασφάλιση άδειας με το ποσό
των 250.000 ευρώ, που είναι και
το χαμηλότερο στην Ευρώπη. 

Το βέβαιο είναι ότι οι ξένες
επενδύσεις στην αγορά ακινήτων
και δη το πρόγραμμα «χρυσή βίζα»
είναι πιθανό να καταγράψουν και
νέο ιστορικό υψηλό φέτος, ξεπερ-
νώντας τα 2 δισ. ευρώ του 2022,
σημειώνοντας μάλιστα ετήσια αύ-
ξηση της τάξεως του 68%. Σύμ-
φωνα με τα στοιχεία της Τράπεζας
της Ελλάδος, κατά το φετινό πρώτο
τρίμηνο τα ξένα κεφάλαια που ει-
σέρρευσαν στη χώρα με προορισμό
την αγορά ακινήτων ανήλθαν σε
497 εκατ. ευρώ. Πρόκειται για μια
αύξηση της τάξεως του 33% σε
σχέση με το αντίστοιχο περυσινό
τρίμηνο, όταν είχαν επενδυθεί
374 εκατ. ευρώ. 

<<<<<<<

Η διακοπή του προ-
γράμματος Golden Visa
της Πορτογαλίας 
έχει στρέψει πολλούς
ενδιαφερομένους 
στην Ελλάδα. 
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Οι κτηματικές επιδόσεις του Ιουνίου 
Είμαστε στα μέσα της χρονιάς γε-
γονός που μας δίνει μια καλή έν-
δειξη για το πού στέκει η αγορά
εν μέσω των οικονομικών ανατα-
ράξεων που συμβαίνουν ευρύτερα.
Ο Ιούνιος έδωσε συνέχεια στην
παγκύπρια ελαφριά ανοδική πο-
ρεία, διατήρησε τη Λευκωσία στην
πορεία ανάκαμψης που πέτυχε κα-
τά τον Μάιο και καθιέρωσε τη Λάρ-
νακα ως τον ταχύτερα αναπτυσ-
σόμενο επενδυτικό προορισμό. Η
Πάφος επίσης διατήρησε ένα ζωη-
ρό επενδυτικό ενδιαφέρον, ενώ η
Αμμόχωστος, αν και κινήθηκε στα
ίδια περίπου επίπεδα με πέρυσι,
έδειξε ότι μπορεί να συμμετέχει
και στην αγορά πιο ακριβών επι-
λογών. Η Λεμεσός είναι σε μια κα-
τάσταση τύπου, «ναι μεν, αλλά»
την οποία θα δείτε πιο κάτω.

Με αυτή την εισαγωγή, πάμε,
λοιπόν να αναλύσουμε τα τελευ-
ταία στοιχεία. Τον Ιούνιο του 2023
σημειώθηκαν συνολικά 1.807 πω-
λήσεις (μεταβιβάσεις) ακινήτων.
Συγκρινόμενες αφενός με τον Μάιο
του 2023 είναι κατά 67 πωλήσεις
αυξημένες, ενώ συγκρινόμενες
αφετέρου με τον Ιούνιο του 2022
είναι μειωμένες κατά μόλις 0,6%
αφού πέρυσι τον ίδιο μήνα κατα-
γράφηκαν 1.818 πωλήσεις. 

Σε επίπεδο πωλητηρίων εγγρά-
φων (μελλοντικές μεταβιβάσεις
συναλλαγών που έγιναν), η παγ-
κύπρια εικόνα για τον Ιούνιο είναι
ανεβασμένη κατά 19% σε σχέση
με τον Ιούνιο πέρυσι αφού κατα-
τέθηκαν συνολικά 1.397 πωλητή-
ρια έγγραφα, σε αντίθεση με 1.173
τον Ιούνιο πέρυσι. Η συνολική ει-
κόνα της πρώτης εξαμηνίας του
2023 είναι ανεβασμένη κατά 23%
σε σχέση με την αντίστοιχη περ-
σινή περίοδο σε ό,τι αφορά στα
πωλητήρια έγγραφα.

Η συνολική αξία συναλλαγών
τον Ιούνιο φέτος κυμάνθηκε πέριξ
των €382 εκατ. – ποσό που είναι
το δεύτερο ψηλότερο της χρονιάς
μέχρι στιγμής, αλλά και κατά 7,5%

αυξημένο συγκρινόμενο με τον
Ιούνιο του 2022, όταν η συνολική
αξία συναλλαγών ήταν πέριξ των
€355,3 εκατ. 

Πώς διανέμεται αυτή η συνο-

λική απόδοση του μήνα μεταξύ
των επαρχιών; 

Η Λευκωσία κατέγραψε 490 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €87 εκατ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Ιουνίου 27,1% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 22,8% επί
της αξίας συναλλαγών. Καταγρά-
φεται ως ο δεύτερος καλύτερος
μέχρι τώρα μήνας της χρονιάς για
τη Λευκωσία, στοιχείο που δείχνει
μια ικανοποιητική ανάκαμψη της
τοπικής αγοράς και διατηρούμε
το ενδιαφέρον για τη μετέπειτα
εξέλιξή της. Τον Ιούνιο πέρυσι
είχε καταγράψει 565 συναλλαγές
συνολικής αξίας πέριξ των €100
εκατ. Επιπλέον η Λευκωσία κατέ-
γραψε και 312 πωλητήρια έγγραφα
που είναι κατά 18% αυξημένα σε

σχέση με τον Ιούνιο του 2022. Η
επίδοση του Ιουνίου ήταν για τη
Λευκωσία δυναμωτική, αφού μαζί
με τον Μάιο τερμάτισαν ένα σερί
μειώσεων έξι περίπου μηνών, φέρ-
νοντας ελαφρώς πιο πάνω σε επί-
δοση από την αντίστοιχη περίοδο
εξαμηνίας του 2022.

Η Λεμεσός κατέγραψε 452 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €125 εκατ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Ιουνίου 25% επί του αριθμού πω-
λήσεων και μερίδιο 32,7% επί της
αξίας συναλλαγών. Τον Ιούνιο πέ-
ρυσι είχε καταγράψει 455 συναλ-
λαγές συνολικής αξίας πέριξ των
€129 εκατ. Επιπλέον η Λεμεσός
κατέγραψε και 444 πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 14% αυξη-
μένα σε σχέση με τον Ιούνιο του

2022. Η εξαμηνία για τη Λεμεσό
έκλεισε με συνολική αύξηση 25%
στα πωλητήρια έγγραφα. Η Λε-
μεσός αν και εξακολουθεί να οδη-
γεί ξανά την κούρσα της επένδυ-
σης σε ακίνητη περιουσία σε όλη
την Κύπρο, είναι αξιοσημείωτο
το γεγονός ότι έρχεται δεύτερη
μετά τη Λευκωσία σε αριθμό πω-
λήσεων.

Η Λάρνακα κατέγραψε 375 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €72,8 εκατ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Ιουνίου 20,8% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 19% επί
της αξίας συναλλαγών. Τον Ιούνιο
πέρυσι είχε καταγράψει 341 συ-
ναλλαγές συνολικής αξίας πέριξ
των €51 εκατ. Επιπλέον η Λάρνακα
κατέγραψε και 258 πωλητήρια έγ-

γραφα που είναι κατά 14% αυξη-
μένα σε σχέση με τον Ιούνιο του
2022. Συνολικά η εξαμηνία για τη
Λάρνακα είναι 29% ανεβασμένη
στα πωλητήρια έγγραφα. Η Λάρ-
νακα καθιερώνεται ως ο πιο γρή-
γορα αναπτυσσόμενος επενδυτικός
προορισμός.

Η Πάφος κατέγραψε 366 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €79,2 εκατ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Ιουνίου 20,3% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 20,8% επί
της αξίας συναλλαγών. Τον Ιούνιο
πέρυσι είχε καταγράψει 333 συ-
ναλλαγές συνολικής αξίας πέριξ
των €59,2 εκατ. Επιπλέον η Πάφος
κατέγραψε και 316 πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 40% αυξη-
μένα σε σχέση με τον Ιούνιο του
2022. Συνολικά η εξαμηνία για την
Πάφο είναι 36% ανεβασμένη στα
πωλητήρια έγγραφα σε σχέση με
την ίδια περίοδο πέρυσι και έτσι
η συνολική εικόνα της πόλης και
επαρχίας Πάφου εξακολουθεί να
είναι θετική.

Η Αμμόχωστος κατέγραψε 124
πωλήσεις με συνολικό όγκο συ-
ναλλαγών πέριξ των €18 εκατ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Ιουνίου 6,9% επί του αριθμού πω-
λήσεων και μερίδιο 4,7% επί της
αξίας συναλλαγών. Τον Ιούνιο πέ-
ρυσι είχε καταγράψει επίσης 124
συναλλαγές συνολικής αξίας πέριξ
των €16,2 εκατ. Επιπλέον η Αμ-
μόχωστος κατέγραψε και 67 πω-
λητήρια έγγραφα, όσα και τον Ιού-
νιο πέρυσι. Συνολικά η εξαμηνία
για την Αμμόχωστο είναι 20% ανε-
βασμένη στα πωλητήρια έγγραφα
σε σχέση με πέρυσι. Η αγορά της
Αμμοχώστου κινήθηκε συνολικά
στα ίδια επίπεδα με πέρυσι, αλλά
οι πωλήσεις αφορούσαν σε πιο
ακριβά ακίνητα.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.
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Σε επίπεδο πωλητη-
ρίων εγγράφων 
(μελλοντικές μεταβιβά-
σεις συναλλαγών που
έγιναν), η παγκύπρια 
εικόνα για τον Ιούνιο 
είναι ανεβασμένη 
κατά 19% σε σχέση με
τον Ιούνιο του 2022.

Η συνολική αξία συναλλαγών τον Ιούνιο φέτος κυμάνθηκε πέριξ των €382 εκατ. – ποσό που είναι το δεύτερο ψηλότερο της χρονιάς μέχρι στιγμής, αλλά και
κατά 7,5% αυξημένο συγκρινόμενο με τον Ιούνιο του 2022.
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Στις 21 Ιουλίου αναμένεται με με-
γάλο ενδιαφέρον η προβολή της 
ταινίας «Οπενχάιμερ», με σκη-
νοθέτη και σεναριογράφο τον 
Κρίστοφερ Νόλαν και πρωταγω-
νιστή τον Κίλιαν Μέρφι, γνωστό 
από τη δημοφιλή βρετανική τη-
λεοπτική σειρά «Peaky Blinders». 
Το σενάριο της ταινίας βασίζεται 
στην ογκώδη βιογραφία των Κάι 
Μπερντ και Μάρτιν Σέργουιν για 
τον «πατέρα της ατομικής βόμ-
βας», Ρόμπερτ Οπενχάιμερ, που 
με τίτλο «Ο Αμερικανός Προμη-
θέας» κέρδισε το βραβείο Πού-
λιτζερ το 2006. Σε αυτή σκια-
γραφείται η συναρπαστική ζωή 
ενός σύγχρονου Προμηθέα, που 
έδωσε στην ανθρωπότητα την 
ατομική φωτιά, αλλά όταν προ-
σπάθησε να ελέγξει τη διασπορά 
της, προειδοποιώντας για τους 
φοβερούς κινδύνους από τη χρή-
ση της, ήλθε αντιμέτωπος με το 
αμερικανικό κατεστημένο εθνι-
κής ασφαλείας, που ως νέος ∆ί-
ας βάλθηκε να τον τιμωρήσει.

Οι συγγραφείς εξέτασαν χιλιά-
δες σελίδες από το προσωπικό 
αρχείο του Οπενχάιμερ και τον 
φάκελό του στο FBI (που τον πα-
ρακολουθούσε επί μια 25ετία) και 
μίλησαν με εκατοντάδες άτομα 
που τον γνώρισαν από τη γέννη-
σή του στη Νέα Υόρκη τον Απρί-
λιο του 1904 έως τον θάνατό του 
στο Πρίνστον τον Φεβρουάριο 
του 1967, με ενδιάμεσο σταθμό 
το Λος Αλαμος στο Νέο Μεξικό, 
όπου κατά τη διάρκεια του Β΄ 
Παγκοσμίου Πολέμου διηύθυνε 
την ομάδα επιστημόνων που κα-
τασκεύασε την πρώτη ατομική 
βόμβα υπό την κωδική ονομασία 
«Σχέδιο Μανχάταν».

Το Κραχ και οι ναζί
Στο προοδευτικό κλίμα του 

Μπέρκλεϊ, όπου τη δεκαετία 
του ’30 ίδρυσε το σημαντικότε-
ρο ερευνητικό κέντρο θεωρητι-
κής φυσικής στην Αμερική, η 
ζωή του Οπενχάιμερ σημαδεύ-
τηκε από την οικονομική ύφεση 
που έπληξε τη χώρα του και την 

άνοδο του φασισμού και να-
ζισμού στην Ευρώπη. 

Με πολλούς αριστερούς 

φίλους του στρατεύθηκε στον 
αγώνα υπέρ της κοινωνικής δι-
καιοσύνης στο εσωτερικό και 
κατά του φασισμού στο εξωτερι-
κό. Oταν αργότερα είδε τις κατα-
στροφικές συνέπειες του όπλου 
που κατασκεύασε, πρωτοστάτη-
σε στην κίνηση για τον έλεγχο 
των πυρηνικών εξοπλισμών σε 
μια περίοδο ραγδαίας επιδείνω-
σης των αμερικανοσοβιετικών 
σχέσεων, εμπέδωσης του Ψυ-
χρού Πολέμου και έξαρσης του 
μακαρθισμού. Η αντίθεσή του 
στην κατασκευή της βόμβας του 
υδρογόνου και η απόρριψη του 
δόγματος των μαζικών πυρηνι-
κών αντιποίνων ήταν αρκετές 
για να θεωρηθεί επικίνδυνος από 
το κατεστημένο εθνικής ασφα-
λείας και το 1954 απομακρύνθη-
κε από την Επιτροπή Ατομικής 
Ενέργειας, στην οποία από τον 
Ιανουάριο του 1947 είχε διατε-
λέσει πρόεδρος του συμβουλίου 
εμπειρογνωμόνων.

Ιδιαίτερος άνθρωπος
Στο βιβλίο αναδύονται η χαρι-

σματική και αινιγματική προσω-
πικότητά του, η υπεροψία και οι 
ανασφάλειές του, η ευφυΐα και 
η αφέλειά του, το ηθικό κύρος 
και η προσφορά του στα κοινά. 
Γοητευτικός και μανιώδης καπνι-
στής, ψηλός και αδύνατος, γνώ-
στης της αρχαίας ελληνικής και 
λατινικής («ρώτησέ με κάτι στα 
λατινικά και θα σου απαντήσω 
στα ελληνικά», υπερηφανευόταν 
στο γυμνάσιο), φίλος της γαλ-
λικής και ρωσικής λογοτεχνί-
ας, παθιασμένος με την ποίηση, 
σπούδασε χημεία στο Χάρβαρντ, 
αλλά στράφηκε στη θεωρητική 
φυσική στο Κέμπριτζ και στο 
Γκέτινγκεν, όπου έλαβε το δι-
δακτορικό του το 1927. 

Με την επιστροφή του στην 
Αμερική τον κέρδισε το Πανε-
πιστήμιο της Καλιφόρνιας στο 
Μπέρκλεϊ. Το κέντρο θεωρη-
τικής φυσικής που ίδρυσε εκεί 
προσείλκυσε πολλούς λαμπρούς 
φυσικούς, ορισμένοι από τους 
οποίους τιμήθηκαν αργότερα 
με το βραβείο Νομπέλ, διάκριση 
που δεν δόθηκε ποτέ στον ίδιο. 
Θερμός οπαδός του Νιου Ντιλ 

του Ρούζβελτ, πορεύθηκε με την 
Αριστερά σε διάφορους κοινω-
νικούς αγώνες, παρότι δεν ήταν 

ποτέ μέλος του Κ.Κ. ΗΠΑ, όπως 
ορισμένα μέλη της οικογένειάς 
του. Ενα μήνα πριν από την 
έναρξη του πολέμου στην Ευ-
ρώπη, τον Σεπτέμβριο 1939, ο 
Αϊνστάιν έστειλε επιστολή στον 
πρόεδρο Ρούζβελτ με την οποία 
τον προειδοποιούσε ότι οι Γερ-
μανοί σχεδίαζαν την κατασκευή 
ατομικής βόμβας. Μετά την εί-
σοδο της Αμερικής στον πόλε-
μο, τον ∆εκέμβριο 1941, ωρίμα-
σε η ιδέα ότι η ατομική βόμβα 
ως όπλο έσχατης ανάγκης θα 
μπορούσε να φέρει το τελειωτι-
κό χτύπημα στις δυνάμεις του 
Αξονα. 

Ενώ οι ηγετικές ικανότητες 
και η επιστημονική φήμη έθε-
σαν τον Οπενχάιμερ στην κο-
ρυφή των υποψηφίων για τη θέ-
ση του διευθυντή του μυστικού 
προγράμματος κατασκευής της 
ατομικής βόμβας, ο αμερικανι-
κός στρατός έδειχνε απροθυμία 
να τον εμπιστευθεί για το ση-
μαντικό αυτό έργο. Οταν όμως 
ο στρατηγός Λέσλι Γκρόουβς –
στην ταινία τον υποδύεται ο Ματ 
Ντέιμον– ανέλαβε την εποπτεία 
του «Σχεδίου Μανχάταν» το φθι-
νόπωρο του 1942, παραμέρισε 
τις επιφυλάξεις και επέλεξε τον 
Οπενχάιμερ να διευθύνει το πυ-
ρηνικό εργαστήριο στο Λος Αλα-
μος του Νέου Μεξικού. 

Εκεί, για τρία χρόνια συντόνι-
ζε την εργασία χιλιάδων επιστη-
μόνων και τεχνικών σε έναν αγώ-
να δρόμου για την κατασκευή 
της ατομικής βόμβας, πριν προ-
ηγηθούν οι ναζί με τη δική τους. 
Και ενώ η Γερμανία παραδόθηκε 
τον Μάιο του 1945, η Ιαπωνία 
αρνούνταν να συνθηκολογήσει, 
παρότι τον προηγούμενο Μάρτιο 
μαζικοί αμερικανικοί αεροπορι-
κοί βομβαρδισμοί με εμπρηστι-
κές βόμβες είχαν ισοπεδώσει το 
Τόκιο, με περίπου 100.000 νε-
κρούς. 

Διλήμματα
Μετά την πρώτη πυρηνική 

δοκιμή τον Ιούλιο, όλοι όσοι εί-

χαν εμπλακεί στην κατασκευή 
της ατομικής βόμβας ήλθαν αντι-
μέτωποι με υπαρξιακά ηθικά δι-
λήμματα, καθώς συνειδητοποί-
ησαν ότι ο κόσμος είχε πλέον 
αλλάξει ριζικά και είχε γίνει πο-
λύ πιο επικίνδυνος. Παρά τους 
προβληματισμούς όμως ο κύβος 
είχε ριφθεί από την πολιτική και 
στρατιωτική ηγεσία, καθώς η 
χρήση της ατομικής βόμβας θε-
ωρούνταν η μόνη απομένουσα 
επιλογή για την ολοκληρωτική 
συντριβή της Ιαπωνίας.  

Η καταστροφή που προκά-
λεσαν οι δύο ατομικές βόμβες 
που έπεσαν στη Χιροσίμα και 
στο Ναγκασάκι τον Αύγουστο 
του 1945 ανάγκασε την Ιαπωνία 
να παραδοθεί, αλλά έπεισε τον 
Οπενχάιμερ ότι το ατομικό όπλο 
δεν έπρεπε να χρησιμοποιηθεί εκ 
νέου. Μάλιστα, στη συνάντησή 
του με τον πρόεδρο Τρούμαν τον 
Οκτώβριο 1945 στον Λευκό Οί-
κο, του εξομολογήθηκε: «Κύριε 
πρόεδρε, αισθάνομαι ότι τα χέ-
ρια μου είναι βαμμένα με αίμα».

Οσο οι σχέσεις με τη Σοβιετι-
κή Ενωση επιδεινώνονταν μετά 
το τέλος του πολέμου τόσο μεγα-
λύτερη έμφαση άρχισε να δίνε-
ται στην προστασία των πυρη-
νικών μυστικών, στη διατήρηση 
της αμερικανικής πρωτοκαθεδρί-
ας στην κατασκευή πυρηνικών 
όπλων και συνακόλουθα στην 
παρακολούθηση όσων είχαν 
εμπλακεί στο πυρηνικό πρόγραμ-
μα. Αναπόφευκτα, στο επίκεντρο 
ξαναβρέθηκε ο Οπενχάιμερ και 
το αριστερό παρελθόν του. Οι 
ανακρίσεις της Επιτροπής Αντι-
αμερικανικών ∆ραστηριοτήτων, 
η οποία την άνοιξη του 1949 δι-
ενεργούσε ακροάσεις σε αναζή-
τηση υπόπτων, πάντως, 
δεν αποκάλυψαν κά-
τι ενοχοποιητικό 
για τον ίδιο.

Μετά την έκρη-
ξη της πρώτης σο-
βιετικής ατομικής 
βόμβας τον Αύγου-
στο 1949, όταν η πρό-
τασή του για διεθνή 
έλεγχο  των 
πυρηνικών 
όπλων και η 

αντίθεσή του στην κατασκευή 
της βόμβας του υδρογόνου δεν 
εισακούσθηκαν, ο Οπενχάιμερ 
αποφάσισε να εντείνει τη δημό-
σια κριτική του. Με ομιλίες και 
άρθρα συνιστούσε διαφάνεια 
και ειλικρίνεια για τους κινδύ-
νους από τη χρήση των πυρη-
νικών όπλων και καλούσε την 
κυβέρνησή του να διαβεβαιώσει 
τη Σοβιετική Ενωση ότι η Αμερι-
κή δεν είχε σκοπό να χρησιμο-

ποιήσει πρώτη 
τα πυρηνι-

κά όπλα 
της. 

Με την άνοδο όμως των Ρε-
πουμπλικανών στην εξουσία το 
1953, οι συντηρητικές δυνάμεις 
της Αμερικής αποφάσισαν να 
εξουδετερώσουν τον Οπενχάιμερ. 
Το έργο δολοφονίας του χαρακτή-
ρα του ανέλαβε ο νέος πρόεδρος 
της Επιτροπής Ατομικής Ενέργει-
ας, Λιούις Στράους, εν μέσω της 
αντικομμουνιστικής υστερίας του 
μακαρθισμού που επικρατούσε 
στην Ουάσιγκτον. Η «ιερά εξέ-
ταση» του Οπενχάιμερ άρχισε 
την παραμονή των Χριστουγέν-
νων του 1953, με την εισήγηση 
να του αφαιρεθεί η διαπίστευ-
ση ασφαλείας, με το σκεπτικό 
ότι αποτελούσε κίνδυνο για την 
εθνική ασφάλεια των ΗΠΑ. Αντί 
να παραιτηθεί, όπως τον συμβού-
λευσαν πολλοί φίλοι του, δέχθηκε 
να υποστεί την ταπείνωση των 
ακροάσεων, που έκαναν «φύλλο 
και φτερό» όλη τη ζωή του, προ-
σωπική και επαγγελματική.

Στις 23 Μαΐου του 1954 το διοι-
κητικό συμβούλιο της Επιτροπής 
Ατομικής Ενέργειας αποφάσισε 
να μην ανανεώσει την εξουσιοδό-
τηση ασφαλείας του Οπενχάιμερ. 
Τα πρακτικά της μυστικής ακρό-
ασης - δίκης διέρρευσαν στον 
Τύπο και αργότερα εκδόθηκαν 
σε έναν τόμο 993 σελίδων, ανα-
γκάζοντας τον Αϊνστάιν να δηλώ-
σει αηδιασμένος ότι η Επιτροπή 
Ατομικής Ενέργειας έπρεπε να 
μετονομασθεί σε Συνωμοσία Ατο-
μικής Εξολόθρευσης. Η πολιτική 
αποκατάσταση του Οπενχάιμερ 
έγινε εννέα χρόνια αργότερα από 
τον πρόεδρο Κένεντι.

Για μια εικοσαετία, από το 
1947 μέχρι λίγο πριν από τον θά-
νατό του τον Φεβρουάριο 1967 
από καρκίνο, ο Οπενχάιμερ δι-
ηύθυνε το περίφημο Ινστιτούτο 
Προηγμένων Μελετών στο Πρίν-
στον. Η τέφρα του σκορπίστηκε 
στο νησί Σεντ Τζον της Κα-
ραϊβικής, όπου περνούσε τα 
καλοκαίρια του από το 1954.

 
Ο κ. Αχιλλέας Παπαρσένος 

υπηρέτησε στην ελληνική πρεσβεία 
της Ουάσιγκτον ως προϊστάμενος του 
Γραφείου Τύπου και Επικοινωνίας.

Η κατάρα της ατομικής βόμβας
Η νέα ταινία του Κρίστοφερ Νόλαν βασίζεται σε μια ογκώδη βιογραφία, που περιγράφει το δράμα του Ρόμπερτ Οπενχάιμερ

«Ρώτησέ με κάτι 
στα λατινικά και 
θα σου απαντήσω 
στα ελληνικά», 
υπερηφανευόταν 
ο Οπενχάιμερ 
στο γυμνάσιο.

KAI BIRD & MARTIN J. SHERWIN
Ο θρίαμβος και η τραγωδία του Ρό-
μπερτ Οπενχάιμερ
Μετάφραση: Μαριλένα Κορωναίου
Γλωσσική επιμέλεια μετάφρασης: 
Αναστάσιος Καφαντάρης
Επιστημονική επιμέλεια 
μετάφρασης: Θεοφάνης Γραμμένος
Τελική θεώρηση και έλεγχος 
κειμένων: Παναγιώτης Τραυλός
Εκδόσεις Τραυλός

Ο Ρόμπερτ Οπενχάιμερ, ψηλός, αδύνατος και μανιώδης καπνιστής. Γνώστης της αρχαίας ελληνικής και της λατινικής γλώσσας, φίλος της λογοτεχνίας, παθιασμένος με την ποίηση, κατασκεύασε το πιο φονικό όπλο στην ιστορία της ανθρωπότητας.
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Λόγω αυξημένης ζήτησης για τις παρα-
στάσεις της Λυσιστράτης στη Λευκωσία, 
ο ΘΟΚ πληροφορεί το κοινό ότι θα δοθεί 
μία πρόσθετη παράσταση στο Αμφιθέ-
ατρο Μακαρίου Γ΄ την Παρασκευή 14 
Ιουλίου στις 21:00. Ο σκηνοθέτης Μάρι-
ος Μεττής φωτίζει τον αθυρόστομο λό-
γο και την έντονη ερωτική διάθεση των 
χαρακτήρων του έργου και οργανώνει, 
σε συνεργασία με ένα σημαντικό σύνολο 
συντελεστών και ηθοποιών, μια ευφρό-
συνη και προκλητική παράσταση, ανα-
συνθέτοντας τον κόσμο του Αριστοφάνη 
με την ανατρεπτική σκηνοθετική ματιά 

του. Στον ομώνυμο ρόλο η Χριστιάνα Αρ-
τεμίου. Λευκωσία Αμφιθέατρο Μακαρί-
ου Γ΄ 18 και 19 Ιουλίου. Αρχαίο Ωδείο 
της Πάφου, 12 Ιουλίου και Λάρνακα στο 
Παττίχειο ∆ημοτικό Αμφιθέατρο, 22 Ιου-
λίου. Έναρξη παραστάσεων ώρα 9:00 
μ.μ. Η παράσταση είναι ακατάλληλη για 
θεατές κάτω των 18 ετών. Η είσοδος σε 
άτομα 16 και 17 ετών θα επιτραπεί μόνο 
με τη συνοδεία γονέα ή κηδεμόνα. Εισι-
τήρια: Ηλεκτρονικά: www.thoc.org.cy & 
https://tickets.thoc.org.cy και Ταμείο Θε-
άτρου ΘΟΚ, τηλ. 77772717 (Τρίτη-Σάββατο 
10:00-13:30 & 16:00-18:00). 

ΘΕΑΤΡΟ

«Λυσιστράτη» του Αριστοφάνη

ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΖΑΜΠΕΤΑΚΗΣ: 

Βραβείο κοινού
για την ποιητική 

συλλογή του
Πριν από  λίγες μέρες ανακοινώθηκε 
ότι ο ηθοποιός και ραδιοφωνικός πα-
ραγωγός Λευτέρη Ζαμπετάκης κέρδι-
σε το βραβείο κοινού για την ποιητι-
κή του συλλογή «Ψυχής μου κύματα» 
στα public book awards, στην κατη-
γορία «Σύγχρονη ελληνική ποίηση». 
Η ποιητική συλλογή «Ψυχής μου κύ-
ματα» του Λευτέρη Ζαμπετάκη είναι 
η πρώτη του ποιητική συλλογή και κυ-
κλοφόρησε από τον εκδοτικό οίκο «∆ι-
όπτρα». Η ποιητική συλλογή του Λευ-
τέρη Ζαμπετάκη «Ψυχής μου κύματα» 
παρουσιάστηκε στο κοινό και στα βι-
βλιοπωλεία σε Ελλάδα και Κύπρο για 
πρώτη φορά τον Απρίλιο του 2022. Τον 
Μάιο του 2022 βρέθηκε στην κορυφή 
των best sellers στην Ελλάδα και τον 
Ιούνιο του 2022 στην Κύπρο. Η ποιητι-
κή συλλογή του Ζαμπετάκη ξεχωρίζει 
για το ιδιαίτερο και μοναδικό προσω-
πικό τρόπο γραφής του. 

Όπως είχε πει ο ίδιος σε συνέντευξή 
του στην «Οικονομική Καθημερινή» ο 
τίτλος της συλλογής του ταιριάζει ακρι-
βώς στην κυκλοθυμία του, αλλά και το 
πόσο διαφορετικά βιώνουν γενικά οι 
άνθρωποι το ίδιο πράγμα σε διαφορε-
τικές στιγμές της ζωής τους... 

Σχετικά με τη μελαγχολική, αλλά 
συνάμα φερέλπιδα διάθεση της συλ-
λογής «Ψυχής μου κύματα» ο Λευτέ-
ρης Ζαμπετάκης είχε πει: «Στην πορεία 
και στη λαχτάρα μου να ανακαλύψω το 
φως, την ελπίδα, την αισιοδοξία σκε-
φτόμουν πως θα ήθελα να δουν και τα 
ποιήματά μου το φως, που έγινε μετά 
από πρωτοβουλία φίλων, αφού εγώ θε-
ωρούσα πως δεν αφορούσαν κανέναν 
άλλο, εκτός από εμένα». Ο ίδιος θεω-
ρούσε πως τα ποιήματά του αφορούσαν 
μόνο εκείνον, αλλά όπως φαίνεται και 
από το βραβείο κοινού μάλλον αφο-
ρούν και πολύ άλλο κόσμο... Πράγμα 
που είχε ήδη εισπράξει ο Ζαμπετάκης 
από το πώς είχε υποδεχθεί τη συλλογή 
του το κοινό, λέγοντας χαρακτηριστι-
κά: «Χαίρομαι πολύ γι’ αυτό, που όσοι 
τα διαβάζουν βρίσκουν το φως, διότι 
και εγώ έχω βρει βοήθεια από γραπτά 
άλλων ανθρώπων... Θεωρώ πως τα ποι-
ήματα της συλλογής τελικά είναι αισι-
όδοξα και δίνουν το φως...». 

Μέσα από την πρώτη συλλογή του ο 
Λευτέρης Ζαμπετάκης με τη λέξη «Προ-
σεχώς» να εγκαινιάζει το δεύτερο μέρος 
της συλλογής προϊδεάζει για μια δεύτε-
ρη ποιητική συλλογή, η οποία θα είναι 
αφιερωμένη στον έρωτα αφού αναφέ-
ρεται: «Συλλογή Νο. 2: Περί έρωτος ο 
λόγος τούτος». Ο Λευτέρης Ζαμπετά-
κης είχε πει σχετικά για το δεύτερο 
μέρος πως ο έρωτας είναι αρχή και το 
τέλος όλων... «φέρνει μια σύγχυση, αν 
θέλεις, στην καθημερινότητά μας, και 
ταράζει πολλές φορές τις ισορροπίες 
μας, νομίζω πως δεν θα μπορούσαν να 
λείπουν από τη συλλογή τέτοια. Αλλά 
περισσότερα θα έλθουν για τον έρωτα 
στην επόμενη συλλογή...».

Εάν θέλετε να αποκτήσετε τη βρα-
βευμένη ποιητική συλλογή «Ψυχής μου 
κύματα» μπορεί να την παραγγείλετε 
ηλεκτρονικά από το dioptra.gr ή να την 
αναζητήσετε στα βιβλιοπωλεία.

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Μετά τα «Κύπρια» τι; 

Εχουμε μπει για τα καλά στο καλοκαί-
ρι και οι λογής-λογής πολιτιστικές 
διοργανώσεις έχουν αρχίσει ή θα 

αρχίσουν. Θεατρικά φεστιβάλ, μουσικά 
φεστιβάλ, λογοτεχνικές βραδιές, κινημα-
τογραφικές προβολές και φεστιβάλ, κα-
θώς και τοπικές γαστρονομικές εορτές θα 
εμπλουτίσουν τις θερινές ημέρες μας. Η 
φετινή διαφορά είναι ότι πολλά από τα 
παραπάνω εντάσσονται στην πιλοτική 
ομπρέλα των «Κυπρίων». Του κρατικού 
φεστιβάλ που εδώ και κάποια χρόνια είχε 
ατονήσει και είχε χάσει την παλαιά του 
αίγλη. Ενός φεστιβάλ που είχε πέσει θύ-
μα της πολιτιστικής κακοδαιμονίας του 
τόπου, που πάσχιζε να επιβιώσει σε έναν 
κόσμο πολιτιστικής δημιουργίας που είχε 
προχωρήσει πολύ μπροστά και τα δικά 
μας «Κύπρια» πάσχιζαν να τον πλησιά-
σουν. Κάτι που τελικά δεν τα κατάφεραν. 
Με τον θεσμό «Κύπρια» κλινικά νεκρό, η 
κυπριακή πολιτιστική σκηνή προχωρού-
σε χωρίς να τα υπολογίζει, οι μεγάλες δι-
εθνείς παραγωγές –εκείνες που επέτρεπε 
ο προϋπολογισμός του φεστιβάλ – ποτέ 
δεν ερχόντουσαν και εμείς περνούσαμε 
καλά και βαυκαλιζόμασταν πως είχαμε τα 
«Κύπρια», το σπουδαιότερο διεθνές κυ-
πριακό φεστιβάλ. Κάτι φυσικά που είχε 
πάψει να υφίσταται και οι λόγοι πολλοί. 

Ανέφερα πιο πάνω την πολιτιστική 
κακοδαιμονία του τόπου, αλλά συνέτει-
ναν και η νοοτροπία της προχειρότητας, 
η έλλειψη αντανακλαστικών, η δυσκολία 

υπερπήδησης γραφειοκρατικών κωλυ-
μάτων, η σχετικά χαμηλή χρηματοδό-
τησή του και πάνω απ’ όλα η έλλειψη 
οράματος για το πώς θα ήθελαν οι αρ-
μόδιοι να δουν τα «Κύπρια» σε ένα, δύο 
ή περισσότερα χρόνια. Όλα αυτά μέχρι 
τη δημιουργία του υφυπουργείου Πο-
λιτισμού και την απόφαση του Γιάννη 
Τουμαζή για την κατάργησή τους και 
τη μετεξέλιξή τους σε ένα εξειδικευμέ-
νο χορηγικό Πρόγραμμα για τη στήριξη 
φεστιβάλ τεχνών στην Κύπρο. Όπερ και 
εγένετο και τον ∆εκέμβριο του 2022 το 
υφυπουργείο Πολιτισμού προκήρυξε το 
Πρόγραμμα «ΚΥΠΡΙΑ – Χορηγικό Πρό-
γραμμα Φεστιβάλ Τεχνών», ένα πρόγραμ-
μα που λειτουργεί πιλοτικά για το 2023 
και μάλιστα πριν από μερικές ημέρες το 
υφυπουργείο ανακοίνωσε τα αποτελέ-
σματα, χορηγώντας το ποσό των 648.000 
ευρώ σε 18 φεστιβάλ, δηλαδή ολόκληρο 
το ποσό που είχε προϋπολογιστεί για το 
«∆ιεθνές Φεστιβάλ Κύπρια». 

Σίγουρα ακόμα δεν είναι ξεκάθαρο 
πώς θα λειτουργήσουν τα νέα Κύπρια, 
πώς δηλαδή θα αντικαταστήσουν και 
θα αναβαθμίσουν τα παλαιά Κύπρια, τα 
οποία επαναλαμβάνω είχαν ολοκληρώ-
σει τον κύκλο τους και η συνέχισή τους 
ήταν απλώς ξόδεμα χρημάτων. Επίσης, 
είναι άγνωστο πώς το λογότυπο «Κύπρια», 
που πλέον τα φεστιβάλ που έχουν λάβει 
χρηματοδότηση από το Πρόγραμμα «ΚΥ-
ΠΡΙΑ – Χορηγικό Πρόγραμμα Φεστιβάλ 

Τεχνών» χρησιμοποιούν, θα αξιοποιη-
θεί από τα ίδια τα φεστιβάλ και φυσικά 
από το υφυπουργείο Πολιτισμού σε ένα 
ευρύτερο πεδίο. Υπάρχει πλάνο από το 
υφυπουργείο Πολιτισμού για το ποια πρό-
σωπα θα αξιολογήσουν τα πιλοτικά «Κύ-
πρια», υπάρχει ή να αναμένουμε σχεδια-
σμό για το 2024 και πώς το υφυπουργείο 
θα κεφαλαιοποιήσει το νέο περιβάλλον 
που αναμένεται να δημιουργηθεί μέχρι 
τον ∆εκέμβριο του 2023;

Η προηγούμενη ηγεσία του υφυπουρ-
γείου Πολιτισμού, ο Γιάννης Τουμαζής 
δηλαδή, αποφάσισε τη μετεξέλιξή τους 
και ανακοίνωσε το χορηγικό πρόγραμ-
μα, και καλώς έκανε. Από εδώ και πέρα 
τι κάνουμε είναι το θέμα. Θα πρέπει λοι-
πόν η νέα ηγεσία του υφυπουργείου να 
αρχίσει να σκέφτεται τι μέλλει γενέσθαι 
με τα «Κύπρια», και με καθετί μεγάλο και 
σπουδαίο που θα τοποθετεί την Κύπρο 
στον πολιτιστικό χάρτη, όχι της Ευρώ-
πης, αλλά τουλάχιστον της ευρύτερης 
περιοχής. Η Κύπρος και οι άνθρωποί της 
διψάνε για σπουδαίες παραγωγές από το 
εξωτερικό, οι οποίες εδώ και χρόνια έρχο-
νται –αν έρχονται– σαν τα αποδημητικά 
πουλιά… σχεδόν δεν τις προλαβαίνεις ή 
σαν τους διάττοντες αστέρες. 

Σαφώς η χαμηλή χρηματοδότηση για 
προσέλκυση μεγάλων παραγωγών από 
το εξωτερικό είναι η σπουδαιότερη αι-
τία, και πολλές φορές γίνονται περικοπές 
από άλλα πράγματα για να έχουμε μία 

πολύ σπουδαία παράσταση στην Κύπρο 
και αυτό μόνο πολιτιστική υγεία δεν το 
λες. Ένα το κρατούμενο λοιπόν, αύξηση 
των χρημάτων για πολιτιστικές δράσεις 
που εποπτεύει το υφυπουργείο, δεύτερο 
εμπλοκή του υφυπουργείου στα πολιτι-
στικά δρώμενα, μέσω μιας επιτροπής ή 
ενός προσώπου το οποίο θα συντονίζει 
τα διάφορα φεστιβάλ –όχι με χειραγώ-
γηση, με άνωθεν παρεμβάσεις και άλλα 
παρόμοια. Ένα πρόσωπο ή μία επιτρο-
πή που θα διαβουλεύεται μαζί τους και 
αναλόγως της ταυτότητας του κάθε φε-
στιβάλ θα προτείνει παραγωγές που θα 
ταιριάζουν με αυτή. Ξεχωριστός προϋ-
πολογισμός για εκείνες τις παραγωγές. 
Κατάρτιση ενός προγράμματος κεντρι-
κά, από το πρόσωπο ή την επιτροπή για 
τα θερινά ή άλλα φεστιβάλ, με παράλλη-
λες δράσεις και ενεργοποίηση χώρων για 
τη διεξαγωγή τους. Για παράδειγμα ένα 
φεστιβάλ λογοτεχνίας να αναλάβει να 
κάνει δράσεις στους χώρους της βιβλι-
οθήκης της Φανερωμένης, να αξιοποι-
ηθούν αρχαιολογικοί χώροι ή και μου-
σεία, πλησιόχωρα σε κάποιο φεστιβάλ 
και εκεί η Πολιτεία να έχει ένα δικό της 
παράλληλο πρόγραμμα. Καταργήθηκαν 
τα «Κύπρια» γιατί πλέον είχαν χάσει τον 
ρόλο τους, δεν καταργήθηκαν απλώς για 
να διοχετεύονται τα χρήματα σε άλλους 
οργανισμούς. 

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΕΚΘΕΣΗ

Για την περίκλειστη 
πόλη της Αμμοχώστου
Η εικαστική έκθεση αφιερωμένη 
στην περίκλειστη πόλη της Αμμο-
χώστου εγκαινιάστηκε στο μουσεί-
οTHALASSA της Αγίας Νάπας. Η έκ-
θεση περιλαμβάνει έργα γνωστών και 
καταξιωμένων καλλιτεχνών, παλαιό-
τερων και σύγχρονων. Οι μεν πρώτοι 
έχοντας γνωρίσει και ζήσει την Αμμό-
χωστο τεκμηριώνουν εικαστικά τα βι-
ώματά τους, οι  δε δεύτεροι εκ-
φράζονται με βάση όσα έμαθαν από 
απόσταση για τη θαλασσοφίλητη πό-
λη. Επιμέλεια έκθεσης Μαρία Παφίτη. 
∆ιάρκεια έκθεσης έως 31Αυγούστου. 
Μουσείο THALASSA, Αγία Νάπα. Πλη-
ροφορίες τηλέφωνο 23816366.

ΑΡΧΑΙΟ ΔΡΑΜΑ

«Αντιγόνη» του Σοφοκλή
Με την κυπριακή παραγωγή «Αντιγόνη» του Σο-
φοκλή, σε σκηνοθεσία Κώστα Σιλβέστρου, ανοίγει 
η 26η διοργάνωση του «∆ιεθνούς Φεστιβάλ Αρ-
χαίου Ελληνικού ∆ράματος». Η κυπριακή παραγω-
γή θα παρουσιαστεί στο Αμφιθέατρο Μακαρίου 
Γ΄ στις 10 Ιουλίου, σηματοδοτώντας την επίση-
μη έναρξη της φετινής διοργάνωσης και στη συ-
νέχεια στο Αρχαίο Ωδείο Πάφου στις 18 Ιουλίου 
και στο Αρχαίο Θέατρο Κουρίου στις 21 Ιουλίου. 
Ο Κώστας Σιλβέστρος επιστρέφει στο «∆ιεθνές 
Φεστιβάλ Αρχαίου Ελληνικού ∆ράματος» επτά 
χρόνια μετά τον Πλούτο, και παρουσιάζει με ποι-
ητική διάθεση μια επίκαιρη μεταφορά της σοφό-

κλειας τραγωδίας Αντιγόνη. Έχοντας στο πλευρό 
του μια εκλεκτή ομάδα καλλιτεχνών της σύγχρο-
νης κυπριακής σκηνής, ο σκηνοθέτης καταθέτει 
μια παράσταση ιδιαίτερης δύναμης, έμπνευσης 
και αισθητικής, που επαναπροσδιορίζει το αρχαίο 
δράμα στο σήμερα, στοχεύοντας να λειτουργήσει 
σαν «προσευχή» στα χαλάσματα του σύγχρονου 
κόσμου. Συμμετέχουν οι ηθοποιοί: Χριστίνα Παπα-
δοπούλου, Μαρίνα Μανδρή, Θανάσης Γεωργίου, 
Γιώργος Ευαγόρου, Νικόλας Γραμματικόπουλος, 
Χάρης Αττώνης, Αντρέας Χατζημιχαήλ, Ανδρέας 
Κούτσουμπας, Νιόβη Χαραλάμπους, Στέλα Φυρο-
γένη, ∆ημήτρης Σπύρου, Βασίλης Βασιλείου.

ΕΚΔΗΛΩΣΗ

Φεστιβάλ
Λάρνακας 2023
 «Ο Κόσμος της Μεγάλης Οθό-
νης»: Συμμετέχουν Φιλαρμονική 
∆ήμου Λάρνακας, Φωνητικό Σύ-
νολο ∆ήμου Λάρνακας, Φωνητι-
κό Σχήμα «Unique Voices», Σχολή 
Χορού «Etoile» Χριστίνας Χατζη-
χρίστου Μαρκίδου, Σχολή Κλα-
σικού Μπαλέτου και Μοντέρνου 
Χορού Φαίδρας Καραβοκύρη Ζέ-
νιου και Έλσας Σουρουλλά, Σχο-
λή Χορού Κατερίνας Πουπάζη-
Κοσμά, Σχολή Χορού «Ζορμπάς» 
∆ημήτρη Κόνσολου. Μαέστρος 
Φιλαρμονικής / καλλιτεχνική δι-
εύθυνση: Ανδρέας Ανδρέου. 
Παττίχειο ∆ημοτικό Αμφιθέατρο, 
∆ευτέρα 10 Ιουλίου, ώρα 9:00 
μ.μ. Είσοδος ελεύθερη

ΕΚΘΕΣΗ

«Η πληρότητα του κενού χώρου»
Το Πανεπιστήμιο Λευκωσίας και η Γκαλερί Γκλόρια συνδι-
οργανώνουν έκθεση του Έλληνα ζωγράφου Κωνσταντίνου 
Σπυρόπουλου με τίτλο «Η πληρότητα του κενού χώρου». Ο 
εικαστικός αναφέρει τα ακόλουθα για την έκθεσή του: «Ο 

χώρος επεκτεινόμενος είναι κε-
νός, γιατί η άλλη υπόστασή του, ο 
χρόνος, νοείται ως η ακαθόριστη 
κίνηση της ύπαρξης και των γε-
γονότων στο παρελθόν, το παρόν 
και το μέλλον, θεωρούμενος ως 
σύνολο. Γενικά ο χρόνος χαρα-

κτηρίζεται ως η ακριβής μέτρηση μιας διαδικασίας από το 
παρελθόν στο μέλλον. Εγκαίνια την Κυριακή 2 Ιουλίου, ώρα 
8:00 μ.μ. ∆ιάρκεια έκθεσης ώς 15 Ιουλίου. Γκαλερί Γκλό-
ρια, Ζήνωνος Σώζου 3, Λευκωσία. Πληροφορίες 22762605.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Η απολαυστική κωμωδία «Δελησταύρου και Υιός» από την ΕΘΑΛ
Η Εταιρεία Θεατρικής Ανάπτυξης Λε-
μεσού ξεκινά την καλοκαιρινή της 
περιοδεία και παρουσιάζει, για πρώ-
τη φορά στην Κύπρο, την απολαυστι-
κή κωμωδία «∆ελησταύρου και Υιός» 
των Αλέκου Σακελλάριου και Χρήστου 
Γιαννακόπουλου, σε σκηνοθεσία Μα-
ρίνας Βρόντη. O Aντώνης ∆ελησταύ-
ρου, έχοντας βαρεθεί τη μοναξιά στην 
ηλικία που βρίσκεται, αφού για χρόνια 
είναι χήρος και αφοσιωμένος αποκλει-
στικά στη δουλειά του και στην ανατροφή του γιου του 
Γιώργου, αποφασίζει πως θέλει να έχει μια συντρο-
φιά. Έτσι, του αναθέτει τη διεύθυνση του εργοστασί-
ου του ώστε να απαλλαγεί από τις υποχρεώσεις και να 

ξαναφτιάξει τη ζωή του… Στον ρόλο 
του Αντώνη ∆ελησταύρου ο Αχιλλέ-
ας Γραμματικόπουλος. Επί σκηνής οι 
Μιχάλης Μουστάκας, Μαρίνα Βρόντη, 
Χρήστος Γρηγοριάδης, Χριστίνα Κυ-
ριάκου, Μαρίλια Χαριδήμου, Ανδρέας 
Μακρής, Μιχάλης Χρίστου, Ελένη Ανα-
στασίου. Επόμενοι σταθμοί της περι-
οδείας στις 11 Ιουλίου: ∆ήμος Αγίου 
Αθανασίου| Πλατεία Ειρήνης μπροστά 
από το ∆ημοτικό Μέγαρο και 12 Ιου-

λίου: ∆ήμος Λακατάμιας | ∆ημοτικό Αμφιθέατρο Λακα-
τάμιας. ∆ιάρκεια περιοδείας έως 1 Αυγούστου. Όλες οι 
παραστάσεις ξεκινούν στις 8:30 μ.μ. με ελεύθερη εί-
σοδο. Πληροφορίες τηλέφωνο 25877827.

«Χαίρομαι πολύ γι’ αυτό,
που όσοι τα διαβάζουν βρί-
σκουν το φως, διότι και εγώ 
έχω βρει βοήθεια από γραπτά 
άλλων ανθρώπων...
Θεωρώ πως τα ποιήματα της 
συλλογής τελικά είναι αισιό-
δοξα και δίνουν το φως...». 
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Της ΑΔΑΣ ΣΤΑΜΑΤΑΤΟΥ

Ουάου! Η πρώτη μου αντίδραση 
όταν μπήκα μέσα στο Γουέμπλεϊ, 
τον ναό των τελικών Κυπέλλου 
της Αγγλίας, του πιο παλαιού πο-
δοσφαιρικού θεσμού, έστω και αν 
βρέθηκα στο νέο Γουέμπλεϊ, που 
χτίστηκε το 2007, στα ερείπια του 
παλαιού, το οποίο κατεδαφίστηκε 
το 2003.∆εν ξέρω αν είναι θέμα 
αυθυποβολής ή είναι ο επιβλη-
τικός χώρος που προκαλεί αυ-
τές τις εσωτερικές δονήσεις, το 
σίγουρο πάντως είναι ότι αυτό 
ένιωθα μπαίνοντας μέσα. Είναι 
κάτι που δεν το νιώθεις μονάχα 
με το βλέμμα, κοιτάζοντας γύρω 
σου, αλλά το νιώθεις με όλο σου 
το είναι. 

Εμείς όμως, με την κόρη μου 
Φράνσις, δεν είχαμε πάει στο 
Γουέμπλεϊ για να παρακολου-
θήσουμε αγώνα ποδοσφαίρου 
(όχι ότι θα μας χάλαγε και αυ-
τό). Είχαμε πάει για να ακούσου-
με μουσική. Ζωντανή μουσική 
στο Γουέμπλεϊ. Η ώρα ήταν έξι 
παρά το απόγευμα και είχαμε 
μπροστά μας δυόμισι ώρες έως 
ότου αρχίσει η συναυλία «Love 
on Tour» του Χάρι Στάιλς, του 
τραγουδιστή των One Direction 
που συνεχίζει σε σόλο καριέρα. 

Ο Στάιλς πρωτοεμφανίστηκε 
16 ετών στο τηλεοπτικό ριάλιτι 
«X-Factor» της Αγγλίας και σή-
μερα, στα 29 του χρόνια, είναι 
κάτοχος τριών βραβείων Γκράμι. 

Μου αρέσει να πηγαίνω νω-
ρίς στις συναυλίες για να παρα-

κολουθώ τον κόσμο, να νιώθω 
την ατμόσφαιρα, αλλά και για 
έναν ακόμη λόγο: δεν μπορώ να 
ξεχάσω ότι ο θρυλικός Πρινς εί-
χε τρεις φορές στο ξεκίνημα της 
καριέρας του ανοίξει συναυλί-
ες των Ρόλινγκ Στόουνς, οπό-

τε σκεφτόμουν ότι ίσως κι εγώ 
γίνω έτσι μάρτυρας ενός αστε-
ριού που μόλις τώρα γεννιέται. 
Ποιος ξέρει...

Τελικά, από τους τρεις που εί-
δαμε και ακούσαμε, μας άρεσε 
μόνο ο ένας που δεν συγκράτη-
σα το όνομά του, οπότε και διά-
σημος να γίνει δεν θα το πάρω 
είδηση.

Ροζ στρατός
Κοιτάζω γύρω μου τον κόσμο. 

Ολο το στάδιο είναι ντυμένο στα 
ροζ, πολλοί φορούν φτερά και 
καουμπόικα καπέλα. Οσο για τις 
ηλικίες του κοινού; Κυμαίνονταν 
από τα 7 έως τα 87 χωρίς υπερ-
βολή. Αυτό που έχει καταφέρει 
να περάσει ο Χάρι Στάιλς στη 
νεολαία είναι το μήνυμα να ντύ-
νονται όπως τους αρέσει χωρίς 
να φοβούνται την κριτική και 
το μπούλινγκ. Οι περισσότεροι 
ενήλικοι είναι συνοδοί παιδιών 
σύμφωνα με τους κανονισμούς, 
όμως δίπλα μας κάθεται ζευγά-
ρι καλοβαλμένων εξηντάρηδων 
μόνοι τους.

Για να περάσει η ώρα μάς βά-
ζουν από τα ηχεία να ακούμε 
γνωστά τραγούδια. Γίνομαι έτσι 
θεατής ένα ολόκληρο στάδιο με 
90.000 άτομα να τραγουδάει το 
«Bohemian Rhapsody» του αλη-
σμόνητου Φρέντι Μέρκιουρι. 

Τις δυόμισι ώρες της συναυλί-
ας ήμασταν όλοι όρθιοι και τρα-
γουδούσαμε μαζί με τον ταλα-
ντούχο, αεικίνητο, αξιαγάπητο ως 
σκηνική παρουσία Χάρι Στάιλς, ο 

οποίος έχει μια ωραία συνήθεια: 
σε κάθε συναυλία του αφιερώ-
νει χρόνο και διαβάζει τα πλακάτ 
που κρατούν θαυμαστές του. Σε 
συναυλίες του έχουν γίνει προ-
τάσεις γάμου, έχουν απαντηθεί 
ερωτήματα εφήβων για τη ζωή 
και πολλά άλλα.

Ο Χάρι βλέπει μια κοπέλα η 
οποία κρατάει πλακάτ που γρά-
φει «Σήμερα γίνομαι 18 ετών», 
τη ρωτάει το όνομά της, γυρ-
νάει στο πλήθος και φωνάζει: 
«Ας της τραγουδήσουμε όλοι το 
Happy Birthday». Ολο το Γουέ-
μπλεϊ εύχεται τα χρόνια πολλά, 
και στις γιγαντοοθόνες η κοπέ-
λα κλαίγοντας του φωνάζει «σε 
ευχαριστώ, σε αγαπώ».

Στο προτελευταίο τραγούδι ο 
Χάρι δίνει το μικρόφωνο σε ένα 
παιδί 7-8 ετών, το οποίο ο τραγου-
διστής είχε ξεχωρίσει στην αρχή 
της συναυλίας και του είχε πει 
«θα σου ζητήσω κάτι αργότερα 
να με βοηθήσεις... μην έχεις άγ-
χος... θα τα καταφέρεις», και όταν 

έρχεται η στιγμή το αγοράκι λέει 
άψογα τα πρώτα λόγια του επόμε-
νου τραγουδιού του. «Come on, 
Harry, we wanna say goodnight 
to you». Ενα στάδιο χοροπηδάει 
στους ήχους τού «As it was», μαζί 
κι εγώ με την κόρη μου.

Ο μαγικός αυλός...
Η ανάμνηση όμως που θα μου 

μείνει από το Γουέμπλεϊ εντυπώ-
θηκε κατά την έξοδό μας από το 
στάδιο: 90.000 άνθρωποι βγήκα-
με ήρεμα και συντεταγμένα και 
κατευθυνθήκαμε σε έναν στε-
νό δρόμο δύο χιλιομέτρων που 
οδηγούσε στον ένα και μοναδι-
κό σταθμό τρένου, υπό καταρ-
ρακτώδη βροχή. Η αστυνομία 
έκοβε τον κόσμο ώστε η προ-
σέλευση στην πλατφόρμα του 
τρένου να γίνεται ανάλογα με 
την άφιξη του πλήθους. Κανείς 
δεν έσπρωχνε. Κανείς δεν προ-
σπερνούσε τον μπροστινό του.

Το πιο εκπληκτικό; Κάποιος 
αστυνομικός, κατ’ εντολήν ανω-

τέρου του, βάζει το κινητό του 
πλάι σε ένα μεγάφωνο. Ξαφνικά 
ξεκινάει μια δεύτερη συναυλία! 
Στον δρόμο, από όλους εμάς.

Αυτό που συμβαίνει μπροστά 
μας είναι μαγικό. Η μουσική εξη-
μερώνει τον κόσμο, τον μαγεύ-
ει. Μου θυμίζει το παραμύθι με 
τον Μαγικό Αυλό. Και η βρετα-
νική αστυνομία μάλλον ξέρει 
αυτό το μυστικό. Σκέφτηκα πό-
σο χαρούμενη ήμουν που η κό-
ρη μου σπουδάζει σε μια χώρα 
στην οποία, όταν λέει «θα πάω 
σε συναυλία», δεν έχω λόγο για 
να ανησυχώ.  Τραγουδώντας με 
βήμα σημειωτόν φθάνουμε στον 
σταθμό βρεγμένοι έως το κόκα-
λο. Μουσκίδι, ναι, αλλά με ένα 
πλατύ χαμόγελο.

 
Η κ. Αδα Σταματάτου είναι ιδρύτρια 
της ΑΜΚΕ Race for AutismGR και 
συγγραφέας. Το τελευταίο της βιβλίο,
«Τι έχει ο Γιάννης. Μιλώντας στα παιδιά 
μας για τον αυτισμό», κυκλοφορεί 
από τις εκδόσεις Μεταίχμιο.

90.000 άνθρωποι κατευ-
θυνθήκαμε στον μονα-
δικό σταθμό τρένου υπό 
καταρρακτώδη βροχή. 
Κανείς δεν έσπρωχνε. 
Κανείς δεν προσπερνού-
σε τον μπροστινό του.

Ο ναός του ποδοσφαίρου, κατάμεστος στη συναυλία του Χάρι Στάιλς. Ενα πάρτι με 90.000 καλεσμένους.

Ο Χάρι Στάιλς έδωσε τον καλύτερό 
του εαυτό και, όπως συνηθίζει, αφιέ-
ρωσε χρόνο στους φίλους του.

Μουσική και θεατές
νικητές στο Γουέμπλεϊ
Η συναυλία του Χάρι Στάιλς στις 17 Ιουνίου ήταν μαγική
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«Ο αχαΐρευτος όχι μόνο παίζει τό-
σο καλά όσο εγώ, αλλά από πάνω 
μπορεί και τραγουδάει!» αναφώ-
νησε ο σερ Λόρενς Ολίβιε, διά-
σημος ερμηνευτής του Οθέλλου 
του Σαίξπηρ, όταν είδε τον Πλά-
σιντο Ντομίνγκο στον «Οθέλλο» 
του Βέρντι, στο Κόβεντ Γκάρντεν.

Ο κορυφαίος ηθοποιός αμέσως 
έπιασε το στοιχείο που ξεχωρίζει 
τον Ντομίνγκο απ’ όλους τους προ-
κατόχους του: το μέχρι τότε πρω-
τόγνωρο, υποκριτικό ταλέντο που 
του επέτρεψε να μεταλαμπαδεύσει 
τη ριζοσπαστική επανάσταση της 
Μαρίας Κάλλας στον τομέα του τε-
νόρου. Μόνο η Κάλλας, της οποίας 
ο Ντομίνγκο θεωρείται διάδοχος, 
βίωνε τους ρόλους της τόσο κα-
θηλωτικά όσο εκείνος. Χάρη σε 
αυτούς τους δύο πυλώνες η όπε-
ρα μεταμορφώθηκε από μια τέχνη 
φωνητικά συναρπαστική αλλά συ-
χνά δραματικά γελοία, σε πειστικό 
μουσικό/δραματικό θέατρο. 

«Είναι αδύνατον να υπερεκτι-
μηθεί η συνεισφορά του Πλάσιντο 
Ντομίνγκο στην εξέλιξη της όπε-
ρας, και ιδίως του τενόρου στην 
όπερα», σύμφωνα με τον Σερ Τζον 
Τούλι, για πολλές δεκαετίες γενι-
κό διευθυντή της Βασιλικής Οπε-
ρας του Κόβεντ Γκάρντεν, «διότι 
πρόκειται για έναν ευπαρουσία-
στο άνδρα με εξαιρετική, άμεσα 
αναγνωρίσιμη φωνή, σπάνια και 
συγκλονιστική μουσικότητα και 
μοναδική ικανότητα να μεταχει-
ρίζεται τη φωνή του για δραματι-
κούς σκοπούς. ∆ιεισδύει πολύ βα-
θιά στην ψυχολογία των ρόλων και 
τους ζωντανεύει ως τραγουδιστής/
ηθοποιός με ευφάνταστο τρόπο».

Στη Μονή Τοπλού
Ο Ντομίνγκο βρίσκεται αυτή τη 

στιγμή στην Κρήτη, έχοντας δε-
χτεί «με μεγάλη χαρά» πρόσκλη-
ση από την Παγκρήτια Τράπεζα, 
την Ιντρακάτ και την Attica Bank 
για ένα κονσέρτο στη Μονή Το-
πλού. «Λείπω πολλά χρόνια από 
την Ελλάδα και δεν έχω ξαναπάει 
στην Κρήτη. Εκτός από το υπέρο-
χο τοπίο του νησιού με γοητεύει 
η προοπτική να τραγουδήσω στη 
Μονή Τοπλού. Είναι κάτι εντελώς 
ιδιαίτερο για μένα κι ελπίζω ότι θ’ 
αρέσει και στο κοινό. Επίσης είναι 
εξαιρετικός τρόπος να τιμήσουμε 
τη μνήμη της Μαρίας Κάλλας».

Πριν από το αποψινό του κον-
σέρτο (με τη σοπράνο Χριστίνα 
Πουλίτση) τον ρώτησα αν σε τέ-
τοιες περιπτώσεις του λείπει η 
αδρεναλίνη της σκηνής και η πυ-
ρετώδης ταύτιση με κάποιον οπε-
ρατικό ήρωα. «Βεβαίως αυτές είναι 
δύο εντελώς διαφορετικές εμπει-
ρίες. Στην όπερα υπάρχουν τα κο-
στούμια, τα σκηνικά, το μακιγιάζ, 
τα ρετσιτατίβα... Ετσι διεισδύεις 
και μετατρέπεσαι στο πρόσωπο 
που πρέπει να ερμηνεύσεις. Ομως 
και σε ρεσιτάλ υπάρχουν στιγμές 
που ρέει άφθονη αδρεναλίνη. Βιώ-
νω το ρεσιτάλ σαν μια πολύ ιδιαί-
τερη φόρμουλα, όπου η συνεχής 
είσοδος και έξοδος σε πολλούς ρό-
λους δημιουργεί ένα καλειδοσκό-
πιο από διαφορετικά αισθήματα 
και συγκινήσεις στο διάστημα δύο 
ωρών. Μέσα σε λίγα λεπτά, πηδάς 
από μια πολύ δραματική άρια, π.χ. 
του Βέρντι, σε ένα σπιρτόζο ντου-
έτο από μια θαρθουέλα, σε ένα 
ορχηστρικό κομμάτι και σε πα-
σίγνωστα δημοφιλή τραγούδια».

Το γεγονός ότι στα ρεσιτάλ βρί-
σκεται πρόσωπο με πρόσωπο με 
το κοινό, βοηθάει ή δυσκολεύει 
την ταύτιση με τη μουσική που 
τραγουδάει; «Το να βλέπω το κοι-
νό προκαλεί ένα επιπλέον συναι-
σθηματικό φορτίο στο νευρικό 
μου σύστημα. Νιώθω μεγάλη ευ-
θύνη και κάθε φορά προσπαθώ να 
δώσω το μάξιμουμ, τον καλύτερο 
εαυτό μου για να μην απογοητεύ-
σω τον κόσμο».

Ο Πιέρο Φατζιόνι, διακεκρι-
μένος Ιταλός σκηνοθέτης με τον 
οποίο ο Ντομίνγκο συνεργάστηκε 
σε παραγωγές της «Κάρμεν», του 

«Οθέλλου», της «Τόσκα», του «Κο-
ριτσιού της ∆ύσης» και της «Φρα-
ντσέσκα ντα Ρίμινι», έχει παρα-
τηρήσει επιτόπου την κάθαρση 
που βιώνει ο Ντομίνγκο σε κά-
θε παράσταση. «Η ολοκληρωτι-
κή, χωρίς όρους “παράδοση” του 
Πλάσιντο στους ρόλους του έχει 
μια μυστηριώδη διάσταση... ∆εν 
την έχω ξανασυναντήσει ποτέ σε 
άλλον τραγουδιστή (με εξαίρεση 
τον μπάσο-βαρύτονο Ρουτζέρο Ρα-
ϊμόντι). Βουτάει, ή μάλλον ορμά-
ει, σε κάθε ρόλο σαν ταυρομάχος 
σε κορίντα και μοιάζει να βιώνει 
ένα είδος “τρανς”, σε κάθε παρά-
σταση, μια αυτο-απελευθέρωση 
μέσα από το τραγούδι. Ποτέ δεν 
έχω την αίσθηση ότι το τραγούδι 
τον κουράζει ή ότι του επιβάλλει 
οποιουδήποτε είδους σωματικό 
στρες. Απλά, μια απελευθέρω-
ση, μια έκρηξη ενέργειας που 
μπορεί να ελευθερωθεί μόνο 
μέσα από το τραγούδι, όπως 
ένα ηφαίστειο που μόνο με 

έκρηξη μπορεί να εκτονωθεί!».
Με αυτόν τον μέγιστο λυρικό 

καλλιτέχνη έχω την τιμή να συν-
δέομαι με μακροχρόνια οικογε-
νειακή φιλία. Τον πρωτογνώρισα 
όταν τραγούδησε σ’ ένα αλησμό-
νητο Ρέκβιεμ του Βέρντι, στο Φέ-
στιβαλ Χολ του Λονδίνου, αλλά γί-
ναμε φίλοι περίπου δέκα χρόνια 
αργότερα στη Βιέννη, στο δείπνο 
μετά την πρεμιέρα της «Κάρμεν» 
– σκηνοθεσία Φράνκο Τζεφιρέλι, 
μαέστρος Κάρλος Κλάιμπερ.

Fast forward σε ένα πάρτι γενε-
θλίων στο Λονδίνο. Η τούρτα σο-
κολάτας είχε 40 κομμάτια, το κα-
θένα μ’ ένα ρόλο του γραμμένο με 
άσπρo γλάσο και κάθε καλεσμένο 
ελεύθερο να διαλέξει τον αγαπη-
μένο του ρόλο. Εκείνος κράτησε 

τον Οθέλλo, μία από 
τις δύο κορυφαί-

ες ερμηνείες 
του. Για πλά-
κα, διάλεξα 
τον Κάλαφ 

από την «Τουραντό», τον οποίο 
δεν είχε τραγουδήσει ακόμη αλ-
λά επρόκειτο να το κάνει λίγες 
εβδομάδες μετά, στη Σκάλα του 
Μιλάνου. Ομως ο ρόλος που πραγ-
ματικά ήθελα να διαλέξω ήταν ο 
αξέχαστος –και ακόμη μέχρι σή-
μερα αξεπέραστος– Χόφμαν του, 
ο κεντρικός χαρακτήρας στα «Πα-
ραμύθια του Χόφμαν». Και επειδή 
ταυτίζεται περισσότερο με τους 
βασανισμένους οπερατικούς χα-
ρακτήρες («όσο πιο πολύ υποφέ-
ρουν, τόσο καλύτερα τραγουδώ», 
συνηθίζει να λέει), αυτός τυχαίνει 
να είναι και από τους δικούς του 
πιο αγαπημένους ρόλους.

Ερωτικές αποτυχίες
Βασικά, πρόκειται για εντελώς 

αυτοκαταστροφικό χαρακτήρα. 
Παρά τις απελπισμένες απόπειρές 
του όλες οι ερωτικές του ιστορί-
ες καταλήγουν σε αποτυχία. Και 
αυτό οφείλεται κυρίως στην πα-
ρουσία του διαβόλου μέσα του 
– φυσικά όχι ενός πραγματικού 
διαβόλου, αλλά στην αυτοκατα-
στροφική ροπή που τον κυριαρ-
χεί, σχεδόν ολοκληρωτικά. 

«Αν έχω και εγώ ένα διάβολο μέ-
σα μου; Φυσικά και έχω. Ολοι μας 
έχουμε και θεό και διάβολο, και κα-
λό και κακό μέσα μας. Αλλά πρέπει 

να μάθεις να διαπραγματεύε-
σαι μ’ αυτόν τον διάβολο, 
να ανακαλύπτεις πού θέ-
λει να σε οδηγήσει και 
ν’ αποφασίζεις σε ποιες 
περιπτώσεις μπορείς 
έστω και μερικώς να 
τον ακολουθήσεις. 
Κάποιες φορές κά-
νεις ένα είδος συν-
θήκης με τον διά-
βολό σου, διότι 
διαβλέπεις μερικά 
του στοιχεία που 
σου αρέσουν και 
μπορείς να μετα-
χειριστείς δημι-
ουργικά, ενώ άλλα 
χαρακτηριστικά 

του είναι ολοσχερώς αρνητικά και 
μπορούν να σε οδηγήσουν σε χά-
ος. Ολοι οι άνθρωποι βιώνουν αυ-
τή τη σύγκρουση, γιατί ο διάβολος 
βρίσκεται πάντα εκεί, μέσα σου, 
δίπλα σου, λέγοντάς  σου “κάνε 
αυτό, κάνε εκείνο”, και μερικές 
προτροπές τις δέχεσαι ενώ άλλες 
τις απορρίπτεις. Το μυστικό είναι 
να βρεις την πολύ λεπτή διαχω-
ριστική γραμμή μεταξύ της δημι-
ουργικής και της καταστρεπτικής 
πλευράς του διαβόλου. Στην περί-
πτωση του Χόφμαν, χωρίς ποτέ να 
το καταλαβαίνει, ο διάβολος τον 
σπρώχνει προς όλες τις λάθος κα-
τευθύνσεις, τόσο αγωνιώδης και 
απελπισμένη είναι η ανάγκη του 
να βρει τον τέλειο έρωτα. Ομως στο 
τέλος σώζεται από τη Μούσα του, 
το ταλέντο, την αγάπη του για το 
γράψιμο που είναι τόσο δυνατή, 
ώστε αρνείται το τελευταίο ποτό 
και αρχίζει να γράφει. Και σε καμία 
από τις παραγωγές που τραγούδη-
σα, αυτό δεν ήταν τόσο ξεκάθαρο 
όσο στου αείμνηστου Τζον Σλέσι-
ντζερ στο Κόβεντ Γκάρντεν», λέει 
ο Πλάσιντο Ντομίνγκο.

Ομως αν και η φωνή του Ντο-
μίνγκο είναι μάλλον σκούρα, πε-
ριέχει μεγάλη ποικιλία χρωμά-
των και μοιάζει με παλέτα από 
την οποία μπορεί να τραβάει λε-
πτές αποχρώσεις, ανάλογα με την 
ποσότητα φωτός που αφήνει να 
τη διαπεράσει. «Οι μεγαλοφυΐες 
που συνέθεσαν τα έργα που κα-
λούμαστε να ερμηνεύσουμε, πε-
ριγράφουν τη διάθεση, την ατμό-
σφαιρα κάθε σκηνής μέσα από μια 
συγκεκριμένη, συνειδητή επιλογή 
οργάνων. Και το κάνουν με τόση 
ακρίβεια και τόσο επιτυχημένα, 
ώστε το μόνο που έχουμε να κά-
νουμε εμείς οι τραγουδιστές είναι 
να υλοποιήσουμε αυτή την ατμό-
σφαιρα και να την πάμε ένα βή-
μα παραπέρα, με τη φωνή μας».

Και βαρύτονος
Την τελευταία δεκαετία ο Ντο-

μίνγκο εγκατέλειψε το ρεπερτόριο 
του τενόρου – τους πάνω από 160 
ρόλους που καλύπτουν ολόκληρο 
το ρεπερτόριο του τενόρου: λυρι-
κό, δραματικό, και ηρωικό, από 
μπαρόκ, κλασικό, μπελκάντο, Βέρ-
ντι, Πουτσίνι, βερισμό, το γαλλικό 
και ρωσικό ρεπερτόριο, Βάγκνερ, 
οπερέτα και σε ρόλους σε σύγχρο-
νες όπερες, μερικές από τις οποίες 
όπως ο «Ποιητής», ο «Τελευταί-
ος αυτοκράτορας» και ο «Γκόγια» 
γράφτηκαν ειδικά για εκείνον. Η 
μοναδική φωνητική του μακροζω-
ία του επιτρέπει να συνεχίζει να 
τραγουδάει ως βαρύτονος, κυρί-
ως βερντιανούς ρόλους. Παράλ-
ληλα, έχει ενεργοποιηθεί και ως 
μαέστρος, κυρίως όπερας, και ως 
ιδρυτής του κορυφαίου φωνητικού 
διαγωνισμού «Οπεράλια». 

Πρόσφατα, ο Πλάσιντο κατη-
γορήθηκε για σεξουαλική παρενό-
χληση. Καμία από τις κατηγορίες 
δεν έχει αποδειχθεί και γι’ αυτό 
δεν έχει ασκηθεί καμία δίωξη. Η 
προσωπική μου κατάθεση ως προς 
αυτή την πολύ δυσάρεστη πτυχή 
είναι η εξής: θα μπορούσα να κα-
ταθέσω με όρκο σε δικαστήριο 
ότι είναι εκ χαρακτήρος αδύνατον 
να έχει προβεί σε πράξεις που να 
πλησιάζουν πρακτικές βιασμού ή 
καταναγκαστικής συμπεριφοράς. 
Είναι λάτρης των γυναικών αλλά 
με σχεδόν παιδικό, εφηβικό τρό-
πο. Υπήρξε επίσης και αντικείμε-
νο λατρείας για πολλές γυναίκες. 
Μπορώ ακόμα να καταθέσω ότι 
ποτέ δεν θα μεταχειριζόταν την 
ισχύ του στον χώρο για να εκβι-
άσει καλλιτέχνιδες. 

Το μόνο βέβαιο είναι ότι ακόμη 
και τώρα, σε ηλικία 82 πλέον ετών, 
ο Πλάσιντο δεν μοιάζει να θέλει 
να εγκαταλείψει την αδρεναλίνη 
της σκηνής, η οποία τον τρέφει 
και τον αναζωογονεί. «Οταν δου-
λεύω αισθάνομαι όπως ένα παιδί 
που του δίνεις καραμέλες! Είναι 
όλα συναρπαστικά και νιώθω ευ-
τυχισμένος και γεμάτος ενέργεια 
για ό,τι έχω να κάνω. Και αυτό με 
ενδυναμώνει. Είναι τόσο υπέροχη 
η καριέρα που διάλεξα».Ο Πλάσιντο Ντομίνγκο ως «Πάρσιφαλ», στην παράσταση που ανέβηκε στη Μητροπολιτική Οπερα της Νέας Υόρκης, το 2001.
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Συνέντευξη στην 

ΕΛΕΝΑ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΥ

Εχω κι εγώ έναν διάβολο μέσα μου!
Ο Πλάσιντο Ντομίνγκο, λίγες ημέρες προτού εμφανιστεί στην Κρήτη, μιλάει στην «Κ» για τους ρόλους που λάτρεψε

Το να βλέπω το κοινό 
προκαλεί ένα επιπλέον 
συναισθηματικό φορτίο 
στο νευρικό μου
σύστημα. Νιώθω μεγά-
λη ευθύνη και κάθε φο-
ρά προσπαθώ να δώσω 
το μάξιμουμ, τον καλύτε-
ρο εαυτό μου για να μην 
απογοητεύσω τον κόσμο.

Ολοι μας έχουμε και θεό 
και διάβολο, και καλό και 
κακό μέσα μας. Αλλά πρέ-
πει να μάθεις να διαπραγ-
ματεύεσαι μ’ αυτόν τον 
διάβολο, να ανακαλύπτεις 
πού θέλει να σε οδηγή-
σει και να αποφασίζεις σε 
ποιες περιπτώσεις μπο-
ρείς, έστω και μερικώς, να 
τον ακολουθήσεις.
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Μάρκου
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Λογίδης

Αντρέας
Γιωργαλλάς

ΑΥΤΟ AKOYΣ!

WILLIAM GOLDING
Σε απόσταση αναπνοής 
Μτφρ.: Μιχ. Μακρόπουλος
Εκδ. Διόπτρα, σελ. 344

Της ΖΩΗΣ ΚΑΡΑΜΗΤΡΟΥ

Το 1983 ο Γουίλιαμ Γκόλντινγκ βρα-
βεύεται με το Νομπέλ και κάνει 
την έκπληξη καθώς ο Γκράχαμ 
Γκριν έμοιαζε ότι θα είναι ο νικη-
τής. Η σουηδική Ακαδημία το απο-
νέμει «για τα μυθιστορήματα που 
με τη σαφήνεια της ρεαλιστικής 
αφηγηματικής τέχνης, σε συνδυα-
σμό με την ποικιλομορφία και την 
καθολικότητα του μύθου, βοηθούν 
στην κατανόηση της ύπαρξης του 
ανθρώπου στον σύγχρονο κόσμο». 
∆εν θα μπορούσε να υπάρξει επι-
τυχέστερη περιγραφή αυτού που 
πετυχαίνει τούτο το βιβλίο. Εξο-
ντωτικός ρεαλισμός, λεπτομερείς 
περιγραφές, η ναυτοσύνη στα πιο 
σκληρά της, η «γλώσσα του μου-
σαμά» άγρια, αυστηρή, κάποτε χυ-
δαία. Εντυπωσιακή η μετάφραση 
του Μακρόπουλου για όσα πετυ-
χαίνει στο αφιλόξενο περιβάλλον 
του «Μπριτάνια».

Ο Εντμουντ Φιτζχένρι Τάλ-
μποτ ταξιδεύει για την Αυστρα-

λία με ένα παλιό πολεμικό πλοίο, 
το «Μπριτάνια», που δίνει την αί-
σθηση ότι κατά τη διάρκεια του 
ταξιδιού αποσυντίθεται αργά, ανε-
παίσθητα, βασανιστικά. Σε μια 
ατμόσφαιρα θρίλερ, το πλοίο πα-
ραμένει ακίνητο, δέσμιο του και-
ρού των τροπικών. Χωρίς άνεμο, 
πνιγμένο στην ομίχλη και στη ζέ-
στη, με τα ύφαλά του ολόγυρα να 
τρέφουν φύκια, ίδια μαλλιά μέδου-
σας, οδηγεί πλήρωμα και επιβάτες 
στην απελπισία, ίσως και στη βύ-
θιση. Στο δεύτερο βιβλίο της τρι-
λογίας «Ως τα πέρατα της γης», ο 
Τάλμποτ, που ξεκίνησε το ταξίδι 
του με το «Μύησις ταξιδευτού», 
δοκιμάζει την κοινωνική και συ-
ναισθηματική του μεταμόρφωση.

Ζώντας στο απομονωμένο πε-
ριβάλλον του πλοίου, απελπιστικά 
κοντά στις ζωές όλων των άλλων, 
καταγράφει ένα μη συμβατικό 
ημερολόγιο. Η τήρηση ακριβούς 
καθημερινής χρονικής σειράς εί-
ναι αδιάφορη, δεν νιώθει καμία 
υποχρέωση τυπικής τήρησης ημε-
ρολογίου, κι έτσι απομένουν μόνο 
τα γεγονότα, οι συνθήκες, οι συ-
μπεριφορές. Ο μικρόκοσμος του 
πλοίου έχει τους δικούς του όρους 
και κανόνες, οι ψυχολογικές συνέ-

πειες της εγγύτατης συνύπαρξης 
παύουν να ελέγχονται, οι ασφυ-
κτικές κλιματολογικές συνθήκες 
καταλύουν τα όρια της στεριάς 
και ο Τάλμποτ αντιμετωπίζει προ-
κλήσεις για τη σωματική και συ-
ναισθηματική αντοχή του. Ο νεα-
ρός αλαζόνας, που προσπαθεί να 
ανταποκριθεί στη διάθεση και στις 
απαιτήσεις του λόρδου νονού του 
που του εξασφάλισε αυτό το ταξί-
δι, περνάει από τη στενωπό που 

οδηγεί στην ωριμότητα. Αποκτά 
αυτογνωσία, αναγνωρίζει τις προ-
σωπικές του αποτυχίες, αλλά και 
τις επιτυχίες του, οι εμπειρίες τον 
βγάζουν από τη νεανική άγνοια, 
τιθασεύουν τον αυθορμητισμό, 
ενεργοποιούν την αυτοσυγκρά-
τηση, τη μοναχικότητα, την πε-
ρίσκεψη.

Μέχρι που το πλοίο συναντά 
μεσοπέλαγα την περήφανη «Αλ-
κυόνα». Ενα ωραίο σκαρί, που με-
ταφέρει τα νέα του τέλους των 
πολέμων του Ναπολέοντα, μα και 
τον έρωτα. Ο Τάλμποτ ερωτεύεται 
κεραυνοβόλα τη δεσποινίδα Τσάμ-
λεϊ και οι σελίδες της περιγραφής 
αυτής της συνάντησης των δύο, 
αλλά ιδίως της κατάστασης στην 
οποία περιέρχεται ο Τάλμποτ, εί-
ναι καθηλωτικές. Γεμάτες χαρά κι 

απελπισία, προσμονή και απογο-
ήτευση, ευγένεια και θράσος, ελ-
πίδα, χιούμορ, συναίσθημα, τρελά 
όνειρα, βιάση και θλίψη. Γιατί τα 
δύο πλοία θα ακολουθήσουν δια-
φορετική ρότα, ο χωρισμός είναι 
αναπόφευκτος, η αλληλογραφία 
αδύνατη. Ο Τάλμποτ θα ανακα-
λύψει την παρηγορητική ποίηση.  

Καθώς οι συνθήκες του ταξι-
διού επιβαρύνονται, ο συγγραφέας 
μάς δίνει μια καταπληκτική εικόνα 
της μεταβολής των συμπεριφορών 
όλων, πληρώματος και επιβατών, 
που οφείλεται στους εξωγενείς πα-
ράγοντες. Ανθρωποι που λυγίζουν 
από φόβο μπροστά στο άγνωστο 
και στον ενδεχόμενο χαμό, λυγ-
μοί, αφροντισιά, παραίτηση, συ-
ναλλαγή, εκβιασμός, μυστικά και 
η λέξη «ευθύνη» που αντηχεί για 

να δείξει εκείνον που αποφασίζει 
και ορίζει τις ζωές όλων. Μέσα σε 
αυτή τη δυστοπία, ο Τάλμποτ κα-
ταγράφει τη στάση του απέναντι 
στους άλλους και τη συνθήκη που 
έχει δημιουργηθεί, αποκαλύπτει 
τον τρόπο που αντιλαμβάνεται 
τον εαυτό του, προσδιορίζει τις 
φιλοδοξίες του κι έχοντας επίγνω-
ση της προνομιούχας θέσης στην 
οποία ανήκει, κατατάσσει τον εαυ-
τό του σε κείνους που με υψηλή 
γενιά, μόρφωση και στηρίγματα 
είναι γεννημένοι να κυβερνούν. 
Μόνο που «οι άνθρωποι, σαν τις 
γούμενες, αντέχουν μέχρις ένα 
σημείο ο καθένας, κι έπειτα σπά-
ζουν». Μπορεί το σημείο αυτό να 
είναι η χαμένη υπόληψη.

Ο Γκόλντινγκ εξερευνά με το 
«Μπριτάνια» τους θεμελιώδεις βυ-
θούς της ζωής. Μέσα σ’ ένα περι-
βάλλον σκοτεινής αισιοδοξίας, η 
επιβίωση, η ελευθερία, ο έρωτας, 
ο σεβασμός στη ζωή και στον άλ-
λον, η αντοχή, προβάλλουν επι-
τακτικά για να ορίσουν το παρόν 
και το μέλλον. Που έρχεται ελπι-
δοφόρο, το «Μπριτάνια» δεν θα 
βυθιστεί. Η αλληγορία οδηγεί τη 
φαντασία και μας δίνει μια απο-
λαυστική γραφή.

Πνιγμένοι στη ζέστη, 
στην ομίχλη και
στην απελπισία, 
πλήρωμα και επιβάτες 
δοκιμάζονται σκληρά.

Ενα πλοίο ακινητοποιημένο κάπου στους τροπικούς. Ανθρωποι που ασφυκτιούν, προκλήσεις που γιγαντώνονται, 
αντοχές που χάνονται στην ομίχλη. Φόβος, αγωνία, παραίτηση. Αλλά και ελπίδα...

H ναυτοσύνη στα πιο σκληρά της, η 
«γλώσσα του μουσαμά» άγρια, συχνά 
χυδαία. Ρεαλιστική αφήγηση που κα-
θηλώνει.
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Κατάδυση
στον βυθό
της ψυχής
Ο μικρόκοσμος ενός ιστιοφόρου και

οι δυστοπικές συνέπειες μιας νηνεμίας
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

∆ικαστικό Μέγαρο
Βρυξελλών, 
η αφύπνιση του γίγαντα 

Δεν ακούμε μονάχα εμείς τη φύση, αλλά και η φύση ακούει εμάς

Η αποκατάσταση του ∆ικαστικού 
Μεγάρου Βρυξελλών, με τον χα-
ρακτηριστικό τρούλο, ένα από τα 
μεγαλύτερα δημόσια κτίρια στην 
Ευρώπη, είναι μια ιστορία γεμάτη 
καθυστερήσεις και παλινδρομή-
σεις. Οι σκαλωσιές είχαν τοποθε-
τηθεί ήδη από το 1984, χρειάστηκε 
να αντικατασταθούν, αλλά πλέον 
όλα δείχνουν ότι το τιτάνιο, περί-
πλοκο και απαιτητικό έργο πλή-
ρους αρχιτεκτονικής και αισθη-
τικής αποκατάστασης αυτού του 
οικοδομικού κολοσσού θα ολοκλη-
ρωθεί τα προσεχή χρόνια και θα 
είναι έτοιμο έως το 2030, όταν το 
Βέλγιο θα γιορτάσει τα 200 χρόνια 
εθνικού βίου. Το ∆ικαστικό Μέγα-
ρο των Βρυξελλών οικοδομήθηκε 
την περίοδο 1866-1883 και είναι 
έργο του Βέλγου αρχιτέκτονα Ζο-
ζέφ Πουλάρ (1817-1879), ο οποίος 
απεβίωσε πριν δει το δημιούργη-
μά του αποπερατωμένο. 

Ηταν ένας αναγνωρισμένος αρ-
χιτέκτονας από άλλα δημόσια έργα 
στις Βρυξέλλες, όπου είχε σχεδι-
άσει θαυμάσιους ναούς (π.χ. την 
Αγία Αικατερίνη) ή την περίφημη 
Στήλη που συμβόλιζε την εθνο-
γένεση των Βέλγων. Αλλά στην 
περίπτωση του ∆ικαστικού Με-
γάρου, ο Ζοζέφ Πουλάρ αφέθη-
κε ελεύθερος και ενώ αρχικά είχε 
δηλώσει πως θα εμπνευστεί από 
τον ελληνορωμαϊκό ρυθμό, προ-
χώρησε σε μια προσωπική ερμη-
νεία του εκλεκτικισμού, συνδυάζο-

ντας όλα τα στυλ σε μία έκφραση 
ακραίου «pastiche». Τα εσωτερικά 
είναι πομπώδη και πολυτελή και 
οι σύγχρονες φωτογραφίες αποκα-
λύπτουν έναν αισθητικό κόσμο. Η 
πρόσοψη, όμως, του οικοδομικού 
γίγαντα του 19ου αιώνα κατηγορή-
θηκε ως αλαζονική, εκτός κάθε μέ-
τρου ή αρμονικής σύνθεσης. ∆εν 
είναι λίγοι όσοι το θεώρησαν (και 
το θεωρούν ακόμη) τερατούργημα. 
Παρ’ όλα αυτά, το ∆ικαστικό Μέ-
γαρο Βρυξελλών έγινε με τα χρό-
νια κομμάτι της ιστορίας και της 
εικόνας της πόλης και η πατίνα 
του χρόνου απάλυνε τις πρώτες 
αντιδράσεις. Σήμερα, αυτό το τε-
ράστιο κτίριο φέρει βαρύ συμβο-
λισμό. Παρότι δεν ήταν μέρος των 
μετέπειτα αναπτυξιακών πλάνων 
του διαβόητου βασιλέα των Βέλ-
γων Λεοπόλδου Β΄, συνδέεται με 
τη δική του περίοδο αναμόρφω-
σης των Βρυξελλών. Εμεινε ως 
σύμβολο της πόλης. Κινδύνευσε 
να καταστραφεί ολοκληρωτικά 
κατά την αποχώρηση των Γερμα-
νών στη λήξη του Β΄ Παγκόσμιου 
Πολέμου. Ο τρούλος κατέρρευσε 
και ανοικοδομήθηκε μεταπολεμι-
κά ελαφρώς υψηλότερος. Το ∆ι-
καστικό Μέγαρο Βρυξελλών κα-
ταλαμβάνει εκτάσεις 26.000 τ.μ. 
και έχει ύψος περί τα 150 μέτρα. 
Ο τρούλος ζυγίζει 24.000 τόνους. 
Αυτές οι ασύλληπτες διαστάσεις 
μαρτυρούν τη φιλοδοξία του αρ-
χικού εγχειρήματος. 

«Δεν μπορώ να το παρομοιάσω με 
χορωδία ή ορχήστρα», λέει ο φυσι-
κός Ξαβιέ Ζιμένς του Πανεπιστη-
μίου Ορεγκον Στέιτ των ΗΠΑ. Σε τι 
αναφέρεται; Σε αυτό που ο κύριος 
Γκρι διάβασε πρόσφατα και –φυσι-
κά– τον συνεπήρε: το βουητό του 
∆ιαστήματος, το οποίο «ηχογρά-
φησε» η ομάδα του Ζιμένς.

«Κάθε ζεύγος από μαύρες τρύ-
πες εκπέμπει διαφορετική νότα. 
Εμείς λαμβάνουμε το άθροισμα 
των μουσικών αυτών φθόγγων την 
ίδια στιγμή», προσθέτει ο Ζιμένς. 

Η άχρηστη πληροφορία της 
ημέρας (για τον κύριο Γκρι αυτές 
ακριβώς είναι οι πιο ωραίες πληρο-
φορίες); Αλλά ίσως όχι. Ο βόμβος 
του ∆ιαστήματος ίσως βοηθήσει 
τους επιστήμονες να καταλάβουν 
πώς το σύμπαν απέκτησε τη σημε-
ρινή δομή του, αποκαλύπτοντας 
ενδεχομένως νέες εξωτικές μορ-
φές ύλης, που δημιουργήθηκαν 

μετά τη Μεγάλη Εκρηξη πριν από 
13,7 δισ. χρόνια. 

«Ακούγεται πολύ μυθιστορημα-
τικό, αλλά είναι αλήθεια», λέει η 
αστροφυσικός του Πανεπιστημί-
ου Γέιλ, Κιάρα Μινγκαρέλι, μέλος 
της ομάδας. 

Ο κύριος Γκρι με παραπέμπει 
στο βιβλίο «Sonorous Desert. 
What Deep Listening Taught Early 
Christian Monks – and What It 
Can Teach Us» (Εκκωφαντική έρη-
μος. Τι δίδαξε η βαθιά ακρόαση 
στους πρώτους χριστιανούς μο-
ναχούς – και τι μπορεί να διδάξει 

εμάς, εκδ. Princeton University 
Press) της Κιμ Χάινς-Αϊτσεν. 

Εκκινώντας από τον ασκητισμό 
των πρώτων Πατέρων, η Χάινς-
Αϊτσεν, αφού πέρασε και η ίδια 
αρκετό χρόνο σε ερήμους ανά τη 
Γη, ηχογραφώντας τους ήχους της, 
αναζητεί την κρυμμένη ένταση 
εντός της απόλυτης σιγής. ∆εν 
ακούμε μονάχα εμείς τη φύση, 
μοιάζει να λέει, αλλά και η φύση 
ακούει εμάς. 

Ηχος: ∆ονήσεις στον αέρα ή 
και στο κενό του ∆ιαστήματος. Η 
δυναμική του είναι μυστηριακή. 
Στο διήγημα «Η κραυγή» του Ρό-
μπερτ Γκρέιβς κάποιος μπορεί να 
σκοτώσει απλώς και μόνον ουρλιά-
ζοντας. Και πόσο «ηχηρή» είναι η 
διάσημη ζωγραφισμένη «Κραυγή» 
του Μουνχ!

Ο κύριος Γκρι θυμάται στο 
Μουσείο Μουσικής της Βιέννης, 
την εγκατάσταση που έδινε μιαν 

αίσθηση των ήχων που ακούει το 
έμβρυο μέσα στη μήτρα. Οπως δεν 
θυμόμαστε τη στιγμή της γέννη-
σής μας, λέει, έτσι δεν θυμόμαστε 
και τον πρώτο ήχο που ακούσαμε. 
Αλλά αυτός είναι εντυπωμένος μέ-
σα μας για πάντα. 

Κι ωστόσο, μέσα στη δικτατο-
ρία των ήχων που έχουμε επιβά-
λει σήμερα παντού στους εαυτούς 
μας (από τα δημόσια ασανσέρ έως 
τα εστιατόρια ή τα παιδικά πάρτι 
σε δημόσια πάρκα), έχουμε άρα-
γε ξεμάθει να ακούμε; Είναι και 
αυτή μια μορφή σύγχρονου, αρ-
γού θανάτου;

Η συγγραφέας αναρωτιέται 
ποιος να ήταν ο ήχος των Σειρή-
νων με τον οποίο σκότωναν τους 
ναυτικούς στην «Οδύσσεια». Ο 
Κάφκα, μου θυμίζει ο κύριος Γκρι, 
λέει ότι δεν υπήρξε τραγούδι των 
Σειρήνων. Ηταν η σιωπή τους που 
σκότωνε. 

ΝΙΜ
Επέτειος 30 χρόνων
To Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης 
στην πόλη Νιμ της νότιας Γαλλίας 
γιορτάζει επέτειο 30 ετών λειτουρ-
γίας. Αρχιτεκτονικό έμβλημα, σχεδι-
ασμένο από τον Βρετανό αρχιτέκτο-
να σερ Νόρμαν Φόστερ, το μουσείο 
της πόλης είναι γνωστό με το όνομα 
Carré d’ Art και στη διάρκεια του 
2023 θα επιδιώξει τη μεγαλύτερη 
δυνατή εξωστρέφεια για τη γνωριμία 
του κοινού με τις πλούσιες συλλογές 
του. Και η πόλη της Νιμ θα συμβαδί-
σει με ενίσχυση της παρουσίας της 
τέχνης στο αστικό περιβάλλον. 

ΓΚΣΤΑΑΝΤ
Σετσούκο
Η Σετσούκο, επί σειράν ετών σύ-
ντροφος του Μπαλτίς, είναι εκείνη 
η Γιαπωνέζα εικαστική δημιουργός 
που, με βάση την Ελβετία, εξακολου-
θεί στα 81 της χρόνια να ιχνηλατεί 
πάνω σε μια βαθιά υποσυνείδητη 
αντίληψη του χρόνου. Η νέα της έκ-
θεση («Into Nature»), με έργα ζω-
γραφικά, ορειχάλκινα γλυπτά, έργα 
σε χαρτί και κεραμικά, εγκαινιάστηκε 
στην γκαλερί Gagosian στο Γκστάαντ. 
Από την ίδια γκαλερί θα κυκλοφορή-
σει και η πρώτη μονογραφία για το 
πολύπλευρο έργο της.

ΠΑΡΙΣΙ
Ο συλλέκτης Ουστίνοφ
Ο Πίτερ Ουστίνοφ εκτός από ένας 
λαμπρός ηθοποιός υπήρξε και ένας 
αφοσιωμένος συλλέκτης έργων 
τέχνης. Συνέλεγε διάφορα έργα 
τέχνης και αντικείμενα που μαζί 
με τα δώρα καλλιτεχνών συνέθε-
σαν συν τω χρόνω μια γοητευτι-
κή συλλογή. Ο οίκος δημοπρασιών 
Sotheby’s έβγαλε σε δημοπρασία 
τα αντικείμενα της συλλογής Ουστί-
νοφ, στις 7 Ιουλίου στο Παρίσι, μα-
ζί με χειρόγραφα και σενάρια, όλα 
σχολαστικά ταξινομημένα από τον 
δημοφιλή ηθοποιό.

ΒΕΡΟΛΙΝΟ
Η απόσχιση
Στην Παλαιά Πινακοθήκη του Βερο-
λίνου, η νέα έκθεση παρακολουθεί 
τα ρεύματα της πρωτοπορίας μετά το 
1890, τις αποσχίσεις από τον ακαδη-
μαϊσμό. Για πρώτη φορά μια έκθεση 
συγκρίνει τα καλλιτεχνικά κινήματα σε 
τρεις μητροπόλεις: Βερολίνο, Μόναχο, 
Βιέννη. Στην αυγή του Μοντερνισμού, 
οι πρωτοπορίες διεκδικούσαν νέα εκ-
φραστικά μέσα και νέο κοινό. Πάνω 
από 200 έργα τέχνης αφηγούνται αυ-
τές τις διαδρομές. Σε συνεργασία με 
το Μουσείο της Βιέννης, ιχνηλατού-
νται και οι πρόδρομοι του Κλιμτ.

ΗΝΩΜΕΝΟ ΒΑΣΙΛΕΙΟ
Τα παλιά σινεμά
Στη μεγάλη πόλη του βρετανικού 
βορρά, το Λιντς, συντηρήθηκε με ευ-
λάβεια και άνοιξε εκ νέου ο παλαιό-
τερος κινηματογράφος του Ηνωμένου 
Βασιλείου. Πρόκειται για το Hyde Park 
Picture House, στο κέντρο της πόλης. 
Αρχισε τη λειτουργία του το 1914 πριν 
ξεσπάσει ο Α' Παγκόσμιος Πόλεμος, 
πέρασε επιτυχώς το πέρασμα στις 
ομιλούσες ταινίες μετά το 1928 και το 
2014, με την επέτειο των 100 χρόνων 
λειτουργίας, απέσπασε κρατική χρη-
ματοδότηση άνω των δύο εκατ. ευρώ 
για την αποκατάστασή του.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Οι ήχοι της ερήμου ή, αλλιώς, η κρυμμένη ένταση που κρύβεται βαθιά μέσα 
στην απόλυτη σιγή.

Το περίφημο ∆ικαστικό Μέγαρο 
των Βρυξελλών αποκαθίσταται 

επί σειράν ετών. 
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«Ακούγεται πολύ 
μυθιστορηματικό, 
αλλά είναι αλήθεια», 
λέει η αστροφυσικός 
Κιάρα Μινγκαρέλι.
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EΛΕΝΑ ΑΡΤΖΑΝΙΔΟΥ
«Γκασταρμπάιτερ,
η οδυνηρή φυγή»

Αρχές της δεκαετίας του ’60 και η Αντω-
νία, χωρίς τον σύντροφό της Χάρη, αλ-
λά με οκτώ ζευγάρια συντοπιτών της 
επιχειρεί το μεγάλο βήμα (ή ακολουθεί 
τη μοίρα χιλιάδων Ελλήνων εκείνης της 
εποχής, τη μοίρα του γκασταρμπάιτερ): 
Ξεκινά από ένα μικρό χωριό της κεντρι-
κής Μακεδονίας και φτάνει στο Βαλντσά-
σεν της Γερμανίας, για να δουλέψει ως 
φιλοξενούμενη εργάτρια σε ένα εργοστάσιο πορσελάνης. Πίσω στην 
πατρίδα, ο άντρας της, παγιδευμένος λόγω των πολιτικών του φρονη-
μάτων, δίνει τον δικό του αγώνα προκειμένου να βρεθεί κοντά στην 
αγαπημένη του. Θα τα καταφέρει ή θα τον προλάβει η δικτατορία που 
θα ‘ρθει για να μαραζώσει ακόμα περισσότερο τον βασανισμένο τόπο; 
Μια ιστορία αγάπης στα χρόνια της μεγάλης φυγής στις χώρες της βό-
ρειας Ευρώπης. Μια αναδρομή στην ελληνική επαρχία του ’60, όπου 
η φτώχεια εξοντώνει όπως κι ένας πόλεμος, οι πληγές του εμφυλίου 
παραμένουν ανοιχτές κι ο χωροφύλακας διαφεντεύει ακόμα τις τύχες 
των άλλων. Μια μαρτυρία για τη Χούντα των συνταγματαρχών, τα δεινά 
των πολιτικών κρατουμένων την περίοδο 1967-1973, τον αγώνα ενός 
λαού για ελευθερία και δημοκρατία. Και στο φόντο, στερεότυπα που 
γκρεμίζονται, βεβαιότητες που διαψεύδονται, προσδοκίες που μαται-
ώνονται, όνειρα που εκπληρώνονται, προσωπικές απώλειες αλλά και 
κατακτήσεις. Πότε με υπόκρουση τη φωνή του Καζαντζίδη και πότε τη 
φωνή αντίστασης της Deutsche Welle... 

Το ηλεκτρονικό βιβλίο διανέμεται από την εφαρμογή Read Library. 
Επισκεφθείτε τον ιστότοπο Read-Library.com για πληροφορίες και πε-
ρισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Ο Τίμοθι Σνάιντερ είναι Αμερικα-
νός ιστορικός που ειδικεύε-
ται στην ιστορία της Σοβιε-

τικής Ενωσης, της Κεντρικής και 
Ανατολικής Ευρώπης. Στα ελλη-
νικά έχουν μεταφραστεί μεταξύ 
άλλων τα βιβλία του: «Απέναντι 
στην τυραννία - 20 μαθήματα από 
τον 20ό αιώνα», «Ο δρόμος προς 
την ανελευθερία - Ρωσία, Ευρώ-
πη, Αμερική», «Αιματοβαμμένες 
χώρες - Η Ευρώπη μεταξύ Χίτλερ 
και Στάλιν» – όλα από τις εκδό-
σεις Παπαδόπουλος. Αμετάφρα-
στο στα ελληνικά παραμένει το 
«The Reconstruction of Nations: 
Poland, Ukraine, Lithuania, Be-
larus, 1569-1999» που εκδόθη-
κε το 2003 και ασχολείται με την 
ανάδυση αυτών των σύγχρονων 
κρατών μέσα από την ταραγμένη 
ιστορία της περιοχής. Προέβλε-
ψε την εισβολή της Ρωσίας στην 
Κριμαία, περιγράφοντας συγκε-
κριμένες απειλές για εισβολή στο 
δημοσίευμα των New York Times 
«Don’t Let Putin Grab Ukraine» 
στις 3 Φεβρουαρίου 2014. 

Εχει γράψει έξι βιβλία για την 
Ουκρανία, ενώ το 2022, για να 
εξηγήσει τις απαρχές και την πο-
ρεία του ρωσοουκρανικού πολέ-
μου, διέθεσε για το ευρύ κοινό 
στο YouTube και ως σειρά pod-
cast, τη σειρά διαλέξεών του 
στο Γέιλ με τίτλο The Making of 
Modern Ukraine. Τα παραπάνω 
είναι ελάχιστα μπροστά στο συ-
νολικό σημαντικό έργο του συ-
γκεκριμένου ιστορικού. 

Ετσι, οι παραινέσεις προς δη-
μοσιογράφους σε ένα κείμενό 
του στην πλατφόρμα substack, 
με αφορμή την καταστροφή του 
ελεγχόμενου από τη Ρωσία φράγ-
ματος Nόβα Κακχόβκα, αποκτούν 
μεγαλύτερη σημασία όχι μόνο για 
τους δημοσιογράφους αλλά κυρί-
ως για τους αναγνώστες. ∆ιότι οι 
αναγνώστες είναι αυτοί που «στο 
τέλος της ημέρας» θα αποδώσουν 
τα εύσημα της αξιοπιστίας στα δη-
μοσιογραφικά κείμενα και στους 
συγγραφείς αυτών. Και είναι αυτοί 
που εδώ και πολλά χρόνια μοιρά-
ζονται την ευθύνη για τη διάδοση 
της όποιας πληροφορίας με προ-
σωπικά σχόλια στα μέσα κοινωνι-
κής δικτύωσης, με κοινοποιήσεις 
δημοσιογραφικών κειμένων, με 
«κλικ» σε ιστότοπους κ.λπ. 

Είναι σημαντικό λοιπόν να 
αναγνωρίζουν τη σημασία με-

ρικών τουλάχιστον σημειώσεων 
του Σνάιντερ στο σχετικό κείμε-
νο, όπως: «Αποφύγετε τον πειρα-
σμό να ξεκινήσετε την ιστορία 
αυτής της ανθρωπογενούς αν-
θρωπιστικής και οικολογικής κα-
ταστροφής με αμφίδρομο τρόπο. 
Αυτό δεν είναι δημοσιογραφία – 
η Ρωσία είχε τον έλεγχο του σχε-
τικού τμήματος του φράγματος 
όταν αυτό εξερράγη. Αυτό είναι 
ένα στοιχειώδες μέρος του πλαι-
σίου. Προηγείται από ό,τι λέει ο 
καθένας. Οταν ερευνάται ένας 
φόνος η πρώτη ερώτηση είναι 
ποιος είχε τα μέσα να τον διαπρά-
ξει. Η Ρωσία είχε τον έλεγχο του 
φράγματος προτού καταστραφεί, 
η Ουκρανία όχι – ας μην απο-
φεύγουμε την αρχή της ιστορίας 
η οποία δεν ξεκινάει με την κα-

ταστροφή του φράγματος. Τους 
τελευταίους 16 μήνες οι Ρώσοι 
σκοτώνουν Ουκρανούς πολίτες 
και καταστρέφουν την Ουκρανία, 
και η Ουκρανία προσπαθεί να 
προστατεύσει τους ανθρώπους 
της και τη χώρα – το να ισχυρί-
ζονται οι Ρώσοι εκπρόσωποι ότι η 
Ουκρανία έκανε κάτι (στην προ-
κειμένη περίπτωση, ανατίναξε 
ένα φράγμα) δεν αποτελεί μέρος 
μιας ιστορίας ενός πραγματικού 
γεγονότος στον πραγματικό κό-
σμο. Είναι μέρος μιας διαφορε-
τικής ιστορίας: μιας ιστορίας για 
όλους τους εξωφρενικούς ισχυ-
ρισμούς που έχει κάνει η Ρωσία 
για την Ουκρανία από την πρώτη 
εισβολή, το 2014. Αν πρόκειται 
να αναφερθούν οι ρωσικοί ισχυ-
ρισμοί για τις ουκρανικές ενέρ-
γειες, πρέπει να γίνει σε αυτό 
το πλαίσιο. Εάν πρέπει να ανα-
φερθεί ένας Ρώσος εκπρόσωπος 
(π.χ. Ντμίτρι Πεσκόφ), πρέπει να 
αναφερθεί ότι το συγκεκριμένο 
πρόσωπο έχει πει ψέματα για κά-
θε πτυχή αυτού του πολέμου από 
την αρχή του. Οι αναγνώστες 
που παίρνουν την ιστορία στη 
μέση πρέπει να γνωρίζουν αυτό 
το υπόβαθρο». 

Με άλλα λόγια, δεν οφείλουμε 
αναγνωστική εκτίμηση στα κεί-
μενα που χαρακτηρίζονται από 

αυτό που με τον τρέχοντα νεο-
λογισμό περιγράφεται ως «ισαπο-
στακισμός» και φυσικά αυτό δεν 
ισχύει μόνο για την περίπτωση 
του φράγματος, αν και αποτελεί 
ένα... υποδειγματικό παράδειγ-
μα. Οι «ίσες αποστάσεις» διευ-
κολύνουν τους συγγραφείς που 
–δυστυχώς συχνά ηθελημένα– 
θέλουν ν’ αφήσουν στην άκρη 
τις πραγματικές αποστάσεις και 
την εξαιρετικά σημαντική παρά-
μετρο του πλαισίου, σύγχρονου 
και ιστορικού, εντός του οποίου 
λαμβάνουν χώρα ενέργειες και 
γεγονότα: Από σημαντικά διεθνή 
μέχρι δολοφονίες και οικογενει-
ακές τραγωδίες. Στην περίπτω-
σή μας, την πραγματική και αδι-
αμφισβήτητη αξιακή απόσταση 
μεταξύ του εισβολέα που είναι η 
Ρωσία και του αμυνόμενου που 
είναι η Ουκρανία και το πλαί-
σιο που περιλαμβάνει την επι-
θετική στάση της Ρωσίας απένα-
ντι στην Ουκρανία τουλάχιστον 
από το 2014, αλλά και σε άλλες 
γειτονικές της χώρες. Οταν δε, 
με τη λογική και πάλι των ίσων 
αποστάσεων, επιστρατεύεται η 
μπάλα προς τη γνωστή και πά-
ντα χρήσιμη εξέδρα της κακής 
∆ύσης και Αμερικής προκειμέ-
νου να δικαιολογηθεί η επιθετι-
κότητα της Ρωσίας, διαπράττε-
ται ένα σφάλμα τόσο λογικό όσο 
και ηθικό: επιφυλάσσεται για την 
Ουκρανία ο ρόλος ενός ανόητου 
μικρού παιδιού που το κάνουν 
ό,τι θέλουν οι «μεγάλοι» παρα-
μερίζοντας εντελώς την πολλα-
πλώς εκπεφρασμένη βούληση 
του ουκρανικού λαού να υπάρχει 
και να αποφασίζει για τον εαυτό 
του. Ισως όμως το πιο σημαντικό, 
ηθικό έλλειμμα στις «ίσες απο-
στάσεις» είναι ότι μας βοηθούν 
να νιώθουμε «υπεράνω», «σοβα-
ροί» και αθώοι όταν οι ξεκάθαρες 
τοποθετήσεις –με όποιο κόστος 
αυτές ενέχουν– είναι καθοριστι-
κές για μια σειρά αξιών που πε-
ριλαμβάνουν από το ευ ζην του 
πλησίον ανθρώπου και ζώου μέ-
χρι τη δημοκρατία και την ανά-
γκη να καταποντιστεί ο καθαρά 
αυταρχικός τραμπουκισμός σε 
επίπεδο εθνικής κατευθυντήρι-
ας αρχής που αντιπροσωπεύει η 
Ρωσία του Πούτιν. Κι αυτό πρέ-
πει να λαμβάνεται υπ’ όψιν από 
όλους: κράτη, μέσα, δημοσιο-
γράφους και αναγνώστες.

Η Χριστίνα Στεφανίδου γεννήθηκε 
το 1980 και μεγάλωσε στην Αθή-
να. Σπούδασε διαφήμιση, ψηφια-
κή επικοινωνία και δημοσιογραφία, 
εργάστηκε πολλά χρόνια σε διαφη-
μιστικές και εμπορικές εταιρείες, 
πάντοτε όμως έβρισκε αφορμές να 
γράφει. Από πολύ μικρή διάβαζε λο-
γοτεχνία και έγραφε κρυφά. Πλέον 
κατοικεί λίγο έξω από την Αθήνα, 
για να είναι κοντά στη φύση και τη 
θάλασσα που την εμπνέουν. Γράφει 
για το τώρα και το τότε, για το κά-
ποτε. Η συλλογή μικρών διηγημά-
των με τίτλο «33», από τις εκδόσεις 
Αρμός, είναι το πρώτο βιβλίο της. 
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Τα «Κάποιος Λούκας» του Χούλιο 
Κορτάσαρ, «Στο σπίτι των ονείρων» 
της Κάρμεν Μαρία Ματσάδο, «Ξένοι 
στο τρένο» της Πατρίσια Χάισμιθ, 
αλλά και τα μόνιμα που συχνά επι-
σκέπτομαι: «Τα σονέτα» του Σαίξ-
πηρ, «Τα ποιήματα» του Καβάφη. 
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου; 
Τις πολλαπλές αναγνώσεις-ερμηνεί-
ες κλασικών παραμυθιών από την 
Κλαρίσα Πίνκολα Εστές στο «Γυναί-
κες που τρέχουν με τους λύκους». 
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;

Το αριστούργημα «Αδελφοί Καρα-
μάζοφ» του Ντοστογιέφσκι. 
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Αναπαυτικά, ήσυχα, χωρίς χρονι-
κούς περιορισμούς. 
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν; 
Προς το παρόν, όχι. 
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο; 
Το κέντημα καίριων λέξεων για 
την ψυχική κατάδυση στους πρω-
ταγωνιστές. Αυτά τα έργα κουβα-
λώ μέσα μου αρχικά για ημέρες κι 
έπειτα για πάντα. 
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε; 
«Το τενεκεδένιο ταμπούρλο» του 
Γκίντερ Γκρας, τη «Μεταποίηση» 
του Παπαμάρκου και το συλλογικό 
«Η φωνή της». 
 
Τι συμβολίζει ο αριθμός «33» στον 
τίτλο της συλλογής διηγημάτων; 
Τα τριάρια βρίσκονται σε ζεύγη –ή 
και όχι– και σε μεγάλη αφθονία 
στην προσωπική μου ζωή, αλλά και 
ο αριθμός από μόνος του είναι γε-
μάτος συμβολισμούς, με γοητεύει. 
Εκείνος όρισε τον αριθμό διηγημά-
των του βιβλίου. 
 
Τα διηγήματά σας έχουν έντονο λυ-
ρικό στοιχείο. Τι καταγράφουν και 
τι αποκομίζει ο αναγνώστης; 
Και τα 33 διηγήματα είναι βασισμέ-
να σε αληθινά πρόσωπα και ιστο-
ρίες. Με αφετηρία τη θάλασσα, 
τον ξεριζωμό, ηρωίδες και ήρωες, 
έρμαια της σκληρής και ταυτόχρο-
να ευάλωτης ανθρώπινης φύσης 
τους, παίρνουν μέρος στην –περισ-
σότερες φορές– βίαιη υπαρξιακή 
περιπέτεια με τις διάφορες κωμι-

κοτραγικές εκφάνσεις αυτο-
πλήρωσης και την αναζήτη-
ση της παντοτινής αγάπης, 
οδεύοντας τελικά στη 
λυτρωτική θνητότητα. 
Μια ταπεινή χαρτογρά-
φηση του μεγαλείου 
της ανθρώπινης δια-
φορετικότητας. 

ΑΜΑΝΤΑ ΜΙΧΑΛΟΠΟΥΛΟΥ
Η μεταμόρφωσή της
εκδ. Καστανιώτη, σελ. 160

 

Eνα πρωί, η Σάσα ξύπνησε με-
ταμορφωμένη σε άνδρα. Eνα 
άλλο πρωινό, πριν πολλά χρό-

νια, ο Γκρέγκορ Σάμσα ξύπνη-
σε μεταμορφωμένος σε κατσα-
ρίδα. Εδώ αρχίζει και τελειώνει 
η όποια ηθελημένη ομοιότητα 
της νουβέλας της Αμάντας Μι-
χαλοπούλου με το μυθιστόρημα 
του Κάφκα. Στόχευση της Μιχα-
λοπούλου είναι η μυθολόγηση 
ενός εναλλακτικού, συμφιλιωτι-
κού φεμινισμού, δεκτικού τόσο 
στη γυναικεία όσο και στην αν-
δρική φύση. Η ηρωίδα ζει σε έναν 
μετα-αποκαλυπτικό κόσμο, όπου 
ένας δεύτερος κατακλυσμός έχει 
επιφέρει τη συντέλεια. Σε αυτόν 
τον αγνώριστο κόσμο, η Σάσα 
ξυπνάει ξαφνικά με πέος. Το νεο-
φυές όργανο τη μυεί στην πυγμή 
και την ωμή ασυδοσία της αρρε-
νωπότητας. Η αλλοτινή γυναικεία 
ταυτότητα της φαίνεται αναδρο-
μικά καταπιεστική και ταπεινω-
τική, ένα μόρφωμα της πατριαρ-
χίας. Μεταμορφωμένη σε άνδρα, 
η Σάσα μπορούσε να πολεμήσει 
για την έμφυλη χειραφέτησή της. 
Μία από τις συνέπειες του κα-
τακλυσμού, που μετέτρεψε τον 
κόσμο σε έναν σωρό από ενά-

λια συντρίμμια, ήταν η επιστρο-
φή στην εποχή των σπηλαίων. 
Οι άνδρες ξαναέγιναν κυνηγοί 
και οι γυναίκες θηράματα. «Για 
να επιστρέψεις στην εποχή των 
σπηλαίων δεν αρκούν οι σπηλιές, 
χρειάζονται μυαλά γεμάτα σταλα-
κτίτες που δεν σπάνε». Η Σάσα 
ως γυναίκα παρά-
δερνε απελπισμέ-
νη μες στα τοιχώ-
ματα του φύλου 
της. Ως άνδρας 
απελευθερώθη-
κε από κάθε χρέ-
ος υποταγής και 
ικανοποίησης. Εί-
χε απαλλαγεί από 
τον μόχθο να αρέ-
σει στους άνδρες. 
Αποτινάσσοντας 
κλαψουρίσματα 
και ντροπαλοσύ-
νες, αφέθηκε ανε-
ξέλεγκτη σε μια 
πρωτόγνωρη σεξουαλικότητα. 
«Μόνο το πουλί της την ενδιέ-
φερε. Μια μεγάλη αλήθεια ήταν 
κλεισμένη εκεί μέσα, μια αλήθεια 
που δεν μπορούσε να διαρρήξει».

«Σάσα; Πού είσαι Σάσα; Υπάρ-
χεις όταν δεν σε κοιτάζω;» Oσο 
και αν την τρομοκρατεί η μετα-
μόρφωση, η ηρωίδα συναρπάζε-
ται από τις ανδρικές της ιδιότη-
τες. ∆εν χόρταινε να βλέπει το 

πέος της να μπαινοβγαίνει σε ξέ-
να σώματα. «Η ανδρική κυριαρ-
χία ήταν εύκολη και άγρια σαν το 
κομπρεσέρ που δούλευε παλιά με 
ηλεκτρισμό». Αλλά και η «τίμια 
χειρωναξία» δεν την πτοούσε, 
πάντοτε απολάμβανε τον αυνα-
νισμό. Ωστόσο, το πεπρωμένο 

φυγείν αδύνατον. 
Oταν η Σάσα εν-
δίδει στον έρωτα, 
αγαπώντας έναν 
άνδρα που είχε 
μεταμορφωθεί 
σε γυναίκα, έγινε 
πιο γυναίκα από 
ποτέ, γέμισε στε-
ναγμούς και δά-
κρυα. «∆εν ήταν 
ούτε αγόρι ούτε 
κορίτσι, ήταν το 
τελευταίο οργα-
νικό δείγμα στη 
σαλιωμένη επι-
φάνεια της περι-

δίνησης». Θα χρειαστεί να βρεθεί 
ξανά μόνη, σε ένα υπερωκεάνιο 
που διεισδύει στη μουσκεμένη 
πλάση, για να προασπίσει ως αμ-
φίφυλη ένα πανανθρώπινο όρα-
μα, ένα νέο είδος αγάπης.

∆εν ξέρω τι είναι χειρότερο, η 
φαιδρότητα της μυθοπλασίας ή 
οι διάσπαρτες περισπούδαστες 
διερωτήσεις. Τα πάντα στο βι-
βλίο είναι είτε γελοία είτε ρηχά, 

εμπνευσμένα από μια θεματική 
που όσο γίνεται αφηγηματική 
μόδα, ολοένα αποδυναμώνεται. 
Και εδώ η Μιχαλοπούλου υιοθε-
τεί ένα παιδικό βλέμμα για να 
γεωμετρήσει τον γολγοθά της 
ζωής. Oταν η πασιονάρια του 
πανσεξουαλισμού σαλπάρει 
στο άγνωστο, φαντάζεται πως 
στην απέναντι όχθη θα ξαναβρεί 
«την εξοχή των παιδικών της 
χρόνων». Ακόμα και ο μετακα-
τακλυσμιαίος κόσμος τής θύμιζε 
«παιδική ζωγραφιά». Οι ηρωίδες 
της Μιχαλοπούλου μοιάζουν κα-
θηλωμένες στην παιδική ηλικία. 
Η εποπτεία τους για τον κόσμο 
δεν διαφεύγει από το περιορισμέ-
νο και αφελές βεληνεκές της ανη-
λικότητας. Η εικοσάχρονη Σάσα 
φέρεται σαν νήπιο. Παράτησε τις 
σπουδές στην Ιατρική, ανήμπο-
ρη μπροστά στην ανίατη ασθέ-
νεια του κόσμου, και έπειτα, ως 
νεαρός φοιτητής πια, παράτησε 
τις σπουδές στο θέατρο γιατί η 
τέχνη ήταν υποκρισία.

Μακάρι να ήταν φαρσοκωμω-
δία. ∆υστυχώς όμως, το βιβλίο 
παίρνει στα σοβαρά τον εαυτό 
του, συντείνοντας σε μια απε-
ρίγραπτη γελοιογράφηση του 
γυναικείου ψυχισμού, στοιβά-
ζοντας στον αντίποδά του ανα-
χρονιστικά στερεότυπα για μια 
μπρουτάλ αρρενωπότητα.

Tης ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Μια εκπεσούσα κατσαρίδα

Ισες αποστάσεις; Ενα λεπτό να οργανωθούμε

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Μας βοηθούν 
να νιώθουμε «υπεράνω», 
«σοβαροί» και αθώοι 
όταν οι ξεκάθαρες 
τοποθετήσεις –με όποιο 
κόστος αυτές ενέχουν– 
είναι καθοριστικές 
για μια σειρά αξιών.

Νεαρός εγκαταλείπει με το παπαγαλάκι του την πλημμυρισμένη Χερσώ-
να μετά την ανατίναξη του φράγματος της Νόβα Κακχόβκα, τον περασμένο 
Ιούνιο. Ποιος το έκανε; Ρωσία και Ουκρανία αλληλοκατηγορούνταν.
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Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Η καλλιτεχνική διευθύντρια του 
Εθνικού Μουσείου Σύγχρονης Τέ-
χνης (ΕΜΣΤ) κατεβαίνει συχνά 
στο ισόγειο του μουσείου για να 
μιλήσει με τους επισκέπτες. «Eνα 
μέρος της δουλειάς μου που μου 
αρέσει πολύ είναι να επικοινω-
νώ με τον κόσμο», λέει η Κατερί-
να Γρέγου. «∆εν θα μου άρεσε να 
βλέπω τους επισκέπτες αφ’ υψη-
λού, κλεισμένη στο γραφείο μου».

Η μεγάλη αλλαγή, υποστηρίζει, 
είναι πως το ΕΜΣΤ πλέον είναι 
γεμάτο καθημερινά, όσο για τα 
Σαββατοκύριακα έχει χιλιάδες επι-
σκέπτες. Για του λόγου το αληθές 
πρότεινε να ξεφυλλίσω το Βιβλίο 
των Επισκεπτών. Το έκανα. Οι εγ-
γραφές έχουν πολλά θαυμαστικά 
και καρδούλες, έχουν συγχαρητή-
ρια, έχουν και μερικές παρατηρή-
σεις – «Περισσότερα έργα, πολύς 
χώρος ανεκμετάλλευτος», «Το πω-
λητήριο του μουσείου θα έπρεπε 
να παραμένει ανοιχτό όσο και οι 
εκθέσεις». Εχουν επίσης υπογρα-
φές από τη Λιθουανία, τη Φινλαν-
δία, την Καλιφόρνια.

Την 1η Ιουλίου έκλεισαν δύο 
χρόνια από την ανάληψη των κα-
θηκόντων της, και λίγο πριν ανα-
λάβει τη θέση είχε θεσμοθετηθεί 
η 5ετής θητεία του καλλιτεχνικού 
διευθυντή του ΕΜΣΤ. Οπως τόνι-
σε τότε η υπουργός Πολιτισμού, 
«η διεθνώς αναγνωρισμένη Ελλη-
νίδα επιμελήτρια, ιστορικός τέ-
χνης και μουσειολόγος Κατερί-
να Γρέγου σηματοδοτεί μία νέα 
εποχή για το ΕΜΣΤ». 

Η νέα εποχή του ΕΜΣΤ, λοι-
πόν, είναι τώρα. «Εχουμε δεχτεί 
ένα κοινό που δεν ξέραμε, υπάρ-
χει πολύς κόσμος που μπαίνει στο 
μουσείο για πρώτη φορά», σχολι-
άζει η κ. Γρέγου. 

«Love» και Ξενάκης
Αυτή τη στιγμή παρουσιάζε-

ται στον χώρο του υπογείου (-1) 
η ομαδική έκθεση «Modern Love» 
την οποία έχει επιμεληθεί η ίδια, 
και μόλις ξεκίνησε ένα αφιέρωμα 
στο έργο του συνθέτη, μαθημα-
τικού, αρχιτέκτονα Ιάννη Ξενά-
κη με δύο εκθέσεις που συνδέ-
ουν τη ζωή με τη σκέψη και τη 
δουλειά του, όπως και τη σχέση 
του με την Ελλάδα. Αναρωτιέμαι 
πώς εντάσσεται θεματικά ο Ιάν-
νης Ξενάκης στο πρόγραμμα του 
ΕΜΣΤ. «∆εν με ενδιαφέρει μόνον 
το στενό πλαίσιο των εικαστικών, 
με ενδιαφέρει ο πολιτισμός γενι-
κότερα», απαντά η κ. Γρέγου. «∆εν 
βλέπω τον Ξενάκη μόνον μέσα 
από το συνθετικό του έργο. Είναι 
στοχαστής, μαθηματικός, αρχιτέ-
κτων, μηχανικός –ένας οικουμε-
νικός καλλιτέχνης– και ένας από 
τους πιο πρωτοποριακούς δημι-
ουργούς παγκοσμίως».

Για να κάνουμε αυτή τη συ-
νέντευξη καθόμαστε η μία απέ-
ναντι στην άλλη, στο μεγάλο 
τραπέζι της αίθουσας των συ-
σκέψεων που επικοινωνεί με το 
προσωπικό της γραφείο. Κάποιες 
φορές υπογραμμίζει τα λεγόμε-
νά της χτυπώντας το χέρι στο 
τραπέζι. Οι φωτογραφίες της εί-
ναι γελαστές και θερμές, κι έτσι 
είναι και η ίδια όταν δεν μιλάει 
επισήμως.

– Επειτα από δύο χρόνια στην 

καλλιτεχνική του διεύθυνση, 
ποια είναι η ταυτότητα του μου-
σείου;

– Το ΕΜΣΤ έχει ένα στίγμα κοι-
νωνικό. ∆εν είναι ένας ελιτίστικος 
οργανισμός που αφορά το ένα τοις 
εκατό των ανθρώπων και συντάσ-
σεται απόλυτα με τους νόμους της 
αγοράς.

Είναι άλλωστε σαφές στην επι-
μελητική πρακτική μου όλα αυτά 
τα χρόνια. ∆εν κάνουμε εκθέσεις 
trendy καλλιτεχνών, που βγάζουν 
πολλά λεφτά στο χρηματιστήριο 
της τέχνης. Γι’ αυτό υπάρχουν οι 
γκαλερί, υπάρχουν τα ιδιωτικά 
μουσεία. Από εκεί και πέρα κάθε 
κύκλος του εκθεσιακού προγράμ-
ματος έχει μια συγκεκριμένη θε-
ματική και συνοχή των εκθέσεων 
μεταξύ τους. ∆εν είμαστε ένα μου-
σείο που ακολουθεί τις διεθνείς 
τάσεις, τις φτιάχνουμε.

 
– Ποιες είναι οι διεθνείς τάσεις;

– Πρόσφατα διεθνείς τάσεις 
είναι τα θέματα φύλου, ταυτότη-
τας και φυλής. Και είναι και πάρα 
πολύ σημαντικά. Ασχολούμαστε 
με αυτά αλλά όχι μόνον με αυτά. 

 
– Εως τώρα πάντως δίνετε έμ-
φαση στις ομαδικές εκθέσεις.

– Θα γίνουν επίσης ιστορικές 
και αναδρομικές εκθέσεις Ελλή-
νων και ξένων καλλιτεχνών. Απλά 
ήταν σημαντικό να ξεκινήσου-
με με κάποιες κομβικές ομαδικές, 
που δεν έχουν ξαναγίνει στο μου-
σείο. Του χρόνου θα κάνουμε μια 
μεγάλη αναδρομική έκθεση της 
Νοτιοαφρικανής Πένι Σιόπις: Γυ-
ναίκα, φεμινίστρια, ακτιβίστρια, 
anti-apartheid, μια καλλιτέχνις της 
ελληνικής διασποράς που χαίρει 
τεράστιας εκτίμησης παγκοσμίως. 

Στο μουσείο πρέπει να παρουσι-
άζονται παράλληλα το σύγχρονο, 
το ιστορικό, το ξεχασμένο. Κάποια 
πράγματα θα τα δείτε στο μέλλον. 
Στη συλλογή δεν αγοράζουμε μό-
νον έργα σύγχρονων καλλιτεχνών 
–Ελλήνων και ξένων–, αγοράζου-
με και παλιότερα ιστορικά έργα 
Ελλήνων. Ας πούμε πήραμε Βα-
λέριο Καλούτση, έναν πολύ σημα-
ντικό λησμονημένο καλλιτέχνη, 
από τους πρώτους που μίλησαν 
για το περιβάλλον στην Ελλάδα 
και το land art.

 
– Συνεπώς αγοράζετε νέα έργα.

– Η συλλογή δεν έχει μείνει πί-
σω. Επειδή συστάθηκε από την 
Αννα Καφέτση στην οποία το μου-
σείο χρωστάει πάρα πολλά και με-
τά ολοκληρώθηκε το στήσιμο από 
την Κατερίνα Κοσκινά, δεν ήθελα 
να έρθω και να ξηλώσω το έργο 
των προκατόχων μου. Θεώρησα 
ότι έπρεπε να σεβαστώ αυτή τη 

δουλειά, να την αφήσω να κάνει 
τον κύκλο της. Πλέον κλείσαμε 
τρία χρόνια και η συλλογή πρέ-
πει να ανανεώνεται. Εχουμε πάνω 
από 1.500 έργα. Τώρα ήρθε η ώρα 
να δώσουμε βαρύτητα στο νέο κε-
φάλαιο, κι αυτό θα γίνει σύντομα. 
Η συλλογή μας είναι μικρή, αλλά 
όχι ευκαταφρόνητη.

 
– Θεωρείτε ότι το ΕΜΣΤ πρέπει 
κατ’ αρχάς να στηρίξει την ελ-
ληνική σύγχρονη τέχνη και να 
ακολουθήσει η διεθνής;

– Θεωρώ ότι κατ’ αρχάς πρέπει 
να υποστηρίζουμε και να δείχνου-
με σύγχρονη ελληνική τέχνη –νέα 
και ιστορική–, αλλά όχι μόνον. Σαν 
μουσείο πρέπει να δίνουμε τη δυ-
νατότητα στο ελληνικό κοινό να 
βλέπει τέχνη που θα έπρεπε να 
ταξιδέψει στο εξωτερικό για να 
δει. Στη συλλογή αποφασίσαμε 
να εστιάσουμε, γιατί είναι αδύνα-
τον να παρακολουθήσουμε όλες 
τις παγκόσμιες εξελίξεις. Κανένα 
μουσείο δεν μπορεί. Ο χώρος της 
σύγχρονης τέχνης έχει αναπτυ-
χθεί υπέρμετρα, έχουν φυτρώσει 
μουσεία σε όλα τα μήκη και τα 
πλάτη της γης.

Ετσι, εγώ επέλεξα να στραφού-
με στην τέχνη της ευρύτερης πε-
ριοχής στην οποία βρίσκεται η 
Ελλάδα, και σε αυτή της Νοτιο-
ανατολικής Ευρώπης, της Μεσο-
γείου, της Μέσης Ανατολής, των 
Βαλκανίων και της Βόρειας Αφρι-
κής, που είναι το μέρος του κό-
σμου που μας αφορά πολιτικά και 
ιστορικά, και αφάνταστα πλούσιο 
σε αφηγήσεις. Και νομίζω ότι είναι 
και ο χώρος που ενδιαφέρει τον 
ξένο επισκέπτη ο οποίος έρχεται 
στην Ελλάδα, και δεν θέλει να δει 
τα ίδια που έχει δει αλλού. 

 
– Η δωρεά του Δημήτρη Δασκα-
λόπουλου θα εκτεθεί σύντομα;

– Η αποδοχής μιας δωρεάς έχει 
πάντοτε μια διαδικασία σύνθετη, 
πίσω της υπάρχει μια τεράστια 
δουλειά. Η διαδικασία ολοκληρώ-
νεται μέσα στο καλοκαίρι. ∆εν θα 
εκθέσουμε ολόκληρη τη συλλογή 
∆ασκαλόπουλου – νομίζω δεν το 
θέλει κι ο ίδιος. Και θα ενσωματω-
θούν σταδιακά σε εκθέσεις.

 
– Θα τα παρουσιάζετε στη μόνι-
μη συλλογή;

– ∆εν είναι λογικό να υπάρχει 
μόνιμη, αμετάκλητη συλλογή σε 
ένα σύγχρονο μουσείο. Μόνιμη 
συλλογή έχουν τα ιστορικά μου-
σεία. Το Las Meninas του Βελά-
σκεθ είναι στη θέση του στο Πρά-
δο, ο Βαν Ντάικ στη θέση του στην 
Εθνική Πινακοθήκη στο Λονδίνο, 
ο Ντα Βίντσι στη θέση του στο 

Λούβρο. Τα σύγχρονα μουσεία 
έχουν συλλογές που ανανεώνο-
νται συνεχώς. «Μόνιμη συλλογή» 
είναι λάθος. Η σωστή διατύπωση 
είναι: «Συλλογές».

 
– Και πώς διαχωρίζονται από τις 
περιοδικές;

– Αν κάποιος έρθει, θα δει τις 
δύο περιοδικές εκθέσεις του Ξενά-
κη, και ανεβαίνοντας στους ορό-
φους θα δει την εκάστοτε έκθεση 
που είναι εγκατεστημένη εκείνη 
τη στιγμή, με έργα της συλλογής. 
Ο Καμπακόφ για παράδειγμα, ένας 
εξαιρετικός καλλιτέχνης, δεν μπο-
ρεί να πιάνει μια ολόκληρη αίθου-
σα για πάντα όταν εισέρχονται νέα 
έργα στο μουσείο.

 
– Κι αν θέλει κάποιος να δει, ας 
πούμε, το έργο του Γιάννη Κου-
νέλλη «Ατιτλο», το οποίο έως τώ-
ρα εκτίθεται μόνιμα στο ΕΜΣΤ;

– ∆εν είναι γνώμονας η μονιμό-
τητα ενός έργου σε ένα μουσείο τό-
σο νέο όπως είναι το ΕΜΣΤ. Εχου-
με πάρα πολλά κενά στη συλλογή 
μας όπως πολλά μουσεία, τα οποία 
υπάρχουν όχι επειδή το θέλουμε 
αλλά επειδή δεν είχαμε τα μέσα. 
Σιγά σιγά προσπαθούμε να βρού-
με τρόπους να καλυφθούν.

 
– Το κοινωνικό κομμάτι είναι 
πλέον συνυφασμένο με τη σύγ-
χρονη τέχνη;

– Οχι πάντα ούτε για όλους. 
Θα έλεγα ότι αποτελεί ένα μεγά-
λο κομμάτι του χώρου της επιμέ-
λειας μουσείων που έχουν δημό-
σιο χαρακτήρα. Υπάρχει μεγάλο 
χάσμα ανάμεσα στα δημόσια μου-
σεία σύγχρονης τέχνης και τα ιδι-
ωτικά, λειτουργούν με διαφορετι-
κά κριτήρια. Εμείς έχουμε πλέον 
μια χρηματοδότηση από την πο-
λιτεία, που μας δίνει ως προς τις 
επιλογές μας.

 
– Αποτελεί ωστόσο προτεραιότη-
τα για εσάς το εικαστικό έργο σε 
σχέση με την πολιτικό προβλη-
ματισμό του δημιουργού;

– Για εμάς προτεραιότητα είναι 
το πώς μεταφράζει ο καλλιτέχνης 
το παρόν εικαστικά, πώς μπορεί να 
μας παρασύρει σε μια άλλη θέαση 
ενός θέματος. ∆εν φοβάμαι την 
ποίηση στην τέχνη, και την αισθη-
τική που μπορεί να έχει ένα έργο 
τέχνης. Επίσης, προσπαθούμε να 
μιλάμε μια κατανοητή γλώσσα για 
το κοινό, στο μέτρο που μπορού-
με. Να είναι σκεπτόμενη αλλά και 
προσβάσιμη.  

 
– Είστε διευθύντρια του ΕΜΣΤ, 
και παράλληλα συχνά επιμελεί-
στε εκθέσεις εκτός του μουσεί-
ου. Είναι κάτι που συνηθίζεται 
στον χώρο σας;

–        Απολύτως. Μάλιστα τα ξένα 
μουσεία θέλουν πολύ οι διευθυ-
ντές τους να είναι δραστήριοι και 
αλλού, επειδή λειτουργούν και ως 
δυναμικοί πρεσβευτές μέσα στον 
χώρο της τέχνης. Οι περισσότεροι 
συνάδελφοί μου διευθυντές μου-
σείων στο εξωτερικό κάνουν Μπι-
ενάλε, κάνουν μεγάλες διεθνείς 
εκθέσεις, δεν είναι βιδωμένοι στο 
γραφείο τους.

•       Η Κατερίνα Γρέγου επιμελείται την 
κεντρική έκθεση σύγχρονης τέχνης 
«Μυστήριο 3 Ελευσίνα Mon Amour», 
που εγκαινιάστηκε την Παρασκευή.

Το ΕΜΣΤ δεν είναι ελιτίστικο
«Πρέπει να δείχνουμε σύγχρονη ελληνική τέχνη –νέα και ιστορική–, αλλά όχι μόνον», λέει στην «Κ» η Κατερίνα Γρέγου

Ο Ιάννης Ξενάκης στο φεστιβάλ Σιράζ, στην Περσέπολη του Ιράν, το 1971. 
Το ΕΜΣΤ παρουσιάζει ένα μεγάλο αφιέρωμα στο έργο του.
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«Δεν είμαστε ένα μουσείο που ακολουθεί τις διεθνείς τάσεις, τις 
φτιάχνουμε», τονίζει η Κατερίνα Γρέγου, καλλιτεχνική διευθύντρια 
του ΕΜΣΤ.

«Εχουμε δεχτεί ένα κοινό που δεν ξέραμε, υπάρχει πολύς κόσμος που μπαί-
νει στο μουσείο για πρώτη φορά», σχολιάζει η κ. Γρέγου. 
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Στο μουσείο πρέπει
να παρουσιάζονται πα-
ράλληλα το σύγχρονο,
το ιστορικό, το ξεχασμέ-
νο. Κάποια πράγματα
θα τα δείτε στο μέλλον.

Τα ξένα μουσεία θέλουν 
πολύ οι διευθυντές τους 
να είναι δραστήριοι
κaι αλλού, επειδή
λειτουργούν και ως
πρεσβευτές μέσα
στον χώρο της τέχνης.
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Tου ΔΙΟΝΥΣΗ ΜΑΡΙΝΟY

Πράγματα που μαθαίνεις με τον 
δύσκολο τρόπο: η νεοαποκτηθεί-
σα εμπειρία από την πανδημία 
μάς δίνει τη δυνατότητα να το-
ποθετήσουμε την «Πανούκλα» 
του Αλμπέρ Καμύ στην κατηγο-
ρία των προφητικών βιβλίων. 
Πέραν του αδιαμφισβήτητου 
συμβολικού επιπέδου του μυ-
θιστορήματος, υπάρχει, πλέον, 
και μια πραγματιστική διάσταση 
εγρήγορσης. Ολα αυτά, όντως, 
μπορούν να συμβούν στις μέ-
ρες μας. 

Ωστόσο, με το «Νόμπερ» (εκδ. 
∆ώμα) του πρωτοεμφανιζόμενου 
Ιρλανδοαμερικανού Οσιν Φέι-
γκαν, οι λογοτεχνικές αναφορές 
γύρω από τέτοια μετα-αποκα-
λυπτικά θέματα διευρύνονται 
περαιτέρω. Στη δική του εκδο-
χή δεν έχουμε κάποιον γιατρό 
Μπερνάν Ριέ ως πρωταγωνιστή, 
ούτε τα αλληγορικά σημάδια –
εν συνόλω– είναι αυτά που μας 
αναγκάζουν να αντιμετωπίσου-
με την επελαύνουσα πανώλη ως 
σύμβολο μιας μακράς σιωπής, 
που απλώνεται στην ανθρώπινη 
επικράτεια σαν μαύρη πούδρα. 

Ο Φέιγκαν μας μεταφέρει στο 
απώτατο καλοκαίρι του 1348, 
χρονιά όπου η πανώλη εξα-
πλώθηκε με γεωμετρική πρόο-
δο στην Ιρλανδία, προκαλώντας 
σωρεία θανάτων. Το χωριό Νό-
μπερ –που δίνει και τον τίτλο 

στο βιβλίο– γίνεται ο αγρός του 
θανάτου, αλλά και το σημείο συ-
νάντησης μιας ολότελα εξωφρε-
νικής ομάδας ανθρώπων. 

Ο πρώτος που συναντάμε εί-
ναι ο 17χρονος σερ Οσπρεϊ ντε 
Φλουνκλ και οι τρεις λεροί ακό-
λουθοί του. Από μακριά μοιάζει 
με τον ∆ον Κιχώτη, μια μοναχι-
κή φιγούρα που περιδιαβάζει τη 
χώρα σε μαύρους καιρούς. Από 
κοντά, όμως, δεν είναι τίποτα 
άλλο από ένας κυνικός τυχοκυ-
νηγός, που αποκτάει ανά την 
επικράτεια γαίες στη μισή τιμή, 
εκμεταλλευόμενος το χάος που 
έχει προκαλέσει η πανούκλα. 
Μόνο που φτάνοντας στο Νό-
μπερ καταλαβαίνει πως εισέρ-
χεται στο στόμα της κόλασης. 
Αυτό το μέρος είναι πρόδηλα 

καταραμένο. Στην είσοδό του 
στέκει ένα σκιάχτρο καμωμένο 
από ζωντανά και πεθαμένα κο-
ράκια. Οι Κέλτες κάνουν συχνές 
βαρβαρικές επιδρομές, ενώ οι 
αρχές του χωριού (ο δήμαρχος, ο 
ιερέας και ο χωροφύλακας) είτε 
έχουν πεθάνει είτε έχουν εξαφα-
νιστεί. Αυτοί που κάνουν κου-
μάντο είναι ένας νεκροθάφτης 
που συνέχεια λείπει, ο βοηθός 
του που εκτελεί χρέη τοπικού 
ηγέτη και ένας αποτρελαμένος 

και σεξουαλικά φαύλος, πετα-
λωτής. Εξαιτίας του τελευταί-
ου έχει επιβληθεί απαγόρευση 
κυκλοφορίας, με αποτέλεσμα 
το Νόμπερ να μοιάζει κρανίου 
τόπος. Ακόμη κι έτσι, όμως, ο 
θάνατος το στρώνει κανονικά. 

Αυτό το εξόχως σκοτεινό σκη-
νικό θα μπορούσε να μας προ-
σφέρει μια ατόφια κατάσταση 
φρικωδίας, αν δεν παρέμβαινε 
το γάργαρο ιρλανδικό χιούμορ 
του Φέιγκαν, που θυμίζει τις 

καλύτερες στιγμές του Τζόυς 
της γαελικής λογοτεχνίας, του 
Μάρτιν Ο’ Κάιν. Είναι, δε, τό-
σο δραστικό αυτό το χιούμορ, 
που ισορροπεί θαυμαστά με τους 
αποτρόπαιους θανάτους που ξε-
χύνονται στις σελίδες με έκτυ-
πο τρόπο.

Το μυθιστόρημα φθάνει στο 
ανώτατο σημείο αιχμής του, 
όταν ο 17χρονος σερ διαπραγ-
ματεύεται να αγοράσει κοψο-
χρονιά εκτάσεις του Νόμπερ, τη 

στιγμή που επίκειται η επέλαση 
των Κελτών. Αυτό που καταφέρ-
νει ο Φέιγκαν είναι να ξεφύγει 
από το προφανές της μεσαιωνι-
κής Ιρλανδίας, φυτεύοντας έναν 
ακόμη μύθο στο ήδη πλούσιο 
έδαφος της ιρλανδέζικης πα-
ράδοσης, που έχει ζυμωθεί με 
θρύλους και γοτθικές ιστορίες.

Προβολή στο σήμερα
Εχεις την αίσθηση πως το Νό-

μπερ βρίσκεται στο τώρα και με 
τις απαραίτητες χρονικές ανα-
γωγές, όλα αυτά είναι τόσο ση-
μερινά που εύκολα πιστεύεις ότι 
ο συγγραφέας τα εμπνεύστηκε 
μετά την πανδημία. Εντούτοις, 
το βιβλίο γράφτηκε πριν απ’ αυ-
τήν, κάτι που σε τρομάζει για τις 

μαντικές του ικανότητες. 
Το μεγάλο προσόν του Φέι-

γκαν δεν είναι η εφευρετικότητά 
του ως προς την αποτύπωση του 
ζόφου. Εχουν υπάρξει κι άλλοι 
πριν απ’ αυτόν που τα έχουν κα-
ταφέρει άριστα σ’ αυτό το πεδίο. 
Ο συγγραφέας σε κερδίζει με 
τη ζωντάνια της γλώσσας του, 
που, ορισμένες στιγμές, μοιάζει 
να πάλλεται σαν ζωντανός μυς. 
Κάπως έτσι καταφέρνει να με-
τατρέπει το εξωπραγματικό σε 
κάτι γνώριμο και το ολέθριο σε 
έκφανση του πραγματικού. 

Ταυτόχρονα παίζει συνεχώς 
με την κλιμάκωση της πλοκής, 
διασκορπίζοντας το δράμα σε 
κύματα μαύρου χιούμορ. Αυτό 
που ενισχύει τη δράση είναι η 
συνεχόμενη χρήση συμβόλων, 
όπως τα κοράκια, οι πεταλούδες 
και μια αλεπού με πράσινα μά-
τια. Ολα αυτά κατατείνουν προς 
ένα κεντρικό συμπέρασμα που 
διατρέχει όλο το βιβλίο: η πα-
ράνοια της ανθρώπινης φύσης. 
Κανένας ήρωας του βιβλίου δεν 
είναι μόνο θετικός ή αρνητικός. 
Ολοι εμβαπτίζονται στα θολά 
νερά της ανθρώπινης πολλα-
πλότητας. Η εσχατολογία των 
ημερών θα έρθει όπως αυτό το 
καυτό ιρλανδέζικο καλοκαίρι 
του μυθιστορήματος. Η παρα-
φροσύνη είναι η μοναδική απά-
ντηση στις στρεβλώσεις της ζω-
ής. Επομένως, η όποια ηθική 
κρίση γίνεται για τις ενέργειες 
των ηρώων, πρέπει να εξετάζε-
ται υπό το φως των ταραγμένων 
καιρών που ζουν. Η εξαιρετική 
μετάφραση ανήκει στη Μαργα-
ρίτα Ζαχαριάδου. 

Ενα χωριό, μια επιδημία και μια τρέλα
Το καλοκαίρι του 1348, η πανώλη εξαπλώνεται στην Ιρλανδία, όμως κάποιος ενδιαφέρεται μόνο για την αξία της γης...

Ο συγγραφέας κατα-
φέρνει να φυτέψει έναν 
ακόμη μύθο στο γόνιμο 
έδαφος της ιρλανδικής 
παράδοσης.

Τα χρόνια του «μαύρου θανάτου», όταν η πανώλη θέριζε τον πληθυσμό της 
Ευρώπης, οι γιατροί κυκλοφορούσαν με τέτοιες μάσκες για να μην πλησιά-
ζουν υπέρ το δέον τον ασθενή. Επειτα από σχεδόν επτά αιώνες, τα πράγματα 
ήταν μάλλον καλύτερα. Ως προς τις μάσκες...

Ενα έρημο χωριό που μοιάζει με πύ-
λη της κόλασης, ένας κυνικός τυχο-
διώκτης, κάτι Κέλτες εισβολείς, ένας 
σεξουαλικά φαύλος πεταλωτής και  
επικεφαλής ο βοηθός νεκροθάφτη. 

SH
U

TT
ER

ST
O

CK



Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

Κυριακή 9 Ιουλίου 202310 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Ο μεγάλος 
Λεμπόφσκι ����
ΔΡΑΜΑ (1998)
Σκηνοθεσία: Τζόελ και Ιθαν Κοέν
Ερμηνείες: Τζεφ Μπρίτζες, 
Τζον Γκούντμαν, Τζούλιαν Μουρ

 
Καθώς το καλοκαίρι προχωράει, 
οι κλασικές ταινίες που κυκλο-
φορούν σε επανέκδοση αποτε-
λούν όλο και καλύτερες αφορμές 
για επίσκεψη σε κάποιο θερινό 
σινεμά. Πόσο μάλλον όταν εκεί 
μπορεί να βρει κανείς ένα καλτ 
αριστούργημα, όπως «Ο μεγά-
λος Λεμπόφσκι» των αδελφών 
Κοέν. Πρωταγωνιστής φυσικά 
εδώ είναι ο θρυλικός «Ντιουντ» 
του Τζεφ Μπρίτζες, ένας άνεργος 
μεσήλικας, ο οποίος περνάει τον 
χρόνο του παίζοντας μπόουλινγκ 
και σιγοπίνοντας τα αγαπημένα 
του κοκτέιλ White Russian αρα-
χτός στον καναπέ. Αυτά μέχρι 
που η συνωνυμία με έναν εκα-
τομμυριούχο θα τον μπλέξει σε 
μια υπόθεση απαγωγής· πλέον ο 
ήρωας θα προσπαθήσει, παρέα 
με δυο φίλους του, να διαλευκά-
νει το μυστήριο και (κυρίως) να 
πάρει πίσω το χαλί του, που «έδε-
νε ωραία με τον χώρο».

Γυρισμένο στα τέλη της δεκα-
ετίας του 1990, το φιλμ των Κοέν 
ενσωματώνει όλη την κινημα-
τογραφική τόλμη και την πρω-
τοτυπία που επιδείκνυαν τότε 
ακόμη και μεγάλα στούντιο όπως 
η Universal. Βγαλμένος από τις 
σελίδες του Τσαρλς Μπουκόφσκι, 
αλλά και των νουάρ προηγούμε-
νων δεκαετιών, ο Ντιουντ, ο «μά-
γκας» δηλαδή, αποτελεί σύμβολο 
ανεξαρτησίας και ταυτόχρονα εν-
σάρκωση ενός τέλματος και μιας 
αδιανόητης μελαγχολίας, η οποία 
ξεγυμνώνεται ακόμη περισσότε-
ρο κάτω από τα λαμπερά φώτα 
και τον ήλιο του Λος Αντζελες.

Χαρακτηριστικές φιγούρες, 
ωστόσο, υπάρχουν και γύρω του: 
ο νευρικός και φοβισμένος Ντό-
νι (Στιβ Μπουσέμι), ο ανεκδιή-
γητος Γουόλτερ (απλά απολαυ-
στικός ο Τζον Γκούντμαν), με 
μυαλό κολλημένο κάπου στις 
ζούγκλες του Βιετνάμ, η δυναμι-
κή καλλιτέχνις Μοντ Λεμπόφσκι 
(Τζούλιαν Μουρ) και πολλοί άλ-
λοι. Ολοι αυτοί συνθέτουν έναν 
συχνά παράδοξο, σχεδόν σουρε-

αλιστικό καμβά, όπου η ακρίβεια 
της αστυνομικής πλοκής δοκι-
μάζεται από ψυχεδελικά ταξίδια 
και «νιχιλιστές» κακούς –ανάμε-
σά τους και o Φλι των Red Hot 
Chili Peppers– που κραδαίνουν 
πελώρια ψαλίδια.

Ο Ντιουντ έρχεται αντιμέ-
τωπος με όλους αυτούς, δίχως 
πάντως να τους ανταγωνίζεται 
πραγματικά· αντιθέτως, μοιάζει 
απολύτως αποστασιοποιημένος, 
ένας παρατηρητής της ζωής, που 
κυκλοφορεί παντού με πιτζά-
μες και ατενίζει με ενδιαφέρον 
την παράνοια της ύπαρξης. Αυ-
τή η τελευταία φιλοσοφική δι-
άσταση της ταινίας είναι ίσως 
και η πιο γοητευτική, σε ένα ού-
τως ή άλλως πολυεπίπεδο σενά-
ριο, τρομερά αστείο ανά στιγ-
μές, αλλά και αναπάντεχα οξύ 
στην κοινωνική του σάτιρα. Σε 
κάθε περίπτωση, όπως λέγεται 
και στο φινάλε... o Ντιουντ (μας) 
δέχεται («the Dude abides»).

Ο γητευτής (3ος κύκλος)
ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2023)
Δημιουργός: Λορίν Σμιντ Χίσριτς
Ερμηνείες: Χένρι Κάβιλ, 
Ανια Τσαλότρα, Φρέγια Αλαν

Μία από τις δημοφιλέστερες σει-
ρές του Netflix κυκλοφόρησε 
πρόσφατα τον τρίτο κύκλο της, 
ο οποίος είναι και ο τελευταίος 
με τον Χένρι Κάβιλ στον πρω-
ταγωνιστικό ρόλο του Γκέραλντ 
της Ρίβια. Ο μυθικός πολεμι-
στής των βιντεογκέιμ βρίσκε-
ται εδώ κυνηγημένος περίπου 
από τους... πάντες, με μοναδι-
κούς συμμάχους τις δύο γυναί-
κες της ζωής του: τη νεαρή Σί-
ρι, την οποία έχει ορκιστεί να 
υπερασπίζεται για όσο αναπνέει 
και την αινιγματική μάγισσα Γέ-
νιφερ που του κρατάει μούτρα. 
Οι τρεις τους θα τα βάλουν με 
μάγους, ξωτικά και φυσικά μια 
ποικιλία από τέρατα, στα οποία 
ο Γκέραλντ ειδικεύεται. 

Η σειρά του Netflix παραμένει 
σταθερά εντυπωσιακή στα κομ-
μάτια που έχουν να κάνουν με 
τη δράση, τις χορογραφίες μάχης 
κ.ο.κ. Τα ειδικά εφέ της, που δεν 

έχουν πολλά να ζηλέψουν από 
τις ταινίες του είδους, ζωντανεύ-
ουν τον άγρια παραμυθένιο κό-
σμο του «Γητευτή», μαζί με μια 
συνολικά προσεγμένη παραγω-
γή. Από την άλλη, αυτός ο κύκλος 
μοιάζει (αρχικά τουλάχιστον) λι-
γότερο ενδιαφέρων σε επίπεδο 
σεναρίου, δίχως την ίντριγκα 
και την πολιτική διάσταση των 
προηγούμενων. Εκτός βέβαια 
από την πολιτική του... ξίφους.

 
Η Βαλέρια 
παντρεύεται ���
ΔΡΑΜΑ (2022)
Σκηνοθεσία: Μιχάλ Βίνικ
Ερμηνείες: Λένα Φράιφελντ, 
Ντάσα Ιβορόνοβιτς

Από την πλατφόρμα του Cinobo 
επιλέγουμε ένα βραβευμένο στο 
Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης δράμα 
δωματίου από το Ισραήλ. Η Βα-
λέρια, μια νεαρή κοπέλα από την 
Ουκρανία, φθάνει στο Ισραήλ 
προκειμένου να συναντήσει τον 
μέλλοντα σύζυγό της, τον οποίο 
γνωρίζει μόνο μέσω ∆ιαδικτύου. 
Εκεί την υποδέχεται η μεγαλύτε-
ρη αδελφή της, Κριστίνα, η οποία 

είναι επίσης παντρεμένη εδώ και 
χρόνια με τον ίδιο τρόπο – ο άν-
δρας της μάλιστα είναι εκείνος 
που κανόνισε, έναντι αντιτίμου, 
και τον γάμο της Βαλέρια. Η τε-
λευταία ωστόσο θα αρχίσει να 
κάνει δεύτερες σκέψεις...

Σχεδόν όλη η δράση της ται-
νίας εκτυλίσσεται μέσα στο δι-
αμέρισμα της Κριστίνα και του 
συζύγου της, εκεί όπου η απρό-
θυμη (πλέον) Βαλέρια θα πρέ-
πει να πειστεί να συμβιβαστεί 
με τη μοίρα της.

Ηδη από την αρχή η αμη-
χανία και οι σιωπές υπερκαλύ-
πτουν τη φαινομενικά θετική 
διάθεση, η οποία ωστόσο βασί-
ζεται φανερά σε σαθρά θεμέλια. 
Οι ξενιτεμένες από ανάγκη και 
όχι από έρωτα νύφες αποτελούν 
από μόνες τους σκληρό κοινω-
νικοπολιτικό σχόλιο, το οποίο 
γίνεται ακόμη πιο έντονο όταν 
στο κάδρο μπαίνουν ζητήματα 
ισότητας φύλων κ.ά. Η σκηνο-
θέτις Μιχάλ Βίνικ φροντίζει όλα 
αυτά να περάσουν μέσα από ένα 
γενικώς χαμηλότονο φιλμ, το 
οποίο όμως ξέρει να διαχειρίζε-
ται σωστά τις κορυφώσεις του.

Στις 17 Ιουνίου ένα διάσημο ζευγά-
ρι της όπερας, ο ιταλικής κατα-
γωγής Γάλλος τενόρος Ρομπέρ-
το Αλάνια και η σύζυγός του, 
η Πολωνέζα υψίφωνος Αλεξά-
ντρα Κουρζάκ, εμφανίστηκαν 
στο Ηρώδειο στο πλαίσιο του 
εορτασμού των εκατό χρόνων 
από τη γέννηση της Μαρίας Κάλ-
λας. Η πρωτοβουλία ανήκε στον 
«Ελληνικό Σύλλογο Μαρία Κάλ-
λας» και τα έσοδα από την εκδή-
λωση θα διατεθούν για την ενί-
σχυση μουσείου για την Κάλλας, 
που αναμένεται να εγκαινιαστεί 
στην Αθήνα το φθινόπωρο. Τη 
Συμφωνική Ορχήστρα του ∆ή-
μου Αθηναίων διηύθυνε ο Νάι-
ντεν Τοντόροφ.

Πάνε 21 χρόνια από τον Σε-
πτέμβριο του 2002, οπότε ο Αλά-
νια είχε και πάλι εμφανιστεί στο 
Ωδείο Ηρώδου του Αττικού με 
την τότε σύζυγό του, τη Ρουμά-
να υψίφωνο Αντζελα Γκεοργκίου. 
Οπως τότε έτσι και τώρα, η κα-
λή χημεία ανάμεσα στο ζευγάρι 
υπήρξε καταλυτική για την επι-
τυχία της βραδιάς. Προσέθετε και 
στους δύο ασφάλεια, σιγουριά κι 
ένα χαμόγελο, καθώς δεν υπήρ-
χε ούτε υπόνοια ανταγωνισμού ή 

δυσαρμονίας. Συνέβαλε, βέβαια, 
και το ρεπερτόριο, καθώς οι δύο 
τραγουδιστές επέλεξαν στην πλει-
οψηφία τους αποσπάσματα από 
όπερες που έχουν τραγουδήσει 
στη σκηνή: «Μαντάμα Μπατερ-
φλάι», «Τόσκα», «Αντρέα Σενιέ», 
«Ο Κουρέας της Σεβίλλης» και 
«Καβαλερία ρουστικάνα» («Αγρο-
τικός ιπποτισμός»). Οπερες τις 
οποίες είχε τραγουδήσει στη σκη-
νή και η Κάλλας, έστω κι εάν η 
δική της συνεισφορά υπήρξε ση-
μαντικότερη σε έργα του ιταλικού 
ρομαντισμού, δηλαδή τις όπερες 
των Μπελίνι και Ντονιτσέτι. Εχο-

ντας κλείσει τα εξήντα του χρόνια 
ο Ρομπέρτο Αλάνια εμφανίστηκε 
εντυπωσιακά ακμαίος και πολύ 
πιο σίγουρος από αρκετούς νεότε-
ρους συναδέλφους του. Ειδικότε-
ρα, στα ντουέτα από τη «Μαντά-

μα Μπατερφλάι» και την «Τόσκα» 
το τραγούδι του διέθετε πλήθος 
αποχρώσεων που χάριζαν πλα-
στικότητα στη μελωδική γραμμή, 
ενώ η εκφραστική του αμεσότητα 
κράτησε μακριά κάθε είδους επι-

τήδευση. Οι φράσεις μαλάκωναν 
ή γλύκαιναν, όχι για να επιδείξουν 
στο κοινό τις ικανότητες του τρα-
γουδιστή, αλλά επειδή έτσι υπη-
ρετούσαν καλύτερα την έκφραση. 
Η άνεση του τενόρου στην ψηλή 

περιοχή υπήρξε πρόσθετο δώρο. 
Συνεπώς, περιττή ήταν η ανα-
σφάλεια του Αλάνια σχετικά με 
την ακουστική του Ηρωδείου, με 
συνέπεια την επιβολή μεγαφωνι-
κής εγκατάστασης, της οποίας ο 

τενόρος υπεραμύνθηκε σθεναρά. 
Η δε συγκεκριμένη ήταν περισ-
σότερο κατάλληλη για γήπεδα με-
γέθους του Ολυμπιακού Σταδίου 
παρά για το Ηρώδειο, στο οποίο 
έχουν ακουστεί χωρίς πρόβλημα 
πλήθος από φωνές. 

Ανάγκη ενίσχυσης δεν είχε 
ούτε η Κουρζάκ, λυρική υψίφω-
νος με πολύ καλή τεχνική, σκού-
ρο ηχόχρωμα, άνεση στην ψηλή 
περιοχή της φωνής και ευκολία 
στη χαμηλή, με αποτέλεσμα στα 
θέατρα να αναλαμβάνει ρόλους 
πολύ βαρύτερους από αυτούς 
που θα φανταζόταν κανείς. Ολα 
όσα τραγούδησε στο Ηρώδειο 
ήταν δουλεμένα στη λεπτομέ-
ρειά τους και το τραγούδι της, 
όπως και αυτό του Αλάνια, διέ-
θετε πλήθος αποχρώσεων, ανα-
δεικνύοντας τις διαφορετικές 
ηρωίδες που σκιαγράφησε. 

Η ηλεκτρική ενίσχυση δεν 
ευνόησε ούτε την ορχήστρα, 
καθώς μεγέθυνε κάθε παραπά-
τημα, κάθε τονική αστάθεια. 
Ωστόσο, η εμπειρία και η πολύ 
καλή καθοδήγηση του συνόλου 
από τον Βούλγαρο αρχιμουσικό 
Νάιντεν Τοντόροφ διασφάλισαν 
ένα καλό αποτέλεσμα.

Επάνω, ο Χένρι Κάβιλ ως «Γητευ-
τής» στον τρίτο κύκλο της ομότιτ-
λης σειράς του Netflix. Κάτω, Λένα 
Φράιφελντ και Ντάσα Ιβορόνοβιτς 
πρωταγωνιστούν στην ταινία «Η 
Βαλέρια παντρεύεται», που είναι 
διαθέσιμη στο Cinobo.

Ο μυθικός πολεμιστής του βιντεογκέιμ επιστρέφει

Ρομπέρτο Αλάνια και Αλεξάντρα Κουρζάκ για τη Μαρία Κάλλας

Ο Λεμπόφσκι
παραμένει
«μεγάλος»
25 χρόνια μετά
Απολαυστική επανέκδοση για τα θερινά

Στα εξήντα του ο Γάλλος 
τενόρος εμφανίστηκε 
πολύ πιο σίγουρος 
από αρκετούς νεότερους 
συναδέλφους του. 

Ο Ντιουντ, ο «μάγκας» 
δηλαδή, αποτελεί 
σύμβολο ανεξαρτησίας 
και ταυτόχρονα 
ενσάρκωση ενός 
τέλματος και μιας 
αδιανόητης μελαγχολίας.

Τζεφ Μπρίτζες (Ντιουντ), Στιβ Μπουσέμι (Ντόνι) και Τζον Γκούντμαν (Γουόλτερ) συνθέτουν τον σχεδόν σουρεαλιστικό καμβά του φιλμ των αδελφών Κοέν.

Η καλή χημεία ανάμεσα στο ζευγάρι υπήρξε καταλυτική για την επιτυχία της βραδιάς.
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Της ΜΑΙΡΗΣ ΣΙΑΝΗ-ΝΤΕΪΒΙΣ

Η Γκαμπριέλα Καμπεσόν Κάμαρα, 
βραβευμένη συγγραφέας από 
την Αργεντινή, θα φύγει για τη 
ζούγκλα σε τρεις ημέρες μετά τη 
συνέντευξή μας στο Μπουένος 
Αϊρες, όπου τη συναντήσαμε, τη 
γενέτειρά της. 

Εχει αρχίσει την έρευνα του 
επόμενου βιβλίου της το οποίο 
θα έχει ως θέμα τους αυτόχθονες 
της Αργεντινής και την ταραγμέ-
νη ιστορία τους. Με ενθουσια-
σμό μικρού παιδιού μου λέει πως 
θα ταξιδέψει με φίλο φωτογρά-
φο άγριας φύσης στην περιοχή 
Iguazu στα βόρεια της Αργεντι-
νής που συνορεύει με τη Βραζι-
λία, «για να δω τη ζούγκλα μέσα 
απ’ τα μάτια του. Οτι μπορώ να 
τη φανταστώ, μπορώ, αλλά θέλω 
να τη γνωρίσω».

Η Γκαμπριέλα Καμπεσόν Κά-
μαρα είναι ακτιβίστρια σε θέμα-
τα περιβάλλοντος. Είναι συνιδρύ-
τρια του κινήματος NiUnaMenos 
κατά της βίας εναντίον των γυ-
ναικών και των γυναικοκτονι-
ών σε μια χώρα όπου κάθε 30 
ώρες μια γυναίκα δολοφονείται 
επειδή είναι γυναίκα. Η νουβέ-
λα της «Beautiful, You’ve seen 
God’s face» (2011) τιμήθηκε από 
τη Σύγκλητο της Αργεντινής για 
τη λογοτεχνική συνεισφορά της 
ενάντια στο human trafficking. 
Είναι υπέρ της νομιμοποίησης 
των αμβλώσεων. Είναι βροντε-
ρή φωνή στη ΛΟΑΤ+ (LGBT+) 
κοινότητα. «Οι περιπέτειες της 
Τσίνα Αϊρον» είναι το πρώτο βι-
βλίο της που μεταφράστηκε στα 
ελληνικά. 

Καθώς απολαμβάνουμε τους 
χυμούς μας από βατόμουρο στο 
καφέ Hierbabuena στο Σαν Τέλ-
μο, πολυσύχναστο προάστιο του 
Μπουένος Αϊρες, η Καμπεσόν Κά-
μαρα μου εξηγεί ότι η Τσίνα απε-
λευθερώνεται, ξεγυμνώνεται απ’ 
όλες τις αναστολές της, είναι χα-
ρούμενη σε αντίθεση με τον Μαρ-
τίν Φιέρο στο έπος του Ερνάντες 
που έχει χάσει τον δρόμο του, 
παραμένοντας παγιδευμένος σε 
έναν κόσμο διαφθοράς. Αλλά πώς 
της ήρθε κι έβαλε Σκωτσέζα για 
σύντροφο της Τσίνα στο ταξίδι; 
«Στην αρχή του έπους του, ο Ερ-
νάντες βάζει έναν Αγγλο να στρα-
τεύεται στον αργεντινό στρατό. 
Τον απέλυσαν αφού κατάλαβαν 
πως ήταν Αγγλος. Ε, εγώ έβαλα 
μια Σκωτσέζα. Ενα άτομο που έχει 
γεννηθεί στο κέντρο της Γης σαν 
τη Λιζ έχει γνώσεις. Η Λιζ είναι 
ένας άνθρωπος, δεν αντιπροσω-
πεύει τη χώρα της».

Αλήθεια, είχε ήδη προφητεύ-
σει όλες αυτές τις μεταμορφώσεις 

της Τσίνα από την αρχή της γρα-
φής του βιβλίου; «Οχι, το μόνο 
που ήξερα ήταν ότι θα κατέλη-
γαν με τους αυτόχθονες για μια 
νέα και χαρούμενη ζωή. Γι’ αυτό 
ήθελα η ηρωίδα του βιβλίου μου 
να είναι παιδί. Να βλέπει τον κό-
σμο για πρώτη φορά. Ηξερα πως 
η Τσίνα και η Σκωτσέζα θα γί-
νονταν φίλες και ερωμένες. Την 
αγάπησα την Τσίνα. Την έκανα 
να είναι έξυπνη. Να σκέφτεται 
από μόνη της. Να ξέρει τα δικαι-
ώματά της. Βλέπεις, είναι μια δε-
κατετράχρονη και η επιθυμία της 
είναι να είναι ζωντανή, γερή κι 
ελεύθερη. ∆εν έχει τίποτα να ξε-
μάθει. Σχεδόν τίποτα».

Μαγικές μεταμορφώσεις
Μεταμορφώσεις. Αυτό ακριβώς 

κατά βάθος είναι και το στοιχείο 
γραφής της συγγραφέα. Ο κακός 
μεταμορφώνεται σε καλό, ο αφε-
λής σε υποψιασμένο, ο άπειρος σε 
έμπειρο, η γυναίκα-μάνα σε άνδρα 
και μάλιστα νταή, η λεσβία σε πι-
στή σύζυγο και ερωμένη. Και το 

τελευταίο της βιβλίο, που θα εκ-
δοθεί σύντομα στα ισπανικά, πάλι 
με μεταμορφώσεις δεν καταπιάνε-
ται; «Η “La Monja  Alférez” ή “Η 
υπολοχαγός μοναχή”, έχει να κά-
νει με την Καταλίνα ντε Εραούσο 
που ήταν υπαρκτή γυναίκα που 
έζησε στην Ισπανία του 17ου αι-
ώνα ως άνδρας. Εφθασε και στην 
Αργεντινή όπου έζησε μια ζωή ξέ-
φρενης βίας. Ξέρεις, μέχρι και ο 
Φίλιππος ∆΄, ο βασιλιάς της Ισπα-
νίας, του επέτρεψε να κρατήσει 
το αξίωμα του υπολοχαγού στον 
στρατό κι ακόμα κι ο Πάπας τον 
άφησε να κρατήσει ανδρικό όνο-
μα επειδή αποδείχτηκε ότι ήταν 
γυναίκα-παρθένα. Θα μπορούσαν 
να τον είχαν εκτελέσει». 

Πώς έπεσε στην αντίληψή της 
μια τέτοια ιστορία; «Την ιδέα μού 
την έδωσε ένας πίνακας στο σπί-
τι μιας φίλης. Με εντυπωσίασε κι 
άρχισα να κάνω ερωτήσεις. Να 
ψάχνω. Ξανακέντησα τη ζωή του 
σκληρού υπολοχαγού. Τον έκανα 
να σώζει, όχι από ευσπλαχνία, 

τρία παιδάκια που κινδύνευαν, 
να τα φροντίζει και να τα μεγα-
λώνει σε ένα σπίτι που ξεχείλιζε 
από αγάπη. «Love, love, love», 
αναφωνεί η Καμπεσόν Κάμαρα 
και συμπληρώνει, «όταν ήμουν 
μικρή, ήμουν πιο σκοτεινή, τώρα 
δεν είμαι ούτε μικρή ούτε σκοτει-
νή πια. I believe in love». 

Η γραφή είναι μουσική
Μικρή μπορεί να μην είναι, αλ-

λά για πενήντα πέντε χρόνων δεν 
δείχνει. Εχει πάνω της την ενέρ-
γεια εφήβου. Πώς κρατιέται τό-
σο ακμαία, τη ρωτώ μπας και μου 
δώσει καμιά εύκολη λύση. «∆εν 
τρώω, δεν πίνω και κάνω όρθια 
σανιδοκωπηλασία». Τώρα μάλι-
στα. Ρίχνω μια ματιά στα άδεια 
ποτήρια μας. Παραγγέλνουμε έναν 
εσπρέσο, και σκέφτομαι πως όλη 
την καλοσύνη απ’ τα βατόμουρα 
–η δική μου προσπάθεια για να 
παραμείνω ακμαία–  θα την σκο-
τώσει η καφεΐνη. Συμμαζεύω τις 
σκέψεις μου και ρωτώ τι σημαίνει 
γραφή για αυτήν. «Γραφή σημαίνει 

μουσικότητα. Είναι το ψάξιμο για 
αυτές τις λέξεις-νότες που ηχούν 
μουσικά κι όπως τις θέλω. Αλλά 
με την Τσίνα δεν χρειάστηκε να 
ψάξω, οι λέξεις, οι ρυθμοί, οι δονή-
σεις ήρθαν από μόνες τους. Σαν το 
ποτάμι που ρέει. Οταν βρω τη μου-
σική, το κείμενο είναι ζωντανό». 

Στο τρίτο μέρος του βιβλίου της 
έχει αφήσει τις λέξεις των ιθαγε-
νών αμετάφραστες. Γιατί; «Θυμά-
μαι όταν ήμουν μικρή και διάβαζα 
Ντοστογιέφσκι, πόσες λέξεις ήταν 
ανερμήνευτες. Ολόκληρες παρά-
γραφοι στα γαλλικά! What the f... 
is this? Και κάθε ξενόγλωσσο βι-
βλίο μεταφράζεται στην Ισπανία 
στα ισπανικά. Μπορεί να μιλάμε 
την ίδια γλώσσα αλλά δεν χρησι-
μοποιούμε τις ίδιες λέξεις. Σκοπός 
μου στο βιβλίο ήταν να κρατήσω 
ατόφιες τις λέξεις των αυτοχθόνων 
γιατί για χρόνια οι γλώσσες τους 
ήταν απαγορευμένες».

Η Τσίνα δεν είναι μόνο ένα φε-
μινιστικό βιβλίο, είναι βαθιά πολι-
τικό. Απ’ τη μια οι υψηλόβαθμοι 

στρατιωτικοί και μεγαλοκτηματί-
ες, απ’ την άλλη οι ιθαγενείς και 
οι γκάουτσος. «Οι γκάουτσος», 
μου εξηγεί, «ήταν φτωχοί άνθρω-
ποι, εξιλαστήρια θύματα. Φθηνό 
κρέας. Στρατιώτες-ιεραπόστολοι 
επιστρατευμένοι από τον μεγάλο 
αρχηγό που σου λέει “θα έρθεις 
να πολεμήσεις μαζί μας, ειδαλ-
λιώς...”». Οπως λέει κάπου στο 
βιβλίο ο κωμικοτραγικός συνταγ-
ματάρχης Eρνάντες, η Αργεντι-
νή χρειάζεται εκτάσεις για να 
πάει μπροστά και αυτές πρέπει 
να παρθούν από τους Ινδιάνους. 
Οσο για τους γκάουτσος, αυτοί 
χρειάζονται έναν εχθρό, αυτό-
χθονες, Ισπανούς, όποιον να ’ναι, 
για να γίνουν πατριώτες. Η Τσίνα 
Αϊρον μπήκε στη βραχεία λίστα 
του International Booker 2020. 
«Μεγάλη τύχη», λάμπει το πρό-
σωπό της. «∆εν είναι κι εύκολο 
να γράψει κανείς ένα χαρούμε-
νο βιβλίο». 

Οπως λέει, «η κυβέρνησή μας 
αυτοαποκαλείται αριστερή, Πε-
ρονιστές. Είμαστε μια χώρα που 
παράγει προϊόντα όπως δέρματα, 
σιτηρά, κρέας. Τώρα ψάχνουν για 
λίθιο, σκάβοντας τη γη και σπα-
ταλώντας τεράστιες ποσότητες 
νερού. Το ίδιο και με το πετρέ-
λαιο, κάνουν εξορύξεις εκεί που 
κολυμπούν φάλαινες και δελφί-
νια. Απογοητευτήκαμε από τους 
πολιτικούς μας.

 
– Και στην Ελλάδα το ίδιο. Πολ-
λοί είχαν ψηφίσει αριστερή κυ-
βέρνηση, τον Τσίπρα, για ένα 
καλύτερο αύριο αλλά απογοη-
τεύτηκαν.

– Α, διαβάζαμε για τον πρώ-
ην πρωθυπουργό σας στις εφη-
μερίδες. Hμασταν όλοι ερωτευ-
μένοι μαζί του. Αλλά μας ράγισε 
την καρδιά... σαν τον ναύτη. Ο 
ναύτης, τι περιμένεις, θα σου ρα-
γίσει την καρδιά.

 
– Σωστά. Αλλά η λύση ποια είναι;

– Να φανταστούμε έναν κόσμο 
διαφορετικό. Αυτό που ξέραμε μέ-
χρι τώρα τελειώνει. Οι πρώτες ύλες 
εξαντλούνται, το φαινόμενο του 
θερμοκηπίου είναι πραγματικότη-
τα. Εύχομαι οι άνθρωποι να είναι 
έξυπνοι και να οργανώσουν τον 
κόσμο με έναν άλλο τρόπο για τα 
παιδιά τους, τα εγγόνια τους. Και 
για να το κάνουν αυτό πρέπει να 
λειτουργήσει η φαντασία. Να φα-
νταστούν νέους κόσμους. 

– Και οι λογοτέχνες πώς μπο-
ρούν να βοηθήσουν;

– Εμείς οι λογοτέχνες αυτό που 
μπορούμε να κάνουμε είναι να 
έχουμε θάρρος και να δίνουμε χα-
ρούμενο τέλος στις ιστορίες μας.

ΓΚΑΜΠΡΙΕΛΑ ΚΑΜΠΕΣΟΝ ΚΑΜΑΡΑ
Οι περιπέτειες της Τσίνα Αϊρον
μτφρ.: Αννα Βερροιοπούλου
εκδ. Καστανιώτη, σελ. 192

 
Πέρα από ένα ασυνήθιστο, δρο-
σερό, έξω καρδιά μυθιστόρημα 
γεμάτο γλωσσικό πλούτο και αι-
σιοδοξία, που εκτυλίσσεται σε 
ένα φυσικό σκηνικό σπάνιας 
ομορφιάς, οι «Περιπέτειες της 
Τσίνα Αϊρον» είναι μια παράλ-
ληλη ματιά, μια «απάντηση» στο 
κατεξοχήν κλασικό ανάγνωσμα 
της Αργεντινής, τον «Μαρτίν Φι-
έρο» (1872-1879) του «παππού 
της λογοτεχνίας των γκάουτσο» 
Χοσέ Ερνάντες (1834-1886), που 
πρωτομάθαμε κάπως από τον 
Μπόρχες. 

Εδώ, δεν ακολουθούμε τον 
γκάουτσο Μαρτίν Φιέρο, αλλά 
την έφηβη σύζυγό του, που εμπι-
στεύεται κάπου τα δύο μικρά παι-
διά της και ψάχνει να τον βρει για 
να τον φέρει πίσω στο χωριό του 
και στο σπίτι τους, μετά τη βίαιη 
στρατολόγησή του από τις εθνι-
κές ένοπλες δυνάμεις, που επιδί-
ωκαν να εκκαθαρίσουν τις ημιαυ-

τόνομες κοινότητες των μάλλον 
απείθαρχων Αργεντινών γελα-
δάρηδων και να αποδεκατίσουν 
παράλληλα τους πληθυσμούς των 
αυτοχθόνων «Ινδιάνων». 

Στην αναζήτησή της αυτή δεν 
θα είναι μόνη, αλλά παρέα με 
τη Βρετανίδα Λιζ, που ήρθε με 
τον άνδρα της από τη μακρινή 
Σκωτία, ουσιαστικά από έναν 
«άλλο πλανήτη» στα μάτια της 
αδαούς Τσίνα, για να τον χά-
σει και αυτή όταν τον άρπαξε ο 
στρατός. Οι δυο τους θα πάρουν 
μια άμαξα, μια «κιβωτό», θα τη 
γεμίσουν με ό,τι έχουν και δεν 
έχουν –και αποδεικνύεται ότι 
είχαν αρκετά–, και θα φύγουν 
στο άγνωστο, χωρίς καλά κα-
λά να ξέρουν η μία την άλλη. 
Μαζί τους θα έχουν μόνο τον 

σκυλάκο της Τσίνα Αϊρον, τον 
Αστέρη, ενώ στην παρέα τους 
θα προστεθεί λίγο αργότερα και 
ένας ανέστιος γκάουτσο, ο Ρό-
σα, με το μικρό κοπάδι από τις 
αγελάδες του.

Η περιπλάνησή τους στην πά-
μπα είναι μαγική. Η φαινομενικά 
έρημη γη ολόγυρά τους πλημμυρί-
ζει ζωή τα βράδια, κι όταν νυχτώ-
νει γύρω τους γλιστρούν οι σκιές 
από τα πούμα, τα αρπακτικά που-
λιά, τα μικροσκοπικά χοιρίδια και 
όλα τα άλλα ζώα που ψάχνουν την 
τροφή τους. Τα άστρα επάνω τους 
θα ζωγραφίσουν το τέλειο σκη-
νικό αυτού του πλου μέσα στην 
έρημο, καθοδηγώντας τους σαν 
μια συμπαντική πυξίδα. Ολα είναι 
ονειρικά πια. Το τσάι μάτε έχει 
άλλη γεύση, τα κέικ της Λιζ βγαί-
νουν μέσα από κρυμμένα στην 
άμαξα καλάθια, τα μοσχαράκια 
ψήνονται σε πελώριες υπαίθρι-
ες θράκες, τα μικρά αγρίμια προ-
σφέρονται επίσης για να γίνουν 
τροφή για τους τρεις τους – και 
για τον Αστέρη. 

Η νεαρή, εντελώς άμαθη κο-
πέλα, η Τσίνα Αϊρον, αφού κου-

ρέψει τα μαλλιά της και φορέσει 
αγορίστικα ρούχα για να ταξι-
δεύει με μεγαλύτερη ασφάλεια 
–το βιβλίο παίζει διαρκώς με 
ανδρόγυνα δίπολα–, θα ακούει 
εκστατική τη Λιζ να της αφη-
γείται τη ζωή στη μακρινή της 
πατρίδα, αυτή τη θριαμβεύουσα 
Αυτοκρατορία, για τον θόρυβο 
των μηχανών της εκβιομηχάνι-
σης, τους πελώριους σιδερένιους 
δρόμους του τρένου, και τα θη-
ριώδη πλοία που μεταφέρουν 
αγαθά και ανθρώπους. Κυρίως 
όμως, αυτό που θα κάνει η Λιζ 
είναι να αφυπνίσει σεξουαλικά 
την Τσίνα, όχι βίαια, όχι απότο-
μα, αλλά με προσοχή και αγάπη: 
στην πραγματικότητα, οι «Περι-
πέτειες της Τσίνα Αϊρον» είναι 
μια φεμινιστική, queer εκδοχή 
της εποποιίας του «Μαρτίν Φιέ-
ρο», τολμηρή, γαργαλιστική, γε-
μάτη συναίσθημα, ρομαντισμό, 
συγκίνηση και χαρά. Ενα πολι-
τικό coming-of-age μυθιστόρη-
μα πλημμυρισμένο με μια «άνευ 
ορίων» σεξουαλικότητα.

Στο δεύτερο μέρος, η παρέα 
θα φτάσει στην εστάνσια, το κτή-

μα του ίδιου τού Χοσέ Ερνάντες, 
ή έστω μιας «ποιητική αδεία» 
εκδοχής του, ενός σκληρού, αλ-
κοολικού σατράπη που διατηρεί 
έναν μικρό στρατό από γκάου-
τσος και εκμεταλλεύεται έναν 

πολύ μεγαλύτερο αριθμό ανθρώ-
πων «για να τους κάνει Αργεντι-
νούς»: με τον βούρδουλα και τα 
βασανιστήρια. 

Ο «συνταγματάρχης» είχε 
κλέψει από τον ίδιο τον Μαρ-
τίν Φιέρο το πόνημά του και το 
εξέδωσε με το δικό του όνομα, 
οικειοποιούμενος όλη τη λαϊκό-
τητα του ανώνυμου γκάουτσο, 
δίνοντας μάλιστα σκοπίμως μια 
άγρια εικόνα για τους Ινδιάνους, 
με στόχο την πλήρη εξολόθρευ-
σή τους: οι αφελείς γκάουτσος 
χρειάζονταν έναν εχθρό για να 
ενωθούν εναντίον του... 

Το μεθυστικό όργιο που θα 
ακολουθήσει δεν θα έχει προη-
γούμενο – μέχρι το επόμενο, στο 
τρίτο μέρος, που θα λάβει χώρα 
στις ινδιάνικες περιοχές όπου οι 
φυγάδες μας θα καταφύγουν, για 
να βρουν τον ίδιο τον απολύτως 
μεταμορφωμένο Μαρτίν Φιέρο... 

Η μετάφραση είναι έξοχη. Η 
σκηνογραφία της πάμπας απο-
δίδεται με ολοζώντανα ελληνι-
κά. Οπως και οι σκληρές εικόνες, 
αλλά και ο φλογερός έρωτας των 
δύο γυναικών.

«Διαβάζαμε
για τον πρώην πρωθυ-
πουργό σας. Ημασταν 
ερωτευμένοι μαζί του. 
Αλλά μας ράγισε 
την καρδιά... Σαν 
τον ναύτη. Ο ναύτης, 
τι περιμένεις, θα σου ρα-
γίσει την καρδιά».

Ενα πολιτικό 
coming-of-age βιβλίο 
πλημμυρισμένο
με μιαν «άνευ ορίων» 
σεξουαλικότητα.

Το μυθιστόρημα
«Οι περιπέτειες
της Τσίνα Αϊρον»,
της συγγραφέως
από την Αργεντινή,
το 2020 ήταν ένα από
τα έξι υποψήφια
βιβλία για το διεθνές 
βραβείο Booker.

«Oταν ήμουν μικρή, ήμουν πιο σκοτεινή, τώρα δεν είμαι ούτε μικρή, ούτε 
σκοτεινή πια. I believe in love», λέει η Γκαμπριέλα Καμπεσόν Κάμαρα.

Τα άστρα επάνω από τις δύο ηρω-
ίδες της Κάμαρα ζωγραφίζουν το 
τέλειο σκηνικό αυτού του πλου στην 
έρημη αργεντίνικη πάμπα, καθοδη-
γώντας τους σαν συμπαντική πυξίδα.

«Δύσκολο να γράψεις χαρούμενο βιβλίο»
Η «Κ» συνάντησε στο Μπουένος Αϊρες την Γκαμπριέλα Καμπεσόν Κάμαρα και μίλησε μαζί της για τις ηρωίδες της

Ενα μυθιστόρημα έξω καρδιά, γεμάτο αισιοδοξία και γλωσσικό πλούτο



  

• C HE ESEC AKE ΜΕ 

ΒΕΡ ΙΚΟΚ Α Κ ΑΙ  Α M ARE T TO 

•  Ε ΥΚΟΛΟ ΕΠΙΔΟΡΠΙΟ ΜΕ 

Μ ΑΡΕΓΚΕ Σ  Κ ΑΙ  ΚΕΡΑ ΣΙΑ

Η  ΑΘ Η Ν Α  ΛΟ Ϊ Ζ Ι ΔΟΥ 
Μ Α Σ  Φ Τ Ι Α Χ Ν Ε Ι 

Δ Ρ ΟΣ Ε ΡΑ  ΓΛΥ Κ Α 
Γ Ε Μ ΑΤΑ  Χ Ρ Ω Μ Α

Σ Τ Α  Κ ΑΦ Ε Ν Ε Ι Α  Τ Η Σ

ΔΙΑΤΗΡΕΙΤΑ Ι  ΖΩΝΤΑΝΟΣ  
Ο ΜΥΘΟΣ ΤΗΣ ΚΡΗΤΙΚΗΣ ΚΟΥΖΙΝΑ Σ

ΚΥΡΙΑΚΗ 16/07 ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ 

+ ΒΡΑΒΕΙΑ ΠΟΙΟΤΗΤΑΣ 2023: 
ΥΠΕΡΗΦΑΝΟΙ ΓΙΑ ΤΟΝ ΤΟΠΟ 

ΚΑΙ ΤΑ ΠΡΟΪΟΝΤΑ ΤΟΥ
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